
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης, φοιτητές από
το Πάντειο Πανεπιστήµιο, µέλη από οµάδα Φιλανδών υπο-
στηρικτών του Φιλανδικού Ινστιτούτου Αθήνας, µαθητές από
το 4ο Γυµνάσιο Τρικάλων, το 48ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας,
το Δηµοτικό Σχολείο Σπηλίου Ρεθύµνου, το Γενικό Λύκειο Κυ-
παρισσίας Μεσσηνίας, το 10ο και το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κα-
λαµαριάς Θεσσαλονίκης, το 1ο Πειραµατικό Δηµοτικό
Σχολείο Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής Εκπαίδευσης
του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και το δη-
µόσιο ΙΕΚ Αµπελοκήπων, σελ. 5086, 5089, 5090, 5098, 5102,
5113, 5123, 5126, 5134, 5139, 5147, 5154

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:  
Συνέχιση της συζήτησης επί των αναθεωρητέων διατάξεων

του Συντάγµατος, σύµφωνα µε τα άρθρα 110 του Συντάγµα-
τος και 119 του Κανονισµού της Βουλής (6η και 7η θεµατική
ενότητα της Επιτροπής: άρθρα 96 παρ. 5, 101Α, 101 παρ. 1
και 4, 101 (εισαγωγή ερµηνευτικής δήλωσης), 102 παρ. 2,
112 παρ. 4 (κατάργηση παραγράφου), 113 (κατάργηση), 114
παρ. 1, 114 παρ. 2 (κατάργηση παραγράφου), 115 παρ. 1 και
2, 115 παρ. 3 (κατάργηση παραγράφου), 115 παρ. 4 (κατάρ-
γηση παραγράφου) και 119 παρ. 1 (κατάργηση παραγρά-
φου)), σελ. 5098 – 5160

3. Ανακοινώνεται η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας προς
την Θ’ Αναθεωρητική Βουλή για την οριστική διατύπωση του
περιεχοµένου των αναθεωρητέων διατάξεων, που καθορί-
στηκαν ύστερα από τη συζήτηση και την απόφαση που ελή-
φθη από την Ολοµέλεια της Βουλής, σελ. 5102 - 5106

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5081, 5084, 5086, 5097,
5098, 5100, 5108, 5109, 5111, 5113, 5115, 5118, 5130, 5131,
5145, 5154, 5155, 5159, 5160

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 25 Νοεµβρίου 2019, σελ. 5097
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων προς τον Πρωθυ-

πουργό:
i. του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-

νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα, µε
θέµα: «Επιεικής στάση της Κυβέρνησης απέναντι στους δρά-
στες οικονοµικών εγκληµάτων και εγκληµάτων διαφθοράς»,
σελ. 5081

ii. της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, µε θέµα:
«Προσφυγικό - Μεταναστευτικό: Τα νησιά µας και όλη η ελ-
ληνική κοινωνία εκπέµπουν SOS», σελ. 5091

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 5081 – 5099

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5134 - 5147
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5099 - 5108
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5121 - 5134

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5108 - 5121
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 5147 - 5160

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5125
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5130
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 5136
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 5115
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 5123
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 5145
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 5150
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 5138
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 5131
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 5127
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 5118
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 5109, 5111
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 5122
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 5135
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 5126
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 5140
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 5142
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 5128
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 5100, 5101, 5102, 5107, 

5115, 5131, 5132, 5160
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 5158
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 5151
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 5137
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 5129
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5101, 5102, 5107, 5109, 

5131, 5132, 5159
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 5120
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 5113, 5115
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 5143
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 5119
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 5133
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 5152, 5153, 5154
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5149
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5154
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 5141
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 5155, 5156
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 5116, 5159
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 5148
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5098, 5101, 5102, 5131, 

5132
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 5147
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 5133
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 5144
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 5134
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 5132
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 5146, 5147
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 5157
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 5111, 5113
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 5139

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5145
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5100
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 5130, 5131
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 5154
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 5100, 5108, 5109, 5111, 

5113
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5130, 5131, 5132, 5133
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5109, 5111, 5115, 5118
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5098, 5109, 5130, 5131
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 5154, 5155, 5159, 5160
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5155
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 5081, 5084, 5086, 5097, 

5098
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5098
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 5145

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 5091, 5092, 5094, 5096
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 5083, 5084, 5088, 5089, 

5090, 5092, 5096
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 5081, 5082, 5083, 5084, 

5086, 5087, 5088, 5089, 
5090

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ. , σελ. 5089
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 5092
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 5092
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 5082
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 5088
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5088
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 5087



Αθήνα, σήµερα στις 22 Νοεµβρίου 2019, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Στο πλαίσιο της «ώρα τους Πρωθυπουργού», θα συζητηθούν
δύο επίκαιρες ερωτήσεις η πρώτη µε αριθµό 224/18/18-11-2019
επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς
τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Επιεικής στάση της Κυβέρνησης
απέναντι στους δράστες οικονοµικών εγκληµάτων και εγκληµάτων
διαφθοράς» και η δεύτερη µε αριθµό 223/17/18-11-2019 επίκαιρη
ερώτηση της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά προς τον Πρω-
θυπουργό, µε θέµα: «Προσφυγικό - µεταναστευτικό: Τα νησιά µας
και όλη η ελληνική κοινωνία εκπέµπουν SOS».

Οι χρόνοι οµιλίας, σύµφωνα µε το άρθρο 132 παράγραφος 1
του Κανονισµού της Βουλής Μέρος Α’, είναι για τον ερωτώντα
Βουλευτή δέκα λεπτά, προκειµένου να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτηση και πέντε λεπτά για τη δευτερολογία του, ενώ για τον
κύριο Πρωθυπουργό είκοσι λεπτά για την πρωτολογία του και
δέκα λεπτά για τη δευτερολογία του. 

Προχωρούµε, λοιπόν, τώρα στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση
που απευθύνεται στον κύριο Πρωθυπουργό.

Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μητσοτάκη, την τελευταία φορά που βρεθήκαµε σ’
αυτήν εδώ την Αίθουσα καθόσασταν στο έδρανο που κάθεστε
και σήµερα, το πρωθυπουργικό, στεκόσασταν µε σταυρωµένα
τα χέρια και µε αποκαλούσατε ψεύτη. Με καλούσατε να κατα-
θέσω στα Πρακτικά δηλώσεις εκπροσώπου σας, του κ. Πέτσα,
δηλώσεις που πραγµατικά έκανε, δηλώσεις τις οποίες µας λέ-
γατε ότι δεν έκανε ποτέ και ότι είµαι ψεύτης κατ’ εξακολούθηση.
Και στα Πρακτικά τις καταθέσαµε και στον δηµόσιο διάλογο. Όλη
η Ελλάδα το είδε. Και τελικά, αποδείχθηκε ότι ο ψεύτης ήσασταν
εσείς, όχι εγώ. 

Κύριε Μητσοτάκη, ξέρετε, ο ηγέτης χαρακτηρίζεται όχι µόνο
για τη δυνατότητά του να κατηγορεί τον αντίπαλο, αλλά και για
το πολιτικό του θάρρος να αναγνωρίζει τα λάθη του. Κι εσείς όχι
µόνο δεν εγκαλέσατε τον εκπρόσωπό σας, αλλά και δεν παρα-

δεχθήκατε το ατόπηµά σας, δεν είπατε ούτε µια δηµόσια συγ-
γνώµη.

Άρα, λοιπόν, εγώ σήµερα έρχοµαι να σας πω ότι δεν είστε
µόνο ψεύτης, αλλά και δειλός. Εκτός κι αν σήµερα επανορθώ-
σετε, διότι έχετε ακόµη µια ευκαιρία.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Θα σας στεναχωρήσω πολύ σήµερα. Μην βγάζετε επιφωνή-
µατα. Σήµερα θα βγάλετε πολλά επιφωνήµατα. Δεν χρειάζεται
µε το που ξεκινάει η τοποθέτησή µου να βγάζετε επιφωνήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πάµε, λοιπόν, στα σηµερινά, διότι είναι δικαίωµά σας να αυτο-

διασύρεστε στο Κοινοβούλιο όσο θέλετε, σε ζωντανή µετάδοση,
µε θεατρινισµούς και µε κατηγορίες στους αντιπάλους σας. Αυτό
που νοµίζω ότι δεν είναι δικαίωµά σας είναι να προκαλείτε το
κοινό περί δικαίου αίσθηµα, αλλά και να διασύρετε τη χώρα µας
διεθνώς.

Σας υπέβαλα την επίκαιρη ερώτηση για νοµοθετική εύνοια
στους λεγόµενους «εγκληµατίες του λευκού κολάρου» στις 12
του µήνα, δηλαδή πριν ψηφίσετε τους Ποινικούς Κώδικες. Ο
λόγος ήταν για να σας δώσω την ευκαιρία να το ξανασκεφτείτε
και να το πάρετε πίσω. Όχι µόνο δεν το πήρατε πίσω, αλλά ούτε
καν ήρθατε να απαντήσετε. Προτιµήσατε να κάνετε περιοδεία
στη Μακεδονία. Αλλά ούτε καν ήρθατε και στην Ολοµέλεια να το-
ποθετηθείτε κατά τη διάρκεια συζήτησης και ψήφισης των νέων
Ποινικών Κωδίκων, όταν η Πλειοψηφία σας εψήφιζε τις «φωτο-
γραφικές» αυτές διατάξεις για τις οποίες σας εγκαλούµε. Βε-
βαίως, το κάνατε αυτό διότι θέλετε να µένετε εσείς εκτός «κάδ-
ρου» και αφήνετε τους άλλους να κάνουν τη βρόµικη δουλειά.
Και είµαι βέβαιος ότι αν την εποµένη δεν είχε αναδείξει το θέµα
η βρετανική «FINANCIAL TIMES», δεν θα ερχόσασταν ούτε σή-
µερα. Το δηµοσίευµα αυτό σας χάλασε τον σχεδιασµό, διότι
καλά είχατε καταφέρει να περάσει το θέµα αυτό στα «ψιλά» από
τα µεγάλα τηλεοπτικά µέσα και τα µέσα επικοινωνίας στη χώρα
µας.

Το πρόβληµα, όµως, κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι µόνο ότι
ασκείτε µια επιεική πολιτική -κάνετε χάρες, να το πω λαϊκά- στην
παρασιτική ολιγαρχία και την επιχειρηµατική ελίτ ούτε µόνο ότι
οι χάρες αυτές δύσκολα µπορεί να πειστεί κάποιος ότι γίνονται
από ιδεοληψία ή άγνοια, δηλαδή άνευ ανταλλαγµάτων. Το µεγα-
λύτερο πρόβληµα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ότι τέσ-
σερις µόλις µήνες µετά από το αποτέλεσµα των εκλογών, σπεύ-
δετε µε µεγάλη ταχύτητα να κερδίσετε τον χαµένο χρόνο των
τεσσάρων ετών και να καθαρίσετε, απ’ ό,τι φαίνεται, όσους τόσα
χρόνια -τα τέσσερα και µισό χρόνια- δεν είχαν την προστασία
σας, επειδή εσείς δεν ήσασταν στα κυβερνητικά έδρανα.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’

Παρασκευή 22 Νοεµβρίου 2019



Έρχεστε λοιπόν να επαναφέρετε την κανονικότητα, αλλά ποια
κανονικότητα; Την κανονικότητα την οποία γνωρίζει καλά ο ελ-
ληνικός λαός για πάρα πολλά χρόνια, την κανονικότητα της δια-
πλοκής, της διαφθοράς, αυτήν την κανονικότητα, που έριξε τη
χώρα στα βράχια και την οδήγησε στη χρεοκοπία και στο τέλος
στα µνηµόνια. Και έχετε ξεπεράσει κάθε όριο απροκάλυπτης εύ-
νοιας απέναντι στη συγκεκριµένη κατηγορία του οικονοµικού εγ-
κλήµατος. 

Νοµίζω ότι σήµερα οφείλετε να δώσετε κάποιες απαντήσεις
ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας, να εξηγήσετε -όχι σε εµάς,
στον ελληνικό λαό- τους λόγους για τους οποίους η Κυβέρνησή
σας νοµοθετεί κατά τρόπο που αποδυναµώνει τη δικαιοσύνη
στον αγώνα της κατά των οικονοµικών εγκληµατιών, που πλήττει
το αίσθηµα της δικαιοσύνης στα µάτια των πολιτών και καθιστά
τη χώρα διεθνή περίγελο. Οφείλετε να απαντήσετε στους Έλλη-
νες φορολογούµενους, αυτούς που µε µεγάλη δυσκολία κατα-
φέρνουν να είναι εντάξει απέναντι στον νόµο, να απαντήσετε
ποιους εξυπηρετείτε µε αυτές τις διατάξεις. 

Πάµε λοιπόν να πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή, γιατί σή-
µερα δεν σας εγκαλώ για µία ούτε για δύο, αλλά για τρεις κραυ-
γαλέες, κατά τη γνώµη µου, παρεµβάσεις. Οι δύο έχουν ήδη
γίνει, για τη µία υπάρχει περιθώριο ακόµη και τώρα να αλλάξετε
στάση. 

Σηκώσατε µεγάλο κουρνιαχτό για τη µεγάλη θεσµική µεταρ-
ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ, ολική µεταρρύθµιση εκσυγχρονισµού των
Ποινικών Κωδίκων, µια µεταρρύθµιση που είχε να γίνει από τη
δεκαετία του 1950 και τα τελευταία χρόνια όλοι οι νοµικοί, και
βεβαίως πολλά στελέχη σας συµπεριλαµβανοµένων σ’ αυτούς,
παραδέχονταν δηµοσίως την ανάγκη να προχωρήσει αυτή η µε-
ταρρύθµιση του εκσυγχρονισµού. Αλλά για πρώτη φορά στην
ιστορία, από µια µεταρρύθµιση η οποία έγινε όπως έπρεπε να
γίνει, µε έναν δηµόσιο διάλογο, µε µια νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή από καθηγητές εγνωσµένου κύρους και όχι από κοµµατικά
στελέχη του κυβερνώντος τότε κόµµατος και µε έναν δηµόσιο
διάλογο και µια διαβούλευση που κράτησε µήνες, παρήχθη ένα
αποτέλεσµα. Για πρώτη φορά στα χρονικά, τρεις µήνες µετά, µε
τη µεσολάβηση βεβαίως των εθνικών εκλογών και την αλλαγή
της κυβερνητικής πλειοψηφίας, ήρθατε -µια τόσο µεγάλη δοµική
και ολική µεταρρύθµιση, χωρίς να την κρίνετε στην ουσία της-
να επανανοµοθετήσετε. Τρεις µήνες µετά! 

Ποιο ήταν το πρόσχηµα για την κοινή γνώµη; Ότι δήθεν µε τη
µεταρρύθµιση αυτή η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εν πάση περιπτώ-
σει, νοµοθέτησε πιο ευνοϊκά όχι βεβαίως για τους εγκληµατίες
του οικονοµικού εγκλήµατος, αλλά νοµοθέτησε ευνοϊκά για την
κατοχή βοµβών µολότοφ. Αυτό ήταν το επιχείρηµα. Και άρα,
εσείς που οµνύετε στον νόµο και στην τάξη θα ερχόσασταν να
επαναφέρετε ένα δρακόντειο δίκαιο, προκειµένου να αντιµετω-
πίσετε την ανοµία. Μάλιστα. 

Βεβαίως όλα αυτά είναι αστεία, διότι στην πραγµατικότητα,
αυτό το οποίο έκανε -όχι ο ΣΥΡΙΖΑ, η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή- και νοµοθέτησε η κυβερνητική πλειοψηφία, σε σχέση και
µε το ζήτηµα αυτό, ήταν ένας εξορθολογισµός, ο οποίος ερχόταν
να αποκαταστήσει την ίδια την αξιοπιστία των ποινών. Διότι γνω-
ρίζατε πάρα πολύ καλά ότι όταν µιλάγαµε για ποινή πληµµελη-
µατική ήταν µια ποινή που ποτέ δεν εκτιόταν. Κι εµείς ήρθαµε να
αποκαταστήσουµε την αξιοπιστία, λέγοντας «Ναι, υπάρχει διά-
κριση ανάµεσα στην κατοχή και στη ρίψη, αλλά η κατοχή, πληµ-
µεληµατική µεν, θα εκτίεται όµως, µε φυλάκιση τριών έως πέντε
ετών.». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πείτε µου εσείς µία περίπτωση, όλο το προηγούµενο διάστηµα

που ήταν κακούργηµα η κατοχή, πότε υπήρξε µία φυλάκιση,
έστω και ενός, για την κατοχή; Φάνηκε, όµως, τις προηγούµενες
µέρες, και φάνηκε εύλογα στα µάτια της κοινής γνώµης όσο και
αν προσπαθήσατε να το κρύψετε, ότι τελικά ο σκοπός σας κάθε
άλλο παρά είχε να κάνει µε την ανοµία της κατοχής ή της ρίψης
µολότοφ. Ο σκοπός σας ήταν να «ξεπαγώσετε» τους λογαρια-
σµούς οικονοµικών εγκληµατιών και να κάνετε το δώρο της ποι-
νικής ασυλίας στους τραπεζίτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου

οµιλίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ)
Ας πάρουµε τα θέµατα ένα-ένα και θα ζητήσω την ανοχή του

Προεδρείου. Ας αφαιρεθεί ο χρόνος από τη δευτεροµιλία µου.
Ας ξεκινήσουµε από την αποδέσµευση λογαριασµών υπόπτων,
κατηγορούµενων για «ξέπλυµα» χρήµατος. Εδώ κανονικά νοµίζω
ότι δεν θα χρειαζόταν να πει κάποιος πολλά. Αρκούν τα όσα είπε
η αρχή για το «ξέπλυµα», στο πλαίσιο της δηµόσιας διαβούλευ-
σης, ότι υπάρχει δηλαδή κίνδυνος, µε την παρέµβασή σας, συ-
νολικής µαταίωσης της ανάκτησης των προϊόντων εγκλήµατος
από το δηµόσιο, ότι θα αποδοθούν τα προ ετών δεσµευµένα πε-
ριουσιακά στοιχεία των υπόπτων για βαρύτατα εγκλήµατα, που
εκκρεµούν ενώπιον της  δικαιοσύνης και έτσι θα ευνοηθούν οι
δράστες µε τη µεγαλύτερη παραβατικότητα και θα µαταιωθεί ο
βασικός σκοπός της γενικής πρόληψης του βαρέως οικονοµικού
εγκλήµατος. Αυτά δεν τα λέµε εµείς, τα λέει η ανεξάρτητη αρχή
για το «ξέπλυµα». 

Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, µε ποια λογική περάσατε έναν
νόµο µε βάση τον οποίον αποδεσµεύονται λογαριασµοί υπόπτων
για «ξέπλυµα» χρήµατος πριν η υπόθεση τελεσιδικήσει; Και γνω-
ρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι µία από τις βασικές παθογένειες της
ελληνικής δικαιοσύνης είναι οι καθυστερήσεις. Άκουσα την απάν-
τηση –δεν ξέρω αν θα µου το πείτε και σήµερα- «για να µην είναι
σε οµηρία οι πολίτες και οι επιχειρηµατίες ιδίως, όσο η δικαιο-
σύνη αργεί». Και, αλήθεια, αναρωτιέµαι: ποιους ακριβώς χαρα-
κτηρίζετε ως οµήρους; Υπόδικους επιχειρηµατίες, τραπεζίτες και
εφοπλιστές, όπως λένε οι «FINANCIAL TIMES» -όχι εµείς-, που
έχουν δεσµευτεί οι λογαριασµοί τους διότι ελέγχονται για «ξέ-
πλυµα» χρήµατος, αυτούς χαρακτηρίζετε ως οµήρους; Τότε όλη
η υπόλοιπη χώρα τι είναι; Από αυτούς είµαστε όµηροι όλοι, από
αυτούς, που βγάζουν χρήµατα στην πλάτη του ελληνικού λαού
και εις βάρος του ελληνικού δηµοσίου! Εµείς είµαστε οι όµηροι,
όχι αυτοί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και σας ερωτώ: Για ποιον λόγο ανοίξατε αυτό το νοµοθετικό

«παράθυρο» και τώρα ο κάθε ύποπτος µπορεί να πάρει τα χρή-
µατά του, να εξαφανιστεί και µετά εάν καταδικαστεί τρέχα-γύ-
ρευε; Πώς θα ανακτήσει το δηµόσιο το κλεµµένο χρήµα; 

Τέλος, το κρίσιµο ερώτηµα, που ευλόγως θα απασχολήσει τον
πολίτη, είναι ποιοι είναι αυτοί που τελικά ευνοούνται απ’ αυτήν
τη σκανδαλώδη διάταξη και µπορούν να ζητήσουν την αποδέ-
σµευση των χρηµάτων τους, που η έγκυρη βρετανική εφηµερίδα
µιλάει για 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ, όχι 10 και 20 και 30 εκατοµ-
µύρια, αλλά 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ, πάνω από 0,5% του ΑΕΠ
µας! Οφείλετε να απαντήσετε στα ερωτήµατα αυτά και να απαν-
τήσετε και µε ονοµατεπώνυµα. Διότι, ήδη, ο βασικός κατηγορού-
µενος για το σκάνδαλο «NOVARTIS» στη χώρα, το κλειδί αυτής
της βιοµηχανίας εκµαυλισµού γιατρών, πολιτικών και δηµοσιο-
γράφων στη χώρα, ο βασικός εδώ, στην Ελλάδα, ο κ. Φρουζής,
τον γνωρίζετε,…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Που ποτέ πριν δεν εκλήθη…
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ναι, κυρία Πιπιλή, ο κ. Φρουζής, ο οποίος διορ-
γάνωνε δείπνα για τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη στην
προεκλογική περίοδο του 2012, ναι, αυτός ακριβώς! Τον γνωρί-
ζετε καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτός, τον οποίον µας παρουσιάζετε τώρα ως αξιόπιστο µάρ-

τυρα, βγήκε στην επιτροπή και δήλωσε ότι βεβαίως και θα κάνει
χρήση της νέας διάταξης, προκειµένου να αποδεσµευτούν περί-
που 2 εκατοµµύρια ευρώ από τον λογαριασµό του στις τράπεζες
της Ελβετίας. Κι είναι ένας από τους δεκάδες, τους εκατοντάδες
ενδεχοµένως, γιατί 2 εκατοµµύρια µπροστά στο 1,2 δισ. αντιλαµ-
βάνεστε ότι είναι σταγόνα στον ωκεανό. 

Αλλά, βεβαίως, για να µην παρεξηγηθώ, δεν είναι το θέµα µας
ο Φρουζής, διότι εδώ ευνοούνται πρόσωπα που ελέγχονται για
τεράστιες υποθέσεις διαφθοράς, που απασχολούν για πολλά
χρόνια την κοινή γνώµη αλλά και τη δικαιοσύνη και που πλέον θα
έχουν πρόσβαση στους δεσµευµένους λογαριασµούς εκατοντά-
δων εκατοµµυρίων ευρώ. Και το ερώτηµα είναι: γιατί το κάνετε
αυτό; Το είχατε στο πρόγραµµά σας; Γιατί δεν το είχατε πει στον
ελληνικό λαό; Το κάνετε από άποψη;
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ψηφίσατε µια τέτοια σκανδαλώδη διάταξη -µε κίνδυνο να δια-

σύρετε και την παράταξή σας, αλλά και τη χώρα στο εξωτερικό-
από άγνοια, από αφέλεια; Μακάρι να είναι αυτό. Ειλικρινά σας
µιλώ, δυσκολεύεται να το πιστέψει κάποιος, ιδίως αν υπολογίσει
το ιλιγγιώδες ποσό των χρηµάτων που θα αποδεσµευτούν σε λο-
γαριασµούς, ιδίως σε τράπεζες του εξωτερικού.

Αλλά, ακόµη και αν το κάνετε από άποψη, είναι ντροπή να µι-
λάτε για νόµο και τάξη απέναντι στους αδύναµους, απέναντι σ’
αυτούς οι οποίοι µε δυσκολία τα βγάζουν πέρα και την ίδια
στιγµή να παραβιάζετε τον νόµο και την τάξη για τους µεγάλους
και τους ισχυρούς, γι’ αυτούς που εγώ σήµερα θα ονοµάσω
«µπαχαλάκηδες µε κουστούµια και µε γραβάτες που κλέβουν το
δηµόσιο χρήµα και περνάνε ζωή χαρισάµενη στο εξωτερικό, εις
υγείαν των κορόιδων». Αυτές είναι οι αιτίες της χρεοκοπίας.
Αυτές είναι οι πολιτικές που µας οδήγησαν στη χρεοκοπία και
δυστυχώς επαναφέρετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ασυλίας των τραπεζιτών, το δεύ-

τερο θέµα που σας εγκαλώ. Τι ακριβώς κάνετε; Τους εξασφαλί-
ζετε, νοµοθετικά, ασυλία για µία σειρά από υποθέσεις για τις
οποίες διώκονται ποινικά, µεταξύ των οποίων και για «θαλασσο-
δάνεια» προς κόµµατα και µέσα µαζικής ενηµέρωσης και για
προηγούµενα, γι’ αυτά που δόθηκαν στο παρελθόν, αλλά και για
τα επόµενα.

Ξέρετε κάτι; Επειδή τεσσεράµισι χρόνια κυβερνήσαµε, έχουµε
πια την εικόνα τού τι γίνεται. Μας το ζητούσαν γονυπετείς να το
κάνουµε εµείς αυτό, τέσσερα χρόνια, αλλά εµείς δεν υλοποι-
ήσαµε αυτό το αίτηµα. Με το που αναλάβατε την διακυβέρνηση
ήρθατε µε χέρια και µε πόδια αµέσως να κάνετε αυτό το χατίρι
να µην µπορούν να διώκονται αυτεπάγγελτα, αλλά µόνο εάν η
τράπεζα υποβάλει έγκληση στη διοίκησή της, δηλαδή στον εαυτό
της. Και τι µας είπατε; Ότι δήθεν το κάνετε αυτό για να µπορέ-
σουν δίχως φόβο να προχωρήσουν σε διαγραφές και αφέσεις
χρεών. Αλήθεια; Αυτός είναι ο πόνος σας;

Βέβαια, καµία νοµοπαρασκευαστική επιτροπή δεν ζήτησε ποτέ
µία τέτοια σκανδαλώδη ρύθµιση. Και τρία χρόνια που ήµασταν
υπό την σκληρή επιτροπεία των θεσµών και της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, ουδείς σκέφθηκε να µας υποβάλει τέτοιο αί-
τηµα ασυλίας. Βεβαίως, υπήρξε θέµα. Και βεβαίως προχωρή-
σαµε σε νοµοθετική ρύθµιση, τον ν.4472/2017, ακριβώς γι’ αυτόν
τον λόγο, προκειµένου να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις
εκείνες ώστε να µπορούν τα στελέχη των τραπεζών να προχω-
ρούν σε αναδιαρθρώσεις κόκκινων δανείων χωρίς τον νόµο αυ-
θαίρετων ποινικών διώξεων. Όµως, αυτό που κάνετε εσείς,
καµµία σχέση δεν έχει µε αυτό. Καµµία νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή δεν το ζήτησε. Εµφανίστηκε ξαφνικά ορφανή αυτή η διά-
ταξη, µετά από τη συνάντησή σας µε τους τραπεζίτες στο Μέ-
γαρο Μαξίµου, όπου τους καλέσατε -και ορθώς- να άρουν τις
υπέρογκες χρεώσεις που επιβάλλουν στους πολίτες, στους κα-
ταναλωτές και αυτοί αποφάσισαν για άλλη µια φορά -µαζί µε
εσάς, λέω εγώ- να κοροϊδέψουν τον κόσµο ανακοινώνοντας µε-
ρική αναστολή και όχι ακύρωση των χρεώσεων, µε αντίδωρο εν-
δεχοµένως την ασυλία που ζητούσαν τόσα χρόνια.

Άρα, δεν σας ενδιαφέρει –κι αφήστε αυτό το παραµύθι- ο κο-
σµάκης και η αγωνία του για τα δάνειά του. Σας ενδιαφέρει να
αθωώσετε –αναδροµικά- τραπεζικά στελέχη για βρόµικες υπο-
θέσεις «θαλασσοδανείων» ακριβώς -θα πω εγώ- επειδή σε αυτές
τις υποθέσεις λειτούργησαν κατ’ εντολή του δικού σας πολιτικού
συστήµατος, αυτού που κυβερνούσε τα προηγούµενα σαράντα
χρόνια και οδήγησε τη χώρα στη χρεοκοπία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αθωώνετε νοµοθετικά αυτούς οι οποίοι µε τα «θαλασσο-

δάνειά» τους οδήγησαν τις τράπεζες σε τρεις απανωτές ανακε-
φαλαιοποιήσεις, τις οποίες τις πλήρωσε ο ελληνικός λαός.

Μη γελάτε. Γελάτε, ε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν µπορώ να µη γελάω.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Δεν ξέρω εάν θα γελάσετε λέγοντάς σας -και
θα το πω ευθύς αµέσως- ότι µια από τις υποθέσεις των «θαλασ-

σοδανείων» αφορά στα δανεικά και αγύριστα των Κοµµάτων σας,
της Νέας Δηµοκρατίας και του πρώην ΠΑΣΟΚ που λείπει από την
Αίθουσα, που αθροιστικά είναι 400 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτές τις
υποθέσεις πάτε να προστατεύσετε, αλλά και άλλες υποθέσεις
όπως ο «ΚΗΡΥΚΑΣ ΧΑΝΙΩΝ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι για γέλια, είναι για κλάµατα αυτό που κάνετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και καλά εµάς δεν µας ακούτε, την Ένωση Εισαγγελέων Ελ-

λάδας, που σας προειδοποίησε ότι υπάρχει κίνδυνος ατιµωρη-
σίας, δεν την ακούσατε; Ότι δεκάδες υποθέσεις διαφθοράς «θα-
λασσοδανείων» θα οδηγηθούν στον κάλαθο των αχρήστων, αυτό
δεν το ακούσατε; Το ακούσατε, αλλά είναι ακριβώς αυτό που επι-
διώκετε.

Και για να κλείσω, πάµε στο τελευταίο σκέλος της τριλογίας
της ντροπής. Αρνείστε να ψηφίσετε την ερµηνευτική δήλωση που
πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ στο άρθρο 86 του Συντάγµατος, σ’ αυτό το
έκτρωµα που έχει ξεπλύνει τόσα και τόσα πολιτικοοικονοµικά
σκάνδαλα και αποτελεί τη µεγάλη σκιά στη σχέση αξιοπιστίας
ανάµεσα στην πολιτική και τους πολίτες. Ξέρετε πολύ καλά ότι η
ορθότερη και επικρατούσα επιστηµονικά άποψη είναι αυτή που
υποστηρίζουµε εµείς, ότι δηλαδή η διάταξη του άρθρου 86 του
Συντάγµατος θα πρέπει να ερµηνεύεται στενά, ώστε µε την έν-
νοια «κατά την άσκηση των καθηκόντων» να µην περιλαµβάνονται
εγκλήµατα όπως η δωροληψία. 

Κύριε Μητσοτάκη, ένας Υπουργός δεν µπορεί να έχει στα κα-
θήκοντά του το να δωροδοκείται. Αν το κάνει, το κάνει επ’ ευκαι-
ρία των καθηκόντων αυτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λέµε, λοιπόν, το αυτονόητο: Η δωροδοκία του Υπουργού να

µην εµπίπτει στη σύντοµη αποσβεστική προθεσµία, άρα να µην
µπορεί να παραγραφεί αν περάσουν δύο κοινοβουλευτικές πε-
ρίοδοι, που µπορεί ανάλογα µε τις πολιτικές εξελίξεις και τη συγ-
κυρία να είναι σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Και να
εκδικάζεται από την τακτική δικαιοσύνη, όπως εκδικάζεται για
κάθε απλό πολίτη.

Στην πρώτη Αναθεωρητική Βουλή φροντίσατε η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ για την διευκρινιστική αυτή ερµηνεία -στα µουλωχτά
όµως, χωρίς να το ανακοινώσετε- να πάρει λίγο κάτω από 180
ψήφους, αν δεν κάνω λάθος πήρε 176, υπό τον φόβο ότι αν κέρ-
διζε τις εκλογές ο ΣΥΡΙΖΑ θα µπορούσε µε 151 να αλλάξει το
άρθρο του Συντάγµατος. Και σήµερα έρχεστε και εσείς και το
ΚΙΝΑΛ, χωρίς ντροπή και αρνείστε να ψηφίσετε αυτή την ερµη-
νευτική δήλωση, την αυστηρότερη δηλαδή ερµηνευτική εκδοχή
για την τέλεση εγκληµάτων κατά την άσκηση των υπουργικών
καθηκόντων. Και το ερώτηµα είναι, γιατί; Θέλετε να αντιµετωπί-
ζεται µε επιείκεια ένας Υπουργός που πιθανόν να δωροδοκή-
θηκε; Και αν ναι, για ποιον λόγο; Έχετε κάτι να φοβηθείτε; 

Μήπως αυτό που σας καίει είναι ενδεχόµενες ποινικές ευθύνες
στελεχών σας για όζουσες υποθέσεις; Μήπως τελικά θέλετε να
εξασφαλίσετε από τώρα ότι θα παραγραφεί τυχόν υπόθεση δω-
ροδοκίας Υπουργού σας για το σκάνδαλο «NOVARTIS»; Μην
σπεύσετε να µε κατηγορήσετε για κινδυνολόγο, δεν τα λέω εγώ
αυτά. Σας καρφώνει -δεν είναι στην Αίθουσα- ο ίδιος ο Αντιπρό-
εδρος του Κόµµατός σας και Υπουργός Οικονοµίας, ο οποίος
σπεύδει τώρα σε συναντήσεις µε τους αγρότες. Καλεί τους
αγρότες να έρθουν στην Κουµουνδούρου να φέρουν αυτά τα
οποία σπείρανε, να τα θερίσει η Κουµουνδούρου. Αυτός είναι ο
πραγµατικός σας εαυτός! Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Τι έλεγε, λοιπόν, στις 25 Φλεβάρη του 2019; Επί λέξει σας δια-
βάζω: «Αν γίνει δίωξη για παθητική δωροδοκία, θα κάνω προ-
σφυγή στο αρµόδιο συµβούλιο για αναγνώριση της παραγρα-
φής, όπως προβλέπεται στο άρθρο 86 του Συντάγµατος και µετά
µήνυση για κατάχρηση εξουσίας σε όποιον το αποφάσισε. Εάν
ερευνούν την παθητική δωροδοκία είναι παράνοµοι». Να, λοιπόν,
γιατί τα κάνετε όλα αυτά. Αυτό θέλετε, να καθαρίσετε τυχόν ποι-
νικές ευθύνες των στελεχών σας. 

Αν δεν θέλετε αυτό και είστε ειλικρινείς απέναντι στον ελληνικό
λαό, σας καλώ, λοιπόν, σήµερα να αλλάξετε στάση και να υπερ-
ψηφίσετε την ερµηνεία που καταθέτει για τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση ο ΣΥΡΙΖΑ. Να την υπερψηφίσετε και εσείς και θα το
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χειροκροτήσουµε, εάν έχετε τα κότσια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κύριε Μητσοτάκη, και οι τρεις αυτές παρεµβάσεις σας είναι
κραυγαλέες, σας εκθέτουν ανεπανόρθωτα µε το «καληµέρα» της
διακυβέρνησής σας. Εάν αυτό εσείς εννοείτε, λέγοντας «επι-
στροφή στην κανονικότητα», σας λέω ευθέως ότι αυτό είναι επι-
στροφή στη διαπλοκή, στην ασύδοτη διαφθορά και στην ατιµω-
ρησία, που µας οδήγησαν στην κρίση. Και θα το πάρει χαµπάρι
αυτό ο ελληνικός λαός αργά ή γρήγορα. Μη νοµίζετε ότι µε πα-
ρεµβάσεις και µε τηλεφωνήµατα στα µέσα ενηµέρωσης τέτοιου
είδους παρασπονδίες, τέτοιου είδους σκανδαλώδεις νοµοθετικές
παρεµβάσεις, θα µείνουν κρυφές. Σας καλώ, τουλάχιστον, σή-
µερα να δώσετε στοιχειωδώς πειστικές απαντήσεις στον ελλη-
νικό λαό και εάν χρειαστεί, θα επανέλθω.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Τσίπρα, ξεκινήσατε την παρέµβασή σας µε ύβρεις και χα-
ρακτηρισµούς. Είναι ξεκάθαρο ότι δεν επιδιώκατε να αξιοποι-
ήσετε αυτήν τη δυνατότητα που σας δίνει ο Κανονισµός, για να
συζητήσουµε νηφάλια µια επίκαιρη ερώτηση. Θέλατε για άλλη
µια φορά να πέσουµε σε µια παγίδα έντασης και ανταλλαγής χα-
ρακτηρισµών. Σας λέω, λοιπόν, από τώρα: Εάν θέλετε εσείς να
κινηθείτε σ’ αυτήν την κατεύθυνση, είναι δικαίωµά σας. Εγώ δεν
πρόκειται να ακολουθήσω. Έχω µια χώρα να κυβερνήσω και έναν
λαό να ενηµερώσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέρχοµαι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τρίτη φορά

στη Βουλή σε διάστηµα λιγότερο από πέντε µήνες από την ψήφο
εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση, για να αξιοποιήσω τη διαδι-
κασία της Ώρας του Πρωθυπουργού.

Και επειδή, κύριε Τσίπρα, µε χαρακτηρίσατε δειλό και ότι υπεκ-
φεύγω να έρχοµαι στη Βουλή και να απαντώ στα ερωτήµατά σας,
θα ήθελα απλώς, χάριν της ιστορίας, να καταθέσω στα Πρακτικά
τα δικά σας στατιστικά στοιχεία που αφορούσαν τον τρόπο που
εσείς αξιοποιήσατε την Ώρα του Πρωθυπουργού. Θα σας πω
πόσες ερωτήσεις είχαν κατατεθεί κατά τα τεσσεράµισι χρόνια
που κυβερνούσατε, κύριε Τσίπρα.

Και νοµίζω ότι µπορείτε να προσέχετε εµένα και όχι να στέλ-
νετε µηνύµατα, µιας και µιλάµε για σεβασµό στη Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκτός εάν σας στέλνουν µηνύµατα, για να σας ετοιµάσουν για

τη δευτερολογία σας. Δεν ξέρω. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Από το κινητό δεν στέλνεις µόνο µηνύµατα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Είχαν κατατεθεί, λοιπόν, τριακόσιες δεκαεννέα ερωτήσεις προς
τον Πρωθυπουργό. Απαντήσατε, συνολικά στα τεσσεράµισι χρό-
νια, στις έντεκα. 

(Επιφωνήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δηλαδή, είναι µία κάθε πεντέµισι µήνες, ποσοστό 3,5%. Κάτι

σας θυµίζει αυτό το ποσοστό. Μου φαίνεται ότι σας καταδιώκει
λίγο. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μπορεί να µην απαντούσατε ως Πρωθυπουργός, ως Βουλευ-
τής αποφασίσατε να ρωτήσετε. Δεν λέω, είναι και αυτό ένα κά-
ποιο βήµα. Όµως, και εδώ πέρα, κύριε Τσίπρα, για άλλη µια φορά
είστε και θεσµικά αδιάβαστος και πολιτικά επιπόλαιος. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Το άρθρο 129 του Κανονισµού της Βουλής επιβάλλει οι επίκαι-
ρές ερωτήσεις να είναι σύντοµες, το πολύ για δύο θέµατα. Η κ.
Γεννηµατά πρέπει να πω ότι τήρησε αυτόν τον κανόνα. Εσείς µου
καταθέσατε µια τρισέλιδη ερώτηση, που περιέχει πέντε διαφο-
ρετικά ζητήµατα, η οποία συνοδεύεται µάλιστα και από µια σειρά
από ανύπαρκτες παραδοχές. 

Κοιτάξτε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, τι γίνεται εδώ. Έχει πολύ εν-
διαφέρον αυτό. Καταθέσατε αυτήν την ερώτηση, πράγµατι, πριν
ψηφιστούν οι Ποινικοί Κώδικες. Δεν µπορούσα να σας απαντήσω
την προηγούµενη εβδοµάδα, διότι είχα ανειληµµένες υποχρεώ-
σεις. Βρίσκοµαι, όµως, αυτήν την εβδοµάδα εδώ, για να σας απα-
ντήσω. 

Επανακαταθέσατε, κύριε Τσίπρα, ακριβώς την ίδια ερώτηση.
Στο τρίτο υποερώτηµα αναφέρετε επί λέξει: «Τι ωθεί τη Κυβέρ-
νηση να θέσει νέο χρονικό όριο, χωρίς να προβλέπεται» –προ-
σέξτε, εσείς το ρωτάτε αυτό- «µεταβατική περίοδος εφαρµο-
γής;». 

Δεν προβλέπεται; Πάλι αδιάβαστος, κύριε Τσίπρα;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εδώ πέρα δεν έχετε δει το άρθρο 15; Με µεγάλα γράµµατα το

γράφει εδώ: µεταβατική διάταξη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Όταν ξανακαταθέσετε, λοιπόν, την ίδια ερώτηση, φροντίστε,
παρακαλώ, να έχετε διαβάσει. Και για την ασυλία των τραπεζιτών
υπάρχει µεταβατική διάταξη. Και εκεί πάλι είστε αδιάβαστοι!
Φροντίστε, τουλάχιστον, όταν πρόκειται να επανακαταθέσετε, να
την προσαρµόσετε στην πραγµατικότητα. Διαβάστε την εσείς ο
ίδιος, τουλάχιστον, να έχετε προσωπική άποψη γι’ αυτά τα οποία
καταθέτετε. 

Μας κατηγορείτε εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρα-
τία για επιεική στάση στη διαφθορά. Μάλιστα. Εγώ θα µιλήσω
για άλλη µια φορά, κύριε Τσίπρα, µε πολύ συγκεκριµένα στοι-
χεία. Το 2012 η Ελλάδα πού βρισκόταν στην κατάταξη της Διε-
θνούς Διαφάνειας; Στην ενενηκοστή τέταρτη θέση. Το 2015
βρέθηκε στην πεντηκοστή όγδοη θέση, για να ξανακυλήσει το
2018 στην εξηκοστή έβδοµη θέση. 

Αυτά είναι έργα και ηµέρες του ΣΥΡΙΖΑ µε στοιχεία! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τα καταθέτω στα Πρακτικά και παρακαλώ να τα δώσετε στον
κύριο Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε, κύριε Τσίπρα, είναι και πολύ υποκριτικό να αναµασάτε
διαρκώς αυτήν την καραµέλα περί «λευκών κολάρων». Μας τους
είπατε τώρα και «µπαχαλάκηδες των λευκών κολάρων», τους δια-
κρίνατε από άλλους «µπαχαλάκηδες». Εµείς δεν θέλουµε ούτε
«µπαχαλάκηδες λευκών κολάρων» ούτε «µπαχαλάκηδες» στα πα-
νεπιστήµια. Ο νόµος σ’ αυτήν τη χώρα θα εφαρµόζεται για
όλους, είτε είναι δυνατοί είτε είναι αδύναµοι. Εάν σας αρέσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εάν βλέπετε την εφαρµογή του νόµου ως εµπόδιο για την τή-

ρηση της δηµοκρατικής νοµιµότητας, να µας το πείτε, κύριε Τσί-
πρα, να το καταλάβουµε και εµείς. 

Πάµε να δούµε τι έγινε επί δικών σας ηµερών για τα εγκλήµατα
του «λευκού κολάρου».

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η συζήτηση δεν είναι

διαδραστική, είναι µε βάση τον Κανονισµό. Οµιλεί ο Πρωθυπουρ-
γός. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, κύριε Τσίπρα, στην τέταρτη έκθεση ενι-
σχυµένης εποπτείας -ναι, αυτή που δηµοσιεύτηκε πριν από λίγες
ηµέρες και ενέκρινε απόλυτα την κυβερνητική πολιτική, ανοίγον-
τας τον δρόµο και για την απελευθέρωση των SNPs και ANFAs
χωρίς αστερίσκους και υποσηµειώσεις- όπως και ο Ευρωπαϊκός
Οργανισµός Κατά της Διαφθοράς και η GRECO –τα έχω εδώ
πέρα όλα- σας εγκαλούσαν, κύριε Τσίπρα, για τι ακριβώς; Να το
πούµε, για να το καταλάβουν και οι Έλληνες πολίτες. Σας εγκα-
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λούσαν, διότι µετατρέψατε τη δωροδοκία σε απλό πληµµέληµα
από βαρύ κακούργηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά κάνατε, κύριε Τσίπρα. Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να

το δώσετε στον Αρχηγό της Αντιπολίτευσης.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως δεν τα γνωρίζατε, κύριε Τσίπρα; Μήπως έγιναν ερήµην
της δικής σας δηλωµένης βούλησης να πολεµήσετε τη δια-
φθορά; 

Αυτά τα κάνατε, κύριε Τσίπρα, και αυτά διορθώνουµε µε τους
Ποινικούς Κώδικες. Και τα διορθώνουµε, κατόπιν εισήγησης της
νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, κύριε Τσίπρα.

Προσέξτε, λοιπόν, τα λόγια σας όταν µιλάτε για «λευκά κολ-
λάρα», µπορεί, ενίοτε, να είναι και λερωµένα και γραβάτα να µη
φοράνε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κατά τα άλλα, έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα τρία ερωτή-

µατα, τα οποία θέσατε. Μας ρωτάτε για άλλη µία φορά –θα έχετε
βέβαια και τη δυνατότητα να το κάνετε και σήµερα και τη Δευ-
τέρα στη συζήτηση στην Ολοµέλεια- γιατί δεν υιοθετούµε την ερ-
µηνευτική δήλωση στο άρθρο 86, περί ευθύνης Υπουργών. Σας
έχουµε απαντήσει επισταµένα στην επιτροπή, ο κ. Τζαβάρας, οι
Βουλευτές που πήραν τον λόγο, ο κ. Γεραπετρίτης. Σας έχουµε
εξηγήσει τη στάση µας για το ζήτηµα αυτό. Θα την επαναλάβω
για άλλη µία φορά. Η ερµηνευτική σας δήλωση διακρίνει τα αδι-
κήµατα σ’ αυτά τα οποία τελούνται κατά την άσκηση και επ’ ευ-
καιρία των υπουργικών καθηκόντων. Αυτό το επιχείρηµα είναι
ένα φθηνό πυροτέχνηµα, κύριε Τσίπρα, και είναι ληγµένο µάλι-
στα. Διότι, αν συµβουλευόσασταν κάποιους νοµικούς, θα µπο-
ρούσαν ίσως να σας είχαν προστατεύσει γι’ αυτά τα οποία
εισηγείστε. Αυτή η διάκριση, την οποία υποκριτικά εισηγείστε,
ξέρετε πολύ καλά ότι έχει ήδη οριοθετηθεί από το Ειδικό Δικα-
στήριο και βεβαίως δεν διαφοροποιεί, ούτε και θα µπορούσε να
το κάνει, τη σαφή νοµολογία για το τι συνιστά «άσκηση καθηκόν-
των» και τι συνιστά «επ’ ευκαιρία άσκηση καθηκόντων».

Αν πάλι, όµως, µε την ερµηνευτική σας δήλωση επιδιώκετε
κάτι άλλο -και θα ήθελα να το ξεκαθαρίσετε-, όπως «αναβίωση
αδικηµάτων» για την οποία έχει παρέλθει η αποσβεστική προθε-
σµία για την άσκηση δίωξης, να µας πείτε αν θέλετε να κάνετε
αυτό –αν αυτό επιδιώκετε- τότε να µας εξηγήσετε πως αυτό δεν
καταλύει κάθε έννοια κράτους δικαίου, διότι θα οδηγούσε πολύ
απλά σε αναδροµική εφαρµογή ποινικού νόµου και θα διάβρωνε
ένα θεµέλιο λίθο δικαίου που ισχύει από τον 17ο αιώνα. Αν εννο-
είτε αυτό, να το εξηγήσετε τουλάχιστον!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σταµατήστε, κύριε Τσίπρα, αυτήν την υποκρισία γύρω από την

ευθύνη των Υπουργών, γιατί υπάρχει και η ιστορία. Να σας θυ-
µίσω, για ακόµη µία φορά, ότι τον Νοέµβριο του 2006, στην
πρώτη µου θητεία στη Βουλή, µαζί µε έξι συναδέλφους από την
Νέα Δηµοκρατία και µαζί µε τον κ. Λοβέρδο από το ΠΑΣΟΚ τότε,
είχαµε υπογράψει πρόταση για την αναθεώρηση του άρθρου 86.
Τη χαρακτηρίζαµε τότε διακοµµατικό εργαλείο ατιµωρησίας και
ασυλίας των πολιτικών, το οποίο δεν επιτρέπει την ενδελεχή
έρευνα των επιλήψιµων πράξεών τους. Πράγµατι, δεν είχε τότε
το θάρρος το πολιτικό σύστηµα, ούτε το δικό µου κόµµα να κρί-
νει το άρθρο 86 ως αναθεωρητέο. Δεν είδα, βέβαια, και κάποιον
από την Αριστερά τότε, να υποστηρίζει την πρότασή µας. Κανείς!
Κανείς δεν υπέγραψε από τον δικό σας χώρο, ούτε ένας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήστε, λοιπόν, τους συνταγµατικούς λεονταρισµούς και ας

κρατήσουµε, κύριε Τσίπρα, ως µία κατάκτηση του πολιτικού συ-
στήµατος ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε επιτέλους, και θα πω
-κι εγώ πρώτος- µε µεγάλη καθυστέρηση, στην αλλαγή του άρ-
θρου 86, έτσι ώστε να καταργηθεί επιτέλους η αποσβεστική προ-
θεσµία, η οποία στην ουσία δίνει τη δυνατότητα σε υπουργικά
αδικήµατα να παραγραφούν πρακτικά µετά από δύο χρόνια.
Είναι µια κατάκτηση για το πολιτικό σύστηµα, έστω και µε µεγάλη
καθυστέρηση, ότι το άρθρο 86 αλλάζει. Αφήστε, λοιπόν, όλα τα

υπόλοιπα να κρατήσουµε τη µεγάλη κατάκτηση της αλλαγής του
άρθρου 86 και να προχωρήσουµε επιτέλους κοιτάζοντας το µέλ-
λον. 

Πάµε τώρα στο ζήτηµα της άσκησης δίωξης εναντίον τραπε-
ζικών στελεχών κατ’ έγκληση και όχι αυτεπαγγέλτως. Αυτό υπο-
τίθεται ότι καταγγέλλατε. 

Εδώ η απάντηση στηρίζεται στην κοινή λογική. Οι τράπεζες
δρουν στον χώρο της ιδιωτικής οικονοµίας και κάθε παράβαση
που διαπράττουν τα στελέχη της τράπεζας, ενδιαφέρει πρωτί-
στως τα ίδια τα ιδρύµατα. Αυτά ζηµιώνονται και αυτά θα πρέπει
να ενεργοποιούν τον µηχανισµό ποινικής διερεύνησης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η παλιά πρακτική, να γίνονται δικαστικές έρευνες µε αυτεπάγ-

γελτη ενέργεια των εισαγγελέων, κύριε Τσίπρα, στην πράξη απε-
δείχθη επιζήµια. Και επιζήµια για τους πολίτες, κυρίως. Ξέρετε
τι έκανε; Οδήγησε τραπεζικά στελέχη σε µια τελείως αµυντική
διάθεση απέναντι σε πρωτοβουλίες, όπως µια γενναία ρύθµιση
οφειλών. Αυτή ακριβώς την ακινησία, η οποία παγώνει τα πάντα,
έρχεται να θεραπεύσει η νέα ρύθµιση. Προβλέφθηκε, λοιπόν, η
δυνατότητα έγκλησης από τη διοικήσεις των τραπεζών, ενώ για
δικαστικές –επειδή µας είπατε ότι δεν υπάρχει ούτε σε αυτό µε-
ταβατική διάταξη- διερευνήσεις, που ήδη έχουν ξεκινήσει, παρέ-
χεται µεταβατική διάταξη δύο µηνών να ασκηθεί έγκληση. Και αν
πιστεύετε ότι πρέπει να δοθεί και άλλο διάστηµα, να το συζητή-
σουµε. Είµαι ανοικτός να το κάνουµε. Και αν τα διοικητικά συµ-
βούλια για οποιονδήποτε λόγο αδρανούν, υπάρχουν και γενικές
συνελεύσεις που µπορούν να αλλάξουν τα διοικητικά συµβούλια,
κύριε Τσίπρα. Καµµία υπόθεση, λοιπόν, δεν κλείνει και οι άµεσα
ενδιαφερόµενοι, δηλαδή οι ίδιες οι τράπεζες, διατηρούν ακέραιο
το δικαίωµα να ασκήσουν την προβλεπόµενη έγκληση σε περί-
πτωση παράβασης. 

Και να µην ξεχνάµε, κύριε Τσίπρα, ότι η τραπεζική δραστηριό-
τητα ελέγχεται µε συγκεκριµένους κανόνες. Ελέγχεται από συγ-
κεκριµένα όργανα. Ελέγχεται πρωτίστως από την Τράπεζα της
Ελλάδος. Ό,τι ακριβώς ισχύει παντού στην Ευρώπη, ισχύει επι-
τέλους και στη χώρα µας. Και κάποια στιγµή, θα πρέπει να πα-
ραδεχθούµε µε τόλµη µερικές πικρές αλήθειες. Μόνο αν τις
αντιµετωπίσουµε κατάµατα θα µπορέσουµε να τις αλλάξουµε.

Ξέρετε, κύριε Τσίπρα, ότι πάρα πολλά τραπεζικά στελέχη σύρ-
θηκαν στα δικαστήρια, ταλαιπωρήθηκαν επί πολλά χρόνια για
αποφάσεις τις οποίες πήραν. Επιχειρηµατικές αποφάσεις. Το να
χορηγήσει κάποιος ένα δάνειο είναι µία επιχειρηµατική απόφαση,
την οποία παίρνει η τράπεζα. Ελέγχεται αυτή η επιχειρηµατική
απόφαση από την ίδια την τράπεζα και οι διαδικασίες µε τις
οποίες παίρνεται αυτή η απόφαση, ελέγχεται από την Τράπεζα
της Ελλάδος. Διασύρθηκαν πολλά στελέχη. Πήγαν στα δικαστή-
ρια και σχεδόν όλα αθωώθηκαν, κύριε Τσίπρα. Δεν το ξέρετε
αυτό; Δεν γνωρίζετε ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα;
Δεν γνωρίζετε ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας σήµερα
είναι αυτή η τεράστια αποεπένδυση, η οποία κρατά τη χώρα κα-
θηλωµένη; Ποιο τραπεζικό στέλεχος σήµερα θα έχει το θάρρος
να υπογράψει µια γενναία αναδιάρθρωση δανείων που θα σώσει
µια επιχείρηση, θα σώσει θέσεις εργασίας, διότι µε όλα αυτά τα
οποία κάνατε καταστρεφόντουσαν και έκλειναν οι επιχειρήσεις.
Έµεναν άνεργοι οι εργαζόµενοι! Δεν είδα να χύνετε κανένα κρο-
κοδείλιο δάκρυ για όλες τις επιχειρήσεις που δεν µπόρεσαν να
αναδιαρθρωθούν, ακριβώς επειδή οι τραπεζίτες φοβόντουσαν
να υπογράψουν αναδιαρθρώσεις, διότι ήξεραν ότι µπορεί να βρι-
σκόντουσαν αντιµέτωποι µε τη δικαιοσύνη.

Καθαρές κουβέντες, λοιπόν, κύριε Τσίπρα. Εµείς αυτήν την εν-
τολή λάβαµε από τον ελληνικό λαό. Να βάλουµε µπροστά την
παραγωγική µηχανή της οικονοµίας, να διορθώσουµε τις παθο-
γένειες στο τραπεζικό σύστηµα, να προσελκύσουµε επενδύσεις,
να δηµιουργήσουµε δουλειές και αυτό θα κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κλείνω µε το τελευταίο θέµα της επίκαιρης ερώτησης που

είναι η περίφηµη δέσµευση.
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Γιατί τέτοια ανησυχία, κύριοι συνάδελφοι;
Περίφηµη δέσµευση περιουσιακών στοιχείων από την Αρχή

Καταπολέµησης Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δρα-
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στηριότητες.
Ποια είναι η κατάσταση που παραλάβαµε στον τοµέα αυτό; 
Ο Πρόεδρος της αρχής, κύριε Τσίπρα, ένα διοικητικό όργανο,

είχε τη δυνατότητα, χωρίς να έχει ασκηθεί καµµία ποινική δίωξη,
να δεσµεύει επ’ αόριστο περιουσιακά στοιχειά. Βεβαίως, αυτό
δεν αφορούσε µόνο «γκρίζους» επιχειρηµατίες. Αφορούσε και
πολλούς απλούς πολίτες, πολλούς µικρούς επαγγελµατίες, µι-
σθωτούς. Μέχρι να εξεταστεί η υπόθεση τους, γίνονταν οικονο-
µικά όµηροι χωρίς να µπορούν πληρώσουν τους συνεργάτες
τους και να χειριστούν όπως αυτοί ήθελαν τις µεγαλύτερες ή µι-
κρότερες περιουσίες τους. Ακόµα κι αν τελικά δικαιώνονταν -και
οι πιο πολλοί δικαιώνονται πάντα-, είχαν στο µεταξύ καταστρα-
φεί, κύριε Τσίπρα, από µια διαδικασία που διαρκούσε για χρόνια.
Αυτό µπορεί να οφειλόταν σε υπερβολικό ζήλο ή απλά σε ευθυ-
νοφοβία του αρµόδιου οργάνου. Και ξέρετε ότι στην πλειονότητα
των υποθέσεων δικαιώνονται, τελικά, οι ελεγχόµενοι. Το ξέρετε
αυτό. Αποδίδονται στη ζωή αθώοι. Μόνο που πάρα πολλοί, µέχρι
τότε, έχουν χρεοκοπήσει.

Προβλέψαµε, λοιπόν, ακολουθώντας στο ακέραιο τις προτά-
σεις της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, κύριε Τσίπρα, ότι η
δέσµευση των περιουσιακών στοιχείων από εδώ και στο εξής δεν
µπορεί να υπερβαίνει τους δεκαοκτώ µήνες. Αυτό θα συµβαίνει
από δω και στο εξής. Γιατί προβλέψαµε τους δεκαοκτώ µήνες,
κύριε Τσίπρα; Διότι είναι το συνταγµατικά προβλεπόµενο µέγιστο
όριο, αυτό που ισχύει µέχρι και για την προσωρινή φυλάκιση.
Συµφωνείτε µε αυτή τη διάταξη, για το τι πρέπει να γίνει για το
µέλλον; Συµφωνείτε ή διαφωνείτε; Ή πρέπει να θεωρείτε ότι τα
περιουσιακά στοιχεία µπορεί να δεσµεύονται επ’ αόριστον. Να
µας το πείτε να το καταλάβουµε. 

Και να σας θυµίσω ότι αυτό το οποίο κάναµε αποτελούσε σύ-
σταση του ΟΟΣΑ.

Ερχόµαστε τώρα στο ζήτηµα τι γίνεται µε τις υποθέσεις του
παρελθόντος.

Για να µην υπάρξει, λοιπόν –κι εκεί, θα συµφωνήσω µαζί σας-
κίνδυνος άκριτης αποδέσµευσης περιουσιακών στοιχείων για τις
περιπτώσεις που ήδη υπάρχουν τέτοιες εντολές, προβλέφθηκε
µεταβατική διάταξη, αυτή την οποία δεν γνωρίζατε. Γι’ αυτό µου
καταθέσατε ερώτηµα για µη ύπαρξη µεταβατικής διάταξης. 

Λοιπόν, υπάρχει µεταβατική διάταξη, κύριε Τσίπρα. Σας την
έχω καταθέσει. Μπορείτε πριν από τη δευτερολογία σας να τη
µελετήσετε ή να σας ενηµερώσει ο κ. Κατρούγκαλος, ο οποίος
είναι εκλεκτός νοµικός, για το τι λέει η µεταβατική διάταξη. 

Λοιπόν, τι λέει, κύριε Κατρούγκαλε, η µεταβατική διάταξη; Λέ-
ει, κύριε Τσίπρα, ότι µέσα σε τρεις µήνες από την έναρξη ισχύος
των νέων κωδικών, ο Πρόεδρος της αρχής υποχρεούται να προ-
ωθήσει τις υποθέσεις για οριστική κρίση στον ανακριτή ή στο δι-
καστικό συµβούλιο, δηλαδή σε ανεξάρτητους, αµερόληπτος
τακτικούς δικαστές. Για να το πω πολύ απλά, σε τρεις µήνες πρέ-
πει να βάλει όλο το υλικό σε µία κούτα και να το στείλει στη δι-
καιοσύνη. Εάν κρίνετε ότι και οι τρεις µήνες δεν είναι αρκετοί για
να γίνει αυτή η διαδικασία, να το συζητήσουµε κι αυτό. Η δικα-
στική κρίση, όµως, κύριε Τσίπρα, δεν περιορίζεται χρονικά. Μπο-
ρεί να συντελεστεί οποτεδήποτε µέσα στο δεκαοκτάµηνο. Δεν
το ξέρετε αυτό; Και εδώ αδιάβαστος; Πάλι αδιάβαστος;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι λυπηρό ότι ενώ έχουν υπάρξει απαντήσεις στη

Βουλή, γίνεται επίκληση ενός δηµοσιεύµατος των «FINANCIAL
TIMES», το οποίο το διέψευσε η Κυβέρνηση, γιατί δεν απέδιδε
την πραγµατικότητα. Θεωρούσε λανθασµένα το δηµοσίευµα ότι
µέσα σε τρεις µήνες κρίνεται η παράταση της δέσµευσης. Πράγ-
µατι, θα µπορούσε να ισχυριστεί κάποιος ότι τρεις µήνες είναι
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, για να κριθούν όλες αυτές οι
υποθέσεις. Μόνο που το δηµοσίευµα ήταν λανθασµένο, κύριε
Τσίπρα. Συµβαίνει αυτό µερικές φορές και στους δηµοσιογρά-
φους των «FINANCIAL TIMES». Τι να κάνουµε; Μπορεί να συµβεί
και αυτό. 

Το επαναλαµβάνω για ακόµα µία φορά, για να το καταλάβετε
καλά, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ: Το τρίµηνο αποτελεί προ-
θεσµία µόνο για να σταλούν προς κρίση οι υποθέσεις που εκκρε-
µούν. Δεν είναι διάστηµα για την εξέταση τους. Αυτό θα γίνεται
εντός δεκαοκτάµηνου. 

Σπεύσατε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ να ταυτι-
στείτε µε το δηµοσίευµα.

Ένας ξένος δηµοσιογράφος µπορεί να κάνει λάθος για έναν
ελληνικό νόµο, όχι, όµως, ένας πολιτικός και δη, ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο οποίος θα έπρεπε να τον είχε δια-
βάσει. Ο ερωτών Βουλευτής φαίνεται ότι δεν κοίταξε καν το κεί-
µενο του νόµου, γιατί τότε θα διαπίστωνε, όπως είπα προηγου-
µένως, ότι κανένα περιουσιακό στοιχείο δεν απελευθερώνεται. 

Η εικόνα την οποία δώσατε, κύριε Τσίπρα, είναι ότι περίπου
µετά την ψήφιση του νόµου αποδεσµεύτηκαν όλα τα περιου-
σιακά στοιχεία. Αυτή είναι η εικόνα την οποία θα αποκόµισε κά-
ποιος ακούγοντας την τοποθέτησή σας. Αυτό, κύριε Τσίπρα, είναι
ένα ψέµα. Είναι ακόµα ένα ψέµα. Δεν είναι αλήθεια, για να το πω
αλλιώς, για να µη µου πείτε πάλι ότι σας λέω ψεύτη.

Διαβάστε, λοιπόν, το κείµενο του νόµου. Καταλάβετε καλά τι
κάνουµε και ασκείστε µας κριτική εάν πιστεύετε επί πραγµατικών
δεδοµένων και όχι επ’ αυτών που εσείς φαντάζεστε.

Τι να πω, λοιπόν; Και κλείνω µε αυτό. Από την «DEUTSCHE
WELLE» της Κατοχής στους «FINANCIAL TIMES» διαβασµένους
ανάποδα, πάντα «χαµένος στη µετάφραση», κύριε Τσίπρα! 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέ-
ξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Μητσοτάκη, πρέπει να είµαι πολύ ευτυ-
χής από τη σηµερινή σας τοποθέτηση, διότι, τουλάχιστον, έχου-
µε περάσει σε ένα διαφορετικό στάδιο. Από ψεύτης, έγινα αδιά-
βαστος. Κάτι είναι και αυτό. Από το να είναι κάποιος ψεύτης, και
µάλιστα κατ’ εξακολούθηση, καλύτερα να είναι αδιάβαστος. 

Πάµε, όµως, να δούµε ποιος είναι ο διαβασµένος και ποιος ο
αδιάβαστος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τι πάθατε τώρα; Γιατί φωνάζετε; Τι είπα και φωνάζετε

«ντροπή»; Τι έχετε πάθει σήµερα; Είστε λίγο ανήσυχοι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είναι ανήσυχοι εκα-

τέρωθεν, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Είναι αλήθεια αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η κ. Βαγενά θα ξε-

κουραστεί τώρα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Είναι αλήθεια.

Έρχοµαι, λοιπόν, να απαντήσω µία - µία τις αιτιάσεις του Πρω-
θυπουργού.

Πρώτα από όλα, κύριε Μητσοτάκη, ξεκινήσατε την παρέµβαση
σας, κάνοντας µου κριτική για τον αριθµό των επίκαιρων ερωτή-
σεων, τις οποίες απάντησα ως Πρωθυπουργός. Και κάνατε και
ένα ευφυολόγηµα για το 3%.

Υποβλήθηκαν, πράγµατι, τριακόσιες δεκαεννέα ερωτήσεις.
Ερωτήσεις, όµως, από Αρχηγούς Κοµµάτων υποβλήθηκαν µόνο
δεκαπέντε τα τεσσεράµισι χρόνια που ήµουν Πρωθυπουργός.
Απάντησα στις οκτώ ερωτήσεις, δηλαδή πάνω από το 60%. Βε-
βαίως, απάντησα σε όλες τις ερωτήσεις που µου θέσατε εσείς
ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -δεν πρέπει να
έχετε παράπονο- µε τη µόνη διαφορά ότι είχατε µία µονοµανία.
Νοµίζω ότι τρεις φορές µου κάνατε ερώτηση. Και τις τρεις φορές
ήταν για τα ζητήµατα της τάξης, του νόµου και της ασφάλειας.
Μόνο που, από ό,τι βλέπω, σήµερα έχετε άλλα µέτρα και άλλα
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σταθµά για τον νόµο και για την τάξη. Διότι εµείς είµαστε µε τον
νόµο και µε την τάξη και στους µπαχαλάκηδες µε τη µολότοφ,
αλλά και στους µπαχαλάκηδες του οικονοµικού εγκλήµατος, αυ-
τούς που εσείς αθωώνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα απαντήσω, και στο εξής: Γιατί, λοιπόν, τριακόσιες δεκαεν-

νιά ερωτήσεις; Δεκαπέντε ήταν από τους Αρχηγούς των κοµµά-
των. Οι υπόλοιπες; Εντάξει, τώρα, τις διακόσιες δεκαεπτά απ’
αυτές τις κατέθεσε ένας Βουλευτής µόνο. Ένας! Ο κ. Νικολό-
πουλος. 

Φαντάζοµαι, όµως, ότι καταλαβαίνετε -και εσείς είστε Πρωθυ-
πουργός σήµερα- πως δεν είναι τόσο εύκολο να έρχεστε κάθε
Παρασκευή να απαντάτε σ’ έναν Βουλευτή. 

Το ίδιο φαντάζοµαι ότι κάνετε και τώρα, διότι έχουν υποβληθεί
δεκαοκτώ συνολικά ερωτήσεις όσο είστε Πρωθυπουργός, από
αυτές δεκατέσσερις υποβλήθηκαν από Αρχηγούς Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων και από τις δεκατέσσερις συζητήθηκαν µόνο οι
τρεις. Πιο κάτω από το 3% είστε εσείς, κύριε Μητσοτάκη, ήδη
στους τέσσερις µήνες που κυβερνάτε. Αφήστε τα, λοιπόν, αυτά
τα ευφυολογήµατα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πάµε τώρα στην ουσία. Θελήσατε να ξεπεράσετε και τα τρία

κρίσιµα ζητήµατα και τα τρία καίρια ερωτήµατα µε «άλλα λόγια
να αγαπιόµαστε». 

Έρχοµαι σε ένα προς ένα. 
Σπαταλήσατε τον µεγαλύτερο χρόνο της τοποθέτησή σας να

µας εξηγείτε µε αισχυντηλό τρόπο και µε ενοχικό τρόπο, ότι
δήθεν αυτή η σκανδαλώδης ρύθµιση που φέρατε για την αποδέ-
σµευση των λογαριασµών και των περιουσιακών στοιχείων των
εγκληµατιών του οικονοµικού εγκλήµατος, είναι µία κακή ερµη-
νεία, είναι µία ψευδής εικόνα την οποία έχουµε διαπιστώσει εµείς
και «τι κρίµα, καµµιά φορά και αυτοί οι δηµοσιογράφοι κάνουν
λάθη». Κάνουν λάθη και αυτοί οι δηµοσιογράφοι! 

Και πράγµατι, θα ήθελα να σας ρωτήσω, πριν µπω στην ουσία,
το εξής: Αφού κάνουν λάθη, γιατί στην επιστολή που έστειλε ο
κ. Γεραπετρίτης στους «FINANCIAL TIMES» για να ανακαλέσουν,
δεν είδαµε να ανακαλούν; Γιατί; Ένα τόσο σοβαρό έντυπο, εφό-
σον υπέπεσε σε ένα λάθος, όπως µας είπατε και εσείς -µπορεί
να υποπέσει κάποιος σε λάθος, ακόµα και ένας δηµοσιογράφος-
γιατί δεν επανόρθωσε; 

Κάνατε επιστολή µε τα ίδια επιχειρήµατα που µας είπατε εδώ
στη Βουλή, περί δήθεν µεταβατικότητας στις διατάξεις -και εγώ
είµαι αδιάβαστος- και δεν είδα να επανορθώνουν. Και θέλω να
σας πω τον λόγο που δεν επανόρθωσαν. Επειδή, από την αρχή
µέχρι το τέλος, όλα όσα έγραψαν ήταν ακριβή.

Μην σπεύσετε να µας πείτε τώρα αυτές τις ανοησίες που
άκουσα από κάποιους Βουλευτές σας -νοµίζω η κ. Βούλτεψη το
είπε- ότι οι «FINANCIAL TIMES» είναι όργανο του ΣΥΡΙΖΑ, στήριζε
το ΣΥΡΙΖΑ τεσσεράµισι χρόνια. 

Ναι, κυρία Βούλτεψη, ξέρετε στην Κουµουνδούρου πηγαί-
νουµε στο καφενείο µε τους «FINANCIAL TIMES» στην τσέπη και
λέµε ο ένας στον άλλον: Σύντροφε, µήπως έχεις τους «FINAN-
CIAL TIMES», να δούµε τι γράφει το κόµµα σήµερα; 

Σοβαρευτείτε! Σοβαρευτείτε!
Σχετικά µε τη µεταβατικότητα την οποία επικαλεστήκαµε, προ-

φανώς και το είδαµε. Ποια µεταβατικότητα; Πρόκειται για ψευτο-
µεταβατική διάταξη, διότι η αρχή έχει τρεις µήνες προθεσµία για
ποιο πράγµα; Για να αποστείλει τους φακέλους των υποθέσεων
στο αρµόδιο δικαστικό όργανο, το οποίο τι ευθύνη έχει; Απλά και
µόνο να επικυρώσει ή µη, τι; Την υπέρβαση των χρονικών ορίων
που εσείς διά νόµου έχετε θέσει.

Το µόνο, λοιπόν, που θα κάνει το αρµόδιο δικαστικό όργανο
είναι να κρίνει αν πέρασε ή όχι το δεκαοκτάµηνο. Τώρα µας δου-
λεύετε; Αυτό είναι µεταβατική διάταξη; 

Άρα, ήδη από προχθές, για µία σειρά από υποθέσεις, κρίσιµες
υποθέσεις -υπολογίζονται 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ� διαψεύδετε
ότι είναι τόσο; Πείτε εσείς τι στοιχεία έχετε- για µία σειρά από
υποθέσεις έχει λήξει το χρονικό όριο της δέσµευσης, έχει ξεκι-
νήσει η εφαρµογή της διάταξης και είναι δυνατή η αποστολή από
την αρχή οποιουδήποτε φάκελου έχει παρέλθει το δεκαοκτάµηνο
στο αρµόδιο δικαστικό όργανο, µόνο και µόνο για να αναγνωρί-

σει το γεγονός της παρέλευσης του χρόνου των δεκαοκτώ
µηνών. Μόνο αυτό έχει να κάνει. Ποιους κοροϊδεύετε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εντάξει, µας λέτε αδιάβαστους. Μην λέτε, όµως, ότι δεν ξέ-

ρουµε και γράµµατα να διαβάζουµε.
Στήνετε, λοιπόν, εδώ µία υπόθεση σκανδαλώδη και το µόνο

που έχετε να πείτε στη Βουλή είναι ότι έχει τρεις µήνες προθε-
σµία για να δει το αρµόδιο δικαστικό όργανο αν έχουν περάσει
οι δεκαοκτώ µήνες. Και, προφανώς, γι’ αυτό τον λόγο στείλατε
επιστολή και δεν σας απάντησαν και δεν διόρθωσαν και δεν ανα-
κάλεσαν.

Εν τοιαύτη περιπτώσει, στη δευτεροµιλία σας, πείτε µου, σας
παρακαλώ, το εξής. Είναι ή δεν είναι 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ;
Είναι ή δεν είναι; Υπάρχουν περιπτώσεις σκανδαλωδών υπεξαι-
ρέσεων, συγκεκριµένων προσώπων, που τώρα, µε αφορµή το γε-
γονός ότι καθυστερούν δικαστικά οι υποθέσεις τους, θα απο-
δεσµεύσουν τα χρήµατά τους και µετά «µην τον είδατε τον Πα-
ναγή»; Ισχύει ή δεν ισχύει αυτό; Αυτό είναι που σας ρώτησα. 

Πάµε παρακάτω. Κάνατε µία παρέµβαση σε σχέση µε το ότι
επί των ηµερών µας, δήθεν, χειροτέρευσαν οι δείκτες της δια-
φθοράς για τη χώρα. Εντάξει, τι να σας πω; Εγώ θα ήθελα µόνο
στο σηµείο αυτό να καταθέσω στα Πρακτικά το δελτίο Τύπου του
Υπουργείου Οικονοµικών, Τρίτη 3 Σεπτεµβρίου 2019. Είναι δικό
σας, της δικής σας Κυβέρνησης. Βγάζει, λοιπόν, την εξής ανα-
κοίνωση: «Σήµερα, δηµοσιεύτηκε η έκθεση αξιολόγησης της Ελ-
λάδας από την οµάδα χρηµατοοικονοµικής δράσης, την
«Financial Action Task Force» - FATF, στο διαδικτυακό τόπο της
FATF, η οποία και αποτυπώνει…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για επαναλάβετέ το.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Τι ακριβώς θέλετε; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν κατάλαβα τη σύντµηση, κύριε

Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε πρώην Δήµαρχε, τι ακριβώς θέλετε; Πάµε
στο καφενείο της Βουλής να σας πω αν θέλετε, αν είστε περίερ-
γος για το πώς προφέρεται. Ε, δεν προφέρεται «Κολάµπια». Είµαι
στη διάθεσή µας, όµως, γιατί σας συµπαθώ εσάς ιδιαίτερα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν κατάλαβα αυτό που είπατε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θα σας επαναλάβω. Τι ακριβώς θέλετε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Τσίπρα, συνε-

χίστε. Έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): «Financial Action Task Force». 
Συνεχίζω: «…τη βελτίωση της θέσης της χώρας µας στο πεδίο

των κανόνων και των δράσεων, όσον αφορά στην καταπολέµηση
του ξεπλύµατος χρήµατος και της χρηµατοδότησης της τροµο-
κρατίας». 

Λέει, λοιπόν, το δελτίο Τύπου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Σύµφωνα µε την εν λόγω έκθεση, η Ελλάδα κατατάσσεται στην
πρώτη κατηγορία χωρών υπό κανονική παρακολούθηση, µε
υψηλό βαθµό συµµόρφωσης και αποτελεσµατικό σύστηµα πρό-
ληψης και καταπολέµησης του ξεπλύµατος χρήµατος και της
χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας. Η εν λόγω κατάταξη…» -
λέτε εσείς- «…στην υψηλότερη κατηγορία χωρών, είναι αποτέ-
λεσµα της διαδικασίας αξιολόγησης της χώρας που είχε ξεκι-
νήσει και δροµολογηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση».
Εσείς το λέτε. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Άρα, όταν εσείς οι ίδιοι και οι δικές σας υπηρεσίες -και σωστά
κάνετε, διότι η χώρα πρέπει να έχει συνέχεια- έρχεστε να αξιο-
ποιήσετε, για τη διεθνή εικόνα της χώρας, την προσπάθεια που
έγινε αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια κατά της διαφθοράς, είναι
άδικο για τη χώρα να έρχεστε εδώ και για µικροκοµµατικούς λό-
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γους να λέτε κάτι το οποίο στο τέλος της ηµέρας δεν το πιστεύει
κανένας Έλληνας, διότι όλοι γνωρίζουν γιατί η χώρα µπήκε σε
κρίση. Όλοι γνωρίζουν γιατί χρεοκοπήσαµε. Όλοι γνωρίζουν ότι
η διαφθορά και η διαπλοκή ήταν µία από τις σοβαρότερες παθο-
γένειες του ελληνικού πολιτικού συστήµατος και µια από τις σο-
βαρότερες αιτίες της κρίσης.

Πάµε τώρα στην ουσία των επιχειρηµάτων σας σε σχέση µε το
τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί µας κατηγορήσατε ότι µε τη µεταρρύθ-
µιση για τους ποινικούς κώδικες, κάναµε πληµµέληµα τη δωρο-
δοκία και µας εγκάλεσαν η GRECO και ο ΟΟΣΑ. 

Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να σας πω ότι η GRECO, είναι σκέλος
του Συµβουλίου της Ευρώπης. Και το Συµβούλιο της Ευρώπης
ήταν αυτό που ενθάρρυνε, µε έκθεση, την ελληνική κυβέρνηση
να προχωρήσει στον εκσυγχρονισµό των ποινικών κωδικών και
στον εκσυγχρονισµό των ποινών. 

Θέλω να το καταθέσω για τα Πρακτικά, απλά για να το έχετε
υπ’ όψιν σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, χωρίς να διαθέτει «σκελετούς» στην ντου-
λάπα του, έφερε απενοχοποποιηµένα εις πέρας τη µεταρρύθ-
µιση στον χώρο της ποινικής δικαιοσύνης, µε την ψήφιση αυτών
των κωδίκων, µια κορυφαία µεταρρύθµιση! Την αποκαλέσατε και
εσείς «κορυφαία µεταρρύθµιση». Ο κ. Τσιάρας σε δήλωσή του
είπε, «Είναι ένα σπουδαίο εγχείρηµα οι νέοι ποινικοί κώδικες».
Αυτό είπε ο κ. Τσιάρας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, έφερε εις πέρας αυτή τη µεταρρύθµιση. 
Όµως, δεν είναι µόνο ο κ. Τσιάρας. Στελέχη σας, που σήµερα

κάθονται στα κυβερνητικά έδρανα και τότε ήταν Βουλευτές
άλλων κοµµάτων, όπως του Ποταµιού, για παράδειγµα, υπερψή-
φισαν. Ο Ευάγγελος Βενιζέλος, για τον οποίο µπορεί κάποιος να
πει πολλά, αλλά το τελευταίο που µπορεί να πει είναι ότι ήταν
φίλος και υποστηρικτής του ΣΥΡΙΖΑ, υπεραµύνθηκε από αυτό
εδώ το Βήµα, αυτής της µεγάλης και γενναίας µεταρρυθµιστικής
πρωτοβουλίας και τη χαιρέτησε. 

Και, βεβαίως, για τη µεταρρύθµιση αυτή εργάστηκε µια ειδική
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή για διάστηµα µεγαλύτερο των
δέκα ετών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι µία, πολλές.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Και τα µέλη της ήταν νοµικές σχολές, ενώσεις
δικαστών, δικηγορικοί σύλλογοι, ακαδηµαϊκοί διακεκριµένου κύ-
ρους. Τους ίδιους  ανθρώπους -είναι αλήθεια- κρατήσατε κι εσείς
ως κορµό της επιτροπής.

Οι παρατηρήσεις, λοιπόν, της  GRECO και του ΟΟΣΑ, για τις
οποίες κάνατε αναφορά, εγέρθηκαν µόνο µετά από µία ανακοί-
νωση της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδας. Και τι έκαναν; Έθεσαν
την ανάγκη να επανεξεταστεί το αν η χώρα ανταποκρίνεται στα
διεθνή στάνταρτς για την καταπολέµηση της διαφθοράς, αγωνία
η οποία -εγώ θα έλεγα- για µια τόσο µεγάλη µεταρρύθµιση ήταν
λογική µπροστά σε αυτήν την ευρεία αλλαγή της ποινικής νοµο-
θεσίας, η οποία, ωστόσο, ερχόταν -αυτή η αγωνία, το είπα πριν-
σε αντίθεση µε την ίδια τη διαρκή επιµονή του Συµβουλίου της
Ευρώπης να εξορθολογήσουµε τις ποινές.

Σας εξήγησα, λοιπόν, πριν στην πρωτοµιλία µου -δεν θα καθυ-
στερήσω στη δευτεροµιλία µου- τι ακριβώς κάναµε εµείς, ότι φέ-
ραµε «ειλικρινείς ποινές», δηλαδή ποινές που εκτίονται και
«έξυπνες ποινές», δηλαδή ποινές που συνδυάζονται µε κίνητρα
για την επιστροφή των κλεµµένων.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο επόµενο θέµα, το οποίο µε την τοπο-
θέτησή σας θίξατε.

Το επόµενο θέµα έχει να κάνει µε την αναδροµική εφαρµογή
δήθεν του άρθρου 86. Έρχεστε και λέτε ότι συµφωνείτε µαζί µας
σε ό,τι αφορά στη νοµολογία, ότι είναι δεδοµένη η νοµολογία -
και αυτό είναι ένα βήµα θετικό, αν κατάλαβα καλά, γιατί µπορεί
να µην κατάλαβα καλά ότι συµφωνείτε µαζί µας- πως η δωροδο-
κία δεν είναι κατά τα καθήκοντα, αλλά είναι επ’ ευκαιρία αυτού.
Συµφωνείτε ή δεν συµφωνείτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα έχουµε πει αυτά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Α, δεν συµφωνείτε. Δεν κατάλαβα καλά. Παρα-
καλώ διευκρινίστε το. Συµφωνείτε ή δεν συµφωνείτε µε αυτό;
Διότι αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πε-
ριµένετε!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Αυτό το οποίο σας ρωτούµε εδώ και πάρα πολύ
καιρό είναι το εξής: Η δωροδοκία ενός Υπουργού είναι κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων του; Δηλαδή, επέρχεται η αποσβε-
στική προθεσµία µε βάση το άρθρο 86, αν υπάρξει το στενό αυτό
χρονικό όριο, το οποίο προβλέπει το άρθρο 86 ή αν γίνουν εκλο-
γές και έχουµε δύο συνεχόµενες κοινοβουλευτικές περιόδους.
Ή είναι επ’ ευκαιρία των καθηκόντων; Αυτό είναι το κρίσιµο ερώ-
τηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα έχουµε πει αυτά.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Διότι, εγώ κατάλαβα ότι είπατε πως υπάρχει νο-
µολογία επ’ αυτού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βεβαίως.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ποια είναι αυτή η νοµολογία; Θέλω τη γνώµη
σας. Και θέλω τη γνώµη σας, καθώς είναι κρίσιµο το θέµα. Έχου-
µε τη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης µεθαύριο και
οφείλει ο ελληνικός λαός να γνωρίζει. Διότι αν θεωρείτε ότι είναι
δεδοµένο και, άρα, είναι υπερβολή να το βάλουµε και στο Σύν-
ταγµα ως διευκρινιστική διάταξη, αυτό είναι µια άλλη τοποθέ-
τηση, την οποία θέλω να την ακούσω από εσάς.

Αν θεωρείτε ότι η νοµολογία είναι δεδοµένη, αλλά είναι νοµο-
λογία η οποία λέει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ποια είναι η νοµολογία που
είναι υπέρ….

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Έχετε λάθος εδώ. Υπάρχει απόφαση. Όµως,
είναι µια συζήτηση, την οποία θα την κάνουµε και µεθαύριο, κατά
τη συζήτηση για την Αναθεώρηση.

Άρα, εσείς εδώ έρχεστε να υπερασπιστείτε την άποψη, η ο-
ποία λέει ότι είναι «κατά την εκτέλεση των καθηκόντων» το να
δωροδοκείται ένας Υπουργός.

Ε, λοιπόν, εγώ δεν θα σας πω τίποτα άλλο, αν είναι αυτό. Σας
παραδίδω στη χλεύη του ελληνικού λαού και των ίδιων των πολι-
τών που ψήφισαν το Κόµµα σας στις τελευταίες εκλογές.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

Διότι σε αυτό το ζήτηµα -πιστέψτε µε- δεν θα βρείτε ούτε έναν
Έλληνα πολίτη να υπερασπίζεται αυτήν την άποψη.

Είπατε, επίσης, για το ζήτηµα της δωροδοκίας και της δωρο-
ληψίας, ότι εµείς µε τον Ποινικό Κώδικα κάναµε επιεικέστερη τη
δωροδοκία που προέρχεται από έναν απλό πολίτη σε σχέση µε
τη δωροληψία υπαλλήλου και πολιτικού. Πράγµατι, είναι έτσι. Το
κάναµε αυτό. Και το κάναµε καθ’ υπόδειξην της επιτροπής, την
οποία λέτε κι εσείς ότι εµπιστεύεστε. Είναι κάτι που συµβαίνει σε
ολόκληρη την Ευρώπη, αφού, βεβαίως, από τους πολιτικούς και
από τους υπαλλήλους η πολιτεία πρέπει να περιµένει περισσό-
τερα. 

Έτσι, λοιπόν, η βαριά δωροληψία από απλό υπάλληλο και κάθε
είδους δωροδοκία και δωροληψία, στην οποία εµπλέκονται πο-
λιτικά πρόσωπα, παρέµειναν κακουργήµατα. 

Κατά τα λοιπά, πράγµατι καταργήθηκε ο δρακόντειος και ανα-
ποτελεσµατικός, για την καταστολή της διαφθοράς, νόµος «περί
καταχραστών του δηµοσίου». Γιατί; Διότι το κοινό αίσθηµα όλου
του πολιτικού κόσµου -έτσι πιστεύω- και της κοινής γνώµης -θα
θυµάστε την υπόθεση της καθαρίστριας, θα το θυµάστε αυτό-
είναι ότι δεν αντιµετώπιζε κανένα πρόβληµα διαφθοράς στα
εβδοµήντα χρόνια της εφαρµογής του. 

Είναι, λοιπόν, η κατάργησή του που οδηγεί σήµερα ορισµένες
πράξεις σε παραγραφή; Η απάντηση είναι κατηγορηµατικά όχι.
Σε παραγραφή οδηγούνται αυτές οι πράξεις, γιατί, δυστυχώς,
δικάζονται από τα ελληνικά δικαστήρια µετά από δεκατέσσερα
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και δεκαπέντε χρόνια.
Οφείλεται, λοιπόν, στη βασική διατήρηση, στο λεγόµενο «δι-

καστικό λιβάνισµα» των υποθέσεων επί πολλά έτη, υποθέσεων
ποινικών αρχαιολογικών µνηµείων.

Έρχοµαι, λοιπόν, και κλείνω για να µη µακρηγορήσω στο βα-
σικό ερώτηµα, το οποίο σας έθεσα, κύριε Μητσοτάκη και ελπίζω
να το απαντήσετε στη δευτερολογία σας: 

Πρώτον, για ποιους και ποια ποσά αποδεσµεύετε και προχω-
ρήσατε σε αυτή την νοµοθετική πρωτοβουλία;

Δεύτερον, για ποιο λόγο είσαστε εσείς αυτοί, οι οποίοι έρχεστε
να διευκολύνετε τα τραπεζικά στελέχη, όταν πολύ καλά γνωρί-
ζετε ότι εµείς προχωρήσαµε σε νοµοθετική ρύθµιση, ώστε να µην
υπάρχει η λεγόµενη «δαµόκλειος σπάθη» της ποινικής δίωξης
πάνω από τα τραπεζικά στελέχη, τα οποία προχωρούν και θέλουν
να προχωρήσουν ρυθµίσεις και αναδιαρθρώσεις; Το νοµοθετή-
σαµε εµείς σε συµφωνία µε τους θεσµούς. Άρα, το επιχείρηµά
σας ότι το κάνετε γι’ αυτό είναι –επιτρέψτε µου- το λιγότερο
αστείο.

Και, τέλος, για ποιο λόγο δεν αποδέχεστε να ψηφίσουµε µαζί
αυτήν την ερµηνευτική διάταξη για το άρθρο 86, που θα αποκα-
ταστήσει την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος;

Η άποψη, σε ό,τι αφορά το ζήτηµα των υποθέσεων που έχουν
µπει στο αρχείο, για υποθέσεις διώξεως τραπεζικών στελεχών,
είναι µια άποψη έωλη, διότι τα «θαλασσοδάνεια» των κοµµάτων
σας δεν έχουν µπει στο αρχείο. Τα  «θαλασσοδάνεια» σε µέσα
ενηµέρωσης και εφηµερίδες, δεν έχουν τεθεί στο αρχείο. Άρα,
µε αυτό το οποίο νοµοθετήσατε, αυτό το οποίο πραγµατικά επι-
διώκετε είναι γι’ αυτές τις κρίσιµες, για το πολιτικό σύστηµα, υπο-
θέσεις, να δηµιουργήσετε όρους ασυλίας για τα τραπεζικά
στελέχη, τα οποία διώκονται.

Το τελευταίο που θέλω να πω -και κλείνω- είναι το εξής: Είπατε
ότι δεν θα µπορούµε να οδηγηθούµε σε γενναίες αναδιαρθρώ-
σεις, αν δεν δώσουµε ασυλία στα τραπεζικά στελέχη.

Ποιες είναι αυτές οι γενναίες αναδιαρθρώσεις, που έχετε στο
µυαλό σας, οι οποίες πιθανόν να εµποδιστούν; Μήπως, τελικά,
στο µυαλό σας, εκτός από αυτά που είπα εγώ πριν για τα  «θα-
λασσοδάνεια»,  έχετε και την υπόθεση της «FORTHNET»; Αυτή
είναι η µεγάλη και γενναία αναδιάρθρωση, που ο φίλος σας και
υποστηρικτής σας και χορηγός σας επιχειρηµατίας έρχεται να
πάρει µια επιχείρηση µε ένα «κούρεµα» πάνω από 90% των
χρεών του, που δεν θα µπορούσε να δει κανένας επιχειρηµατίας,
καµµία υγιής επιχείρηση σ’ αυτήν τη χώρα όσο κι αν προστα-
τεύατε τους τραπεζίτες;

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

Αν, λοιπόν, αυτός είναι ένας από τους λόγους -όχι ο κύριος-
που προχωρείτε σ’ αυτήν τη διαδικασία, και πάλι πιστεύω ότι, δυ-
στυχώς για εσάς, σήµερα σας πιάσαµε για άλλη µια φορά, όπως
λέει ο λαός µας, «µε τη γίδα στην πλάτη».

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

Τα επιχειρήµατά σας, λοιπόν, είναι έωλα. Τα επιχειρήµατα σας
είναι φτωχά. Ο ελληνικός λαός, νοµίζω, έχει πλήρως κατανοήσει
ποιος είναι ο λόγος για τον οποίον σας εγκαλούµε, γιατί σας εγ-
καλεί η διεθνής δηµοσιογραφική κοινότητα και γιατί µε όλα όσα
κάνετε, δηµιουργείτε ένα στίγµα της χώρας στο εξωτερικό. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µε αυτό το στίγµα να ξέρετε ότι ούτε επενδυτές θα µπο-

ρέσετε να προσελκύσετε, διότι οι επενδυτές έρχονται σε µία
χώρα η οποία έχει νόµους, όχι σε µία χώρα που έχει ασυδοσία,
όχι σε µία χώρα όπου οι διαπραγµατεύσεις γίνονται πίσω από τη
σκηνή και οι ανταλλαγές γίνονται κάτω από το τραπέζι. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Αυτό ήταν που οδήγησε τη χώρα στην κρίση, αυτή η λογική
και αυτή η νοοτροπία την οποία εσείς σήµερα, δυστυχώς, από
ό,τι βλέπω, επαναφέρετε και δεν έχετε ούτε ένα επιχείρηµα προ-
κειµένου να δικαιολογηθείτε. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά φοιτητές από το Πάντειο Πανεπιστήµιο. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κυβερνήσης κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Τσίπρα, οι επενδυτές έρχονταν τρέχοντας επί δικών σας
ηµερών! 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Πείτε µου έναν που φέρατε εσείς! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι επιλέξατε -παραθέτοντας
στοιχεία για το πόσες ερωτήσεις απαντήσατε- να ισχυριστείτε
ότι απαντάτε µόνο σε ερωτήσεις Αρχηγών κοµµάτων. Διαπρά-
ξατε σφάλµα, κατά την άποψή µου. Η Ώρα του Πρωθυπουργού
είναι µία ευκαιρία για τον Πρωθυπουργό να απαντά και σε ερω-
τήσεις απλών Βουλευτών, όπως έχω ήδη κάνει.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ προτίθεµαι, κύριε Τσίπρα, να είµαι
στη Βουλή µία φορά τον µήνα, όπως έχω δεσµευτεί και το τηρώ.
Εσείς ερχόσασταν µία φορά το εξάµηνο. Αυτά λένε τα στοιχεία.
Ας κλείσει, λοιπόν, αυτή η υπόθεση και θα µε κρίνετε και εµένα
στο τέλος της τετραετίας, εάν τήρησα τη δέσµευση, την οποία
έχω αναλάβει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα επαναλάβω αυτά τα οποία είπα στην πρωτολογία µου.

Τα ζητήµατα της Αναθεώρησης θα έχουµε την ευκαιρία να τα συ-
ζητήσουµε ξανά στη Βουλή τη Δευτέρα. Θα ήθελα, βέβαια, να
δω και να προσκοµίσετε και απόψεις έγκριτων συνταγµατολό-
γων, που να συντάσσονται µε τη δική σας προσέγγιση ότι η ερ-
µηνευτική δήλωση είναι απαραίτητη, γιατί µέχρι στιγµής δεν έχω
βρει πολλούς στη συνταγµατική κοινότητα, οι οποίοι να ισχυρί-
ζονται ότι αυτό είναι το ορθό. Δεν αναφέροµαι στον κ. Γεραπε-
τρίτη, ο οποίος, προφανώς, και στο συγκεκριµένο ζήτηµα µπορεί
να προσέλθει στη συζήτηση µε άλλη ιδιότητα.

Θα επανέλθω, όµως, στο ζήτηµα της µεταβατικής διάταξης.
Αυτά τα οποία διαβάζατε, ποιος σας τα έγραψε; Νοµικός σας τα
έγραψε; 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συµφωνεί ο κ. Κατρούγκαλος µε όλα αυτά τα οποία είπατε;

Συµφωνείτε; Είναι σωστή η ερµηνεία;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είναι

ερώτηση-παγίδα. Μην απαντήσετε! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Προσέξτε, είναι ερώτηση-παγίδα! 
Διότι είναι ξεκάθαρη η διάταξη η οποία παραπέµπει στο άρθρο

42. Το Δικαστικό Συµβούλιο κρίνει την ουσία της υπόθεσης και
έχει τη δυνατότητα, όπως είµαι σίγουρος ότι θα το πράξει για
µια σειρά από όντως προβληµατικές υποθέσεις, να κρατήσει
τους λογαριασµούς δεσµευµένους. 

Ρωτήσατε ποιους αφορά. Δεν ξέρω ποιους αφορά. Το ξέρετε
εσείς; Το ξέρετε εσείς; Γιατί δεν µιλάτε, λοιπόν, µε διευθύνσεις
και ονόµατα; Εγώ δεν το ξέρω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και να σας θυµίσω, ότι όλα αυτά είναι και προσωπικά δεδο-

µένα. Αν τα ξέρετε εσείς και θέλετε χάριν του δηµοσίου διαλό-
γου, να τα προσκοµίσετε στη Βουλή και έχετε υπ’ όψιν σας
συγκεκριµένους επιχειρηµατίες οι οποίοι µπορεί, ενδεχοµένως,
να ευνοούνται, γιατί δεν τους ονοµατίζετε την επόµενη φορά, να
θυµηθούµε λίγο το ποιον τους και να ανατρέξουµε και στην ιστο-
ρία τους, να δούµε µήπως τυχόν είχαν προνοµιακές σχέσεις µαζί
σας τελικά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ποιους εννοείτε; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Από εκεί και πέρα, κύριε Τσίπρα, επιτρέψτε µου στη δευτερολο-
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γία µου µία λίγο πιο γενική παρατήρηση. Είχατε τη δυνατότητα
να αξιοποιήσετε την πρώτη σας ευκαιρία στην Ώρα του Πρωθυ-
πουργού να µε ρωτήσετε για την πορεία της οικονοµίας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Θα έχουµε και άλλη ευκαιρία!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
µπορούσατε να µε ρωτήσετε για το προσφυγικό-µεταναστευτικό
ζήτηµα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Με πρόλαβε η κ. Γεννηµατά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
µπορούσατε να µε ρωτήσετε για τις παρεµβάσεις που κάνουµε
στα πανεπιστήµια, για την κατάργηση όχι του πανεπιστηµιακού
ασύλου, αλλά του καθεστώτος µπαχάλου και ασυδοσίας που επι-
κρατεί στα πανεπιστήµια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µπορούσατε να µε ρωτήσετε για την εφαρµογή του αντι-

καπνιστικού νόµου. Ακόµα περιµένω να ακούσω την άποψή σας
αν καλώς ή κακώς εφαρµόζεται ο νόµος.

Με άλλα λόγια, θα µπορούσατε να µε ρωτήσετε για ένα σύ-
νολο θεµάτων που αφορούν την τρέχουσα πολιτική κατάσταση,
που απασχολούν τους πολίτες πολύ περισσότερο από τα ζητή-
µατα τα οποία θίξατε σήµερα. 

Τέσσερα χρόνια, κύριε Τσίπρα, ως Πρωθυπουργός το αγαπη-
µένο σας θέµα ήταν η διαφθορά, η διαπλοκή, τα σκάνδαλα, τα
δήθεν σκάνδαλα. Επανερχόσασταν συνέχεια σε όλα αυτά, για να
τραβήξετε, µε κάποιο τρόπο, µία διαχωριστική γραµµή του νέου
ΣΥΡΙΖΑ µε το παλιό, κακό πολιτικό κατεστηµένο, το οποίο κυβερ-
νούσε σαράντα χρόνια.

Αλήθεια, πού είναι ο κ. Ραγκούσης; Δεν τον βλέπω σήµερα
στην Αίθουσα, καθώς και όλους αυτούς οι οποίοι, τελικά, προσε-
ταιρίστηκαν τις απόψεις του ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν σας βγήκε σε καλό αυτή η επιµονή. Και δεν σας βγήκε σε
καλό, διότι κάνοντας µία αναδροµή των συζητήσεων της περα-
σµένης τετραετίας, υπήρξαν συζητήσεις στις οποίες, τελικά, ανέ-
βηκαν πολύ περισσότερο οι τόνοι, ειπώθηκαν σκληρές κου-
βέντες, ενδεχοµένως κουβέντες που δεν έπρεπε να ακουστούν
σε αυτή την Αίθουσα. Και τελικά, αυτό το οποίο έµεινε στην κοινή
γνώµη, είναι µια συζήτηση η οποία δηµιουργούσε µια συνολική
αποστροφή για το πολιτικό σύστηµα, από την οποία δεν ξεφεύ-
γετε ούτε εσείς. 

Μην νοµίζετε, δηλαδή, ότι µπορείτε µετά από τέσσερα χρόνια
που κυβερνούσατε αυτή τη χώρα, να επιµένετε να εµφανίζεστε
ως οι νέοι, οι αµόλυντοι, οι ηθικοί, οι καθαροί, οι Αριστεροί. Τέ-
λειωσε αυτή η καραµέλα! Δεν περνάει άλλο! 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Κοιτάξτε, εάν εσείς θέλετε να µετατρέψετε τη χώρα σε ένα
απέραντο δικαστήριο για το χθες, εγώ προτιµώ να τη µετατρέψω

σε ένα απέραντο εργοτάξιο για το αύριο. Αυτή, λοιπόν, είναι µια
µεγάλη διαφορά µας! 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Δεν µπορώ να σας υποδείξω πώς θα ασκείτε τα καθήκοντά
σας ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Καταλαβαίνω και συµπάσχω
µε τις εσωτερικές σας αντιφάσεις. Δεν είναι εύκολο να διαπιστώ-
νετε, ότι ένα µεγάλο µέρος των ανθρώπων που στήριξαν τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ στις προηγούµενες εκλογές, συµφωνούν µε κεντρικές
πολιτικές επιλογές αυτής της Κυβέρνησης. 

Τώρα, εάν εσείς επιλέξετε, κύριε Τσίπρα, να ακολουθήσετε και
πάλι µία ακραία ρητορική, αυτό είναι δικό σας δικαίωµα. Εµάς
µας κάνετε χάρη µε αυτή την πολιτική, µας διευκολύνετε µε το
να γυρίζετε στην κοιτίδα του 3%, ενός ακραίου ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος
δεν υπάρχει πια και δεν µπορεί να υπάρχει πια για δύο λόγους:
πρώτον, διότι είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση -πήρατε 32%- και
δεύτερον, γιατί όσο κι αν θέλετε να το ξεχνάτε, κυβερνήσατε τέσ-
σερα χρόνια και καταδικαστήκατε από τον ελληνικό λαό. Αυτό
δεν διαγράφεται πια! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η βολική αντιπολίτευση για εµάς, όµως, είναι κακή αντιπολί-

τευση για τον τόπο. Όµως, αυτό θα είναι δικιά σας επιλογή. Εγώ
εύχοµαι και ελπίζω να µην ακολουθήσετε αυτόν τον τρόπο και
αυτό το στυλ και να µπορέσουµε να συζητήσουµε και -γιατί όχι;-
σε ορισµένα ζητήµατα να συµφωνήσουµε. Και ελπίζω να κατα-
φέρουµε να συµφωνήσουµε, τουλάχιστον, στη δυνατότητα της
ψήφου των Ελλήνων οι οποίοι διαµένουν στο εξωτερικό. Θα είναι
µια µεγάλη θεσµική κατάκτηση. 

Αν επιµένετε, όµως, σε αυτήν την ακραία, διχαστική ρητορική,
το µόνο το οποίο θα αντιληφθείτε στην πορεία είναι ότι θα βρε-
θείτε σε απόλυτη σύγκρουση µε µία κοινωνία η οποία δεν είναι
πια εκεί, έχει φύγει µπροστά, απαιτεί από εµάς να µιλάµε για το
µέλλον. Εµείς αυτό θα κάνουµε και αυτή την πολιτική θα συνεχί-
σουµε να υπηρετούµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, έξι
µέλη από οµάδα Φινλανδών υποστηρικτών του Φινλανδικού Ιν-
στιτούτου Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα κάνουµε µία διακοπή δύο λεπτών για να συνεχίσουµε µε
την επόµενη επίκαιρη ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 223/17/18-11-2019

επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά προς
τον Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Προσφυγικό-Μεταναστευτικό: Τα
νησιά µας και όλη η ελληνική κοινωνία εκπέµπουν SOS».

Καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή Γεννηµατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, όπως ακριβώς γράφουµε και στην ερώ-
τησή µας, τα νησιά µας, αλλά και ολόκληρη η ελληνική κοινωνία,
εκπέµπουν SOS. Δυστυχώς, όµως, και η Κυβέρνησή σας δεν
µπαίνει στην καρδιά του προβλήµατος που είναι το τεράστιο έλ-
λειµµα αλληλεγγύης από την πλευρά της Ευρώπης, η οποία αρ-
νείται να αναλάβει τις ευθύνες της.

Με τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας η Ευρώπη
παρέδωσε τα κλειδιά του προσφυγικού-µεταναστατευτικού στον
Ερντογάν, ο οποίος βέβαια τώρα έχει τη δυνατότητα να εκβιάζει
τόσο εµάς όσο και την Ευρώπη. Η Ευρώπη, όµως, ανήµπορη χαϊ-
δεύει τον Ερντογάν και ακόµη χειρότερα, η Ελλάδα παρακολου-
θεί και χαϊδεύει την Ευρώπη. Χτυπώ, λοιπόν, για άλλη µια φορά
απ’ αυτό το Βήµα το καµπανάκι του κινδύνου.

Ο ελληνικός λαός απέδειξε όλα αυτά τα χρόνια τα αισθήµατα
φιλοξενίας και αλληλεγγύης που τον χαρακτηρίζουν. Είµαστε,
όµως, ταυτόχρονα και ένας λαός υπερήφανος, όχι απλά φιλότι-
µος. Γι’ αυτό λέµε καθαρά «Ως εδώ». Η µεγάλη πίεση οδηγεί σε
διχασµό τις τοπικές κοινωνίες. Είναι τροµερά επικίνδυνο όλο
αυτό. Δηµιουργούνται συγκρούσεις. 

Η ακροδεξιά καραδοκεί, κύριε Πρωθυπουργέ, και δυστυχώς,
ακούγονται και ακροδεξιές φωνές µέσα από το δικό σας κόµµα.
Πρέπει να µπορούµε να συνεννοηθούµε πριν να είναι πάρα πολύ
αργά, γιατί µόνο έτσι θα αντιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά το
πρόβληµα. Να ορθώσουµε, επιτέλους, ανάστηµα, να ακουστεί
δυνατά η φωνή µας. 

Πριν από δύο εβδοµάδες, όταν σας υπέβαλα την ερώτηση, ο
πληθυσµός των εγκλωβισµένων στα νησιά ήταν περίπου τριάντα
πέντε χιλιάδες πεντακόσια άτοµα. Εχθές ξεπερνούσαν τις
τριάντα οκτώ χιλιάδες και σήµερα είναι ακόµη περισσότεροι,
διότι είχαµε νέες αφίξεις. Έχει, λοιπόν, ξεπεραστεί κάθε όριο,
κάθε αντοχή του συστήµατος υποδοχής και ασύλου της χώρας
και κάθε αντοχή των κατοίκων.

Ο κ. Τσίπρας –αυτή είναι η αλήθεια- δέσµευσε τη χώρα µας σε
αυτή την περιπέτεια για καθαρά µικροκοµµατικούς λόγους, από
ιδιοτέλεια. Μετέτρεψε τη χώρα µας στο κορόιδο της Ευρώπης. 

Κι εσείς τι κάνετε τώρα, κύριε Πρωθυπουργέ; Συνεχίζετε στην
ίδια ρότα; Είστε αποφασισµένος να καθιερώσετε αυτή την κατά-
σταση από εδώ και πέρα σε αυτόν τον τόπο; Δεν βλέπετε µπρο-
στά σας τι έρχεται; Δεν βλέπετε ότι το προσφυγικό- µετανα-
στευτικό µπορεί να εξελιχθεί ακόµη και σε εθνική τραγωδία;

Δεν µπορεί να φορτωνόµαστε εµείς όλο το πρόβληµα, να εί-
µαστε οι µοναδικοί σχεδόν πρόθυµοι της Ευρώπης. Αλλάξτε
ρότα τώρα, κύριε Μητσοτάκη. Πάρτε τώρα πραγµατικές πρωτο-
βουλίες. Σταµατήστε το χάιδεµα των ισχυρών. Αφήστε την επι-
κοινωνία και ασχοληθείτε µε την ουσία. Γιατί το «αβγό του
φιδιού» παραµονεύει, είναι εδώ. 

Πρέπει, επιτέλους, να θέσουµε τις δικές µας προτεραιότητες
και να βάλουµε τα δικά µας όρια. Πρώτον, το προσφυγικό-µετα-
ναστευτικό είναι θέµα της Ευρώπης και όχι της Ελλάδας. Τι ση-
µαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι έχετε την υποχρέωση να εξασφαλίσετε
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και κάθε χώρα-µέλος θα αναλάβουν τις
ευθύνες που τους αναλογούν.

Να υπάρξει άµεσα απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για νέα
προγράµµατα µετεγκατάστασης προσφύγων σε όλες τις χώρες
της Ένωσης. Να υπάρξει, επιτέλους, αναλογική κατανοµή των
βαρών. Με συγκεκριµένα µέτρα κατά χωρών, όπως η Ουγγαρία,
που αρνούνται να εφαρµόσουν τις αποφάσεις. Να υπάρξουν οι-
κονοµικές κυρώσεις. Να αλλάξει η κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής
Ένωσης-Τουρκίας και να γίνονται επιστροφές και από την ενδο-

χώρα. 
Να προχωρήσουν, βεβαίως, οι διαδικασίες αναθεώρησης του

Κανονισµού του Δουβλίνου. Δεν µπορεί το βάρος της εξέτασης
του ασύλου να πέφτει µόνο σε χώρες όπως η Ελλάδα και η Ιτα-
λία. Ως πρώτο βήµα, να υπάρξει συµµετοχή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στις διαδικασίες εξέτασης ασύλου στη χώρα µας. Δεν
αρκούν, κύριε Πρωθυπουργέ, µόνο οι χρηµατοδοτήσεις. Δεν ξεµ-
περδεύει η Ευρώπη µόνο µε αυτές. Έχει µεγαλύτερες και ευρύ-
τερες ευθύνες.

Δεύτερο ζήτηµα για την αντιµετώπιση του προβλήµατος είναι
βεβαίως, η φύλαξη των συνόρων. Φυλάξτε, επιτέλους, τα σύνορά
µας, κύριε Μητσοτάκη. Ενισχύστε τις δυνάµεις αποτροπής. Απαι-
τήστε κοινές περιπολίες µε τη FRONTEX, ώστε να γίνει σαφές
ότι πρόκειται για ευρωπαϊκά σύνορα. 

Δεν µπορεί, κύριε Πρωθυπουργέ, η FRONTEX να επιχειρεί και
να είναι αποτελεσµατικότατη στη φύλαξη των συνόρων στον
βορρά και στα ανατολικά µας σύνορα να κάνει απλά τον παρα-
τηρητή. Γιατί; Με κλειστά σύνορα στον βορρά και ανοικτά στην
ανατολή δεν υπάρχει λύση, κύριε Μητσοτάκη. Δεν υπάρχει. Κο-
ροϊδευόµαστε και µεταξύ µας. 

Θέλω να ρωτήσω πού βρίσκεται το θέµα ανάπτυξης του
ΕΣΟΘΕ και γιατί καθυστερεί τόσο; Τι έχετε κάνει εσείς από τότε
που αναλάβατε; Να αξιοποιηθεί η FRONTEX σε επίπεδο προσυ-
νοριακού ελέγχου, δηλαδή πριν την είσοδο των µεταναστών, όχι
µόνο στα εθνικά µας χωρικά ύδατα ούτε στα διεθνή, αλλά στα
χωρικά ύδατα και στο έδαφος της γειτονικής µας χώρας, της
Τουρκίας. Θα ενισχυθεί άµεσα το λιµενικό µε ραντάρ και θερµι-
κές κάµερες;

Και, βέβαια, είναι αδιανόητο οι αρµόδιοι Υπουργοί να σηκώ-
νουν τα χέρια ψηλά, να λένε απλά ότι η κατάσταση είναι µη δια-
χειρίσιµη. Αλλάξτε ρότα, κύριε Μητσοτάκη!

Οι συνθήκες επιβάλλουν να ταρακουνήσετε τις ευρωπαϊκές
ηγεσίες και τα ευρωπαϊκά όργανα, να ακουστεί η κραυγή αγω-
νίας της ελληνικής κοινωνίας σε ολόκληρη την Ευρώπη. Είναι
δική σας ευθύνη να το πράξετε αυτό και δεν το κάνετε. Δεν ξέρω
αν δεν θέλετε, δεν ξέρω αν δεν µπορείτε. Δεν µας ενδιαφέρει τι
λέτε κατ’ ιδίαν στις επικοινωνίες µας µε την κ. Μέρκελ ή µε τους
άλλους Ευρωπαίους ηγέτες. Το θέµα είναι ότι αυτό το ζήτηµα
πρέπει να βρεθεί στην κορυφή της ατζέντας της χώρας µας,
αλλά και της Ευρώπης µε τεκµηρίωση, µε πίεση, µε πυγµή. 

Και δεν την βλέπω, κύριε Μητσοτάκη, ούτε εγώ ούτε οι Έλλη-
νες πολίτες. Και βέβαια πολύ χειρότερα δεν την αισθάνονται οι
Ευρωπαίοι. Πρέπει να την αισθανθούν για να αντιδράσουν, µην
τους διευκολύνετε διαρκώς.

Είναι ώρα να διεκδικήσουµε αυτό που µας ανήκει µε κάθε
τρόπο, ακόµα κι αν χρειαστεί να µπλοκάρουµε κρίσιµες αποφά-
σεις στην Ευρώπη. Και εµείς σε µία τέτοια πρωτοβουλία θα εί-
µαστε δίπλα σας. Σας το είπα και όταν µας καλέσατε να
συζητήσουµε για το θέµα του απόδηµου ελληνισµού, που προ-
σπαθήσαµε να βοηθήσουµε πάρα πολύ για να υπάρξει µία συ-
ναινετική λύση. Σας το είπα και τότε. Εµείς θα φωνάζουµε για το
προσφυγικό, γιατί θεωρώ ότι έτσι βοηθάµε και εσάς, αλλά τελικά
έτσι βοηθάµε τον τόπο µας.

Εµείς, λοιπόν, δεν θα µείνουµε απλοί θεατές και συνένοχοι
στην ολοκλήρωση αυτού του εγκλήµατος σε βάρος της χώρας.
Καθαρές κουβέντες, καθαροί λογαριασµοί!

Τρίτο ζήτηµα, η κατάσταση στις δοµές στη χώρα. Ακούστε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, προχθές γύρισα από τα Διαβατά. Τα
Διαβατά είναι µία από τις πιο οργανωµένες δοµές φιλοξενίας στη
χώρα µας και µάλιστα την λειτουργούν δηµόσιοι υπάλληλοι µε
αυταπάρνηση. Δηµόσιοι υπάλληλοι, οι οποίοι δεν καλούνται καν
στις συσκέψεις, είναι περίπου ανύπαρκτοι, αθέατοι από την εξου-
σία. Στις συσκέψεις καλούνται οι εκπρόσωποι των µη κυβερνητι-
κών οργανώσεων, οι οποίοι για να πάνε να συµµετέχουν τηλε-
φωνούν στους δηµοσίους υπαλλήλους και ρωτούν ποια είναι τα
προβλήµατά τους και τι πρέπει να µεταφέρουν για τη λειτουργία
της δοµής. Κλείνω την παρένθεση εδώ.

Σε αυτήν την περιοχή µέχρι τώρα οι κάτοικοι άντεξαν και ζού-
σαν αρµονικά µε τους πρόσφυγες -περίπου χίλιους έχει δυνατό-
τητα να φιλοξενήσει αυτή η δοµή. Ακούστε, όµως, τι είδα µε τα
ίδια µου τα µάτια εκεί. Δίπλα στη δοµή, µέσα στα Διαβατά σε
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άδεια κτίρια, σε πυλωτές πολυκατοικιών, σε παιδικές χαρές, σε
πλατείες υπάρχουν χιλιάδες, όπως επιβεβαιώνουν και οι κάτοικοι
και ο δήµαρχος, µετανάστες που δεν έχουν δηλωθεί πουθενά. 

Ο εφιάλτης, δηλαδή, στα Διαβατά είναι ότι τρεισήµισι χιλιάδες
περίπου άνθρωποι το τελευταίο εξάµηνο και επί ηµερών σας πέ-
ρασαν άνετα, πολύ άνετα τα σύνορα στον Έβρο. Δεν µιλάµε για
τη θάλασσα ούτε µιλάµε για το χειµώνα και τις πληµµύρες, µι-
λάµε για αυτήν την εποχή και µιλάµε για τον Έβρο και πέρασαν
ανενόχλητοι επί ηµερών σας και δεν καταγράφηκαν πουθενά.

Τι κάνουν τώρα όλοι αυτοί οι άνθρωποι; Περιφέρονται στα Δια-
βατά και προσπαθούν να βρουν έναν τρόπο να συλληφθούν για
να καταγραφούν και να ζητήσουν άσυλο στη συνέχεια και να µεί-
νουν για µερικά χρόνια και να περιφέρονται µε αυτόν τον τρόπο
κάτω από αυτές τις συνθήκες στην ευρύτερη περιοχή.

Να σας πω µόνο ότι οι διαµένοντες αιτούντες άσυλο, αυτοί
που είναι µέσα στη δοµή, θα περάσουν από τη συνέντευξη που
απαιτείται για να προχωρήσει η διαδικασία το 2023. Και συζητάµε
για επιτάχυνση και για αποφάσεις εντός εξαµήνου; Πώς; Εξηγή-
στε µας.

Η κατάσταση αυτή, όπως καταλαβαίνετε, έχει πυροδοτήσει το
κλίµα στην ευρύτερη περιοχή. Δεν είναι αυτό µία σαφής ένδειξη
ότι αν δεν υπάρξει παρέµβαση στον πυρήνα του προβλήµατος,
που είναι πρακτικά τα ανοιχτά ελληνικά σύνορα, τότε τα κλειστά
κέντρα των νησιών ή της ενδοχώρας που ανακοινώνετε θα απο-
τελέσουν απλώς ένα κέντρο µεταγωγών ως την τελική τους διά-
χυση στο σύνολο της ελληνικής επικράτειας;

Μην έχετε καµµία αµφιβολία ότι αυτό θα γίνει. Κέντρα µετα-
γωγών θα φτιάξετε. Και πώς µπορείτε να µιλάτε για ασφάλεια
όταν στα Διαβατά δεν υπάρχει ούτε αστυνοµικό τµήµα; Το ξήλω-
σαν, το πήρανε από εκεί και εσείς ολοκληρώσατε την κατα-
στροφή, γιατί πήρατε και τους δύο ειδικούς φρουρούς που
υπηρετούσαν στην πύλη της δοµής. Είναι εντελώς ανεξέλεγκτη
η κατάσταση αυτήν τη στιγµή.

Αρκετά, λοιπόν, µε την επικοινωνιακή υποκρισία. Χορτάσαµε
όλα αυτά τα χρόνια. Δεν θέλουµε άλλο. Και κυρίως δεν αντέχει
ο ελληνικός λαός.

Κύριε Πρωθυπουργέ, πήγα και στη Σάµο πριν από λίγο καιρό.
Όταν πήγα σε αυτό το κέντρο «φιλοξενούσε» -σχήµα λόγου το
φιλοξενούσε, στις πλαγιές ήταν, µικρές σκηνές πάνω σε πέτρες,
σε χώµατα, κάτω από δέντρα, παντού- πέντε χιλιάδες επτακόσια
πενήντα άτοµα. Σήµερα, ο αριθµός έχει ξεπεράσει τις έξι χιλιά-
δες εννιακόσια. Πού είναι ο καταυλισµός; Είναι ακριβώς δίπλα
στην πόλη, µέσα στα σπίτια. 

Δέχθηκαν εκεί στη Σάµο να γίνει µία νέα δοµή δυναµικότητας
χιλίων διακοσίων ανθρώπων και ένα κλειστό κέντρο για άλλους
τριακόσιους. Και εσείς τώρα τι λέτε; Ανακοινώνετε δοµή για
πέντε χιλιάδες. Για ποια αποσυµφόρηση µιλάµε;

Η υποµονή στη Σάµο έχει εξαντληθεί. Έχουν ήδη πέσει θύµατα
εξαπάτησης πάρα πολλές φορές γι’ αυτό το θέµα και γι’ αυτό
δεν σας πιστεύουν. Η Ελλάδα, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν αντέχει
άλλες Μόριες. Δεν αντέχουν άλλο οι κάτοικοι και είναι ντροπή
για τη χώρα µας, για την Ευρώπη, για τον πολιτισµό µας να ζουν
άνθρωποι, πρόσφυγες κάτω από αυτές τις συνθήκες, συνθήκες
εξαθλίωσης, επικίνδυνες για την υγεία τους, για τη σωµατική
τους ακεραιότητα και τελικά για την ίδια τους τη ζωή.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ένα µωρό εννέα µηνών έχασε τη ζωή του
από αφυδάτωση, όπως ανακοίνωσαν στη συνέχεια οι γιατροί,
από µία απλή γαστρεντερίτιδα. Παιδιά και γυναίκες κινδυνεύουν,
βιάζονται και κακοποιούνται.

Είναι αδιανόητο, κύριε Πρωθυπουργέ, δικοί σας Υπουργοί να
δηλώνουν ικανοποιηµένοι από τη λειτουργία της Μόριας. Και βέ-
βαια είναι τραγικό πρώην Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ να δηλώνει: «Δεν
γίνονται και κάθε µέρα βιασµοί. Μόνο µία φορά στους έξι µή-
νες.».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ντροπή σας!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ντροπή σας!
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Να ντρέπονται αυτοί που τα λένε. Δηλαδή, δεν τρέχει
και τίποτα! Είναι και αυτός ικανοποιηµένος. Μία χαρά τα κάνανε!

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ αναρωτιέµαι τι θα έλεγαν εάν ήταν τα δικά τους παιδιά.

Και αναρωτιέµαι τι θα κάναµε αν αυτή η υπόθεση αφορούσε τα
δικά µας παιδιά, κύριε Πρωθυπουργέ.

Περιµένω διευκρινίσεις για τα µέτρα που ανακοινώσατε. Να
µας ενηµερώσετε για το πώς θα γίνει η αποσυµφόρηση, πώς θα
προχωρήσει η τόσο αναγκαία διασπορά, αλλά και ποιος πληρώ-
νει και πόσα για όλα αυτά. 

Υπάρχουν τα χρήµατα, κύριε Πρωθυπουργέ; Πόσα θα διαχει-
ριστεί η ελληνική πολιτεία και πόσα οι µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις, πόσα οι διεθνείς Οργανισµοί που µέχρι τώρα διαχειρίζονται
τη µερίδα του λέοντος; Με ποιες διαδικασίες; Με τις κατά πα-
ρέκκλιση, που καταγγέλλατε επί ΣΥΡΙΖΑ; Μέχρι πότε; Θα υπάρχει
αλλαγή στο νοµοθετικό πλαίσιο ή θα ξαναµιλάµε σε λίγο καιρό
για ελέγχους και απάτες από την OLAF; Όµως, θα τίθεται σε
έλεγχο η δική σας Κυβέρνηση αυτή τη φορά.

Περιµένουµε απαντήσεις, κύριε Πρωθυπουργέ και σαφείς δι-
ευκρινίσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σας ευχαριστώ, κυρία Γεννηµατά, για την ερώτηση την οποία µου
καταθέσατε. Σταθήκατε αρκετά στην εισαγωγική σας τοποθέ-
τηση στην ευρωπαϊκή διάσταση του ζητήµατος. Επιτρέψτε µου
αυτό να το θίξω περισσότερο στη δευτερολογία µου και να αξιο-
ποιήσω την πρωτολογία µου για να σας πω πώς αντιµετωπίζουµε
εµείς αυτό το πρόβληµα, το οποίο νοµίζω ότι όλοι δεχόµαστε
πως έχει έρθει για να µείνει. Είναι ένα πρόβληµα το οποίο έχει
διεθνή διάσταση. Είναι ευρωπαϊκό ζήτηµα. Έχει, όµως και µία
εθνική διάσταση, καθώς έχει σοβαρό κοινωνικό αντίκτυπο και –
ας µην κοροϊδευόµαστε- έχει πολλές αντικειµενικές δυσκολίες
διαχείρισης. 

Δυστυχώς, άστοχες αποφάσεις του πρώτου καιρού το γιγάν-
τωσαν και οι αρχικές προσφυγικές ροές έχουν µετατραπεί σε µία
µεταναστευτική καταιγίδα. Η αλήθεια είναι ότι από τη στιγµή που
λήφθηκε η ευρωπαϊκή απόφαση επί της προηγούµενης κυβέρ-
νησης να κλείσουν τα βόρεια σύνορά µας, δυστυχώς ο πυρήνας
του προβλήµατος που είναι η δυσκολία της φύλαξης των ανατο-
λικών συνόρων, σε συνδυασµό µε τα κλειστά βόρεια σύνορά µας,
έχει οδηγήσει στην έξαρση του προβλήµατος το οποίο καλούµα-
στε να το αντιµετωπίσουµε.

Όµως, δεν εθελοτυφλούµε ούτε µας ενδιαφέρει να αναλώ-
σουµε πολύ χρόνο για να αποδώσουµε ευθύνες στους προηγού-
µενους. Έχουµε χρέος να δούµε κατάµατα την πραγµατικότητα
και να αναλάβουµε τις ευθύνες µας όλοι µαζί. Και σ’ αυτήν την
προσπάθεια θα ζητήσω και τη δική σας στήριξη εκτός Ελλάδος
κυρίως σε µία σειρά από ζητήµατα στα οποία πιστεύω ότι υπάρ-
χει απόλυτη συναντίληψη τουλάχιστον για την ευρωπαϊκή διά-
σταση του ζητήµατος και τις υποχρεώσεις που πρέπει να ανα-
λάβει η Ευρώπη.

Ανοίγω µία παρένθεση. Με κατηγορήσατε ή µου προσάψατε
ότι δεν θίγω το θέµα σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Φαντάζοµαι ότι δεν
θα διέφυγε της προσοχής σας ότι χθες στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα αφιέρωσα ουσιαστικά το σύνολο της οµιλίας µου και όλες
τις δηµόσιες παρεµβάσεις µου, επισηµαίνοντας την ευρωπαϊκή
διάσταση του ζητήµατος και θέτοντας µε επιτακτικό τρόπο την
ανάγκη η Ευρώπη να προχωρήσει στην αναµόρφωση του «Δου-
βλίνου», το οποίο το χαρακτήρισα «άκρως προβληµατικό και ξε-
περασµένο». 

Έθεσα, επίσης, προ των ευθυνών τους και κόµµατα τα οποία
ανήκουν στη δικιά µου πολιτική οικογένεια, στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα. Επανέλαβα κάτι το οποίο έχω πει πολλές φορές, ότι δη-
λαδή δεν γίνεται η Ευρώπη της αλληλεγγύης να αποδέχεται
χώρες που από τη µία µπορεί να απολαµβάνουν τα οφέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως παραδείγµατος χάριν την πρόσβαση
στη ζώνη του Σένγκεν και από την άλλη να αρνούνται πεισµατικά
τον οποιοδήποτε, έστω και τον ελάχιστο επιµερισµό του προβλή-
µατος σε ευρωπαϊκή βάση.

Τα ζητήµατα αυτά, λοιπόν και έχουν τεθεί και θα τεθούν µε
ακόµα µεγαλύτερη έµφαση. Και καθώς η καινούργια Ευρωπαϊκή
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Επιτροπή ξεκινά τις εργασίες της από την 1η Δεκεµβρίου αυτού
του µήνα, έχουµε το προνόµιο ως χώρα να έχουµε Αντιπρόεδρο
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για πρώτη φορά υπεύθυνο και για τα
ζητήµατα του προσφυγικού-µεταναστευτικού. 

Εγώ έχω ξεκαθαρίσει ότι αυτός είναι ο φάκελος µε τον οποίο
κατά προτεραιότητα πρέπει να ασχοληθεί η κ. Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν και, µάλιστα, ο ίδιος ο κ. Σχοινάς έχει δεσµευθεί ότι
µέχρι τον Φεβρουάριο θα καταθέσει κάποιες από τις πρώτες σκέ-
ψεις-κατευθύνσεις για το πώς η καινούργια επιτροπή αντιλαµβά-
νεται τη διαχείριση αυτού του ζητήµατος.

Υπάρχει, λοιπόν, η ευρωπαϊκή διάσταση που είναι πολύ σηµαν-
τική. Το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό. Δεν είναι διµερές µε την
Τουρκία. Δεν θα κουραστούµε να το λέµε. Εµείς, όµως, είµαστε
αυτοί οι οποίοι βρισκόµαστε στο µάτι του κυκλώνα, αντιµέτωποι
µε τις επιπτώσεις του προβλήµατος. Άρα, καλά και ωραία αυτά
τα οποία λέµε για την Ευρώπη, αλλά η χώρα χρειάζεται µία
εθνική στρατηγική διαχείρισης ενός οξύτατου προβλήµατος, το
οποίο δεν είµαστε βέβαιοι αν θα γίνει καλύτερο ή χειρότερο.
Πρέπει να είµαστε έτοιµοι να µιλήσουµε ειλικρινά για όλα τα εν-
δεχόµενα.

Λέω, λοιπόν, ακόµα µία φορά στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
η δικιά µας πολιτική, η πολιτική που εφαρµόζει αυτή η Κυβέρ-
νηση, έχει αλλάξει. Είναι άλλη η πολιτική αυτής της Κυβέρνησης
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Τα σύνορά µας φυλάσσονται
και θα φυλάσσονται, διότι η χώρα έχει σύνορα προφανώς όχι
µόνο στην ξηρά, αλλά και στη θάλασσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι έλεγχοι στη χώρα εντάθηκαν. Ο νέος νόµος επιταχύνει τις

διαδικασίες ασύλου και τις επιστροφές. Θα επανέλθω σ’ αυτό το
θέµα στη συνέχεια.

Σταδιακά –διότι όπως καταλαβαίνετε αυτό δεν µπορεί να γίνει
πατώντας ένα κουµπί- τα ακριτικά νησιά ανακουφίζονται µε ανα-
λογική µεταφορά προσφύγων- µεταναστών σε άλλες περιοχές,
ενώ όπως σας είπα σε διεθνές επίπεδο θα επιµένουµε µε τον πιο
εµφατικό τρόπο στη βελτίωση του πλαισίου του Δουβλίνου.

Το µήνυµά µας είναι ξεκάθαρο: Η Ελλάδα έχει τις αντοχές της,
αλλά ξέφραγο αµπέλι δεν είναι! Αυτή η εποχή πέρασε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό σηµαίνει µία αυστηρότερη πολιτική φύλαξης των συνό-

ρων µας. Σηµαίνει κλειστούς φυλασσόµενους χώρους, τους
οποίους δροµολογούµε. Έχουµε ανακοινώσει ακριβώς πού θα
γίνουν, σε συνεννόηση µε τις τοπικές κοινωνίες, σε συζητήσεις
οι οποίες δεν είναι πάντα εύκολες.

Όµως, θα σας πω κάτι. Αναφερθήκατε στη Σάµο, την οποία ό-
ντως έχω επισκεφτεί πολλές φορές. Είναι ένα νησί που το αγαπώ
ιδιαίτερα. Έχω απόλυτη κατανόηση για το µέγεθος του προβλή-
µατος. 

Το µεγάλο πρόβληµα στη Σάµο, κυρία Γεννηµατά –και το ξέ-
ρετε εσείς- είναι αυτός ο άθλιος καταυλισµός στο Βαθύ. Είναι
µέσα στην πόλη. Αυτός ο καταυλισµός θα κλείσει. Συµφωνούµε
όλοι ότι θα πρέπει να κλείσει. Στη θέση του θα δηµιουργηθεί µία
κλειστή φυλασσόµενη δοµή. Μεγαλύτερη απ’ αυτό που είχαµε
πει; Ναι, µεγαλύτερη απ’ αυτό που είχαµε πει, αλλά µακριά από
την πόλη. Τι είναι καλύτερο για τη Σάµο, να έχει επτά χιλιάδες
πρόσφυγες-µετανάστες σε αυτές τις άθλιες συνθήκες που επι-
κρατούν σήµερα στον καταυλισµό στο Βαθύ ή µία οργανωµένη
δοµή µεγαλύτερη απ’ αυτήν που είχαµε εκτιµήσει, η οποία θα
είναι µακριά από τα µεγάλα αστικά κέντρα της Σάµου; 

Βέλτιστη λύση δεν υπάρχει σ’ αυτό το πρόβληµα, αλλά σί-
γουρα αυτό το οποίο περιγράφουµε –και χαίροµαι που και ο δή-
µαρχος και ο Βουλευτής και οι τοπικοί παράγοντες το κατα-
λαβαίνουν- αυτή η επιλογή µας είναι η µόνη σωστή και εφαρµό-
σιµη πολιτική. Θα σας καλούσα και εσάς να τη στηρίξετε. Είναι
καλή τελικά. Είναι η καλύτερη δυνατή, εν πάση περιπτώσει, για
το νησί.

Προχωράµε στην αποσυµφόρηση των νησιών. Έχει ανακοινω-
θεί πολύ συγκεκριµένο σχέδιο για είκοσι χιλιάδες πρόσφυγες και
µετανάστες: Οι πρώτοι πέντε χιλιάδες σε ξενοδοχεία και άλλοι
δεκαπέντε χιλιάδες σε νέες δοµές, οι οποίες θα δηµιουργηθούν.
Αυτοί που µεταφέρονται είναι πρωτίστως οικογένειες. Αυτό θέλω
να το ξεκαθαρίσω.

Βέβαια, θέλω να πω και για τον τρόπο µε τον οποίον κατανέ-
µονται στην επικράτεια. Δεν υπάρχει, ξέρετε, κάποιος µαγικός
αλγόριθµος ο οποίος να µπορεί να λύσει αυτό το πρόβληµα. Κα-
ταβάλλουµε την καλύτερη δυνατή προσπάθεια να κατανεµηθούν
µε τον όσο το δυνατόν πιο δίκαιο τρόπο σε όλες τις ελληνικές
περιφέρειες και, βέβαια, σε δοµές οι οποίες να µπορούν να τους
υποστηρίξουν και να µπορούν να µένουν αυτοί οι άνθρωποι σε
ανθρώπινες συνθήκες, ειδικά λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι έρχεται
και χειµώνας.

Σας διαβεβαιώνω ότι οι αρµόδιοι Υπουργοί, ο κ. Χρυσοχοΐδης,
ο κ. Κουµουτσάκος, ο κ. Στεφανής, ο κ. Θεοδωρικάκος κάνουν
το καλύτερο δυνατό. Ό,τι καλύτερο µπορεί να γίνει για την αντι-
µετώπιση αυτού του προβλήµατος γίνεται.

Και είµαστε πάντα ανοιχτοί, αν υπάρχουν και άλλες προτάσεις,
ιδέες, σκέψεις, να µπορέσουµε καλή τη πίστει, να τις συζητή-
σουµε. 

Αναφερθήκατε στο ζήτηµα της φύλαξης των συνόρων. Είναι
ξεκάθαρο, κυρία Γεννηµατά, ότι πρέπει να συγκροτήσουµε έναν
ενιαίο φορέα επιτήρησης των συνόρων, κάτω από τον οποίο πρέ-
πει να τεθούν όλες οι διαθέσιµες δυνάµεις που έχουµε, και χρει-
αζόµαστε περισσότερο κόσµο, γι’ αυτό και έδωσα ειδική έγκριση
για πρόσληψη τετρακοσίων συνοριοφυλάκων στον Έβρο και
οκτακοσίων ακόµα στα νησιά. Και αν κρίνουµε, κυρία Γεννηµατά,
ότι χρειαζόµαστε και άλλους -ειδικά στον Έβρο- θα τους πά-
ρουµε. Ο Έβρος θα κλείσει. 

Και αν και σήµερα έχουµε προβλήµατα στον Έβρο, θα τα αν-
τιµετωπίσουµε. Έχω εικόνα της κατάστασης που περιγράψατε
στα Διαβατά. Δεν είναι εκτός πραγµατικότητας αυτό που είπατε.
Αυτή είναι η κατάσταση την οποία αντιµετωπίζουν αρκετές πε-
ριοχές της βόρειας Ελλάδας.

Με ρωτήσατε για το Εθνικό Σύστηµα Ολοκληρωµένης Θαλάσ-
σιας Επιτήρησης. Καλά κάνατε και µε ρωτήσατε εµένα, αλλά για
ρωτήστε και τον ΣΥΡΙΖΑ γιατί επί τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε
απολύτως τίποτα. Θα το προχωρήσουµε µε τις πιο επείγουσες
διαδικασίες και αν χρειαστεί και νοµοθετική παρέµβαση θα γίνει
και αυτή. Είναι ένα έργο της τάξης των 60 εκατοµµυρίων ευρώ
περίπου. Το χρειάζεται χθες η χώρα. Δεν είναι δυνατόν να µην
έχουµε ολοκληρωµένη εικόνα, να µην βλέπουµε ακριβώς τι γίνε-
ται σήµερα στο Αιγαίο, ειδικά όταν µιλάµε για αποστάσεις οι
οποίες είναι σχετικά µικρές. Θα αποκτήσει η χώρα ένα τέτοιο σύ-
στηµα το συντοµότερο δυνατόν και µέχρι τότε θα αξιοποιήσουµε
τα µέσα τα οποία διαθέτουµε. 

Σήµερα θα έχω τη χαρά να συναντήσω την Ένωση Εφοπλι-
στών. Κατόπιν δικού µου προσωπικού αιτήµατος, η Ένωση Εφο-
πλιστών ανταποκρίθηκε. Θα δωρίσει στο Λιµενικό Σώµα δέκα
καινούργια φουσκωτά. Είναι αυτά εδώ που σας δείχνω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ό,τι πιο σύγχρονο θα διαθέτει το Λιµενικό Σώµα µε πλήρη

εξοπλισµό, θερµικές κάµερες και δυνατότητα να µπορούν να
πλέουν και στις πιο αντίξοες καιρικές συνθήκες. Τα πρώτα πέντε
θα παραληφθούν µέχρι το καλοκαίρι και τα επόµενα πέντε µέχρι
το τέλος του επόµενου χρόνου, ενώ θα ανακοινωθούν σύντοµα
και άλλες ενέργειες οι οποίες θα αποσκοπούν στην ενίσχυση του
Λιµενικού µας Σώµατος. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική φωτογραφία.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα
φωτογραφία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Στο επίπεδο του ασύλου και των επιστροφών ήδη προσλαµβά-
νονται, ήδη έχουν ξεκινήσει δουλειά. Οι πρώτες προσλήψεις
έχουν γίνει. Θα προσληφθούν πεντακόσιοι υπάλληλοι για να στε-
λεχώσουν τις υπηρεσίες ασύλου. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι σηµαντικές τοµές οι οποίες έγιναν
µε τον νόµο τον οποίο εισηγήθηκε ο κ. Χρυσοχοΐδης επιταχύνουν
ουσιαστικά τη διαδικασία ασύλου. Οι ηµεροµηνίες που θέσατε
ήταν µε τα παλιά χρονοδιαγράµµατα. Η πραγµατικότητα, όµως,
ποια είναι; Κληρονοµήσαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση
εβδοµήντα χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις ασύλου και είχαν γίνει
µόνο χίλιες οχτακόσιες επιστροφές, εκ των οποίων οι πιο πολλές
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ήταν εθελοντικές επιστροφές, δεν ήταν αποτέλεσµα της Κοινής
Δήλωσης Ελλάδας - Τουρκίας.

Επιστροφές θα γίνουν, λοιπόν, και θα γίνουν και σύντοµα. Θα
αποφύγω να βάλω κάποιο συγκεκριµένο αριθµητικό στόχο. Θα
γίνουν όµως σηµαντικές επιστροφές, διότι αυτές έχουν και έναν
σκοπό ακόµα. Δεν θα λύσουµε όλο µας το πρόβληµα µε επιστρο-
φές. Συµβολικά, όµως, και επικοινωνιακά απέναντι στα άθλια κυ-
κλώµατα των διακινητών και απέναντι σε αυτούς που γνωρίζουν
ότι έρχονται στη χώρα µας χωρίς προσφυγικό προφίλ, εκµεταλ-
λευόµενοι την αδυναµία του προηγούµενου συστήµατος, το µή-
νυµα το οποίο στέλνουµε είναι ξεκάθαρο: Ευπρόσδεκτοι στην
Ελλάδα είναι αυτοί που επιλέγουµε εµείς να είναι ευπρόσδεκτοι
στην Ελλάδα! Και αυτοί που δεν είναι ευπρόσδεκτοι στη χώρα
µας θα επιστρέφουν πίσω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλουµε να αλλάξουµε την κατάσταση στις κλειστές δοµές.

Θα κλείσει σταδιακά η Μόρια. Θα κατασκευαστεί σε άλλη πε-
ριοχή στη βόρεια Λέσβο µια σύγχρονη δοµή. Έχει επιλεγεί η πε-
ριοχή σε συνεννόηση µε τις τοπικές αρχές. Αυτή είναι η εικόνα
την οποία πρέπει να έχουν οι δοµές. 

Καταθέτω τις σχετικές φωτογραφίες στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Το ίδιο συµβαίνει και στη Χίο, σε όλες τις περιοχές έχει γίνει η
χωροθέτηση. Ξέρουµε πού θα γίνουν αυτές οι δοµές. Θα αντι-
κατασταθεί η υφιστάµενη δοµή της ΒΙΑΛ, θα κλείσει αυτή η δοµή,
µε µία νέα φυλασσόµενη δοµή µε ανάλογη χωρητικότητα.

Σας µίλησα ήδη για το τι θα γίνει στη Σάµο. Στην Κω και στη
Λέρο µετασκευάζονται σε κλειστά κέντρα υφιστάµενες δοµές.
Δύο χιλιάδες και χίλιοι άνθρωποι θα µπορούν να φιλοξενηθούν
σε αυτές τις δοµές. Θα φυλάσσονται και στο εσωτερικό. Θα επι-
κρατούν ανθρώπινες συνθήκες σε αυτές τις δοµές, αξιοπρεπείς
επιπλωµένοι χώροι, δυνατότητες ψύξης και θέρµανσης, στον πε-
ριβάλλοντα χώρο θα υπάρχουν ιατρεία, κουζίνες, αν χρειάζεται
και χώροι λατρείας. Έτσι είναι οργανωµένα και τα κλειστά κέντρα
σε περιοχές όπως είναι η Γερµανία. 

Αυτή είναι µια νέα αντίληψη για το πώς πρέπει να είναι οργα-
νωµένα αυτά τα κλειστά κέντρα, η οποία επιχειρεί να µειώσει τον
αριθµό των µεταναστών στα νησιά, φροντίζοντας, όµως, ταυτό-
χρονα τόσο για την ασφάλεια των κατοίκων στα νησιά, όσο και
για τον έλεγχο των φιλοξενούµενων. 

Λαµβάνουµε ξεχωριστές πρόνοιες για τις τοπικές κοινωνίες και
ειδικά για τα νησιά µας. Στη Λέσβο, στη Λέρο, στην Κω, στη Σάµο
και στη Χίο θα παραταθούν µέχρι το τέλος του 2000 οι µειωµένοι
συντελεστές ΦΠΑ και σε όλες τις περιφέρειες, στις οποίες θα
κατανέµονται άνθρωποι από τα νησιά, θα βελτιωθούν γρήγορα
οι υποδοµές υγείας, παιδείας, κοινής ωφέλειας, αλλά και τουρι-
σµού. Οι ντόπιοι θα έχουν πάντα προτεραιότητα στις προσλή-
ψεις, ενώ όλες οι εγκαταστάσεις θα αποδοθούν αργότερα στις
περιοχές στις οποίες δηµιουργούνται. Έχει ήδη συγκροτηθεί ένα
ειδικό ταµείο µε 50 εκατοµµύρια ευρώ. Το ονοµάζουµε «Πρό-
γραµµα Αλληλεγγύη». Θα στηρίξει εκείνους τους δήµους οι
οποίοι θα συµµετέχουν στο πρόγραµµα και στους οποίους θα
δηµιουργηθούν οι νέες µεγαλύτερες δοµές που θα υποδεχθούν
πρόσφυγες και µετανάστες, το δεύτερο δηλαδή κύµα των δεκα-
πέντε χιλιάδων οι οποίοι θα µετακινηθούν εντός των επόµενων
τριών µηνών. 

Γι’ αυτό και επιµένουµε, όµως, ότι η πολιτική µας για το µετα-
ναστευτικό έχει στόχο, κυρία Γεννηµατά, και την αποτροπή. Γι’
αυτό µιλάµε για τον Ενιαίο Φορέα Επιτήρησης, γι’ αυτό αυξά-
νουµε τη φύλαξη στα σύνορα, γι’ αυτό προµηθευόµαστε τάχιστα
νέα σκάφη. Υπηρετούµε τη νοµιµότητα, επιταχύνοντας τις διαδι-
κασίες παροχής ασύλου και µε νέο προσωπικό στις υπηρεσίες.
Μένουµε σταθεροί στο δίπολο για το οποίο έχω ξαναµιλήσει σε
αυτήν την Αίθουσα: ανθρώπινες συνθήκες για τους κατατρεγµέ-
νους, ασφαλείς συνθήκες για τους Έλληνες.

Η πολιτική µας, όµως, εξελίσσεται και πρέπει να απαντά και
στα δεδοµένα που γεννά κάθε µέρα η ίδια η πραγµατικότητα. Γι’

αυτό αλλάζει και συνολικά η οπτική µας για τον τρόπο µε τον
οποίο διαχειριζόµαστε το ζήτηµα αυτό.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πρωτολογία µου,
λέγοντας κάτι που το γνωρίζετε όλοι και πιστεύω ότι το γνωρίζει
και όλη η ελληνική κοινωνία: Αυτή η κρίση ήρθε για να µείνει. Η
Ευρώπη δυστυχώς θα εξακολουθεί να αποτελεί µαγνήτη µετακί-
νησης από Ασία και Αφρική. Και γι’ αυτό και καλείται σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, θα το επαναλάβω, να προστατεύσει τα ανατολικά
της σύνορα, αλλά και να µοιραστεί µε δίκαιο τρόπο αυτούς τους
συµπολίτες µας οι οποίοι τελικά θα απολαύσουν το δικαίωµα να
µπορούν να µένουν µόνιµα στην ευρωπαϊκή ήπειρο.

Η Τουρκία δυστυχώς δεν φαίνεται να διδάσκεται από τα αδιέ-
ξοδα τα οποία η ίδια προκαλεί. Το είπα και εχθές, θα το επανα-
λάβω και σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία: Πρέπει να πιεστεί
η Τουρκία να τηρήσει και αυτή τις δεσµεύσεις οι οποίες απορ-
ρέουν από την Κοινή Δήλωση. Έχει προβλήµατα η Κοινή Δή-
λωση, κυρία Γεννηµατά; Ναι, έχει προβλήµατα, αλλά είναι το
καλύτερο εργαλείο το οποίο έχουµε αυτήν τη στιγµή στη διά-
θεσή µας. Η Κοινή Δήλωση σηµαίνει υποχρεώσεις και για την Ελ-
λάδα, να γίνονται δηλαδή επιστροφές που δεν γίνονταν, σηµαίνει
και υποχρεώσεις για την Τουρκία. Υποχρέωση είναι όταν η ελλη-
νική Ακτοφυλακή, το ελληνικό Λιµενικό καλεί την τουρκική Ακτο-
φυλακή, ενηµερώνοντας ότι µια βάρκα έχει ξεκινήσει από τα
τουρκικά παράλια, η τουρκική Ακτοφυλακή να παρεµβαίνει πριν
η βάρκα αυτή εισέλθει στα ελληνικά χωρικά ύδατα. 

Και ναι, η Τουρκία πράγµατι -και πρέπει να αναγνωριστεί αυτό
από εµάς µε θάρρος- φιλοξενεί εκατοµµύρια προσφύγων. Αυτό
δεν σηµαίνει όµως ότι έχει τη δυνατότητα να αξιοποιεί το ζήτηµα
αυτό µε τον τρόπο που το κάνει, ως µοχλό πίεσης απέναντι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικά.

Όπως έχω πει και πάλι από αυτό το Βήµα, θα κλείσουµε την
πόρτα οριστικά στους παράνοµους διακινητές ανθρώπων, σε αυ-
τούς οι οποίοι θέλουν να µπουν στη χώρα, γνωρίζοντας ότι δεν
έχουν προσφυγικό προφίλ. Ανοίγουµε όµως την πόρτα της
χώρας µας, όπως το κάναµε πάντα εξάλλου, στους πραγµατικά
κατατρεγµένους. Υπήρξαµε κι εµείς λαός κατατρεγµένος. Με την
ίδια αποφασιστικότητα, λοιπόν, µε την οποία διεκδικούµε την
ασφάλειά µας, µε την ίδια τόλµη υποδεχόµαστε και ενσωµατώ-
νουµε όποιον το δικαιούται, όποιον το θέλει και όποιον το µπορεί. 

Ο πολιτισµός µας, ξέρετε, είναι πολύ ισχυρός για να επηρεα-
στεί έτσι εύκολα από άλλους και η σηµαία µας είναι πολύ µεγάλη
για να µπορεί να αγκαλιάσει όποιον επιθυµεί να την τιµήσει. Η
Ελλάδα άλλωστε ανέκαθεν ταξίδευε πάνω σε άγρια κύµατα, που
προκαλούσαν οι πόλεµοι, οι κρίσεις, οι µετακινήσεις πληθυσµών,
πάντα όµως έβρισκε τρόπο να ξεπερνά τις τρικυµίες, να ξανα-
βγαίνει σε ήρεµα νερά και είµαι σίγουρος, αισιόδοξος ότι και
τώρα ενωµένοι ως ελληνική κοινωνία -πρέπει να είµαστε ενωµέ-
νοι απέναντι σε αυτή την κρίση- θα αποµονώσουµε αυτές τις
ακραίες φωνές, οι οποίες για λόγους προσωπικής ή ενδεχοµέ-
νως κοµµατικής ιδιοτέλειας θέλουν να κάνουν µία σπέκουλα
πάνω στο πρόβληµα αυτό. Απαιτείται ενωµένοι να ξεπεράσουµε
αυτή την κρίση. Δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι και αυτή τη φορά
θα τα καταφέρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει τώρα

για τη δευτερολογία της η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φωτεινή Γεννηµατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Κύριε Πρωθυπουργέ, δυστυχώς από την απάντησή
σας µένουν πολλά ερωτηµατικά για το εάν, πότε και πώς θα
πραγµατοποιηθεί το σχέδιο που µας έχετε παρουσιάσει. Θέλω
να σταθώ ιδιαίτερα σε δύο σηµεία πέραν του σχεδίου. Κοιτάξτε,
στα κοµµατικά συνέδρια στην Ευρώπη καλά κάνουµε και µιλάµε.
Κι εγώ µιλάω διαρκώς και θα το ξανακάνω, γιατί ζητήσατε και τη
συµβολή µου και υποθέτω ότι αυτό εννοείτε. Αλλά εγώ δεν είµαι
Πρωθυπουργός. Εσείς πρέπει να κάνετε κάτι περισσότερο από
το να µιλάτε στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα. Πρέπει να απαιτήσετε
από την κ. Μέρκελ την ίδια και από τους Ευρωπαίους ηγέτες,
γιατί µονάχα έτσι θα ακουστεί η φωνή του ελληνικού λαού και θα
έχουµε ελπίδες να έχουµε αποτελέσµατα. 

Το λέω αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί δεν διαχειριζόµαστε
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αυτή την ώρα τα απόνερα µιας κρίσης που πέρασε. Η κρίση αυτή
είναι σε εξέλιξη, θα συνεχίζεται. Κι αν δεν αλλάξουµε πολιτική,
κι αν δεν αλλάξει η Κοινή Δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρ-
κίας, κι αν δεν αλλάξει το Δουβλίνο, η κρίση θα µείνει εδώ, θα
εγκατασταθεί. Και εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι να γίνουµε
µοιραίοι για αυτόν τον τόπο και για τον ελληνικό λαό.

Αναφερθήκατε και στο θέµα των συνόρων και διαβεβαιώσατε
τον ελληνικό λαό που µας ακούει ότι προστατεύετε απόλυτα τα
σύνορα. Μα, µόλις πριν από λίγο σας είπα, κύριε Πρωθυπουργέ,
ότι από τον Έβρο επί ηµερών σας µπήκαν χιλιάδες άνθρωποι,
που δεν τους σταµάτησε κανείς, στους οποίους δεν έγινε κανέ-
νας απολύτως έλεγχος. Δεν είναι, λοιπόν, αποτελεσµατική η δου-
λειά που κάνετε στα σύνορα -και δεν µιλώ µόνο για τα θαλάσσια
σύνορα- και έχει τη σηµασία του αυτό, γιατί δείχνει αν υπάρχει η
πολιτική βούληση και η ικανότητα. Και για τα δύο θα κριθείτε,
κύριε Πρωθυπουργέ, και να είστε βέβαιος ότι τον Ιούνιο θα κα-
ταθέσουµε ξανά την ερώτηση αυτή, γιατί αυτό είναι το καθήκον
της Αντιπολίτευσης. Θα είµαστε εδώ, λοιπόν, για να δούµε τι από
όλα αυτά που µας είπατε σήµερα θα έχει προχωρήσει, θα έχει
αποδώσει ή θα έχει ολοκληρωθεί.

Έρχοµαι στα επιµέρους. Σήµερα, κύριε Πρωθυπουργέ, στα
νησιά και στην ενδοχώρα πρέπει να καλύψουµε τις ανάγκες πε-
ρίπου εκατό χιλιάδων ανθρώπων. Ακούγονται διάφοροι αριθµοί,
αλλά τόσοι περίπου είναι. Ξέρετε πόσοι θα µας αναλογούσαν αν
είχε γίνει για όλους τους νεοεισερχόµενους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση από το 2016 αναλογικός επιµερισµός; Σύµφωνα µε τα
στοιχεία του Διεθνούς Οργανισµού Μετανάστευσης, από το 2016
µέχρι και τις αρχές Νοεµβρίου, µπήκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση
από χερσαία και θαλάσσια σύνορα οχτακόσιες είκοσι τέσσερις
χιλιάδες εννιακόσιοι άνθρωποι. Πάνω από διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες είναι αυτοί που µπήκαν από την Ελλάδα. Σύµφωνα, λοι-
πόν, µε την ποσόστωση της Ευρωπαϊκής Ατζέντας για τη µετανά-
στευση, µάς αντιστοιχεί το 1,9% από αυτόν τον αριθµό, δηλαδή
δεκαπέντε χιλιάδες εξακόσιοι εβδοµήντα τρεις άνθρωποι. Αυτό
είναι το µερίδιο που µας αναλογεί µετά την πρώτη υποδοχή.
Αυτή πρέπει να είναι η βάση συζήτησης και το διεκδικητικό µας
πλαίσιο, για να µπορούµε να αισθανόµαστε ασφαλείς, ούτε όµη-
ροι του Ερντογάν και της Τουρκίας αλλά ούτε όµηροι της ευρω-
παϊκής χρηµατοδότησης, που έρχεται για να χρυσώσει το χάπι
της κρίσης χωροθετώντας την στο ελληνικό έδαφος.

Ο νόµος βάσει του οποίου λειτουργούν οι «κλειστές δοµές»,
όπως αρέσει σε πολλούς να τις λένε, τα προαναχωρησιακά κέν-
τρα σύµφωνα µε την εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία, είναι νόµος
του 2011 και είναι νόµος ΠΑΣΟΚ. Είµαστε οι τελευταίοι που θα
διαφωνήσουµε για την ανάγκη ύπαρξής τους. Προφανώς χρει-
άζονται. Δώστε όµως συγκεκριµένες διευκρινίσεις για τα κέντρα
κράτησης. Θα κρατηθούν και ανάπηροι, και άρρωστοι, και γυναί-
κες µόνες, και οικογένειες µε παιδιά, και ασυνόδευτα ανήλικα,
όλοι µαζί πάλι στον ίδιο χώρο; Δεν είναι απάντηση ένα σχεδιά-
γραµµα που δώσατε στη δηµοσιότητα τις προηγούµενες µέρες.
Πολύ φοβάµαι, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η προχθεσινή σας κυ-
βερνητική ανακοίνωση ήταν περισσότερο επικοινωνιακή, και λίγο
υπό την πίεση της ερώτησης που έχουµε καταθέσει εδώ και δύο
εβδοµάδες. 

Θέλουµε, λοιπόν, συγκεκριµένες απαντήσεις για το project. Το
έχετε κοστολογήσει; Έχετε ενηµερώσει την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή; Έχει συµφωνήσει να συνεισφέρει για τη χρηµατοδότησή
του ή θα καλύψετε το κόστος από τον κρατικό προϋπολογισµό;
Πάλι θα πληρώσει ο Έλληνας πολίτης για ένα θέµα που είναι ευ-
ρωπαϊκό; Γιατί και το Ταµείο για το οποίο µιλήσατε, περί αλλη-
λεγγύης, και αυτό από δικούς µας πόρους θα χρηµατοδοτηθεί,
από τις θυσίες του ελληνικού λαού. Αληθεύει ότι και σήµερα που
µιλάµε πληρώνετε τη σίτιση στα ΚΥΤ στη Μόρια και αλλού µε
κρατική χρηµατοδότηση; 

Το σχέδιό σας, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι φαραωνικό. Θα σας
δώσω µόνο ένα στοιχείο: ολόκληρο το σωφρονιστικό σύστηµα
στη χώρα έχει λίγο παραπάνω από δέκα χιλιάδες θέσεις κρατου-
µένων και εσείς λέτε ότι θα φτιάξετε δεκαοκτώ χιλιάδες θέσεις,
σε έξι µήνες; Σε έναν χρόνο; Σε πόσο τελικά; Και τι θα γίνεται
µέχρι τότε; Και µήπως αυτό είναι και ένα κίνητρο, µέχρις ότου
ολοκληρωθούν όλα αυτά, κάποιοι να βιαστούν να περάσουν γρή-

γορα από δω; Πείτε µας, λοιπόν, πώς θα υλοποιηθεί όλο αυτό το
σχέδιο, σε ποιο χρονοδιάγραµµα και µε ποια χρηµατοδότηση; 

Θα τονίσουµε για ακόµη µία φορά ότι όση ανάγκη υπάρχει για
χώρους κράτησης, άλλη τόση υπάρχει για την επιτάχυνση των
διαδικασιών για επιστροφές όσων απορρίπτονται. Με τις αλλα-
γές που κάνατε, κάνατε πιο αυστηρά τα κριτήρια. Μάλιστα. Αυτό
σηµαίνει ότι θα απορρίπτονται περισσότεροι και δεν υπάρχει
πρόβλεψη ώστε να φεύγουν όλοι αυτοί γρηγορότερα από ό,τι
συµβαίνει σήµερα. 

Τι καταλαβαίνουµε εµείς στο τέλος της ηµέρας; Ότι θα φτιά-
ξετε κλειστές «Μόριες» και µετά από κάποιον καιρό, όταν θα υπο-
χρεωθείτε από τον νόµο -και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι
θα έρθει αυτή η στιγµή- να απελευθερώσετε κάποιους από αυ-
τούς -δεν µπορείτε να τους κρατάτε επ’ άπειρον, εσαεί- τότε θα
έχετε και κλειστές δοµές και νέες ανοιχτές. Μία τρύπα στο νερό! 

Προσέξτε, κύριε Πρωθυπουργέ, µην γίνει η κατάσταση χειρό-
τερη. Απ’ όσα ανακοινώθηκαν προκύπτει κίνδυνος να έχουµε
προβλήµατα και στην ενδοχώρα. 

Είναι παραπειστικό αυτό που λέτε για ποσόστωση 1% ανά πε-
ριφέρεια, σύµφωνα µε τον πληθυσµό της. Τα ίδια ακριβώς έκανε
και έλεγε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Πουθενά πράγµατι δεν πέρασε το 1%
µέχρι σήµερα, αλλά πέρασε το 100% της τοπικής δηµοτικής κοι-
νότητας και συνήθως οι περιοχές αυτές αντιµετώπιζαν και αντι-
µετωπίζουν ήδη αυξηµένα προβλήµατα. Γιατί εκεί πάτε και σχε-
διάζετε και τοποθετείτε και τις δοµές, εκεί όπου ήδη υπάρχουν
σωρευµένα προβλήµατα.

Μιλάτε για φύλαξη των συνόρων µε τη συγκρότηση Ενιαίου
Φορέα Επιτήρησης. Αυτός υπάρχει από το 2012. Δεν αρκεί, λοι-
πόν, να τον ανακοινώνετε ξανά. Υποχρέωσή σας είναι να λειτουρ-
γήσει και µάλιστα να λειτουργήσει αποτελεσµατικά για τη
φύλαξη των συνόρων. Σας το είπα και πριν: θα κριθείτε σε αυτό
το ζήτηµα.

Μιλάτε για επιτάχυνση των διαδικασιών χορήγησης ασύλου.
Γνωρίζετε ότι αυτοί που µπήκαν τους τελευταίους µήνες στα
νησιά δεν έχουν καταφέρει καν να υποβάλουν αίτηση για άσυλο,
αφού επικρατεί διοικητικό χάος; Έχω την αίσθηση ότι δεν σας
δίνουν την πλήρη εικόνα, κύριε Πρωθυπουργέ, και συµβαίνει
συχνά αυτό από συνεργάτες που θέλουν να αναλαµβάνουν όλη
την ευθύνη. 

Ακολουθείτε τη συνταγή του ΣΥΡΙΖΑ, σχεδιάζοντας µεγάλες
δοµές που θα δηµιουργήσουν θέµατα στις τοπικές κοινωνίες.
Εµείς προτείνουµε µικρές δοµές, φιλοξενία σε διαµερίσµατα,
πραγµατική και όχι προσχηµατική διασπορά και βεβαίως κλει-
στές δοµές, όπου αυτό είναι απαραίτητο.

Να αξιοποιήσουµε, λοιπόν, σωστά τα ευρωπαϊκά χρήµατα σε
αυτήν την κρίσιµη φάση. Να διαµορφώσουµε συνθήκες για αν-
θρώπινη διαβίωση για τους πρόσφυγες και µετανάστες. Μέχρι
αυτήν την ώρα υπερτερεί το προσφυγικό προφίλ, για όσο παρα-
µείνουν στη χώρα µας. Αν έχετε κάποια άλλα στοιχεία, παρα-
καλώ να µας τα δώσετε, κύριε Πρωθυπουργέ. Ιδιαίτερα για
όσους δικαιούνται άσυλο ως πρόσφυγες είναι αναγκαία η πα-
ρουσία στα σχολεία για τους ανήλικους και τα προγράµµατα εκ-
µάθησης ελληνικών για τους ενήλικες ή όποια γλώσσα επιλέ-
γουν, γιατί οι περισσότεροι -µη γελιόµαστε- δεν θέλουν να πα-
ραµείνουν στη δική µας χώρα, θέλουν να συνεχίσουν το ταξίδι
τους για άλλες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες.

Μέχρι τώρα έχει χρηµατοδοτηθεί µόνο η αποθήκευση ανθρώ-
πων. Αυτό έκανε τόσα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ: Χρηµατοδοτούσε την
αποθήκη ψυχών, χωρίς καµµία προοπτική ένταξής τους. Έφτια-
ξαν ένα σύστηµα χαµένο στη µετάφραση. Ας φανούµε αντάξιοι
των παραδόσεών µας, σε ανθρώπους που ο πόλεµος ανάγκασε
να φύγουν προσωρινά από τις πατρίδες τους. Και βέβαια να θέ-
τουµε πάντα στους Διεθνείς Οργανισµούς θέµα σταθερότητας
και οικονοµικής βοήθειας για τις χώρες προέλευσής τους, ώστε
να µην αναγκάζονται αυτοί να γίνονται θύµατα των δουλεµπόρων
και να διακινδυνεύουν και την ίδια τους τη ζωή.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κλείνω µε το εξής: Επαναλαµβάνω ότι
στο προσφυγικό-µεταναστευτικό χρειάζεται αλλαγή πολιτικής
τώρα, στην ουσία, όχι µόνο στην επικοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, για τη δική του δευ-
τερολογία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κυρία Γεννηµατά, αν κατάλαβα καλά και από τις δυο τοποθετή-
σεις σας, ουσιαστική διαφωνία για την πολιτική την οποία πρέπει
να ακολουθήσουµε ή ακολουθούµε, εν πάση περιπτώσει, ή θέ-
λουµε να ακολουθήσουµε ως χώρα, δεν βλέπω να υπάρχει.

Συνοψίζω, αφού σας πω ότι η πολιτική αυτή δεν έχει καµµία
σχέση µε την πολιτική η οποία ακολουθήθηκε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση. Διότι τι έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση; Για
έναν χρόνο έκανε την Ελλάδα ένα κέντρο διερχοµένων, λέγοντας
στην ουσία ότι όλοι είναι ευπρόσδεκτοι, για να βρεθεί ξαφνικά
µε τα βόρεια σύνορά µας κλειστά, µε µια Δήλωση Ευρωπαϊκής
Ένωσης - Τουρκίας, η οποία έγινε αντικείµενο διαπραγµάτευσης
και συµφωνήθηκε ερήµην της Ελλάδος και η οποία µας βοήθησε
να µειώσουµε αρκετά τις ροές, πλην όµως δεν αξιοποίησε αυτή
την ευνοϊκή συγκυρία ώστε να κάνει επιστροφές και να αλλάξει
τη διαδικασία χορήγησης ασύλου και σίγουρα δεν κληρονόµησε
και στην επόµενη κυβέρνηση ένα οργανωµένο Υπουργείο ή ένα
οργανωµένο σχέδιο για το πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτούς οι
οποίοι εισέρχονται. Αυτή ήταν η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία θα
έλεγα ότι σε συµβολικό επίπεδο έχει πάντα ως σηµείο αναφοράς
την περιβόητη φράση του κ. Τσίπρα ότι στη θάλασσα δεν υπάρ-
χουν σύνορα. Αυτή ήταν, λοιπόν, η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ.

Εµείς ακολουθούµε µία διαφορετική πολιτική. Πού βλέπω, λοι-
πόν, ότι συµφωνούµε; Σε τέσσερα κεντρικά σηµεία:

Πρώτον, το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό, δεν είναι µόνο ελλη-
νικό. Είναι και ελληνικό, αλλά είναι πρωτίστως ευρωπαϊκό. Τι ζη-
τάµε από την Ευρώπη; Δύο συγκεκριµένα πράγµατα: Πρώτον,
να υποστηρίξει η Ευρώπη την Ελλάδα, αλλά και όλες τις χώρες
που αποτελούν εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για
να φυλάξουµε από κοινού τα σύνορά µας, ώστε να µπορούν τα
σύνορά µας να είναι ασφαλή. Αυτό σηµαίνει πόρους, αυτό ση-
µαίνει ανθρώπους και αυτό σηµαίνει και διαδικασίες, κυρία Γεν-
νηµατά, διότι η φύλαξη των συνόρων δεν είναι απλά µία κου-
βέντα την οποία την λέµε, θα πρέπει να αποφασίσουµε και ακρι-
βώς τι θα κάνουµε και τι σηµαίνει η φύλαξη των θαλάσσιων και
των χερσαίων συνόρων µας.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Σας το πρότεινα, κύριε Πρωθυπουργέ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτό, λοιπόν, είναι πολύ σηµαντικό και είναι ένα ζήτηµα το οποίο
το εγείρω συνέχεια.

Και το δεύτερο το οποίο ζητάµε από την Ευρώπη είναι άµεση
αλλαγή του Κανονισµού του Δουβλίνου, ώστε να µην φορτώνον-
ται οι χώρες πρώτης εισόδου την αποκλειστική διαδικασία της
πλήρους εξέτασης αιτήσεων ασύλου και αυτή η διαδικασία να
µπορεί να γίνεται και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Εξάλλου, σε αυτή τη λογική κινήθηκε και το προσχέδιο πρό-
τασης του κ. Ζεεχόφερ, έτσι όπως κατατέθηκε στον δηµόσιο διά-
λογο. Η Γερµανία είναι σύµµαχός µας σε αυτήν την προσπάθεια.
Με ρωτήσατε τι λέει η κ.Μέρκελ. Είναι σύµµαχός µας σε αυτήν
την προσπάθεια. Αλλού θα βρούµε προβλήµατα. Δεν θα τα
βρούµε στη Γερµανία, σε αυτήν την πολιτική.

Ταυτόχρονα, αυτή η Δήλωση Ευρώπης - Τουρκίας -θέλω να
είµαι ρεαλιστής- δεν εκτιµώ ότι αυτή η Δήλωση µπορεί να αλλά-
ξει αυτή την στιγµή, µπορεί όµως να εφαρµοστεί και να εφαρµο-
στεί και από τις δύο πλευρές. Δεν γίνεται αυτή τη στιγµή να
επικοινωνούµε εµείς, βάσει της Δήλωσης, µε την τουρκική Ακτο-
φυλακή και να µην παίρνουµε απάντηση για βάρκες που ξέρουµε
και ξέρουν ότι ξεκινούν από τα τουρκικά παράλια.

Και βέβαια είναι ανεπίτρεπτο -θα το ξαναπώ- η Ελλάδα, η
οποία είχε υποχρέωση να κάνει επιστροφές, να µην τις έχει κάνει.
Θα κάνει, λοιπόν, η Ελλάδα επιστροφές και συµφωνούµε ότι πρέ-
πει να γίνουν επιστροφές. Άρα, συµφωνούµε ως προς την ευρω-
παϊκή διάσταση του θέµατος. 

Συµφωνούµε ότι πρέπει να αποσυµφορηθούν τα νησιά του
ανατολικού Αιγαίου. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει γι’ αυτό καµµία δια-
φωνία. Και αυτό θα γίνει µε ένα σχέδιο το οποίο πολύ οργανω-
µένα έχει παρουσιάσει ο κ. Στεφανής, µε συγκεκριµένα χρονο-

διαγράµµατα και βέβαια µε ένα σχέδιο τού που θα πάνε αυτοί οι
άνθρωποι. Ακούω τον προβληµατισµό σας ότι θα ήταν καλύτερο
να πάµε σε διαµερίσµατα, σε ξενοδοχεία. Υπάρχουν ευρωπαϊκοί
πόροι κατ’ αρχάς για όλα αυτά. Με ρωτήσατε για την Ευρώπη.
Βεβαίως και η Ευρώπη είναι πλήρως ενήµερη για ό,τι κάνουµε
και είµαστε σε τακτικές επικοινωνίες µε τη DG HOME, η οποία
και αυτή έχει την ευθύνη και τα χρηµατοδοτικά εργαλεία για να
υποστηρίξει αυτή την προσπάθεια. Δεν θεωρώ ότι το πρόβληµα
θα είναι τα χρήµατα. Και µερικές φορές, ξέρετε, η Ευρώπη κρύ-
βεται και πίσω από τα χρήµατα, για να µπορέσει να µας φορτώ-
σει στην ουσία το πρόβληµα και να µην αναλάβει τις πιο δύ-
σκολες πολιτικές αποφάσεις, που είναι αυτές για τις οποίες µι-
λήσαµε.

Η κατανοµή έχει γίνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο -επανα-
λαµβάνω- πάντα σε συνεννόηση µε τις τοπικές κοινωνίες και
πάντα κάνοντας ειδικές προβλέψεις για τα νησιά, τα οποία θα
πρέπει να γνωρίζουν ποιο είναι το µέλλον τους σε αυτήν την κα-
τάσταση, αλλά και για τις τοπικές κοινωνίες, για τους δήµους,
εκεί που θα δηµιουργήσουµε µεγαλύτερες δοµές από αυτές οι
οποίες υπάρχουν σήµερα.

Συµφωνούµε ότι πρέπει να υπάρχουν κλειστές προαναχωρη-
σιακές δοµές στα νησιά. Δεν νοµίζω ότι το αµφισβητεί κανείς.
Δεν ξέρω τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα αυτό. Φαντάζοµαι ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ διαφωνεί. 

Θέλω, όµως, κυρία Γεννηµατά, να σας θυµίσω, µιας και το
έφερε η κουβέντα, ότι στις 4 Μαρτίου 2016 –το θυµάµαι, γιατί
ήταν η ηµέρα των γενεθλίων µου και µόλις είχα αναλάβει Πρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας- είχαµε κάνει σύσκεψη στο Προ-
εδρικό Μέγαρο για το ζήτηµα του προσφυγικού-µετανα-
στευτικού. Η συµφωνία τότε και από την πλευρά της τότε κυβέρ-
νησης ήταν ότι θα πάµε σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Το θυµάστε
καλά. Δεν έγινε, φυσικά, απολύτως τίποτα. 

Οι βασικοί άξονες, λοιπόν, οι οποίοι είχαν µπει από τότε, ήταν
άξονες οι οποίοι δεν εφαρµόστηκαν από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Θα εφαρµοστούν απ’ αυτήν. Και, βεβαίως, έχετε κάθε
δικαίωµα–και καλά θα κάνετε- να είστε εδώ, να µας ασκείτε κρι-
τική και να µας ελέγχετε για το χρονοδιάγραµµα, το οποίο έ-
χουµε θέσει, το οποίο, ναι, είναι φιλόδοξο, αλλά είναι ένα χρο-
νοδιάγραµµα, για το οποίο θα κάνουµε ό,τι περνά από το χέρι
µας, για να µπορέσουµε να το υλοποιήσουµε. 

Το τέταρτο σηµείο, στο οποίο συµφωνούµε, είναι ότι πρέπει
να φυλάξουµε διαφορετικά και πιο αποτελεσµατικά τα σύνορά
µας.

Σας είπαµε τι κάνουµε στον Έβρο, τι κάνουµε στη θάλασσα.
Σας είπαµε πώς θέλουµε να ενισχύσουµε το Λιµενικό και να γνω-
ρίζετε ότι έχει γίνει ήδη η µέγιστη δυνατή ανακατανοµή των δυ-
νάµεων στο Λιµενικό, ώστε τώρα που έχει τελειώσει και η
τουριστική περίοδος να µπορέσουµε να µεταφέρουµε σκάφη
από την υπόλοιπη Ελλάδα στο ανατολικό Αιγαίο, ώστε να έχουµε
την καλύτερη δυνατή παρουσία.

Έχει τεθεί το ζήτηµα και στο ΝΑΤΟ, διότι και αυτή η αποστολή
του ΝΑΤΟ, η οποία υπάρχει, και αυτή έχει τη χρησιµότητά της,
διότι πάνω σ’ ένα πλοίο βρίσκονται ένας Έλληνας και ένας Τούρ-
κος αξιωµατικός και αυτό είναι χρήσιµο, ώστε να µην µπορεί να
ισχυρίζεται κανείς ότι δεν υπάρχει επικοινωνία µεταξύ των δύο
µερών. 

Στέλνουµε, λοιπόν, ένα ξεκάθαρο µήνυµα ότι τα σύνορά µας
διαφυλάσσονται µε διαφορετικό τρόπο: και τα χερσαία και τα θα-
λάσσια. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι αυτό τελικά θα αποτελέσει ευ-
θύνη της Ευρώπης. Εµείς είµαστε θετικοί στο να µπορέσει η
Ευρώπη να µας υποστηρίξει σ’ αυτήν την πρωτοβουλία, αλλά
όπως σας είπα και πριν, δεν αρκεί µόνο η διάθεση, δεν αρκούν
τα σκάφη, όπως και τα σκάφη της FRONTEX, αλλά πρέπει να ξέ-
ρουµε και τι ακριβώς γίνεται στη θάλασσα και αυτό δεν είναι
αυτήν τη στιγµή, τουλάχιστον από πλευράς Ευρώπης, απολύτως
ξεκάθαρο.

Κλείνω, κυρία Γεννηµατά, λέγοντάς σας για άλλη µια φορά ότι
αυτό το πρόβληµα είναι ένα πρόβληµα σηµαντικό, ένα πρόβληµα
διαρκές, ένα πρόβληµα για το οποίο καταλαβαίνει και η ελληνική
κοινωνία ότι δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις. Άλλα προβλήµατα
µπορούν να λυθούν πολύ γρήγορα, αλλά αυτό είναι εξαιρετικά
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σύνθετο. Είναι ένα πρόβληµα, το οποίο έχει µία έντονη ανθρώ-
πινη διάσταση και σ’ αυτήν την ανθρώπινη διάσταση του προβλή-
µατος, η οποία αφορά πρωτίστως τις πιο ευαίσθητες, τις πιο
ευάλωτες οµάδες πληθυσµού, εκεί πιστεύω ότι δεν µπορούµε
και δεν έχουµε κανένα δικαίωµα να κάνουµε καµµία έκπτωση.
Όπως κατεπειγόντως εστάλησαν εµβόλια στη Σάµο και στη
Λέσβο, για να εµβολιαστούν παιδιά τα οποία ήταν έξω απ’ αυτό
το πλαίσιο προστασίας, την ίδια προστασία θα δίνουµε πάντα
στους πιο ευάλωτους. 

Και πιο ευάλωτα, βέβαια, απ’ όλους είναι τα ασυνόδευτα ανή-
λικα. Έχουµε γύρω στα χίλια διακόσια παιδιά αυτήν τη στιγµή
στις οργανωµένες δοµές, αλλά έχουµε τέσσερις χιλιάδες παιδιά,
τα οποία είτε βρίσκονται στη Μόρια, είτε σε άλλους χώρους σε
συνθήκες άκρως προβληµατικές, είτε βρίσκονται και περιφέρον-
ται στους δρόµους της Αθήνας, δυστυχώς µε τραγικές ιστορίες,
τις οποίες όλοι γνωρίζετε. 

Έχω δεσµευτεί, λοιπόν, προσωπικά και θα υπάρξει άµεσα ανα-
κοίνωση ενός εθνικού συντονιστή γι’ αυτό το ζήτηµα, για να το
αντιµετωπίσουµε.

Πρέπει να σας πω -και να κλείσω µε αυτό- ότι δεν αποτελεί
καλή ένδειξη ευρωπαϊκής αλληλεγγύης το γεγονός ότι επιχειρή-
σαµε ειδικά για τα ασυνόδευτα ανήλικα να έρθουµε σε συνεν-
νόηση µε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες και να πούµε: Για τον Θεό,
για τρεις χιλιάδες παιδιά συζητάµε! Θα κρατήσουµε εµείς τα
χίλια πεντακόσια, τα υπόλοιπα τρεις χιλιάδες παιδιά δεν µπορούν
να κατανεµηθούν σε είκοσι επτά χώρες, ώστε να αποδείξει η Ευ-
ρώπη την αλληλεγγύη της στον πιο ευαίσθητο τοµέα και για νού-
µερα, τα οποία τελικά είναι ασήµαντα για µεγάλες ευρωπαϊκές
χώρες; 

Δυστυχώς, η απάντηση -και λυπάµαι που θα το πω- δεν τιµά
την Ευρώπη. Η απάντηση την οποία πήραµε, δεν ήταν θετική.
Παρά ταύτα, εµείς, εσείς και όλοι θα εξακολουθούµε να επιµέ-
νουµε, να θέτουµε το θέµα µε ευθύνη, µε σοβαρότητα. Αναλαµ-
βάνουµε τις ευθύνες µας για το τι πρέπει να κάνουµε στη χώρα.
Αυτό µας διευκολύνει στις συζητήσεις µας µε την Ευρώπη. Όλα
αυτά που έχουν γίνει, η αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου, η µε-
γαλύτερη έµφαση που δίνουµε στη φύλαξη των συνόρων, είναι
όπλα τα οποία έχουµε στη διαπραγµάτευσή µας. Άρα, θα σας
πω ότι η κριτική σας είναι λελογισµένη και ο τόνος σας πιστεύω
ότι είναι ο ενδεδειγµένος. Θα σας ζητήσω, απλώς, να έχετε υπ’
όψιν σας ότι δεν έχουµε κανέναν λόγο και δεν διευκολυνόµαστε
ούτε στην Ευρώπη ούτε στην Ελλάδα, ώστε να µην παρουσιά-
ζουµε την κατάσταση έτσι όπως είναι. Δεν έχουµε λόγο να την
παρουσιάζουµε χειρότερη απ’ ό,τι είναι. Δεν πιστεύω ότι είναι
στις προθέσεις σας, το λέω απολύτως ξεκάθαρα και δεν διέκρινα
αυτό από τον τόνο της ερώτησής σας, αλλά τελικά είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο µας αφορά όλους και όλοι µαζί θα το λύσουµε.

Σας ευχαριστώ όλους.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη δευτερολογία

του κυρίου Πρωθυπουργού ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επι-
καίρων ερωτήσεων προς τον Πρωθυπουργό.

Πριν εισέλθουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη της νοµοθετι-
κής εργασίας, που νοµοθετούµε νέο Σύνταγµα, έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-
τέρας 25ης Νοεµβρίου 2019. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής
ΚτΒ)

1 Η µε αριθµό 226/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Νικόλαου Ηγουµενίδη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Ένταξη της Κνωσού στον κατάλογο των µνη-
µείων παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµίας».

2 Η µε αριθµό 234/19-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2 Δυτικού τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αδι-
καιολόγητη ανάκληση Υπουργικής Απόφασης χαρακτηρισµού
του βιοµηχανικού συγκροτήµατος ΠΥΡΚΑΛ.».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής
ΚτΒ)

1 Η µε αριθµό 194/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χριστόφορου Βερναρδάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Εκφοβιστικές µηνύσεις κατά υπαλλήλων
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού (ΥΠΠΟΑ), µελών επι-
τροπής παρακολούθησης και παραλαβής υποέργου ψηφιοποί-
ησης κινητών µνηµείων, από έκπτωτο ανάδοχο».

2 Η µε αριθµό 209/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Προβλήµατα των φοιτητών του Τµήµατος Νοσηλευτι-
κής – Παράρτηµα Διδυµοτείχου».

3 Η µε αριθµό 197/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Θεσπρωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Μάριου Κάτση προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Αναστολή λειτουργίας Τµήµατος Μετάφρασης και
Διερµηνείας του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων µε έδρα την Ηγουµε-
νίτσα».

4 Η µε αριθµό 201/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Τουρισµού,
µε θέµα: «Καθυστέρηση υλοποίησης προαναγγελθέντων µέτρων
προστασίας για εργαζόµενους που επλήγησαν λόγω κατάρρευ-
σης της εταιρείας «THOMAS COOK».».           

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 Κανονι-
σµού της Βουλής)

1 Η µε αριθµό 980/27-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρή-
στου Γιαννούλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Επαναλειτουργία του κτηρίου στην οδό Εγνατίας 13
ως φοιτητικής εστίας του Αλεξάνδρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης (Διε-
θνές Πανεπιστήµιο Ελλάδος)». 

2 Η µε αριθµό 1065/3-10-2019 ερώτηση της Βουλευτού Ιωαν-
νίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερόπης
Τζούφη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Χρονοδιάγραµµα διορισµών στην Ειδική Αγωγή και Εκ-
παίδευση, σύσταση οργανικών θέσεων, κατανοµή ανά κλάδο και
ειδικότητα και κάλυψη κενών.».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό διακόπτουµε
τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συνέχιση της συζήτησης επί των αναθεω-
ρητέων διατάξεων του Συντάγµατος, σύµφωνα µε τα άρθρα 110
του Συντάγµατος και 119 του Κανονισµού της Βουλής (6η και 7η
θεµατική ενότητα της Επιτροπής: άρθρα 96 παρ. 5, 101Α, 101
παρ. 1 και 4, 101 (εισαγωγή ερµηνευτικής δήλωσης), 102 παρ. 2,
112 παρ. 4 (κατάργηση παραγράφου), 113 (κατάργηση), 114
παρ. 1, 114 παρ. 2 (κατάργηση παραγράφου), 115 παρ. 1 και 2,
115 παρ. 3 (κατάργηση παραγράφου), 115 παρ. 4 (κατάργηση
παραγράφου) και 119 παρ. 1 (κατάργηση παραγράφου)).

Κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει, λοιπόν, η συνεδρίαση που αφορά
στη συνταγµατική Αναθεώρηση και είναι η τελευταία ηµέρα συ-
ζήτησης σήµερα για την τελευταία ενότητα εν όψει της ψηφοφο-
ρίας που θα γίνει τη Δευτέρα. 

Εν σχέσει µε τους συναδέλφους και επειδή χθες δεν πήγαµε
µέχρι τις 2.00’, αλλά διακόψαµε νωρίτερα και δεν µίλησαν, αυτοί
οι συνάδελφοι, αφού θελήσουν να µιλήσουν σήµερα, θα προηγη-
θούν των συναδέλφων, οι οποίοι θα πρωτοεγγραφούν για τη ση-
µερινή συνεδρίαση. Και είναι ευκταίο οι συνάδελφοι της χθεσινής
ενότητας να συµπεριλάβουν στην οµιλία τους και τα θέµατα της
σηµερινής ενότητος, αν το κρίνουν σωστό. Θα ήταν σωστό να
γίνει έτσι. Νοµίζω ότι θα έχουν τον ίδιο χρόνο.

Κατόπιν αυτού, τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής της Πλει-
οψηφίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, Βουλευτής Ηλείας, για δε-
καπέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για µισό λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ο κ. Τζα-
βάρας ήδη πήρε στάση αναµονής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, υπάρ-
χει µια εκκρεµότητα από χθες που τη θεωρώ σοβαρή, ότι εν
τέλει, έως αργά το βράδυ δεν είχαµε τη διάταξη για την αλλαγή
του άρθρου 54 παράγραφος 4. Αντιλαµβάνεστε ότι προφανώς
όλοι είµαστε θετικοί και τελικά θα ψηφίσουµε, αλλά εφόσον το-
ποθετούµεθα, πρέπει αυτός που µας παρακολουθεί να καταλάβει
–και ο ερµηνευτής του δικαίου µετά- τι έχουµε υποστηρίξει για
τη διάταξη αυτή. Μιλάµε αορίστως. Άρα, είχα πει –και είχε δεχθεί
το Προεδρείο- ότι δικαιούµαστε και µια δίλεπτη τοποθέτηση επί
του χθεσινού ή τουλάχιστον οι γενικοί εισηγητές…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ναι, αυτό είχε γίνει, γιατί δεν
µας επέτρεψε η κυρία…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόλις έρθει η διάταξη, που ελπίζουµε
να έρθει σήµερα, πρέπει να µας δοθεί η δυνατότητα να την αξιο-
λογήσουµε επί δίλεπτο, όχι περισσότερο, κι εµείς που χθες στε-
ρηθήκαµε αυτή τη δυνατότητα. Είµαστε γενικοί εισηγητές
κοµµάτων και µιλάµε περί παντός του επιστητού σχετικά µε την
ψήφο των αποδήµων, αλλά όχι για το συνταγµατικό θέµα. Πιο
πολύ µιλήσαµε για το νόµο, που είδαµε χθες το προσχεδίασµα,
παρά για τη συνταγµατική διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο οποίος νόµος,
όµως, ερείδεται στη συνταγµατική διάταξη, αλλά µιλάτε για τη
σειρά των δυο πραγµάτων και αυτό προηγείται, έπρεπε να προ-
ηγηθεί. Έχετε δίκιο σ’ αυτό. Μόλις έρθει η διατύπωση του άρ-
θρου 54, θα προβλεφθεί αυτή η δίλεπτη παρέµβαση επ’ αυτού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, εξήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Τρι-
κάλων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται τώρα στο Βήµα ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Κων-
σταντίνος Τζαβάρας για δεκαπέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ τη δευτε-
ρολογία µου τη χθεσινή, θα ήθελα να την ενσωµατώσω στην πα-
ρούσα γενική εισήγησή µου και να έχω δεκαοκτώ λεπτά. Δεν θα
κάνω άλλη δευτερολογία για τη χθεσινή, γιατί; Επειδή πρέπει να
υπάρχει µία νοηµατική αλληλουχία σ’ αυτά που θα πω και µε τη
σηµερινή µου εισήγηση και µε αυτήν τη δευτερολογία που εκ-
κρεµεί, τουλάχιστον να είµαι συνεπής και να υπάρχει…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό που ζητάτε
είναι εύλογο, πρέπει να υπάρχει νοηµατική αλληλουχία. Άλλω-
στε, εσείς κινείστε στα όρια της νοηµατικής αλληλουχίας και όχι
στα όρια του απερινόητου. Συνεπώς έγινε δεκτό το αίτηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, λοιπόν, ολοκληρώνεται στην Ολο-
µέλεια της Βουλής η συζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος. Μία διαδικασία που υπηρετήθηκε από όλες τις πλευρές
και κατά τις συζητήσεις στην αρµόδια Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή, αλλά και σήµερα και χθες, από τη Δευτέρα συνεχώς, µε
ένα κοινοβουλευτικό ήθος εντελώς ανάλογο της σοβαρότητας
αυτής της διαδικασίας. 

Αυτά που πετύχαµε είναι πράγµατι σηµαντικά, παρά τη µικρο-
ψυχία κάποιων που εκτός αυτής της Αιθούσης, εξακολουθούν να
µιλάνε για ένα ασήµαντο εγχείρηµα που δεν θα αφήσει πίσω του
κάποιο ισχυρό αποτύπωµα όσον αφορά την κανονιστική αποτε-
λεσµατικότητα του Συντάγµατος εν όψει της σύγχρονης συγκυ-
ρίας, πολιτικής, κοινωνικής κ.λπ..

Αυτό, όµως, που θα ήθελα ως δευτερολογία να απευθύνω,
πριν ασχοληθώ µε την κατακλείδα όλων αυτών των σκέψεων, ει-
δικά στους εκλεκτούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, είναι το εξής
ερώτηµα: Κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε ή όχι ότι η δηµοκρα-
τία είναι η κωδικοποίηση των διαδικασιών που ουσιαστικά απο-
τελούν τον εξορθολογισµό της πολιτικής ζωής και µέσα απ’
αυτόν τον εξορθολογισµό µπορεί να κυβερνάται ο τόπος κατά
τέτοιον τρόπο που µέσα από τη σύγκρουση αντιπάλων πολιτικών
δυνάµεων να υπάρχει πάντα µία σύνθεση; 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι: Πώς µπορεί να ευσταθεί και να
αληθεύει αυτό που µας καταλογίζετε και µας καταµαρτυρείτε για
την τροποποίηση του άρθρου 86 µε το εξής σόφισµα: Περιλαµ-
βάνεται –µας ρωτάτε- στα καθήκοντα του Υπουργού η δωροδο-
κία; Μα, κύριοι συνάδελφοι, τα καθήκοντα του Υπουργού µε
βάση την αρχή της νοµιµότητας που τα διέπει, δεν µπορεί να πε-
ριλαµβάνουν µια παράνοµη πράξη και µάλιστα εγκληµατική
πράξη. Άρα λοιπόν, το ερώτηµα έτσι όπως µας το θέτετε, δεν
αποτελεί επιχείρηµα, αλλά αποτελεί µία µοµφή, την οποία τη δια-
τυπώνετε εν γνώσει του ότι δεν αληθεύει. Αλλά αντιθέτως, είναι
ένα πάθηµα της λογικής που παραβιάζει κάθε έννοια ορθολογι-
σµού. Λέγεται µάλιστα και ονοµάζεται αυτό το πάθηµα, φυσιο-
κρατική πλάνη. Γιατί διατυπώνεται µία κρίση περί του «είναι»,
περί του τι συµβαίνει δηλαδή, από µια παραδοχή του τι δέον γε-
νέσθαι, του τι πρέπει να γίνεται. Και πράγµατι, αυτό που πρέπει
να γίνεται είναι ότι ο Υπουργός µόνο νόµιµες πράξεις έχει καθή-
κοντα και όχι παράνοµες. Θέλετε, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο να
κρύψετε το αυτονόητο. Το ότι δηλαδή σε καµµία περίπτωση αυτή
η ερµηνευτική δήλωση δεν µπορεί να έχει καµµία ρυθµιστική
αποτελεσµατικότητα, γιατί το µόνο που κάνει είναι να εξοπλίζει
µία επιχειρηµατολογία του ΣΥΡΙΖΑ, όχι µε λογικά επιχειρήµατα,
αλλά µε πυροτεχνήµατα και µάλιστα τέτοιου είδους που να δί-
νουν σε ένα ερώτηµα παραπλανητικό και παράλογο την αξία
ενός φετιχισµού στον οποίον βέβαια εσείς επενδύετε τα πάντα. 

Είναι γνωστή αυτή η ρήση του Ντεριντά για ένα από τα τέσ-
σερα φαντάσµατα του Μαρξ που εξακολουθούν να επιβιώνουν
και είναι ο φετιχισµός του εµπορεύµατος. Χρησιµοποιείτε προ-
φανώς αυτήν τη συγκεκριµένη αναφορά ως µία πολύ εύστοχη
φετιχιστική χρήση ενός πολιτικού εµπορεύµατος, το οποίο δεν
περνάει.

Μάλιστα, χθες, ένα από τα εξαπτέρυγα τα δηµοσιογραφικά
του χώρου σας µε κατηγόρησε λέγοντας ότι ο Τζαβάρας είπε ότι
περιλαµβάνεται και η µίζα στα καθήκοντά του Υπουργού. Αυτό
είναι αθλιότητα.

Έρχοµαι, λοιπόν, σήµερα να ασχοληθώ µε τα θέµατα που
έχουν σχέση µε τη στρατιωτική δικαιοσύνη, το άρθρο 96 παρά-
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γραφος 5, µε τα θέµατα που έχουν σχέση µε την αποκεντρωµένη
κρατική διοίκηση και µε τα θέµατα που έχουν σχέση µε την το-
πική αυτοδιοίκηση.

Κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, η πρότασή µας για την αναµόρ-
φωση της διάταξης του άρθρου 96 παράγραφος 5 µε τέτοιο
τρόπο, ώστε να διασφαλίζονται οι θεσµικές εγγυήσεις που προ-
βλέπει το Σύνταγµα για τους τακτικούς δικαστές και για τους δι-
καστές των Ενόπλων Δυνάµεων είναι µία οφειλόµενη ενέργεια
προς την δικαιοκρατία. Διότι πράγµατι, όλες οι µορφές και όλες
οι πτυχές της δικαιοδοσίας του κράτους θα πρέπει να εκπροσω-
πούνται από όργανα, τα οποία διαθέτουν τις θεσµικές εγγυήσεις,
δηλαδή την ανεξαρτησία τη λειτουργική και την προσωπική του
άρθρου 87 παράγραφος 1.

Σε αυτήν την περίπτωση, λοιπόν, νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες
είµαστε σύµφωνες, εν όψει δε και της αποφάσεως 2857/2003 του
Συµβουλίου της Επικρατείας, την οποία είχα αναλύσει στην επι-
τροπή, όπου εκεί έχουν λυθεί, κυρίως βέβαια µε τα επιχειρήµατα
της µειοψηφίας, πολύ σηµαντικά προβλήµατα σε συνδυασµό και
µε τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου. Είναι αυτή η περίπτωση Μπέλλου κατά δηµοσίου,
κατά Ελληνικής Δηµοκρατίας. Δεν υπάρχει πλέον καµµία αµφι-
βολία ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο διατυπώνουµε την Αναθεώ-
ρηση και ειδικότερα, µε την φράση «εξοµοιώνονται οι δικαστές
των Ενόπλων Δυνάµεων ως προς όλα» -ως προς όλες δηλαδή τις
δυνατές αναφορές της λειτουργίας τους µέσα στο δικαστικό
σώµα- «µε τους τακτικούς δικαστές», θεωρείται ότι το θέµα αυτό
έχει λήξει.

Όσον αφορά το άρθρο 101α για τις ανεξάρτητες αρχές, προ-
σφέρουµε και εκεί, πράγµατι, µία λύση στα ζητήµατα και τα προ-
βλήµατα που έχει δηµιουργήσει, πρώτον, η πολύ αυξηµένη
πλειοψηφία, η οποία, δυστυχώς, δεν επιτυγχάνεται, όπως έχει
αποδειχθεί η πράξη, στους κόλπους της Διάσκεψης των Προ-
έδρων για την εκλογή των µελών της διοίκησης των ανεξάρτητων
διοικητικών αρχών. Γι’ αυτό, λοιπόν, την περιορίζουµε από τα
τέσσερα πέµπτα στα τρία πέµπτα και αναθέτουµε στον Κανονι-
σµό της Βουλής να ρυθµίσει τις λεπτοµέρειες. Είναι η Βουλή, δη-
λαδή η ανώτατη µορφή λαϊκής έκφρασης της λαϊκής κυριαρχίας,
που ασκεί τον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε βάση το άρθρο 43α
του Κανονισµού επί των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, ουσιαστικά επιβεβαιώνει η έν-
νοµη τάξη και µάλιστα, στο ανώτατο επίπεδο, στο συνταγµατικό,
το κύρος που έχουν οι ανεξάρτητες αρχές, είτε αυτές που προ-
βλέπονται από το Σύνταγµα είτε και τις άλλες αρχές που τις προ-
βλέπει ο κοινός νοµοθέτης και λέγονται οι «ρυθµιστικές αρχές»,
οι οποίες µε βάση τη διάταξη του άρθρου 56 παράγραφος 3, πε-
ρίπτωση δεύτερη, που αφορά τα κολλήµατα της εκλογιµότητας,
έχουν ουσιαστικά εξοµοιωθεί µε τη ρήση εκείνη την πολύ σαφή
του συνταγµατικού νοµοθέτη ότι και οι µεν και οι δε το ίδιο εµ-
ποδίζουν τους υποψηφίους Βουλευτές εάν ως µέλη της δεν
σπεύσουν δεκαοχτώ µήνες πριν από τις εκλογές να παραιτηθούν.
Αυτό και µόνο τις εξοµοιώνει. Θεωρούµε ότι δεν χρειάζεται, παρ’
όλο που µας έχει ζητηθεί, να καταργηθεί η διαφοροποίηση τους
και να θεωρηθεί ότι αποτελούν ένα ενιαίο σώµα. Πράγµατι, από
πλευράς προστασίας, έτσι τις αντιµετωπίζει η έννοµη τάξη.

Αναφορικά µε το θέµα τώρα της αποκεντρωµένης κρατικής δι-
οίκησης, δεν χρειάζεται πιστεύουµε -και το είπαµε και στην επι-
τροπή- καµµία περαιτέρω διευκρίνιση ούτε και προσθήκη. Διότι,
κύριοι συνάδελφοι, και η διάταξη του άρθρου αυτού που αφορά
την αποκεντρωµένη κρατική διοίκηση, αλλά και η διάταξη η επό-
µενη που αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση είναι προτάσεις που
έγιναν το ’75, που απετέλεσαν τοµή στην συνταγµατική ιστορία
του τόπου και πράγµατι, εξακολουθούν να έχουν την ίδια αξία,
την ίδια σπουδαιότητα, την ίδια λειτουργικότητα και την ίδια κα-
νονιστική αποτελεσµατικότητα.

Ειδικά για το θέµα της αποκεντρωµένης διοίκησης, είναι σα-
φές ότι και από την παράγραφο 1 και από την παράγραφο 2 υιο-
θετείται ως οργανωτική βάση της κρατικής, της διοικητικής δρά-
σης του κράτους το αποκεντρωµένο σύστηµα, το οποίο κατα-
νέµεται σε δύο οµάδες οργάνων, στα κεντρικά όργανα και στα
περιφερειακά όργανα. Η µεγάλη αξία και η σπουδαιότητα αυτής
της διάκρισης είναι ότι απονέµεται αποφασιστική αρµοδιότητα

στα περιφερειακά όργανα για όλες τις αποφάσεις που παίρνουν
στα όρια της περιφερειακής χωρικής τους αρµοδιότητας.

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, καθίσταται εν τοις πράγµασι δε-
δοµένο ότι ακολουθεί και ο συνταγµατικός νοµοθέτης την αρχή
της εγγύτητας, αυτή η αρχή δηλαδή που επιβάλλει οι αποφάσεις
που αφορούν τον διοικούµενο να λαµβάνονται σε εκείνες τις δι-
οικητικές αρχές που βρίσκονται όσο γίνεται πλησιέστερα στην
έδρα των οικονοµικών, των κοινωνικών, των οικογενειακών τους
υποθέσεων, δηλαδή στον τόπο της κατοικίας τους. Και µε την
άλλη πτυχή, που επίσης οριοθετεί και ρυθµίζει η διάταξη αυτή,
υπάρχει πλήρως διατυπωµένη και η αρχή της επικουρικότητας.
Διότι τα κεντρικά όργανα περιορίζονται µε βάση τη συγκεκριµένη
διάταξη µόνο στις γενικές κατευθύνσεις, στον γενικό συντονισµό
και στον έλεγχο νοµιµότητας. 

Επ’ αυτού, θεωρώ ότι δεν χρειάζεται να υπάρξει άλλη διευκρί-
νιση ούτε άλλη προσθήκη, δεδοµένου µάλιστα ότι µε την τελευ-
ταία παράγραφο της συγκεκριµένης διατάξεως δίδεται το
δικαίωµα στο κράτος και στην κανονιστικώς δρώσα διοίκηση να
παίρνει µέτρα υπέρ της νησιωτικότητας και υπέρ της ανάπτυξης
των ορεινών και δυσπρόσιτων περιοχών µε πνεύµα αναλογικό-
τητας. Πράγµατι, ήταν πολύ σηµαντική η παρέµβαση του συνά-
δελφού µας του κ. Υψηλάντη. Θεωρώ ότι είναι µία προσπάθεια
που έγινε και πρέπει να την εξάρουµε. Η νησιωτικότητα αποτελεί
ένα από τα χαρακτηριστικά της πατρίδας µας που της δίνει και
µεγάλη πνοή και µεγάλο δυναµισµό. Διότι επάνω σε αυτήν τη νη-
σιωτικότητα έχει στηριχθεί ένα από τα µεγαλύτερα και ένδοξα
κεφάλαια της ιστορίας µας που αρχίζει από τον αγώνα για την
ανεξαρτησία όπου πρωτοστάτησαν οι ναυτικοί, αυτοί δηλαδή οι
οποίοι εκπορεύονται και ορµώνται από αυτές τις περιοχές, και
φτάνει στη σηµερινή οικονοµική ανάπτυξη του τόπου. Ακούσατε
από τα χείλη του Πρωθυπουργού µας τη δωρεά που δέχθηκε να
κάνει η Ένωση των Εφοπλιστών για να µας βοηθήσει στον αγώνα
που κάνουµε για την αντιµετώπιση του προσφυγικού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ) 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πράγµατι και από αυτήν την άποψη, δεν
χρειάζεται καµία προσθήκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πρέπει να καταλήξω λέγοντας ότι το Σύνταγµα του 1975

είναι εκείνο το Σύνταγµα που για πρώτη φορά τον θεσµό της το-
πικής αυτοδιοίκησης, όχι απλώς τον ολοκληρώνει, αλλά τον κα-
θιερώνει ως ένα από τα βάθρα της δηµοκρατίας επάνω στα
οποία στηρίζεται όλος ο δυναµισµός της κοινωνίας µε πρωτο-
βουλία, µε φαντασία, µε αγωνιστικότητα. Κατά τη διάρκεια δε
της Μεταπολίτευσης, είναι γνωστό πόσο ενδυναµώθηκε αυτός ο
θεσµός, ώστε να έχει φτάσει σήµερα σε αναπτυξιακές πρωτο-
βουλίες που τις βλέπουµε όλοι και τις καµαρώνουµε σε όλη την
Ελλάδα από πρωτοπόρους δηµάρχους που πειραµατίζονται επι-
τυχώς στον τοµέα της κοινωνικής αλληλεγγύης, στον τοµέα της
παραγωγής, στον τοµέα της ανάπτυξης, στον αθλητισµό και στον
πολιτισµό.

Δεν έχουµε, λοιπόν, εδώ να προσθέσουµε τίποτα, γιατί αυτή η
συγκεκριµένη διάταξη είναι επιτυχής αφ’ εαυτής και λειτουργεί.
Γιατί θα πρέπει, λοιπόν, να της δώσουµε κάποια συγκεκριµένα
περιοριστικά στοιχεία ή να την αλλοιώσουµε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι, λοιπόν, και από πλευράς ανάδειξης των αρχών και από

πλευράς προστασίας αυτού του κεκτηµένου που έχει η τοπική
αυτοδιοίκηση -και προς αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να κινείται
ο κοινός νοµοθέτης, όπου έχει πολύ έργο να κάνει και πρέπει
όλοι να ενθαρρύνουµε την Κυβέρνηση και να απαιτήσουµε και
από την Κυβέρνηση, αν χρειαστεί, και µε ερωτήσεις µας και µε
παρεµβάσεις µας- να υπάρξει µία µεγαλύτερη µεταφορά αρµο-
διοτήτων στην τοπική αυτοδιοίκηση- θα πρέπει να καταργηθεί,
επιτέλους, η διάκριση µεταξύ αυτού του µορφώµατος που επι-
βιώνει ως συντονιστής της κρατικής διοίκησης στις επτά αποκεν-
τρωµένες κρατικές, διοικητικές περιφέρειες. Δεν έχει καµµία
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αξία, πλέον, να έχει µόνο δύο αρµοδιότητες, δηλαδή την προ-
στασία των δασών και την προστασία του περιβάλλοντος, ενώ οι
δεκατρείς αυτοδιοικητικές περιφέρειες µπορούν να ανταποκρι-
θούν µε τον καλύτερο τρόπο -και οι δήµοι ακόµα περισσότερο-
σ’ αυτό το έργο.

Γι’ αυτό, θεωρώ ότι είναι υποχρέωσή µας να ενθαρρύνουµε
και να κατευθύνουµε τις προσπάθειές µας προς αυτήν την κα-
τεύθυνση, του να αναλάβει πρωτοβουλίες ο κοινός νοµοθέτης.
Το πλαίσιο υπάρχει. Άρα δεν τίθεται θέµα αναθεώρησής του. 

Καταλήγοντας, θα ήθελα να ευχαριστήσω ως γενικός εισηγη-
τής της Πλειοψηφίας τους συναδέλφους εισηγητές των άλλων
κοµµάτων, τους ειδικούς εισηγητές, όλους τους συναδέλφους
που συµµετείχαν στην επιτροπή και όλους τους συναδέλφους
που όλες αυτές τις ηµέρες από το Βήµα της Βουλής µας έδωσαν
πράγµατι δείγµατα ενός υψηλού επιπέδου κοινοβουλευτικού
λόγου. Αξίζουν συγχαρητήρια σε όλους.

Θεωρώ ότι αυτή η συγκεκριµένη Αναθεώρηση θα αφήσει ένα
ισχυρό ιστορικό αποτύπωµα, γιατί ξεκίνησε δειλά ή, τουλάχιστον,
ξεκίνησε µε µία µεγάλη πρόταση. Στη συνέχεια, υπήρξαν περιορι-
στικές αντιλήψεις που συρρίκνωσαν το εγχείρηµα αυτό. Καταλή-
γει, όµως, σήµερα να αναδεικνύει εννέα σηµεία, τα οποία θα έχουν
πολύ µεγάλη σπουδαιότητα στη λειτουργία του Συντάγµατος και
τις κατευθύνσεις που παράγονται από αυτές τις ρυθµίσεις. 

Κυριολεκτικά, θα µου επιτρέψετε να ιεραρχήσω σαν µεγαλύ-
τερη θεσµική κατάκτηση, τη συµφωνία -που τελικά πιστεύω ότι
θα γίνει, γιατί όλα τα κόµµατα πλέον έχουµε καταλήξει- να διευ-
κολύνουµε την ψήφο των Ελλήνων που ζουν εκτός επικρατείας.

Είναι, πράγµατι, µεγάλη τιµή για αυτή την Αναθεώρηση, ότι κα-
ταφέρνει να την κάνει πραγµατικότητα µετά από τόσες πολλές
δεκαετίες και µετά από τόσες πολλές επικρίσεις που έχουµε δε-
χτεί, επειδή εξακολουθούµε µόνο εµείς, το Αζερµπαϊτζάν, η
Μάλτα, η Αρµενία, ο Άγιος Μαρίνος να µην αναγνωρίζουµε και
να µη διευκολύνουµε αυτό το δικαίωµα. 

Τουλάχιστον και µόνο ότι µετά την ισχύ του συγκεκριµένου
Συντάγµατος, θα υπάρξει αυτή η πολύ µεγάλη κατάκτηση της
δηµοκρατίας, είναι µία µεγάλη, σπουδαία τιµή, την οποία την κα-
τακτήσαµε µε τον αγώνα µας στο δηµοκρατικό διάλογο, που τε-
λικώς φαίνεται να απέδωσε. 

Επίσης, η τροποποίηση, κύριοι συνάδελφοι, του άρθρου 86
είναι µεγάλη θεσµική κατάκτηση. Είναι, πράγµατι, µία προσπά-
θεια που έγινε και πέτυχε, µε την απαλοιφή και την κατάργηση
αυτής της επαίσχυντης -θα το πω µε θάρρος και µε παρρησία-
αποσβεστικής προθεσµίας, η οποία κυριολεκτικά εµπόδιζε. Αυτή
είναι η αιτία. Παραδεχτείτε το! Όλοι εκείνοι που διέπρατταν ως
επίορκοι εγκλήµατα κατά την άσκηση των καθηκόντων τους -
Υπουργοί, Υφυπουργοί ή οποιοιδήποτε άλλοι- να πηγαίνουν, να
επιστρέφουν στην κοινωνία «λευκοί» και άσπιλοι. 

Αυτό ήταν, πράγµατι, µία ντροπή, την οποία τη διορθώσαµε,
τη δώσαµε, πλέον, στον λαό σαν ένα καινούργιο συνταγµατικό
ρυθµό, ώστε να υπάρχει ισότητα πλήρης των Υπουργών και των
Υφυπουργών και των µελών της κυβέρνησης απέναντι στον ποι-
νικό νόµο. 

Το ότι δεν φτάσαµε στο σηµείο να καταργήσουµε και την πα-
ράγραφο 1 ή να καταργήσουµε εντελώς τη διάταξη του άρθρου
86, προφανώς αυτό συνέβη γιατί κανένας από όλες τις παρατά-
ξεις που είχαν το δικαίωµα της πρότασης, δεν το πρότεινε αυτό
το πράγµα.

Δεν θα πρέπει τώρα να µιλάµε για την ερµηνευτική δήλωση,
όταν όλοι συµφωνούµε ότι η Βουλή θα πρέπει να χειρίζεται µε
αποκλειστική δικαστική και εξαιρετική αρµοδιότητα, το ζήτηµα
της ποινικής δίωξης εναντίον των Υπουργών και των Υφυπουρ-
γών για ποινικά αδικήµατα που διαπράττουν κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους.

Επίσης, όµως, υπέρ της δηµοκρατίας είναι και η διάταξη του
άρθρου 68 παράγραφος 2, όπου πλέον για πρώτη φορά στη συν-
ταγµατική µας ιστορία, η µειοψηφία θα έχει το δικαίωµα να συ-
νιστά, µε αίτησή της, εξεταστικές των πραγµάτων επιτροπές.
Είναι µεγάλη δηµοκρατική κατάκτηση αυτή. Μην την περιορί-
ζουµε. Κάποιοι δεν θέλουν να το αναγνωρίσουν. Καλά κάνουν. 

Το ίδιο είναι και η αντιστροφή του κανόνα που προέκυπτε από
το άρθρο 62 για την ασυλία των Βουλευτών. Μέχρι την Αναθεώ-

ρηση αυτή ο κανόνας, όπως προέκτυπε από τη διατύπωση της
συγκεκριµένης διάταξης, ήταν να απορρίπτονται όλες οι αιτήσεις
της εισαγγελικής αρχής, εκτός από εκείνες που έχουν τα όρια
και τις προϋποθέσεις που έλεγε ο Κανονισµός της Βουλής. 

Όµως, σήµερα ο κανόνας αλλάζει. Ο κανόνας είναι ότι όλες οι
αιτήσεις ασυλίας απορρίπτονται, εκτός εάν έχουν άµεση συνά-
φεια µε την άσκηση των κοινοβουλευτικών καθηκόντων του Βου-
λευτή, όπως ακριβώς το επιβάλλει η νοµολογία του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι όσοι συµµετείχαµε πρέπει να είµαστε -και
το άκουσα από τα χείλη πολλών συναδέλφων- υπερήφανοι, γιατί
µας δόθηκε ιστορικά η δυνατότητα να συµµετέχουµε σε ένα
τόσο µεγάλο εγχείρηµα της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Τζαβάρα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρούγκαλος ως γενικός εισηγητής από
την πλευρά του Κινήµατος Αλλαγής.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Μήπως ξέρετε κάτι που δεν

ξέρω εγώ, κύριε Πρόεδρε; Με ανακοινώσατε ως γενικό εισηγητή
του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συγγνώµη, κύριε
Κατρούγκαλε. Να διορθώσω. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρούγκαλος εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε Κατρούγκαλε, θα κάνετε χρήση όλου του χρόνου της

χθεσινής δευτερολογίας; Σας ρωτάω, για να καθορίσω τον
χρόνο.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ίσως αφήσω λίγο χρόνο, για να
είµαι πιο αναλυτικός όταν έρθει η διάταξη του άρθρου 54. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είµαστε στο τέλος σε ό,τι µας αφορά. Τη Δευτέρα, φυσικά, θα
έχουµε τις οµιλίες των Αρχηγών. Τώρα είναι η στιγµή να κάνουµε
µία συνολική ανασκόπηση της διαδικασίας. 

Άκουσα από πολλούς συναδέλφους, απ’ όλες τις πτέρυγες, να
µιλούν για χαµένη ευκαιρία της Αναθεώρησης. Νοµίζω ότι αυτή
η κριτική είναι υπερβολική. Λανθασµένη -ούτε καν υπερβολική-
θα χαρακτήριζα την κριτική ότι η Αναθεώρηση ξεκίνησε δειλά. 

Ποια είναι η αλήθεια; Και εµείς και η Νέα Δηµοκρατία καταθέ-
σαµε δεκάδες προτάσεις Αναθεώρησης. Οι περισσότερες απ’
αυτές τις προτάσεις ήταν αντίθετου πολιτικού και ιδεολογικού
περιεχοµένου, αλληλοαποκλείονταν.

Για παράδειγµα, η Νέα Δηµοκρατία στο κρίσιµο ζήτηµα -που
νοµίζω ότι είναι το βασικό των ηµερών- αν θα επικρατήσει γενικά
η αντίληψη της πρωτοκαθεδρίας της οικονοµίας απέναντι στην
πολιτική, οι πολιτικές του νεοφιλελευθερισµού, κατέθεσε προτά-
σεις που ενισχύουν αυτήν την τάση. Πρότεινε στο άρθρο 106 να
εισαχθεί η αρχή του «πλήρως ανόθευτου ανταγωνισµού». Πρό-
τεινε να ενσωµατωθεί στο Σύνταγµα ο «χρυσός κανόνας» για τα
ελλείµµατα. 

Εµείς καταθέσαµε προτάσεις προς την ακριβώς αντίθετη κα-
τεύθυνση, δηλαδή να εξαιρεθούν από τις ιδιωτικοποιήσεις τα βα-
σικά κοινά αγαθά, να προστατευτούν οι κοινωνικές κατακτήσεις
και, µάλιστα, να ενισχυθεί η κανονιστική πυκνότητα και η δυνα-
τότητα αγωγιµότητάς των σχετικών συνταγµατικών ρυθµίσεων. 

Είναι προφανές, ότι δεν µπορούσαν να υπάρξουν συναινέσεις
επί του ζητήµατος αυτού. Και όχι µόνο αυτό. Δεν έχει ακόµα απο-
τυπωθεί οριστικά ο συσχετισµός δύναµης σε αυτήν τη µεγάλη
σύγκρουση, που συνεχίζεται στο πολιτικό πεδίο. Γι’ αυτόν τον
λόγο, δεν µπορούσε να αποτυπωθεί και θεσµικά στο επίπεδο του
Συντάγµατος.

Επαναλαµβάνω, ότι το Σύνταγµα θέλει να αποτυπώνονται,
µέσω της συνταγµατικής Αναθεώρησης, µόνο εκείνα τα θέµατα
που έχουν λυθεί στο επίπεδο της κοινωνίας. Ακριβώς για αυτόν
τον λόγο επιδιώκει συναινέσεις διαρκείας. Και ακριβώς για αυτόν
τον λόγο ήταν εκτός συνταγµατικής λογικής η αρχική πρόταση
του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας να ψηφίσουµε όλοι µε εκα-
τόν ογδόντα ψήφους ή παραπάνω ό,τι θέλουµε να αλλάξουµε και
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η επόµενη Βουλή, η παρούσα, να τα βρει. 
Αυτή δεν ήταν απλώς τυχοδιωκτική πρόταση. Ήταν αντισυν-

ταγµατική πρόταση, ακριβώς γιατί δεν αποτύπωνε την αναγκαιό-
τητα των συναινέσεων διαρκείας. Εύλογα, λοιπόν, υπήρξαν δε-
κάδες συνταγµατικές προτάσεις οι οποίες δεν κατέληξαν. 

Εποµένως, το θεσµικό αποτύπωµα, πράγµατι, της Αναθεώρη-
σης δεν θα είναι ούτε ιδιαίτερα ευρύ, ούτε ιδιαίτερα βαθύ. Νο-
µίζω, όµως, ότι θα είναι θετικό, ειδικά αν, έστω και την τελευταία
στιγµή, µπορέσουµε να συµφωνήσουµε σε αυτά για τα οποία δεν
θα έπρεπε να διαφωνούµε, γιατί είναι πλέον εκτός πολιτικής σύγ-
κρουσης.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, το έχω πει πολλές
φορές: Δεν είναι δυνατόν στον σύγχρονο ευρωπαϊκό νοµικό πο-
λιτισµό να αρνείστε να κατοχυρώσετε την απαγόρευση διακρί-
σεων λόγω φύλου ή σεξουαλικού προσανατολισµού. Είναι εκτός,
πια, πολιτικής σύγκρουσης αυτό. Όλοι το δέχονται. Εσείς οι ίδιοι
το έχετε ψηφίσει έµµεσα, όταν κυρώσατε τη Συνθήκη της Λισα-
βόνας και την ενσωµάτωση της Χάρτας Κοινωνικών Δικαιωµάτων.
Αποτελεί οπισθοδροµική, εκ µέρους σας, πολιτική επιλογή -στην
πραγµατικότητα ούτε καν νεοσυντηρητική, αλλά αντιδραστική
επιλογή- να µην αποδέχεστε ένα λυµένο θέµα στο επίπεδο και
της κοινωνικής συνείδησης και του ευρωπαϊκού νοµικού πολιτι-
σµού.

Δεύτερο ζήτηµα, στο οποίο θα έπρεπε να υπάρξει συµφωνία,
είναι το θέµα της προστασίας της τιµής του πολιτικού κόσµου. 

Ορθά είπε ο κ. Τζαβάρας, ότι ήταν επαίσχυντη η αποσβεστική
προθεσµία. Να θυµίσω πότε µπήκε στο Σύνταγµα; Στην Αναθεώ-
ρηση του 2001. Και εάν επανορθώνουµε για το µέλλον αυτήν την
προσβολή στις αρχές της ισονοµίας που καθιέρωσε η ιδιαίτερα
σύντοµη αποσβεστική προθεσµία και δείχνουµε στους πολίτες
ότι δεν θέλουµε να προστατεύσουµε τους επίορκους πολιτικούς
και αν όλοι οµολογούµε ότι αυτό είναι θετικό, αυτό που κάναµε
για το µέλλον δεν θα έπρεπε να το επιδιώξουµε και για το πα-
ρελθόν, ώστε να µη δώσουµε την εντύπωση ότι θέλουµε να συγ-
καλύψουµε τις ποινικές ευθύνες πολιτικών που ήταν επίορκοι και
έβαλαν το χέρι στο µέλι;

Η ερµηνευτική δήλωση έρχεται ακριβώς να υπηρετήσει αυτόν
τον σκοπό µε µια συνταγµατικά, όχι απλώς επιτρεπτή, κατά τη
γνώµη µου, αναγκαία λύση.

Ως προς τη λογική της πρότασής µας, επιχειρηµατολόγησε
χθες σε ανάλογη, αν όχι σε ταυτόσηµη, κατεύθυνση ο κ. Καστα-
νίδης. Και γι’ αυτό χειροκρότησα την οµιλία του.

Το κύριο επιχείρηµά µας ποιο είναι; Δεν συνδέεται µε την
άσκηση των καθηκόντων, πρόσθεσε ο κ. Καστανίδης, δεν συνδέ-
εται στενά µε την άσκηση δηµόσιας εξουσίας µια σειρά αδικη-
µάτων µε κατ’ εξοχήν τη δωροληψία, την παθητική δωροδοκία
και εξ αυτού του λόγου δεν εµπίπτουν, ουδέποτε ενέπιπταν στο
ρυθµιστικό πεδίο του άρθρου 86.

Ρωτήθηκα και από τον κ. Τζαβάρα σήµερα και από τον κ. Λο-
βέρδο χθες, πώς είναι δυνατόν να ισχυρίζοµαι κάτι τέτοιο και,
µάλιστα, στην εκλαϊκευµένη του µορφή -αυτή που διατύπωσα για
να µπορούµε να είµαστε κατανοητοί και από τους µη νοµικούς-
µε τη ρητορική ερώτηση αν είναι στο job description του Υπουρ-
γού η δωροδοκία. Ως ανταπάντηση µου τέθηκε µία άλλη ερώ-
τηση: Είναι στο job description του Υπουργού η παράβαση
καθήκοντος ή -όπως είπε ο κ. Πλεύρης- η απιστία; 

Η απάντηση είναι απλή. Η παράβαση καθήκοντος εξ ορισµού
προϋποθέτει άσκηση καθηκόντων, εξ ορισµού συνδέεται µε την
άσκηση δηµόσιας εξουσίας. Αποτελεί µεν παρεκτροπή, αποτελεί
µεν παράνοµη και παραβατική συµπεριφορά, ταυτολογικά, όµως,
αφορά, χωρίς αµφιβολία, στην άσκηση των καθηκόντων του
Υπουργού. Αντιθέτως, η δωροληψία -προσπάθησα να απαντήσω
σε ένα ερώτηµα που θέσατε και χθες- βρίσκεται εκτός της άσκη-
σης δηµόσιας εξουσίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι έγκληµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Γι’ αυτόν τον λόγο χειροκρό-

τησα χθες την όµοια, όπως την αντιλήφθηκα, τοποθέτηση επί του
ζητήµατος του κ. Καστανίδη. Είναι έγκληµα, εκτός του πεδίου
του άρθρου 86.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν την καταλάβατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Όπως την κατάλαβα.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η ανάλυσή σας, από πλευράς Ποι-
νικού Δικαίου, κύριε Τζαβάρα, ως προς το άρθρο 235 και την ποι-
νική αντιµετώπιση είναι ορθή. Δεν µπορείς να διαπράξεις το
αδίκηµα της παθητικής δωροδοκίας, αν δεν είσαι υπάλληλος.

Άλλη, όµως, είναι η λογική του Ποινικού Κώδικα και άλλη είναι
η λογική του Συντάγµατος. Στο Σύνταγµα κατοχυρώνονται οι εγ-
γυήσεις του άρθρου 86 ως θεσµική εγγύηση για το λειτούργηµα
του Υπουργού. Και εδώ το κριτήριο δεν είναι το κριτήριο του Ποι-
νικού Κώδικα, αλλά το κατά πόσο συνδέεται στενά µε την άσκηση
δηµόσιας εξουσίας εκ µέρους του Υπουργού ή όχι το συγκεκρι-
µένο αδίκηµα.

Νοµίζω, όµως, ότι η ουσία είναι µία. Είχαµε την ευκαιρία -και
την έχουµε ακόµα µέχρι τη Δευτέρα- να αποδείξουµε ότι όχι
µόνο επιλύουµε για το µέλλον αυτό το θέµα, όπως πολύ σωστά
είπατε εσείς, που ήταν αισχύνη για το πολιτικό µας σύστηµα,
αλλά και για το παρελθόν. Εκτός αν θέλουµε να επαναλάβουµε
µεταξύ µας αυτήν τη γνωστή προσευχή του Αγίου Αυγουστίνου,
«Θεέ µου, κάνε µε αγνό, αλλά όχι ακόµα». Μας ενδιαφέρει µόνο
για το µέλλον και όχι για το παρελθόν το τι θα γίνει.

Εµείς δεν θέλουµε να υπάρχουν «χρυσά αλεξίπτωτα», από τα
οποία θα προστατευτούν όσοι από τους πολιτικούς παρανόµη-
σαν στο µέλλον µέσω της παραγραφής. Και αυτό είναι κάτι που
όλες οι πλευρές της Αίθουσας θα πρέπει να το έχουν ως δεδο-
µένο.

Υπήρχαν και άλλες τρεις περιπτώσεις, στις οποίες δηλώθηκε
ότι θα υπάρχει συναίνεση: στο άρθρο 21, στο άρθρο 73 και στο
άρθρο 54 .

Ως προς το άρθρο 21, διατυπώθηκε η προσπάθεια να έχουµε
και συγκεκριµένη διατύπωση. Η διατύπωση, η οποία επιχειρή-
θηκε κυρίως µέσω του γενικού εισηγητή του ΚΙΝΑΛ, να διαµορ-
φωθεί ως κοινός τόπος, έλαβε υπ’ όψιν τις δικές µας προτάσεις
για την ανάγκη να εξασφαλιστεί ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίω-
σης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς συµφωνήσαµε µε τη διατύπωσή
σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ναι, αυτό λέω. Τη διαβάζω
τώρα. Το ξέρω ότι συµφωνήσατε στη διατύπωσή µας. απλώς,
επαναλαµβάνω το ιστορικό.

Καταλήξαµε, λοιπόν, σε µία πρόταση, κατά την οποία η «πολι-
τεία εγγυάται τη διασφάλιση ενός αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίω-
σης για όλους, καθώς και για την καθολική πρόσβαση στις κοινω-
νικές υπηρεσίες και τα κοινωνικά αγαθά.»

Δεν πήραµε απάντηση από τη Νέα Δηµοκρατία, όπως, επίσης,
δεν έχουµε δει ακόµη την τελική της διατύπωση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας διανεµηθεί τώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Σύµφωνοι. 
Απλώς, λέω ότι από τη δική σας πλευρά, κύριε Τζαβάρα, υπήρ-

χε από την αρχή αυτή η διάθεση συνεργασίας, όπως και από τη
µεριά του κ. Στυλιανίδη να υπάρχουν κοινοί τόποι. Υπήρξε, όµως,
νοµίζω -όχι από εσάς προσωπικά, επαναλαµβάνω, αλλά από άλλο
κέντρο απόφασης στο κόµµα σας- µία φοβικότητα ως προς την
αναζήτηση συναινέσεων. Και αυτή θέλω να επισηµάνω, κυρίως
µε θετικό τρόπο για να εξαιρέσω εσάς και να σας συγχαρώ για
τη διάθεση που έχετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι διαρκής αγώνας συνεν-
νόησης. Ο κ. Θεοδωρικάκος ήταν συνεχώς σε επαφή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Σύµφωνοι, αλλά φαίνεται ότι
έχετε µεγαλύτερες δυσκολίες να συνεννοηθείτε µεταξύ σας,
παρά µαζί µας για τις υπόλοιπες προτάσεις.

Το ίδιο συνέβη και µε το άρθρο 73 για τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Περιµένουµε και εκεί. 

Στο άρθρο 54 θα τοποθετηθούµε -και θα τοποθετηθούµε υπεύ-
θυνα- µε βάση τα κριτήρια που είχαµε θέσει ενώπιον της επιτρο-
πής.

Επί των σηµερινών, νοµίζω ότι για τις νησιωτικές και ορεινές
περιοχές η ανάγκη εξειδίκευσης της διάταξης προκύπτει και από
το γεγονός ότι υπάρχουν φωνές και από το δικό σας κόµµα. Ο κ.
Υψηλάντης συνηγορεί για την ανάγκη πύκνωσης της κανονιστι-
κής δέσµευσης. Νοµίζω ότι ήταν από τα σηµεία που, πράγµατι,
δεν είναι στο πεδίο έντασης κάποιας ιδεολογικής σύγκρουσης
και θα µπορούσε να ρυθµιστεί.
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Για το θέµα των ανεξάρτητων αρχών, επίσης υπάρχει συναί-
νεση. Θα θέλαµε να σας καλέσουµε -και προς το ΚΙΝΑΛ απευθύ-
νεται αυτή η έκκλησή µας- να δεχτούµε τα τρία πέµπτα ως
έσχατο σηµείο κατάληξης της ελάχιστης πλειοψηφίας, αλλά να
εκκινείται η προσπάθεια από τα τέσσερα πέµπτα. Δηλαδή, να
υπάρχει µία προσπάθεια ευρύτερης αποδοχής και σε περίπτωση
που αυτή δεν καταλήξει, να επιτρέπεται για ένα οκτάµηνο η πα-
ράταση της θητείας των ανεξάρτητων αρχών και µετά να κατα-
λήγουµε, ως ultimum refugium, στα τρία πέµπτα.

Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε και εσείς, πως έτσι ενισχύεται το
κύρος των ανεξάρτητων αρχών, εφόσον ο στόχος µας παραµένει
υψηλός. Ο στόχος οµοφωνίας, προφανώς, όπως αποδείχθηκε
από την πραγµατικότητα, δεν µπορεί να επιτευχθεί.

Στο θέµα, τώρα, της τοπικής αυτοδιοίκησης, εκεί πράγµατι
έχουµε διάφορες, πολιτικές και ιδεολογικές. Κατ’ αρχάς, εµείς
θέλουµε το αναλογικό σύστηµα, που το θεωρούµε το δηµοκρα-
τικότερο, το πιο κοντά στην αντανάκλαση της πραγµατικής βού-
λησης των πολιτών, να έχει συνταγµατική κατοχύρωση και στην
τοπική αυτοδιοίκηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
µε συγχωρείτε που σας διακόπτω, αλλά θα πρέπει να κάνω µία
ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τέσσε-
ρις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 48ο Δηµοτικό Σχολείο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Κατρούγκαλε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Καλώς ήλθατε και εκ µέρους

µου.
Το δεύτερο σηµείο που µας χωρίζει -δεν θα έπρεπε, αλλά έχει

αποδειχθεί εν τοις πράγµασι, ότι µας χωρίζει- είναι ότι εµείς πι-
στεύουµε πως πρέπει να έχουν συνταγµατική κατοχύρωση όσα
ήδη νοµοθετικά προβλέπονται για τη δυνατότητα δηµοψηφισµά-
των και γενικότερα θεσµών άµεσης δηµοκρατίας, στο επίπεδο
της αυτοδιοίκησης. Και ειδικά στο επίπεδο της αυτοδιοίκησης,
που είναι εγγύτερα στον πολίτη από ό,τι είναι η κεντρική διοί-
κηση, θα έπρεπε να υπάρχει πρόβλεψη για κάτι τέτοιο.

Τέλος, προτείνουµε κάτι που ισχύει στις περισσότερες ευρω-
παϊκές χώρες και αποτελεί σηµαντικό παράγοντα για την ενσω-
µάτωση µεταναστών, να έχουν τη δυνατότητα… 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ την προσοχή σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ξέρετε, είναι η τελευταία µέρα

σήµερα και υπάρχουν συζητήσεις για συγκλίσεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ναι, βέβαια, προς θεού. Απλώς

ο µοναδικός λόγος που το έκανα την παρατήρηση είναι γιατί
θέλω αυτήν τη στιγµή, στο πλαίσιο διαλόγου που έχουµε, να σας
ζητήσω να δείτε αν υπάρχει, έστω και τελευταία στιγµή, δυνατό-
τητα σύγκλισης σε ορισµένα πράγµατα. Ειδικά σε αυτό δεν απευ-
θύνοµαι τόσο πολύ σε εσάς, κύριε Τζαβάρα, γιατί επί του προ-
κειµένου έχετε δηλωµένη διαφορετική θέση, όσο στο Κίνηµα Αλ-
λαγής και στα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Αυτό που προτείνουµε από τα πράγµατα και από τη θέση την
πολιτική, οι δυνατότητες αναζήτησης κοινών τόπων είναι περισ-
σότερες µε αυτήν την πτέρυγα παρά µε τη δική σας, της Νέας
Δηµοκρατίας, εφόσον βέβαια…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κρατικοδικαιϊκά είναι λογικό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Προφανώς. 
Λέω, λοιπόν, ότι προτείνουµε -όπως ήταν σε νόµο που τον είχε

συντάξει ο κ. Ραγκούσης, όταν, όµως, ήταν µέλος της κυβέρνη-
σης του ΠΑΣΟΚ, αλλά δυστυχώς κρίθηκε η συγκεκριµένη διά-
ταξη αντισυνταγµατική από το Συµβούλιο της Επικρατείας- να
καθιερωθεί το δικαίωµα συµµετοχής των µεταναστών στις τοπι-
κές εκλογές, εφόσον βρίσκονται για ένα χρονικό διάστηµα πεν-
ταετίας, όπως προέβλεπε ο νόµος, στην Ελλάδα και, προφανώς,

είναι η κατάστασή τους νόµιµη. Αυτό συµβαίνει…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό είναι σωστό, αλλά το έχετε βάλει

µαζί µε άλλα θέµατα, κύριε συνάδελφε, και δεν µπορούµε να το
ψηφίσουµε. Να τα ξεχωρίσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Δεν µπορεί να ξεχωρίσει, γιατί
προφανώς έτσι έχει ψηφιστεί από την προτείνουσα Βουλή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια
παρέµβαση, αν ο κύριος συνάδελφος το επιτρέπει; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαρίστως, εφόσον το επιτρέ-
πει ο κύριος Πρόεδρος. Κι εγώ επιδιώκω τη συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, παρακαλώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε συνάδελφε, για το άρθρο 102

που συζητάµε, µπορείτε να κάνετε, στο πλαίσιο της πρότασης
που έχουµε παραλάβει από την προτείνουσα Βουλή, µία διά-
σπαση των ρυθµιστικών ενοτήτων: στη µία να συµπεριλάβετε τα
λοιπά, περί συνελεύσεων κ.λπ., και στη δεύτερη να πείτε αυτό,
µε το οποίο συµφωνούµε. Έτσι θα το ψηφίσουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Σύµφωνοι, αλλά µας ζητάτε να
παραιτηθούµε από ένα άλλο κοµµάτι, που έχει οργανική σύνδεση
µε την πρότασή µας και που είναι ισχύον δίκαιο νοµοθετικά. Δη-
λαδή, τα τοπικά δηµοψηφίσµατα είναι ήδη ισχύον δίκαιο σε ό,τι
αφορά το επίπεδο της κοινής νοµοθέτησης και ζητούµε να έχει
και συνταγµατική κατοχύρωση. Δεν µπορώ να φανταστώ την αν-
τίθεση ουσίας που µπορείτε να έχετε. Τέλος πάντων.

Το προτελευταίο ζήτηµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ, είναι
το θέµα των στρατιωτικών δικαστών. Εκεί, πράγµατι, υπάρχει µία
συναίνεση στην Αίθουσα. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να κάνετε δεκτό
αυτό το οποίο ζητούν οι ίδιοι οι στρατιωτικοί δικαστές -και είναι
λογικό- δηλαδή, τα στρατιωτικά δικαστήρια να αποτελούνται, όχι
κατά πλειοψηφία, αλλά αποκλειστικά, από δικαστές. Δεν έχουµε
λόγο να διασπούµε την πρόβλεψη του Συντάγµατος, αφήνοντας
στην Έδρα στρατιωτικούς. 

Στο τελευταίο σηµείο θα ήθελα την προσοχή όλης της Αίθου-
σας. Είναι από τα θέµατα που νοµίζω ότι µπορούµε να συζητή-
σουµε και στη συνάντηση που θα έχουµε µε την Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής. Είχα ήδη υποστηρίξει στην επιτροπή της
προτείνουσας πρώτης αναθεωρητικής Βουλής και είχαν συµφω-
νήσει και από άλλες πτέρυγες συνάδελφοι, µε πιο προβεβληµένο
από αυτούς -ακριβώς επειδή δεν είναι και σήµερα εδώ- τον Ευάγ-
γελο Βενιζέλο, την προσπάθεια να αποτυπωθεί ως ακροτελεύτιο
άρθρο του Συντάγµατος το 114. Ακριβώς επειδή η επαναρίθµηση
των άρθρων δεν συνιστά επέµβαση στο κανονιστικό περιεχόµενο
του Συντάγµατος, αν υπάρχει συµφωνία από όλες τις πτέρυγες
-και θέλω να τοποθετηθείτε όλοι επάνω σε αυτό- είναι κάτι το
οποίο µπορεί να θεσπιστεί. Δεν αλλοιώνουµε τον κανονιστικό χα-
ρακτήρα του Συντάγµατος. Προχωρούµε στην επαναρίθµηση
των µεταβατικών διατάξεων µε τέτοιο τρόπο, ώστε η πολύ ση-
µαντική διάταξη για τον πατριωτισµό των Ελλήνων, να ξαναπάρει
την ιστορική θέση που είχε, του άρθρου 114. Αυτό δεν είναι τυ-
πολατρικό. Είναι ένας ισχυρός πολιτικός συµβολισµός συνέχειας
της πολιτικής ιστορίας και κυρίως ενίσχυσης αυτού που αποτε-
λούσε πάντοτε το χαρακτηριστικό του δικού µας συνταγµατικού
πατριωτισµού, ότι έχουµε υποχρέωση να συµµορφωνόµαστε
προς το Σύνταγµα και τους νόµους, αλλά τους νόµους που είναι
σύµφωνοι µε το Σύνταγµα και ότι έχουµε το δικαίωµα αντίστασης
απέναντι σε οποιονδήποτε επιχειρεί να καταλύσει τη δηµοκρατία
και τα δικαιώµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ
τον κ. Κατρούγκαλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ανακοινώσω ότι ο γενι-
κός εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας κα-
τέθεσε για τα Πρακτικά την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας
προς την Θ’ Αναθεωρητική Βουλή για την οριστική διατύπωση
του περιεχοµένου των αναθεωρητέων διατάξεων, που καθορί-
στηκαν ύστερα από τη συζήτηση και την απόφαση που ελήφθη
από την Ολοµέλεια της Βουλής. Παρακαλώ να διανεµηθεί σε
όλους. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται η προαναφερθείσα πρόταση, η
οποία έχει ως εξής:

5102 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ τον ει-
δικό αγορητή του Κινήµατος Αλλαγής κ. Λοβέρδο να λάβει τον
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Πρόεδρε, στην οµιλία µου θα συµπεριλάβω και αυτό που είχε το
Προεδρείο την καλοσύνη να δώσει εχθές στους γενικούς ειση-
γητές, το δίλεπτο, τρίλεπτο δηλαδή, για την τοποθέτηση επί του
άρθρου 54 παράγραφος 4, που πιέζω να κατατεθεί δύο µέρες
τώρα.

Θα κάνω και µία αναφορά στα όσα σήµερα έθιξε ο κ. Κατρούγ-
καλος, γενικός εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
το άρθρο 86. Άκουσα χθες –νοµίζω- το 90% των τοποθετήσεων
των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, σε σχέση µε το άρθρο 86 και στο
µυαλό µου ερχόταν -να µην παρεξηγηθώ- αυτό που λέει ο λαός,
«στου κουφού την πόρτα όσο θέλεις βρόντα», που δεν ισχύει,
όµως, εδώ. Στου δηµαγωγού την πόρτα, όσο θέλεις βρόντα!
Αυτό ισχύει σήµερα!

Δεν µπορώ να επαναλάβω, φυσικά, όσα είπα χθες. Μπορώ,
όµως, να ρωτήσω για δεύτερη φορά, γιατί ο συνάδελφος κ. Κα-
τρούγκαλος σήµερα είχε την καλοσύνη να απαντήσει σε κάποια
από τα ερωτήµατα που τέθηκαν από την Αίθουσα, από τη Νέα
Δηµοκρατία, δεν απάντησε, όµως, στις δικές µου ερωτήσεις. 

Εγώ δεν µετέτρεψα το θέµα σε θεωρία. Για τη θεωρία τοπο-
θετήθηκα, ως προς κάποιες βασικές αρχές χθες, τοποθετήθηκε
ο κ. Καµίνης εν εκτάσει το βράδυ, ο κ. Καστανίδης, οι άλλοι συ-
νάδελφοί µου. Εγώ ήµουν πάρα πολύ σαφής. Με βάση τη µεθο-
δολογία διακρίσεως των αµιγώς κυβερνητικών ενεργειών ενός
στελέχους της εκτελεστικής εξουσίας και της δωροδοκίας του,
που πήγε να το παρουσιάσει -και όλος ο ΣΥΡΙΖΑ ακολουθήσε σε
αυτό- «είναι στα καθήκοντα του Υπουργού να τα παίρνει;», εγώ
απηύθυνα πολύ συγκεκριµένες ερωτήσεις µε βάση την πρακτική
του ΣΥΡΙΖΑ.

Αγαπητέ συνάδελφε, είναι στα καθήκοντα του Υπουργού να
υποκλέπτει τηλεφωνικές συναλλαγές; Αυτό ψηφίσατε και εσείς
ο ίδιος. Ότι είναι! Είναι στα καθήκοντα του Υπουργού να συκο-
φαντεί δυσφηµιστικά; Ναι, αυτό ψηφίσατε εσείς ο ίδιος, όλη η
παλιά πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και η µειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ επί δύο
αιτήσεων άρσης ασυλίας για το ίδιο πρόσωπο πριν από λίγες
εβδοµάδες.

Άρα η δηµαγωγία κάπου βρίσκει τοίχο και ο τοίχος είναι τα επι-
χειρήµατά µας. Όσο και αν φωνάζουν κάποιοι από εσάς και αν
λένε, προσπαθώντας να ψαρέψουν στα θολά νερά, δεν ψα-
ρεύουν στα θολά νερά, ψαρεύουν στον βούρκο και εκεί ψάρια
δεν έχει. 

Και θέλω, κύριε συνάδελφε, επειδή έχουµε κατακτήσει από το
2018 –όχι τώρα- τη δυνατότητα να συζητάµε, παρ’ όλες τις εν-
τάσεις, να µου πείτε γιατί δεν προτείνατε και την αναθεώρηση
του άρθρου 86 παράγραφος 1, όπου προβλέπονται τα λεγόµενα
«αδικήµατα των Υπουργών». Γιατί δεν το βάλατε εκεί και πήγατε
σε ερµηνευτική δήλωση; Το παρελθόν σας νοιάζει µόνο; Στο πα-
ρελθόν δεν µπορείτε να φτάσετε σε καµµία περίπτωση, σας στα-
µατάει το άρθρο 7 παράγραφος 1 του Συντάγµατος και η
πρακτική και η νοµολογία, φυσικά, δεκαετιών όλων των χωρών
της Ευρώπης. 

Και στο ερώτηµά µου «εσάς ποια συνταγµατική διάταξη θα
σας κάλυπτε, αν περνούσε η ερµηνευτική σας δήλωση, η και-
νούργια ή η παλιά;» µου είπατε «η καινούργια». Όχι, λάθος κά-
νετε και το ξέρετε, η παλαιά σας αφορά, άρα δηµαγωγείτε. Μόνο
που εδώ τα ξέρουµε αυτά και θα σας τα αντιτείνουµε.

Και αν θέλετε κάτι να πείτε ενώ µιλώ, κύριε Κατρούγκαλε, είµαι
απολύτως διαθέσιµος. Το κατακτήσαµε αυτό και δεν θέλω να το
χαλάσουµε. Αν θέλετε να µου πείτε κάτι τώρα, το δέχοµαι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Θα σας απευθύνω ερωτήσεις,
αλλά θέλω να αναπτύξετε όλη την επιχειρηµατολογία σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλώς, εντάξει. 
Σήµερα το πρωί ο Πρωθυπουργός σάς επανέλαβε αυτό που

µας είπε στην Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος δι’ επι-
στολής του την τελευταία µέρα και πήγε να τινάξει στον αέρα τη
συνεδρίαση -η ψυχραιµία µας την κράτησε- τις φοβερές θεωρίες
για την ερµηνευτική δήλωση, αυτά τα κάλπικα επιχειρήµατα.

Επαναλαµβάνω, αλιέας στον βούρκο. Και συγκρίνω -και να µου

επιτρέψετε να το κάνω αυτό- ως αντιπολιτευτικό ύφος, αλλά και
ως αντιπολιτευτικό ήθος την παρέµβαση της κ. Γεννηµατά για το
πρόβληµα της µετανάστευσης που καίει την Ελλάδα, όλη την Ελ-
λάδα, όλες τις Ελληνίδες, όλους τους Έλληνες, και τη δική σας
τακτική, «δίχασε, πάρε κάτι από τον διχασµό, ειδικά αν ο κόσµος
δεν καταλαβαίνει τι λες ή παρασύρεται από αφελείς δηµαγω-
γίες». 

Δείξαµε σήµερα µε την πρώτη ερώτηση του Κινήµατος Αλλα-
γής, της κυρίας Γεννηµατά στον Πρωθυπουργό ότι το µυαλό µας
εµείς δεν το έχουµε στη µεταξύ µας αντιπαράθεση. Το µυαλό
µας το έχουµε στην ελληνική κοινωνία και στα προβλήµατά της. 

Όταν έρχονται τα θέµατα ηθικής τάξης, εµείς δίνουµε το πα-
ράδειγµα στη Βουλή και το δώσαµε δι’ εµού, ενώ εσείς, όταν έρ-
χονται τα πραγµατικά ερωτήµατα στη Βουλή και όχι τα θεωρη-
τικά, κρύβεστε πίσω από διατάξεις ασυλίας Υπουργών και Βου-
λευτών.

Τώρα για το 54 παράγραφος 4, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
πρώτη φορά µου έτυχε -είµαι παρών σε τρεις αναθεωρήσεις- να
αναθεωρούµε το 54 παράγραφος 4 του Συντάγµατος -Σύνταγµα
δηλαδή- και να έχουµε υπ’ όψιν µας τον νόµο που θα ψηφιστεί
ως σχεδίασµα, αφού ψηφιστεί το Σύνταγµα και όχι τη συνταγµα-
τική διάταξη. 

Δηλαδή, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν ξέρω αν κά-
νατε διαρκείς επεξεργασίες ή αν υπάρχει κέντρο εκτός Βουλής
που τα αποφασίζει αυτά. Ξέρω, όµως, ότι η φράση «νοµοθετείτε
διά του Συντάγµατος» φωτογραφίζεται στην πρακτική σας. 

Μας φέρνετε µία διάταξη εδώ, η οποία δεν µας επιτρέπει δι-
εισδυτικό έλεγχο στα νοήµατά της και έχω να πω δύο γενικά
πράγµατα: Πρώτον, ότι νοµοθετούµε διά του Συντάγµατος, δεύ-
τερον, ότι η συνταγµατική ρύθµιση του 54 παράγραφος 4 είναι
αναλυτική. Γιατί είναι αναλυτική; Γιατί θέλετε να προλάβετε τις
αντιφάσεις του νόµου, που υπό την πίεση άλλων κοµµάτων δε-
χτήκατε να συµπεριληφθούν στο κείµενο του νόµου, κι έτσι διά
της νέας συνταγµατικής πρόβλεψης, συντελείται η κυριολεξία
της νοµοθεσίας διά του Συντάγµατος.

Και αντί για πολλά, να συµπεριλάβω µία πολιτική κριτική. Έτσι,
τελικά, όπως διαµορφώνεται η διάταξη και ο νόµος, ψηφίζουν οι
εκτός Ελλάδος ευρισκόµενοι Έλληνες και Ελληνίδες, αλλά ψη-
φίζουν ένα ψηφοδέλτιο επικρατείας που ίσως έχει και κάποιον
δικό τους και ίσως τον έχει και σε εκλόγιµη θέση, αφού σταυρός
δεν υπάρχει.

Τι είναι αυτό; Μας φέρνετε σε καθεστώς διληµµατικής πίεσης,
να θέλουµε αφ’ ενός να δοθεί η ψήφος στον απόδηµο και γι’
αυτό να προτιµάµε κάτι που είναι κακό αντί του τίποτα. Εκεί πάµε.
Μπροστά στο τίποτα, ας ψηφίσουµε και αυτό. Ο λαός το λέει αλ-
λιώς, δεν είναι το Βήµα της Βουλής κατάλληλο για να πω αυτό
που λέει.

Τώρα να ξεκινήσω -για να το προλάβω- ευχαριστώντας τον κ.
Τζαβάρα, γενικό εισηγητή της Πλειοψηφίας, που το πάλεψε
πραγµατικά µε τις τοποθετήσεις του, την ευγένειά του, τον κ. Κα-
τρούγκαλο, γενικό εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
που ήταν πολύ δηµιουργικός και σε πολλά σηµεία, ειδικά σε θέ-
µατα κράτους δικαίου, έχουµε συµπέσει, τον γενικό εισηγητή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος, τον κ. Γιάννη Γκιόκα –και θα ήθελα
πάρα πολύ να τοποθετηθεί για το 54 παράγραφος 4, που ξέρω
ότι κάποιες από αυτές τις ρυθµίσεις είναι προϊόν των δικών του
πολιτικών θέσεων- τον συνάδελφο κ. Κωνσταντίνο Χήτα από την
Ελληνική Λύση, που συνόδευσε και τις παρεµβάσεις του µε προ-
τάσεις, όπως και την κ. Αγγελική Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25,
που επίσης ήταν πάρα πολύ χρήσιµη η παρέµβασή της στην Επι-
τροπή και στην Ολοµέλεια. 

Όµως, για την Αναθεώρηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως
τελευταία µου λέξη θέλω να επαναλάβω αυτά που είπα εγώ και
ο κ. Καµίνης, αυτά που είπαµε στις εισαγωγικές µας οµιλίες,
αυτά που είπε ο κ. Βενιζέλος σε µία συνέντευξη-συζήτηση µε τον
Αθανάσιο Έλλις επ’ ευκαιρία του «THESSALONIKI SUMMIT» πριν
από λίγες ηµέρες και σήµερα ο Αντώνης Μανιτάκης µε κείµενό
του στα «ΝΕΑ» που χαρακτηρίζει τη σηµερινή Αναθεώρηση –αν
θυµάµαι καλά τον όρο- αναιµική, αδιάφορη ή κάπως έτσι.

Είµαστε στην τελευταία ενότητα, εξαντλείται και ο ρόλος µας
ως εισηγητών και θέλω να ξεκινήσω δηµιουργικά από την ανά-
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πτυξη των θέσεων του Κινήµατος Αλλαγής για το άρθρο 96 πα-
ράγραφος 5 του Συντάγµατος περί της στρατιωτικής δικαιοσύ-
νης, που την αντιµετωπίζουµε ως τµήµα της ελληνικής δικαιο-
σύνης και µε βάση αυτή την αρχή θα ψηφίσουµε την αναθεώ-
ρηση του ανωτέρω άρθρου. 

Έχω κάνει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκτεταµένη αναφορά
σε αυτήν τη διάταξη στην επιτροπή της προτείνουσας Βουλής,
αλλά θα επαναλάβω σχεδόν όλα όσα είπα εκεί, γιατί κάποιοι και
κάποιες -ίσως και µέσα στην Αίθουσα αυτή- όταν ακούν τον όρο
«στρατοδικείο», κάνουν συνειρµούς που δεν έχουν πια σχέση µε
τη σηµερινή πραγµατικότητα. 

Mε τα µέλη και τα στελέχη των στρατιωτικών δικαστηρίων µε
συνδέουν προσωπικές και πολιτικές εµπειρίες που έρχονται από
το παρελθόν. Όταν µπήκα στη Νοµική Σχολή του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης το 1973, ήµουν συµφοιτητής µε
τους φοιτητές της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων,
τη ΣΣΑΣ.

Όταν έπεσε η χούντα, για τους φοιτητές αυτούς δηµιουργή-
θηκε ένα άσχηµο κλίµα, διότι αδίκως τους χρεωνόταν ευθύνη για
την προηγηθείσα συντριβή της δηµοκρατίας στην Ελλάδα. Όσο,
όµως, γνώριζες τους ανθρώπους αυτούς, ήταν τόσο εµφανής η
δηµοκρατική πεποίθηση της πλειοψηφίας τους, που οδήγησε
τόσο εµένα, όσο και άλλους πολιτικοποιηµένους φοιτητές της
Νοµικής να τους πλησιάσουµε, να τους συµπαρασταθούµε και
να συµβάλουµε αυτό το κακό κλίµα σιγά σιγά να εξαφανιστεί, να
αλλάξει. Έτσι συνδεθήκαµε -και συνδέθηκα και προσωπικά, µε
προσωπική φιλία- µε πολλούς φοιτητές της ΣΣΑΣ και αργότερα
το 2001, µε την ευκαιρία της τότε αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος συνέταξα και γνωµοδότηση εν όψει της Αναθεώρησης, κεν-
τρικό σηµείο της οποίας είναι αυτό που είναι και σήµερα, ότι οι
στρατιωτικοί είναι δικαστές εν προκειµένω και έχουν όλες τις εγ-
γυήσεις του Συντάγµατος.

Αφού, λοιπόν, αναθεωρείται το άρθρο 96 παράγραφος 5 του
Συντάγµατος, ορίζοντας να έχουν οι δικαστές όλες τις εγγυήσεις
προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας που ορίζει το Σύν-
ταγµα για τους άλλους δικαστικούς λειτουργούς, πρέπει να κά-
νουµε σαφέστερη την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας και να
αφαιρεθεί η αναφορά στο άρθρο 87 παράγραφος 1. Διότι το Σύν-
ταγµα παραπέµπει και στο άρθρο 87 παράγραφος 1 και στη συ-
νέχεια σε όλες τις διατάξεις οι οποίες κατοχυρώνουν την ανε-
ξαρτησία των δικαστών αυτών. Πρόκειται για αντίφαση πάνω
στην οποία στηρίζεται η νοµολογία. Πρέπει να αφαιρεθεί το
άρθρο 87 παράγραφος 1. Τρεις λέξεις είναι να αφαιρέσετε.

Επίσης, στο τελευταίο εδάφιο της προσθήκης της Νέας Δηµο-
κρατίας θα µπορούσε να προστεθεί και η επιταγή ο νόµος που
θα εξειδικεύει το άρθρο 96 παράγραφος 5 να εκδοθεί εντός
έτους από την ηµέρα που η Αναθεώρηση του Συντάγµατος θα
δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ.

Αρκεί να θυµίσω σε κάποιους και να πω σε άλλους ότι το 1975
όταν ψηφίστηκε αυτή η ρύθµιση προέβλεπε κοινό νόµο, που θε-
σπίστηκε είκοσι χρόνια µετά. Αλλάζουµε τώρα το Σύνταγµα. Αν,
όµως, αργήσει να προσαρµοστεί ο κοινός νοµοθέτης χάνονται
γενεές. Δεν είναι σωστό. Και τώρα εν όψει του κινδύνου της νο-
µολογίας του δικαστηρίου της ΕΣΔΑ, που προκύπτει από τη δια-
τύπωση του πρώτου εδαφίου άρθρου 96 παράγραφος 5,
σύµφωνα µε το οποίο τα στρατιωτικά δικαστήρια συγκροτούνται
κατά πλειοψηφία από στρατιωτικούς δικαστές συνεπώς η µει-
οψηφία αποτελείται από στρατοδίκες -εδώ πρέπει να επισηµαν-
θεί ότι οι στρατοδίκες είναι στρατιωτικοί, ενταγµένοι στη στρα-
τιωτική ιεραρχία και ως εκ τούτου δεν µπορούν να απολαµβά-
νουν πλήρη προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία- µου φαί-
νεται προτιµότερο να κάνουµε την εξής διάκριση, επανα-
διατυπώνοντας το άρθρο 96 παράγραφος 5 ως εξής: «Νόµος
ορίζει πού ακριβώς επιτρέπεται η συµµετοχή µη στρατιωτικών
δικαστών.» Νοµίζω ότι αυτή η ρύθµιση που ψηφίστηκε στην προ-
τείνουσα Βουλή από διακόσιους τριάντα επτά Βουλευτές πρέπει
να ψηφιστεί από όλους µας, αλλά πρέπει να έχει και αυτές τις
βελτιώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Στο άρθρο 101Α τώρα. Διακόσιοι τριάντα δύο Βουλευτές της

προηγούµενης Βουλής το ψήφισαν. Η θέση του Κινήµατος Αλ-
λαγής, αλλά και η προσωπική µου θέση, ως προς τη φύση, το
χαρακτήρα και την αναγκαιότητα των ανεξάρτητων αρχών, οι
οποίες εν τοις πράγµασι αποτελούν ανεξάρτητες διοικητικές
αρχές συνοψίζεται στα εξής: Οι ανεξάρτητες αρχές είναι απα-
ραίτητες για να ελέγχουν και να εποπτεύουν δραστηριότητες
των διοικουµένων µε ιδιαιτέρως ευαίσθητο χαρακτήρα από πλευ-
ράς κυρίως -όχι αποκλειστικά- σεβασµού των θεµελιωδών δι-
καιωµάτων, αλλά και αφετέρου αποτελούν νοµολογία πως η
κρατική λειτουργία πάσχει από αµεροληψία και από έλλειψη δε-
ξιοτήτων και ως εκ τούτου απαιτείται η εφεύρεση κάποιων άλλων
αρχών -αυτών ενώ προκειµένω- ή φορέων ή ρυθµιστικών αρχών
οι οποίες κείνται εκτός διοικητικής ιεραρχίας.

Οι προτάσεις µας ως προς την αναθεώρηση του 101Α είναι
τρεις: Να περιοριστεί ο κοινός νοµοθέτης να ιδρύει ανεξάρτητες
αρχές. Να παραµείνουν τα τέσσερα πέµπτα στη Διάσκεψη των
Προέδρων, για να γίνει η επιλογή των µελών τους. Να προτεί-
νουµε τον άµεσο κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Αρχίζω από το τελευταίο. Τώρα ελέγχουµε τις αρχές ως Βουλή
µέσω των εκθέσεων που αυτές υποβάλλουν και που συζητούνται
στις αρµόδιες επιτροπές ή απευθύνοντας ερωτήσεις στον αρµό-
διο Υπουργό που µας λέει συνήθως «ρωτήστε την αρχή». 

Σήµερα ο έλεγχος ρυθµίζεται από το 138Α του Κανονισµού της
Βουλής και πρέπει να τον αλλάξουµε, αφού προβλέψουµε στο
Σύνταγµα πως τις πέντε αρχές, αυτές που προβλέπει το Σύν-
ταγµα, το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. την Αρχή Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδοµένων, τον Συνήγορο του Πολίτη, την
Αρχή Προστασίας του Απορρήτου των Τηλεπικοινωνιών, το
ΑΣΕΠ να µπορούµε να τις ελέγχουµε και εν Ολοµελεία απευ-
θείας.

Δεύτερη παρέµβασή µας: Στο άρθρο 101Α πρέπει να καθορι-
στεί ότι η δυνατότητα του κοινού νοµοθέτη να ιδρύει τέτοιες
αρχές δεν είναι απεριόριστη. Αποτελούν µία νέα µορφή οργάνω-
σης και άσκησης δηµόσιας εξουσίας, αλλά η υπερβολική προ-
σφυγή σε αυτές υποδηλώνει τη χρεοκοπία του διοικητικού µας
συστήµατος και κατ’ επέκταση του δηµοκρατικού χαρακτήρα του
πολιτεύµατός µας.

Δεν µπορώ να ξεχάσω µέλος Κυβέρνησης παλαιότερα να µου
λέει, ότι είναι τέτοια η κατάσταση στο πεδίο της διαιτησίας ώστε
σκεφτόταν να ιδρύσει µία ανεξάρτητη αρχή. Επειδή το αντιµετώ-
πισα σκωπτικά αυτό, το µετάνιωσα στη συνέχεια διότι ιδρύθηκε
-η ζωή είναι εφευρετικότερη από εµάς- ανεξάρτητη αρχή για τον
επαγγελµατικό αθλητισµό. Αν είναι δυνατόν! Και η Ελλάδα σή-
µερα διαθέτει τριάντα µία τέτοιες ανεξάρτητες αρχές. 

Αδυναµία και φόβο της εκτελεστικής εξουσίας να ασκήσει τα
καθήκοντά της υποδηλώνουν οι πληθωρικές εφαρµογές των
αρχών του 101Α. Και δύο πρόσφατες εµπειρίες µε δύο αφυπη-
ρετήσασες δικαστές παραπέµπει ευθέως στον κίνδυνο που απει-
λεί όλους µας να λειτουργεί και το πελατειακό κράτος δι’ αυτών. 

Πρέπει λοιπόν να περιοριστεί η ίδρυση ανεξάρτητων αρχών
και αυτό πρέπει να προβλεφθεί στο 101Α. 

Τέλος, υπάρχουν, κυρίες και κύριοι, από τις τριάντα µία αυτές
αρχές πέντε που ξεφεύγουν από την κριτική που µόλις άσκησα:
Η Επιτροπή Ανταγωνισµού, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, η Ενιαία Ανε-
ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων και η Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς. Γιατί να µην προσθέσουµε µία ερµηνευτική δήλωση στο
101Α βάσει της οποίας και οι πέντε αυτές αρχές απολαµβάνουν
όχι µόνο τις εγγυήσεις ανεξαρτησίας, αλλά και των ειδικών εγ-
γυήσεων που το Σύνταγµα εµπεριέχει για τη λειτουργία των
πέντε ήδη συνταγµατοποιηµένων αρχών;

Έζησα –για να κλείσω την ενότητα αυτή- την εµπειρία του ΕΣΡ
ως µέλος της Διάσκεψης των Προέδρων. Δεν ήταν δυνατόν να
συγκεντρωθούν τα τέσσερα πέµπτα. Μετά από αγώνα όµως κα-
τορθώσαµε και διορίσαµε –βρέθηκαν οι πλειοψηφίες- διοίκηση
του ΕΣΡ υπό την προεδρία του κ. Αθανάσιου Κουτρουµάνου.
Πολύς κόπος, πολύ σύγκρουση, αλλά τελικώς βρέθηκε η λύση.
Θέλουµε να παραµείνει αυτή η δυσκολία.

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω δύο λεπτά ακόµη για να ολο-
κληρώσω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Μου επιτρέπετε να διακόψω για
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να µπορέσετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρούγκα-

λε, τι ακριβώς θέλετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου είχε απευ-

θύνει ο εισηγητής µία ερώτηση. Είχα επιφυλαχθεί να τοποθε-
τηθώ συνολικά επί της οµιλίας του, γιατί έναν διάλογο και
προηγουµένως. Προς το τέλος ακριβώς επειδή προσπαθούµε να
βρούµε πού βρίσκεται το κάθε κόµµα, είχαµε κάνει δεκτή αυτήν
την κατ’ οικονοµία διαδικασία, αν την επιτρέπετε και εσείς, αλ-
λιώς θα µιλήσω στη δική µου τοποθέτηση µετά για το άρθρο 54.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ απολύτως, κύριε Κατρούγκαλε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Στον Πρόεδρο απευθύνοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΥΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρούγ-

καλε, να το αφήσουµε για µετά, για να προχωρήσει η διαδικασία;
Θα έχετε τη δυνατότητα να τοποθετηθείτε όπως είπατε.

Συνεχίστε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αναγκάζοµαι να αναφερθώ µόνο µε

τίτλους σε ορισµένες προτάσεις που απορρίπτουµε και σε µία
που δεχόµαστε. 

Είµαστε αρνητικοί στο άρθρο 101 παράγραφος 1, να προβλε-
φθεί µε νόµο σύστηµα περιφερειακής οργάνωσης κεντρικής δι-
οίκησης -αφαιρετική πρόβλεψη. Μα, ό,τι σχετικό νόµο ψηφίζουµε
ο εφαρµοστής του δικαίου τον αντιλαµβάνεται ως σύστηµα. Καλό
ή κακό, σύστηµα, η ζωή θα αποδείξει. Τι σηµασία έχει µία σχετική
συνταγµατική διάταξη; Όχι, λοιπόν, πλεονασµός χωρίς νόηµα.

Δύο προτάσεις Βουλευτών ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ είναι µπροστά
µας, για το άρθρο 101 παράγραφος 3 και 4 και προσθήκη ερµη-
νευτικής δήλωσης. Δεν λέµε όχι, αλλά δεν προσφέρει τίποτα η
πρόσθεσή τους, αφού η νοµολογία των δικαστηρίων -ελληνικών
και ευρωπαϊκού- έχουν καλύψει τα θέµατα σε ό,τι αφορά το τεκ-
µήριο αρµοδιότητας υπέρ των ΟΤΑ, βάσει των αρχών της εγγύ-
τητας και της επικουρικότητας. 

Τώρα νοµίζω ότι δεν πρέπει να µας ανησυχεί ως προοπτική,
το γεγονός πως δεν θα γίνει δεκτή το άρθρο 101 παράγραφος 4
και σχετικά µε την ερµηνευτική δήλωση. Σχετικά µε τα νησιωτικά,
έχουµε ήδη καλύψει το θέµα. Προτείνεται µια προσθήκη ακόµη,
δεν µας ανησυχεί που δεν θα γίνει δεκτό, αφού το θέµα έχει κα-
λυφθεί.

Επίσης, είπα στον κ. Κατρούγκαλο που τον διέκοψα και δέχ-
θηκε το Προεδρείο να τον διακόψω, κύριε Πρόεδρε, ότι στο
άρθρο 102 µε αυτά που προτείνουν περί τοπικών δηµοψηφισµά-
των, απλών αναλογικών κ.λπ. λέµε όχι για τα τοπικά δηµοψηφί-
σµατα. Οι ΟΤΑ είναι σκαλοπάτι της διοίκησης της χώρας, του
διοικητικού συστήµατος: Κεντρική Κυβέρνηση, απο-συγκεντρω-
µένο κράτος, περιφέρειες και τοπική αυτοδιοίκηση α’ βαθµού, οι
δήµοι. Δεν είναι σωστό, λοιπόν, να «ξεχαρβαλώνουµε» περαι-
τέρω τη διοίκηση της χώρας. Έχει που έχει τα προβλήµατά του
ο θεσµός των ΟΤΑ!. 

Αλλά είχαµε κάνει µία πρόταση στο άρθρο 102 παράγραφος
2 να προστεθεί και το δηµοτικό και περιφερειακό δικαίωµα να
ασκούν νοµοθετική πρωτοβουλία –που νοµίζω ότι είναι σωστό-
µε τους όρους που ο νόµος θα καθορίσει. Δεν το θέλει η σηµε-
ρινή πλειοψηφία, αλλά αυτή η πρότασή µας έχει κατατεθεί. 

Συµφωνούµε µε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, αν, όµως, περιεί-
χετο σε ξεχωριστό εδάφιο, σε ό,τι αφορά την ψήφο των αλλοδα-
πών για τους ΟΤΑ, εάν διαµένουν εδώ και έχουν κάποιες
προϋποθέσεις παραµονής πολλών ετών στη χώρα κ.λπ..

Κλείνω µε την αναφορά στις καταργούµενες διατάξεις. Δεν
προλαβαίνω να τις αναφέρω. Τις έχω αναφέρει όλες στην επι-
τροπή για την αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Κύριε Πρόεδρε, είχα προτείνει εκεί ότι σε δύο περιπτώσεις για
τρεις παραγράφους στα άρθρα 114 και 115, αντί την πλήρη κα-
τάργησή τους αφού αφορούν θέµατα των οποίων η ρυθµιστική
µεταβατική ισχύς έχει λήξει, να τις καταργήσουµε κι αυτές. Κι
όµως, η πλειοψηφία προσέθεσε εκεί κάποιες τροποποιητικές δια-
τάξεις οι οποίες ήταν εκτός νοήµατος. Ευτυχώς το αντελήφθη,
αλλά µετά τη διατύπωση της σχετικής έκθεσης. 

Εγώ το υπογράµµιζα. Και ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασού-
λας, στην εισαγωγική του τοποθέτηση εδώ πρότεινε να παρα-
βλέψουµε την πρόβλεψη της εκθέσεως και να θεωρούµε ότι η
πρόταση που αφορά όλους είναι για την κατάργηση και του άρ-

θρου 114 και του άρθρου 115 εν συνόλω. 
Τελευταία µου φράση. Κύριε Κατρούγκαλε, συµφωνούµε. Κύ-

ριε Πρόεδρε, προτείνουν να αναριθµηστεί το τελευταίο κοµµάτι
του Συντάγµατος µε την αφαίρεση καταργούµενων διατάξεων,
αλλά και µε τη συµπύκνωση ορισµένων, ούτως ώστε να καταλή-
γουµε στο άρθρο 114 ως ακροτελεύτιο άρθρο που έχει µία συµ-
βολική και ιστορική σηµασία. 

Δεν είναι αντισυνταγµατική η αναρύθµιση. Έχουµε τη δυνατό-
τητα, δεν ακουµπάµε διατάξεις, περιεχόµενα, την ουσία. Αναριθ-
µούµε απλώς για να έχουµε 114 άρθρα στο Σύνταγµά µας. Είναι
νοµίζω µία εξαιρετικά καλή πρόταση από πλευράς πολιτικού και
δηµοκρατικού συµβολισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ.
Δελή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή έχω µείνει ως οµιλητής από την χθεσινοβραδινή συζή-

τηση, θα ήθελα να χρησιµοποιήσω και λίγο από τον χρόνο, ανα-
φερόµενος και στα θέµατα της χθεσινής συνεδρίασης. Έτσι κι
αλλιώς, θα µιλήσω πολύ λιγότερο από το άθροισµα των δύο χρό-
νων, του χθεσινού και του σηµερινού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω κατ’ αρχάς να επαναλάβω
την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας για την
αναθεώρηση των άρθρων 62 και 86 του Συντάγµατος, καθώς και
της σχετικής συζήτησης που προκαλείται απ’ αυτήν.

Κατά τη γνώµη µας, υπηρετεί την αέναη προσπάθεια αναπα-
λαίωσης του αστικού πολιτικού συστήµατος, το οποίο φροντίζει
να «µακιγιάρεται» συχνά πυκνά, ώστε να κρύβει το πραγµατικό
του αντιλαϊκό πρόσωπο. Τούτη τη φορά το πολιτικό «λίφτινγκ»
που επιχειρείται µέσα από τη συνταγµατική Αναθεώρηση, επικεν-
τρώνει κυρίως στην αλλαγή της συνταγµατικής διάταξης περί ευ-
θύνης Υπουργών, το γνωστό άρθρο 86, το οποίο µπορεί να
βελτιώνεται µεν, αλλά παραµένει η ουσία του δε.

Ξεκαθαρίζουµε εδώ τη θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
της Ελλάδας για το άρθρο αυτό. Η θέση του ΚΚΕ είναι η πλήρης
κατάργηση αυτού του άρθρου, γιατί δεν έχει καµµία µα, καµµία
δουλειά η Βουλή να γίνεται προανακριτική επιτροπή, να γίνεται
δικαστήριο, να ρυθµίζει όλα αυτά τα ζητήµατα, τα οποία πρέπει,
επιτέλους, να φύγουν κάποια στιγµή από την αρµοδιότητα της
Βουλής και οι Υπουργοί πρέπει να ελέγχονται και να λογοδοτούν
από τη δικαιοσύνη, όπως και ο κάθε Έλληνας πολίτης και, αν θέ-
λετε, ακόµη πιο αυστηρά και από τον απλό πολίτη.

Γιατί, ξέρετε, δεν µπορεί ο απλός εργάτης, ο αγρότης, ο επαγ-
γελµατίας να κυνηγιέται µε τη βούλα του νόµου για ψύλλου πή-
δηµα και να έχεις έναν Υπουργό, ο οποίος χειρίζεται πολύ
σοβαρά ζητήµατα, να έχει ασυλία και να µην µπορεί η δικαιοσύνη
να τον παραπέµψει στο δικαστήριο, αν χρειαστεί, επειδή έχει ει-
δική ποινική µεταχείριση.

Διότι είναι ειδική ποινική µεταχείριση, κυρίες και κύριοι, των
Υπουργών η διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτασης να αποφασί-
ζεται από τη Βουλή και όχι από την εισαγγελία, όπως για όλους
τους υπόλοιπους Έλληνες πολίτες. Είναι ειδική ποινική µεταχεί-
ριση αυτή η προκαταρκτική εξέταση των Υπουργών να γίνεται
από επιτροπή που αποτελείται από Βουλευτές, ενώ για τους
απλούς πολίτες αυτή διενεργείται από δικαστικούς µε τη συν-
δροµή της Αστυνοµίας. 

Είναι ειδική ποινική µεταχείριση των Υπουργών η ποινική δίωξη
των Υπουργών να ασκείται µε απόφαση της Ολοµέλειας της Βου-
λής και όχι από την εισαγγελία, όπως γίνεται για τους απλούς
πολίτες. Και Βεβαίως, είναι ειδική ποινική µεταχείριση η Βουλή
να µπορεί µε απόφασή της να ανακαλεί ή να αναστέλλει τη δίωξη
Υπουργών, κάτι που δεν ισχύει για τους απλούς πολίτες, και βε-
βαίως, η εκδίκαση των υποθέσεων που αφορούν ποινικές ευθύ-
νες Υπουργών να µην γίνεται από τα κοινά ποινικά δικαστήρια,
ανάλογα µε την βαρύτητα της πράξη, όπως συµβαίνει µε τους
απλούς πολίτες, αλλά να γίνεται από το ειδικό δικαστήριο. 

Όλα αυτά συνιστούν ειδική, ειδικότατη ποινική µεταχείριση
των Υπουργών. Και όλα αυτά µε την προτεινόµενη Αναθεώρηση
παραµένουν, µε ευθύνη και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 
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Τελικά, να γιατί δεν αρκεί να καταργείς την αποσβεστική προ-
θεσµία. Διότι παρά το ότι καταργείται αυτή η αποσβεστική προ-
θεσµία, το γνωστό ζήτηµα δηλαδή της παραγραφής -και καλώς
καταργείται κι εµείς ψηφίζουµε την κατάργησή της και µε τα δύο
µας χέρια-, η ουσία της διάταξης για την ειδική, όπως είπαµε,
ποινική µεταχείριση των Υπουργών δυστυχώς παραµένει.

Έχει ενδιαφέρον εδώ η αιτιολόγηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτή τους την επιλογή. Η Νέα Δηµοκρατία από
αυτό εδώ το Βήµα υποστήριξε ότι αυτό, η ειδική ποινική µεταχεί-
ριση δηλαδή των Υπουργών, επιβάλλεται από τη σοβαρότητα
των υπουργικών καθηκόντων. 

Ξέρετε, όµως, αυτό αντιφάσκει ευθέως στον λόγο που οδή-
γησε και στον σκοπό αυτής της συγκεκριµένης Αναθεώρησης και
θα µπορούσε µια χαρά αυτό το επιχείρηµα να λειτουργήσει και
λειτουργεί περισσότερο ως επιχείρηµα για την κατάργηση του
άρθρου 86, την πλήρη.

Ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα προσπαθεί να κρύψει την πλήρη µεταστροφή
του για το θέµα. Παλαιότερα, πριν από τέσσερα-πέντε χρόνια δη-
λαδή, µιλούσε και ο ΣΥΡΙΖΑ για την πλήρη κατάργηση του άρ-
θρου 86 και προσθέτει τώρα απλώς µία ερµηνευτική δήλωση για
την µη παραγραφή υπουργικών αδικηµάτων, η οποία, λέει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, προϋποθέτει την ύπαρξη του σχετικού άρθρου, να γιατί δεν
το καταργούµε δηλαδή.

Νοµίζουµε ότι το νοµικό αυτό επιχείρηµα είναι σαθρό. Μία µε-
ταβατική διάταξη µε το ίδιο περιεχόµενο της ερµηνευτικής δή-
λωσης εξασφαλίζει και µε το παραπάνω και την κατάργηση του
άρθρου 86 και τη µη παραγραφή. 

Το πολιτικό, όµως, επιχείρηµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι ακόµα πιο απο-
καλυπτικό. Από εκεί που ο ΣΥΡΙΖΑ ζητούσε πριν µερικά χρόνια
την κατάργηση του άρθρου 86 τώρα ζητά αυτό το άρθρο να πα-
ραµείνει, γιατί αποτελεί, λέει, φίλτρο προστασίας των Υπουργών
έναντι πιέσεων και παρεµβάσεων κατά τη νόµιµη άσκηση των κα-
θηκόντων τους. Τώρα, γιατί χρειάζεται κανείς προστασία για τη
νόµιµη άσκηση των καθηκόντων του αυτό δεν διευκρινίστηκε.

Ας πάµε λιγάκι στη σηµερινή θεµατολογία της συζήτησης και
ξεκινώ µε το άρθρο 96. Παρά το ότι δεν έχουµε αυταπάτες -δεν
ανήκουµε σε αυτό το κλαµπ- για την αποστολή και τον ρόλο της
δικαιοσύνης του αστικού κράτους θεωρούµε ωστόσο ότι υπάρ-
χουν περιθώρια εκσυγχρονισµών και βελτιώσεων στη λειτουργία
και την απονοµή της δικαιοσύνης. Γι’ αυτό και το κόµµα µας όταν
ξεκίνησε η συνταγµατική Αναθεώρηση και κατέθεσε τις προτά-
σεις του τότε, συµπεριέλαβε σε αυτές τις προτάσεις και τις σχε-
τικές µε τη δικαιοσύνη.

Κορωνίδα των προτάσεων µας αυτών είναι ότι πρέπει επιτέ-
λους να σταµατήσει ο διορισµός της ηγεσίας της δικαιοσύνης
από την εκάστοτε κυβέρνηση, η οποία διορίζει -ακούστε- τους
προέδρους και τους αντιπροέδρους των τριών ανωτάτων δικα-
στηρίων, τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, τον γενικό επίτροπο
του ελεγκτικού συνεδρίου και τον γενικό επίτροπο των διοικητι-
κών δικαστηρίων. Βεβαίως, ανάµεσα στις προτάσεις µας ήταν
ότι η ηγεσία της δικαιοσύνης θα πρέπει σε κάθε περίπτωση να
εκλέγεται από ένα ευρύτερο εκλεκτορικό σώµα.

Καταθέσαµε, επίσης, την πρόταση σε αυτή τη συνταγµατική
Αναθεώρηση να καταργηθεί και η σχετική συνταγµατική διάταξη
-απαράδεκτη, κατά τη γνώµη µας- η οποία προβλέπει την παρέµ-
βαση, την ανάµειξη δηλαδή του εκάστοτε Υπουργού Δικαιοσύνης
τόσο στις προαγωγές των δικαστών όσο και στην ενδεχόµενη
πειθαρχική τους δίωξη. Κάποια στιγµή θα πρέπει όλα αυτά να
σταµατήσουν και να καταργηθούν.

Βεβαίως, όλα τα παραπάνω απορρίφθηκαν σιωπηλά και από
τη Νέα Δηµοκρατία και από τον ΣΥΡΙΖΑ, αποκαλύπτοντας απλώς
την απύθµενη υποκρισία τους όταν αλληλοκατηγορούνται για τις
παρεµβάσεις τους εκατέρωθεν στη δικαιοσύνη.

Υπάρχει όµως και κάτι άλλο, ξέρετε, και αυτό δεν είναι µόνο η
µικρή τελικά αξία που έχουν τα λόγια περί ανεξαρτησίας της δι-
καιοσύνης, αλλά και τα άλλα τα µεγάλα που ακούγονται συχνά
εδώ στη Βουλή για τα περί διάκρισης των εξουσιών αφού, σύµ-
φωνα και µε το Σύνταγµα αλλά και την ίδια τη ζωή, αυτές οι τρεις
εξουσίες τελικά δεν χωρίζονται δα και µε σινικά τείχη µεταξύ
τους.

Ζητήσαµε, τέλος, την κατάργηση της στρατιωτικής δικαιοσύ-

νης και την εκδίκαση των στρατιωτικών αδικηµάτων των στρα-
τιωτικών από τα κοινά ποινικά δικαστήρια. Δεν καταλαβαίνουµε
και ασφαλώς δεν συµφωνούµε µε τη σκοπιµότητα της ύπαρξης
και της λειτουργίας των στρατοδικείων, και των τακτικών και των
έκτακτων, τόσο στις σηµερινές όσο και σε οποιεσδήποτε συνθή-
κες. Άλλωστε στη λαϊκή συνείδηση τα στρατοδικεία, ξέρετε, ξυ-
πνούν πολύ άσχηµες µνήµες, αφού συνδέονται µε τις πιο σκο-
τεινές σελίδες της ελληνικής ιστορίας, µε τις πιο άγριες διώξεις
και µε τις µαζικές εκτελέσεις λαϊκών αγωνιστών.

Πάµε τώρα στο άρθρο 101, το οποίο αναφέρεται στις λεγόµε-
νες ανεξάρτητες αρχές. Και εδώ οι προτάσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ κινούνται προς την ίδια κατεύθυνση,
ώστε να ενισχυθεί ο ρόλος αυτών των ανεξάρτητων αρχών, να
αποκατασταθεί το κύρος τους και να αναβαθµιστούν, µε λίγα
λόγια, συνολικά. Και αυτό, ξέρετε, δεν είναι καθόλου συµπτωµα-
τικό. Οφείλεται στον χαρακτήρα και τον ρόλο αυτών των λεγό-
µενων ανεξάρτητων αρχών, να λειτουργούν δηλαδή ως όργανα
νοµιµοποίησης της εξουσίας και των συµφερόντων του κεφα-
λαίου. Άλλωστε ακριβώς γι’ αυτό θεσπίζονται και λειτουργούν.

Εντέλει, όµως, όσο κι αν αυτές οι ανεξάρτητες, δήθεν, αρχές
εκσυγχρονιστούν, όσο κι αν επιχειρείται µε τις προτάσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κυρίως αυτές οι ανεξάρτητες αρχές να εµφανίζονται και ως
λογοδοτούσες στην κοινωνία, τελικά η αποστολή και ο ρόλος
αυτών των αρχών καθορίζεται από το ίδιο το πλαίσιο µέσα στο
οποίο και θεσπίζονται και λειτουργούν. Και αυτό το πλαίσιο δεν
είναι άλλο από τα όρια της κυρίαρχης πολιτικής του αστικού κρά-
τους. Να γιατί αυτές οι λεγόµενες ανεξάρτητες διοικητικές
αρχές, τόσο οι πέντε συνταγµατικά κατοχυρωµένες όσο και οι
υπόλοιπες, που διαρκώς πολλαπλασιάζονται, δεν αποτελούν
παρά µοχλούς υλοποίησης της κυρίαρχης πολιτικής και ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς όχι όµως από τη σκοπιά των λαϊκών συµφε-
ρόντων, αλλά από τη σκοπιά των συµφερόντων του κεφαλαίου,
ως τροχονόµοι και διαιτητές αλληλοσυγκρουόµενων επιχειρηµα-
τικών συµφερόντων.

Δεν είναι τυχαίο και χρειάζεται να υπενθυµίσουµε σε ποιους
τοµείς πρωτοξεκίνησε η λειτουργία τέτοιων ανεξάρτητων διοικη-
τικών αρχών. Πρωτοεµφανίστηκαν σε εκείνους τους κλάδους
τους οικονοµικούς όπου απελευθερώνονταν οι αγορές από τα
δεσµά του κράτους, όπως λέγανε, ιδιωτικοποιούνταν δηλαδή,
όπως στον χώρο των τηλεπικοινωνιών, της ενέργειας, των λιµα-
νιών, ακριβώς για να παίξουν τον ρόλο του ρυθµιστή και τον ρόλο
του διαιτητή στη µοιρασιά της «πίτας» των κερδών των ιδιωτικο-
ποιήσεων που ξεκίνησαν σε αυτούς τους κλάδους από τότε.

Όσο για τις υπόλοιπες ανεξάρτητες διοικητικές αρχές που φυ-
τρώνουν τώρα τελευταία σαν τα µανιτάρια και αφορούν και σε
κρίσιµους τοµείς της κοινωνικής ζωής αξίζει να δούµε ορισµένα
χαρακτηριστικά στιγµιότυπα.

Ας ξεκινήσουµε µε την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων. Με το πρόσφατο νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε τον προ-
ηγούµενο Σεπτέµβρη, και το οποίο ψηφίστηκε και από τη Νέα
Δηµοκρατία αλλά και από τον ΣΥΡΙΖΑ, επανακαθορίστηκε το θε-
σµικό πλαίσιο για την Αρχή Προστασίας των Δεδοµένων Προσω-
πικού Χαρακτήρα. Το «Προστασίας» εντός πολλών εισαγωγικών.

Ξέρετε γιατί; Τι έγινε µε αυτό το πλαίσιο; Τι προβλέπει αυτό
το πλαίσιο; Ούτε λίγο ούτε πολύ, σύµφωνα µε τον νόµο πια, επι-
τρέπει την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα όχι
µόνο από κρατικούς αλλά και από ιδιωτικούς φορείς, ανοίγοντας
έναν επικίνδυνο δρόµο που µπορεί να οδηγήσει σε ένα νέο σύ-
στηµα πιο ανεβασµένο, πιο αναβαθµισµένο φακελώµατος µε τη
συλλογή και ανταλλαγή δεδοµένων για πολιτικά, ας πούµε, φρο-
νήµατα, για συνδικαλιστική δράση και οργάνωση και άλλα τόσα
ενοχλητικά για το σύστηµα και την εξουσία του κεφαλαίου. Αυτό
είναι το νοµικό πλαίσιο το οποίο θα εποπτεύσει και θα ελέγξει
την εφαρµογή του αυτή η Ανεξάρτητη Αρχή Προστασίας Προ-
σωπικών Δεδοµένων.

Ας πάµε σε µια άλλη επιτροπή που έχει και άµεση σχέση µε
τους εργαζόµενους. Δεκαπέντε µήνες είναι απλήρωτοι εκείνοι οι
εργαζόµενοι στο καζίνο του Ρίου στην Πάτρα. Η εργοδοσία τούς
χρωστάει δεδουλευµένα δεκαπέντε µηνών παρά το ότι υπάρχουν
αλλεπάλληλες δικαστικές αποφάσεις που δικαιώνουν αυτούς
τους εργαζόµενους.
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Τι έκαναν, λοιπόν, αυτοί οι εργαζόµενοι; Προσέφυγαν τον πε-
ρασµένο Μάη σε µία τέτοια ανεξάρτητη διοικητική αρχή, στην
Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων. Σύµφωνα µάλιστα µε
τον νόµο, αυτή η επιτροπή θα έπρεπε να βγάλει απόφαση µέσα
σε εξήντα µέρες, σε δύο µήνες. Θα έπρεπε δηλαδή αυτή η από-
φαση να έχει βγει το πολύ µέχρι τα τέλη του Ιούλη. Νοέµβριο
έχουµε και ακόµα δεν έχει βγει η απόφαση από αυτή την ανεξάρ-
τητη αρχή. Τι να σκεφτούν δηλαδή αυτοί οι εργαζόµενοι και εµείς
κι όλοι για την ανεξαρτησία αυτής της αρχής;

Τέλος, θα αναφερθώ στη λεγόµενη Επιτροπή Ανταγωνισµού
για την οποία µάλιστα έγινε και πολύ µεγάλος ντόρος το προ-
ηγούµενο διάστηµα, την επιτροπή δηλαδή η οποία µεριµνά για
την ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων. Μπήκε
άραγε ποτέ -αναρωτιόµαστε και ας αναρωτηθούν και οι εργαζό-
µενοι- αυτή η Επιτροπή Ανταγωνισµού εµπόδιο στην εξάπλωση
της ανεργίας, της φτώχειας; Μπήκε εµπόδιο στην εξαθλίωση, σε
όλα αυτά που ζει σήµερα ο εργαζόµενος στη χώρα µας, αλλά και
οι εργαζόµενοι όλων των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Όχι,
βέβαια! Άλλωστε, αυτή την ανταγωνιστικότητα υπηρετεί και για
αυτή την ανταγωνιστικότητα τσακίζονται τα εργατικά δικαιώ-
µατα. Τσάµπα το έχει το όνοµα «Επιτροπή Ανταγωνισµού»; 

Δεν έχουν, κοντολογίς, αυτές οι επιτροπές την παραµικρή
σχέση µε τις ανησυχίες, τις αγωνίες του λαού, αλλά σταθερά
υπηρετούν τους σχεδιασµούς και τη στρατηγική του συστήµα-
τος. Τι είναι, ας πούµε -κλείνοντας- η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων παρά το στιβαρό και άτεγκτο χέρι του κρατικού φοροει-
σπρακτικού µηχανισµού που διευθύνει και υλοποιεί την επιχεί-
ρηση φοροεπιδροµής κατά των λαϊκών στρωµάτων;

Ως κόµµα καταθέτουµε τη διαφωνία µας µ’ αυτές τις επιτρο-
πές και ζητάµε την κατάργηση του συγκεκριµένου άρθρου που
συνταγµατοποιεί αυτές τις λεγόµενες ανεξάρτητες διοικητικές
αρχές.

Θα ήθελα να πω και λίγα λόγια σχετικά µε το άρθρο 102 για
την τοπική αυτοδιοίκηση. Προτείνεται η θέσπιση τοπικών λαϊκών
συνελεύσεων και τοπικών δηµοψηφισµάτων, για να αρχίσω από
εδώ. Αντικειµενικά, όµως, ξέρετε ότι όλα αυτά µέσα στα πλαίσια
της κυρίαρχης πολιτικής -της οποίας η κατεύθυνση δεν αλλάζει
παρά την εναλλαγή των κυβερνήσεων, λόγω της γενικότερης
στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης- αξιοποιώντας και τα χα-
ρακτηριστικά της εγγύτητας και της επικουρικότητας της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, ορολογίες παρµένες κατευθείαν από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν µπορεί παρά να λειτουργούν –οι τοπικές
λαϊκές συνελεύσεις, τα τοπικά δηµοψηφίσµατα- ως υποκατά-
στατα λαϊκής συµµετοχής, ως µοχλοί ενσωµάτωσης και λαϊκής
υποταγής. Και, βέβαια, ελάχιστη –έως καθόλου- σχέση έχουν µε
κινηµατικού χαρακτήρα πρωτοβουλίες από τα κάτω, όπως είναι
οι λαϊκές, ας πούµε, επιτροπές που µε την αγωνιστική τους
δράση βοήθησαν µεταξύ άλλων πάρα πολλούς λαϊκούς ανθρώ-
πους απέναντι στους πλειστηριασµούς ή στην επανασύνδεση
του ηλεκτρικού τους ρεύµατος.

Αναφορικά µε τα τοπικά δηµοψηφίσµατα νοµίζουµε ότι ισ-
χύουν όσα ισχύουν και για τα δηµοψηφίσµατα σε εθνικό επίπεδο.
Δηλαδή, ποιος είναι αυτός που θέτει το ερώτηµα; Με ποιον
τρόπο τίθεται το ερώτηµα; Αυτά είναι βασικά ζητήµατα. Μέσα σε
ποιες συνθήκες θα γίνονται αυτά τα δηµοψηφίσµατα; Το αποτέ-
λεσµά τους δεν έχει χαρακτήρα δεσµευτικό. Μιλώ για τα τοπικά.
Θα µου πείτε, για τα εθνικά έχει; Όλοι είδαµε και ζήσαµε τι έγινε.
Γιατί να µην έχει χαρακτήρα δεσµευτικό; 

Εδώ υπάρχει, ξέρετε, ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα από τη
Θεσσαλονίκη στο δηµοψήφισµα του 2014 για την ιδιωτικοποίηση
της ΕΥΑΘ, ένα άτυπο µεν δηµοψήφισµα, αλλά µε πολύ µεγάλη
λαϊκή συµµετοχή, το αποτέλεσµα του οποίου κατάφερε τελικά η
κυρίαρχη πολιτική να το αφοµοιώσει, αφού στο ερώτηµα που τέ-
θηκε τότε στον λαό της πόλης να απαντήσει, δεν θιγόταν η µήτρα
της ιδιωτικοποίησης της ύδρευσης της πόλης. Και η µήτρα ήταν
–και είναι φυσικά- η πολιτική της απελευθέρωσης της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και στο νερό, όπως και στην ενέργεια και σε µία
σειρά άλλους τοµείς βεβαίως της οικονοµίας.

Όταν, όµως, δεν θίγεται σε ένα δηµοψήφισµα η ρίζα του προ-
βλήµατος, όπως έγινε µε το δηµοψήφισµα για την ΕΥΑΘ, µπορεί
µία χαρά η κυρίαρχη πολιτική να το ενσωµατώνει, να το αφοµοι-

ώνει και ορισµένες φορές ακόµα και να το αξιοποιεί, για να πε-
ράσει την πολιτική της, όπως έγινε από τον ΣΥΡΙΖΑ µε την περί-
πτωση της ΕΥΑΘ, που προχώρησε την ιδιωτικοποίηση.

Τέλος, είναι γνωστή η θέση του ΚΚΕ για την τοπική διοίκηση.
Η θέση µας αντιµάχεται τη σηµερινή κατάσταση, στην οποία η
µεταφορά αρµοδιοτήτων της λεγόµενης «αποκέντρωσης» συνο-
δεύεται από τον οικονοµικό στραγγαλισµό των δήµων, ωθώντας
την τοπική διοίκηση να µετατραπεί σε έναν ακόµα φοροµπηχτικό
µηχανισµό, σε έναν µοχλό για την ενίσχυση της ανταποδοτικό-
τητας και της γενικευµένης εµπορευµατοποίησης κοινωνικών
υπηρεσιών, έτσι ώστε ως κύρια πηγή τους οι πόροι της τοπικής
αυτοδιοίκησης ή διοίκησης να έχουν την ανταποδοτικότητα και
την επιχειρηµατικότητα, ενώ η κρατική χρηµατοδότηση να έχει
απλώς έναν συµβολικό χαρακτήρα εξισορρόπησης.

Είναι χαρακτηριστικό και το επιχείρηµα, το οποίο είναι σχετικό
µε αυτά που είπαµε και αφορά τα λεγόµενα «νέα εργαλεία εσό-
δων», όπως ονοµάζονται αυτά των δήµων. Μιλάµε, φυσικά, εδώ
για την κατ’ ευφηµισµό αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των
δήµων, η οποία δεν είναι τίποτε άλλο παρά µία γενική επιδροµή,
κυριολεκτικά, µία γενική έφοδος των λεγόµενων «επενδυτών»
στη δηµοτική ακίνητη περιουσία, στους πόρους της και στις υπο-
δοµές της.

Δεν παραλείπουµε να αναφέρουµε και αυτό που έγινε πριν
από λίγες µέρες µε τον Πρωθυπουργό, ο οποίος απευθυνόµενος
πρόσφατα στους περιφερειάρχες δήλωσε ότι η κρατική χρηµα-
τοδότηση, λέει, των περιφερειών θα εξαρτάται από το κατά πόσο
υλοποιείται ουσιαστικά η κεντρική πολιτική γραµµή.

Καταλήγοντας και µε αφορµή τη συζήτηση της σηµερινής ενό-
τητας στην Επιτροπή Αναθεώρησης που είναι και η τελευταία,
θέλουµε για άλλη µία φορά να επαναβεβαιώσουµε την πάγια
θέση του ΚΚΕ για τη συνταγµατική κατοχύρωση της υποχρέω-
σης του κράτους να εξασφαλίζει όλους τους αναγκαίους οικο-
νοµικούς πόρους στους δήµους και στις περιφέρειες µε χρηµα-
τοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,

αλλά θα ήθελα να ρωτήσω κάτι τον κ. Δελή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι ακριβώς θέλετε

να ρωτήσετε, κύριε Κατρούγκαλε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Μπορεί να µην ακούστηκε, αλλά

ζήτησα από όλους τους γενικούς εισηγητές να τοποθετηθούν επί
της πρότασης που κάναµε να ζητήσουµε να επαναριθµηθούν οι
µεταβατικές διατάξεις, ώστε καταληκτικό άρθρο του Συντάγµα-
τος να είναι ξανά το άρθρο 114. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν νοµίζω ότι θα σταθούµε αντίθετοι σε
κάτι τέτοιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Να ενηµερώσουµε το Σώµα ότι κλείνει ο κατάλογος µετά το

πέρας της οµιλίας του κ. Δελή.
Περνάµε στον επόµενο ειδικό αγορητή από την Ελληνική Λύ-

ση, τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα.
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα ολοκληρώνεται µία δια-

δικασία δύο µηνών -για σας τους εισηγητές που είστε µπαρου-
τοκαπνισµένοι µία συνηθισµένη, για µας µία πρωτόγνωρη
διαδικασία- την οποία τη ζήσαµε µε πολύ µεγάλο αίσθηµα ευθύ-
νης. 

Θέλω και εγώ µε τη σειρά µου µιας και φτάνουµε στο τέλος
να ευχαριστήσω από καρδιάς όλους τους εισηγητές, τους ειδι-
κούς αγορητές, τους οµιλητές που συµµετείχαν στη διαδικασία
αυτή που είχαµε δυνατές στιγµές κατά τη διάρκεια των επιτρο-
πών, αλλά και εδώ µέσα στην Ολοµέλεια, καθέναν από εσάς τους
κυρίους ξεχωριστά, τους καθηγητές Συνταγµατικού Δικαίου,
τους έγκριτους νοµικούς και τους συναδέλφους µας πολιτικούς
και Βουλευτές.

Και θέλω, βεβαίως, να ευχαριστήσω –γιατί νιώθω ευλογηµένος
που το έζησα αυτό- τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης Κυριάκο
Βελόπουλο που µου έδωσε τη δυνατότητα να συµµετέχω στην
Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος, µία Αναθεώρηση Συν-
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τάγµατος που θα δούµε ο ιστορικός του µέλλοντος κατά πόσο
θα τη µνηµονεύει και ποιο θα είναι το αποτύπωµα αυτής στην κοι-
νωνία, στους Έλληνες πολίτες για να δούµε πόσο θα τους
ακουµπήσει, στους απογοητευµένους από τους πολιτικούς –είναι
η αλήθεια- Έλληνες πολίτες που καθηµερινά διαπιστώνουν ότι
αυτό που έχει προτεραιότητα κυρίως για ένα µεγάλο κοµµάτι των
πολιτικών -να µην τους βάλω όλους µέσα- είναι τα εσωκοµµατικά
τους συµφέροντα, παρά η ίδια η κοινωνία. 

Θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναφορά. Το διαπίστωσαν σή-
µερα –και θα επιστρέψω στα της Αναθεώρησης πάρα πολύ σύν-
τοµα, γιατί άλλωστε το Σύνταγµα αντανακλά και αφορά στην
κοινωνία, στην καθηµερινότητα- οι Έλληνες πολίτες και σε αυτά
που διαδραµατίστηκαν στην Ώρα του Πρωθυπουργού -είµαστε
συνηθισµένοι τα τελευταία χρόνια- που επί περίπου τρεις ώρες
επιδόθηκαν ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουρ-
γός και ο κ. Τσίπρας σε ένα σόου επικοινωνιακό, στο οποίο µας
έχουν συνηθίσει τον τελευταίο καιρό. Έλεγαν και υποστηρίζουν
ότι έχουν και ένα σχέδιο για τη χώρα και τους πολίτες. Ποιο είναι
το σχέδιο αυτό, είναι το δικό µας ερώτηµα, γιατί όση ώρα προ-
σφέρεται αυτό το θέαµα –όχι µόνο σήµερα, αλλά όλες τις φορές
που ανεβαίνετε σ’ αυτό το Βήµα- το οποίο απευθύνεται κυρίως
στο κοµµατικό πελατολόγιο, θα µου επιτρέψετε να πω, την ίδια
ώρα τα προβλήµατα του Έλληνα πολίτη συνεχίζουν να υπάρχουν
εκεί έξω και να µεγαλώνουν.

Και επειδή σήµερα το θέµα το οποίο έθεσε η Πρόεδρος του
Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Γεννηµατά, έχει να κάνει µε τη λαθρο-
µετανάστευση και τη φρίκη που ζουν τα νησιά µας, θέλω να πω
ότι η εισβολή στα νησιά συνεχίζεται αµείωτη, µέχρι και την ώρα
αυτή που µιλάµε και δεν θα περιµένει κανένας από αυτούς που
εισβάλλει στη χώρα µας το καλοκαίρι, για παράδειγµα, που θα
είναι έτοιµα προς παράδοση τα νέα φουσκωτά από τους διάφο-
ρους επιχειρηµατίες φίλους σας. Τα νησιά βουλιάζουν κι εσείς
κάνετε ακόµα ασκήσεις επί χάρτου, γιατί δυστυχώς αποδεικνύε-
ται ότι δεν είχατε σχέδιο. Αυτό που λέγατε προεκλογικά τελικά
δεν ισχύει, γιατί αλλάζετε το σχέδιό σας κάθε εβδοµάδα. Δεν µας
είπατε επίσης ποιος θα πληρώσει αυτές τις νέες εξαγγελίες, γιατί
µιλάµε για ένα τεράστιο ποσό το οποίο θα χρειαστεί να δαπανη-
θεί. 

Και φυσικά δεν αναφερθήκαµε και σε ανθρώπους οι οποίοι
ζουν το δράµα καθηµερινά και δεν το ζουν εδώ, µέσα στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Το ζουν στις περιοχές όπως στα νησιά, εκεί
που νοµίζω ότι πηγαίνουν όλοι οι Βουλευτές, οι περισσότεροι συ-
νάδελφοι. Εµείς τουλάχιστον το κάνουµε, πάντα µε τον Αρχηγό
µας µπροστάρη πηγαίνουµε στα hot spots στις περιοχές, στα
νησιά. Αναφέροµαι δηλαδή σε αυτό που ζει κάθε µέρα ο πολίτης,
που δεν φτάνει στα αυτιά µας και στα µάτια µας ή στα µέσα ενη-
µέρωσης, στην καθηµερινότητά του που πλέον έχει γίνει εφιαλ-
τική. Φέρνω για παράδειγµα αυτόν τον κτηνοτρόφο από τη
Λέσβο, ο οποίος αναγκάστηκε τα τελευταία εικοσιτετράωρα να
βάλει κάµερες στο µαντρί του για να προφυλάξει τα ζώα του
επειδή του τα κλέβουν καθηµερινά ή τους δηµάρχους που θέ-
λουν να παραιτηθούν, στους οποίους δεν αναφερθήκαµε. 

Επίσης, δεν αναφερθήκαµε και στο πού απευθύνονται -µε
πολύ µεγάλη απορία το βάζω στο τραπέζι της κουβέντας- αυτές
οι εταιρείες δηµοσκοπήσεων. Διότι δεν είδαµε ένα ερώτηµα
εχθές για το εάν είναι ικανοποιηµένος ο ελληνικός λαός, οι Έλ-
ληνες πολίτες από τον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεται ή διαχειρί-
ζεται ή αντιµετωπίζει η ελληνική Κυβέρνηση το λαθροµετανα-
στευτικό. Γιατί προφανώς δεν ρωτάτε κατοίκους στα Βρασνά,
στη Σάµο, στη Μυτιλήνη, στα Διαβατά, στο Κιλκίς, στις Σέρρες,
στον Έβρο, προφανώς ερωτώνται πολίτες που µένουν µόνο στα
βόρεια προάστια, στο Κολωνάκι και τη Γλυφάδα. Δεν µπορώ να
καταλάβω, να αντιληφθώ κάτι διαφορετικό.

Και τι ακούσαµε σήµερα; Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ακούσαµε διά στόµατος του Κυριάκου Μητσοτάκη, του
Πρωθυπουργού, ότι το πρόβληµα έχει έρθει για να µείνει. Είναι
πραγµατικά σοκαριστικό να το ακούς αυτό από τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό, ουσιαστικά να πετάει «λευκή πετσέτα» για το συγκε-
κριµένο τεράστιο θέµα που αντιµετωπίζει η χώρα µας. «Το
πρόβληµα έχει έρθει για να µείνει» ήταν η οµολογία του Πρωθυ-
πουργού σήµερα στη Βουλή. 

Είπε επίσης ο κ. Μητσοτάκης, µε στόµφο, ότι τα σύνορά µας
φυλάσσονται και η δήλωσή του αυτή προκάλεσε το χειροκρό-
τηµα της πτέρυγας της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλω να πω ότι τα
σύνορά µας φυλάσσονται, κύριε Μητσοτάκη, αλλά από την
ηµέρα που αναλάβατε έχουµε µια αύξηση ροών 200%. Είπατε
επίσης ότι η χώρα µας δεν είναι ξέφραγο αµπέλι. Προφανώς στα
λόγια, γιατί άλλα αποδεικνύει η καθηµερινότητα, δυστυχώς, σε
ένα τόσο σοβαρό θέµα. 

Και επειδή είπατε ότι είστε ανοιχτός σε προτάσεις και ιδέες
θέλω για άλλη µία φορά να σας πω ότι έχουµε συγκεκριµένες
προτάσεις και ιδέες, οι οποίες µπορεί στα αυτιά κάποιων συνα-
δέλφων να ηχούν κάπως σκληρές, αλλά πιστέψτε µας είναι η
µόνη λύση για να δοθεί λύση στο τεράστιο αυτό πρόβληµα.
Έχουµε πει τις προτάσεις µας. Είναι τέσσερις συγκεκριµένες
προτάσεις. Μπορούµε, αν θέλετε, να τις κουβεντιάσουµε. Σας
έχουµε προσκαλέσει σε διάλογο, ο κ. Βελόπουλος, πάρα πολλές
φορές, για να βρούµε λύση.

Επιστρέφω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δυο-τρεις παρα-
τηρήσεις σχετικά µε την πρόταση Νέας Δηµοκρατίας, την τελική
της πρόταση. Έχουµε καταθέσει ως Ελληνική Λύση όλες µας τις
προτάσεις εγκαίρως στο Προεδρείο. Στην παράγραφο 1 του άρ-
θρου 21 λέει ότι το «Κράτος µεριµνά…». Εµείς θα θέλαµε να µπει
«και εγγυάται». Βέβαια δεν γίνονται πλέον αλλαγές, απλώς για
τα Πρακτικά αναφέρω κάποιες δικές µας παρατηρήσεις. «Με
υπογραφή πεντακοσίων χιλιάδων πολιτών» είναι η πρόταση της
Νέας Δηµοκρατίας. Θεωρούµε ότι είναι υπερβολικό το νούµερο.
Και επίσης, όσον αφορά το «δύο ανά κοινοβουλευτική χρονιά»,
δηλαδή δύο στα τέσσερα χρόνια, επίσης θεωρούµε ότι είναι
µικρό το νούµερο. «Τριάντα  Βουλευτές» λέτε στην παράγραφο
3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος, για άσκηση δίωξης. Εµείς
επιµένουµε στους δέκα. Και για την παράγραφο 2 του άρθρου
101, να πούµε ότι εµείς προτείνουµε 4/5 των µελών και όχι τα
3/5. Αυτά τα λέω απλώς για την ιστορία.

Πάµε λίγο τώρα στις πολλές ώρες που αφιερώσαµε και στις
συζητήσεις για τις αλλαγές εδώ στο Σύνταγµα, οι οποίες θεω-
ρούµε ότι είναι λίγες και ότι δεν ακουµπούν όπως θα έπρεπε τα
θέµατα που απασχολούν πραγµατικά τους Έλληνες. 

Θέλω να πω επίσης ότι χθες έγιναν κάποιες παρεξηγήσεις
επειδή θύµισα, µιλώντας χθες, ότι από το 1975 -µε τον κ. Βούτση
το έλυσα το θέµα κατ’ ιδίαν- µέχρι το 2005 έγιναν χίλιες αιτήσεις
για άρσεις της βουλευτικής ασυλίας και εγκρίθηκαν µόλις οι
πέντε. Είναι ένα πραγµατικό νούµερο αυτό. Δεν παίξαµε µε τους
αριθµούς. Αυτά τα στοιχεία είχαµε στα χέρια µας. Με το που
έγινε αυτή η παρεξήγηση εδώ εχθές, αµέσως απευθύνθηκα γρα-
πτώς στη Διεύθυνση Νοµοθετικού Έργου -και µου απάντησαν
αµέσως- και ζήτησα να µάθω τον αριθµό άρσεων βουλευτικής
ασυλίας από το 2005 έως το 2019. Για να είµαι σωστός, δεν
υπήρχε κάποιος δόλος ούτε το κάναµε εσκεµµένα αυτό που κά-
ναµε χθες. Μας απάντησαν από τη Βουλή των Ελλήνων -το οποίο
θα το καταθέσω και στα Πρακτικά, για να είµαι και σίγουρος ότι
δεν θα µου κλείσουν τα µικρόφωνα και σήµερα- ότι από τις τρια-
κόσιες εβδοµήντα µία κατατεθειµένες δικογραφίες άρσεων ασυ-
λίας Βουλευτών έγιναν δεκτές οι εκατόν σαράντα µία από το
2005 έως το 2019. Το κουβεντιάσαµε και στους διαδρόµους της
Βουλής. Υπήρχαν βέβαια ιδιαίτερες συνθήκες τότε, γιατί υπήρ-
χαν και κόµµατα µη δηµοκρατικά εδώ µέσα, οπότε αυξήθηκαν
κάπως οι άρσεις ασυλίας. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, αν υπολο-
γίσει κανείς πέντε και εκατόν σαράντα µία είναι εκατόν σαράντα
έξι στα τελευταία σαράντα τέσσερα χρόνια. Αυτοί είναι οι πραγ-
µατικοί αριθµοί.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ως Ελληνική Λύση µε πολύ σεβασµό προς τους συναδέλφους
και προς τους θεσµούς προσεγγίσαµε µε απόλυτη συνέπεια και
σοβαρότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλη τη διαδικασία
και τη θεωρήσαµε ως µία πραγµατική ευκαιρία να βελτιώσουµε
κάποια κακώς κείµενα. Πιστέψτε µε δεν θα επιτρέψουµε σε κα-
νέναν, πραγµατικά σε κανέναν, είτε γιατί είχε µία άτυχη στιγµή,

5112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είτε εσκεµµένα, να προσάψει οτιδήποτε στην Ελληνική Λύση. Μα-
κριά από µας αυτά. Θέλουµε να είµαστε κρυστάλλινοι και πεντα-
κάθαροι. Μιλάµε στην καρδιά των Ελλήνων, µιλάµε στους χιλιά-
δες Έλληνες που µας παρακολουθούν και µας τίµησαν µε την
ψήφο τους. Αυτοί οι πολίτες περιµένουν από µας, µέσα από όλη
αυτή τη διαδικασία, να βελτιώσουµε την καθηµερινότητά τους,
το βιοτικό τους επίπεδο, τη ζωή τους. Αυτό περιµένουν οι Έλλη-
νες πολίτες από τους πολιτικούς, από εµάς. Μόνο σε αυτούς
χρωστάµε και µόνο σε αυτούς λογοδοτούµε, πουθενά αλλού.

Ναι, η Ελλάδα έχει σίγουρα ανάγκη για ένα νέο, εκσυγχρονι-
σµένο Σύνταγµα, ένα Σύνταγµα χωρίς αναχρονιστικές διατάξεις,
χωρίς λαϊκισµούς, ένα Σύνταγµα επίκαιρο, που θα µπορεί να αν-
ταποκριθεί στις απαιτήσεις των καιρών και στις ανάγκες των Ελ-
λήνων, ένα Σύνταγµα που θα στοχεύει στην κατάργηση της
ατιµωρησίας των πολιτικών, στην πραγµατική διάκριση των εξου-
σιών του κράτους, στην εξασφάλιση της πολιτικής σταθερότη-
τας, ένα Σύνταγµα το οποίο θα στοχεύει στην προώθηση του
ευρωπαϊκού προσανατολισµού του κράτους µας, στην απελευ-
θέρωση της οικονοµίας από τα δεσµά της κρατικής εξουσίας και
στη θωράκιση των δικαιωµάτων των Ελλήνων πολιτών. Αυτές οι
σκέψεις θα έπρεπε να καθοδηγούν τις αποφάσεις µας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, για το νέο Σύνταγµα και όχι τα πρό-
σκαιρα, αν θέλετε, κοµµατικά συµφέροντα.

Η ιδεολογική µας πρόταση ήταν και είναι η συνταγµατική Ανα-
θεώρηση να έχει ως βασικό στόχο την αποκέντρωση της πολιτι-
κής εξουσίας και τη διάχυσή της εντός των εθνικών κοινωνιών.
Θέλω να σταθώ σε αυτό το σηµείο στις ανεξάρτητες αρχές, που
τείνουν να γίνουν θεσµικά στη χώρα µας η τέταρτη εξουσία, δη-
λαδή περίπου «κράτος εν κράτει». Το γεγονός, λοιπόν, ότι έχουµε
τόσες πολλές ανεξάρτητες αρχές αποδεικνύει ένα πράγµα, ότι
το ίδιο το κράτος παραδέχεται µάλλον τη δυσλειτουργία του. Αν-
τιλαµβάνεται ότι δεν παίρνει πάντα συνταγµατικά ορθές και σύν-
νοµες αποφάσεις. Και είναι και ανησυχητικό. Ξέρετε ότι οι ανε-
ξάρτητες αυτές αρχές φαίνεται ότι λειτουργούν πιο πολύ µε τη
λογική της ελεύθερης διακίνησης κεφαλαίων, εµπορευµάτων και
προσφάτως και µεταναστών. 

Η άποψή µας, λοιπόν, είναι ξεκάθαρη σε αυτό το θέµα: Αντί να
φτιάχνουµε, να δηµιουργούµε συνεχώς ανεξάρτητες αρχές, προ-
τείνουµε την αναµόρφωση των δηµοκρατικών µας θεσµών δίνον-
τας ρόλο στους πολίτες και καθιστώντας περιττές τις τόσες
πολλές ανεξάρτητες αρχές. Φυσικά θα πρέπει να γνωρίζουν οι
αρχές αυτές ότι θα ελέγχονται, µε γνώµονα τη διαφάνεια και τη
δικαιοσύνη.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ακόµη εξίσου σηµαντικό θέµα, αυτό της
εµπιστοσύνης στη λειτουργία του κράτους και της οικονοµίας.
Οι λέξεις - κλειδιά είναι δύο: «διάχυση» και «συµµετοχή». Η διά-
χυση της εξουσίας στους πολίτες, η αποκέντρωση της εξουσίας
και η συµµετοχή των πολιτών στην άσκησή της. 

Πιστεύουµε ακράδαντα ότι η διασπορά της εξουσίας και είναι
εφικτή και αποτελεί τον καλύτερο τρόπο περιορισµού της δια-
φθοράς και της διαπλοκής. Το πολιτικό µας σύστηµα είναι υπερ-
βολικά συγκεντρωτικό. Όλα γίνονται στην πρωτεύουσα, όλα
γίνονται στην Αθήνα, όλη η εξουσία είναι συγκεντρωµένη εδώ.
Και όντας βορειοελλαδίτης, εκ Θεσσαλονίκης ορµώµενος, αυτό
µε πονάει και περισσότερο. Οι υπόλοιπες πόλεις και η πλειοψη-
φία των πολιτών είναι µονίµως αποκλεισµένοι: Οι Μακεδόνες, οι
Θρακιώτες, οι νησιώτες, οι Ηπειρώτες. Γενικώς όλοι όσοι διαβι-
ούν µακριά από την υδροκέφαλη, όπως λέµε, Αθήνα είναι απλοί
θεατές όσων γίνονται γι’ αυτούς αλλά πάντα χωρίς αυτούς. 

Από την πρώτη στιγµή φωνάζουµε για τη διάχυση της εξου-
σίας, που θα περιόριζε τη διαπλοκή και θα ενίσχυε, κατά την
άποψή µας, την ανάπτυξη της Ελλάδος. Σας µιλάµε για µια µε-
ταρρύθµιση, η οποία θα έβρισκε εφαρµογή σε όλα τα επίπεδα
άσκησης της εξουσίας, από την κεντρική εξουσία µέχρι την το-
πική αυτοδιοίκηση.

Ως κόµµα, λοιπόν, για να έρθω σ’ αυτό, υποστηρίζουµε από-
λυτα µια τέτοια αποκέντρωση, µια αποκέντρωση ουσιαστική, που
θα οδηγεί στη δηµιουργία νέων, περισσότερων κέντρων αποφά-
σεων.

Βεβαίως, στο πλαίσιο της ουσιαστικής συµµετοχής του λαού
στα κοινά, υποστηρίζουµε και τα τοπικά δηµοψηφίσµατα µε λαϊ-

κή πρωτοβουλία. Συµφωνούµε ακόµη και µε τη θέσπιση τοπικών
λαϊκών συνελεύσεων, µε αποφασιστικές όµως και όχι εθιµοτυπι-
κές αρµοδιότητες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελληνική Λύση πάντως είναι
ξεκάθαρη στις θέσεις της. Δικαίωµα ψήφου έχουν µόνο οι πολί-
τες που είναι εγγεγραµµένοι στους σχετικούς εκλογικούς κατα-
λόγους. Τυχόν, λοιπόν, επέκταση του «εκλέγειν» σ’ αυτούς τους
ανθρώπους θα σήµαινε αλλοίωση της βούλησης της εθνικής το-
πικής κοινωνίας.

Πριν κλείσω, κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούσα να µην ανα-
φερθώ σε µια επιτυχία αυτής της Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος. Δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στους Έλληνες του
εξωτερικού, σε αυτούς τους ανθρώπους, που έφυγαν κακήν
κακώς από την Ελλάδα, αναζητώντας ένα καλύτερο αύριο για
τους ίδιους και τα παιδιά τους. 

Να ξέρετε, λοιπόν –και είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε- ότι αυτοί
οι άνθρωποι ποτέ δεν ξέχασαν την Ελλάδα, την πατρίδα τους.
Και επειδή είµαι παιδί µεταναστών, γεννήθηκα και µεγάλωσα στη
Γερµανία έντεκα χρόνια, θέλω να πω ότι αυτοί οι άνθρωποι δηµι-
ούργησαν, όπου και αν πήγαν, ελληνικές κοινότητες. Δηµιουρ-
γήσαµε ελληνικές κοινότητες, διατηρήσαµε και προωθήσαµε µε
κάθε τρόπο τον ελληνικό πολιτισµό, τα ελληνικά ήθη και έθιµα.
Συνεχίσαµε –και βάζω και εµένα µέσα- και συνεχίζουµε να στη-
ρίζουµε µε κάθε τρόπο την Ελλάδα, την πατρίδα, παρ’ όλο που
ουσιαστικά η πατρίδα ήταν αυτή που έδιωξε αυτούς τους ανθρώ-
πους από εδώ. Συνεχίζουν αυτοί οι άνθρωποι να διαφηµίζουν µε
τον καλύτερο τρόπο την Ελλάδα και να µας κάνουν περήφανους. 

Αυτοί οι άνθρωποι, αυτοί οι Έλληνες, που είναι πιο Έλληνες
από εµάς, αξίζουν αυτή την ελάχιστη αναγνώριση. Πρέπει να
έχουν τη δυνατότητα να ψηφίζουν για την πατρίδα τους. Γιατί τε-
λικά ποιος είναι ο ρόλος µας; Γιατί µας ψηφίζει εµάς ο λαός; Τι
αξίζει, αλήθεια, το βουλευτικό αξίωµα, εάν δεν λειτουργεί υπέρ
της πατρίδας και των πολιτών που µας τίµησαν µε την ψήφο
τους; 

Κλείνω, λέγοντας ότι ως Ελληνική Λύση διαβεβαιώνουµε απ’
αυτό το Βήµα ότι θα ενεργούµε πάντα µε γνώµονα την ανάκαµψη
της πατρίδας µας και την ευηµερία του ελληνικού λαού, όπου και
αν κατοικεί αυτός.

Σας ευχαριστώ από καρδιάς όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το 114. Δεν έχει κάποια ιδιαίτερη

ουσιαστική σηµασία. Οπότε, δεν θα συµµετέχουµε σ’ αυτό, θα
πούµε «όχι».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα
εννέα µαθητές και µαθήτριες και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το δηµοτικό σχολείο του Σπηλίου Ρεθύµνου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, ειδική αγορήτρια από
το ΜέΡΑ25.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από το τέλος προς την
αρχή, αρχίζοντας από το άρθρο 112 και επόµενα. Αρκεί να πούµε
ότι συµφωνούµε µε την κατάργηση κάθε αναχρονιστικής διάτα-
ξης ή κάθε περιττής µεταβατικής, που έχει ολοκληρώσει πλέον
την αποστολή της.

Περνώ τώρα στα της αυτοδιοίκησης. Σαφώς χρειάζεται να µε-
ριµνήσουµε για µια πιο ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση, να είναι η
εγγύτητα και η επικουρικότητα κριτήρια µεταφοράς αρµοδιοτή-
των της κεντρικής διοίκησης προς τις περιφέρειες και τους δή-
µους.

Στο ΜέΡΑ25 θέλουµε τη λειτουργική αποκέντρωση σε όλα τα
επίπεδα, δηλαδή ό,τι εξυπηρετεί περισσότερο τον πολίτη στην
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καθηµερινή επαφή του µε το δηµόσιο και ό,τι αδιαµφισβήτητα
µπορεί να εξοικονοµήσει χρόνο. 

Δεν πρέπει να φοβόµαστε καθόλου να παραχωρήσουµε τέ-
τοιες αρµοδιότητες που ενδυναµώνουν την τοπική αυτοδιοίκηση.
Έτσι, οι δήµοι και οι περιφέρειες θα επιτελούν καλύτερα τον
σκοπό τους. Είναι απολύτως θεµιτό, ως εκ τούτου, να αναλαµ-
βάνει η τοπική αυτοδιοίκηση τις τοπικές υποθέσεις, ακόµη και
τις λεγόµενες «δηµοσίου συµφέροντος». Είναι εγγύτερα στο ζή-
τηµα και έχει µεγαλύτερη εµπειρία και µνήµη των ιδιαίτερων κα-
ταστάσεων και συνθηκών κάθε περιοχής.

Αυτές οι ιδιαίτερες συνθήκες φέρνουν το επόµενο ζήτηµα στο
προσκήνιο. Αναφέροµαι στην νησιωτικότητα και στην ορεινό-
τητα, βασικά µας εθνικά γεωγραφικά χαρακτηριστικά. Έχουµε
την πιο εκτεταµένη ακτογραµµή απ’ όλες τις χώρες της Μεσο-
γείου, µε τα νησιά µας να αποτελούν το 20% σχεδόν του εδά-
φους µας, αλλά ταυτόχρονα είµαστε και η πιο ορεινή χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τα νησιά, αλλά οι ορεινές περιοχές µοιράζονται πάνω-κάτω τα
ίδια βασικά προβλήµατα, µε την αποκοπή και την αποµόνωση να
τα ρηµάζουν, αυτό, δηλαδή, που ορίζεται ως φυσική αποµά-
κρυνση ενός χώρου από τις βασικές αγορές και δοµές µιας εθνι-
κής επικράτειας. Γι’ αυτό και οι πολιτικοί πρέπει να παραµένουµε
σε ετοιµότητα, για να αποτρέψουµε ακριβώς αυτή την αποµά-
κρυνση, για να κρατάµε και να φέρνουµε πιο κοντά όσους κρα-
τούν ζωντανή την ψυχή της Ελλάδας, από το Ορµένιο µέχρι τη
Γαύδο και από τους Οθωνούς έως τη Στρογγύλη και το Καστε-
λόριζο.

Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, οι κάτοικοι αυτών των πε-
ριοχών έχουν χαµηλότερο επίπεδο υπηρεσιών υγείας, περίθαλ-
ψης και εκπαίδευσης σε σχέση µε τα αστικά κέντρα. Έχουν
υψηλότερο κόστος µετακίνησης, πιο ακριβή και πιο δυσχερή µε-
τακίνηση αγαθών. Τα δίκτυα µεταφοράς ενέργειας και τηλεπικοι-
νωνιών παραµένουν πολλές φορές ανολοκλήρωτα, παρ’ ότι
βρισκόµαστε στην εποχή του ύστερου ηλεκτρισµού και του δια-
δικτύου. Συχνά ακριτικές περιοχές µένουν δίχως ρεύµα και δεν
έχουν όλοι τρεχούµενο νερό. 

Έχουµε, λοιπόν, την πλήρη αποβιοµηχανοποίηση της περιφέ-
ρειας. Μια εικόνα απελπισίας, που είδαµε όλοι µε τα καλοκαιρινά
αίσχη της Σαµοθράκης, µε την Κυβέρνηση αδύναµη να περισώ-
σει την αξιοπρέπεια της χώρας και να προστατεύσει κατοίκους
και επισκέπτες. Αποµονώνονται ολόκληρες περιοχές, όταν γκρε-
µιστεί µια ορεινή γέφυρα, που δεν συντηρήθηκε ποτέ σωστά. Άν-
θρωποι χάνουν τη ζωή τους από οδικά δίκτυα – καρµανιόλες,
στην ορεινή επαρχία και στα νησιά. 

Χρειαζόµαστε αδιαµφισβήτητα ειδική µέριµνα, λοιπόν, για τις
ανάγκες αυτών των Ελλήνων, γιατί και αυτοί γίνονται ευπαθείς
οµάδες υπό το βάρος της κρατικής αναλγησίας. Χρειαζόµαστε
στοχευµένες πολιτικές ανάπτυξης µε σεβασµό στο περιβάλλον
και προοπτική σταθερής εργασίας για τον ντόπιο πληθυσµό. 

Χρειάζεται να συνδέσουµε αυτές τις δράσεις µε αντίστοιχες
περιφερειακές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να χρηµατοδοτη-
θούν έργα που έχουν µέλλον στα νησιά και στις ορεινές περιοχές
και παράγουν πλούτο και όχι ευκαιριακές επιδοτήσεις µε ηµερο-
µηνία λήξης. Μας υποχρεώνει και το Σύνταγµά µας, στο άρθρο
106, αλλά και η Συνθήκη του Άµστερνταµ. Εκεί επιβάλλεται αυτό
ακριβώς που λέµε, να µειωθούν οι διαφορές στα επίπεδα ανά-
πτυξης των διαφόρων περιοχών και να µειωθεί η καθυστέρηση
των πλέον µειονεκτικών περιοχών. 

Λένε αρκετοί ότι µας αρκεί το άρθρο 106 του Συντάγµατος.
Με βάση αυτά, που µόλις τώρα ανέφερα, οφείλουµε να παρα-
δεχθούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν αρκεί, γιατί οι
κυβερνώντες το περιορίζουν σε µέτρα χωρίς όραµα, όπως η
απαλλαγή από τον ΦΠΑ, που εµφανίζεται ως δήθεν πανάκεια
όταν την χορηγούν και ως αδικία όταν την καταργούν κατά βού-
ληση. 

Η ρήτρα ορεινότητας και νησιωτικότητας σαφώς και πρέπει να
συνδέεται µε τη ρήτρα εθνικής ανάπτυξης, αλλά εκτός απ’ αυτό
πρέπει να τονωθεί και η διοικητική ανάπτυξή τους ως µέτρο
άσκησης της κοινωνικής πολιτικής. Να φέρουµε το κράτος στον
πολίτη, να συνδέσουµε τον αποµακρυσµένο κάτοικο µε το λεγό-
µενο µητροπολιτικό κέντρο, να στελεχωθούν οι υπηρεσίες του

δηµοσίου σε ορεινές και νησιωτικές περιοχές µε προοπτική
ακόµα ευρύτερης αποκέντρωσης µε το πέρασµα του χρόνου. 

Σε αυτό το σηµείο ως χώρα, δυστυχώς, καταλαµβάνουµε πολύ
χαµηλή θέση. Είµαστε τρίτοι από το τέλος στην Ευρωπαϊκή Ένω-
σης σε υποδοµές αποµακρυσµένων περιοχών και αυτό οφεί-
λουµε να το διορθώσουµε. 

Θέλουµε οι πόροι των ΟΤΑ να είναι µεικτοί και αυτό να το λέει
το Σύνταγµα, για να υποχρεώσουµε το κράτος να συγχρηµατο-
δοτεί έργα απαραίτητα για τη βελτίωση των συνθηκών ζωής των
ντόπιων, όταν στους ΟΤΑ δεν επαρκούν τα κονδύλια. Εξάλλου,
δεν είναι όλοι οι ΟΤΑ το ίδιο εύρωστοι, ούτε έχουν όλοι τις ίδιες
ανάγκες και δεν θα τους βάλουµε σε καµµία περίπτωση όλους
στην ίδια ζυγαριά.

Επειδή νοιαζόµαστε, όµως, για τα χρήµατα του φορολογού-
µενου και τη λογοδοσία, προτείνουµε το εξής: Οι ΟΤΑ να υπο-
βάλουν ετήσια έκθεση πεπραγµένων και προγραµµατισµού
προσεχούς έτους και να θέτουν στη δηµοσιότητα όλα τους τα
οικονοµικά στοιχεία.

Έχουµε ταλαιπωρηθεί πάρα πολύ από καταχρήσεις στην το-
πική αυτοδιοίκηση και αυτό το αποδεικνύουν πολλές πρόσφατες
δικαστικές αποφάσεις. Αυτό που µας χρειάζεται, λοιπόν, είναι πε-
ρισσότερη διαφάνεια, ώστε να προλαβαίνουµε νωρίς την κακο-
διαχείριση, όταν υπάρχει ακόµα χρόνος, να διορθωθεί. 

Τώρα, για το αναλογικό σύστηµα στις αυτοδιοικητικές εκλο-
γές, τις τοπικές συνελεύσεις, τα τοπικά δηµοψηφίσµατα και τις
λαϊκές πρωτοβουλίες, σε επίπεδο ΟΤΑ, νοµίζω ότι η χθεσινή µας
τοποθέτηση ήδη προοικονοµεί για τη σηµερινή µας στάση. Δεν
είναι δυνατόν να θέλουµε απλή αναλογική στις εθνικές εκλογές
και να µην τη θέλουµε στις τοπικές. Η θέση µας για την αναλο-
γική είναι πολύ απλή. Είναι η εξής: Όσο πιο απλή, τόσο πιο καλή. 

Οτιδήποτε κινείται προς αυτή την κατεύθυνση, το στηρίζουµε.
Στις µέρες µας, όµως, επικαλούνται αρκετοί από την κυβερνητική
πλειονότητα κάποια, όντως, παράδοξα παραδείγµατα των τελευ-
ταίων δηµοτικών και περιφερειακών εκλογών, µε σκοπό να τα
χρεώσουν στην απλή αναλογική.

Βρέθηκε νικητής δήµαρχος να πρέπει να ηγηθεί δηµοτικού
συµβουλίου στο οποίο µειοψηφεί. Όµως, αντί να τα χρεώσουµε
όλα στην απλή αναλογική, πρέπει να λάβουµε τα απαραίτητα νο-
µοθετικά βήµατα για να διασφαλίσουµε ότι δεν θα συµβεί ξανά
κάτι τέτοιο. 

Περνώντας στις τοπικές συνελεύσεις, στα δηµοψηφίσµατα και
στην πρωτοβουλία των πολιτών στην αυτοδιοίκηση και εδώ δεν
επιφυλάσσω καµµία έκπληξη, καθώς τα όσα θα πω κινούνται
σύµφωνα µε τις θέσεις µας. Ήδη στη συζήτηση για τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας, περιγράψαµε τη δηµιουργία ενός ειδικού δια-
βουλευτικού συµβουλίου κληρωτών και εκλεγµένων πολιτών, το
ΔΙΑΣΚΕΠ. Τα ΔΙΑΣΚΕΠ διατρέχουν οριζόντια τις πολιτικές θεµα-
τικές και γίνονται γέφυρα µεταξύ πολιτών και εξουσίας, εκεί που
ούτε αποκλειστικά ο κρατισµός ούτε µόνο η ιδιωτικοποίηση µπο-
ρούν να δώσουν λύσεις. Τα ΔΙΑΣΚΕΠ τώρα περιφερειακής εµβέ-
λειας θα κάνουν έναν τακτικό και αποκοµµατικοποιηµένο διά-
λογο, µε µέλη προσωρινής θητείας που θα αποτελούνται κατά
1/3 από κληρωτούς εµπλεκόµενους, 1/3 από κληρωτούς πολίτες
µε εκλογικό δικαίωµα και 1/3 από επιλογές των περιφερειακών
συµβούλων, κατ’ αναλογία ισχύος. 

Τα ΔΙΑΣΚΕΠ, επίσης, θα συνεδριάζουν τακτά και µε συγκεκρι-
µένη ατζέντα. Οι εκπρόσωποι των αιρετών εισηγούνται προτά-
σεις και τα υπόλοιπα µέλη θέτουν ερωτήµατα και αντιπροτείνουν.
Στο τέλος της συνδιάσκεψης το ΔΙΑΣΚΕΠ αποφασίζει κατά πλει-
οψηφία και καταθέτει στην περιφέρεια εισήγηση. Η περιφέρεια
εφόσον συναινεί, ενεργεί. Αν δεν συναινέσει και το ΔΙΑΣΚΕΠ επα-
νέλθει µε την ίδια εισήγηση µετά από δύο χρόνια, η εισήγηση
µπαίνει σε αρνητική ονοµαστική και αιτιολογηµένη ψηφοφορία
στο περιφερειακό συµβούλιο, µε απαίτηση ενισχυµένης πλειοψη-
φίας για να απορριφθεί. Θα πρέπει, δηλαδή, οι περιφερειακοί
άρχοντες και οι αντιπρόσωποι να αιτιολογήσουν συγκεκριµένα ο
καθένας και ονοµαστικά για ποιο λόγο αντιδρούν και δεν πειθαρ-
χούν στο αίτηµα των ΔΙΑΣΚΕΠ.

Όπως βλέπετε, το ζήτηµα των τοπικών συνελεύσεων και πρω-
τοβουλιών, το πηγαίνουµε ένα βήµα πιο πέρα. Στο σηµείο αυτό,
ωστόσο, θα ήθελα να ενηµερώσω τον Πρόεδρο και τη Γραµµα-
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τεία ότι για το άρθρο 101 παράγραφος 1 έχουµε ήδη καταθέσει
την πρότασή µας στην επιτροπή, στις 22 Οκτώβρη, µε αριθµό
πρωτοκόλλου 26, η οποία, όµως, δεν έχει συµπεριληφθεί στο
υλικό που διανείµατε. 

Ως εκ τούτου, θα παρακαλούσα να διενεργήσετε διορθωτικά
και να τακτοποιηθεί αυτή η εκκρεµότητα. 

Προχωρώντας για τα τοπικά δηµοψηφίσµατα, που έχουν µα-
κράν ιστορία στην Ευρώπη και αποτελούν πρωτοτυπία της αρ-
χαιοελληνικής δηµοκρατίας της πόλεως, επίσης συµφωνούµε.
Για παράδειγµα, αν πριν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είχε γίνει διαβού-
λευση µε τους πολίτες, δεν θα είχαµε προλάβει όλα τα γνωστά
µετέπειτα σφάλµατα; 

Στο άρθρο 96 δεν θα σταθώ πολύ, που αφορά την εξοµοίωση
των στρατιωτικών δικαστών προς τους τακτικούς δικαστικούς
λειτουργούς. 

Συµφωνούµε µε ένα δίκαιο αίτηµα που καλώς αξιοποιείται και
θα το στηρίξουµε. Θέλουµε µόνο να επισηµάνουµε ότι στη συ-
νέχεια θα χρειαστεί ιδιαίτερη πρόνοια για να διευθετηθεί και πρα-
κτικά η εξοµοίωση. 

Προτείνουµε την ίδρυση νέας κατεύθυνσης στην Εθνική Σχολή
Δικαστικών Λειτουργών, για να κατοχυρωθούν οι µελλοντικοί
στρατιωτικοί δικαστές και να τους δοθεί η δυνατότητα να συνει-
σφέρουν και σε ποινικές υποθέσεις των κοινών ποινικών δικαστη-
ρίων, όπου αυτό κριθεί σκόπιµο, ώστε να συνεισφέρουν και στην
επιτάχυνση της δικαιοσύνης. 

Τελευταίο θέµα άφησα τις ανεξάρτητες αρχές και την ηγεσία
τους. Δυστυχώς, και σε αυτή την περίπτωση, η υπόθεση της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού έχει εκθέσει τη χώρα πανευρωπαϊκά και
έχει αποκαλύψει έναν ακατανόητο και ανατρεπτικό θεσµικό βο-
λονταρισµό.

Ταυτόχρονα, αποδεικνύει περίτρανα τη διάθεση της Κυβέρνη-
σης να εγκαταστήσει έναν πρωθυπουργικό συγκεντρωτισµό, που
αλλοιώνει τελικά την ίδια τη µορφή του πολιτεύµατος. Το ίδιο το
Ευρωπαϊκό Δίκαιο, στην οδηγία 1 του 2019, αναφέρει γι’ αυτές
τις αρχές. Οι εθνικές διοικητικές αρχές ανταγωνισµού προστα-
τεύονται έναντι εξωτερικών παρεµβάσεων ή πολιτικών πιέσεων,
που µπορούν να θέσουν σε κίνδυνο την ανεξάρτητη αξιολόγησή
τους για τα θέµατα των οποίων επιλαµβάνονται. Και στη συνέχεια
γίνεται ακόµη πιο συγκεκριµένη η οδηγία. Η ηγεσία µιας τέτοιας
αρχής µπορεί να παυθεί µόνο αν δεν πληροί πλέον τις προϋπο-
θέσεις εκτέλεσης των καθηκόντων ή αν κριθεί ένοχη σοβαρής
παραβίασης καθήκοντος βάσει της εθνικής νοµοθεσίας. 

Για να διαλυθούν, λοιπόν, οι όποιες υπόνοιες ότι οι ανεξάρτη-
τες αρχές και οι πολιτικές δυνάµεις βρίσκονται είτε σε εναγκαλι-
σµό είτε στα χαρακώµατα, προτείνουµε την επιλογή από εκλε-
κτορικό σώµα ΔΙΑΣΚΕΠ των επικεφαλής των ανεξαρτήτων
αρχών, σώµα που δεν θα αναλύσω, γιατί ήδη αναφέρθηκα εκτε-
νώς σε αυτό παραπάνω. Για να τονώσουµε την ανεξαρτησία και
τη διαφάνεια, προτείνουµε επίσης οι συνεδριάσεις της Ολοµέ-
λειας των ανεξαρτήτων αρχών να είναι δηµόσιες, σαφέστατα µε
κάποιες απαραίτητες εξαιρέσεις. 

Νέες ανεξάρτητες αρχές να ιδρύονται µε επιδίωξη οµοφωνίας
ή τουλάχιστον µε πλειοψηφία διακοσίων σαράντα Βουλευτών.

Έχουµε είκοσι τέσσερις µη συνταγµατικά κατοχυρωµένες ανε-
ξάρτητες αρχές. Φρονούµε πως είναι ο αριθµός εντυπωσιακός
για το µέγεθος της χώρας µας. Βέβαια, οι αρχές αυτές και σε
σοβαρά πεδία εµπλέκονται και σοβαρή δουλειά πρέπει να κά-
νουν. Αλλά, πρέπει να παραχωρείται τόση ύλη της εκτελεστικής
εξουσίας σε ανεξάρτητα όργανα; Την ξέρουµε όλοι την εύλογη
δυσπιστία, γι’ αυτό και δεν θα επεκταθώ.

Στο ΜέΡΑ25 λέµε ότι αυτά τα ερωτήµατα τα λύνουν πολύ ισχυ-
ρές κοινοβουλευτικές συναινέσεις και γι’ αυτό µιλάµε για 4/5. 

Πριν κλείσω, θα κάνω µια σύντοµη αναφορά στην πρόταση για
προσθήκη της νέας παραγράφου µε αριθµό 4 στο άρθρο 54 του
Συντάγµατος.

Διαβάζουµε πως µπορεί να τίθενται προϋποθέσεις στην άσ-
κηση εκλογικού δικαιώµατος, όπως πραγµατικός δεσµός µε τη
χώρα, αυτοπρόσωπη παρουσία σε εκλογικό τµήµα, χρόνος
απουσίας από τη χώρα κ.λπ.. 

Θεωρούµε ότι είναι το λιγότερο περίεργο να απαιτούµε να
µπορεί να αποδειχθεί η παρουσία –βέβαια, µένει να το δούµε και

στο νόµο αν θα απαιτηθεί- ενεργό ΑΦΜ, κατοχή περιουσίας ή
κάτι άλλο. Αυτό που µπορούµε, όµως, να πούµε και αφορά το τε-
λευταίο κοµµάτι, τη δυνατότητα καθιέρωσης µιας ή περισσοτέ-
ρων εκλογικών περιφερειών αποδήµου ελληνισµού, είναι µια
κίνηση που χαιρετίζουµε. Θα τη στηρίξουµε, γιατί αποτελεί κοµ-
µάτι και της δικής µας αρχικής πρότασης στην πρόταση νόµου
που καταθέσαµε για την ψήφο των αποδήµων.

Δεν θέλω να καταχραστώ περισσότερο χρόνο. Ελπίζω ότι τε-
λείωσα εγκαίρως.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Για το 114, κυρία συνάδελφε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Κρίνουµε ότι έχει συµβολική σηµα-

σία και συµφωνούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Κατρούγκαλος

έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Είχαµε πει, κύριε Πρόεδρε, επί

του προηγούµενου Προεδρεύοντος να τοποθετηθούµε επί δίλε-
πτο όταν διανεµηθεί η πρόταση για το άρθρο 54 παράγραφος 4.
Μόνο γι’ αυτό θέλω να πω και θα είµαι εντός του δίλεπτου. 

Έγιναν δεκτές ορισµένες παρατηρήσεις µας, όπως και η προ-
σθήκη του πραγµατικού δεσµού ως περιορισµού της ρύθµισης.
Επίσης, έχει οµογενοποιηθεί, όπως ζητήσαµε, η ορολογία. Εξα-
κολουθούν να υπάρχουν δύο θέµατα, τα οποία είχαµε θέσει και
τα οποία δεν έχουν ρυθµιστεί. 

Το πρώτο είναι ουσιώδες. Θεωρούµε ότι δεν πρέπει να είναι
δυνητική, αλλά οπωσδήποτε καταφατική, δεσµευτική η διατύ-
πωση και για τις προϋποθέσεις στην άσκηση του εκλογικού δι-
καιώµατος, αλλά και ως προς την καθιέρωση του δικαιώµατος
του εκλέγεσθαι. 

Θέλουµε δηλαδή, να µην είναι στη διακριτική ευχέρεια του κοι-
νού νοµοθέτη να αναγνωρίσει δικαίωµα του εκλέγεσθαι στους
απόδηµους, αλλά αυτό να είναι ουσιώδες στοιχείο της ρύθµισης
και στο Σύνταγµα και στο νόµο.

Η τελευταία παρατήρηση είναι -και ελπίζω να µην είναι σκό-
πιµο- ότι προβλέπονται τρεις διαφορετικές πλειοψηφίες για τον
νόµο που θα ρυθµίζει την ψήφο των αποδήµων, µία του άρθρου
51 παράγραφος 4 των διακοσίων στις δύο πρώτες παραγρά-
φους, µία απλή πλειοψηφία στην τρίτη παράγραφο και µία πλει-
οψηφία δια της παραποµπής στην παράγραφο 1 του άρθρου 54
των εκατόν ογδόντα. Δεν είναι λογικό για την ίδια τη συνταγµα-
τική ύλη για τη ρύθµιση της ψήφου των αποδήµων να έχουµε
άλλη πλειοψηφία από αυτή των διακοσίων που είχε οριστεί στη
διαδικασία της αναθεώρησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρούγ-
καλε, τις προτάσεις αυτές να τις καταθέσετε στο Προεδρείο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Σωστά. Θα σας καταθέσω τις
προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση,
να γίνει άµεσα αυτό για να διανεµηθούν. 

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Μιλ-
τιάδης Βαρβιτσιώτης. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Μη φοβάστε. Έρχοµαι για συµβολικούς λόγους σε
αυτό το Βήµα. Δεν δράττοµαι της ευκαιρίας λόγω της υπουργι-
κής ιδιότητας να µετέχω σε αυτή τη συζήτηση, αλλά λόγω του
γεγονότος ότι έχω την τύχη και την τιµή να είναι η τρίτη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση στην οποία συµµετέχω ως Βουλευτής.
Οφείλω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις, καθότι και ως µέλος
της Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγµατος στην προηγού-
µενη Βουλή είχα τοποθετηθεί σε µία σειρά από θέµατα. Θα
ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις τώρα που κλείνει αυτή η συ-
ζήτηση.

Η πρώτη παρατήρηση είναι σε σχέση µε αυτά που πετύχαµε.
Θεωρώ ότι έγιναν µεγάλα βήµατα. Παρακολουθώ όλη τη συζή-
τηση, όλο αυτό το διάστηµα. Έγιναν µεγάλα βήµατα, όσον
αφορά και το άρθρο 86, αλλά και το άρθρο 62. Προστατεύουµε
µε τις ρυθµίσεις το κύρος του Βουλευτή. Προστατεύουµε την
αξιοπιστία της εκάστοτε κυβέρνησης. Νοµίζω ότι είναι ένα ου-
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σιαστικό βήµα εµπέδωσης της δηµοκρατίας µας και της διαφά-
νειας που πρέπει να υπάρχει στο πολιτικό σύστηµα. Σε αυτό η
Βουλή ανταποκρίθηκε µε καθυστέρηση απέναντι στην ανάγκη
της κοινωνίας. 

Το άλλο που καταφέρνουµε είναι πραγµατικά να ολοκληρώ-
σουµε τη συνταγµατική Αναθεώρηση του 1985, σε σχέση µε τον
Πρόεδρο. Ο Πρόεδρος απεκδύθηκε όλων των αρµοδιοτήτων που
είχε. Είχε παραµείνει η εκλογή του και µόνο µε αυξηµένη πλει-
οψηφία, καθώς και οι πολιτικές εξελίξεις που προκαλούσε, δη-
λαδή τη διάλυση της Βουλής σε περίπτωση που δεν την επι-
τυγχάναµε. Ολοκληρώνουµε αυτή την αβλεψία της προηγούµε-
νης συνταγµατικής Αναθεώρησης, η οποία µας κόστισε πολιτικές
εξελίξεις, οι οποίες δεν οδήγησαν τη χώρα σε µία πολιτική στα-
θερότητα, την οποία είχε ανάγκη.

Θα ήθελα, όµως, να πω και για τα στοιχήµατα που χάσαµε,
επειδή σε δέκα χρόνια θα ξανασυζητήσουµε συνταγµατική Ανα-
θεώρηση. Και κάποιοι άλλοι Βουλευτές θα βρίσκονται σε αυτά
τα έδρανα. Μια νέα γενιά θα έρθει. Και θα µας ζητήσει τον λογα-
ριασµό η νέα γενιά για τα στοιχήµατα που χάσαµε. 

Διότι χάσαµε, για παράδειγµα, το στοίχηµα για την αναθεώ-
ρηση του άρθρου 16. Δεν ανταποκριθήκαµε στις ανάγκες της
κοινωνίας. Δεν βρεθήκαµε κοντά σε αυτό που συµβαίνει σε µία
Ευρώπη, η οποία σήµερα αποφασίζει να υπερχρηµατοδοτήσει
την εκπαιδευτική άνοιξη του Erasmus Plus. Από την άλλη, η Ελ-
λάδα θέλει να παραµείνει σε µία διάρθρωση των πανεπιστηµίων
της, έτσι όπως το «οραµατίστηκαν» οι νοµοθέτες του χουντικού
Συντάγµατος, που ουσιαστικά προστάτευε τη δηµοσιοϋπαλλη-
λική σχέση των υπηρετούντων στα πανεπιστήµια µε τη µετα-
τροπή τους σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Αυτό ήταν.
Αυτό νοµίζω ότι είναι ένα τεράστιο βήµα προς τα πίσω.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι δεν ανταποκριθήκαµε στις
ανάγκες που έχει χώρα να σταµατήσει επιτέλους η άναρχη δό-
µηση, να σταµατήσει η λεηλασία της δηµόσιας περιουσίας, να
αξιοποιηθεί ο φυσικός τους πλούτος µε σεβασµό στο περιβάλλον
µέσα από την αναθεώρηση του άρθρου 24, που µόνο προβλή-
µατα έφερε. Και θα έπρεπε να έχουµε κάνει γενναία συµφωνία
για τον τρόπο µε τον οποίο θα έπρεπε να έχει κινηθεί, προστα-
τεύοντας και την πολιτισµική µας κληρονοµιά και το φυσικό κάλ-
λος, αλλά δίνοντας δικαιώµατα εκµετάλλευσης στην περιουσία.

Το τρίτο είναι ότι δεν φτάσαµε σε µία συµφωνία για µία ριζική
αλλαγή στη δικαιοσύνη και στην επιλογή του τρόπου της ηγεσίας
της, αλλά ακόµα περισσότερο στην καθιέρωση ενός συνταγµα-
τικού δικαστηρίου, που θα µας είχε προστατέψει από ατελέ-
σφορα δηµοψηφίσµατα, παραδείγµατος χάριν αυτού του 2015,
θα είχε βάλει περιορισµούς στον αυταρχισµό της οποιασδήποτε
κυβέρνησης, θα είχε στηλιτεύσει την κακή νοµοθέτηση. Ακόµα,
θα έχει προστατεύσει πολύ σοβαρότερα και πολύ εγκυρότερα
δικαιώµατα, τα οποία καταπατήθηκαν την περίοδο των µνηµο-
νίων. Και πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Αυτά είναι τα στοιχήµατα
που χάσαµε. Και αυτά είναι για τα οποία οι επόµενοι συνταγµα-
τικοί νοµοθέτες θα µας ζητήσουν τον λογαριασµό.

Ας µη σπεύσουµε, λοιπόν, τη Δευτέρα να πανηγυρίσουµε µόνο
για τα βήµατα που κάναµε µπροστά, αλλά να πάρουµε ένα µά-
θηµα από τη θεσµική µας καθυστέρηση και την αδυναµία να συµ-
φωνήσουµε, βλέποντας το µέλλον για το πού πρέπει να είναι η
Ελλάδα, η οποία έχει κάνει βήµατα προς τη θεσµική τους ωρί-
µανση, όµως, απέχει ακόµα πολύ από το να αξιοποιήσει όλες τις
δυνατότητες που έχει: τους νέους ανθρώπους, την πανεπιστη-
µιακή της κοινότητα, να αξιοποιήσει το φυσικό της πλούτο και
την ιστορική της κληρονοµιά και να εµβαθύνει τον θεσµικό τρόπο
λειτουργίας του κράτους της, έτσι ώστε να ανταποκρίνεται στα
σύγχρονα ευρωπαϊκά δεδοµένα.

Εγώ θέλω να συγχαρώ, πραγµατικά, τους εισηγητές, τον πρό-
εδρο της επιτροπής και τα µέλη της επιτροπής για τη δουλειά
που έκαναν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και µε σοβαρότητα κα-
τέληξαν σε αυτό το αποτέλεσµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν περάσουµε
στους ειδικούς εισηγητές, θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, στον κ. Στυλιανίδη. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στο θέµα της σηµερινής, της τελευταίας θεµατικής

ενότητας, θα ήθελα, επειδή άκουσα προηγουµένως τον κ. Κα-
τρούγκαλο, να πω ότι η παράβαση καθήκοντος, στην οποία ανα-
φέρθηκε του άρθρου 259 του Ποινικού Κώδικα είναι αδίκηµα
διαφορετικό από τη δωροληψία που αναφέρεται στο άρθρο 235
του Ποινικού Κώδικα, διότι το πρώτο, δηλαδή το άρθρο 259, έχει
σχέση µε τα καθήκοντά του υπαλλήλου και άρα, του Υπουργού,
όταν τα παραβαίνει. Έτσι είπε.

Μα, και κατά το άρθρο 235 που είναι η δωροληψία, η αντικει-
µενική υπόστασή του εγκλήµατος αυτού θέλει λήψη αθέµιτου
οφέλους εκ µέρους του υπαλλήλου και άρα, του Υπουργού για
ενέργεια ή παράλειψη ενέργειας κατά την άσκηση των καθηκόν-
των, δηλαδή κατά την άσκηση της λειτουργικής αρµοδιότητας
του Υπουργού. Αυτή είναι µία απάντηση στον σχολιασµό.

Μπαίνω, τώρα, στην κυρίως ενότητα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι.

Η αναθεώρηση του άρθρου 96 παράγραφος 5 καθίσταται ανα-
γκαία, προκειµένου να µπορέσουν οι στρατιωτικοί δικαστές να
περιβληθούν µε τις απαραίτητες εγγυήσεις λειτουργικής και
προσωπικής ανεξαρτησίας, όπως αυτές που προβλέπονται στο
άρθρο 87 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. 

Για τον λόγο αυτό, στην πρότασή µας γίνεται ρητή αναφορά
στην εξίσωση στρατιωτικών και πολιτικών δικαστών ως εξής: Τα
µέλη του δικαστικού σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων περιβάλ-
λονται µε άπασες εγγυήσεις λειτουργικής και προσωπικής ανε-
ξαρτησίας των λοιπών τακτικών δικαστικών λειτουργών κατά το
άρθρο 87 παράγραφος 1 του Συντάγµατος.

Επίσης, προστίθεται η πρόβλεψη νόµου για τη βαθµολογική
αντιστοιχία των δικαστικών λειτουργών των Ενόπλων Δυνάµεων
µε τους λοιπούς τακτικούς δικαστικούς λειτουργούς, τη σύνθεση
του ανώτατου δικαστικού συµβουλίου του σώµατος αυτών, των
πειθαρχικών συµβουλίων και βεβαίως τα της επιθεώρησης. 

Ο νόµος που έχει ήδη εκδοθεί είναι ο ν.2304/1945 του Κώδικα
Δικαστικού Σώµατος Ενόπλων Δυνάµεων και ο ν.2287/1995 του
Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα.

Η ανάγκη ενισχυτικής αποσαφήνισης του ανεξάρτητου και του
αµερόληπτου χαρακτήρα του δικάζοντος οργάνου θεµελιώνεται
στο άρθρο 6 παράγραφος 1 της Ευρωπαϊκής Συµβάσης Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, που, όπως είναι φυσικό, δεν αφορά δίκες
µόνο για πολίτες, αλλά και για πολίτες που φέρουν τη στρατιω-
τική ιδιότητα.

Την άποψη αυτή ενισχύει µία σειρά αποφάσεων του Ευρωπαϊ-
κού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, ιδίως σε βάρος
της Τουρκίας. Είναι οι υποθέσεις Ciraklur, Ynkul και Otsalan.

Σε όλες τις περιπτώσεις υποστηρίζεται ότι δεν µπορεί να απο-
λαµβάνουν προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους δικαστές όταν λόγω της παράλ-
ληλης ιδιότητάς τους ως αξιωµατικοί εξαρτώνται από όργανα
της εκτελεστικής εξουσίας, δηλαδή, εν προκειµένω, της στρα-
τιωτικής ιεραρχίας.

Αυτό ακριβώς έρχεται να προστατέψει η πρόβλεψη του άρ-
θρου 96 παράγραφος 5, που ορίζει τη βαθµολογική αντιστοιχία
των λειτουργιών, τη σύνθεση των σχετικών συµβουλίων και την
εξίσωση µε τους λοιπούς τακτικούς δικαστές, διότι η ανεξαρτη-
σία και η αµεροληψία, όπως υποστηρίζει και το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, δεν πρέπει απλά να διασ-
φαλίζονται από την οργάνωση και τη λειτουργία τους, αλλά και
να φαίνονται και, παραλλήλως, και να αποδεικνύονται.

Επίσης η υπ’ αριθµόν 4/2014 σύσταση της επιτροπής των
Υπουργών του Συµβουλίου της Ευρώπης περί της προστασίας
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων των µελών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, που υιοθετήθηκε στις 24 Φεβρουαρίου 2010, ρητά προ-
βλέπει στην παράγραφο 34 ότι «η οργάνωση και η λειτουργία
των στρατιωτικών δικαστηρίων, όπου αυτά υφίστανται, θα πρέπει
να διασφαλίζει πλήρως το δικαίωµα του καθενός σε ένα κατάλ-
ληλο, ανεξάρτητο και αµερόληπτο δικαστήριο σε κάθε στάδιο
των νοµικών διαδικασιών».

Η ανάγκη αυτής της νέας πρότασης για αναθεώρηση και συµ-
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πλήρωση του άρθρου 96 παράγραφος 5 ανέκυψε, εκτός των
άλλων, και από την απόφαση 2857/2003 της ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, που έκρινε αν η πολιτεία µπορεί να κα-
θιερώσει για τους δικαστικούς λειτουργούς της στρατιωτικής
δικαιοσύνης το µισθολόγιο των λοιπών δικαστικών λειτουργών ή
το µισθολόγιο των στρατιωτικών. 

Η απόφαση τότε έκρινε ότι στην προκειµένη περίπτωση των
στρατιωτικών δικαστών δεν µπορεί να εφαρµοστεί το άρθρο 88
παράγραφος 2 του Συντάγµατος, που αφορά στις αποδοχές των
δικαστικών λειτουργών, ερµηνεύοντας διαφορετικά το υφιστά-
µενο άρθρο 96 παράγραφος 5 εδάφιο α.

Ανάλογες ερµηνείες έχουν λάβει χώρα, βέβαια, και σε άλλες
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, καθώς και σε απο-
φάσεις δικαστικών εφετείων, σε θέµατα προσωπικής και υπηρε-
σιακής κατάστασης των λειτουργών της στρατιωτικής δικαιοσύ-
νης.

Αυτό, όµως, πρέπει να θεραπευτεί, διότι, όπως διαπιστώνει
στην πράξη και η νοµολογία, οι αποδοχές των δικαστικών λει-
τουργών, όποιοι κι αν είναι αυτοί, είτε στρατιωτικοί είτε πολιτικοί,
αποτελούν στοιχείο προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας.

Η εξίσωση, λοιπόν, που αποτυπώνεται στη νέα διάταξη ερµη-
νεύει αυτή την ασάφεια που οδηγεί το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας στην παραπάνω ερµηνεία για το µισθολογικό και επι-
βεβαιώνει ότι η ανεξαρτησία αυτή και η θεσµική εξίσωση µε τους
λοιπούς δικαστές δεν γίνεται για χάρη του κλάδου τους, αλλά
για χάρη των πολιτών που δεν επιτρέπεται σύµφωνα µε το Σύν-
ταγµα, επειδή είναι στρατιωτικοί, να δικάζονται από δικαστές µε
περιορισµένες εγγυήσεις ανεξαρτησίας.

Πάω στο ζήτηµα των ανεξάρτητων αρχών. Οι ανεξάρτητες
αρχές εµφανίστηκαν ως φαινόµενο στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και µεταφέρθηκαν µε κάποια καθυστέρηση στην Ευ-
ρώπη.

Θα µπορούσε να ισχυριστεί κανείς ότι αποτελούν τη θεσµική
οµολογία της ανεπάρκειας του πολιτικού συστήµατος να διαχει-
ριστεί από µόνο του την αναγκαιότητα µιας νέας οριζόντιας,
αυτή τη φορά, διάκρισης των εξουσιών, τη διάκριση µεταξύ αγο-
ράς, τεχνοκρατίας και πολιτικής.

Αν καθένας από αυτούς τους χώρους αφεθεί να δράσει µόνος
του και ανεξέλεγκτα, εµφανίζει την τάση να επιβάλλεται επί των
άλλων. Αν, παραδείγµατος χάριν, αφεθεί η πολιτική να ελέγξει
την αγορά, θα οδηγηθούµε σε ένα κρατικοπαρεµβατικό µοντέλο,
αντίστοιχο αυτού που απέτυχε στη Σοβετία, µε προσβολή σε
πάρα πολλές περιπτώσεις ακόµα και των ατοµικών ελευθεριών.

Αν, από την άλλη, αφεθεί η τεχνοκρατία να ελέγξει την πολι-
τική, τότε κινδυνεύουµε να οδηγηθούµε σε έναν ανεφάρµοστο
ορθολογισµό, που συχνά δεν έχει τη δυνατότητα να αντιληφθεί
τις αντοχές ή τις επιθυµίες της κοινωνίας, µετατρέποντας τη δη-
µοκρατία σε καθεστώς των ειδικών, δηλαδή αυτό που η γερµα-
νική θεωρία αποκαλεί «Fachidioten», δηλαδή «κράτος των
εξειδικευµένων ηλίθιων».

Αν, τέλος, αφήσουµε την αγορά να ελέγξει την πολιτική, κιν-
δυνεύουµε να οδηγηθούµε στην απόλυτη διαπλοκή, όπου η
ισχύς συγκεκριµένων συµφερόντων θα πολλαπλασιάζεται άπλη-
στα, µε παραγγελία νοµοσχεδίων σε βάρος του κοινωνικού συ-
νόλου και, ενδεχοµένως, στο τέλος, σε βάρος της ίδιας της
δηµοκρατίας.

Οι ανεξάρτητες αρχές έρχονται να επιβάλλουν αυτήν ακριβώς
τη νέα οριζόντια διάκριση εξουσιών, προσδιορίζοντας δυναµικά,
αλλά µε ακρίβεια τον συµπληρωµατικό και αλληλοελεγκτικό
ρόλο των τριών διαφορετικών χώρων: Του χώρου της αγοράς,
του χώρου της τεχνοκρατίας και του χώρου της πολιτικής.

Σταδιακά, λοιπόν, µε τη λειτουργία και τις αποφάσεις τους ξε-
καθαρίζουν ότι: 

Πρώτον, η αγορά πρέπει να είναι αυτή που παράγει πλούτο,
δηµιουργεί θέσεις εργασίας, απενοχοποιεί την έννοια της «φιλο-
δοξίας» και του «συµφέροντος» ως κινητήριες δηµιουργικές δυ-
νάµεις του ανθρώπου, αρκεί το ατοµικό να διέρχεται µέσα από
το δηµόσιο, το κοινωνικό και το εθνικό συµφέρον και να υπακούει
σε κανόνες.

Δεύτερον, η τεχνοκρατία µπορεί να συµβάλλει προς τους άλ-
λους χώρους µε φρέσκια γνώση και σύγχρονη πληροφόρηση,

αλλά χωρίς, βεβαίως, να τους αντικαθιστά στη λειτουργία τους. 
Τέλος, η πολιτική είναι αυτή που θέτει τους κανόνες, εποπτεύει

την εφαρµογή τους και οριοθετεί ένα κοινό εθνικό και κοινωνικό
όραµα, δηλαδή µία στρατηγική, µέσα στην οποία, βεβαίως, θα
χωρά το µικρό όνειρο της κάθε οικογένειας, της κάθε επιχείρη-
σης, του κάθε πολίτη και, εντέλει, του κάθε ανθρώπου.

Για τους λόγους αυτούς πιστεύω ότι οι νεοεµφανιζόµενες ανε-
ξάρτητες αρχές µπορούν να διακριθούν τυπολογικά σε τέσσερις
µεγάλες κατηγορίες:

Η πρώτη περιλαµβάνει αυτές που λειτουργούν ως θεσµικές
εγγυήσεις για την αποτελεσµατικότερη προστασία συγκεκριµέ-
νων ατοµικών δικαιωµάτων, όπως είναι η Αρχή της Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων στο άρθρο 9Α του Συντάγµατος και η
Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών στο άρθρο
19 παράγραφος 2 του Συντάγµατος.

Η δεύτερη κατηγορία περιλαµβάνει αρχές που ασκούν την
εποπτεία σε µεγάλους τοµείς ή στο σύνολο της δηµόσιας διοί-
κησης, ιδιαίτερα δε ως προς το δικαίωµα του αναφέρεσθαι, όπως
αυτό προσδιορίζεται στο άρθρο 10 του Συντάγµατος ή του διο-
ρισµού των δηµοσίων υπαλλήλων στο άρθρο 103 του Συντάγµα-
τος. Αυτές δεν είναι άλλες από το ΑΣΕΠ στο άρθρο 103 παρ. 7
και τον Συνήγορο του Πολίτη στο άρθρο 103 παρ. 9 του Συντάγ-
µατος.

Ο Συνήγορος του Καταναλωτή δεν ανήκει στις συνταγµατικές
προστατευόµενες αρχές, αλλά παρακολουθεί τους κανόνες. 

Η τρίτη κατηγορία περιλαµβάνει ανεξάρτητα όργανα που
ασκούν αρµοδιότητες σχετικές κυρίως µε τη λειτουργία της αγο-
ράς, συνολικά ή ειδικών τοµέων της, όπως η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων,
η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας κ.α.. 

Αυτές δεν προβλέπονται από το Σύνταγµα, αλλά από τον νόµο
και επηρεάζονται, όχι µόνο από τον εθνικό νοµοθέτη, αλλά και
από το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Αναφέρονται δε κυρίως στην οικονο-
µική λειτουργία του κράτους και την οικονοµική ελευθερία.

Εδώ θα ήθελα να πω ότι θα µπορούσαµε ουσιαστικά να έχουµε
το «µάτι» της πολιτείας, ώστε ο τρόπος λειτουργίας αυτών των
αρχών να εναρµονίζεται µε τους κανόνες λειτουργίας των συν-
ταγµατικών αρχών. Και δεν τους βάζουµε, βέβαια, στο Σύνταγµα,
αλλά, τουλάχιστον, να υπάρχει αυτή η αντιστοιχία στη λειτουρ-
γία. 

Εδώ αυτό απαντά κατά κάποιον τρόπο και στην Αρχή των Δη-
µοσίων Συµβάσεων, η οποία είχε υποβάλει και σχετική ερώτηση
- επιστολή προς την επιτροπή, για να µπορέσει να δει αν υπάρχει
διάθεση συνταγµατοποίησής της. 

Τέταρτη κρίσιµη κατηγορία µικτών ως προς το αντικείµενο
τους αρχών, που συνδυάζουν χαρακτηριστικά των τριών προ-
ηγούµενων κατηγοριών, είναι αυτή που συµπεριλαµβάνει το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης στο άρθρο 15 παρ. 2 του
Συντάγµατος, που διαθέτει αποφασιστικές αρµοδιότητες από τη
µια, εγγυάται και εποπτεύει.

Οι ανεξάρτητες αυτές αρχές είναι χρήσιµες, όταν εγγυώνται
δικαιώµατα και εκεί πρέπει σε κάθε περίπτωση να κατοχυρώνον-
ται συνταγµατικά, ενώ όταν επιδιώκουν περισσότερη διαφάνεια
στη λειτουργία της διοίκησης αυτό πρέπει να αντανακλάται σε
σχετικές ρυθµίσεις στον Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. 

Αντίθετα, όταν συνιστούν εκδήλωση αδυναµίας του πολιτικού
συστήµατος να αναλαµβάνει τις ευθύνες του και να προσπαθεί
να τις µετακυλήσει στους ώµους µη πολιτικών προσώπων, η σύ-
σταση αυτής της λειτουργίας τους πρέπει να είναι φειδωλή.

Οι ανεξάρτητες αρχές δεν είναι δυνατόν να θεωρούνται θε-
σµικά αντίβαρα που λειτουργούν αντιπλειοψηφικά στο πλαίσιο
της αρχής των ελέγχων και των ισορροπιών του κοινοβουλευτι-
κού µας συστήµατος.

Αντίθετα, πρέπει να λειτουργούν ως εγγυήσεις για ένα δικαιο-
κρατικό, δηµοκρατικό και πλουραλιστικό πολίτευµα, µέσα από
την προστασία της αυτονοµίας της πολιτικής έναντι της υπερ-
συγκέντρωσης οικονοµικής, επικοινωνιακής και, εντέλει, πολιτι-
κής επιρροής.

Όπως στην παραδοσιακή διάκριση σε νοµοθετική, δικαστική
και εκτελεστική εξουσία ενυπάρχουν ως αντίβαρα ο δικαστικός
έλεγχος της αντισυνταγµατικότητας, ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
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χος, η διάλυση της Βουλής, η απαραίτητη έγκριση πράξεων, για
παράδειγµα, του Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών από τη Γε-
ρουσία κ.α., έτσι πρέπει να λειτουργούν και οι ανεξάρτητες
αρχές, όχι ως αντίβαρα στον κοινοβουλευτικό χαρακτήρα, αλλά
ως αντίβαρα στη σχέση αγοράς, τεχνοκρατίας και πολιτικής, στο
πλαίσιο µιας νέας, όπως είπα προηγουµένως, οριζόντιας διάκρι-
σης εξουσιών.

Τη σχέση των αρχών µε το Κοινοβούλιο τη ρυθµίζει το ίδιο το
άρθρο 101Α στην παράγραφο 3, που εκτός από τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, παραπέµπει και στον Κανονισµό της Βουλής. Ο
έλεγχος προκαλείται από τον Υπουργό ή µε απευθείας ακροά-
σεις στα άρθρα 66 και επόµενα του Συντάγµατος και 138 Α και
43Α παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής. 

Αυτή, δε, η ειδική σχέση των ανεξαρτήτων αρχών µε τη Βουλή,
µας υποχρεώνει να αναθεωρήσουµε το συγκεκριµένο άρθρο, κα-
θιστώντας ευκολότερη τη στελέχωσή τους, χωρίς, όµως, να χά-
νεται ο υπερκοµµατικός και ανεξάρτητος χαρακτήρας τους και
χωρίς να δηµιουργείται, παράλληλα, θεσµικό κενό από την αδυ-
ναµία συγκρότησής τους.

Η µέχρι τώρα πρακτική για επιδίωξη οµοφωνίας και, πάντως,
πλειοψηφίας των 4/5 της Διάσκεψης των Προέδρων, οδήγησε σε
δυσκολία ή και σε αδυναµία συγκρότησης των αρχών. Αυτό αν-
τιµετωπίστηκε µε τον ν.3051/2002, όπως τροποποιήθηκε από τον
ν.4055/2012, προκειµένου να παρατείνεται αυτοδικαίως µέχρι έξι
µήνες η θητεία των µελών της ανεξάρτητης αρχής, αν υπάρχει
πρόβληµα νέας συγκρότησης. 

Η παράταση του εξαµήνου ισχύει και στην περίπτωση που κά-
ποια µέλη εκλείψουν ή αποχωρήσουν, χωρίς, όµως, να έχει επη-
ρεαστεί η δυνατότητα σχηµατισµού απαρτίας. Το Συµβούλιο της
Επικρατείας στην ολοµέλειά του, µε την απόφαση 3515/2013 και
αργότερα την 2583/2017, επέτρεψε την παράταση λειτουργίας
των αρχών µέχρι την ανάδειξη νέων µελών, µόνο, όµως, για εύ-
λογο χρόνο που κρίνεται κατά τις περιστάσεις.

Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας έχει να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα που ανέκυψε στην πράξη, αντικαθιστώντας την οµο-
φωνία και την ενισχυµένη πλειοψηφία των 4/5 µε τα 3/5 της Διά-
σκεψης των Προέδρων. Αυτό διευκολύνει τη διαδικασία αντικα-
τάστασης ή θεσµοθετεί την παράταση και, άρα, εξασφαλίζει τη
συνεχή, αδιατάρακτη λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών. Και
αυτό αποτελεί µια εγγύηση ακόµα και για το πολίτευµά µας. 

Παράλληλα, προστατεύεται το κύρος της αρχής από µικρο-
κοµµατικές σκοπιµότητες, που µπορεί να εµποδίζουν την αντικα-
τάσταση των µελών. 

Και, βέβαια, η κοινοβουλευτική λογοδοσία των αρχών και ο κοι-
νοβουλευτικός τους έλεγχος εγγυάται τον συµπληρωµατικό τους
ρόλο, διευκολύνει το Κοινοβούλιο στο έργο του, ενδυναµώνει τη
δηµοκρατική τους νοµιµοποίηση και ενισχύει την αποτελεσµατι-
κότητά τους µέσα από την υποχρέωση κοινοβουλευτικής λογο-
δοσίας, που συνήθως γίνεται µε τη µορφή εκθέσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, επειδή εδώ τελει-
ώνω τις επί της ουσίας παρεµβάσεις µου κατά τη διαδικασία της
Η’ Αναθεωρητικής Βουλής, επιτρέψτε µου ως πρόεδρος της επι-
τροπής, να ευχαριστήσω από καρδιάς το Προεδρείο και τους
υπαλλήλους της Βουλής για την απόλυτη και άρτια συµπαρά-
στασή τους στο δύσκολο έργο που αναλάβαµε, όλους τους γε-
νικούς εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές, τους συναδέλφους
µου στο Προεδρείο και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
όλων των κοµµάτων, τα ίδια τα πολιτικά κόµµατα, τις πολιτικές
οµάδες και όλους τους συναδέλφους Βουλευτές για τη συµβολή
τους σε έναν διάλογο υψηλοτάτου πολιτικού και επιστηµονικού
επιπέδου, σε µια σοβαρότατη προσπάθεια εθνικής συνεννόησης.

Οι διαφορετικές ιδεολογικές αφετηρίες δεν µας εµπόδισαν να
ζωντανέψουµε ξανά µια κατ’ αρχάς ηµιθανή και ακρωτηριασµένη
αναθεωρητική διαδικασία. Ξεκινώντας από τα εκατόν πενήντα
τέσσερα σηµεία διαφωνίας στην προτείνουσα Βουλή και τα σα-
ράντα εννέα σηµεία διαφωνίας στην Αναθεωρητική Επιτροπή,
επιτύχαµε να συναντηθούµε σε εννέα σηµαντικά σηµεία συµφω-
νίας -πιθανότατα τη Δευτέρα- και να ψηφίσουµε εννιά σηµαντι-
κότατες αλλαγές, δηλαδή πολύ περισσότερες και σίγουρα πολύ
σηµαντικότερες από άλλες αναθεωρητικές προσπάθειες, όπως
αυτή του 1986 και του 2008.

Οι αποφάσεις µας: 
Πρώτον, στηρίζουν την ελληνική οικογένεια µε το ελάχιστο εγ-

γυηµένο εισόδηµα στο άρθρο 21 παράγραφος 1. 
Δεύτερον, διασφαλίζουν την κυβερνητική και την πολιτική στα-

θερότητα, εµποδίζοντας την εργαλειοποίηση της εκλογής του
ανώτατου άρχοντα στο άρθρο 32 παράγραφος 4. 

Τρίτον, αναβαθµίζουν το Κοινοβούλιο µε τη διευκόλυνση σύ-
στασης εξεταστικής επιτροπής και από την ελάσσονα αντιπολί-
τευση, σύµφωνα µε το άρθρο 68. 

Τέταρτον, αποκαθιστούν τη θέση του Βουλευτή µε την αυστη-
ροποίηση του ασύλου στο άρθρο 62. 

Πέµπτον, θωρακίζουν την αξιοπιστία της πολιτικής µε την εξί-
σωση Υπουργού και απλού πολίτη σε ζητήµατα παραγραφής
στην ποινική διαδικασία, σύµφωνα µε το άρθρο 86 παράγραφος
3. 

Έκτον, ενισχύουν την ανεξαρτησία της στρατιωτικής δικαιο-
σύνης, σύµφωνα µε το άρθρο 96 παράγραφος 5. 

Έβδοµον, διευκολύνουν την οριζόντια διάκριση εξουσιών µε-
ταξύ αγοράς, τεχνοκρατίας και πολιτικής, µε τη διευκόλυνση της
ανάδειξης ανεξάρτητων αρχών στο άρθρο 101Α παράγραφος 2
του Συντάγµατος. 

Όγδοον, διασφαλίζουν την ενεργοποίηση των πολιτών µε τη
θεσµοθέτηση της λαϊκής νοµοθετικής πρωτοβουλίας στο άρθρο
76 παράγραφος 6 του Συντάγµατος. 

Ένατον, µεγαλώνουν την Ελλάδα, διευκολύνοντας την ψήφο
του οικουµενικού Ελληνισµού και καθιστώντας το εθνικό Κοινο-
βούλιο εκφραστή όχι µόνο του λαού, αλλά και του έθνους.

Για τους λόγους αυτούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά
πιστεύω ότι αυτή η Αναθεώρηση θα αφήσει πίσω της ανεξίτηλη
ποιοτική σφραγίδα και σας ευχαριστώ πάρα πολύ όλους για τη
συµβολή σας σε όλες τις φάσεις της.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στυλιανίδη.
Θα ξεκινήσουµε τώρα τον κύκλο των ειδικών εισηγητών, µε

πρώτο τον κ. Αθανάσιο Δαβάκη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ώσπου να έρθει στο Βήµα ο κ. Δαβάκης, οφείλουµε ως Προ-

εδρείο µια απάντηση στην κ. Μπακαδήµα.
Κυρία Μπακαδήµα, στην οµιλία σας, απευθυνόµενη στο Προ-

εδρείο, εκφράσατε την απορία, λέω εγώ, γιατί δεν διανεµήθηκε
στο πλαίσιο της επιτροπής µια πρότασή σας. Δεν αναφέροµαι
συγκεκριµένα σε ποιο άρθρο κ.λπ.. Δεν απάντησα αµέσως, διότι
ήθελα να το διερευνήσω. Οι υπηρεσίες, λοιπόν, απάντησαν ότι η
συγκεκριµένη πρόταση, για την οποία κάνατε λόγο, διανεµήθηκε
στους εισηγητές των κοµµάτων τουλάχιστον στο πλαίσιο της επι-
τροπής. 

Οφείλαµε µια εξήγηση, διότι καταγράφηκε αυτό που είπατε
απευθυνόµενη στο Προεδρείο και το Προεδρείο θεωρεί επιβε-
βληµένο να απαντάει σε τέτοιου τύπου παρατηρήσεις των Βου-
λευτών, που είναι κάθε άλλο αποδεκτές και λογικές.

Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν εισηγηθώ εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας την αναθεώ-

ρηση της παραγράφου 5 του άρθρου 96 του Συντάγµατος, θα
ήθελα να κάνω και εγώ, πέραν της ιδιότητας του ειδικού ειση-
γητή, δύο, τρεις παρατηρήσεις.

Η πρώτη παρατήρηση ως µέλος και της Επιτροπής Αναθεώ-
ρησης του Συντάγµατος είναι ότι υπήρξε µια ουσιαστική, µια
πολύ σοβαρή εµπλοκή νέων συνάδελφων Βουλευτών στα θέµατα
της Αναθεώρησης του Συντάγµατος και στην επιτροπή, αλλά κυ-
ρίως στην Ολοµέλεια. Αυτό καταδεικνύει το ενδιαφέρον των συ-
ναδέλφων, την ενδυνάµωση και αιµοδότηση της δηµοκρατίας και
του κοινοβουλευτισµού στο κορυφαίο ζήτηµα της Αναθεώρησης
του Συντάγµατος, καθώς, επίσης, και στο γενικότερο ενδιαφέρον
αυτών, το οποίο, βέβαια, καταδεικνύει και ένα ουσιαστικό, εκσυγ-
χρονιστικό και προοδευτικό αποτύπωµα της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας.

Παράλληλα, θα ήθελα να πω κάτι το οποίο διεφάνη στην Ολο-
µέλεια της Βουλής, ότι υπήρξε µια σηµαντική κριτική στάση των
συναδέλφων οµιλητών όλων των πτερύγων απέναντι στις ανε-
ξάρτητες διοικητικές αρχές, κάτι το οποίο δείχνει έναν διάλογο,
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ο οποίος ίσως επ’ αφορµή της Αναθεώρησης του Συντάγµατος
ξεκίνησε και ο οποίος πρέπει κάποια στιγµή να ολοκληρωθεί.

Υπήρξε µια σηµαντική εισήγηση του Υπουργού Επικρατείας,
ο οποίος είπε ορισµένα πράγµατα στην επιτροπή και νοµίζω ότι
µας παρακίνησε όλους µας, µας ερέθισε θα έλεγα, προς την κα-
τεύθυνση του περιορισµού κάποιων ρόλων ή, εν πάση περιπτώ-
σει, της ιδιαίτερης προσοχής σε αυτές τις συγκεκριµένες αρχές.

Κατά την άποψή µου, αυτές αντιποιούνται θέµατα αυτής κα-
θαυτή της Αιθούσης και θα έλεγα, δε, ότι δηµιουργούν προβλή-
µατα εκεί που θα µπορούσαν να τα λύσουν.

Μπορεί το πολιτικό σύστηµα -αν µπορούµε να το πούµε έτσι,
εντός εισαγωγικών ή εκτός- να τις δηµιούργησε, να τις κατα-
σκεύασε, να τις επινόησε σαν ένα bypass των µεγάλων πολιτι-
κών, διοικητικών δυσλειτουργιών, ανωµαλιών ή ευθυνών που
είχε, αλλά βλέπουµε όλοι ότι όσον αφορά σ’ αυτές τις ανεξάρ-
τητες αρχές -όπως είπα προηγουµένως και ορµώµενος και από
τα λεγόµενα της συναδέλφου, της κ. Μπακαδήµα, του ΜέΡΑ25-
πρέπει αυτή η Αίθουσα να εγκύψει, να τις δει καλύτερα και να
µπορέσουµε να δώσουµε µια καλύτερη προοπτική εργασίας και
σε αυτές, αλλά κυρίως στον ρόλο τον δικό µας, ο οποίος περιο-
ρίζεται εξαιτίας των δικών τους έργων.

Είπε προηγουµένως ο Υπουργός κ. Βαρβιτσιώτης για ορι-
σµένα χαµένα στοιχήµατα. Πράγµατι, χάθηκαν σηµαντικά στοι-
χήµατα όχι εξαιτίας αυτής της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας,
αυτής της Βουλής η οποία προήλθε από τις εκλογές της 7ης Ιου-
λίου, αλλά από τις παθογένειες και -θα έλεγα- από τις ιδεοληψίες
της προηγούµενης κυβέρνησης. Μερικά από τα στοιχήµατα που
χάθηκαν αφορούσαν το άρθρο 16, ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε το άρθρο 24, τα οποία ρυθµίζουν ζητήµατα του περιβάλ-
λοντος, αλλά και ζητήµατα σεβασµού της κρατικής περιουσίας,
της περιουσίας του δηµοσίου, η οποία λεηλατείται πολλές
φορές. 

Όσον αφορά τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση, πέραν όλων των άλλων και όπως ελέχθησαν
από τους γενικούς εισηγητές µας, αυτό στο οποίο θα ήθελα να
σταθώ είναι το ξεπέρασµα των τεράστιων προβληµάτων που δη-
µιουργούσε ο τρόπος της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, µε τις συναφείς πολιτικές ανωµαλίες, θα έλεγα εγώ,
εξαιτίας της εκµετάλλευσης της συνταγµατικής επιταγής για τον
τρόπο εκλογής του από τις πολιτικές δυνάµεις και ιδιαίτερα από
τις όποιες αντιπολιτεύσεις -και η παράταξη στην οποία έχω την
τιµή να ανήκω έχει πέσει θύµα πολλών από αυτές-, καθώς επίσης
και τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε όλα εκείνα τα οποία θα
µας οδηγήσουν σιγά-σιγά σε έναν εκσυγχρονισµό της πολιτείας,
της πολιτικής, του κράτους, του δηµοσίου, µε κορυφαίο όλων
αυτών και πάνω από αυτά την ενδυνάµωση της ελληνικής οικο-
γένειας, η οποία κατοχυρώνεται µε τη θέσπιση της συνταγµατι-
κής επιταγής του κατωτέρου εισοδήµατος. 

Ως ειδικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, σχετικά µε την
αλλαγή της παραγράφου 5 του άρθρου 96, θα ήθελα να πω ότι
αυτή επιλύει ένα τεράστιο πρόβληµα, καθώς εξοµοιώνει πλήρως
τους στρατιωτικούς δικαστές µε τους συναδέλφους τους της τα-
κτικής δικαιοσύνης. Αποτελεί, κατά την άποψή µας, µια ουσιώδη
µεταρρύθµιση, µε την οποία εξασφαλίζεται απολύτως η λειτουρ-
γική και προσωπική ανεξαρτησία των στρατιωτικών δικαστών και
θωρακίζεται, παράλληλα, και το κράτος δικαίου. 

Αυτό ανέκυψε ως θέµα, για να προχωρήσει η συνταγµατική
του αντιµετώπιση, πριν από δεκαέξι χρόνια, όταν το Συµβούλιο
της Επικρατείας, µε την υπ’ αριθµόν 2857/2003 απόφασή του, µε
βάση την οποία προκύπτει ότι οι στρατιωτικοί δικαστές διαφο-
ροποιούνται από τους συναδέλφους τους, έδωσε το έναυσµα ότι
δεν υπάρχει ρητή παραποµπή στο Σύνταγµα που να τους εξο-
µοιώνει µισθολογικά. 

Οι απολαβές των δικαστών είναι, όµως, βασικό στοιχείο της
λειτουργικής και της προσωπικής τους ανεξαρτησίας, η οποία
αποτελεί µια ουσιώδη εγγύηση των ατοµικών ελευθεριών και των
δικαιωµάτων των πολιτών. Αρµόζει, επίσης, σε ένα ισχυρό κρά-
τος δικαίου, το οποίο πρέπει να εξασφαλίζει την υπαγωγή όλων
των πολιτών σε δικαστήρια που συγκεντρώνουν στο µέγιστο
βαθµό όλες τις προϋποθέσεις και τα χαρακτηριστικά της ανεξαρ-
τησίας. 

Συνεπώς αυτή η προσθήκη την οποία συζητάµε και εισηγούµαι
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, της παραγράφου 5 του άρθρου 96,
θα εξασφαλίσει µια πλήρη εξοµοίωση µεταξύ των λειτουργών
της στρατιωτικής και της τακτικής δικαιοσύνης και είναι µια ου-
σιαστική και σηµαντική µεταρρύθµιση.

Σε αυτό το σηµείο πιστεύω πως συµφωνούν, όπως έγινε και
στην επιτροπή, αλλά κι εδώ, όλα τα µέλη της επιτροπής και όλα
τα µέλη όλων των πτερύγων της Αίθουσας. Και πιστεύω κατά
τούτο ότι θα συµβάλλει σηµαντικά και στην ανεξαρτησία και στην
καλύτερη λειτουργική αντιµετώπιση των θεµάτων που αντιµετω-
πίζουν και οι στρατιωτικοί δικαστές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο ειδικός εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπου-
λος.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εισήγησή µου θα διεξέλθω
και τα δύο θέµατα, και το άρθρο 96 παράγραφος 5 και το άρθρο
101 που αφορά τις ανεξάρτητες αρχές. Και θα είµαι στον χρόνο
µου, γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι έχουµε και συναδέλφους από χθες,
που ταλαιπωρήθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στρατιωτική δικαιοσύνη, στη
µορφή που σήµερα τη γνωρίζουµε, θεωρείται κατάκτηση της ιδε-
ολογικής έξαρσης που έφερε στον κόσµο η Γαλλική Επανά-
σταση, αφού έστω ότι η απονοµή της στρατιωτικής δικαιοσύνης
ήταν αποκλειστικά υπόθεση του ανώτερου διοικητή προς τον υπ’
αυτόν διοικούµενο. 

Το γαλλικό µοντέλο στρατιωτικής δικαιοσύνης ακολουθήθηκε
από τα περισσότερα κράτη-µέλη της διεθνούς κοινότητας µε µι-
κρότερες η µεγαλύτερες διαφοροποιήσεις. Η χώρα µας δεν απο-
τέλεσε εξαίρεση από την πρακτική αυτή, θεσπίζοντας ήδη από
το 1822, κατά τη διάρκεια της Γαλλικής Επανάστασης, την αυ-
τούσια εισαγωγή των σχετικών γαλλικών στρατιωτικών ποινικών
κανόνων µε σχετικό ψήφισµα της Α’ Εθνοσυνέλευσης της Επι-
δαύρου.

Στη χώρα µας, παράλληλα µε τις πρώτες προσπάθειες συγ-
κρότησης τακτικών στρατευµάτων κατά το πρότυπο των στρα-
τών των ευρωπαϊκών χωρών, κυρίως µε µοντέλο τον τρόπο
οργάνωσης των γαλλικών στρατευµάτων, θεσπίστηκε από το
1822 η συνολική εισαγωγή της γαλλικής στρατιωτικής νοµοθε-
σίας, όπως προανέφερα, η οποία, θεωρώντας αναγκαία τη
«στρατιωτική ευταξία» για να ευδοκιµήσουν τα στρατεύµατα και
«να εµποδισθώσιν όσα από την αταξίαν προέρχονται κακά», προ-
έβλεψε στο από 9-1-22 ψήφισµά της αφ’ ενός µεν ότι «τα στρα-
τιωτικά εγκλήµατα κρίνονται από πολεµικό συµβούλιο διοριζό-
µενο δι’ αδείας της διοικήσεως και η απόφαση της καταδίκης
ενεργείται µετά την επικύρωση της διοικήσεως» και, αφ’ ετέρου,
ότι «ο Στρατιωτικός Κώδιξ της Γαλλίας, µε τας αναγκαίας προ-
σθαφαιρέσεις, ο οποίος έχει να εκτεθεί δι’ επιστασίας της διοι-
κήσεως, ισχύει και εις το στρατιωτικόν της Ελλάδος». 

Είναι, ουσιαστικά, η εισαγωγή και το πρωτόλειο της στρατιω-
τικής δικαιοσύνης στην Ελλάδα. 

Μετά την απελευθέρωση της χώρας µας από τον τουρκικό
ζυγό και για την αποκατάσταση, συγκρότηση και λειτουργία του
ανεξάρτητου ελληνικού κράτους, οπότε άρχισαν και συστηµα-
τικά να οργανώνονται τα τακτικά στρατεύµατα της χώρας, ο τότε
Κυβερνήτης της Ελλάδος Ιωάννης Καποδίστριας, επειδή θεώ-
ρησε ότι δεν ήταν εύκολη η άµεση σύνταξη Στρατιωτικού Ποινι-
κού Κώδικα, αρχικά δηµοσίευσε τον Οργανισµό των Χιλιαρχιών,
θέτοντας τη βάση µιας ατελούς, έστω, στρατιωτικής ποινικής νο-
µοθεσίας, προβλέποντας και τη σύσταση στρατιωτικών δικαστη-
ρίων. Στη συνέχεια, εξέδωσε το ψήφισµα της 21-10-28, το οποίο
έθεσε σε εφαρµογή, παγιώνοντας τη µέχρι τότε ακολουθούµενη
πρακτική, τους στρατιωτικούς και ναυτικούς ποινικούς νόµους
που ίσχυαν στη Γαλλία.

Όλες οι παραπάνω προσπάθειες δεν φαίνεται να είχαν ουσια-
στικό αποτέλεσµα, αφού, µάλιστα, ούτε στη Γαλλία είχε διαµορ-
φωθεί οριστικά το κείµενο του ισχύοντος Στρατιωτικού Ποινικού
Κώδικα, λόγω των αλλεπάλληλων µεταρρυθµιστικών προσπα-
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θειών, µε συνέπεια η απονοµή της δικαιοσύνης, τουλάχιστον στα
ελληνικά στρατεύµατα της εποχής, να ανάγεται κατά βάση στη
διακριτική ευχέρεια του εκάστοτε διοικητή.

Τέλος, το 1860 τέθηκε σε ισχύ, αφού ψηφίστηκε από τη Βουλή
και τη Γερουσία, ο πρώτος ολοκληρωµένος Στρατιωτικός Ποινι-
κός Κώδικας της χώρας µας, ο οποίος αποτελούσε αποµίµηση
και, σε πολλά σηµεία, ακριβή µετάφραση του γαλλικού Στρατιω-
τικού Ποινικού Κώδικα του 1857, ο οποίος παρέπεµπε γενικά
στον πρώτο, αλλά διατήρησε σε ισχύ ως προς τα κυρίως ναυτικά
αδικήµατα, τους προγενέστερους νόµους «περί αδικηµάτων και
ποινών», τους οποίους είχε εισαγάγει ο Κυβερνήτης Ιωάννης Κα-
ποδίστριας.

Στοιχειωδώς να αναφέρω µόνο ότι τα νοµοθετήµατα από ποι-
οτικής, νοµοτεχνικής πλευράς ήταν προορισµένα για τους εθε-
λοντικούς στρατούς της εποχής τους. Για τον λόγο αυτό έπαψαν,
µε την πάροδο του χρόνου, να ανταποκρίνονται στις ανάγκες του
Εθνικού Στρατού, τόσο από την άποψη της καταστολής των εγ-
κληµατικών ενεργειών, οι οποίες έθιγαν την ασφάλεια και την πει-
θαρχία του, όσο και από την άποψη των εγγυήσεων που παρεί-
χαν στους στρατευµένους.

Το 1936, λοιπόν, έγινε µία νέα απόπειρα για τη δηµιουργία
Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα, η οποία δεν τελεσφόρησε, ενώ
το 1939, επιτέλους, το Υπουργείο Δικαιοσύνης συγκρότησε πεν-
ταµελή επιτροπή για να συνταχθεί σχέδιο Στρατιωτικού Ποινικού
Κώδικα, ο οποίος υπεβλήθη τον Ιανουάριο του 1941, πλην, όµως,
µας πρόλαβε ο Β’ Παγκόσµιος Πόλεµος και η υπόθεση αυτή
έµεινε ατελέσφορη.

Η ψήφιση του Συντάγµατος του 1974 θεωρείται, αναµφίβολα,
ότι οδήγησε τις εξελίξεις προς την κατεύθυνση της µεταρρύθµι-
σης της ελληνικής στρατιωτικής δικαιοσύνης, αφού σχετικές µε
αυτή διατάξεις περιλήφθηκαν στο Ε’ Τµήµα του Συντάγµατος, µε
τίτλο «Οργάνωση και δικαιοδοσία των δικαστηρίων», το οποίο πε-
ριέχει ρυθµίσεις για τα ποινικά δικαστήρια της χώρας. Και προ-
βλέφθηκε ότι «τα σχετικά µε τη λειτουργία των Στρατοδικείων,
Ναυτοδικείων και Αεροδικείων, στα οποία δεν µπορούν να υπαχ-
θούν ιδιώτες, ρυθµίζονται µε ειδικούς για αυτά νόµους», άρθρο
96 παράγραφος 4 εδάφιο α’ του Συντάγµατος.

Στο άρθρο 96 παράγραφος 5, εν συνεχεία, προβλέφθηκαν για
τους λειτουργούς των στρατιωτικών δικαστηρίων οι ίδιες αυτές
θεµελιώδεις εγγυήσεις λειτουργικής και προσωπικής ανεξαρτη-
σίας µε αυτές που περιβάλλουν και τους λειτουργούς των κοινών
ποινικών διοικητικών και πολιτικών δικαστηρίων.

Στη µακρά περίοδο που µεσολάβησε από τη Γαλλική Επανά-
σταση µέχρι και σήµερα, ενισχύεται η τάση «απογαλακτισµού»
της στρατιωτικής δικαιοσύνης από τους καθαυτό στρατιωτικούς,
ακριβώς γιατί η στρατιωτική δικαιοσύνη δικάζει αδικήµατα τελού-
µενα µόνο από στρατιωτικούς, χωρίς να διαφοροποιείται σε κα-
νένα άλλο σηµείο από την απονοµή της δικαιοσύνης στα υπό-
λοιπα πεδία της κοινωνίας.

Άλλωστε, η ίδρυση Σχολής Στρατιωτικής Νοµικής αυτή την
ανάγκη υπηρετεί και εποµένως οι επαγγελµατίες στρατιωτικοί
δίκην ενόρκων δεν έχουν θέση στην έδρα του δικαστηρίου, καθ’
όσον εξέλιπαν οι λόγοι που τους αναγόρευσαν δικαστές.

Σήµερα, λοιπόν, που οι κοινωνικοπολιτικές αιτίες που γέννησαν
τον θεσµό της στρατιωτικής δικαιοσύνης έχουν αλλάξει άρδην
και οι σύγχρονες αντιλήψεις για αυτόν τον τοµέα απονοµής της
δικαιοσύνης επηρεάστηκαν και αυτές, µε τη σειρά τους, από την
κυρίαρχη άποψη ότι, ως τοµέας δικαιοσύνης, πρέπει να απονέ-
µεται µόνο από δικαστές, έφτασε η ώρα να τροποποιηθεί το
άρθρο 96 παράγραφος 5 του Συντάγµατος, έτσι ώστε τα στρα-
τιωτικά δικαστήρια να συγκροτούνται από µέλη του Δικαστικού
Σώµατος των Ενόπλων Δυνάµεων, για τα οποία µέλη πρέπει να
προβλεφθούν οι ίδιες εγγυήσεις προσωπικής και λειτουργικής
ανεξαρτησίας µε τους συναδέλφους των λοιπών δικαστηρίων.

Αυτή η ρύθµιση είναι ώριµο αίτηµα της κοινωνίας, αλλά και των
ίδιων των δικαστικών λειτουργών, έτσι ώστε σήµερα η αναθεω-
ρητική διαδικασία να έχει την ευχέρεια να συγχρονίσει τον βη-
µατισµό της µε την υπαρκτή κοινωνική ανάγκη.

Στην προτεινόµενη ρύθµιση αποτυπώνεται η διαλεκτική πορεία
της αποστρατιωτικοποίησης της στρατιωτικής δικαιοσύνης, ώστε
να καταστεί δικαιοσύνη απονεµόµενη από δικαστές σε πολίτες

που φέρουν την ιδιότητα του στρατιωτικού.
Η πρότασή µας για τροποποίηση του σχετικού άρθρου λει-

τουργεί ακριβώς προς την κατεύθυνση αυτή, της περιβολής, δη-
λαδή, όλων ανεξαιρέτως των συνταγµατικών εγγυήσεων της
προσωπικής και της λειτουργικής ανεξαρτησίας της στρατιωτι-
κής δικαιοσύνης, συµπεριλαµβανοµένων και των διατάξεων περί
αποδοχών.

Άλλωστε, ο όρος «στρατιωτικός δικαστής» δεν εκφράζει τη
στρατιωτική ιδιότητα του δικαστή, αλλά τον λειτουργικό του
ρόλο. 

Εποµένως πρόκειται για µία πρόταση που αναβαθµίζει την εν
γένει λειτουργία της δικαστικής εξουσίας, θεραπεύει µία χρόνια
αδικία, αλλά έχει και µία περαιτέρω σηµαντική διάσταση. Ούτε
συµβολικά ούτε ουσιαστικά δεν νοείται σε δηµοκρατικό ευρω-
παϊκό κράτος να διατηρούνται οποιεσδήποτε διακρίσεις στις πα-
ρεχόµενες συνταγµατικές εγγυήσεις των δικαστικών λειτουργών.

Στην κατεύθυνση αυτή θεωρούµε ότι η προτεινόµενη τροπο-
ποίηση αναβαθµίζει την ποιότητα και το κύρος της δικαστικής
λειτουργίας συνολικά, καθώς αίρει τις υπάρχουσες ανισότητες.

Σε ό,τι αφορά το 110Α και τον θεσµικό ρόλο των ανεξάρτητων
αρχών στην ελληνική έννοµη τάξη -για να µην καταχρώµαι του
χρόνου και παίρνω τον ζωτικό χρόνο των συναδέλφων, οι οποίοι
και από χθες αναµένουν-, θέλω να πω ότι ουσιαστικά είναι ένας
τρόπος για να συµφωνήσουµε να βοηθήσουµε τη λειτουργία της
δηµόσιας διοίκησης εκεί όπου χωλαίνει. 

Θέλω να πω ότι, ουσιαστικά, πρέπει να µην έχουµε πληθώρα
και πληθωρισµό τέτοιων αρχών. Γι’ αυτό έχουµε θέσει τις προ-
ϋποθέσεις από την απόφαση της Βουλής για την ίδρυσή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και για να µην ξεπεράσω τον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε, να
πω µόνο ότι κάνουµε µία ρύθµιση, στην οποία λέµε ότι ειδικά για
τις ανεξάρτητες αρχές θα πρέπει να αποφασίζεται µε απόφαση
της Βουλής, µε αυξηµένη πλειοψηφία. Πλέον δε αυτού, η διοί-
κησή τους θα πρέπει να ορίζεται µε την απόφαση των 4/5. 

Εφόσον, λοιπόν, εντός οκταµήνου από τη λήξη της θητείας
των απερχοµένων µελών της ανεξάρτητης αρχής δεν επιτευχθεί
απαρτία των 4/5 και εντός τριάντα ηµερών -προσθέτω για την
αρτιότητα της νοµοτεχνικής διατύπωσης- θα πρέπει να πάµε
στην πλειοψηφία των 3/5.

Με αυτές τις προτάσεις ολοκληρώνω την εισήγησή µου. 
Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους, το Προ-

εδρείο και τους εισηγητές για µια εξαιρετική διαδικασία, τόσο
επί της συζήτησης στην Επιτροπή της Αναθεώρησης του Συν-
τάγµατος όσο και σε αυτή καθαυτή την Ολοµέλεια του Σώµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-
δική εισηγήτρια από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Ζέττα Μακρή. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι εµείς που

είχαµε την τιµή να συµµετέχουµε στην Επιτροπή Αναθεώρησης
του Συντάγµατος, πολλές φορές στις εισηγήσεις µας και στις το-
ποθετήσεις µας κάναµε αναδροµή και αποτιµήσαµε, ουσιαστικά,
τις προηγούµενες τρεις Αναθεωρήσεις από το 1975 µέχρι σή-
µερα. Και το κάναµε αξιολογώντας τις τάσεις των εποχών κατά
τη διάρκεια των οποίων αυτές συντελέσθηκαν, τη συσσωρευµένη
εµπειρία που αποκτήθηκε, αλλά και τα κεκτηµένα που κατά χρο-
νικά διαστήµατα κατακτήθηκαν.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να είµαστε ει-
λικρινείς µε την ελληνική κοινωνία. Η συγκεκριµένη Αναθεώρηση
κατ’ αρχάς επιτελείται σε ένα περιβάλλον διεθνοποιηµένης πλέον
συνταγµατικής τάξης. Το ίδιο το εθνικό Σύνταγµα διεθνοποιείται,
καθώς βρίσκεται υπό την επιρροή πλέον του Δικαίου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, του Διεθνούς Δικαίου και ιδίως της Ευρωπαϊκής
Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πλέον, ακολου-
θούν τον ρου της σύγχρονης τάσης, το φαινόµενο που επιστη-
µονικά ονοµάζεται «πολυεπίπεδος συνταγµατισµός», δηλαδή,
λόγω της επήρειας των παραπάνω διεθνών δικαιοκρατικών κα-
νόνων, σχετικοποιείται η αξία του εθνικού Συντάγµατος.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όµως, η σηµασία του παραµένει εξαιρετικά σηµαντική στα θέ-
µατα που συνδέονται µε την εθνική συνταγµατική ταυτότητα, την
οποία προστατεύουν -και οφείλουν να προστατεύουν- όλα τα
κράτη, ακόµη και τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί
ακριβώς συνδέεται µε την εθνική κυριαρχία.

Συνεπώς η συνταγµατική Αναθεώρηση είναι πάρα πολύ σηµαν-
τική και δεν γίνεται συχνά.

Παρ’ όλα αυτά, στο πέρασµα του χρόνου, από τη µία Αναθεώ-
ρηση στην άλλη, πολλές άτυπες συνταγµατικές Αναθεωρήσεις
µπορούν να τελεστούν µέσα από τον δικαστικό έλεγχο της συν-
ταγµατικότητας και την ερµηνεία των δικαστηρίων, από το Ευ-
ρωπαϊκό και Διεθνές Δίκαιο ή µέσα από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.

Κάπως έτσι, λοιπόν, ατύπως συνταγµατικά, οι ανεξάρτητες
αρχές έκαναν δειλά την εµφάνισή τους στην ελληνική έννοµη
τάξη στη δεκαετία του 1980, αρχικά ως ανεξάρτητες διοικητικές
αρχές, ενώ στη συνέχεια κάποιες από αυτές κατοχυρώθηκαν από
το ίδιο το Σύνταγµα µε την Αναθεώρηση του 2001. Από το συν-
ταγµατικό κείµενο ο όρος «διοικητικές» απαλείφθηκε, προκειµέ-
νου να δοθεί µεγαλύτερη έµφαση στον όρο «ανεξαρτησία». 

Με το άρθρο 101Α του Συντάγµατος, σε συνδυασµό µε τις ει-
δικές διατάξεις που αφορούν σε κάθε αρχή, ρυθµίζονται τα βα-
σικά θεσµικά χαρακτηριστικά, καθώς και θέµατα σχετικά µε τις
θητείες των οριζόµενων µελών των Δ.Σ., το προσωπικό και τον
καθορισµό των προσόντων των µελών των ανεξάρτητων αρχών.

Η προφανής ανάγκη για την ενσωµάτωση των ανεξάρτητων
αρχών στην ελληνική έννοµη τάξη εδράζεται πρωτίστως στην
αποτελεσµατική προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων, τα ο-
ποία, εξαιτίας της ραγδαίας τεχνολογικής εξέλιξης, έπρεπε να
ενδυθούν µε πρόσθετες θεσµικές εγγυήσεις, ακριβώς γιατί
υπάρχουν νέου τύπου απειλές, όπως, για παράδειγµα, οι τηλε-
πικοινωνίες ή το απόρρητο του ιδιωτικού βίου.

Συνεπώς θα πρέπει να υπάρχουν πρόσθετες θεσµικές εγγυή-
σεις, προκειµένου να αποτραπούν και να ελεγχθούν αυτές οι
απειλές στους τοµείς που µόλις ανέφερα ενδεικτικά.

Η άλλη ανάγκη που εξυπηρετείται έρχεται να καλύψει αδυνα-
µίες και ανεπάρκειες που παρατηρούνται στην πολιτική εξουσία
και οι οποίες συνδέονται µε την κρίση που περνάει η σύγχρονη
αντιπροσωπευτική κοινοβουλευτική δηµοκρατία. 

Η δηµιουργία των ανεξάρτητων αρχών είναι απόρροια της
ανάγκης των ίδιων των πολιτικών οργάνων των κρατών να ουδε-
τεροποιήσουν πολιτικά πολύ σοβαρούς τοµείς της κρατικής
εξουσίας, τοµείς για τους οποίους αισθάνονται αµηχανία ως
προς τη διαχείρισή τους ή αδυναµία προστασίας και εφαρµογής
της αξιοκρατίας και της ουδετερότητας στη δηµόσια διοίκηση,
για θέµατα τα οποία σχετίζονται µε τη λειτουργία πολύ κρίσιµων
τοµέων της αγοράς.

Οι ανεξάρτητες αρχές είναι, συνεπώς, µια µορφή ενίσχυσης
και θωράκισης του δικαιοκρατικού φαινοµένου.

Επίσης, προφανείς είναι και οι τεχνικοί λόγοι για τους οποίους
οδηγούµαστε στους ολοένα και περισσότερους σχηµατισµούς
ανεξάρτητων αρχών. Η αµερόληπτη συγκρότηση των στελεχών,
το υψηλότατο επίπεδο από πλευράς προσόντων, το ανταγωνι-
στικό πλεονέκτηµα έναντι των άλλων να εκδίδουν πράξεις µε
πληρέστατη αιτιολογία, είναι µερικοί από αυτούς. 

Tέλος, όσον αφορά στην τυπολογία τους, οι αρχές αρχικώς
ταξινοµήθηκαν σε τέσσερις µεγάλες κατηγορίες, που αργότερα
για λόγους συντοµίας και πρακτικότητας συµπτύχθηκαν σε δύο:
στις συνταγµατικά κατοχυρωµένες και στις µη συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένες. 

Η πρώτη αρχική κατηγορία εκ των τεσσάρων περιλαµβάνει
ανεξάρτητες αρχές που λειτουργούν ως θεσµικές εγγυήσεις για
τα συνταγµατικά δικαιώµατα. Είναι η Αρχή Προστασίας των Προ-
σωπικών Δεδοµένων, η Αρχή Προστασίας του Απορρήτου των
Επικοινωνιών. 

Στη δεύτερη µεγάλη κατηγορία περιλαµβάνονται οι αρχές που
ασκούν εποπτεία στη δηµόσια διοίκηση, όπως είναι ο Συνήγορος
του Πολίτη και το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού, το
οποίο δεν ονοµατίζεται µέσα στο Σύνταγµα, αλλά ευθέως παρα-

πέµπει εκεί το αναθεωρηµένο άρθρο 103 παράγραφος 7 του
Συντάγµατος.

Η τρίτη µεγάλη κατηγορία είναι οι ανεξάρτητες αρχές που
ασκούν εποπτεία στη λειτουργία της αγοράς και που δεν είναι
µεν συνταγµατικά κατοχυρωµένες, όπως η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπι-
κοινωνιών και Ταχυδροµείων, αλλά είναι οπωσδήποτε συνταγµα-
τικά απολύτως ανεκτές και επιθυµητές.

Τέλος, υπάρχει και η κατηγορία που περιλαµβάνει της µεικτής
φύσης ανεξάρτητες αρχές, που συνδυάζει τα χαρακτηριστικά και
των τριών προηγούµενων κατηγοριών, όπως είναι το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης.

Το πρώτο ζήτηµα που καλούµαστε να απαντήσουµε είναι αν
θα υπάρχει κάποια ρύθµιση για τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες
αρχές, αφού το Σύνταγµα κατοχυρώνει µόνο τις τέσσερις που
προανέφερα. Η απάντηση είναι προφανής: Καλύπτονται τόσο
από το άρθρο 56 παράγραφος 3 του Συντάγµατος όσο και από
τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Όσον αφορά στον ορισµό της θητείας των µελών, το συγκε-
κριµένο ζήτηµα είναι εξαιρετικής σηµασίας, καθώς ταλάνιζε τα
προηγούµενα χρόνια αρκετά τον δηµόσιο βίο µας. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι η καθυστέρηση της διαδικασίας ανανέ-
ωσης του Δ.Σ. του ΕΣΡ, όπως και άλλων αρχών. Να υπενθυµίσω
ότι ακόµη και δυσπιστία εκφράστηκε από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση στη Διάσκεψη των Προέδρων ως προς το αν είναι ικανή
η τελευταία να επιλέγει αξιοκρατικά και έγκυρα, µε αυξηµένη
πλειοψηφία των 4/5, τα πρόσωπα που στελεχώνουν τις ανεξάρ-
τητες αρχές. Φτάσαµε στο σηµείο αποφάσεις του Σ.τ.Ε. να ακυ-
ρώνουν τις αποφάσεις των ανεξάρτητων αρχών, λόγω µη
νόµιµης σύνθεσης, καθώς η θητεία των µελών είχε λήξει. 

Αυτή η οιονεί οµηρία δεν είναι καθόλου ευχάριστη, αλλά ούτε
και θεσµικά αλυσιτελής. Για τον λόγο αυτό, εκτός από την επι-
κουρική συνδροµή του ν.3051/2002 και του πιο πρόσφατου
ν.4055/2012, για την παράταση της θητείας των υπαρχόντων µέλ-
λον µέχρι να οριστούν τα νέα, θα ήταν συνετή η αναθεώρηση του
άρθρου 101Α ως προς τη µείωση του ποσοστού συναίνεσης που
απαιτείται στον θεσµό της Διάσκεψης των Προέδρων από τα
ισχύοντα 4/5 στα 3/5, προκειµένου να µη δηµιουργηθούν στο
µέλλον και άλλες δυσλειτουργίες.

Σε ότι αφορά το άρθρο 96 παράγραφος 5 καλύφθηκε και από
τον εισηγητή µας και από τον ειδικό εισηγητή, τον κ. Δαβάκη. 

Για τα άρθρα που περιέχουν µεταβατικές διατάξεις, των
οποίων έχει προ πολλού λήξει η ρυθµιστική ισχύς τους από το
1975 ή από το 1967, προφανώς και θα πρέπει να προχωρήσουµε
στην κατάργησή τους.

Τέλος, σε ότι αφορά τα άρθρα 101 και 102 θα λέγαµε ότι η
προηγούµενη πλειοψηφία ήθελε να τα αναθεωρήσει, περισσό-
τερο ορµώµενη από τις πάγιες ιδεολογικές τοποθετήσεις που
έχει η Αριστερά, παρά λόγω σοβαρών παθογενειών που τυχόν
παρουσιάζουν. 

Εάν εξετάσουµε προσεκτικά το σύνολο του άρθρου 101 ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης του 1975 έχει κάνει µία εξαιρετική προ-
σέγγιση, πλήρη και µεθοδική, η οποία περιγράφει λακωνικά και
περιεκτικά το αποκεντρωµένο διοικητικό, κρατικό σύστηµα, που
βασίζεται πάνω σε θεµελιώδεις αρχές. Η σοφή και γενική αυτή
προσέγγιση προσφέρει στον κοινό νοµοθέτη τις βασικές θεµε-
λιώδεις επιλογές που πρέπει να εφαρµόζει και να παίρνει τα
µέτρα εκείνα τα οποία κάθε φορά είναι σύµφωνα µε τις µεταβαλ-
λόµενες ιστορικές, κοινωνικές και πολιτικές συνθήκες που επι-
κρατούν στη χώρα. Άρα, λοιπόν, σε αυτό το θέµα δεν νοµίζω ότι
χωρεί οποιαδήποτε -ούτε υπάρχει- παραµικρή δυνατότητα, είτε
για συµπλήρωση, είτε για προσθήκες, είτε για τροποποιήσεις, ας
την αφήσουµε τη διάταξη όπως είναι, να λειτουργεί.

Στο θέµα που αφορά στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, το άρθρο 102, επίσης ο συνταγµατικός νοµοθέτης εποί-
ησε µε σοφία. Η διάταξη του άρθρου 102 ορίζει ότι οι αρχές και
τα όργανα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης εκλέγονται
µε µυστική και καθολική ψηφοφορία. Γιατί θα πρέπει, λοιπόν, να
προβλέπεται από τον συνταγµατικό νοµοθέτη το αναλογικό σύ-
στηµα;

Να θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στις πρόσφατες
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εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης το εκλογικό σύστηµα που
εφαρµόστηκε ήταν αυτό της απλής αναλογικής, µε τα γνωστά
αδιέξοδα που δηµιούργησε και ανάγκασε τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση να ψηφίσει τον πρώτο της νόµο που αφορούσε στην κυβερ-
νησιµότητα των δήµων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Συνεπώς, µετά από όλες αυτές τις περιπέτειες, η Νέα Δηµο-
κρατία δεν προτείνει την αναθεώρηση της παραγράφου 2, του
συγκεκριµένου άρθρου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επίτευξη ευρύτατης συναίνε-
σης, όταν την προσεχή Δευτέρα θα κληθούµε να ψηφίσουµε τις
διατάξεις της συνταγµατικής µεταρρύθµισης, µε κορυφαία αυτή
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και της ψήφου των Ελ-
λήνων εκτός επικρατείας, συνιστά βήµα αναβάθµισης του πολι-
τικού µας πολιτισµού. Οι λύσεις και διευκολύνσεις µέσω του
προτεινόµενου κανονιστικού περιεχοµένου του Συντάγµατος από
τη Νέα Δηµοκρατία θα αναβαθµίσουν και τον νοµικό µας πολιτι-
σµό. Το momentum προσφέρεται προς τούτο και το επιβάλλει.
Aν χαθεί, θα χαθεί για όλους µας και για όλα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε την κ. Ζέττα Μακρή και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Δρίτσας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτή την τελική φάση, πλέον, της συζήτησης για τη συν-

ταγµατική Αναθεώρηση έχουµε εισέλθει ήδη και στην ενότητα
που αφορά κυρίως τα θέµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης για τα
οποία και θα µιλήσω, δηλαδή, τις προτάσεις για την αναθεώρηση
της παραγράφου 1 του άρθρου 101, της παραγράφου 4 επίσης
του άρθρου 101, την εισαγωγική ερµηνευτική παράγραφο στο
άρθρο 101 και της παραγράφου 2 του άρθρου 102. Και από κει
και πέρα µένουν µία σειρά από καταργούµενες διατάξεις, για τις
οποίες δεν θα χρειαστεί ιδιαίτερη, λεπτοµερέστερη αναφορά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου από την αρχή να
κάνω µία αναφορά στον πολύ σηµαντικό ρόλο που έπαιξαν και
διαδραµάτισαν στην προηγούµενη Βουλή, στην προτείνουσα
Βουλή, τρεις συνάδελφοι Βουλευτές -που πρότειναν τα περισ-
σότερα από αυτά τα άρθρα και τα ενσωµάτωσε η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ στη συνολική µας πρόταση- οι οποίοι δεν
είναι και δεν έχουν εκλεγεί στην παρούσα Βουλή. Οφείλω, όµως,
να το κάνω ακριβώς, γιατί µε ζήλο και µε πολύ µεγάλο µεράκι ερ-
γάστηκαν προς αυτή την κατεύθυνση. Τους αξίζει να κάνω ειδική
αναφορά. Είναι η κ. Μαρία Θελερίτη, Βουλευτής Κορίνθου τότε,
ο κ. Αντώνιος Συρίγος, Βουλευτής Κυκλάδων, και ο κ. Γεώργιος
Τσόγκας, επίσης Βουλευτής Κορινθίας.

Όλη η λογική της προσπάθειας του ΣΥΡΙΖΑ να θέσει στη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση πρόσθετες διατάξεις και συµπληρώσεις
ή αναθεωρητικές ρυθµίσεις, αναφορικά µε τα επίδικα άρθρα, έγ-
κειται στο γεγονός ότι όχι τόσο εξαιτίας µιας προσέγγισης ότι
απαιτείται µία συνολική, νέα τοµή ή ότι είναι ώριµη µία νέα µε-
γάλη τοµή στα θέµατα της αυτοδιοίκησης αναφορικά µε όσα το
παρόν Σύνταγµα έχει κατοχυρώσει, όσο για τη διαπιστωµένη πια
σε ικανό µήκος χρόνου αδυναµία των ρυθµίσεων αυτών, όπως
ισχύουν, να φέρουν το επαγγελλόµενο από αυτές τις ίδιες δια-
τάξεις και προσδοκώµενο αποτέλεσµα.

Και εξηγούµαι: Αναφορικά µε τα ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε τις αρχές της εγγύτητας ή της επικουρικότητας, κορυ-
φαίας ρύθµισης, που και το Σύνταγµα του 1974 και, εν συνεχεία,
τα υπόλοιπα Συντάγµατα κατοχύρωσαν, πολύ απέχει η εµπειρία
και πρακτική εφαρµογή από την πραγµατική εξαγγελία και κατο-
χύρωση που προανέφερα. Και, βέβαια, υπάρχει πάντα η επιχει-
ρηµατολογία ότι αυτά ανατίθενται στον κοινό νοµοθέτη, το
ακούσαµε και από την κ. Μακρή, τη συνάδελφο από την Πλει-
οψηφία, που µόλις πριν µίλησε.

Το έχουµε ακούσει και στη συνεδρίαση της επιτροπής στις 23
Οκτωβρίου από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, τον κ. Τζαβάρα,
που, αν και ρητά και ο ίδιος παραδέχεται ότι ο κοινός νοµοθέτης
δεν έχει πετύχει πάντα καίριες παρεµβάσεις, παρ’ όλα αυτά, θε-
ωρεί ότι παρέλκει οποιαδήποτε αναδιατύπωση των σχετικών άρ-

θρων, του 101 κυρίως, για το 102 ισχύουν κάποια διαφορετικά
ζητήµατα.

Λέει, επίσης, ο κ. Τζαβάρας ότι ένας σοφός νοµοθέτης του ’75
έκανε µία σοφή επιλογή, εξεφράσθη κατά τρόπο γενικό και µά-
λιστα επέλεξε θεµελιώδεις αρχές στην οργάνωση, αφήνοντας
τον κοινό νοµοθέτη να παίρνει µέτρα, τα οποία θα είναι κάθε
φορά σύµφωνα µε τις µεταβαλλόµενες ιστορικές, κοινωνικές και
πολιτικές συνθήκες που εκάστοτε επικρατούν στη χώρα.

Παρ’ όλα αυτά παραδέχεται ότι οι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ, οι
προτάσεις της προηγούµενης πλειοψηφίας, ενδεχοµένως βε-
βαίως είναι κοινά αποδεκτές από όλες τις πτέρυγες της Βουλής,
µπορούν να συνιστούν µεταρρυθµίσεις, όµως, κατά την άποψη
της τωρινής Πλειοψηφίας δεν χρειάζονται. Για να δούµε, όµως,
εάν πραγµατικά είναι έτσι τα πράγµατα. 

Στο άρθρο 101 του Συντάγµατος στο κεφάλαιο, «Οργάνωση
διοίκησης», αναφέρει στην παράγραφο 1 ότι η διοίκηση του κρά-
τους οργανώνεται σύµφωνα µε το αποκεντρωτικό σύστηµα και
αυτό όντως είναι µία τοµή γενικής αρχής που έχει βοηθήσει τις
εξελίξεις προς την κατεύθυνση της αποκέντρωσης. Κοινός τόπος
είναι όµως ότι αυτό και µόνο, αυτή η πρόβλεψη του Συντάγµα-
τος, ότι η διοίκηση του κράτους οργανώνεται σύµφωνα µε το
αποκεντρωτικό σύστηµα, παρ’ όλο ότι έχουν περάσει πολλές δε-
καετίες και παρά το ότι στη λιτότητα της διατύπωσής του είναι
εύστοχο, εν τούτοις δεν αποδεικνύεται επαρκές. 

Γεννώνται ερωτήµατα για τα ζητήµατα εφαρµογής του Συν-
τάγµατος, εάν αρκεί, δηλαδή, η λιτή κατ’ αρχάς διατύπωση της
συνταγµατικής πρόβλεψης ή εάν χρειάζεται εκ των πραγµάτων
και από την εµπειρία εφαρµογής κάτι περισσότερο, ώστε ο κοι-
νός νοµοθέτης να παρακινείται, αλλά και να έχει σαφέστερη κα-
τεύθυνση στη νοµοθέτηση, ώστε να διαµορφώνεται στην πράξη
µία πραγµατικότητα όπως την επιτάσσει το Σύνταγµα, µε τρόπο
τέτοιο, που να τη λαµβάνει υπ’ όψιν δεσµευτικά το Κοινοβούλιο
όταν νοµοθετεί.

Και γι’ αυτόν τον λόγο η συµβολή µας έγκειται στο ότι σε αυτή
την παράγραφο 1 του άρθρου 101, που η διοίκηση του κράτους
οργανώνεται σύµφωνα µε το αποκεντρωτικό σύστηµα, προτεί-
νουµε να προστεθεί η φράση «µε νόµο ορίζεται το σύστηµα πε-
ριφερειακής οργάνωσης του κράτους», γιατί αυτό τόσα χρόνια,
από το ’74 µέχρι τώρα, δεν έχει επιτευχθεί. Και θα έλεγε κανείς:
«Μα, είναι η αδυναµία του πολιτικού συστήµατος, είναι η ανεπάρ-
κεια του νοµοθετικού έργου, είναι…».

Έχουν, όµως, περάσει πολλά χρόνια, γιατί να µη δώσουµε µία
νέα ώθηση συνταγµατικής κατεύθυνσης, στην οποία όλοι συµ-
φωνούµε, όπως παραδέχονται όλες οι πτέρυγες.

Το ίδιο στην παράγραφο 4 του άρθρου 101, που προβλέπεται
ότι «ο κοινός νοµοθέτης και η διοίκηση, όταν δρουν κανονιστικά,
υποχρεούνται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των
νησιωτικών και ορεινών περιοχών, µεριµνώντας για την…» και
µένει εκεί. 

Έχουµε, επίσης, την εµπειρία ότι ούτε οι νησιωτικές περιοχές
ούτε οι ορεινές έτυχαν -και από την πλευρά του κοινού νοµοθέτη,
αλλά και από την πλευρά της πολιτείας- ολόκληρης εκείνης της
προνοίας που να ταιριάζει µε τη δεσµευτική συνταγµατική επι-
ταγή. Αυτό θα το αγνοήσουµε; Δεν θα θεωρήσουµε ότι το Σύν-
ταγµα εδώ αποδεικνύεται ατελέσφορο, έστω και αν η ευθύνη
ανήκει στο πολιτικό σύστηµα ή στη νοµοθετική λειτουργία;

Και λέµε να προσθέσουµε: «µεριµνώντας για την ολόπλευρη
κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη τους». Δεν είναι καµµία εµ-
βληµατική παρέµβαση, προς Θεού, έχουµε πλήρη επίγνωση.
Είναι, όµως, αυτό που υπό τις δεδοµένες συνθήκες µπορεί ακρι-
βώς να δεσµεύσει τον νοµοθέτη και να δώσει πραγµατική ώθηση.
Θα µπορούσαν να υπάρχουν κι άλλες, καλύτερες προτάσεις.

Επίσης, προτείνουµε την ερµηνευτική προσθήκη να αναγνω-
ρίζεται η ανάγκη προσαρµογής του διοικητικού µοντέλου στο ιδι-
αίτερο περιβάλλον των νησιωτικών και ορεινών περιοχών, µε την
εκπόνηση ειδικών επιχειρησιακών σχεδίων διοίκησης για αυτές
και την παροχή κινήτρων στους δηµοσίους υπαλλήλους που υπη-
ρετούν σε αυτές. 

Δεν το έχουµε όλοι αυτό το πεδίο αναγνωρίσει και στις ορεινές
και στις νησιωτικές περιοχές; Δεν έχουµε δει ότι κατά καιρούς,
ενώ είναι υποχρέωση δεσµευτική από το Σύνταγµα, ποτέ δεν

5122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



υλοποιούνται οι διατάξεις αυτές επ’ ωφελεία των νησιωτικών και
των ορεινών περιοχών;

Και προχωρώ γρήγορα, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για το άρθρο 102 την παράγραφο 2.
«Ώστε οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης που έχουν διοικη-
τική και οικονοµική αυτοτέλεια να εκλέγουν αρχές µε άµεση κα-
θολική και µυστική ψηφοφορία µε αναλογικό εκλογικό σύστηµα,
όπως ο νόµος ορίζει», αυτή είναι η πρότασή µας. Και ο νόµος
αυτός ή ένας άλλος νόµος, εν πάση περιπτώσει, να ορίζει τη συγ-
κρότηση και λειτουργία τοπικών λαϊκών συνελεύσεων, καθώς και
τις προϋποθέσεις και τον τρόπο διεξαγωγής τοπικών δηµοψηφι-
σµάτων και λαϊκών πρωτοβουλιών σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοί-
κησης. Πάρα πολύ κρίσιµο ζήτηµα και για τις αρχές της εγγύ-
τητας και για τις αρχές της αµεσότητας και για τις αρχές της δυ-
νατότητας πραγµατικά να αναδειχθεί η περιφερειακή οργάνωση
της διοίκησης και θα αναβαθµιστεί ο ρόλος της αυτοδιοίκησης
σε όλα τα επίπεδα.

Τέλος, για την κοινωνική συνοχή και για τον εµπλουτισµό των
τοπικών κοινωνιών η συµµετοχή των αλλοδαπών που έχουν συµ-
πληρώσει πενταετή συνεχή και νόµιµη διαµονή στη χώρα να
έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι στις εκλογές
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και να έχουν το δι-
καίωµα να συµµετέχουν στα τοπικά δηµοψηφίσµατα, όπως θα
προβλέπει σχετικός νόµος.

Νοµίζω -και νοµίζουµε- ότι είναι διατάξεις οι οποίες µπορεί -το
επαναλαµβάνω- να µην έχουν ένα κεντρικό, εµβληµατικό χαρα-
κτήρα, έχουν όµως µία πολύ µελετηµένη -µε βάση την ιστορική
εµπειρία στο πεδίο- στόχευση, ικανή να δώσει ιδιαίτερη ώθηση
και στην περιφερειακή οργάνωση -που είναι στοιχείο δηµοκρα-
τίας- και στην περιφερειακή ανάπτυξη και στον ρόλο της τοπικής
αυτοδιοίκησης.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας να ευχαριστήσω και εγώ
όλες και όλους τους συναδέλφους και στην πρώτη προτείνουσα
Βουλή και στην επιτροπή, στην οποία και εκεί συµµετείχα, και
τώρα. Νοµίζω ότι πραγµατικά, παρά τις αντιθέσεις, καταβάλαµε
προσπάθεια να θέσουµε ο καθένας από την πλευρά του µε σο-
βαρότητα και πληρότητα όχι µόνο τους προβληµατισµούς, αλλά
και την τεκµηριωµένη επιχειρηµατολογία για τις αναγκαιότητες
που υπάρχουν αυτή τη στιγµή στη σύγχρονη ελληνική ιστορία
και στην προοπτική της για τη µεταρρυθµίσεις που απαιτεί το
Σύνταγµα.

Δυστυχώς, έχουµε αφήσει πολλά πράγµατα που δεν πετύχαµε
να συγκλίνουµε, τουλάχιστον ας υπερασπιστούµε αυτά στα
οποία µπορέσαµε να συγκλίνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Δρίτσα. Ο κ. Δρίτσας, εκτός από εισηγητής, χρη-
σιµοποίησε και τον χρόνο του ως οµιλητής και τον ευχαριστούµε
γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο
Κυπαρισσίας Μεσσηνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Βι-
λιάρδος από την Ελληνική Λύση. O κατάλογος των οµιλητών από
χθες είναι: ο κ. Αβραµάκης, µετά ο κ. Ζαχαριάδης, ο κ. Γκόκας,
ο κ. Σενετάκης, η κ. Λιακούλη, ο κ. Αµανατίδης, ο κ. Φωτήλας και
ο κ. Καππάτος. Με αυτούς ολοκληρώνουµε και µπαίνουµε στον
σηµερινό κατάλογο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την τελευταία οµι-

λία µου για την κατ’ επίφαση Αναθεώρηση του Συντάγµατος µε
δύο γεγονότα που αναδεικνύουν το αληθινό πρόσωπο µιας Κυ-
βέρνησης, που, ενώ συνέβαλε τα µέγιστα στη χρεοκοπία της

χώρας µας µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, η οποία δεν είναι δυστυχώς µόνο
οικονοµική, αλλά επιπλέον πολιτική, πολιτιστική, ηθική και κοινω-
νική, έχει την απίστευτη αµετροέπεια να ισχυρίζεται σήµερα πως
διαθέτει τις ικανότητες να µας διασώσει.

Χωρίς καµµία διάθεση κινδυνολογίας, θα σας επιστήσω την
προσοχή στο ότι το έθνος µας, εάν συνεχιστεί αυτή η καταστρο-
φική πολιτική, τόσο η οικονοµική όσο και η γεωπολιτική, θα απει-
ληθεί πολύ σοβαρά µε τον αφανισµό του. 

Το πρώτο αφορά τις ακραίες αντιλήψεις της Κυβέρνησης κρί-
νοντας αφ’ ενός µεν από τη δηµιουργία του επιτελικού κράτους
και τα συνεχή νοµοσχέδια µε τις δεκάδες τροποποιήσεις της τε-
λευταίας στιγµής, µε την επίκληση του κατεπείγοντος, και αφ’
ετέρου από τη συµπεριφορά του βασικού εισηγητή της απέναντι
σε ένα µέλος και σε ένα κόµµα της ελληνικής Βουλής. 

Το δεύτερο έχει σχέση µε τον προϋπολογισµό, από τον οποίο
φαίνεται καθαρά πως έχει την πρόθεση να συνεχίσει το ξεπού-
ληµα της δηµόσιας περιουσίας, ενώ ταυτόχρονα δροµολογεί
από τις αρχές του 2020 το ξεπούληµα της ιδιωτικής µε τις δεκά-
δες χιλιάδες πλειστηριασµούς που θα διενεργήσουν οι αφελλη-
νισµένες τράπεζες, εκείνες οι τράπεζες που σχεδιάζει επιπλέον
να προικίσει ξανά όχι µε τα 9 δισεκατοµµύρια ευρώ που είχε ανα-
κοινώσει για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», αλλά µε 12 δισεκατοµµύρια
ευρώ, διαπιστώνοντας πως οι Έλληνες έχουν πια συνθηκολογή-
σει και αποδέχονται τα πάντα µε σκυφτό το κεφάλι. 

Δυστυχώς, όπως διαπιστώσαµε κατά τη συζήτηση του απολο-
γισµού του 2017, η Κυβέρνηση πιστεύει -απόλυτα λανθασµένα-
πως το πρόβληµα της Ελλάδας δεν είναι ούτε το δυσθεώρητο
δηµόσιο χρέος ούτε το µοναδικό στην ιστορία κόκκινο ιδιωτικό,
αλλά οι επενδύσεις και µάλιστα οι ξένες, παρά το ότι γνωρίζει
πως ποτέ δεν ξεπέρασαν το 2% του ΑΕΠ έναντι σχεδόν του 25%
των εγχώριων. Πιστεύει, δηλαδή, στην προσφορά, όταν ακόµη
και ένα µικρό παιδί γνωρίζει -το αργότερο µετά τη Μεγάλη
Ύφεση των Ηνωµένων Πολιτειών το 1930- ότι η ζήτηση είναι αυτή
που µπορεί να διασώσει µία χώρα από τη στιγµή εκείνη και µετά,
που έχει βυθιστεί στην ύφεση. 

Ειδικότερα, απαιτείται ανταγωνιστική µε τις γύρω χώρες φο-
ρολογία και δηµόσιες επενδύσεις, έτσι ώστε να υπάρξουν δου-
λειές, να δηµιουργηθεί εγχώρια ζήτηση και να ακολουθήσει ο
ιδιωτικός τοµέας. Πόσω µάλλον όταν η ξένη ζήτηση είναι όνειρο
θερινής νύχτας, αφ’ ενός µεν επειδή η Ευρωπαϊκή Ένωση -και ο
πλανήτης επίσης- οδηγείται ξανά σε ύφεση, αφ’ ετέρου λόγω
του ότι η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας µας έχει χαθεί, παρά
την κατακόρυφη µείωση του κόστους εργασίας ανά µονάδα πα-
ραγοµένου προϊόντος, εξαιτίας του ότι οι εγχώριες επενδύσεις
µειώθηκαν πολύ περισσότερο.

Αναφέρει, λοιπόν, µε την υπερηφάνεια του αδαούς ή του δου-
λοπρεπούς, πως το δηµόσιο θα εισπράξει το 2020 ένα ποσόν της
τάξεως των 2,44 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τις ιδιωτικοποιήσεις
που θα δροµολογήσει το ΤΑΙΠΕΔ, χωρίς όµως να µας λέει πως
το ΤΑΙΠΕΔ είναι µία ξένη επιχείρηση, ένας σύνδικος πτώχευσης
των δανειστών, µε την εντολή να ξεπουλήσει αυτά που του έχει
µεταβιβάσει η Ελλάδα, χωρίς καν να εκτιµήσει την αξία τους: λι-
µάνια, µαρίνες, ενεργειακές εταιρείες, κοιτάσµατα φυσικού αε-
ρίου, νερά, ηλεκτρισµό, αυτοκινητοδρόµους -όπως την Εγνατία-,
τρένα, λαχεία, ραδιοσυχνότητες, τράπεζες, ακίνητα και ό,τι άλλο
διαθέτει η Ελλάδα, ενώ τα έσοδα θα οδηγηθούν στο εξωτερικό,
στραγγαλίζοντας ακόµη περισσότερο τη ρευστότητα της οικο-
νοµίας µας.

Η Κυβέρνηση δεν διστάζει ακόµα και να δηµιουργήσει µια
αγορά χρηµατιστηριακών παραγώγων στον τοµέα της ενέργειας,
παρά το ότι θα πρέπει να γνωρίζει ότι ακριβώς αυτά τα παρά-
γωγα χρεοκόπησαν την Καλιφόρνια, την πέµπτη µεγαλύτερη οι-
κονοµία του πλανήτη, η οποία ξεπερνάει ακόµη και τη Μεγάλη
Βρετανία. 

Έτσι, φυσικά η Ελλάδα θα έχει ανάπτυξη, αλλά τέτοια ανά-
πτυξη, που δεν θα ωφελήσει καθόλου τους Έλληνες. Αντίθετα
θα τους οδηγήσει στον αφανισµό, χωρίς καµµία διάθεση υπερ-
βολής, αφού οι νέοι ιδιοκτήτες της χώρας θα έχουν κάθε συµ-
φέρον να απασχολούν φθηνούς ξένους µετανάστες, οι οποίοι
ήδη κατακλύζουν την Ελλάδα, µε ευθύνη προφανώς της σηµερι-
νής Κυβέρνησης, αφού οι µεταναστευτικές φορές έχουν αυξηθεί
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κατά 200% από τότε που ανέλαβε την εξουσία. 
Όσον αφορά το θέµα του Συντάγµατος, διαπιστώνεται αµέσως

πως αποτελεί µία αγωνιώδη προσπάθεια διατήρησης του χρεο-
κοπηµένου πολιτικού συστήµατος, το οποίο θέλει να νοµιµοποι-
ήσει τις εγκληµατικές του ενέργειες, επικαλούµενο κάθε φορά
την κατ’ επίφαση Αριστερά, τον ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή, που πρόδωσε
τόσο την Ελλάδα όσο και την ιδεολογία του. Το γεγονός αυτό
φαίνεται σε όλες τις επιτροπές της Βουλής, που η Νέα Δηµοκρα-
τία αιτιολογεί το ξεπούληµα ή όλα τα άλλα µέτρα που υιοθετεί
κατ’ εντολήν των επιτηρητών της χώρας, λέγοντας µονότονα πως
το ίδιο έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, σαν να είναι ο ΣΥΡΙΖΑ η Ελλάδα. 

Αυτό που χρειάζεται, όµως, η Ελλάδα δεν είναι η επανάληψη
του ίδιου πειράµατος για πολλοστή φορά µε τα ίδια σάπια υλικά,
περιµένοντας ανόητα ένα διαφορετικό αποτέλεσµα, αλλά ένας
νέος τρόπος οργάνωσης του κράτους. Ο τρόπος αυτός θα πρέ-
πει να στηρίζεται στους εξής πέντε βασικούς κανόνες: πρώτον,
σε µία ισχυρή και σταθερή εκτελεστική εξουσία, δεύτερον, σε
µία ανεξάρτητη και ισχυρή Βουλή, που θα απεικονίζει αριθµητικά
τις ακριβείς ιδεολογικές αντιλήψεις των πολιτών, τρίτον, σε µία
πραγµατικά ανεξάρτητη και αυτοελεγχόµενη δικαιοσύνη, τέταρ-
τον, σε µία ισχυρότατη και ανεξάρτητη τοπική αυτοδιοίκηση και,
πέµπτον, και σηµαντικότερο, στην άµεση συµµετοχή των πολιτών
σε όλες τις εξουσίες.

Σε ό,τι αφορά τον πρώτο άξονα, εάν διενεργήσουµε µία δηµο-
σκόπηση ή ένα δηµοψήφισµα, θα διαπιστώσουµε πως οι Έλλη-
νες πολίτες προτιµούν την προεδρική δηµοκρατία. Σε ό,τι αφορά
τον δεύτερο, η πλειοψηφία των Ελλήνων είναι υπέρ της απλής
αναλογικής. Σχετικά µε τον τρίτο, κυριολεκτικά οι πάντες θέλουν
µία πραγµατική και όχι µόνο στα λόγια ανεξάρτητη και ισχυρή δι-
καιοσύνη. Σε ό,τι αφορά στον τέταρτο, στον οποίο θα αναφερ-
θούµε στη συνέχεια, όλοι επιθυµούν µια ισχυρή και ανεξάρτητη
τοπική αυτοδιοίκηση. Τέλος, σε ό,τι αφορά τον πέµπτο και ση-
µαντικότερο, τη συµµετοχή δηλαδή των πολιτών στη διακυβέρ-
νηση της χώρας, είναι απαίτηση του συνόλου της ελληνικής
κοινωνίας, η οποία γνωρίζει πια πως είναι ο µοναδικός τρόπος
για να ανακάµψει η Ελλάδα και να µη χρεοκοπήσει ποτέ ξανά.

Εάν δροµολογηθούν όλα αυτά σωστά και µεθοδικά, η Ελλάδα
δεν θα ανακτήσει µόνο την εθνική της κυριαρχία, την ανεξαρτη-
σία, την ελευθερία και την υπερηφάνειά της, δεν θα επιστρέψουν
µόνο τα παιδιά µας στην πατρίδα τους, συµβάλλοντας στην ανοι-
κοδόµησή της, αλλά θα εξελιχθεί στην ωραιότερη, στην πλου-
σιότερη και στην πιο ευτυχισµένη χώρα του πλανήτη, κάτι που
σίγουρα οφείλουµε στους προγόνους µας, που µας κληροδότη-
σαν ένα µοναδικό στην ιστορία πολιτισµό, αλλά και στα παιδιά
µας, που τα καταδικάσαµε σε µία οδύνη δίχως τέλος, λόγω της
απίστευτης ανευθυνότητάς µας τα τελευταία σαράντα χρόνια. 

Έρχοµαι τώρα στα σηµερινά άρθρα. Το 101Α αναφέρεται στις
ανεξάρτητες αρχές. Η πλειοδοσία στη δηµιουργία ανεξάρτητων
αρχών, οι οποίες είναι σχετικά πρόσφατος θεσµός, τεκµηριώνει
δύο εκδοχές: είτε ότι η κοινοβουλευτική δηµοκρατία αντιµετω-
πίζει πλέον προβλήµατα στη λειτουργία της και καλεί άλλους να
της τα λύσουν είτε ότι αυτές οι αρχές επιβάλλονται γενικότερα
και όχι µόνο στην Ελλάδα από τις δυνάµεις της παγκοσµιοποί-
ησης, µε στόχο να ατονήσει σταδιακά και να καταλυθεί η εξουσία
του εθνικού κράτους. Θεωρούµε πως συµβαίνουν και τα δύο, µε
κριτήριο τα είδη των ανεξάρτητων αρχών που δηµιουργούνται,
καθώς επίσης τις αποφάσεις που λαµβάνουν συνήθως εναντίον
των βασικών χαρακτηριστικών του εθνικού κράτους. Πρόσφατο
παράδειγµα στην Ελλάδα η απόφαση για το µάθηµα των Θρη-
σκευτικών στα σχολεία.

Φαίνεται, λοιπόν, καθαρά πως τα χαρακτηριστικά των αποφά-
σεων που παίρνουν κινούνται στη λογική της open society, στη
λογική, δηλαδή, της ελεύθερης διακίνησης κεφαλαίων, εµπορευ-
µάτων και ανθρώπων, δύστυχων µεταναστών.

Ακριβώς αυτά, όµως, είναι τα χαρακτηριστικά της παγκοσµιο-
ποίησης, µε στόχο την κατάλυση του εθνικού κράτους. Η άποψή
µας είναι ότι, αντί να δηµιουργούµε συνεχώς ανεξάρτητες αρχές
για να επιλύουµε δυσλειτουργίες του κοινοβουλευτικού συστή-
µατος, θα ήταν καλύτερα να βελτιώσουµε τους δηµοκρατικούς
θεσµούς, κυρίως µέσω της συµµετοχής των πολιτών στην πολι-
τική.

Ειδικά όσον αφορά την αναθεώρηση του άρθρου 101Α, έχου-
µε να παρατηρήσουµε τα εξής:

Πρώτον, έρχεται προς αναθεώρηση µε την ισχυρή πλειοψηφία
των διακοσίων τριάντα δύο Βουλευτών, εάν δεν κάνω λάθος, γε-
γονός που σηµαίνει πως επαφίεται στην αποκλειστική βούληση
της Νέας Δηµοκρατίας να το διαµορφώσει όπως θέλει.

Δεύτερον, στην παράγραφο 2 του άρθρου προτείνεται να
ιδρύονται ανεξάρτητες αρχές µε νόµο που θα ψηφίζουν εκατόν
ογδόντα Βουλευτές. Συµφωνούµε αναγκαστικά µε τη σκέψη της
πρότασης που έρχεται προς συζήτηση, αλλά προτείνουµε να
προστεθεί ένα νέο εδάφιο, που θα ορίζει ότι για τη δηµιουργία
νέων ανεξάρτητων αρχών, πέραν αυτών που προβλέπονται από
το Σύνταγµα, θα απαιτείται η ψήφος διακοσίων Βουλευτών.

Τρίτον, όσον αφορά τον διορισµό των µελών της αρχής, προ-
τείνουµε να παραµείνει η παράγραφος 2 του άρθρου ως έχει και
η πλειοψηφία των 4/5 της Διάσκεψης των Προέδρων. Θα πρέπει
η Διάσκεψη των Προέδρων να προσπαθεί να επιτύχει την καλύ-
τερη δυνατή σύνθεση των µελών µιας ανεξάρτητης αρχής και
όχι να αφήνεται ουσιαστικά στην αρµοδιότητα της εκάστοτε πλει-
οψηφίας.

Τέταρτον, συµφωνούµε για την παράγραφο 3 να προστεθεί
νέο εδάφιο, στο οποίο να ορίζεται ότι οι ανεξάρτητες αρχές υπό-
κεινται στον έλεγχο της Βουλής για πράξεις ή παραλείψεις τους.

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 102 για την τοπική αυτοδιοίκηση,
προτείνουµε τα εξής: 

Πρώτον, προτείνουµε πραγµατική αποκέντρωση της άσκησης
της εξουσίας και εγκαθίδρυση της δηµοκρατίας του δήµου και
όχι απλά µία τυπική γραφειοκρατική αποκέντρωση. 

Δεύτερον, λέµε να θεσπιστεί πραγµατικό τεκµήριο αρµοδιότη-
τας υπέρ της τοπικής αυτοδιοίκησης. Δηλαδή, όποια αρµοδιό-
τητα δεν προβλέπεται ρητά ότι ανήκει στην κεντρική κυβέρνηση
εκ του Συντάγµατος να ανήκει στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Τρίτον, προτείνουµε η συλλογή των φόρων να ανατεθεί στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Από τα χρήµατα που θα εισπράττει θα πα-
ρακρατεί το ποσοστό που της αναλογεί βάσει νόµου, ενώ το υπό-
λοιπο θα το αποδίδει στην κεντρική κυβέρνηση, έτσι ώστε να
σταµατήσει η ελεηµοσύνη της τοπικής αυτοδιοίκησης από την
κυβέρνηση.

Τέταρτον, οι αρχές των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
πρέπει να εκλέγονται µε καθολική και µυστική ψηφοφορία από
τους Έλληνες πολίτες, µε δύο ξεχωριστά ψηφοδέλτια: ένα για
τον δήµαρχο ή περιφερειάρχη κατά περίπτωση, οι οποίοι θα
εκλέγονται µε απόλυτη πλειοψηφία, και ένα για τα αντίστοιχα
συµβούλια, για τα οποία θα ισχύει η εκλογή τους µε το σύστηµα
της απλής αναλογικής. Σε περίπτωση που υποψήφιος δήµαρχος
ή περιφερειάρχης αντίστοιχα δεν συγκέντρωσε απόλυτη πλει-
οψηφία, η εκλογή θα επαναλαµβάνεται την επόµενη Κυριακή µε-
ταξύ των δύο σχετικώς πλειοψηφησάντων.

Πέµπτον, µε πρόταση πολιτών που εκπροσωπούν το 5% του
εκλογικού Σώµατος, προτείνουµε να προκηρύσσεται υποχρεω-
τικά δεσµευτικό τοπικό δηµοψήφισµα για οποιοδήποτε τοπικό
θέµα.

Έκτον, προτείνουµε τα αιρετά όργανα της τοπικής αυτοδιοί-
κησης να λογοδοτούν δηµόσια, ενώπιον συνέλευσης των πολι-
τών, και να χάνουν το αξίωµά τους σε περίπτωση ποινικής
καταδίκης τους για αδικήµατα που θα προβλέπει σχετικός νόµος
περί λογοδοσίας.

Έβδοµον, προτείνουµε οποιοδήποτε περιουσιακό στοιχείο
υπάρχει µέσα στην επικράτεια ενός Οργανισµού Τοπικής Αυτο-
διοίκησης -εκτός εκείνων, βέβαια, της εθνικής άµυνας, των εθνι-
κών δικτύων ενέργειας, τηλεπικοινωνιών, εθνικών οδών και
σιδηροδρόµων- να περιέλθει στην κυριότητα και στη διαχείριση
του αντίστοιχου Οργανισµού Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Κλείνοντας, προφανώς είµαστε υπέρ της συνταγµατικής κα-
θιέρωσης του αναλογικού συστήµατος στις εκλογές για την το-
πική αυτοδιοίκηση. Είµαστε, επίσης, υπέρ των τοπικών δηµο-
ψηφισµάτων µε την πρωτοβουλία των πολιτών, αλλά θα πρέπει
αυτά να είναι δεσµευτικά, τόσο όσον αφορά την πρόταση για τη
διεξαγωγή τους όσο και το αποτέλεσµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Ένα λεπτό χρειάζοµαι, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, όµως, ο νόµος ΣΥΡΙΖΑ για την τοπική αυτοδιοίκηση

έχει τόσες προϋποθέσεις για τη διεξαγωγή των δηµοψηφισµά-
των, ώστε στην πράξη να τα αναιρεί.

Τέλος, είµαστε υπέρ της θέσπισης τοπικών λαϊκών συνελεύ-
σεων, µε αποφασιστικές όµως αρµοδιότητες, κατά τα πρότυπα
της Ελβετίας.

Από την άλλη πλευρά διαφωνούµε µε την ψήφο των αλλοδα-
πών για την τοπική αυτοδιοίκηση, θεωρώντας πως πρέπει να ψη-
φίζουν µόνο εκείνοι οι Έλληνες πολίτες που είναι εγγεγραµµένοι
στους σχετικούς εκλογικούς καταλόγους. Ήδη κυκλοφόρησε η
πληροφορία ότι οι εγγεγραµµένοι αλλοδαποί στους εκλογικούς
καταλόγους της χώρας µας ανέρχονται στις διακόσιες είκοσι χι-
λιάδες. Ας µη συγχέουµε εδώ τη δηµοκρατία µε την αλλοίωση
του έθνους. Κάτι τέτοιο θα ήταν εξαιρετικά επικίνδυνο.

Οι ακριβείς προτάσεις µας πάντως για όλα τα άρθρα έχουν
αναλυθεί διεξοδικά από τον εισηγητή µας και έχουν κατατεθεί,
οπότε δεν χρειάζεται να τις επαναλαµβάνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Αβραµάκης έχει τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκ-

φράσω τη βαθιά µου ικανοποίηση που ως Βουλευτής συµµετέχω
στην κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, αυτή της Αναθεώ-
ρησης του Συντάγµατος. Το Σύνταγµα είναι ένα πλαίσιο που ορί-
ζει το πολίτευµά µας, τη δηµοκρατία. Αποτελεί το κείµενο βάσει
του οποίου ορίζεται και οφείλει να λειτουργεί η δηµοκρατία στη
χώρα µας. Είναι το κείµενο βάσει του οποίου αναγνωρίζονται τα
δικαιώµατα των πολιτών, κατοχυρώνονται οι αξίες βάσει των
οποίων οφείλουν να λειτουργούν στο σύνολό τους οι πολίτες, οι
αρχές, οι εκπρόσωποι και οι λειτουργοί των εξουσιών. Είναι ο Κα-
ταστατικός Χάρτης της χώρας. Υπερβαίνει τις εκάστοτε πλειοψη-
φίες και θέτει όρια, ακόµα και στην ιδιαίτερα ισχυρή και δύσκολα
ελεγχόµενη εκτελεστική εξουσία.

Δυστυχώς, τα προηγούµενα χρόνια το ίδιο το Σύνταγµα υπήρ-
ξε θύµα κακής µεταχείρισης από τις πολιτικές εκείνες δυνάµεις
που προκάλεσαν τελικά τη χρεοκοπία της χώρας. Υπήρξε εργα-
λειοποίηση του Συντάγµατος και εξυπηρέτηση συγκεκριµένων
συµφερόντων για την προστασία συγκεκριµένων προσώπων,
πέρα από κάθε λογική.

Είναι γεγονός ότι η συζήτηση γύρω από την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος, τόσο στην προηγούµενη όσο και στην τρέχουσα
κοινοβουλευτική περίοδο, είναι ένα σηµαντικό βήµα, που αποδει-
κνύει ότι, παρά τις µεγάλες πολιτικές διαφορές, παρά τη µεγάλη
αντίθεση στην ιεράρχηση των προτεραιοτήτων, οι πολιτικές δυ-
νάµεις -ανεξαρτήτου µεγέθους- µπορούν να συµφωνούν σε ορι-
σµένα κρίσιµα ζητήµατα, κυρίως όµως µπορούν µέσα από την
ανταλλαγή απόψεων να συνθέσουν ορισµένες έστω προτάσεις
και µε αµοιβαίες υποχωρήσεις να καταλήγουν σε συναινετικές
διατυπώσεις.

Η διαφορά φιλοσοφίας ανάµεσα στα παλαιά κόµµατα εξου-
σίας και στον κύριο εκπρόσωπο των προοδευτικών δυνάµεων σή-
µερα, τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, είναι εµφανής σε µία
σειρά από θέµατα. Οι πολίτες που είχαν την υποµονή να παρα-
κολουθήσουν στο σύνολό της την κορυφαία αυτή δηµοκρατική
διαδικασία, στη σηµερινή, αλλά και στην προηγούµενη Βουλή,
µπορούν να βγάλουν χρήσιµα συµπεράσµατα για τις πραγµατι-
κές επιδιώξεις της κάθε πολιτικής δύναµης, πέρα από τις προ-
εκλογικές καµπάνιες και τις διάφορες εξαγγελίες.

Κατά τη γνώµη µου, η τελική Αναθεώρηση του Συντάγµατος
που θα αποφασιστεί µέχρι τα σηµερινά δεδοµένα θα είναι πιο
συντηρητική από ό,τι εγώ θα ήθελα, στη βάση και των αποτελε-
σµάτων της διαδικασίας που όρισε τα προς αναθεώρηση άρθρα
και την κατεύθυνση που αυτά θα έχουν. Η σηµερινή Κυβέρνηση,
µία συντηρητική Κυβέρνηση, φοβήθηκε να προχωρήσει σε εκ-
συγχρονισµό κάποιων διατάξεων, για να µην αναστατώσει το πιο
συντηρητικό ακροατήριό της. 

Η πιο σηµαντική, ίσως, παράλειψη αυτής της διαδικασίας είναι

η παράλειψη να κατοχυρωθούν στο σύνολό τους τα κοινωνικά
δικαιώµατα, τα εργασιακά δικαιώµατα και το κοινωνικό κράτος.
Αντιλαµβάνοµαι ότι οι δεσµεύσεις της σηµερινής Κυβέρνησης
στην οικονοµική ολιγαρχία για περιορισµό του δηµόσιου και δω-
ρεάν κοινωνικού κράτους, προκειµένου να υπάρξει µεγαλύτερος
χώρος για τα ιδιωτικά και πολυεθνικά συµφέροντα, δεν της επι-
τρέπουν να κατοχυρώσει συνταγµατικά ένα ελάχιστο πλέγµα
προστασίας για το σύνολο της κοινωνίας. Άλλωστε, µία τέτοια
εξέλιξη δεν θα της επέτρεπε να σχεδιάσει ακόµα και την ιδιωτι-
κοποίηση των νοσοκοµείων ή τη λειτουργία τους σε ΣΔΙΤ.

Εν προκειµένω, όµως, στα άρθρα που συζητάµε σήµερα, θέλω
να τονίσω ότι είναι ένα θετικό βήµα, αλλά όχι αρκετό. Το γεγονός
ότι αφαιρείται η προκλητική διάταξη που προστάτευε πρακτικά
τους Υπουργούς από οποιαδήποτε δίωξη, όποιο αδίκηµα και αν
είχαν διαπράξει, είναι θετικό. Η διεύρυνση των ορίων ελέγχου και
πιθανόν της παραποµπής τους σε κρίση από τη δικαιοσύνη αν-
ταποκρίνεται τόσο στη βούληση της κοινής γνώµης, όσο και στις
κύριες επιταγές του Συντάγµατός µας, που απαιτούν ισότητα
όλων έναντι των νόµων.

Αντίστοιχα και για τους Βουλευτές γίνεται σαφές ότι τους πα-
ρέχει τη βουλευτική ασυλία µόνο για την πολιτική τους δραστη-
ριότητα και µόνο για τις πράξεις και τα λόγια τους που αφορούν
την ουσία των καθηκόντων τους.

Η Κυβέρνηση, όµως, δεν τόλµησε να θέσει το νέο πλαίσιο, ει-
δικά για την ευθύνη Υπουργών, µε αναδροµική ισχύ. Πρακτικά,
λοιπόν, χάρισε ασυλία σε όλους όσοι διατέλεσαν µέχρι και σή-
µερα Υπουργοί, ανεξάρτητα από το εάν έχουν υπάρξει ή πρόκει-
ται να υπάρξουν κατηγορίες σε βάρος τους. 

Γενικά, βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση έχει απο-
δειχθεί ιδιαίτερα ευνοϊκή και επιεικής σε αντίστοιχες περιπτώ-
σεις. Ακαταδίωκτο για τους Υπουργούς, αναδροµική ασυλία για
τους τραπεζίτες, αναδροµική αλλαγή των τυπικών προσόντων
για τον επικεφαλής της ΕΥΠ και άλλα πολλά. 

Νοµίζω ότι η δωροδοκία, τα οικονοµικά εγκλήµατα γενικότερα,
αντιµετωπίζονται από την Κυβέρνηση µε µια επιείκεια που επ’ ου-
δενί δεν ταιριάζει στο περίφηµο αφήγηµά της για «νόµο και
τάξη». Μάλιστα, όσο µεγαλύτερο είναι το οικονοµικό έγκληµα,
τόσο µεγαλύτερη φαίνεται να είναι η επιείκεια που επιφέρουν. 

Αυτή η επιείκεια, βέβαια, για να έχει πρακτικά αποτελέσµατα,
πρέπει να συνοδεύεται από τη λεγόµενη «κυβερνητική σταθερό-
τητα». Αυτό, ίσως, εξηγεί τους φόβους απέναντι στην υιοθέτηση
πιο αναλογικών, δηµοκρατικών, εάν θέλετε, εκλογικών συστηµά-
των. Στην πραγµατικότητα, µετά το 2010, αποδείχθηκε ότι η λε-
γόµενη «απειλή της ακυβερνησίας» δεν υφίσταται στη χώρα µας.
Αυτό που υπάρχει είναι άλλος φόβος, ο φόβος ότι, εάν συµµετέ-
χουν πολλοί σε µια κυβέρνηση, δεν θα είναι τόσο εύκολες η συ-
νεννόηση και η συγκάλυψη. 

Υπάρχει, επίσης, ο φόβος στα συντηρητικά κόµµατα ότι, στο
πλαίσιο του δηµοκρατικού διαλόγου, µπορεί να αναγκαστούν να
κάνουν υποχωρήσεις από τη δική τους αλήθεια. Ιδίως, όµως,
αυτό που τροµάζει τη Νέα Δηµοκρατία είναι ο έλεγχος. Φαντα-
στείτε ένα νοµοθετικό σώµα που θα µπορεί να ελέγχει πραγµα-
τικά την εκτελεστική εξουσία, να την περιορίζει όταν χρειάζεται,
να µην ψηφίζει διά βοής µε κοµµατική πειθαρχία, αλλά να πρέπει
να πειστεί µε επιχειρήµατα. Φανταστείτε πόσο κουραστικό θα
είναι για τους Υπουργούς να πρέπει να πείσουν µια Βουλή για
τους σκοπούς και τους στόχους που υπηρετεί κάθε τους πρω-
τοβουλία. 

Πραγµατικά, για τη Νέα Δηµοκρατία, το «αποφασίζουµε και
διατάζουµε» θα ήταν καταστροφική επιλογή, να πρέπει, δηλαδή,
να εξασφαλίσει την πλειοψηφία και όχι να την έχει δεδοµένη.
Αυτή τη δηµοκρατία φοβάται η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και
κάθε συντηρητική πολιτική δύναµη. Φοβούνται τη δηµοκρατία
που θα ακούγονται όλοι, θα εκπροσωπούνται και θα συµµετέ-
χουν όλοι. 

Αυτός είναι ο φόβος που συνοδεύει τη διαφαινόµενη πρότασή
της για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού, της ελληνικής
Οµογένειας. Φοβούµενη ότι µπορεί να προκύψουν Βουλευτές
εκτός κοµµατικών τειχών, όπως προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ, αποφασίζει
να διχάσει τελικά τους Έλληνες του εξωτερικού, αρχικά µε δια-
τάξεις που θα τους κατηγοριοποιούν σε δύο κατηγορίες: στους
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έχοντες και στους µη έχοντες δικαίωµα ψήφου.
Ο διχασµός της ελληνικής Οµογένειας και η σκληρή εµπλοκή

του στην ελληνική πολιτική πραγµατικότητα δεν σας τροµάζει,
αφού αυτό το έχετε προσεγγίσει κοµµατικά και ξέρετε σε ποια
λόµπι να απευθυνθείτε, για να εξασφαλίσετε την υποστήριξη των
Ελλήνων οµογενών. Θα πρέπει, όµως, να σας τροµάζει το ενδε-
χόµενο, χάρις στην ψήφο του απόδηµου Ελληνισµού, να προκύ-
ψει ένα τέτοιο εκλογικό αποτέλεσµα και µια κυβέρνηση, που δεν
θα είναι σε πλήρη αντιστοιχία µε την εντός Ελλάδας λαϊκή βού-
ληση των Ελλήνων πολιτών.

Με δεδοµένο ότι η συγκεκριµένη διάταξη θα περάσει όπως την
προτείνετε, απευθύνω έκκληση στην Κυβέρνηση να επανεξετά-
σει τις θέσεις της, όχι για το εάν θα δοθεί ψήφος στους Έλληνες
του εξωτερικού, αλλά για το πώς µπορεί αυτό να µην αλλοιώνει
το εκλογικό αποτέλεσµα εντός της Ελλάδος. Σκεφθείτε πολύ σο-
βαρά το γεγονός ότι µόνο οι εντός της Ελλάδος πολίτες και οι
κάτοικοι επηρεάζονται άµεσα από τις αποφάσεις και τις πολιτικές
της Κυβέρνησης και η δική τους βούληση πρέπει κατά βάση να
αντανακλάται στον σχηµατισµό της Κυβέρνησης.

Η σύνδεση της Οµογένειας µε τα τεκταινόµενα στην Ελλάδα
είναι επιθυµητή απ’ όλους µας, όσο και η εκπροσώπησή τους
στην ελληνική Βουλή. Αυτό, όµως, εξασφαλίζεται από την πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία εξασφαλίζει την εκπροσώπηση των
απανταχού Ελλήνων και καθολική συµµετοχή όλων όσοι το επι-
θυµούν στις εκλογές, τη µη διάσπασή τους όµως για πολιτικούς
και κοµµατικούς λόγους, ως έχει η πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τη διασφάλιση της αυθεντικής έκφρασης των κυβερνωµέ-
νων για την κυβέρνηση που επιθυµούν.

Τελειώνοντας, σας λέω ότι το Σύνταγµα πρέπει να αποτελεί
την εγγύηση της δηµοκρατίας και να ενώνει τον ελληνικό λαό. Η
συναινετική εικόνα της ελληνικής Βουλής σε µια σειρά από ζη-
τήµατα, η ουσιαστική συζήτηση και η κόσµια διατήρηση των αν-
τιθέσεων στα ζητήµατα που δεν υπήρξε συναίνεση είναι ένα
κέρδος για τη χώρα, είναι ένα βήµα εµπρός, είναι µια καλή εικόνα
για τη Βουλή.

Και εγώ µε τη σειρά µου θέλω να συγχαρώ όλους όσοι συµµε-
τείχαν. Θεωρώ και πιστεύω ότι το αποτέλεσµα αυτής της προ-
σπάθειας µπορούσε να είναι καλύτερο, αλλά, τηρουµένων των
αναλογιών και σεβόµενος όλη αυτή την προσπάθεια απ’ όλους
όσοι την τέλεσαν, θα πω ένα µπράβο στους συµµετέχοντες σ’
αυτή τη διαδικασία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Αβραµάκη και για την τήρηση του χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα δύο µαθητές και µαθή-
τριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί τους, από το 10ο Δηµοτικό
Σχολείο Καλαµαριάς Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Επειδή το πρωί σ’ αυτή εδώ

την Αίθουσα ο Πρωθυπουργός ειρωνεύτηκε το 3,5% του Συνα-
σπισµού, εγώ θα ήθελα να σας καλέσω, συνάδελφοι της Συµπο-
λίτευσης, αυτό το 3,5% να µάθετε να το σέβεστε, γιατί αυτό το
3,5% µε κοινωνικές συµµαχίες έγινε 36% και µετά 32%, επειδή
το κόµµα σας χρεοκόπησε την οικονοµία και τη χώρα ηθικά και
αξιακά. 

Τώρα, βεβαίως, δεν έχετε να κάνετε µε αυτό το παλιό 3,5%,
έχετε να κάνετε µε την ευρεία προοδευτική παράταξη, µε την
Αριστερά του 32%, που θα γίνει 40%, όσο και αν εσείς αναπο-
λείτε την περίοδο του 3%.

Και πρέπει να το σέβεστε και για έναν ακόµα λόγο, διότι η
ύπαρξη του ΣΥΡΙΖΑ στη βύθιση της χώρας έδωσε τη δυνατότητα
για να υπάρξει δηµοκρατική διέξοδος από το πολιτικό τέλµα και
ισχυρό δηµοκρατικό ανάχωµα στην άνοδο της ακροδεξιάς και
των ναζί. Εάν, όπως σήµερα το πρωί είπε ο Πρωθυπουργός,

έχετε χώρα να κυβερνήσετε, αυτό το οφείλετε στο γεγονός ότι
εµείς σας παραδώσαµε χώρα και όχι αυτό το οποίο µας παρα-
δώσατε εµάς τον Γενάρη του 2015.

Επειδή έχει γίνει όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης, των µνηµο-
νίων και της κοινωνικής αναταραχής µεγάλη σύγκρουση για το
ποιες δυνάµεις είναι συναινετικές και ποιες δεν είναι, εσείς είστε
η κατ’ εξοχήν δύναµη που δεν είστε συναινετικοί, διότι µε αυτό
το οποίο συζητήσαµε χθες καταργείτε τη συναινετική εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας. Μπορεί κάποιος και µε απλή πλει-
οψηφία να ορίσει Πρόεδρο Δηµοκρατίας. Από τις πρώτες µέρες
της εκλογής σας, µε ειδικό νοµοθέτηµα καταργήσατε τη λογική
της συναίνεσης και της σύνθεσης στην τοπική αυτοδιοίκηση και
προβλέπω ότι θα τορπιλίσετε τη συναίνεση και τη σύνθεση και
στην κεντρική πολιτική σκηνή πάρα πολύ γρήγορα.

Μια ειδική αναφορά σ’ αυτό που είπε προηγουµένως ο Υπουρ-
γός κ. Βαρβιτσιώτης για το άρθρο 16, ότι δήθεν, λέει, είναι υπε-
ράσπιση µιας θεσπισµένης διαδικασίας επί χούντας.

Εν πάση περιπτώσει, σεβόµενη τους φοιτητικούς αγώνες, τους
προοδευτικούς ανθρώπους, ακόµη και ανθρώπους που πολλές
φορές µπορεί να βρέθηκαν και στη δική σας παράταξη, η δηµό-
σια παιδεία συµβολίζει κάτι πολύ ευρύτερο και κάτι πολύ παρα-
πάνω από το να προσπαθείτε να το µικρύνετε και να το στενέ-
ψετε σε µια νοµοθετική ρύθµιση της χούντας. Μάλλον όλο και
περισσότεροι, που κάποτε βρίσκονταν στο Κέντρο, αρχίζουν να
παθαίνουν «Βορίδη» στη Νέα Δηµοκρατία. 

Η συνταγµατική Αναθεώρηση, όµως, δεν αφορά µόνο τους
συνταγµατολόγους, τους Βουλευτές ή τους νοµικούς. Αφορά
τους πολίτες και τον ελληνικό λαό, γιατί το Σύνταγµα είναι το κεί-
µενο που συµπυκνώνει κατευθύνσεις και δυνατότητες για την πο-
ρεία της χώρας, της κοινωνίας και των πολιτών. 

Οι πολίτες µάς βλέπουν, αξιολογούν και παρακολουθούν και
η συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση µαρτυρά ότι και
στο Σύνταγµα υπάρχουν δυο οπτικές: η προοδευτική και η συν-
τηρητική, η αριστερή και η δεξιά, σε µεγάλο βαθµό αντιπαραθε-
τικές, σε µεγάλο βαθµό συγκρουσιακές, µη συνθέσιµες. Και η
παρούσα Βουλή, µε συντηρητική πλειοψηφία, επί της ουσίας
ακυρώνει στην πράξη το σάλπισµα ελπίδας που ξεκίνησε για
προοδευτική συνταγµατική Αναθεώρηση και για προοδευτικό θε-
σµικό εκσυγχρονισµό, που είχε και έχει ανάγκη η χώρα και το ξε-
κίνησε η προηγούµενη Βουλή µε διαφορετική πλειοψηφία.

Ο ΣΥΡΙΖΑ από τον Ιούλιο του 2016, που ανέλαβε την πρωτο-
βουλία για να ξεκινήσει η δηµόσια συζήτηση για τη συνταγµατική
Αναθεώρηση, σε µια κοµβική αλλά και συµβολική πολιτική συγ-
κυρία εκκίνησε τη διαδικασία, για να φτιαχτεί το πρώτο Σύνταγµα
της Ελλάδας µετά τα µνηµόνια. Ένα Σύνταγµα δηµοκρατικό και
προοδευτικό, για µια νέα µεταµνηµονιακή µεταπολίτευση, ένας
Καταστατικός Χάρτης που θα λάµβανε υπ’ όψιν και τα διδάγµατα
και την περιπέτεια των µνηµονίων, µε εκσυγχρονισµό θεσµών, µε
εµβάθυνση της δηµοκρατίας, των δικαιωµάτων, ανάσχεση των
ακραίων συντηρητικών πολιτικών και συνταγµατική κατοχύρωση
εργασιακών δικαιωµάτων και θεραπεία θεσµικών αµαρτιών του
παρελθόντος.

Η Νέα Δηµοκρατία τότε, ως αξιωµατική αντιπολίτευση, θυµίζω
ότι είχε λοιδορήσει την εκκίνηση της συζήτησης, είχε αδιαφορή-
σει για τη δηµόσια διαβούλευση και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία
έρχεται και απορρίπτει κάθε προοδευτική πρόταση που είχε
κάνει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στην πρώτη αναθεωρητική διαδι-
κασία.

Να το πούµε καθαρά. Η Νέα Δηµοκρατία επί της ουσίας προ-
τείνει ένα νεοσυντηρητικό και βαθιά οπισθοδροµικό Σύνταγµα. 

Θέλω να έρθω λίγο στα ζητήµατα τα οποία συζητάγαµε και
χθες το πρωί, αναφορικά µε το άρθρο 86. Διότι νοµίζω ότι είναι
µείζον ζήτηµα και εκεί συµπυκνώνεται µια πολύ ευρύτερη συζή-
τηση που γίνεται αυτές τις µέρες και στην κοινωνία. Η διάταξη
που ισχύει σήµερα θέτει ένα προστατευτικό πλαίσιο το οποίο
προκαλεί εύλογη καχυποψία σε βάρος του συνολικού πολιτικού
κόσµου και οδηγεί στην απαξίωση της πολιτικής. Αυτή η προκλη-
τική ατιµωρησία των πολιτικών είναι αυτή η οποία εξέθρεψε το
τέρας της ακροδεξιάς όλα αυτά τα χρόνια. 

Ξέρετε σε ποια χώρα συµβαίνουν όλα αυτά; Στη δική µας εδώ,
που η υπόθεση «SIEMENS» για να τελειώσει της πήρε είκοσι χρό-
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νια και στη χώρα που ο «λοχαγός» της περιόδου Σηµίτη πανηγυ-
ρίζει και δικαιώνεται, επειδή παραγράφηκαν τα αδικήµατα. 

Στην πρώτη αναθεωρητική Βουλή, θυµίζω, ο ΣΥΡΙΖΑ πρότεινε
να προστεθεί ερµηνευτική δήλωση που να διευκρινίζει ότι τα
υπουργικά αδικήµατα δεν περιλαµβάνονται σε όσα τελέστηκαν
επ’ ευκαιρία της άσκησης των υπουργικών καθηκόντων και ότι
αυτά εποµένως, ιδίως οι πράξεις δωροδοκίας, θα διώκονται από
τη δικαιοσύνη και όχι από τη Βουλή. 

Να είµαστε καθαροί. Ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί ότι αυτό προκύπτει ήδη
ερµηνευτικά από την ισχύουσα ρύθµιση. Είναι όµως σηµαντικό
να διευκρινισθεί, για να αποκλείσουµε διά παντός αντιθετικές ερ-
µηνείες, κατασκευές, για να κλείσουµε «παραθυράκια» που µπο-
ρεί να σκεφθούν να ανοίξουν κάποιοι στο µέλλον και κυρίως να
διασφαλίσουµε ότι δεν θα οδηγηθούν στην ατιµωρησία τετελε-
σµένες ήδη πράξεις δωροδοκίας εφόσον αυτές ψαχτούν. 

Η άρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να ενσωµατώσει στο Σύν-
ταγµα τη στοιχειώδη και αυτονόητη αυτή ρήτρα θα αποτελέσει,
µε ευθύνη των Βουλευτών της Συµπολίτευσης, βαρύ πλήγµα για
το πολιτικό σύστηµα. Θα εµπεδώσει στην κοινή γνώµη την υπό-
νοια της διατήρησης αδικαιολόγητων προνοµίων για το πολιτικό
προσωπικό της χώρας. 

Η Βουλή και το πολιτικό σύστηµα στο σύνολό του έχουν την
ευκαιρία να δώσουν µε την προσθήκη αυτής της διάταξης ένα
καθαρό σήµα: Ότι για όλα τα πρόσωπα η δικαιοσύνη θα µπορεί
απερίσπαστη να διερευνά και να κάνει τη διαδικασία, όπως γίνε-
ται, µε τον κάθε πολίτη και δεν θα αναγκάζεται να στέλνει υπο-
θέσεις στο αρχείο που έχουν µεγάλη έκταση στον δηµόσιο λόγο,
όπως για παράδειγµα πιθανόν θα µπορούσε να συµβεί µε την
υπόθεση της «NOVARTIS».

Σε ποια χώρα συµβαίνει αυτό; Στη δική µας, που στην υπόθεση
«NOVARTIS» το ντοκιµαντέρ της ελβετικής τηλεόρασης δεν
βρήκε ούτε χώρο ούτε χρόνο σε κανένα πανελλαδικό κανάλι για
να προβληθεί ολόκληρο, είτε αυτά είναι δηµόσια είτε είναι ιδιω-
τικά. Έγινε πολύς λόγος το πρωί και για το ζήτηµα του δηµοσι-
εύµατος των «FINANCIAL TIMES». Εδώ πρέπει να θυµίσουµε ότι
αυτά είναι σηµαντικά ζητήµατα, τα οποία απασχολούν µεγάλο
τµήµα της κοινωνίας και δεν πρέπει κανένας να θεωρεί ότι µπαί-
νουµε σε µια φάση επιστροφής στο παρελθόν και ατιµωρησίας.
Διότι πρέπει να είµαστε ειλικρινείς στις σχέσεις µας και µεταξύ
µας και µε τους πολίτες. Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Η θωράκιση του µέλλοντος δεν µπορεί να γίνει µε λήθη και ατι-
µωρησία για τα ζητήµατα του παρελθόντος. Η χώρα πριν από
δέκα χρόνια χρεοκόπησε και χρεοκόπησε µε συγκεκριµένες πο-
λιτικές ευθύνες. Υπάρχει διάχυτο το αίσθηµα της αδικίας και της
ατιµωρησίας. Μας ταλάνισε πάρα πολύ το «όλοι µαζί τα φάγαµε»
-που δεν τα φάγαµε όλοι µαζί- µας ταλάνισε πάρα πολύ το «όλοι
ίδιοι είναι» -που δεν είµαστε όλοι ίδιοι- και µας ταλάνισε και το
«και οι τριακόσιοι κλέβουν λιγότερο ή περισσότερο». Άρα ιδού η
ευκαιρία να µπορέσουµε να γυρίσουµε σελίδα συνολικά και οι
πολιτικές αντιπαραθέσεις του µέλλοντος να είναι πάνω σε προ-
γράµµατα και ιδέες και όχι για το εάν κάποιος βρίσκεται σε µια
διαδικασία ελέγχου από τη δικαιοσύνη ή όχι.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
σας ευχαριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γκόκας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση περί Συντάγµατος

αποτελεί µια κορυφαία ευκαιρία για την επίδειξη πνεύµατος συ-
ναίνεσης και συνεννόησης για ευρύτερες και περισσότερες αλ-
λαγές. Αλλά δυστυχώς µε κύρια ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ -που ήταν η
προηγούµενη κυβέρνηση- αλλά και της Νέας Δηµοκρατίας -που
είναι η σηµερινή Κυβέρνηση- για τις δικές του σκοπιµότητες ο
καθένας, αυτό δεν έγινε και έτσι πολλά ζητήµατα θα πρέπει δυ-
στυχώς να περιµένουν την επόµενη δεκαετία. 

Η διαδικασία περί Αναθεώρησης του Συντάγµατος, η συζή-
τηση για τις διατάξεις του πρέπει να είναι προσιτή και αντιληπτή
στον Έλληνα πολίτη, γιατί αυτόν αφορούν και υπηρετούν και ως
διαδικασία και ως συζήτηση και θα πρέπει να στέκεται στο επί-
πεδο που υπηρετεί απόλυτα την προστασία του κύρους και του

θεσµού. 
Πρέπει να ορίζει το πλαίσιο µε το οποίο οι νόµοι θα δίνουν

απαντήσεις στα ζητήµατα και τα προβλήµατα που υπάρχουν, πο-
λιτικά, οικονοµικά, κοινωνικά. Οι πολίτες, όµως, θεωρούν ότι
αγνοήθηκαν, γι’ αυτό και αυτοί µε τη σειρά τους αγνοούν τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση που εµείς εδώ συζητάµε. Δεν θίχτηκαν,
µε απόλυτη ευθύνη της προηγούµενης πλειοψηφίας, θέµατα που
αφορούν τη γραφειοκρατία, τη διοίκηση και τη δικαιοσύνη και
πολλά άλλα που ταλαιπωρούν τον πολίτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να προβληµατι-
στούµε για κοινωνικά δικαιώµατα και αγαθά που δεν απολαµβά-
νουν ισότιµα και δίκαια όλοι οι Έλληνες πολίτες, όπως στον
τοµέα ιδιαίτερα της παιδείας, αλλά και στον τοµέα της υγείας
και της πρόνοιας. 

Δεν µπορεί, παραδείγµατος χάριν, να µην έχουν ίσες ευκαιρίες
στη µόρφωση και στην εκπαίδευση όλοι οι νέοι µας, ανεξάρτητα
από την οικονοµική κατάσταση της οικογένειάς τους. Αυτά τα
δηµόσια αγαθά πρέπει να παρέχονται µε απόλυτη επάρκεια για
όλους, στην πράξη, και δεν σχετίζεται φυσικά το θέµα της παι-
δείας µε τη λειτουργία µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών τριτο-
βάθµιων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, τα οποία επίσης δεν συζη-
τούµε. 

Δεν µπορούµε εµείς να δεχθούµε ούτε τη λαϊκίστικη δηµαγω-
γική προσέγγιση των φιλοδωρηµάτων, αγνοώντας βασικά δικαιώ-
µατα, όπως στην εργασία, δηλαδή στην αξιοπρέπεια, λογική που
εκφράστηκε στην πράξη, αλλά και στη θεωρία από τον ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά ούτε και τη λογική της αποδοχής των κοινωνικών ανισοτή-
των ως φυσιολογική κατάσταση σε µια σύγχρονη κοινωνία, όπως
εκφράστηκε από τον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία. 

Για µας, ως Κίνηµα Αλλαγής, οι έννοιες ισονοµία, ισότητα, κοι-
νωνικά δικαιώµατα έχουν συγκεκριµένο νόηµα. Το υπηρετήσαµε
και το υπηρετούµε µε συνέπεια και αυτό πρέπει να κατοχυρώνε-
ται στο Σύνταγµα.

Ως προς τα άρθρα. Στο άρθρο 62, η προηγούµενη πλειοψηφία
του ΣΥΡΙΖΑ χρησιµοποίησε πολλές φορές την πρόβλεψη αυτή
για να µην αρθεί η βουλευτική ασυλία. Αυτές οι πρακτικές προ-
κάλεσαν και προκαλούν την κοινή γνώµη. Αυτό που αποτελεί αν-
τικείµενο κριτικής για την ασυλία, αφορά στο ακαταδίωκτο του
Βουλευτή, άρθρο 62, που αναφέρεται σε πράξεις ή παραλείψεις
του, πριν γίνει Βουλευτής ή όσο είναι Βουλευτής, αλλά για θέ-
µατα που δεν αφορούν γνώµη ή ψήφο κατά την άσκηση των βου-
λευτικών καθηκόντων, όπως αυτό καλύπτεται από το άρθρο 61. 

Εµείς προτείνουµε την αντιστροφή της λειτουργίας της προ-
στασίας του Βουλευτή, δηλαδή την ενεργοποίηση της σχετικής
διάταξης κατόπιν αιτήµατος του ίδιου του Βουλευτή και το
έχουµε κάνει πράξη και αισθανόµαστε τιµή που ο Ανδρέας Λο-
βέρδος, ο συνάδελφός µας, απαίτησε από µας τους συναδέλ-
φους του στο Κίνηµα Αλλαγής µαζί να δώσουµε το παράδειγµα
ισότητας των Ελλήνων πολιτών, παραιτούµενος από κάθε προ-
νόµιο το οποίο ενδεχοµένως προκύπτει από τη βουλευτική ή την
υπουργική ιδιότητα που είχε. 

Σε κάθε περίπτωση η όλη διαδικασία δεν µπορεί να αφορά
βουλευτικό προνόµιο, αλλά εγγύηση για το κύρος και την αξιο-
πιστία του θεσµού, χωρίς παραβίαση της αρχής της ίσης αντιµε-
τώπισης, όπως και για κάθε Έλληνα πολίτη.

Για το άρθρο 86 περί ποινικής ευθύνης Υπουργών. Σε όλες τις
πολιτισµένες χώρες ισχύουν ειδικές ρυθµίσεις για την ευθύνη
των Υπουργών και έχουν υποστεί τροποποιήσεις συν τω χρόνω,
όπως και στο Σύνταγµά µας. Παρ’ όλα αυτά είναι διάχυτη η
άποψη ότι οι Υπουργοί ευνοούνται, άποψη που τροφοδοτεί τον
λαϊκισµό, ιδιαίτερα σε περιόδους πόλωσης, όπου οι πολιτικές
συγκρούσεις βρίσκονται εκτός ορίων. 

Η αλήθεια είναι ότι η ρύθµιση αυτή δεν είναι ελληνική εφεύ-
ρεση, όπως πολλοί διαδίδουν. Σε γενικές γραµµές πηγάζει και
διαµορφώθηκε από το Σύνταγµα του 1864. Όπως είναι αλήθεια,
επίσης, ότι µε την Αναθεώρηση του 2001, η ρύθµιση έγινε από
πολλές πλευρές αυστηρότερη, σε αντίθεση µε την επικοινωνιακή
διαστρέβλωση που επιχειρείται από πολλούς και κυρίως από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Υπερψηφίστηκε το 2001 από τους διακόσιους εξήντα
οκτώ Βουλευτές ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. Ο δε εκτελεστι-
κός νόµος του 2003 «Περί ευθύνης Υπουργών» υπερψηφίστηκε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΓ’ - 22 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 5127



και από τους Βουλευτές του ΚΚΕ και του τότε Συνασπισµού. 
Έρχοµαι τώρα στη βαθύτερη αλήθεια επί της εφαρµογής. Το

2010 θεσπίστηκε συγκρότηση συµβουλίου από δικαστικούς λει-
τουργούς για τον προκαταρκτικό έλεγχο της κατηγορίας και την
υποβοήθηση του έργου της Βουλής. Εδώ, όµως, για προφανείς
λόγους διασυρµού προσώπων επί χρόνια στην υπόθεση «NO-
VARTIS», αρνήθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ να ακολουθηθεί η διαδικασία τεκ-
µηρίωσης, γιατί οι κατηγορίες τελικά θα γύριζαν µπούµερανγκ
στην ίδια την Κυβέρνηση που το ενεργοποίησε.

Σε σχέση µε τις ερµηνευτικές ευρεσιτεχνίες του ΣΥΡΙΖΑ που
επιχειρεί να διακρίνει µεταξύ πράξεων «κατά την άσκηση» και
«επ’ ευκαιρία» της άσκησης των καθηκόντων του Υπουργού. Δη-
µιουργούνται, αν ανοίξει η συζήτηση στο πνεύµα του ΣΥΡΙΖΑ, θέ-
µατα παραγραφής λόγω αοριστίας και µάλιστα αδικηµάτων,
όπως η δωροδοκία και οι τηλεφωνικές υποκλοπές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µορφή του άρθρου
86 όχι µόνο επέτρεψε την ποινική δίωξη πρώην Υπουργών, αλλά
και την καταδίκη κάποιων στη βάση των στοιχείων που υπήρχαν.
Πολύ δε περισσότερο µε την επιβεβληµένη παρούσα αναθεωρη-
τική διαδικασία σε ώριµες συνθήκες πια και µε την κατάθεση της
κοινής πρότασης, που διαφαίνεται ότι θα υιοθετηθεί, µπορεί να
ενισχυθεί µε συνέπεια η αρχή της ισότητας των πολιτών απέναντι
στον νόµο, µε τη συµφωνία δηλαδή των τριών µεγαλύτερων κοµ-
µάτων για εξοµοίωση του χρόνου παραγραφής µε τον χρόνο
κάθε αδικήµατος και να µην έχουµε διετίες ή τετραετίες που
ισχύουν σήµερα. 

Όσον αφορά το άρθρο 54 σχετικά µε την ψήφο των αποδή-
µων, για τη συµµετοχή στις γενικές βουλευτικές εκλογές των Ελ-
ληνίδων και των Ελλήνων πολιτών που βρίσκονται στην
αλλοδαπή, έχουµε καταθέσει τις γνωστές τέσσερις βασικές θέ-
σεις του Κινήµατος Αλλαγής. Ψήφος σε όσους είναι εγγεγραµ-
µένοι στους εκλογικούς καταλόγους, ψήφος ίση και ισοδύναµη
µε των υπολοίπων εκλογέων, επιστολική ψήφος και εκλογικές πε-
ριφέρειες ή εκλογική περιφέρεια εξωτερικού.

Θα πω δυο λόγια για την επιστολική ψήφο. Η ανάγκη για εξεύ-
ρεση συµβιβαστικής λύσης, προκειµένου να ψηφιστεί ο νόµος
για την ψήφο των αποδήµων και να ισχύει άµεσα, οδήγησε σε
εγκατάλειψη της επιστολικής ψήφου. Είναι ένα λάθος, όπως
λάθος είναι κι άλλες διατάξεις που ακούστηκαν για να συµπερι-
ληφθούν, ακόµα και ο ΑΦΜ που ευτυχώς, απ’ ό,τι πληροφορή-
θηκα, εγκαταλείφθηκε. Κριτήρια οικονοµικά και όχι πολιτικά. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην εκλογή Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας. Επιτέλους, αποσυνδέεται η εκλογή του
από την προσφυγή στις κάλπες. Όµως, ας κρατήσουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ένα ελάχιστο όριο σοβαρότητος και να
µην καταλήξουµε σε εκλογή µε λιγότερους από εκατόν πενήντα
µία ψήφους ή πολύ χειρότερα µε εβδοµήντα πέντε ή εβδοµήντα
έξι ψήφους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, κάτι τέτοιο θα
υποβαθµίσει το κύρος του κορυφαίου αυτού πολιτειακού θε-
σµού. 

Κλείνοντας, θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι λυ-
πηρό που περικλείσαµε τελικά σε στενά όρια µία εξαιρετικά ση-
µαντική αναθεωρητική ευκαιρία εξαιτίας ζητηµάτων που
προκάλεσαν µικροκοµµατικές σκοπιµότητες και υπολογισµοί.
Ίσως χάνεται µία ευκαιρία να δώσουµε µία πολύ ισχυρή ώθηση
στην αναβάθµιση του κύρους αλλά και της αποτελεσµατικότητας
στη λειτουργία κορυφαίων θεσµών του δηµοκρατικού µας πολι-
τεύµατος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Γκόκα για τον χρόνο του. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καππάτος. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε συζήτηση

που αφορά στο Σύνταγµα και τη διαδικασία Αναθεώρησής του
είναι εκ φύσεως κορυφαία και απαιτείται από µας να επιδείξουµε
τη δέουσα προσοχή και συναίνεση. Είναι εποµένως στο δικό µας
χέρι να σταθούµε αντάξιοι αυτής της αποστολής, να µην πετά-
ξουµε άλλη µια ευκαιρία στον κάδο των αχρήστων προς όφελος

µικροκοµµατικών ανταγωνισµών που δεν βοηθούν ούτε εµάς
ούτε τη χώρα. 

Η σηµερινή µου εισήγηση αφορά δύο ενότητες που περιλαµ-
βάνουν τις επιµέρους αναθεωρητέες διατάξεις, µε σηµαντικότε-
ρες το ακαταδίωκτο των Βουλευτών και το εκλογικό µας
σύστηµα. Σε αυτές τις δύο περιπτώσεις θα αναπτύξω τη σκέψη
µου.

Η πρώτη περίπτωση συνδέεται µε την τροποποίηση του άρ-
θρου 62. Σύµφωνα µε αυτό, η άδεια δίωξης δίνεται από τη Βουλή
υποχρεωτικά εφόσον η αίτηση της εισαγγελικής αρχής αφορά
αδίκηµα το οποίο δεν συνδέεται µε την άσκηση των καθηκόντων
ή την πολιτική δραστηριότητα του Βουλευτή. Δίνοντας τη δυνα-
τότητα στο Σώµα να αποφανθεί επί της αίτησης δίωξης και να
κρίνει αν το περιεχόµενό της συνδέεται ή όχι µε τη δράση του
προσώπου ως Βουλευτή, απαντούµε στο επιτακτικό δίληµµα που
τίθεται µεταξύ ελευθερίας άσκησης καθηκόντων του Βουλευτή
και ισότητας έναντι των Ελλήνων πολιτών. 

Την ίδια στιγµή το χρονικό περιθώριο των τριών µηνών, ώστε
η Βουλή µε ευθύνη του Προέδρου της να αποφανθεί σχετικά,
είναι η αναγκαία συνθήκη διασφάλισης τόσο της απρόσκοπτης
δροµολόγησης των κοινοβουλευτικών διαδικασιών όσο και της
ενότητας της Βουλής των Ελλήνων ως Σώµατος. 

Η δεύτερη περίπτωση εντοπίζεται στο άρθρο 54 και την προ-
σθήκη της παραγράφου 4 σχετικά µε την άσκηση εκλογικού δι-
καιώµατος στον τόπο διαµονής τους των εκλογέων που
βρίσκονται έξω από την επικράτεια. Με αφορµή τη ρύθµιση αυτή
τίθεται στον δηµόσιο διάλογο η ένσταση της διευκόλυνσης των
κατοίκων του εξωτερικού να ψηφίζουν από τον τόπο κατοικίας
τους σαν να πρόκειται για πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Δεν
είναι όµως έτσι. Πρόκειται, αντιθέτως, για την αναγνώριση των
προφανών εµποδίων για χιλιάδες Έλληνες πολίτες να ασκήσουν
το συνταγµατικό τους δικαίωµα. Αφορά στην άρση µιας αδικίας
του ελληνικού κράτους προς τους πολίτες του που αναγκάστη-
καν στα χρόνια της κρίσης να αλλάξουν τόπο κατοικίας. Άλλω-
στε, η συµµετοχή στην κορυφαία έκφραση δηµοκρατίας δεν είναι
µια διαδικασία που µπορεί να µπει στο ζύγι του κόστους που συ-
νεπάγεται ένα αεροπορικό εισιτήριο από τον τόπο διαµονής
προς την κάλπη. 

Ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ συνέδεσε το δικαίωµα της
ψήφου των εκτός επικράτειας Ελλήνων πολιτών µε τον κίνδυνο
αισθητού επηρεασµού του εκλογικού αποτελέσµατος. Πρόκειται,
βέβαια, περί λογικού άλµατος, αφού οι πολίτες εκείνοι έχουν ήδη
το εκλογικό δικαίωµα και η ρύθµιση αφορά στη δυνατότητα
άσκησής του. 

Ας φέρουµε όµως το επιχείρηµα αυτό στην πραγµατική του
διάσταση. Ποιος µπορεί να ισχυριστεί πειστικά ότι ο συµπατριώ-
της µου ναυτικός, που δεν έχει τη δυνατότητα να έρθει στο νησί
του να ψηφίσει, αν του δώσουµε τη δυνατότητα να το πράξει, θα
αλλοιώσει το εκλογικό αποτέλεσµα; Το νόηµα της παρέµβασης
είναι πολύ πιο σηµαντικό και η ουσία της συνταγµατικής µεταρ-
ρύθµισης βαθύτερη. Είναι η ανάγκη ο Κεφαλλονίτης και ο Θιακός
της διασποράς να έχει λόγο στη χώρα της οποίας είναι πολίτης.
Είναι ανάγκη να διατηρήσουµε αναµµένη τη φλόγα που συνδέει
τον τόπο µας µε τα παιδιά του που αναγκάστηκαν να φύγουν.
Είναι η ανάγκη η φωνή των πολιτών µας που βρίσκονται εκτός
επικράτειας να ακουστεί θεσµικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί οι δύο παραπάνω ανα-
θεωρητέες διατάξεις να είναι φαινοµενικά ασύνδετες. Είναι ίσως
λογικό να σκεφτεί κανείς πως η άδεια δίωξης των Βουλευτών
από τη µία και το εκλογικό δικαίωµα των Ελλήνων πολιτών του
εξωτερικού από την άλλη είναι ζητήµατα που σε πρώτη ανά-
γνωση δεν βρίσκουν κοινό σηµείο τοµής. Είναι όµως πραγµατικά
έτσι; Η απάντηση βρίσκεται στο αόρατο νήµα µεταξύ κοινωνικής
δικαιοσύνης, ελευθερίας και κράτους δικαίου. Τι είναι κοινωνική
δικαιοσύνη; Είναι η αίσθηση των πολιτών ότι οι αιρετοί αντιπρό-
σωποί τους δεν είναι υπεράνω των νόµων, ότι η ιδιότητα του πο-
λίτη είναι εκείνη που καθορίζει τα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις µας παραµένοντας ανεπηρέαστη από ευκαιρίες
που δύναται να συνοδεύει η βουλευτική ιδιότητα. Είναι τελικά η
βεβαιότητα ότι ο Βουλευτής που θα διαπράξει αδίκηµα δεν θα
µείνει ατιµώρητος. 
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Από την άλλη πλευρά, κοινωνική δικαιοσύνη είναι ο Έλληνας
πολίτης να µην αντιµετωπίζει εµπόδια στην άσκηση των συνταγ-
µατικών του δικαιωµάτων. Ο εξαναγκασµός της µετανάστευσης
προς εύρεση εργασίας να µην αποτελεί τροχοπέδη στην υπο-
χρέωσή του να ψηφίζει για τη χώρα της οποίας είναι πολίτης. 

Σε τελική ανάλυση, είναι κοινωνικά δίκαιο να διαµορφώνουµε
δύο κατηγορίες πολιτών µε βάση τη δυνατότητα πρόσβασής
τους στο εκλογικό τµήµα; Τι είναι ελευθερία; Είναι η δυνατότητα
του Βουλευτή να νοµοθετεί κατά τη συνείδησή του κατά τον
τρόπο που υπαγορεύει η γνώµη του. Να διώκεται κατόπιν αίτη-
σης εισαγγελικής αρχής για πράξεις έκνοµες και όχι για εκείνες
που συνδέονται µε την ανάπτυξη της πολιτικής του δραστηριό-
τητας. Να µπορεί να πει την άποψή του άφοβα γνωρίζοντας ότι
το Σώµα της Βουλής των Ελλήνων µπορεί να αποφανθεί αν µια
πράξη είναι έκνοµη ή όχι. 

Ελευθερία, επίσης, είναι ο πολίτης που αναγκάστηκε ή επέλεξε
να χτίσει το µέλλον του εκτός Ελλάδας να µπορεί να ψηφίζει για
το µέλλον του ίδιου και της πατρίδας του, να έχει τη δύναµη να
διαµορφώσει τις πολιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές εκείνες
συνθήκες, που θα του επιτρέψουν να γυρίσει πίσω. Και τι είναι,
τέλος, το κράτος δικαίου; Μα, φυσικά η διασφάλιση ότι όλοι εί-
µαστε υπόλογοι, σύµφωνα µε τον νόµο, κι εκείνος είναι δίκαιος,
ηθικός και εύκολα προσβάσιµος. Είναι η επιλογή να συµφωνή-
σουµε πως συνυπάρχουµε επειδή διαφωνούµε και διαφωνούµε
επειδή έχουµε το δικαίωµα και την ελευθερία να το πράξουµε. 

Η παρούσα συνταγµατική Αναθεώρηση είναι η ευκαιρία να µην
επαναλάβουµε την ατολµία του παρελθόντος. Είναι η αφορµή να
ξανασκεφτούµε τον τρόπο µε τον οποίο θέλουµε να οργανώ-
σουµε τη συνταγµατική µας λειτουργία. Είναι η λύση στο διακύ-
βευµα της εποχής να ξαναφέρουµε στους Έλληνες πολίτες την
αίσθηση της κοινωνικής δικαιοσύνης, το αίσθηµα της ελευθερίας
και τη σιγουριά του κράτους δικαίου. Ας µην το ξαναχάσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε κι εµείς.

Η κ. Λιακούλη έχει τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έλεγα στην πρόσφατη τοποθέ-

τησή µου πως η πολιτική ζωή της χώρας είναι εθισµένη στη δια-
δικασία των εκλογικών αναµετρήσεων. 

Έλεγα ακόµη ότι πάσχουµε από µια διαρκή εµµονή µε την
εκλογολογία, µια εµµονή που αναπόφευκτα µεταφέρεται και στο
πολιτικό προσωπικό, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και σε όλους
όσοι µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο δηµοσιολογούν ή ακόµη πε-
ρισσότερο συµµετέχουν ενεργά στην πολιτική διαδικασία. 

Έλεγα, επίσης, πως η τροποποίηση των παραγράφων 4 και 5
του άρθρου 32 για την εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας, που
συζητιόταν προχθές, θα αποτελέσει µια κρίσιµη εκπαιδευτική πα-
ρέµβαση, από πλευράς πολιτικού συστήµατος, προκειµένου να
αµβλυνθεί µια ανορθολογική έκφραση του συλλογικού µας πο-
λιτεύεσθαι και έχει να κάνει µε την πολύ συνηθισµένη για την Ελ-
λάδα διακοπή του κυβερνητικού έργου πριν την παρέλευση
τετραετίας. Και χρησιµοποιώ τον όρο «εκπαιδευτική παρέµβα-
ση», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε πλήρη συνείδηση, διότι πι-
στεύω απόλυτα πως η ορθή νοµοθέτηση προοπτικά εκπαιδεύει.

Με τη συζήτηση για την αναθεώρηση του άρθρου 62 του Συν-
τάγµατος, που αφορά το ακαταδίωκτο των Βουλευτών, θεωρώ
ότι κάνουµε ένα ακόµα βήµα. Ένα βήµα προς την κατεύθυνση
της συλλογικής πολιτικής µας ωρίµανσης, αυτή τη φορά µε
σκοπό τη θεραπεία της δηµαγωγίας, ενός γνώριµου χαρακτηρι-
στικού πρώιµων και ανώριµων δηµοκρατιών. Εδώ και καιρό βέ-
βαια, πάψαµε να είµαστε στην πραγµατικότητα και όµως, εξα-
κολουθούµε να συµπεριφερόµαστε σαν να είµαστε µια ανώριµη
δηµοκρατία. Η δηµαγωγία, βλέπετε, είναι ένα χαρακτηριστικό
που σιγά-σιγά θα πρέπει να εξοβελίσουµε, προκειµένου να κα-
τασιγαστεί η διαβρωτική, η δηλητηριώδης πόλωση που µας κα-
τατρώει ως πολιτικό σύστηµα, µας τρώει τα σωθικά ως κράτος
και ως έθνος.

Εδώ είναι χρήσιµο να θυµίσουµε στους πολίτες πως το βου-
λευτικό ακαταδίωκτο δεν αποτελεί κάποιου είδους τέχνασµα της

πρόσφατης πολιτικής ιστορίας του τόπου. Είναι χρήσιµο να θυ-
µίσουµε πως το βουλευτικό ακαταδίωκτο θεσµοθετήθηκε από τα
πρώτα ακόµη Επαναστατικά Συντάγµατα της Επιδαύρου και του
Άστρους, από το πρώτο ελεύθερο Σύνταγµα του ’32, από το Σύν-
ταγµα του ’44, αλλά και όλους τους καταστατικούς χάρτες της
χώρας, εισαγόµενο ως έννοια καλής πρακτικής από άλλα ευρω-
παϊκά συντάγµατα. Έτσι, λοιπόν, αυτή η έννοια του ακαταδίω-
κτου αποτελεί κοµβικό σηµείο για την ορθή λειτουργία της
δηµοκρατίας, απαραίτητη θεσµική εγγύηση για την ανεξάρτητη
πολιτική λειτουργία του Βουλευτή, άνευ της οποίας το πολίτευµά
µας καθίσταται κενό γράµµα.

Δεν χρειάζεται προφανώς να συµπληρώσω πως σε αυτή την
περίπτωση το ΠΑΣΟΚ και πάλι ήταν πρωταγωνιστής. Πρωταγω-
νίστησε πιστά στον ρόλο ως θεσµικού µεταρρυθµιστή, έναν κοµ-
βικό ρόλο που το χαρακτηρίζει σε όλη την ιστορική του δια-
δροµή, εξειδικεύοντας περαιτέρω τη συνταγµατική διάταξη του
’62 µε δύο τροποποιήσεις του απολύτως σχετικού άρθρου 83 του
Κανονισµού της Βουλής, τόσο το 2003 όσο και το 2010, δηλαδή
επί προεδρίας Απόστολου Κακλαµάνη και Φίλιππου Πετσάλνικου,
αντίστοιχα. Δεν θα µπορούσε να γίνει αλλιώς, δεδοµένου ότι
πρώτα το ΠΑΣΟΚ αντιλήφθηκε πως η πληθωρική χορήγηση του
ακαταδίωκτου από τη Βουλή οδηγούσε σε ευθεία προσβολή της
αρχής της ισότητας, έναντι του νόµου, αλλά και πως σε κοινω-
νικό επίπεδο αποτελούσε µια µόνιµη πηγή δυσφορίας για τους
πολίτες. 

Η πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής είναι απλή, αλλά θα µου
επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω πολύ πιο προ-
ωθηµένη από τις αντίστοιχες αδύναµες προτάσεις, που κατέθε-
σαν τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς, βλέπετε,
θεωρούµε πως ο Βουλευτής πρέπει να υπάγεται απευθείας στον
ποινικό νόµο και µόνο αν το αιτείται ο ίδιος παρέχοντας πλήρη
αιτιολόγηση από την πλευρά του για χρήση του δικαιώµατος να
κινείται η διαδικασία του ακαταδίωκτου από τη Βουλή των Ελλή-
νων. Αυτό δεν είναι το ορθό, αυτό δεν είναι το πολιτικά σκόπιµο;

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αν η ευθύνη µεταφερθεί στον Βουλευ-
τή, θα πάψει συλλήβδην η ενοχοποίηση, θα πάψει η συλλογική
στοχοποίηση της ίδιας της καρδιάς της δηµοκρατίας από τους
εχθρούς του Κοινοβουλευτισµού και τους εχθρούς του ορθού
λόγου. Και µη µου πείτε ότι δεν υπάρχουν!

Έρχοµαι, λοιπόν και στο άρθρο 86 του Συντάγµατος το οποίο
και αυτό έχει κατ’ εξακολούθηση και επανειληµµένα αποτελέσει
πηγή δηµαγωγικών εξάρσεων και εκτεταµένων σχολίων. Και, βέ-
βαια, σε αυτό βοηθάµε πολλές φορές εµείς οι πολιτικοί. Βοηθάµε
γιατί αντί να περιοριζόµαστε στον µετριοπαθή πολιτικό λόγο, αντί
να περιοριζόµαστε στην πειστική επιχειρηµατολογία, αντίθετα
συµβαίνει να επιδιώκουµε την άνευ όρων παράδοσή τους, να µην
επιδιώκουµε τίποτα άλλο παρά την πολιτική τους εξόντωση.

Με λίγα λόγια, το πολιτικό µας σύστηµα είναι βαθύτατα διχα-
στικό. Πήραµε σήµερα µια γεύση πολύ καλή, το πρωί. Παρακο-
λουθήσαµε το ντέρµπι µεταξύ της λυµένης και της σφιχτοδε-
µένης γραβάτας. Λόγος ειρωνικός ψευτοµάγκικος, διχαστικός,
πολωτικός, ανθρωποφάγος. 

Ξέρετε, είµαι καινούργια Βουλευτής. Οι φίλοι µου, λοιπόν,
αυτόν τον καιρό που παρακολουθούν περισσότερο το κανάλι της
Βουλής, για να έρχονται σε επαφή µαζί µου και µαζί σας, µου
λένε πολλές φορές ότι είναι πάρα πολύ στεναχωρηµένοι, µου
λένε πάρα πολλές φορές ότι αγχώνονται όταν µας βλέπουν, µου
λένε ότι δυσαρεστούνται και στεναχωριούνται βαθιά. Άλλα πράγ-
µατα περιµένουν από εµάς και όχι αυτά που είδαν σήµερα το
πρωί. Είµαστε, λοιπόν, συγκρουσιακοί. Αυτός είναι ο τίτλος που,
δυστυχώς, µας χαρακτηρίζει. Και µπορεί µεν να µας δικαιολογεί
πολλά το µεσογειακό µας ταπεραµέντο, αλλά έχουµε ευθύνη, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το γεγονός ότι αποφεύγουµε να
αυτοπαρατηρηθούµε ουσιαστικά. Αποφεύγουµε να δούµε την ει-
κόνα µας, δηλαδή, και τον ίδιο µας τον εαυτό, αποφεύγουµε να
κάνουµε κριτική. Δεν βλέπουµε µε τα µάτια του υγιούς «εγώ»,
αλλά µε τα µάτια του προβληµατικού υπερεγώ µας και αποφεύ-
γουµε έτσι να αυτοθεραπευτούµε. Σε συλλογικό επίπεδο απο-
φεύγουµε να ωριµάσουµε ως πολιτικό σύστηµα, παλιµπαιδίζουµε
πολιτικά, αρνούµενοι να εξελιχθούµε. Αναπόφευκτα, λοιπόν, η
δηµοκρατία µας κατά τον τρόπο αυτόν παραµένει ανώριµη. 
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Και, για του λόγου το αληθές, θυµίζω πως αυτά τα διακόσια
χρόνια -σε δύο χρόνια θα τα γιορτάσουµε επίσηµα από την ον-
τότητά µας- δεκαπέντε Πρωθυπουργοί έχουν κατηγορηθεί από
τους αντιπάλους τους και µερικά ονόµατα είναι ενδεικτικά, όπως
ο µεταρρυθµιστής Χαρίλαος Τρικούπης, ο πατέρας του έθνους
Ελευθέριος Βενιζέλος, ο ενωτικότατος Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής, ο προοδευτικότατος Ανδρέας Παπανδρέου. 

Αναρίθµητοι, βέβαια, και οι Υπουργοί που έχουν κατηγορηθεί
από τους πολιτικούς αντιπάλους. Τα ζούµε τις µέρες αυτές, τα
ζούµε τα τελευταία χρόνια, φαινόµενο για το οποίο µάλλον όµως,
µε τροµάζει αυτό που σας λέω, αδιαφορούµε, γιατί συµβαίνει
σχεδόν ενδηµικά µε την κάθε κυβερνητική αλλαγή. Αδιαφορούµε
παρ’ ότι σπιλώνονται ονόµατα, υπολήψεις, πολιτικές πορείες,
ακόµη και συγγενείς και στο τέλος αθωώνονται. Όµως, στο τέλος
λίγοι ή λιγότεροι είναι εκείνοι που θα µάθουν πραγµατικά τι έχει
συµβεί ιστορικά και ποια ήταν η αλήθεια, η αναζητούµενη αλή-
θεια.

Συνεπώς καλή η αυστηροποίηση, στη σωστή κατεύθυνση,
ακόµη καλύτερη, όµως, πιστεύω πως είναι η αυτοσυγκράτηση.
Η αυτοσυγκράτηση του πολιτικού συστήµατος από την εκτό-
ξευση τοξικών κατηγοριών. Δεν µας κάνει καλύτερους. Ξέρετε
αυτό το σύστηµα το καταπίνει η κοινωνία, το αφανίζει. Αλλά η
ιστορία είναι ότι τα κουκούτσια αυτά, λόγω της δυσανεξίας, τα
φτύνει ο κόσµος και µας τα γυρίζει πίσω. Καθόλου όµορφη ει-
κόνα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας για το άρθρο 54 και την
προσθήκη νέας παραγράφου που εξειδικεύει έτι περαιτέρω τις
προϋποθέσεις για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος στον
τόπο διαµονής τους, των εκλογέων που βρίσκονται έξω από την
ελληνική επικράτεια. Νιώθουµε πολύ περήφανοι σαν παράταξη,
γιατί προσπαθήσαµε πάρα πολύ ακόµη και εκείνους που δεν ήθε-
λαν να προσµετράται το εκλογικό αποτέλεσµα στο εθνικό απο-
τέλεσµα, τους πείσαµε ότι τελικά αυτή δεν είναι µια ορθή θέση. 

Βάζουµε, λοιπόν, «επί τον τύπον των ήλων» το θέµα. Την επό-
µενη εβδοµάδα εµείς είµαστε εκείνοι που θα αναδείξουµε όλες
τις πλευρές. Ψήφο σε όλους τους απόδηµους, όσοι είναι εγγε-
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, ίσοι και ισοδύναµοι µε
τις ψήφους των άλλων εκλογέων, να κάνουµε τα αδύνατα-δυ-
νατά. Υπάρχει χώρος να συνεννοηθούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σε ό,τι αφορά την επιστολική ψήφο. Να ψηφίζει και η
Αλάσκα είναι δίκαιο, όχι µόνο η Γερµανία. Έχουµε περιθώριο συ-
ναίνεσης. «Όχι» στα παιχνίδια για το κρίσιµο αυτό ζήτηµα, «όχι»
στη φοβικότητα, «ναι» στην ανοικτότητα και «ναι» στη διάδραση
µαζί τους, για να µη µας καταπιεί το σύστηµα αυτό, που εµείς
θέλουµε τουλάχιστον να το τιµούµε και όχι να το απαξιώνουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε την κ. Λιακούλη και για τον χρόνο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να ζητήσω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε τη διακριτική σας

ευχέρεια, είχα πει από το πρωί ότι επειδή όταν ανέβηκα να µι-
λήσω διανεµήθηκαν οι προτάσεις της Πλειοψηφίας και µέσα σε
αυτές του άρθρου 54 παράγραφος 4, το δίλεπτο που δικαιούµαι
να το πάρω κάποια στιγµή το απόγευµα, όποτε εσείς νοµίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, κύριε
Λοβέρδο. Αργότερα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλετε
τώρα ένα λεπτό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μετά, όταν ξεκινήσει αυτός ο κύκλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουµε

χρόνο.
Τον λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί κύριοι

Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, Έλληνες πολίτες που µας πα-
ρακολουθείτε η Αναθεώρηση του Συντάγµατος, δηλαδή του κα-
ταστατικού χάρτη της χώρας, αποτελεί την κορυφαία θεσµική

διαδικασία. Σήµερα όµως η Βουλή καλείται να διεκπεραιώσει µια
Αναθεώρηση µειωµένων προσδοκιών, που πόρρω απέχει από τις
ποµπώδεις και ανέξοδες διακηρύξεις της προηγούµενης κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για µια ριζική Αναθεώρηση µε προοδευτικό
πρόσηµο. 

Όµως, το προοδευτικό πρόσηµο δεν ανήκει σε αυτούς που θέ-
λουν να το οικειοποιηθούν ή αυτοπροσδιορίζονται ως προοδευ-
τικοί. Προκύπτει από τις ενέργειες και την αντίληψη που έχουν
για την κοινωνία, την οικονοµία, το περιβάλλον και από την
ενεργή συµµετοχή µας σε έναν κόσµο που συνεχώς αλλάζει. 

Η προτείνουσα Βουλή περιόρισε απαγορευτικά τα παιδιά της
αναθεωρητικής διαδικασίας υποκύπτοντας σε ιδεοληψίες και σε
µία λογική της τότε πλειοψηφίας που το βλέµµα της δεν το
έστρεψε στις επόµενες γενιές αλλά στις επόµενες εκλογές.
Παρά την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας να ανοίξουµε τη συ-
ζήτηση για όλα και να αφήσουµε την αναθεωρητική Βουλή, που
θα προέκυπτε µετά τις εκλογές να αποφασίσει, δεν υπήρξε αν-
ταπόκριση.

Έτσι οδεύουµε σε µία Αναθεώρηση που θα κινείται στον ελά-
χιστο κοινό παρονοµαστή, δηλαδή στην καλύτερη δυνατή µε
βάση τις δυνατότητες που έχουµε. Δεν µας δόθηκε η δυνατότητα
να αγγίξουµε το οικονοµικό Σύνταγµα, το άρθρο 24, περιβαλλον-
τικά ισοδύναµα, να βελτιώσουν τη λειτουργία του κράτους, επι-
βάλλοντας κανόνες ποιοτικής νοµοθέτησης, να σπάσουµε το
κρατικό µονοπώλιο στην ανώτατη εκπαίδευση, άρθρο 16 -έγινε
πολλή κουβέντα- µετεξελίσσοντας την Ελλάδα σε διεθνές εκπαι-
δευτικό κέντρο που θα οδηγούσε στον επαναπατρισµό χιλιάδων
διακεκριµένων νέων επιστηµόνων και φοιτητών και θα έβαζε τη
χώρα µας στη νέα διεθνή εκπαιδευτική αγορά των 30 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ που αυξάνεται ετησίως κατά 7% δηµιουργώντας
έτσι µία νέα σηµαντική πηγή εισοδήµατος για το ΑΕΠ.

Τα πράγµατα θα ήταν πολύ διαφορετικά αν είχε επιδειχθεί διά-
θεση αναζήτησης εποικοδοµητικών και συναινετικών λύσεων µε
το βλέµµα στο µέλλον. Ήταν µία χρυσή ευκαιρία για το πολιτικό
σύστηµα να είναι όντως σύγχρονο και µεταρρυθµιστικό και συ-
νάµα τολµηρό για την εποχή του, δηλαδή ένας µοχλός ανάπτυ-
ξης της χώρας.

Παρά τη µινιµαλιστικού τύπου Αναθεώρηση υπάρχουν, βέβαια,
σηµαντικές αλλαγές, για τις οποίες θα αναφερθώ ως γέφυρα του
χθες στο σήµερα, επειδή χθες ήταν να οµιλήσω.

Πρώτον, αυστηροποιείται η ασυλία του Βουλευτή, κατά το
άρθρο 62, ο οποίος θωρακίζεται µόνον κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων του. Με αυτή την αλλαγή επιδιώκεται πρωτίστως η
αποκατάσταση της πολλαπλώς τρωθείσας εµπιστοσύνης των πο-
λιτών προς το πολιτικό σύστηµα.

Η προσθήκη αυτή κρίνεται απαραίτητη, διότι παρ’ όλο που και
µε την ισχύουσα διάταξη ερµηνευτικά θα όφειλε η Βουλή να δίνει
τη δυνατότητα να αίρεται η ασυλία στις περιπτώσεις που τα αδι-
κήµατα δεν σχετίζονται µε τη βουλευτική ιδιότητα, παρατηρή-
θηκε ότι πολλές φορές τέτοιες άρσεις δεν λάµβαναν χώρα.

Είναι χαρακτηριστικό ότι στην προηγούµενη θητεία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για κανέναν Υπουργό για οποιοδήποτε αδίκηµα δεν ήρθη η
ασυλία µε το πρόσχηµα ότι θα έπρεπε να εφαρµοστεί ο νόµος
περί ευθύνης Υπουργών.

Δεύτερον, διευκολύνεται η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερι-
κού και µε την προσθήκη της παραγράφου 4 στο άρθρο 54. Το
θέµα αυτό απασχόλησε έντονα τον δηµόσιο διάλογο, δεδοµένου
ότι αποτελούσε προεκλογική δέσµευση του Πρωθυπουργού της
χώρας η παροχή δυνατότητας στους Έλληνες του εξωτερικού
να ψηφίσουν από τον τόπο διαµονής τους στις επόµενες εκλο-
γές.

Είναι πολύ σηµαντικό που κατοχυρώνεται στην πράξη αυτό το
δικαίωµα, καθόσον επιτρέπει στο ελληνικό Κοινοβούλιο να εκ-
προσωπήσει όχι µόνο το σύνολο του λαού αλλά του έθνους.

Η Νέα Δηµοκρατία είχε προτείνει στην προηγούµενη Βουλή να
αναθεωρηθεί το σχετικό άρθρο 51 του Συντάγµατος για το θέµα
της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού. Ωστόσο, αυτό δεν έγινε
δεκτό από την προηγούµενη πλειοψηφία. Θα µπορούσε να είναι
στο άρθρο 54 παράγραφος 1, χωρίς να απαιτηθεί η προτεινό-
µενη προσθήκη.

Τρίτον, η κοινοβουλευτική µας Πλειοψηφία κατέληξε ως πρό-
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ταση στην αφαίρεση του εδαφίου 3 της παραγράφου 3 του
άρθρο 86 που όριζε ότι η Βουλή µπορεί να ασκήσει την κατά την
παράγραφο 1 αρµοδιότητά της µέχρι το πέρας της Β’ τακτικής
Συνόδου της Βουλευτικής Περιόδου που αρχίζει µετά την τέλεση
του αδικήµατος.

Προτείνουµε την πλήρη κατάργηση της αποσβεστικής προθε-
σµίας της Β’ Συνόδου, πράγµα που σηµαίνει ότι στην πραγµατι-
κότητα τα αδικήµατα των Υπουργών εντάσσονται στην κανονική
παραγραφή που ισχύει για όλους τους πολίτες και δεν υπάρχει
καµµία διακριτική µεταχείριση.

Η ειδική ρύθµιση περί ευθύνης των Υπουργών είναι µία συν-
ταγµατική διάταξη, που βρίσκεται µονίµως στα ελληνικά Συντάγ-
µατα από το 1844 έως σήµερα, σε πρώιµη δε µορφή από το 1822
ως σήµερα και ίσχυσε µέχρι το 2001 στην ίδια, σε γενικές γραµ-
µές, µορφή. Με την Αναθεώρηση του 2001 η σχετική ρύθµιση
του Συντάγµατος του 1975 έγινε από πολλές πλευρές αυστηρό-
τερη.

Θα πρέπει, λοιπόν, να καταστεί σαφές ότι η αναθεωρητέα διά-
ταξη από την προτείνουσα Βουλή ήταν µόνο η παράγραφος 3
του άρθρου 86 και εποµένως οποιαδήποτε συζήτηση σχετικά µε
το να µην έχει καµµία αρµοδιότητα η Βουλή πέρα από πολιτικά
λανθασµένη είναι και παντελώς άκαιρη, δεδοµένου ότι αυτή η
αρµοδιότητα προβλέπεται στο άρθρο 86 παράγραφος 1 που δεν
είναι αναθεωρητέα διάταξη.

Είµαστε η πρώτη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία που καταργεί
τα όποια προνόµια των Υπουργών, ξεκινώντας από την τρέχουσα
κοινοβουλευτική θητεία. Συµφωνούµε απόλυτα µε την πρόταση
που είχε καταθέσει ως Βουλευτής ο Πρωθυπουργός της χώρας
Κυριάκος Μητσοτάκης από το 2008, αλλά, δυστυχώς, δεν µπό-
ρεσε τότε να συγκεντρώσει τον απαιτούµενο αριθµό των Βου-
λευτών για να συζητηθεί από τότε η κατάργηση της αποσβε-
στικής προθεσµίας, καθώς ούτε και ο ΣΥΡΙΖΑ τη στήριξε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβήτητα η Αναθεώρηση
αυτή έπρεπε να αλλάξει περισσότερα και καλύτερα. Το Σύν-
ταγµα, όµως, δεν προσφέρεται για µικροπολιτική. Η ευθύνη απέ-
ναντι στις επόµενες γενιές, από µία αποτυχηµένη ή άτολµη
αναθεωρητική πρωτοβουλία, είναι µεγάλη και όσοι δεν κατέβα-
λαν κάθε δυνατή προσπάθεια για την ευρύτερη συναίνεση σε θε-
σµικές αλλαγές, ενώ θα έπρεπε να τολµήσουµε ως πολιτικό
σύστηµα, θα κριθούµε στο µέλλον µε αυστηρότητα. Άλλωστε, το
µέλλον αρχίζει τώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Αµανατίδη, και για την τήρηση του χρόνου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δέχτηκα πολύ

ευχαρίστως να µιλήσω αργότερα, δεν επείγοµαι. 
Υπάρχει, όµως, µία διαρροή, όπως ενηµερώνοµαι από συνά-

δελφο, ότι για το άρθρο 54 παράγραφος 4 είµαστε όλοι σύµφω-
νοι και είµαστε και χαρούµενοι. Δεν είµαστε χαρούµενοι, γιατί
δεν είµαστε σύµφωνοι. Δεν λέω ότι δεν θα ψηφίσουµε, αλλά λέω
ότι πρέπει να κάνουµε και κάποια παρατήρηση. Δεν µπορεί να
διαµορφώνεται εκτός Αιθούσης µια άλλη γνώµη από αυτή που
υπάρχει µέσα στην Αίθουσα.

Θέλω, λοιπόν, να χαιρετήσω επιτέλους το άρθρο 54 παράγρα-
φος 4, αλλά και να καταθέσω δύο διαφωνίες που έχει το Κίνηµα
Αλλαγής:

Πρώτον, όπως χαρακτηριστικά προκύπτει από τις διατάξεις
του άρθρου 54 παράγραφος 4, διαµορφώνονται, κύριε Πρόεδρε,
ρυθµίσεις, βάσει των οποίων για διαφορετικά θέµατα προβλέπε-
ται συνταγµατικά πλειοψηφία τριών ειδών. 

Νοµίζω ότι ο κ. Κατρούγκαλος το ανέφερε αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για την πρώτη περίπτωση των εδα-

φίων α’ και β’ η πλειοψηφία του άρθρου 51 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος, δηλαδή οι διακόσιοι, για το εδάφιο γ’ η απλή πλει-
οψηφία, η σχετική πλειοψηφία, δηλαδή, και εβδοµήντα πέντε
Βουλευτές και για την περίπτωση της διαµόρφωσης νέων εκλο-
γικών περιφερειών προφανώς η διάταξη του Συντάγµατος προ-

ϋποθέτει ότι για να ψηφιστεί ο εκλογικός νόµος και να ισχύσει
αµέσως πρέπει να υπερψηφιστεί από πάνω από εκατόν ογδόντα.

Άρα έχουµε τρεις πλειοψηφίες εδώ. Είναι αρνητική η δεύτερη.
Πρέπει να το σκεφτεί αυτό η Πλειοψηφία. Δεν µπορεί για το ση-
µαντικό θέµα που αφορά την ψήφο των εκλογέων που ψηφίζουν
σε εκλογικά τµήµατα έξω από την επικράτεια να µην προσµετρά-
ται σε συγκεκριµένη εκλογική περιφέρεια, αλλά µόνο σε επίπεδο
επικρατείας. Αυτό που ο νοµοθέτης θα ρυθµίσει δεν µπορεί να
ρυθµιστεί µε πλειοψηφία των εβδοµήντα πέντε ψήφων. Ζητάµε
και εδώ να ισχύσει η αυξηµένη πλειοψηφία των τριών πέµπτων.

Δεύτερο και τελευταίο, σε µία βέβαια ενδεικτική απαρίθµηση
στο α’ εδάφιο, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται ότι ο νόµος που θα
υπερψηφιστεί µε διακόσιες ψήφους µπορεί να περιλαµβάνει και
τη ρύθµιση για την αναγκαία αυτοπρόσωπη παρουσία σε εκλο-
γικό τµήµα.

Αποθεώνουµε ανάγοντας σε συνταγµατική διάταξη την κατάρ-
γηση της επιστολικής. Διαφωνούµε ως προς αυτό.

Και, δεύτερον, είναι ανάγκη όλοι εδώ να πουν, ώστε η ιστορική
ερµηνεία του Συντάγµατος να το αποδεικνύει στην περίπτωση
που ο κοινός νοµοθέτης µετά από κάποια χρόνια αναζητήσει το
ιστορικό νόηµα της συνταγµατικής ρύθµισης, ότι αυτή είναι µία
ενδεικτική καταγραφή στο α’ εδάφιο του Συντάγµατος και δεν
είναι υποχρεωτική για τον κοινό νοµοθέτη η παρακολούθηση
αυτού του αδικαιολόγητου περιορισµού, που είναι προϊόν συµ-
βιβασµού, για να υπάρξει το άρθρο 54 παράγραφος 4.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε στον Γιάννη Γκιόκα το εξής.
Δεν το είχαµε εντοπίσει, αλλά ήρθαν τώρα οι προτάσεις των κοµ-
µάτων.

Φαντάζοµαι, κύριε Πρόεδρε, ότι σε λίγες ώρες τελειώνουµε
και θα πρέπει να γίνει το «χτένισµα» από όλους αυτή τη στιγµή.
Το λάθος, αφού τη Δευτέρα θα έχουµε ψηφοδέλτια και θα πρέπει
να ψηφίσουµε, εγκυµονεί. Γι’ αυτό έλεγα από τη Δευτέρα κάθε
µέρα να έχουµε το βράδυ τις προτεινόµενες διατάξεις.

Ο συνάδελφος κ. Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα µάς
επεσήµανε ότι στην πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για το
άρθρο 62, όπως διαµορφώνεται από την Πλειοψηφία, η διάταξη
που ισχύει σήµερα, ότι δηλαδή ο Βουλευτής όσο διαρκεί η βου-
λευτική περίοδος δεν διώκεται, δεν συλλαµβάνεται, δεν φυλακί-
ζεται χωρίς προηγούµενη άδεια της Βουλής -εδάφιο α’- στο
εδάφιο β’ συγκεκριµενοποιείται. Υπάρχει εδώ. Ας λυθεί. Όµως,
υπάρχει εδώ.

Μόνο η δίωξη προϋποθέτει άδεια της Βουλής. Άρα η φυλάκιση
και η σύλληψη επιτρέπονται. Δεν είναι ορθή η ρύθµιση αυτή.
Πρέπει να συµπληρωθεί και µε χαρά µας ακούµε ότι η Πλειοψη-
φία θα το δεχτεί και ήδη ο κ. Τζαβάρας έχει κάνει τη σχετική κί-
νηση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ τον συνάδελφο Γιάννη Γκιόκα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Λοβέρδο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-

τό. Θα προχωρήσουµε σε έναν Βουλευτή και αµέσως µετά να
συνεχίσουµε για να…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τριάντα δευτερόλεπτα θα µιλήσω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τριάντα;
Ωραία. Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Για το άρθρο 54, κατ’ αρχάς, να πούµε
ότι δεν έχουµε αντίρρηση σε σχέση µε τον δεύτερο νόµο που
προβλέπει να είναι µε αυξηµένη πλειοψηφία.

Για την επιστολική ψήφο, είναι γνωστή θέση µας ότι εµείς την
απορρίπτουµε και ζητάµε αυτοπρόσωπη παρουσία.

Σε σχέση µε το συγκεκριµένο ζήτηµα, υπάρχει αυτό το πρό-
βληµα. Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για το άρθρο 62, ενώ
αναφέρεται ότι ούτε διώκεται ούτε συλλαµβάνεται ούτε φυλακί-
ζεται, περιορίζει µετά την άδεια µόνο στο ζήτηµα της ποινικής
δίωξης…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εκ παραδροµής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σύµφωνοι, εκ παραδροµής. Απλώς, το

λέµε για να ξεκαθαριστούν.
Αναφερόµαστε πιο πολύ στην πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
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τίας, γιατί λόγω πλειοψηφίας έχει και περισσότερες πιθανότητες
να περάσει.

Όµως, ένα πρόβληµα υπάρχει και στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
για το άρθρο 162. Γιατί; Στο τελευταίο εδάφιο λέει: «Για τα λοιπά
αδικήµατα» -εννοεί αυτά που δεν τελούνται κατά την άσκηση των
καθηκόντων- «καθώς και για τα αυτόφωρα κακουργήµατα δεν
απαιτείται άδεια της Βουλής». Αυτή η εξοµοίωση που γίνεται των
λοιπών αδικηµάτων µε τα αυτόφωρα κακουργήµατα αφήνει την
ερµηνευτική δυνατότητα ο εισαγγελέας να κρίνει ποια είναι αυτά
για τα οποία θα ζητηθεί η άδεια της Βουλής και ποια όχι. Αυτό
θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτο.

Πρέπει σε κάθε περίπτωση το αν ένα αδίκηµα τελείται κατά
την άσκηση των καθηκόντων ή όχι -και άρα να δίνεται η άδεια-
να κρίνεται από την αρµόδια επιτροπή και την Ολοµέλεια της
Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πριν δώσω
τον λόγο στον κ. Τζαβάρα, θέλετε και εσείς, κύριε Κατρούγκαλε,
τον λόγο;

Κύριε Τζαβάρα, θέλετε να µιλήσετε τελευταίος;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Όχι, δεν τοποθετήθηκα, κύριε

Πρόεδρε.
Όπως είπε ο κ. Τζαβάρας ότι επρόκειτο περί παραδροµής και

φαντάζοµαι ότι καταγράφηκε στα Πρακτικά, απλώς λέω ότι ση-
µείωσα την παρατήρηση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
και θα κάνουµε αυτή τη διόρθωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Ο κ. Τζαβάρας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πράγµατι, δεν τίθεται κανένα

ζήτηµα. Είναι εντελώς άνευ αντικειµένου οι φόβοι του συναδέλ-
φου του ΚΚΕ και, βεβαίως, και του συναδέλφου του ΚΙΝΑΛ.

Αναγνωρίζω ότι εκ παραδροµής και κατά την αντιγραφή δηµι-
ουργήθηκε αυτό. Έχουµε, λοιπόν, διορθώσει και ας γραφεί και
στα Πρακτικά το συγκεκριµένο εδάφιο, το οποίο διαµορφώνεται
ως εξής: «Η σχετική άδεια» και το «σχετική» αναφέρεται και στις
τρεις µορφές της άρνησης των περιορισµών της φυλάκισής, της
ποινικής δίωξης κ.λπ..

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και της σύλληψης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και της σύλληψης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έγιναν οι

απαραίτητες διευκρινίσεις.
Κάτι θέλετε να διευκρινίσετε, κύριε Κατρούγκαλε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Απλώς θα ήθελα να επαναλάβω

και εγώ τη διατύπωση για να είναι σαφής. Η τελευταία φράση
της δικής µας πρότασης διαµορφώνεται ως εξής: «Για τα αυτό-
φωρα κακουργήµατα δεν απαιτείται άδεια της Βουλής».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
ολοκληρώσαµε.

Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αναθεώρηση του Συντάγµα-

τος είναι µια εξαιρετικά σηµαντική διαδικασία στη ζωή ενός κρά-
τους. Ανάλογα µε το εύρος και το βάθος της, επηρεάζει λίγο ή
πολύ βασικούς τοµείς του δηµοσίου βίου, της πολιτικής ζωής, τη
λειτουργία των θεσµών. Γι’ αυτόν τον λόγο και οι αναθεωρήσεις
γίνονται µετά από ωρίµανση χρόνου, όταν η ίδια η πραγµατικό-
τητα το επιβάλλει.

Στην πραγµατικότητα, αυτό συµβαίνει και τώρα. Έχοντας βιώ-
σει σχεδόν µία δεκαετία παρατεταµένης οικονοµικής, κοινωνικής,
θα έλεγα και ιδεολογικής κρίσης, βρισκόµαστε στην απαρχή µιας
νέας εποχής, που ακόµη την αναζητούµε ψηλαφητά, αν και
πλέον µε µεγαλύτερη αισιοδοξία.

Θα περιµέναµε, όµως, ότι αυτή η κοµβική στιγµή θα χαρακτη-
ριζόταν από µια Αναθεώρηση περισσότερο τολµηρή, µε µεγαλύ-
τερη ευρύτητα και πλουσιότερο οραµατισµό, καθώς πλέον
έχουµε κατασταλαγµένες –υποτίθεται- τις ατέλειες, τις ελλείψεις
και τα λάθη που µας κληροδότησε η περίοδος της Μεταπολίτευ-
σης, αλλά και µε την εµπειρία της κρίσης που βιώνουµε.

Δυστυχώς αυτό δεν συνέβη, γιατί, για κακή µας τύχη, η προ-
ηγούµενη Βουλή είχε κυβερνητική πλειοψηφία που δεν θέλησε
να κάνει το µεγάλο βήµα, να κόψει τον οµφάλιο λώρο µε τη µε-
ταπολιτευτική µας παθολογία, την οποία αντιθέτως υπεράσπιζε

και υπερασπίζει και τώρα µε ιδιαίτερη ζέση, όπως άλλωστε δια-
πιστώνουµε, µε την επισπεύδουσα επιστροφή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης από το Κόµο της Σοσιαλδηµοκρατίας στα πέ-
τσινα µπουφάν της πορείας του Πολυτεχνείου και του ΣΥΡΙΖΑ
του 3%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάτι σφραγίζει αυτή την Ανα-
θεώρηση, είναι η αλλαγή της εκλογής του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας και τούτο γιατί το πνεύµα του Συντάγµατος, που έως
τώρα αξίωνε ευρείες συναινέσεις στο πρόσωπο του Προέδρου,
καταστρατηγήθηκε βάναυσα. Κάποιοι δεν δίστασαν να εργαλει-
οποιήσουν την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας για κα-
θαρά µικροκοµµατικούς σκοπούς, οδηγώντας τη χώρα σε πρόω-
ρες εκλογές.

Αυτή η κακή παράδοση ήρθε η ώρα να λάβει τέλος. Η αποσύν-
δεση της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας από τη διά-
λυση της Βουλής και την πρόωρη προκήρυξη των εκλογών
συνιστά ένα βήµα προς την κανονικότητα, η οποία είναι και αί-
τηµα της συντριπτικής πλειοψηφίας της ελληνικής κοινωνίας.

Σηµαντικές είναι οι αλλαγές για την ασυλία των Βουλευτών και
την ευθύνη των Υπουργών τόσο επί της ουσίας, γιατί κανείς δεν
πρέπει να έχει διακριτική µεταχείριση από τον νόµο, όσο και γιατί
απαιτείται η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών προς
την εκτελεστική και τη νοµοθετική εξουσία, η οποία, κατά την πε-
ρίοδο της δοµικής κρίσης που βιώσαµε, έχει πληγεί σε σοβαρό
βαθµό, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη σταθερότητα του δηµο-
κρατικού µας πολιτεύµατος.

Πραγµατική, όµως, τοµή στην πολιτική ιστορία του τόπου -
τολµώ να πω- αποτελεί αναµφίβολα η πρόνοια για την ψήφο των
οµογενών. Ένα αίτηµα χρόνων επιτέλους γίνεται πραγµατικό-
τητα, αν και όχι ολοκληρωµένα, όπως θα θέλαµε, λόγω της ανάγ-
κης της ευρύτερης δυνατής οµοφωνίας στο Κοινοβούλιο. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, η αλλαγή αυτή είναι χρέος µας απέναντι
στους συµπατριώτες µας που βρέθηκαν στο εξωτερικό, ειδικά
την τελευταία δεκαετία.

Όλοι αυτοί που ξενιτεύτηκαν και νοιάζονται για την πατρίδα
δικαιούνται να έχουν λόγο και αυτό εξυπηρετεί η συµµετοχή των
οµογενών µας στις εκλογές από τη χώρα διαµονής τους, όπως
άλλωστε συµβαίνει σε όλα τα σύγχρονα κράτη.

Χαίροµαι, επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί γίνεται
πραγµατικότητα η πρότασή µας για συνταγµατική κατοχύρωση
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, ένα µέτρο που ενισχύει
τα κοινωνικά δικαιώµατα και υψώνει δίχτυ ασφαλείας για εκατον-
τάδες χιλιάδες συµπολίτες µας που βρέθηκαν, ιδιαίτερα στα χρό-
νια της κρίσης, σε δεινή οικονοµική θέση.

Ωστόσο, το µεγάλο θύµα των αριστερών ιδεοληψιών στη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση είναι η µη τροποποίηση του άρθρου 16,
που επιβάλλει το κρατικό µονοπώλιο στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. 

Την ώρα που βρίθουν ιδιωτικών πανεπιστηµίων όλες οι γειτο-
νικές µας χώρες, την ώρα που ακόµη και στη Βόρειο Κορέα έχει
ιδιωτικό πανεπιστήµιο, την ώρα που δεκάδες χιλιάδες Ελληνό-
πουλα σπουδάζουν σε ιδιωτικά πανεπιστήµια της Βρετανίας, της
Αµερικής, της Κύπρου, µε ό,τι αυτό σηµαίνει οικονοµικά για τις
οικογένειες τους, εµείς, µόνοι από όλους, θα συνεχίσουµε να
στρουθοκαµηλίζουµε στο όνοµα αριστερών ιδεοληψιών, αν και
πολλοί από τους υπερασπιστές τους στέλνουν τα παιδιά τους σε
ιδιωτικά πανεπιστήµια και κάποιοι εξ αυτών είναι και καθηγητές
µε ξένα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Τόσος φαρισαϊσµός! 

Αντιθέτως, η προηγούµενη κυβέρνηση ασχολήθηκε επισταµέ-
νως µε τις σχέσεις Κράτους και Εκκλησίας, τα θρησκευτικά σύµ-
βολα και τον ρόλο της Ορθοδοξίας, θέµατα τα οποία είναι
λυµένα από την ηµεροµηνία γέννησης του ελληνικού κράτους.
Ωστόσο, και σε αυτή την περίπτωση, υπερίσχυσαν οι εµµονικές
ιδεοληψίες, η αποστροφή στις παραδόσεις µας, η αµφισβήτηση
της ταυτότητας και της ιστορίας µας.

Το Σύνταγµά µας, όµως, ο νοµικός µας πολιτισµός, έχει εξα-
σφαλίσει τη µέγιστη ισορροπία µεταξύ της επικρατούσας θρη-
σκείας, της Ανατολικής Ορθόδοξης Εκκλησίας, στην οποία όµοια
και οι αγωνιστές του 1821, που σε δύο χρόνια θα γιορτάσουµε
τη συµπλήρωση δύο αιώνων από τότε, και της ελευθερίας της
θρησκευτικής έκφρασης κάθε επίσηµα αναγνωρισµένη θρη-
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σκείας, οµολογίας ή δόγµατος. Δεν χρειάζεται, λοιπόν, καµµία
αλλαγή και καµµία τροποποίηση.

Όπως, επίσης, καµµία τροποποίηση δεν απαιτείται για την ορ-
κωµοσία των Βουλευτών. Ο νοµοθέτης δίνει τη δυνατότητα να
ορκίζεται κάποιος, εάν είναι πιστός χριστιανός, στο Ευαγγέλιο ή
στο Κοράνι για τους µουσουλµάνους συναδέλφους µας ή µε πο-
λιτικό όρκο, αν έχει οποιοδήποτε κώλυµα. Για ποιον λόγο να επι-
βληθεί σε όλους ο πολιτικός όρκος; Γιατί λίγοι να επιβάλλουν
στους πολλούς τα πιστεύω τους; Δεν συµφωνώ σε καµµία περί-
πτωση οι ιδεοληπτικές εµµονές κάποιων, από όποιον πολιτικό
χώρο και αν προέρχονται, να επιβληθούν έναντι της πλειοψηφίας
και των παραδόσεών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς αµφιβολία, η Αναθεώ-
ρηση που συζητούµε είναι κατώτερη των περιστάσεων. Είναι µια
άτολµη και αναιµική Αναθεώρηση σε σχέση µε τις ανάγκες της
εποχής. Χάνεται µια ακόµη ευκαιρία για τη δηµιουργία µη κρατι-
κών πανεπιστηµίων και στη χώρα µας. Ωστόσο, είµαστε αναγκα-
σµένοι να µην την ακυρώσουµε, για να µην ξαναζήσουµε ποτέ
πια την εργαλειοποίηση της εκλογής του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, όπως συνέβη το 2009 και το 2015. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ελπίζω και εύχοµαι η διαδικασία
της συνταγµατικής Αναθεώρησης και η ψηφοφορία που θα ακο-
λουθήσει τη Δευτέρα να εξασφαλίσουν ευρείες κοινοβουλευτι-
κές πλειοψηφίες στα άρθρα όπου είναι υπερώριµη η αλλαγή
τους προς όφελος της ενίσχυσης των θεσµών και της εµπιστο-
σύνης της κοινωνίας µας προς το πολιτικό σύστηµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Υψηλάντης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ολο-

κληρώνεται η κατ’ άρθρον εξέταση όλων των αναθεωρητέων δια-
τάξεων του Συντάγµατος, στη συζήτηση των οποίων είχα τη
µεγάλη τιµή να πάρω µέρος ενεργά, µε παρεµβάσεις αλλά και
µε προτάσεις. Το ίδιο έπραξα και στην Επιτροπή Αναθεώρησης
του Συντάγµατος, στις εβδοµήντα και πλέον ώρες συζήτησης
που κάναµε. 

Ως εκπρόσωπος της νησιωτικής και παραµεθόριας πατρίδας
µας, των νησιών του Αιγαίου και της Δωδεκανήσου, κατέθεσα µια
πρόταση-δέσµευση που δίχως µικροπολιτικές σκοπιµότητες ήλ-
πιζα να υιοθετηθεί µε την ευρύτατη µάλιστα δυνατή κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία. Η πρότασή µου αφορούσε την επαναδιατύ-
πωση της διάταξης του άρθρου 101 παράγραφος 4, αναφορικά
µε τα δοµικά κριτήρια του νοµοθετικού σχεδιασµού και των εκτε-
λεστικών πρακτικών για τις πλέον ευάλωτες περιοχές της χώρας
µας, νησιωτικές και ορεινές, που διεκδικούν την ισότητα τους
µέσα από τις ιδιαιτερότητές τους, οι οποίες από αδυναµίες τους
µε µια συγκροτηµένη αναπτυξιακή οργάνωση µπορούν να µετα-
στραφούν σε δυναµικές τους προοπτικές. 

Επιθυµώ, λοιπόν, για µια ακόµα φορά να κάνω έκκληση στην
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων να στρέψει το βλέµµα της
στην ουσιαστική προοπτική της νησιωτικής και ορεινής Ελλάδας,
στους αγώνες των ανθρώπων εκείνων που κρατούν τις σύγχρο-
νες Θερµοπύλες. 

Η πρότασή µου για τη συµπλήρωση του άρθρου 101 παράγρα-
φος 4 βοηθά µε δύο λέξεις-κλειδιά στο µέλλον, πρώτον, τον ρυθ-
µιστικό σχεδιασµό της νοµοθετικής πρωτοβουλίας και, δεύτερον,
την εκτελεστική κρίση της διοίκησης, όπως και τις αξιολογικές
κρίσεις νοµιµότητας της δικαστικής λειτουργίας, που µέχρι σή-
µερα, συνδυαστικά και µόνον, στην εθελοντική αντίληψη περί
καλής νοµοθέτησης και συστηµατικής συνταγµατικής κρίσης
µπορούν να ενεργοποιηθούν. 

Αυτές οι λέξεις δεν είναι άλλες από τις αρχές της επικουρικό-
τητας και της αναλογικότητας, που είναι µεν σε ισχύ στο σύνολο
του ενιαίου συνταγµατισµού µας, ευρωπαϊκού και εθνικού, αλλά
απαιτούν την ενεργητικότερη θετική, αλλά και αποθετική παρου-
σία τους στις εγγυήσεις του κράτους. 

Έτσι, η πρόταση που έχω υποβάλει έχει ως εξής: «Ο κοινός

νοµοθέτης και η διοίκηση, όταν δρουν κανονιστικά, υποχρεούν-
ται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των νησιωτι-
κών και ορεινών περιοχών, µεριµνώντας για την ισόρροπη
ανάπτυξή τους, σε αιτιώδη συνάφεια µε τις αρχές της αναλογι-
κότητας και της επικουρικότητας». 

Η διατύπωση αυτή πιστεύω ότι καλύπτει πληρέστερα την πρό-
ταση εκείνη που είχε γίνει στην προτείνουσα Βουλή, όπου γενικά
και αόριστα αναφέρεται ως τροποποίηση µια ολόπλευρη κοινω-
νική και οικονοµική ανάπτυξη. Κάτι το οποίο είναι γενικό και αό-
ριστο και το οποίο δεν έχει καµµία δεσµευτικότητα, έρχεται και
σε ευθεία έννοµης ισορροπίας τόσο µε την παράγραφο 1 περί
αποκεντρωµένης διακυβέρνησης του άρθρου 101, όσο και µε τις
διατάξεις του συναφούς άρθρου 106 παράγραφος 1. 

Η πρόταση αυτή είναι και σε απόλυτη συµµετρία µε τις θεµε-
λιώδεις διατάξεις που ισχύουν στην ενωσιακή έννοµη τάξη, στα
άρθρα 5 παράγραφοι 3 και 4 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως επίσης και στο άρθρο 174 της Συνθήκης Λειτουρ-
γίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αποτελούσε και αυτή η Αναθεώρηση µια µεγάλη ευκαιρία, µε
την προταθείσα αυτή επαναδιατύπωση του άρθρου 101 παρά-
γραφος 4, να αναβαθµιστεί έστω εγγυητικά όλη η ένταση του νο-
µοθετικού, του διοικητικού και του δικαστικού ελέγχου, µέτρων
παρεµβάσεων που αφορούν τις πλέον ευάλωτες περιοχές της
ελληνικής επικράτειας, δηµιουργώντας µια εγγυητική εµπιστο-
σύνη προς τους πολίτες και τους κατοίκους αυτών των περιοχών.
Θα λειτουργούσε ως ένα φίλτρο ελεγξιµότητας για δηµοσιονο-
µικά µέτρα, κοινωνικές ρυθµιστικές πρωτοβουλίες και δηµόσιες
πολιτικές. 

Αποτελεί και προσωπική µου υποχρέωση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έναντι της πατρίδας, των νησιών που εκπροσωπώ και
των κατοίκων που µε την παρουσία τους και τους αγώνες τους
δίνουν ζωή και προοπτική στην πλέον ευαίσθητη εθνικά περιοχή
της χώρας, να αναπτυχθεί αυτή η διάταξη από την Αναθεωρητική
Βουλή και τα πράγµατα σε σχέση µε τη συγκεκριµένη διάταξη. 

Καθώς, επίσης, θέλω να δηλώσω ότι έχουµε την υποχρέωση
να επιστρέψει και η νησιωτική Ελλάδα στην κανονικότητα µε την
επαναφορά, µόλις οι συνθήκες το επιτρέψουν, των µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ στα αποµακρυσµένα νησιά του Αιγαίου, του-
λάχιστον σε εκείνα που απέχουν εκατόν είκοσι ναυτικά µίλια από
τον Πειραιά, κάτι που, δυστυχώς, παρέδωσε η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ το 2015 µε το τρίτο µνηµόνιο.

Πρέπει να γυρίσει η Ελλάδα στην κανονικότητα µε τη διευκό-
λυνση των µεταφορών, την ενίσχυση των κρίσιµων έργων υπο-
δοµής, την αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας και της παιδείας
στα νησιά µας, µε πλήρη συνείδηση των προοπτικών αλλά και
των δυσκολιών του τόπου µας.

Ας µην ξεχνάµε πως η αποτελεσµατική ισότητα στην έκφραση
των δικαιωµάτων και στη σύνθεση του δηµοσίου συµφέροντος,
που είναι αναγκαίο να διασφαλίσουµε, πρέπει να είναι αναλογική
µε τη στοιχειοθέτηση κάθε δηµόσιας απόφασης υπό τα αιτιώδη
κριτήρια της αναγκαιότητας και της αποτελεσµατικότητας και όχι
µε επιπλέον διακηρυκτικές διατάξεις.

Θέλω να πω ότι µε τις σκέψεις αυτές έχω επιτελέσει ένα
χρέος, που αν τα κόµµατα ήθελαν πραγµατικά να αγγίξουν αυτό
το ευαίσθητο σηµείο της ελληνικής νησιωτικής περιφέρειας, ήδη
θα το είχαν πράξει. Φαίνεται, όµως, ότι αρκούµαστε µόνο στα µε-
γάλα και όχι σε αυτά τα οποία, εν τέλει, µπορούν να είναι και
εθνικά ωφέλιµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
παηλιού, θα µιλήσετε στη θέση του κ. Αποστόλου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ο κ. Αποστόλου θα µιλήσει επίσης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, βε-

βαίως. Γίνεται αντικατάσταση. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κι εγώ θα αναφερθώ στο άρθρο 101 παράγραφος
4, για την ιδιαίτερη αντιµετώπιση, µεταχείριση των ορεινών και
νησιωτικών περιοχών.

Είναι µια πρόταση η οποία υποβλήθηκε από Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ στην προτείνουσα Βουλή, υιοθετήθηκε ως πρόταση της
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Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και στην προτείνουσα
Βουλή έλαβε, αν δεν κάνω λάθος, εκατόν εξήντα πέντε ψήφους.
Είναι µια πρόταση συγκεκριµένη, συγκροτηµένη, η οποία µπορεί
να γίνει αποδεκτή από την Αναθεωρητική Βουλή. 

Η πρόταση για τον προσδιορισµό του προσανατολισµού της
ανάπτυξης, ως ολόπλευρης, κοινωνικής και οικονοµικής, για τις
ορεινές και νησιωτικές περιοχές, όπως επίσης και για εισαγωγή
ερµηνευτικής δήλωσης στο άρθρο 101 παράγραφος 4 του Συν-
τάγµατος αποσκοπούν στη συγκεκριµενοποίηση, στην εξειδί-
κευση και στην ενίσχυση της συγκεκριµένης συνταγµατικής
διάταξης για την ιδιαίτερη αντιµετώπιση αυτών των περιοχών.
Μέσω αυτών αναδεικνύεται το πρόβληµα της ορεινής και νησιω-
τικής Ελλάδας και κατευθύνονται ο κοινός νοµοθέτης και η διοί-
κηση να ασκήσουν θετικές πολιτικές περιφερειακής ανάπτυξης,
µε σκοπό την προαγωγή της περιφερειακής συνοχής. 

Είναι γνωστό ότι στη χώρα µας, εκτός των κοινωνικών ανισο-
τήτων, υφίστανται και µεγάλες περιφερειακές και βέβαια ενδο-
περιφερειακές ανισότητες, που αποτυπώνονται κυρίως στον
ορεινό όγκο και στα νησιά µας. Αυτές οι περιοχές έχουν ιδιαίτερα
χωρικά, δηµογραφικά και κοινωνικοοικονοµικά χαρακτηριστικά,
λόγω της απόστασης και της δυσχερούς πρόσβασής τους από
και προς το κέντρο και τα αστικά κέντρα εν γένει, της δηµογρα-
φικής γήρανσης, αλλά και της επιταχυνόµενης ερηµοποίησης
τους.

Έτσι, δεν γίνονται πάντοτε και εύκολα αποδέκτες των γενικών
κυβερνητικών πολιτικών και χρειάζονται ιδιαίτερη µεταχείριση,
κατ’ αρχάς για να επιβιώσουν και να παραµείνουν ζωντανές.
Μόνο µέσω της µείωσης ή της εξάλειψης των περιφερειακών και
ενδοπεριφερειακών ανισοτήτων µπορεί να επιτευχθεί η ολό-
πλευρη οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη τους, δεδοµένου ότι
αυτές οι περιοχές έχουν και συγκριτικά πλεονεκτήµατα που πρέ-
πει να αναδειχθούν και να αποτελέσουν γι’ αυτές την αιχµή της
όποιας αναπτυξιακής στρατηγικής.

Σε αυτό το πλαίσιο κινείται και η πρόταση για την προσαρµογή
του διοικητικού µοντέλου στο ιδιαίτερο περιβάλλον αυτών των
περιοχών, ώστε να εξασφαλίζονται η εύρυθµη και απρόσκοπτη
λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης στις ορεινές και νησιωτικές
περιοχές και η προσαρµογή της στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
και τις επικρατούσες εκεί συνθήκες. Αυτό σηµαίνει ότι οι κρατι-
κές ή άλλες δοµές, όχι µόνο πρέπει να είναι παρούσες σε αυτές
τις περιοχές, αλλά και να είναι προσαρµοσµένες στα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά τους.

Όπως, επίσης, είναι επιβεβληµένη η κατάρτιση, όπως προτεί-
νεται από πλευράς µας, ειδικών επιχειρησιακών σχεδίων διοίκη-
σης και η παροχή κινήτρων στους δηµοσίους υπαλλήλους που
υπηρετούν σε αυτές, αλλά ακόµα -θα πρόσθετα- και ειδικών ανα-
πτυξιακών προγραµµάτων σχεδίων, τα οποία, λαµβάνοντας υπ’
όψιν τα δεδοµένα αυτών των περιοχών, να τους δίνουν προ-
οπτική ζωής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Εποµένως ο προσδιορισµός του αναπτυξιακού προσανατολι-
σµού των ορεινών και νησιωτικών περιοχών ως ολοκληρωµένου
κοινωνικού και οικονοµικού και η προς την παραπάνω κατεύ-
θυνση προσθήκη της ερµηνευτικής δήλωσης στη συνταγµατική
διάταξη του άρθρου 101 παράγραφος 4, είναι αναγκαίες και δεν
αποτελούν, όπως ακούστηκε από συναδέλφους της Αντιπολίτευ-
σης, βερµπαλισµό ή περιττολογία. Η εξειδίκευση δεν περιλαµ-
βάνει, όπως είπε ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας,
περιοριστικά στοιχεία, αλλά ενδεικτικά στοιχεία, τα οποία καλύ-
πτουν, θα έλεγα, και την πρόταση του προηγούµενου συναδέλ-
φου της Νέας Δηµοκρατίας.

Εποµένως νοµίζω ότι αυτή η προσθήκη είναι απολύτως ανα-
γκαία και δεν συνιστά µια επιπλέον φράση στο Σύνταγµα, αλλά
καθίσταται και πρέπει να καταστεί η βάση, ούτως ώστε η «ξεχα-
σµένη» Ελλάδα των ορεινών και νησιωτικών περιοχών να αποτε-
λέσει αντικείµενο ουσιαστικής µέριµνας από πλευράς του
κράτους και νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής µπορούν
και πρέπει να την υποστηρίξουν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΔΕΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Καλα-
µαριάς (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην τελευταία

οµιλία µου σε αυτή την Αίθουσα µίλησα για υποκρισίες και κόλπα
σε σχέση µε το πώς χειριστήκατε την αναθεώρηση του άρθρου
32 για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας.

Η σηµερινή µας συζήτηση ιδιαίτερα για το άρθρο 86 παράγρα-
φος 3 -να ξεκαθαρίσω ότι µιλάω για το χθεσινό, γιατί χθες ήταν
να µιλήσω, άλλο που µιλάω σήµερα- που τελικά αναθεωρείται,
είναι µια καλή αφορµή για να ξεκαθαρίσουν µύθοι που σέρνονται
στην ελληνική κοινωνία και γιγαντώθηκαν ιδιαίτερα τον καιρό της
κρίσης.

Ο πρώτος µύθος είναι ότι αυτή η ειδική διαδικασία υπάρχει
από το 2001. Ουδέν ψευδέστερον! Η ειδική ρύθµιση περί ποινι-
κής ευθύνης των Υπουργών, που προβλέπει µια πολύ συγκεκρι-
µένη διαδικασία διά µέσου της Βουλής, είναι µια συνταγµατική
διάταξη που βρίσκεται µονίµως στα ελληνικά Συντάγµατα από το
1844 έως σήµερα, σε πρώιµη δε µορφή από το 1822 έως σή-
µερα. Και ίσχυε µέχρι το 2001 στην ίδια, σε γενικές γραµµές,
µορφή.

Αυτό που έγινε το 2001, µε συντριπτική πλειοψηφία των τότε
δύο κοµµάτων ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, είναι ότι πως τέ-
θηκαν αυστηρότεροι όροι παραποµπής. 

Αφ’ ενός διπλασιάστηκε ο χρόνος µέσα στον οποίο µπορεί να
επιληφθεί η Βουλή, καθώς µέχρι το 2001 ο χρόνος αυτός ήταν η
Α’ Σύνοδος της κοινοβουλευτικής περιόδου που ακολουθεί την
τέλεση της πράξης. Με την Αναθεώρηση του 2001 ο χρόνος
αυτός επεκτάθηκε µέχρι το τέλος της Β’ Τακτικής Συνόδου. Αφ’
ετέρου η Βουλή περιορίστηκε στη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης, ενώ η ανάκριση και κυρίως η παραποµπή στο ακροα-
τήριο ανατέθηκε σε πενταµελές δικαστικό συµβούλιο, όταν έως
το 2001 αυτό γινόταν από προανακριτική επιτροπή της Βουλής
και µε απόφαση της Βουλής αντίστοιχα.

Ο δεύτερος µύθος που κυκλοφορεί είναι ότι η Αριστερά και η
σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν ήταν υπέρ αυτών των
ρυθµίσεων. Επίσης, ουδέν ψευδέστερο. Γιατί ναι µεν το 2001 η
Αριστερά δεν ψήφισε τη συνταγµατική Αναθεώρηση, αλλά όταν
δύο χρόνια αργότερα ήρθε ο εκτελεστικός νόµος περί ευθύνης
Υπουργών, ο γνωστός σε όλους µας ν.3126/2003, αυτός υπερ-
ψηφίστηκε και από τους Βουλευτές του ΚΚΕ και από τους Βου-
λευτές του τότε Συνασπισµού και τώρα ΣΥΡΙΖΑ.

Αναρωτιέµαι, µπορείτε έστω και για µία φορά να σταµατήσετε
να κοροϊδεύετε τον κόσµο, να φτιάχνετε παραµύθια µε δράκους; 

Ο τρίτος και τελευταίος µύθος που καλλιεργήθηκε κυρίως
στους πολίτες, είναι ότι τα άλλα ανεπτυγµένα κράτη του κόσµου
δήθεν δεν έχουν τέτοιες παρόµοιες διαδικασίες. Επίσης ολοκλη-
ρωτικά ψευδές! Γιατί ανάλογες ρυθµίσεις υπάρχουν σχεδόν σε
όλα τα θεσµικώς ανεπτυγµένα Συντάγµατα των δυτικών κρατών.
Σε πολλά µάλιστα, όπως στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής,
το κοινοβούλιο είναι αρµόδιο όχι µόνο για την εκκίνηση της σχε-
τικής διαδικασίας αλλά και για την εκδίκαση της υπόθεσης, µε-
τατρεπόµενο σε δικαστήριο. Η Ελλάδα ανήκει συνεπώς στη
µεγάλη πλειοψηφία των δυτικών χωρών που κινούν τέτοια διαδι-
κασία. 

Ας προβληµατιστούµε, όµως. Γιατί άραγε όλα τα σύγχρονα
κράτη έχουν ειδικές διατάξεις περί ποινικής ευθύνης Υπουργών
και εκκινούν τη σχετική διαδικασία µέσω των κοινοβουλίων τους
και δεν αφήνουν όλη τη σχετική διαδικασία στο κοινό ποινικό δί-
καιο; Μήπως για να προστατεύσουν τους εγκληµατούντες πολι-
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τικούς ή µήπως γιατί χωρίς τέτοιου είδους διατάξεις δεν είναι
δυνατόν να κυβερνηθεί µία χώρα και να ληφθούν οι αναγκαίες
πολιτικές αποφάσεις, που διαφορετικά θα µετατρεπόντουσαν
όλες σε ποινικές δικογραφίες; Προφανώς ισχύει η δεύτερη απάν-
τηση. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να συκοφαντείτε το ίδιο µας το Σύνταγµα
µε ισχυρισµούς ότι το Σύνταγµα δήθεν καλύπτει τον εκάστοτε
παρανοµούντα Υπουργό. Γιατί το Σύνταγµα δεν καλύπτει κανέ-
ναν παρανοµούντα Υπουργό. Προβλέπει µία πολύ συγκεκριµένη
διαδικασία από τη Βουλή, ώστε να εξακριβωθεί τυχόν ποινική του
ευθύνη. 

Και θα αναρωτηθεί κανείς: «Κύριε Φωτήλα, τι µας λέτε; Ότι δεν
χρειάζεται βελτίωση της διάταξης;». Προφανώς και χρειάζεται
βελτίωση η σχετική διάταξη. Και µάλιστα βελτίωση η οποία δεν
έχει ακουστεί σήµερα και δεν ακούγεται σήµερα για πρώτη
φορά. Ακούστηκε το 2008 από µία οµάδα Βουλευτών, µεταξύ
των οποίων ήταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Ανδρέας Λοβέρδος
και κάποιοι άλλοι. Και τότε κανένας από τους τότε Βουλευτές
του τότε Συνασπισµού δεν στήριξαν αυτή την πρόταση.

Προτείνουµε, λοιπόν, την πλήρη κατάργηση της αποσβεστικής
προθεσµίας της Β’ Τακτικής Συνόδου της Βουλής. Στην πραγµα-
τικότητα, δηλαδή, τα όποια αδικήµατα των Υπουργών θα εντάσ-
σονται στην κανονική παραγραφή που ισχύει για όλους τους
πολίτες, χωρίς να υπάρχει καµµία διακριτική µεταχείριση. 

Όµως, µε τη στάση της η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δείχνει
ξανά το πραγµατικό υποκριτικό της πρόσωπο και πόσο βάζει
ακόµα και τις διατάξεις του Συντάγµατος κάτω από τις µικροκοµ-
µατικές τις επιδιώξεις. Γιατί έτσι πιστεύει ότι θα κερδίσει τις εν-
τυπώσεις. Ακόµα και σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα προσπαθεί
να εισαγάγει θέµα αναδροµικότητας, ενώ γνωρίζει καλά πως σε
όλα τα κείµενα, όχι µόνο του Συντάγµατός µας αλλά και στη Σύµ-
βαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και στο Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης η αναδροµικότητα στις ποινές δεν µπορεί να υπάρξει.

Προ ηµερών -αυτό είναι δε το πιο γελοίο της υπόθεσης- η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση φώναζε στο νοµοσχέδιο για τους
αθλητικούς φορείς γιατί βάζαµε αναδροµικότητα στη θητεία των
αθλητικών φορέων. Και έρχεται σήµερα να µας µιλήσει για ανα-
δροµική ισχύ σε ποινικά εγκλήµατα! Επιτέλους λίγη σοβαρότητα!
Δείξτε λίγη σοβαρότητα, όπως αρµόζει σε µία κορυφαία στιγµή
της δηµοκρατίας µας, όπως αυτή της Αναθεώρησης του Συντάγ-
µατος! 

Δείτε πώς αντιµετωπίζετε, κύριε Κατρούγκαλε, αυτή την ύψι-
στη διαδικασία. Προχθές ήρθατε σε αυτή την Αίθουσα για να
υποστηρίξετε την πρότασή σας για άµεση εκλογή του Προέδρου
της Δηµοκρατίας, όταν γνωρίζετε ότι αυτό δεν είναι εφικτό. Και
δεν είναι εφικτό, διότι το άρθρο 30 του Συντάγµατος δεν βρίσκε-
ται ανάµεσα στα αναθεωρητέα άρθρα. Και δεν βρίσκεται ανά-
µεσα στα αναθεωρητέα άρθρα, γιατί οι ίδιοι οι Βουλευτές σας
το καταψήφισαν, γιατί οι ίδιοι οι Βουλευτές σας δεν το πι-
στεύουν. Και εσείς συνεχίζετε να µιλάτε για το ανέφικτο.

Σήµερα έρχεστε να προτείνετε αναδροµική ισχύ σε ποινικά εγ-
κλήµατα. Επιτέλους, λίγη σοβαρότητα δεν βλάπτει!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα σας ακολουθήσουµε
στον δρόµο του λαϊκισµού που συνεχίζετε να ακολουθείτε. Εµείς
θα κάνουµε αυτό που υποσχεθήκαµε στον ελληνικό λαό, αυτό
για το οποίο ο ελληνικός λαός µας εξέλεξε. Συνεχίζουµε σταθερά
στον δρόµο των αναγκαίων αλλαγών και µεταρρυθµίσεων στο
Σύνταγµά µας. Κάνουµε εκείνες τις αλλαγές που είναι απαραίτη-
τες, ώστε η πολιτεία µας να µπορέσει µε διαφάνεια και δικαιο-
σύνη να προχωρήσει µπροστά. 

Δεν λαϊκίζουµε, δεν χαϊδεύουµε αυτιά. Με εξαντλητική συζή-
τηση και θεσµικό διάλογο παρεµβαίνουµε στα µείζονα ζητήµατα
της καθηµερινότητας και τα καταφέρνουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Φωτήλα από τη Νέα Δηµοκρατία.
Τον λόγο έχει η κ. Ευθυµίου.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω ιδι-

αίτερη τιµή και µεγάλο το χρέος της ευθύνης που φέρω, συµµε-
τέχοντας σε αυτή την κορυφαία κοινοβουλευτική, δηµοκρατική

και πολιτική διαδικασία, την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 
Επίσης, αισθάνοµαι έτσι και για έναν επιπρόσθετο λόγο. Πέραν

από τις µεταπτυχιακές µου σπουδές που είναι στο Συνταγµατικό
Δίκαιο, είχα οργανώσει εκδήλωση πριν καν ξεκινήσει η συζήτηση
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση µε το θέµα αυτό, έχοντας ως
κεντρικό οµιλητή τον κ. Τζαβάρα, τον γενικό µας εισηγητή, µε τις
προτάσεις του οποίου συντάσσοµαι.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία αναφορά επί της αρχής και
στη συνέχεια στο άρθρο 102 για την τοπική αυτοδιοίκηση. Κρίνω
σκόπιµο να κάνω την εξής παραδοχή. Στο πλαίσιο της εφαρµο-
γής του Συντάγµατος του 1975 η Ελλάδα βιώνει τη µακροβιότερη
και σταθερότερη περίοδο δηµοκρατικής διακυβέρνησης στην
όλη συνταγµατική της ιστορία.

Τούτο και µόνο αναδεικνύει αφ’ ενός την κανονιστική εµβέλεια
του ισχύοντος Συντάγµατος και την ανάγκη υπεράσπισης στο
µέλλον των θεσµικών χαρακτηριστικών του, µε στόχο την περαι-
τέρω εµπέδωση και θωράκιση της δηµοκρατίας µας, και αφ’ ετέ-
ρου την κατεύθυνση πάνω στην οποία κινούνται οι διαδικασίες
Αναθεώρησής του, ώστε να µην αλλοιώνεται η θεσµική και πολι-
τική τους φυσιογνωµία αλλά αντιθέτως να προσαρµόζεται οµαλά
και κατάλληλα στις µοιραίως και αενάως µεταβαλλόµενες κοινω-
νικές και οικονοµικές συνθήκες, που συνιστούν την υποδοµή,
πάνω στην οποία στηρίζεται το κανονιστικό συνταγµατικό οικο-
δόµηµα.

Σήµερα η απαξίωση του Συντάγµατος και των συνταγµατικών
θεσµών συνιστά αναµφίβολα ένα από τα σοβαρότερα, τα πιο
ανησυχητικά συµπτώµατα της σύγχρονης ελληνικής οικονοµι-
κής, κοινωνικής και πολιτικής κρίσης. «Το Σύνταγµα είναι γράµµα
κενό, δεν µας προστατεύει, παραβιάζεται καθηµερινά». Είναι
σχόλια που διατυπώνονται συνέχεια. 

Πρόκειται για µία ρητορική διαχεόµενη στην ελληνική κοινω-
νία, εξαιρετικά αρνητική, επικίνδυνη στον βαθµό που ενώ φαίνε-
ται να πλήττει τη λειτουργικότητα και αποτελεσµατικότητα
επιµέρους θεσµών -για παράδειγµα τη διαδικασία απόδοσης ποι-
νικών ευθυνών στην κυβέρνηση ή το ακαταδίωκτο των Βουλευ-
τών- εντούτοις πλήττει άµεσα και σοβαρά το σύνολο του
συνταγµατικού κειµένου στην καρδιά του. Πλήττει τις αρχές του
κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας. 

Ωστόσο, αυτή η επικίνδυνη ρητορική από µία άλλη άποψη φέρ-
νει στην επιφάνεια µία παραδοχή, ότι ήταν επιβεβληµένη η Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος και ο εκσυγχρονισµός των θεσµών.

Στο σηµείο αυτό να θυµίσω ότι ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, ήταν ο πρώτος που ανέδειξε την επιβεβλη-
µένη ανάγκη για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Και γιατί
αυτή επιβάλλεται; 

Πρώτον, η σοβαρότητα οικονοµική και κοινωνική κρίση που
διανύουµε έχει αναταράξει, όπως είναι λογικό, τη λειτουργία των
πολιτικών θεσµών εξαντλώντας σε αρκετές περιπτώσεις τα όρια
της αποτελεσµατικότητά τους.

Δεύτερον, η βάση του πολιτεύµατος, ο κυρίαρχος λαός, ανα-
πτύσσει µια έντονη πολιτική κινητικότητα, µεταφέροντας έτσι
άµεσα το αίτηµα ουσιαστικής µεταβολής του υπάρχοντος συν-
ταγµατικού παραδείγµατος πρωτίστως ως πολιτικού παραδείγ-
µατος.

Τρίτον, τόσο οι συνταγµατικοί θεσµοί ως έχουν όσο και η επι-
κρατούσα εφαρµογή και ερµηνεία τους εµφανίζεται αδύναµη να
απαντήσει σε µια σειρά από εστιασµένα αλλά πάντως υπαρκτά
πολιτικά και κοινωνικά προβλήµατα. 

Στο πλαίσιο αυτό είναι εµφανές ότι η µεταβολή του συνταγµα-
τικού παραδείγµατος ήταν κάτι από περισσότερο αναγκαία,
χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι ούτε το Σύνταγµα της Μεταπολίτευ-
σης έχασε την ύψιστη σηµασία του ούτε αµφισβητείται η κορυ-
φαία για το πολίτευµα συµβολή του ούτε ότι υπήρξε ένα ατελές
και κακό Σύνταγµα.

Είναι όµως σαφές ότι η Αναθεώρησή του είναι αναγκαία για να
αντιµετωπίσει την αρνητική ρητορική που του απευθύνεται, να
αποκαταστήσει τη συµβολική του σηµασία ως ταυτότητα της πο-
λιτείας αλλά και για να δώσει νέες απαντήσεις στα καινοφανή και
πρωτόγνωρα προβλήµατα που η κρίση θέτει. Πρόκειται, λοιπόν,
για µια Αναθεώρηση αναγκαία όσο και δύσκολη και ένα έργο ιδι-
αίτερα βαρύ.
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Τώρα, στην προκείµενη περίπτωση, θα ήθελα να αναφερθώ
στο άρθρο 102 που αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση. Ο όρος το-
πική αυτοδιοίκηση περιλαµβάνει δύο σκέλη τα οποία ορίζονται
µε σαφήνεια στο άρθρο 102. Την τοπικότητα και την αυτοδιοί-
κηση. Τα ανωτέρω στοιχεία συναπαρτίζουν το θεµελιώδες πλαί-
σιο, επί του οποίου οικοδοµείται η οργάνωση και η λειτουργία
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης από τον κοινό και κα-
νονιστικό νοµοθέτη. 

Τα ερωτήµατα που τίθενται είναι δύο: 
Πρώτον, µπορεί ο νοµοθέτης µετά τη συγκρότηση των Οργα-

νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης επί τη βάσει των συστατικών στοι-
χείων που προαναφέρθηκαν, να παρεµβαίνει στην οργάνωσή
τους και να ανασυγκροτεί στη βάση διαφορετικού σχήµατος; Σε
καταφατική περίπτωση υπόκειται σε δεσµεύσεις που συνυφαί-
νονται µε τη συνταγµατική κατοχύρωση της αυτοδιοίκησης; 

Και δεύτερον, υπάρχουν όρια στην εξουσία του νοµοθέτη να
καθορίζει το περιεχόµενο που προσλαµβάνει η διοικητική και οι-
κονοµική αυτοτέλεια των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
στις επιµέρους πτυχές της που δεν ανήκουν στον συνταγµατικώς
κατοχυρωµένο πυρήνα τους;

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, υποστηρίζουµε ότι το πλαίσιο
υπάρχει. Αυτό που µπορούµε να κάνουµε, είναι να ενθαρρύνουµε
τον κοινό νοµοθέτη να µεταφέρει περισσότερες αρµοδιότητες
στην τοπική αυτοδιοίκηση.

Υπήρξα δηµοτική σύµβουλος στον Δήµο Θεσσαλονίκης και
γνωρίζω πολύ καλά, το έχω βιώσει, πως η τοπική αυτοδιοίκηση
ούτε το αυτοδιοίκητο έχει, όπως της αξίζει, ούτε και την οικονο-
µική αυτοτέλεια, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να σταθεί δίπλα
στον πολίτη όπως ορίζεται συνταγµατικά ή όπως θα έπρεπε να
ισχύει.

Ως Βουλευτής, λοιπόν, στα πλαίσια του ρόλου και των αρµο-
διοτήτων µου είναι να στέρξω στην προσπάθεια να ενθαρρύνω
τον κοινό νοµοθέτη να αποδώσει τις εξουσίες εκείνες στην το-
πική αυτοδιοίκηση ,ώστε να ενισχυθεί και το αυτοδιοίκητο αλλά
και η οικονοµική αυτοτέλεια και ίσως µία φορολογική αποκέν-
τρωση, πάντοτε µε ισχυρές εγγυήσεις διαφάνειας.

Ως προς την πρόταση της Αξιωµατική Αντιπολίτευσης για να
καταγραφεί συνταγµατικά το σύστηµα της απλής αναλογικής,
αυτό αποδείχθηκε στην πράξη ότι δεν µπορεί να ισχύσει, απο-
δείχθηκε στην πράξη ότι δεν µπορεί να εφαρµοστεί. 

Ευτυχώς, ήρθε η νυν Κυβέρνηση και µε νόµο προσπάθησε να
θέσει τις κατάλληλες ισορροπίες, τις κατάλληλες προϋποθέσεις
ώστε να λειτουργήσουν οι δήµοι και οι περιφέρειες.

Καταλήγοντας, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι συντάσσοµαι µε τις
προτάσεις της Νέας Δηµοκρατίας και πάλι να τονίσω το ιδιαίτερο
χρέος µου σε αυτή την ιστορική κοινοβουλευτική στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Ευθυµίου.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ ιδιαίτερα στο άρθρο

101 παράγραφοι 1 και 4 και άρθρο 102 παράγραφος 2, που αφο-
ρούν στον αυτοδιοικητικό χώρο και στις ορεινές και νησιωτικές
περιοχές, όπου προτείναµε βελτιώσεις και ερµηνευτική δήλωση
που δεν έγιναν δεκτές από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Όντως, αγαπητοί συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια έγινε µια
απόπειρα οργάνωσης της χώρας σε ένα σύστηµα αποκεντρω-
µένο παράλληλα µε την καθιέρωση της αιρετής Περιφερειακής
Αυτοδιοίκησης. Όµως, η αιρετότητα δεν συνοδεύτηκε µε εξου-
σίες, αρµοδιότητες και πόρους σε τοπικό και περιφερειακό επί-
πεδο. Αντίθετα, βρέθηκε µπροστά σε µια αποκεντρωµένη διοίκη-
ση που ουσιαστικά λειτουργούσε ως το µακρύ χέρι της κεντρικής
εξουσίας.

Εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, δεν µείναµε στις
διακηρύξεις. Πήραµε ως κυβέρνηση και συγκεκριµένες αποφά-
σεις. Κάναµε την αναγκαιότητα για αποκέντρωση µε αυτοδιοί-
κηση πράξη τόσο σε περιφερειακό όσο και σε τοπικό επίπεδο. 

Για παράδειγµα, στον αγροτικό χώρο, στο Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης 2014 - 2020, αποτυπώθηκε η ισχυρή πολιτική

βούλησή µας για αποκέντρωση αρµοδιοτήτων, για διεύρυνση
της συνεργασίας µε τις ελληνικές περιφέρειες, εκχωρώντας στην
Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση το 37% των πόρων του προγράµµα-
τος, δηλαδή περίπου 1,7 δισεκατοµµύρια. 

Πρόκειται για µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία και τοµή στην
εφαρµογή της αγροτικής πολιτικής για τη χώρα, που εδράζεται
στην πεποίθησή µας ότι πρέπει να εµπιστευόµαστε τις περιφέ-
ρειες στην υλοποίηση πολιτικών που αφορούν άµεσα και συµ-
βάλλουν στην ανάπτυξη και την πρόοδο. Είναι αυτές, δηλαδή, οι
περιφέρειες που γνωρίζουν καλύτερα από κάθε άλλον τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα της επικράτειάς τους για την παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας. 

Γιατί η αποκεντρωµένη εφαρµογή του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης όχι µόνο διασφαλίζει τη συµµετοχή, αποδοχή
και συναίνεση των τοπικών κοινωνιών στην υλοποίηση σηµαντι-
κών αναπτυξιακών πρωτοβουλιών αλλά και συµβάλλει στη µεί-
ωση της γραφειοκρατίας, στην απλούστευση και επιτάχυνση των
διαδικασιών προς όφελος των πολιτών, των δικαιούχων των συγ-
κεκριµένων προγραµµάτων.

Η αναγκαιότητα στήριξης των ορεινών και µειονεκτικών περιο-
χών και νησιωτικών περιοχών επίσης αποτέλεσε προτεραιότητά
µας. Γι’ αυτό και προχωρήσαµε στη λήψη επιπλέον ειδικών µέ-
τρων φορολογικού και επενδυτικού χαρακτήρα, δηλαδή η νησιω-
τικότητα για εµάς δεν ήταν σχήµα λόγου αλλά συνοδεύτηκε και
µε συγκεκριµένες δράσεις. Όµως, απαιτείται µια πιο συντονι-
σµένη και ολοκληρωµένη αντιµετώπιση που να στοχεύει στην πα-
ραµονή, µέσα από τη βελτίωση της ποιότητας ζωής, των κατοί-
κων και στην παροχή καλύτερων οικονοµικών ευκαιριών σε
όσους θέλουν να επιτρέψουν στα χωριά τους. 

Πέραν, λοιπόν, των επενδύσεων και των ενισχύσεων χρειάζον-
ται και παρεµβάσεις τέτοιες και τόσες που να υπηρετούν την κοι-
νωνική συνοχή, δηλαδή να µπορεί ο κάτοικος της υπαίθρου να
συγκρίνει το επίπεδο της ζωής του τόσο από πλευράς εισοδή-
µατος όσο και από πλευράς συνθηκών διαβίωσης µε αυτό των
κατοίκων των αστικών περιοχών. 

Και στην παράµετρο αυτή τα βασικότερα εργαλεία είναι ο το-
µείς εκείνοι που µπορούν να υπηρετηθούν αλλά και να διασφα-
λίζουν ένα επαρκές και συµπληρωµατικό εισόδηµα. Αυτοί οι
τοµείς είναι ο αγροδιατροφικός και ο αγροτουριστικός τοµέας.
Μπορούν, λοιπόν, οι περιοχές της υπαίθρου να συµβάλλουν στην
αναστροφή ή τη µείωση της συρρίκνωσης του πληθυσµού τους
αρκεί να εκµεταλλευτούν αυτές τις δυνατότητες. 

Όµως, χρειάζονται βοήθεια. Χρειάζεται πρωτίστως η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή να προτείνει µια στρατηγική για το δηµογραφικό
πρόβληµα, η οποία θα δίνει προτεραιότητα στις περιοχές αυτές
και συγκεκριµένες δραστηριότητες, προκειµένου να διαµορφω-
θούν εκείνες οι συνθήκες που θα διευκολύνουν την ικανοποιητική
εξισορρόπηση επαγγελµατικής και προσωπικής ζωής σε αυτούς
που θέλουν να µείνουν στις ρίζες τους.

Πρέπει να υπάρξει επίσης και ενίσχυση της αποτελεσµατικό-
τητας των ευρωπαϊκών αλλά και των εθνικών κονδυλίων που δια-
τίθενται για τις ορεινές και νησιωτικές περιοχές, ώστε να βελτιώ-
σουν την αποτελεσµατικότητά τους και την υπηρέτηση της συ-
νοχής που είναι και αυτό ένα από τα µεγάλα προβλήµατα στον
χώρο της υπαίθρου που ταυτόχρονα, βεβαίως, σηµαίνει και αν-
τιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος.

Αν αυτές οι προτάσεις συνδεθούν µε µια συνταγµατική επι-
ταγή, όπως η δική µας ερµηνευτική δήλωση, την οποία και προ-
τείνουµε, µόνο τότε θα υπηρετήσουµε σωστά την υπάρχουσα
συνταγµατική επιταγή του άρθρου 101 παράγραφος 4, που λέει
ότι ο κοινός νοµοθέτης και η διοίκηση όταν δρουν κανονιστικά
υποχρεούνται να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των
νησιωτικών και ορεινών περιοχών µεριµνώντας για την ανάπτυξή
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ιδιαίτερα µετά το τέλος
της οικονοµικής κρίσης και των µνηµονίων, να σταθώ και σε ένα
ζήτηµα που έχει σχέση µε την ανάγκη να βγουν συµπεράσµατα
τόσο συνολικά για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
της χώρας µας και ειδικά θα σας έλεγα για περιπτώσεις που
αφορούν τον τρόπο διανοµής των δηµόσιων επενδύσεων στη
χώρα µας, που κατά κανόνα µέχρι σήµερα γινόταν, θα έλεγα, σε
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διαδικασίες πελατειακών σχέσεων και εµπειρικής διάγνωσης των
αναγκών. Αυτές οι διαδικασίες είχαν καθοριστικά αρνητική συµ-
βολή στην εµφάνιση της οικονοµικής κρίσης. Αυτό πρέπει να αλ-
λάξει, µετατοπίζοντας το κέντρο βάρους από ένα πελατειακό
πλαίσιο σε ένα σύστηµα κατανοµής των δηµοσίων επενδύσεων
στη βάση των αναγκών της οικονοµίας και της κοινωνίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η προσπάθεια που ξεκίνησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ –και
ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- στον τοµέα εργασίας µε τη δηµι-
ουργία και λειτουργία του µηχανισµού διάγνωσης των αναγκών
της αγοράς εργασίας και στο πλαίσιο αυτό στον σχεδιασµό πο-
λιτικών και προγραµµάτων στη βάση των αναγκών, πρέπει να
επεκταθεί στο σύνολο των Υπουργείων, των περιφερειών και των
δήµων, δηλαδή στο σύνολο της αναπτυξιακής διαδικασίας και
στο πλαίσιο ενός ειδικού στρατηγικού αναπτυξιακού σχεδίου που
η δική µας κυβέρνηση ήδη έχει ολοκληρώσει. 

Ο µηχανισµός διάγνωσης και αναπτυξιακών αναγκών είναι µια
συνολική αναγκαιότητα για τη χώρα, για τον σχεδιασµό, για την
υλοποίηση και αξιολόγηση των πολιτικών και των προγραµµά-
των, για να περιορίσουµε τις πιθανότητες να ξαναζήσουµε µιας
τέτοιας έκτασης οικονοµική κρίση και µε αυτή την έννοια έχει
θέσει στη συζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος την
τοποθέτηση και της συγκεκριµένης παραµέτρου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Αποστόλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα και προχθές η συνταγµα-
τική Αναθεώρηση συνιστά την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδι-
κασία και είναι σηµαντικό ότι είµαστε Βουλευτές αυτής της
Αναθεωρητικής Βουλής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου ένα σχόλιο στα
όσα ελέχθησαν για το άρθρο 32, που αφορά την εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ως Κίνηµα Αλλαγής έχουµε ξεκαθαρί-
σει ότι ως προς το άρθρο 32 διαφωνούµε µε την πρόταση της
άµεσης εκλογής, η οποία εν τοις πράγµασι θα οδηγήσει την εκτε-
λεστική εξουσία στη δυαρχία, διότι η άµεση εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας του δίνει αυξηµένες αρµοδιότητες και
τον ισχυροποιεί και µάλιστα όχι πολιτειακά αλλά πολιτικά, αλλά-
ζοντας ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, και τον πυρήνα του πολιτεύ-
µατος.

Αγαπητοί συνάδελφοι ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, η πρότασή σας αναφορικά µε την άµεση εκλογή είναι εκ
προοιµίου άνευ ουσίας και τούτο συνέβη ενώ ήσασταν κυβέρ-
νηση και είχατε τη δυνατότητα να φέρετε προς αναθεώρηση το
άρθρο 30. 

Ωστόσο να θυµίσω τι λέει το άρθρο 30 παράγραφος 1: «Ο
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας είναι ο ρυθµιστής του πολιτεύµατος
και εκλέγεται από τη Βουλή για περίοδο πέντε ετών, όπως ορί-
ζεται στα άρθρα 32 και 33». Ενώ, λοιπόν, ταυτόχρονα το άρθρο
33 καθορίζει τον τρόπο εκλογής του Προέδρου και µάλιστα ορί-
ζοντας ως εκλογικό σώµα τη Βουλή, εσείς ουδέποτε φέρατε
προς αναθεώρηση το άρθρο 30. 

Άρα, θα έλεγα ότι εδώ φάσκετε και αντιφάσκετε, δηλαδή προ-
τείνετε αφ’ ενός την άµεση εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας από τη βάση µε άµεση εκλογή και ταυτοχρόνως, δεν έρχεται
προς αναθεώρηση το άρθρο 30 που καθορίζει το εκλογικό σώµα.
Ούτε, βέβαια, θα έλεγα ότι αποτελεί λύση η πρόταση της Νέας
Δηµοκρατίας για εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας µε σχε-
τική πλειοψηφία, δηλαδή µε λιγότερους από εκατόν πενήντα
έναν Βουλευτές. Τα συµπεράσµατα εδώ δικά σας.

Ωστόσο, να θυµίσω τη δική µας πρόταση, η οποία εν τοις
πράγµασι τι έκανε; Αποσύνδεε την εκλογή του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας µε αναγκαστική προκήρυξη εκλογών. 

Επίσης, ως προς την ψήφο των απόδηµων Ελλήνων, του Από-
δηµου Ελληνισµού στηρίζουµε την ψήφο των αποδήµων µε συγ-

κεκριµένες, φυσικά, προτάσεις, όπως ψήφος στους εγγεγραµ-
µένους στους εκλογικούς καταλόγους και στα δηµοτολόγια της
χώρας, προσµέτρηση ψήφου των αποδήµων καθώς και επιστο-
λική ψήφος, εκλογή των Βουλευτών που θα εκπροσωπούν ειδικά
τους απόδηµους Έλληνες. Επισηµαίνουµε ότι δεν νοούνται εκ-
πτώσεις στην ισοδυναµία της ψήφου των Ελλήνων και φυσικά
ούτε ψήφος µε οικονοµικά κριτήρια.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έρχοµαι στις σηµερινές ενότητες. 
Ενότητα έκτη, άρθρο 96, παράγραφος 5. Εδώ έχουµε σηµαν-

τική Πλειοψηφία, θα έλεγα, του Σώµατος, διακόσιοι τριάντα επτά
Βουλευτές, η οποία Πλειοψηφία έχει συµφωνήσει στην αναθεώ-
ρηση του άρθρου 96. Ωστόσο, να τονιστεί εδώ ότι δεδοµένου
πως τα στρατιωτικά δικαστήρια συγκροτούνται από στρατιωτι-
κούς δικαστές και από στρατοδίκες, υπάρχει το ζήτηµα ως προς
το πώς αντιµετωπίζονται οι στρατοδίκες, διότι δεν είναι στρατιω-
τικοί δικαστές και ως εκ τούτου δεν µπορούν να απολαµβάνουν
πλήρη προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία. 

Γι’ αυτό καταθέσαµε µια συγκεκριµένη διατύπωση στο πρώτο
εδάφιο, ώστε να αποσαφηνίζεται σε ποιο πλαίσιο επιτρέπεται η
συµµετοχή των µη στρατιωτικών δικαστών. 

Πάµε στο άρθρο 101Α σχετικά µε τις ανεξάρτητες αρχές. Οι
περισσότεροι από εµάς εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, συµφωνούµε
ότι οι ανεξάρτητες αρχές εισήχθησαν στα κράτη ως θεσµοί για
να απαντήσουν στην κρίση αξιοπιστίας του κράτους, να διασφα-
λιστούν ουσιαστικά θεµελιώδη δικαιώµατα. 

Εδώ να θυµίσω ότι υπήρχε πρωτίστως το αµερικάνικο παρά-
δειγµα και µετά ακολούθησε η ευρωπαϊκή εµπειρία και την δε-
καετία του 1980 δηµιουργήθηκαν οι ανεξάρτητες αρχές και στην
Ελλάδα.

Αν δεν κάνω λάθος, το 1988 έχουµε την πρώτη ανεξάρτητη
µορφή, την επιτροπή για την τοπική ραδιοφωνία, και µετά αρχίζει
η συγκρότηση πολλών τέτοιων φορέων που συνοπτικά διακρί-
νονται, θα έλεγα, σε τέσσερις κατηγορίες. Πρώτον, αρχές που
λειτουργούν ως θεσµικές εγγυήσεις, δεύτερον, αρχές που
ασκούν εποπτεία στη δηµόσια διοίκηση, τρίτον, αρχές που
ασκούν εποπτεία στη λειτουργία της αγοράς και τέταρτον, αρχές
µεικτής φύσης που εγγυώνται θεµελιώδη δικαιώµατα αλλά ταυ-
τόχρονα εποπτεύουν και τη λειτουργία της αγοράς.

Ωστόσο, εδώ να θυµίσω ότι µετά την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος του 2001, ενσωµατώνονται σε αυτό η Αρχή Προστα-
σίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης, η Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των Επι-
κοινωνιών, το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού και φυ-
σικά ο Συνήγορος του Πολίτη. 

Είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, µια κορυφαία στιγµή, γιατί και
µόνο η αναφορά τους στο Σύνταγµα τις περιβάλλει µε ιδιαίτερο
κύρος και αυτόµατα, θα έλεγα, αποκτούν περαιτέρω επιρροή και
ισχύ, ενώ αφαιρούν αρµοδιότητες από την εκτελεστική εξουσία,
θέτοντας στον προβληµατισµό του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι πρώτον, τοποθετούνται εκτός διοι-
κητικής ιεραρχίας και εξαιρούνται και του ιεραρχικού και διοικη-
τικού ελέγχου ως προς τη σκοπιµότητα και ως προς την νοµι-
µότητα των πράξεών τους, και δεύτερον, συγκροτούνται από
µέλη που µπορούν να εγγυηθούν προσωπική και πολιτική ανε-
ξαρτησία, προτείνουµε να προστεθεί σαφώς η δυνατότητα η
Ολοµέλεια να ασκεί απευθείας έλεγχο στις διοικήσεις των ανε-
ξάρτητων αρχών, διότι σήµερα βλέπουµε το εξής παράδοξο, ο
Υπουργός να απολαµβάνει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Ως προς το ελεγχόµενο θέµα η πρότασή µας εδώ είναι να στο-
χευθεί η διασφάλιση του δηµόσιου πολιτικού ελέγχου της λει-
τουργίας αυτών των πέντε ανεξάρτητων αρχών που περιλαµ-
βάνονται και σήµερα στο Σύνταγµα.

Επίσης, θεωρούµε ότι πρέπει να εισαχθούν περιορισµοί για τη
δηµιουργία νέων ανεξάρτητων αρχών, διότι σήµερα έχουµε συ-
νολικά τριάντα ανεξάρτητες αρχές.

Όπως εύστοχα υπογράµµισε και ο εισηγητής µας, η υπερβο-
λική προσφυγή στον θεσµό των ανεξάρτητων αρχών θέτει προ-
βλήµατα, θα έλεγα, δηµοκρατίας, διότι φανερώνει έναν φόβο
από την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας να ασκήσει τα καθή-
κοντά της. 

Με αυτή τη συλλογιστική προτείνουµε για την ίδρυση ανεξάρ-
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τητης αρχής την κατάργησή της αλλά και για τη µεταβολή των
αρµοδιοτήτων της να απαιτείται πλειοψηφία των 3/5 της Βουλής.
Επίσης, προτείνουµε τη συνταγµατική αναγνώριση της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.

Τέλος, ως προς τη διατήρηση της πολύ αυξηµένης πλειοψη-
φίας των µελών της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής, προ-
τείνουµε να γίνεται η επιλογή των µελών της και µάλιστα εδώ
είµαστε, θα έλεγα, απολύτως σύµφωνοι.

Όσον αφορά την έβδοµη ενότητα, θέλω να σταθώ σε τρία ση-
µεία. Πρώτον, ως προς τη διοίκηση να είναι απαραίτητος ο ψη-
φιακός µετασχηµατισµός. Είχαµε κάνει την πρόταση να προ-
βλεφθεί η αρχή της ταχείας και ψηφιακής διοίκησης και ταυτό-
χρονα να γίνει συνταγµατικός στόχος η ψηφιακή σχέση διοίκη-
σης και διοικουµένων.

Δεύτερον, ως προς τα τοπικά δηµοψηφίσµατα, η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ µας βρίσκει αντίθετους. Δεν µπαίνουµε σε συζητήσεις
δηµαγωγίας µέσω του Συντάγµατος.

Τρίτον, ως προς τους ΟΤΑ, προτείνουµε να προβλεφθεί η νο-
µοθετική τους πρωτοβουλία µε απόφαση της Κεντρικής Ένωσης
Δήµων της Ελλάδος, να κατατίθενται προτάσεις νόµων για θέ-
µατα των αρµοδιοτήτων τους, οι οποίες να εισάγονται υποχρεω-
τικά στην Ολοµέλεια προς συζήτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναθεωρητική διαδικασία
είναι µια βαθιά συλλογική διαδικασία. Από τη µία έχουµε τις αυ-
ξηµένες πλειοψηφίες που µας υποχρεώνουν να αναζητήσουµε
συναινέσεις και από την άλλη έχουµε ευθύνη απέναντι στην ιστο-
ρία και τη συµβολική λειτουργία του Συντάγµατος, που εκπέµπει
στην κοινωνία το µήνυµα της συναίνεσης των πολιτικών και των
κοινωνικών δυνάµεων και εν τέλει, φυσικά, της δηµοκρατίας. Ας
έχουµε, συνεπώς, κατά νου οι αποφάσεις που λαµβάνουµε, να
µας κάνουν υπερήφανους για το έργο που καλούµαστε να επι-
τελέσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε το Κίνηµα Αλλαγής. Καλώ στο Βήµα την κ.
Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνουµε αισίως στο τέλος των

συζητήσεων στα επιµέρους υπό αναθεώρηση άρθρα του Συντάγ-
µατος. Εµείς, στο Κίνηµα Αλλαγής, τονίσαµε πως παραµένουµε
προσηλωµένοι στην ανάγκη επίτευξης ευρύτερων δυνατών συ-
ναινέσεων πάνω στις αναγκαίες θεσµικές µεταρρυθµίσεις σε µία
τόσο κορυφαία διαδικασία όπως η συνταγµατική Αναθεώρηση. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, παρ’ ότι δεν διαθέτει τον απαιτούµενο
αριθµό των πενήντα Βουλευτών, κατέθεσε µία δέσµη προτάσεων
για αναθεώρηση συνταγµατικών διατάξεων προς την κατεύ-
θυνση της αναγκαίας αναβάθµισης της λειτουργίας της πολι-
τείας, της ενίσχυσης του ρόλου του πολίτη και της εµπέδωσης
του κράτους δικαίου.

Δυστυχώς, όµως, η τεχνητή πόλωση ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και
στη Νέα Δηµοκρατία και η επικράτηση πολλές φορές τακτικι-
σµών επισκίασαν τη συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση,
ακυρώνοντας σε πολύ µεγάλο βαθµό την ιστορική αξία του εγ-
χειρήµατος. Αποτέλεσµα αυτού ήταν να περάσει ανεκµετάλ-
λευτη η ιστορική ευκαιρία για αναγκαίες τοµές και γενναία
βήµατα που έχει ανάγκη η χώρα µας προς τα µπρος.

Δυστυχώς, αυτή η Αναθεώρηση µε τον παραµερισµό εξαιρε-
τικά σοβαρών θεµάτων που αφορούσαν άµεσα τον πολίτη, που
δεν αλλάζει τις διαδικασίες στη διοίκηση ή στη δικαιοσύνη, που
δεν τόλµησε να αλλάξει το άρθρο 16 όσον αφορά τη δυνατότητα
δηµιουργίας µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων,
που δεν τόλµησε να αγγίξει το άρθρο 24 το οποίο αφορά την
προστασία του περιβάλλοντος και την κλιµατική αλλαγή, αυτή η
συνταγµατική Αναθεώρηση σε πολύ µεγάλο βαθµό έχει χάσει το
ιστορικό της νόηµα. Η επόµενη Αναθεώρηση, η οποία, δυστυχώς,
θα γίνει µετά από εννέα χρόνια -και εύχοµαι ειλικρινά να συµπε-
ριλάβει όλα αυτά τα σοβαρά θέµατα- αργεί πολύ.

Στο σηµείο αυτό θέλω να µου επιτρέψετε να σταθώ ιδιαίτερα
στη χαµένη ευκαιρία της Αναθεώρησης, η οποία αφορά τον κοµ-
βικό αλλά και συνάµα πολύπαθο χώρο της ελληνικής δικαιοσύ-
νης. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι περισσότερο από
ποτέ ανάγκη να αναταχθεί και να προστατευθεί το κύρος της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης και να θωρακιστεί το κράτος δικαίου, όχι
µόνο γιατί αποτελεί συστατικό στοιχείο της ταυτότητας της ίδιας
µας της δηµοκρατίας αλλά γιατί αποτελεί ταυτόχρονα βασική
αξία και, κυρίως, βασικό µέσο προστασίας των δικαιωµάτων των
πολιτών και ιδίως των πιο αδύναµων. 

Οι κλυδωνισµοί που είδαµε ιδιαίτερα τον τελευταίο καιρό στο
χώρο της δικαιοσύνης θέτουν σε κίνδυνο αυτή την προστασία
και επηρεάζουν τον ρόλο και τον έλεγχο που πρέπει να ασκείται
σε κάθε εξουσία από τα δικαστικά όργανα. Και τούτο, γιατί η
απαίτηση του πολίτη για την προστασία των ατοµικών του δικαιω-
µάτων και των κοινωνικών αγαθών είναι εξίσου σηµαντική µε την
απαίτησή του να προστατεύεται ο ίδιος από κάθε παρέµβαση ή
κακή λειτουργία του κράτους.

Το Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε και ανέπτυξε µία ολοκληρωµένη
δέσµη παρεµβάσεων για την ενίσχυση της ανεξαρτησίας της δι-
καιοσύνης και των λειτουργών της καθώς και για την εµπέδωση
των αρχών του κράτους δικαίου. Οι προτάσεις µας για το άρθρο
88 περιελάµβαναν την ενίσχυση του ρόλου της Βουλής στην επι-
λογή της ηγεσίας της δικαιοσύνης, την αξιοποίηση της πιλοτικής
δίκης στον έλεγχο της συνταγµατικότητας των νόµων, την ενί-
σχυση της λειτουργίας του δικαστικού συστήµατος, την αναθε-
ώρηση της διάταξης για το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο,
καθώς και την κατάργηση του µισθοδικείου, του δικαστηρίου
αγωγών κακοδικίας και της στρατιωτικής δικαιοσύνης.

Ωστόσο, µε κύρια ευθύνη της προηγούµενης κυβέρνησης η
Αναθεώρηση, δυστυχώς, θα αγνοήσει, όπως φαίνεται, πλήρως
τις ανάγκες της ελληνικής δικαιοσύνης και, κυρίως, των Ελλήνων
πολιτών. Οι προτάσεις µας δεν εισακούστηκαν και έτσι είµαστε
υποχρεωµένοι να προχωρήσουµε µε βάση τις προτάσεις που
συγκέντρωσαν πάνω από εκατόν πενήντα µία ψήφους και να κά-
νουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε στις υπό αναθεώρηση διατάξεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµασία του συστήµατος απο-
νοµής της δικαιοσύνης είναι απολύτως θεµελιώδης για τη λει-
τουργία των θεσµών και του κράτους δικαίου, είναι απολύτως
θεµελιώδης για την προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών,
είναι απολύτως θεµελιώδης για την καταπολέµηση της διαφθο-
ράς και, βεβαίως, είναι βασική για την οικονοµική ανάπτυξη και
ανάταξη της χώρας. 

Ο εκσυγχρονισµός του συστήµατος, η βελτίωση της ταχύτη-
τας αλλά και της ποιότητας απονοµής δικαιοσύνης, που είναι το
µείζον θέµα αυτή τη στιγµή, και η εµπέδωση της ανεξαρτησίας
της ειδικά µετά από όλα όσα έχουµε παρακολουθήσει τον τελευ-
ταίο καιρό, αποτελούν πρωταρχικής σηµασίας ζητήµατα και
όρους για την έξοδο της χώρας από την κρίση.

Εάν, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε να είµαστε
σοβαροί και να µιλήσουµε σοβαρά γι’ αυτό το κορυφαίο θέµα,
εµείς θέτουµε µία δέσµη πέντε πυλώνων πάνω στους οποίους πι-
στεύουµε ότι πρέπει να βασιστούµε για να ξεκινήσουµε αυτή την
κορυφαία µεταρρύθµιση. Πρώτα από όλα µία νέα βασική νοµο-
θεσία. Δεύτερον, εναλλακτικές µεθόδους επίλυσης διαφορών.
Τρίτον, ηλεκτρονική δικαιοσύνη. Τέταρτον, διοικητική ανασύν-
ταξη και έναν ουσιαστικά νέο δικαστικό χάρτη. Και πέµπτον, δι-
καιώµατα των πολιτών και ευκολότερη και καλύτερη πρόσβαση
στη δικαιοσύνη.

Εµείς, ως Κίνηµα Αλλαγής, θεωρούµε και πιστεύουµε ακρά-
δαντα ότι µετά από δέκα ολόκληρα χρόνια κρίσης, η νούµερο
ένα µεταρρύθµιση η οποία πρέπει να γίνει στην ελληνική πολι-
τεία, έχει να κάνει µε την αναµόρφωση και µεταρρύθµιση που
τόσο πολύ έχει ανάγκη ο χώρος της δικαιοσύνης και η οποία
έπρεπε να είχε ήδη ξεκινήσει από αυτή τη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση. Επιθυµούµε, λοιπόν, να ολοκληρωθεί ένα εθνικό σχέδιο
δράσης για την ηλεκτρονική δικαιοσύνη και την εφαρµογή της
που έχει ήδη καταρτιστεί από το 2011 και ακόµη βλέπουµε να
καρκινοβατεί.

Θέλουµε και επιδιώκουµε να ενθαρρυνθούν ακόµα περισσό-
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τερο οι εναλλακτικές µορφές επίλυσης των διαφορών, όπως
είναι η διαµεσολάβηση και η δικαστική διαµεσολάβηση, αλλά και
το plea bargaining στην ποινική δικαιοσύνη, κάτι το οποίο οφεί-
λουµε να αναγνωρίσουµε ότι ξεκίνησε η νέα Κυβέρνηση.

Θέλουµε να αναδιαµορφωθεί και να εκσυγχρονιστεί η βασική
νοµοθεσία µας. Έγινε µια πρώτη αρχή µε τους Ποινικούς Κώδι-
κες. Υπάρχουν πολλά ακόµη που πρέπει να γίνουν.

Θέλουµε να χαραχθεί εκ νέου ο ελληνικός δικαστικός χάρτης
για την καλύτερη αξιοποίηση των διαθέσιµων πόρων σύµφωνα
µε τα διεθνή πρότυπα. Ουσιαστικά µιλάµε για έναν νέο «Καλλι-
κράτη» στον χώρο της δικαιοσύνης.

Θέλουµε να ιδρυθούν εξειδικευµένες δικαστικές δοµές για το
Οικογενειακό δίκαιο συγκεκριµένα ή για υποθέσεις Εταιρικού Δι-
καίου. 

Θέλουµε να θεσπιστεί ένα σώµα δικαστικών εµπειρογνωµό-
νων, βοηθών δικαστών και δικαστικής αστυνοµίας, να επανεξε-
ταστεί το σύστηµα αξιολόγησης των δικαστών και των δικα-
στηρίων, όπως γίνεται σε όλον τον υπόλοιπο κόσµο, να ενισχυθεί
το αυτοδιοίκητο των δικαστηρίων µε µέριµνα και µε επιµόρφωση
των δικαστών, να προστατευθεί η ανεξαρτησία της δικαστικής
από την εκτελεστική εξουσία, ένα µείζον θέµα που µας αφορά
όλους µας, µε την πιο ενεργή εµπλοκή της Βουλής κατ’ αρχάς
και πρώτα απ’ όλα στον τρόπο επιλογής της ηγεσίας της δικαιο-
σύνης. 

Θέλουµε να επανεξεταστεί και να ορθολογικοποιηθεί το κό-
στος πρόσβασης στη δικαιοσύνη, που γνωρίζουµε πάρα πολύ
καλά ότι είναι ακόµα υψηλό -αυτό είναι χρέος µας απέναντι
στους πιο αδύναµους πολίτες- και βεβαίως να ενισχυθεί ουσια-
στικά η νοµική βοήθεια σε όσους, πραγµατικά, την έχουν ανάγκη
και, δυστυχώς, δεν έχουν τη δυνατότητα να την πληρώσουν. 

Κλείνω µε το εξής: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόµα-
στε ένα πιο σύγχρονο, ένα πιο αποτελεσµατικό σύστηµα απονο-
µής της δικαιοσύνης και για να το πετύχουµε αυτό χρειάζεται
ένα στρατηγικό πλαίσιο µε µια συγκεκριµένη δέσµη µέτρων δο-
µικών µεταρρυθµίσεων. Μόνο έτσι µπορούµε να ατενίζουµε µε
αισιοδοξία το µέλλον πάνω σε µια γερή βάση και αυτή είναι η
βάση της δικαιοσύνης. Αυτό το σύστηµα επιδιώκουµε, γι’ αυτό
θέλουµε να παλέψουµε και πιστεύουµε, ειλικρινά, ότι αποτελεί
ένα σύστηµα win, win, win, για την ελληνική κοινωνία, για την ελ-
ληνική δικαιοσύνη και τους λειτουργούς της και κυρίως και
πρώτα και πάνω απ’ όλα για την ίδια τη δηµοκρατία µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε κι
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµαριάς Θεσσαλο-
νίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

κοντά στο τέλος µιας πραγµατικά κορυφαίας διαδικασίας για το
ελληνικό Κοινοβούλιο, που είναι η συζήτηση για τις διατάξεις της
συνταγµατικής Αναθεώρησης. Οφείλουµε να αναγνωρίσουµε ότι
έγινε µια ποιοτική δουλειά και στην προτείνουσα και σ’ αυτή τη
Βουλή, µ’ ένα επίπεδο το οποίο σε µεγάλο βαθµό τίµησε το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. 

Βέβαια, γι’ αυτόν τον λόγο κι εµείς ως προηγούµενη κυβέρ-
νηση δώσαµε όλη αυτή τη δηµοσιότητα. Προσπαθήσαµε να ανοί-
ξουµε τη συνταγµατική Αναθεώρηση στην ελληνική κοινωνία,
στους φορείς, στα συλλογικά της όργανα, προκειµένου να γίνει
κοινωνός αυτών των αλλαγών που την αφορούν άµεσα. 

Βέβαια, σ’ αυτή τη διαδροµή της συζήτησης αναδείχθηκαν και
οι διαφορές µας µέσα από τις προτάσεις που έγιναν, όπως για

παράδειγµα η περαιτέρω κατοχύρωση και ενίσχυση των κοινω-
νικών δικαιωµάτων που πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ στην εργασία, την παι-
δεία, την υγεία, τα δικαιώµατα, αλλά και στη λειτουργία των
θεσµών, όπως η τοπική αυτοδιοίκηση, όπου, δυστυχώς, µε τις
πρόσφατες αλλαγές της νέας Κυβέρνησης τορπιλίστηκε η απλή
αναλογική, αποδυναµώθηκαν τα συλλογικά όργανα, συγκεντρώ-
θηκαν και πάλι στους περιφερειάρχες και τους δηµάρχους οι αρ-
µοδιότητες, απενεργοποιήθηκαν οι υγιείς δυνάµεις που
αναδείχθηκαν από τις εκλογές, ενώ ενδεχοµένως να έχουµε και
θέµατα αντισυνταγµατικότητας, γιατί µιλάµε ενδεχοµένως και για
νόθευση της νωπής λαϊκής εντολής. 

Εµείς, λοιπόν, στην ενότητα αυτή που έχει να κάνει µε τις δια-
τάξεις του Συντάγµατος, επιµένουµε -και επιµείναµε και στη συ-
ζήτηση που έγινε- στο ότι είναι επιτακτική ανάγκη στο άρθρο 102,
να κατοχυρωθεί το αυτονόητο για µια δηµοκρατική ευρωπαϊκή
χώρα, δηλαδή το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι στις
αυτοδιοικητικές εκλογές σε µετανάστες που νόµιµα και µόνιµα
διαµένουν στη χώρα. 

Το ζήτηµα αυτό έχει απασχολήσει φυσικά και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Από τη δεκαετία του 1990 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
έχει καταθέσει ψηφίσµατα, καλώντας τα κράτη-µέλη να προωθή-
σουν την ψήφο των µεταναστών στις αυτοδιοικητικές εκλογές,
ένα αίτηµα άλλωστε που ανταποκρίνεται και στις ανάγκες των
σύγχρονων κοινωνιών. Σ’ αυτή τη λογική χώρες όπως η Ιρλανδία,
το Βέλγιο, η Ολλανδία, η Δανία, η Σουηδία, η Νορβηγία, η Ισπα-
νία και άλλες, από τη δεκαετία του 1960 κιόλας, έχουν θεσµοθε-
τήσει το δικαίωµα αυτό στις χώρες τους. 

Φυσικά, το συγκεκριµένο ζήτηµα δεν µας απασχολεί τώρα
στην Ελλάδα. Υπήρχε ο ν.3838/2010, όπου προβλέφθηκε η συµ-
µετοχή τους στις εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού
µε το άρθρο 14, όπου αναγνωριζόταν το δικαίωµα του εκλέγειν
σε κάποιες κατηγορίες αλλοδαπών, µε κριτήριο τον τύπο της
άδειας διαµονής που κατείχαν, µε την προϋπόθεση να διαµένουν
νόµιµα στη χώρα τα τελευταία πέντε χρόνια. 

Το δικαίωµα του εκλέγεσθαι αναγνωριζόταν επίσης σ’ αυτές
τις κατηγορίες των αλλοδαπών µε δύο επιπλέον προϋποθέσεις:
Πρώτον, να γνωρίζουν επαρκώς την ελληνική γλώσσα και δεύτε-
ρον, να καταλαµβάνουν θέσεις στο δηµοτικό συµβούλιο ή στις
περιφερειακές ενότητες. 

Οι διατάξεις αυτές εφαρµόστηκαν το 2010 αλλά κρίθηκαν ως
αντισυνταγµατικές στη συνέχεια από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, µε αποτέλεσµα να καταργηθούν µε τροπολογία του τότε
Υπουργού Εσωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιχελάκη το
2014. 

Όµως, στη συγκεκριµένη απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας υπήρξε και µια ισχυρή µειοψηφία, η οποία µάλιστα επι-
καλέστηκε και την Αναθεωρητική Βουλή του 2001. Εκεί, λοιπόν,
υπήρξαν δύο αντιπρόεδροι και δεκατρείς σύµβουλοι οι οποίοι
µειοψήφησαν, διατυπώνοντας την άποψη ότι στο άρθρο 102 πα-
ράγραφος 2 οι αρχές εκλέγονται µε καθολική και µυστική ψηφο-
φορία, όπως νόµος ορίζει και αυτό δεν αποκλείει αλλά ίσα-ίσα
περιλαµβάνει τη συµµετοχή των αλλοδαπών στις αυτοδιοικητικές
εκλογές. 

Μάλιστα, στοιχειοθέτησαν το επιχείρηµά τους στη βούληση
του αναθεωρητικού νοµοθέτη του 2001, όπου διατυπώθηκε η
φράση «όπως νόµος ορίζει» και παρέθεσαν και αποσπάσµατα
από τα πρακτικά της τότε Επιτροπής Αναθεώρησης, όπου οι τότε
συνάδελφοί µας ρητώς ανέφεραν ότι µ’ αυτή την προσθήκη στο
άρθρο 102 παράγραφος 2, θέλουν να ανοίξουν τον δρόµο για τη
συµµετοχή των αλλοδαπών στις αυτοδιοικητικές εκλογές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι καλά ότι στις
τοπικές κοινωνίες µας υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι κατοικούν
εδώ και χρόνια ειρηνικά, µε µεγάλη προσφορά στην τοπική οικο-
νοµία, µε συµµετοχή σε δραστηριότητες, ακόµα και παντρεµένοι
και παντρεµένες µε Έλληνες πολίτες. Εκείνο, λοιπόν, που ειση-
γηθήκαµε στην προτείνουσα Βουλή και το οποίο συγκέντρωσε
την απόλυτη Πλειοψηφία µε πάνω από εκατόν εξήντα ψήφους,
ήταν ότι θα πρέπει αυτοί οι άνθρωποι, εκτός από την εργασία,
την προσφορά τους και την αλληλεπίδραση, να έχουν και το δι-
καίωµα και την υποχρέωση να εκφράζονται µέσα από την ψήφο
τους στην τοπική αυτοδιοίκηση και να µην έχουµε πολίτες ή κα-
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τοίκους πρώτης και δεύτερης κατηγορίας.
Είχαµε, λοιπόν, µια ευκαιρία την οποία φαίνεται ότι θα απωλέ-

σουµε και αυτό θα συνέβαλε σίγουρα σ’ ένα προοδευτικό πρό-
σηµο στη συνταγµατική Αναθεώρηση. Όµως, αυτό έχει να κάνει,
κυρίως, µε την ιδεοληψία της Νέας Δηµοκρατίας και σ’ αυτό το
θέµα. Θεωρώ και πιστεύω και ελπίζω, όµως, ότι ο επόµενος συν-
ταγµατικός νοµοθέτης θα δει, θα αξιοποιήσει το υλικό όπως
έγινε και από τη µειοψηφία στην απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας και µάλιστα θα νοµοθετήσει αυτό το δικαίωµα, το
οποίο θα µας ευθυγραµµίσει και µε τις πιο σύγχρονες ευρωπαϊ-
κές πρακτικές.

Φεύγω, όµως, λίγο από το µεταναστευτικό για να πάω στο
προσφυγικό και λόγω της επικαιρότητας, αλλά και λόγω της συ-
ζήτησης που κάνουµε σήµερα. Εάν και οι πρόσφατες εξαγγελίες
και τα µέτρα της Κυβέρνησης διά του Κυβερνητικού Εκπροσώ-
που δείχνουν ξεκάθαρα τη θέση της στα θέµατα τόσο των δι-
καιωµάτων των προσφύγων όσο και των τοπικών κοινωνιών,
νοµίζω ότι πρέπει να σηµειώσουµε ορισµένα πράγµατα απ’ αυτό
το Βήµα στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης.

Η ανθρώπινη, λοιπόν, αξιοπρέπεια, οι ατοµικές ελευθερίες και
τα κοινωνικά δικαιώµατα στο Σύνταγµά µας κατοχυρώνονται
ρητώς για όλους χωρίς διακρίσεις. Δεν επιτρέπει το Σύνταγµά
µας κατηγορίες ανθρώπων δεύτερης και τρίτης ποιότητας οι
οποίοι διαβιούν στο έδαφός της. Η Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, το διεθνές δίκαιο αλλά και ευρωπαϊκές
οδηγίες που πρόσφατα µάλιστα ψηφίσατε αλλά δεν τις εφαρµό-
ζετε στην πράξη, επιβάλλουν το ίδιο πράγµα. 

Εκτός, όµως, από κορυφαία δέσµευση νοµική και όχι κατ’ επι-
λογή ή πολυτέλεια που πρέπει να εφαρµόσει η ελληνική πολιτεία,
δυστυχώς αυτά τα µέτρα τορπιλίζουν και την κοινωνική συνοχή
η οποία εδραιώθηκε στο θέµα αυτό επί ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό γίνεται µε
την περικοπή του ΑΜΚΑ και τις παροχές υγείας, ένα καθολικό δι-
καίωµα που έπρεπε να υπάρχει µέσα στο Σύνταγµά µας, όπως
το πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ, µέσα από τις σοβαρές περικοπές, στο δι-
καίωµα πραγµατικής προσφυγής από την πλευρά των αιτούντων
άσυλο, αλλά και µέσα από µια καθολική κράτηση γενικευµένη για
αιτούντες άσυλο, οικογένειες, ευάλωτες οµάδες, ανήλικους, οι
οποίες όχι µόνο είναι απάνθρωπες και παράνοµες αλλά θα δηµι-
ουργήσουν –δυστυχώς- και εκρηκτικές καταστάσεις τόσο στα
νησιά όσο και στην ενδοχώρα και θα µας γυρίσουν στην περίοδο
2012 – 2014, όπου η χώρα καταδικάστηκε από τα ευρωπαϊκά δι-
καστήρια και διασύρθηκε στους διεθνείς οργανισµούς.

Εµείς λέµε ότι είναι ένα σύνθετο ζήτηµα, ένα περίπλοκο ζή-
τηµα στο οποίο από την πλευρά µας θα συµβάλουµε, ώστε οι άν-
θρωποι αυτοί µε αξιοπρέπεια να εγκατασταθούν σε ανοιχτές
δοµές φιλοξενίας στην ενδοχώρα. Λέµε ότι είµαστε µαζί µε το κί-
νηµα «Αλληλεγγύης», προκειµένου να εµπεδωθεί η αλληλεγγύη
απέναντι στο µίσος και τον ρατσισµό. Λέµε επίσης ότι δεν θα επι-
τρέψουµε η χώρα µας την εικόνα που είχε τα προηγούµενα χρό-
νια να την µεταβάλλει, να την απαξιώσει και να πάµε στις πολιτι-
κές του Όρµπαν και του Σαλβίνι, που είναι αυτές οι οποίες θα
έλεγα ότι εκθέτουν τις ευρωπαϊκές αξίες.

Θέλω, λοιπόν, να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγον-
τάς σας το εξής: Το Σύνταγµά µας, ένα Σύνταγµα όντως σύγ-
χρονο, προοδευτικό, θα µπορούσε να γίνει ακόµα πιο προο-
δευτικό και αυτό πρέπει να έχουµε πάντα στον νου µας. Είναι ο
Καταστατικός Χάρτης της χώρας, όπου πρέπει να αποτυπώνεται
και η κοινωνία και οι διεκδικήσεις της.

Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να φοβηθούµε αλλά έχουµε
µόνο να κερδίσουµε, εάν δώσουµε περισσότερη δηµοκρατία, εάν
δώσουµε περισσότερη ισότητα µέσα από αυτό, περισσότερα δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις για όλους χωρίς διακρίσεις και πε-
ρισσότερο σεβασµό στο διαφορετικό και σε αυτούς που µας
αµφισβητούν, σε αυτούς που διεκδικούν, σε αυτούς που διαµαρ-
τύρονται, γιατί αυτή είναι η δηµοκρατία.

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις κλείνω την εισήγησή µου και λέω
ότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε να ενισχύσουµε και
το πολίτευµά µας και την κοινωνία µας, να υπάρχει αλληλεπί-
δραση και να δηµιουργήσουµε ένα Σύνταγµα το οποίο θα είναι
οδηγός και καταλύτης απέναντι σε οποιαδήποτε κρίση έρθει για
τις κοινωνικές ανάγκες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Καιρίδης από τη Νέα

Δηµοκρατία. Να ενηµερώσω, µέχρι που να έρθει ο κ. Καιρίδης,
ότι στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Παναγιώτης Σκουρολιάκος από
τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Καµίνης από το Κί-
νηµα Αλλαγής ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα του 1975 άντεξε

στην πίεση της µεγάλης κρίσης που ενέσκηψε στη χώρα µας το
2010, και έτσι βγαίνουµε σήµερα από αυτή µε αλώβητο το δηµο-
κρατικό κεκτηµένο. Υπήρξαν πολλές και δηµοφιλείς προβλέψεις
από Κασσάνδρες, ιδίως στην Αριστερά, τόσο στην Ελλάδα όσο
και στο εξωτερικό που φαντασιώνονταν «Βαϊµάρες». 

Το Σύνταγµά µας τους διέψευσε και επιβεβαίωσε ότι είναι το
καλύτερο στο µακρύ συνταγµατικό βίο της Ελλάδας και δικαιο-
λογηµένα χαίρει του σεβασµού και της εκτίµησης όχι µόνο στο
εσωτερικό αλλά και διεθνώς. Δεν υπάρχει ωστόσο αµφιβολία ότι
το Σύνταγµά µας στο πλαίσιο προσαρµογής στις νέες συνθήκες
όφειλε να ενσωµατώσει τα διδάγµατα από τα παθήµατα της µε-
γάλης κρίσης.

Η Αναθεώρηση όπως διαµορφώθηκε από την προηγούµενη,
προτείνουσα Βουλή δεν το έκανε, και, αντιθέτως, για µια ακόµα
φορά υπέκυψε σε µεγάλο βαθµό στο συνταγµατικό λαϊκισµό που
είναι και η χειρότερη µορφή λαϊκισµού. Δεν αναζητήθηκαν οι δι-
κλίδες ασφαλείας που θα θωράκιζαν τη χώρα δηµοσιονοµικά,
αλλά µέσα από έναν ακατάσχετο συνταγµατικό βερµπαλισµό επι-
διώχθηκε, από την τότε πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ, η προώθηση
των ιδεοληψιών του.

Ακούσαµε και σήµερα από νέους συναδέλφους της Αντιπολί-
τευσης για τις ευθύνες του παλαιού πολιτικού κόσµου για τη χρε-
οκοπία της Ελλάδας. Οι ευθύνες είναι δεδοµένες, όµως ο ΣΥΡΙΖΑ
ως Αντιπολίτευση πριν το 2010 ήταν ανάχωµα ή επισπεύδων στον
δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό; Αναρωτιέµαι, καλή τη πίστει πραγ-
µατικά, όταν οι παλιοί έδιναν δέκα, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ζητούσε εκατό;
Και έτσι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει και αυτός τη δική του ευθύνη στην
υπερχρέωση της πατρίδας µας; Δεν είναι καιρός πια να είµαστε
λίγο περισσότερο ειλικρινείς, και χωρίς θεατρινισµούς να προ-
χωρήσουµε σε µια γόνιµη και αναζωογονητική αυτοκριτική;

Υπό την έννοια αυτή, η Αναθεώρηση που τώρα συζητάµε, η τέ-
ταρτη στην ιστορία του Συντάγµατος του 1975, αποτελεί σε κά-
ποιον βαθµό µια ακόµα χαµένη ευκαιρία για τον ουσιαστικό
εκσυγχρονισµό του Καταστατικού µας Χάρτη. 

Προσπάθεια τώρα δική µας της Πλειοψηφίας της Νέας Δηµο-
κρατίας στην Αναθεωρητική Βουλή είναι να διασωθεί ό,τι µπορεί
να διασωθεί και έτσι έχουµε τις συγκεκριµένες προς αναθεώ-
ρηση διατάξεις, µεταξύ των οποίων ξεχωρίζει αυτή του άρθρου
32, για τον τρόπο εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας,
αφού στο παρελθόν ήταν αυτή που είχε προκαλέσει µεγάλες κρί-
σεις και δραµατικές εξελίξεις και βέβαια η διάταξη του άρθρου
54, που επιδιώκει να προφυλάξει από τυχόν αντισυνταγµατικό-
τητα τη µεγάλη εθνική συµφωνία που επίκειται για την ψήφο των
Ελλήνων του εξωτερικού.

Η διάταξη του άρθρου 32 είναι πρωτότυπη παγκοσµίως. Δεν
συναντάται σε άλλα συντάγµατα και προέκυψε από την ευγενή
προώθηση του συνταγµατικού νοµοθέτη το 1975, να δηµιουρ-
γούνται ευρύτερες πολιτικές συναινέσεις γύρω από την εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Στην πράξη αποδείχθηκε ατυ-
χής, αφού αποτέλεσε αφορµή για την προσχηµατική διάλυση της
Βουλής και την πρόκληση πρόωρων εκλογών, στις οποίες το ζή-
τηµα του Προέδρου δεν έπαιξε ποτέ κανέναν ρόλο.

Ξέρουµε όλοι ότι η πρόθεση και το πνεύµα του άρθρου 32 κα-
ταστρατηγήθηκαν στο παρελθόν µε τεράστιες αρνητικές συνέ-
πειες για την πατρίδα µας. Η Ελλάδα µπήκε στη κρίση το 2010 και
το κυριότερο επέστρεψε ξανά στην κρίση το 2015, εξαιτίας και
της καταχρηστικής επίκλησης της συγκεκριµένης διάταξης από
την τότε αντιπολίτευση που τη χρησιµοποίησε εργαλειακά και υπό
αυτή την έννοια αντιθεσµικά για να προκαλέσει την πρόωρη διά-
λυση της Βουλής και τη γρήγορη άνοδό της στην εξουσία.
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Έτσι, κατά δική σας οµολογία, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, βρεθήκατε
απροετοίµαστοι στην εξουσία και η χώρα πορεύτηκε στο εφιαλ-
τικό ναρκοπέδιο του πρώτου εξαµήνου του 2015, τις συνέπειες
του οποίου πληρώνουµε και θα πληρώνουµε για πολλά ακόµα
χρόνια.

Η συναίνεση που επιτεύχθηκε στην προτείνουσα Βουλή για την
αποδέσµευση της εκλογής του Προέδρου από την πιθανότητα
διάλυσης της Βουλής είναι σηµαντική και αποτελεί το ελάχιστο
δίδαγµα από την κρίση της προηγούµενης περιόδου. Αποτελεί
δε και µια αυτοκριτική της ίδιας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
για τις τυχοδιωκτικές και ακραία λαϊκιστικές επιλογές της τον Δε-
κέµβριο του 2014, και υπό την έννοια αυτή είναι απολύτως καλο-
δεχούµενη και θα µπορούσε να χαρακτηρίσει θετικά το όλο
αναθεωρητικό εγχείρηµα.

Για εµάς, στη Νέα Δηµοκρατία, µετά την καταστροφική εµπει-
ρία του 2010 και ιδίως του 2015, η αναθεώρηση του άρθρου 32
ήταν ύψιστης σηµασίας και το απόλυτο ελάχιστο για να έχει
νόηµα η τρέχουσα Αναθεωρητική διαδικασία. Με άλλα λόγια
χωρίς το άρθρο 32 πιστεύω ότι δεν θα προχωρούσαµε στην ολο-
κλήρωση της Αναθεώρησης, καθώς στο µεταξύ θυσιάσαµε
πολλά και σηµαντικά για τα επόµενα τουλάχιστον πέντε χρόνια,
όπως η εµβληµατική για εµάς αναθεώρηση του άρθρου 16.

Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για το άρθρο 32 είναι η
µόνη εφικτή, από τη στιγµή που ο ΣΥΡΙΖΑ µε δική του πρωτοβου-
λία απέκλεισε από την τρέχουσα αναθεώρηση το άρθρο 30, σύµ-
φωνα µε το οποίο ο Πρόεδρος εκλέγεται από τη Βουλή. 

Είναι ίσως κατανοητό κάποιοι στην Αντιπολίτευση να λυπούν-
ται που δεν έχουν τη δυνατότητα να ξαναβάλουν τη χώρα σε πε-
ριπέτεια όπως το 2015 µε αφορµή την προεδρική εκλογή, όµως
εκτίθενται, θέλοντας να πάρουν πίσω ό,τι ψήφισαν ή δεν ψήφισαν
στην προτείνουσα Βουλή.

Η διάταξη του άρθρου 54 είναι περιοριστική, αλλά παρά τις
όποιες επιφυλάξεις µπορεί να έχει κανείς, εξυπηρετεί το ύψιστο
εθνικό συµφέρον που είναι να επιτραπεί επιτέλους στους Έλλη-
νες του εξωτερικού να ψηφίζουν από τον τόπο διαµονής τους,
µε τις απαραίτητες διασφαλίσεις ότι διατηρούν ισχυρούς δε-
σµούς µε την πατρίδα και άρα δικαιούνται να έχουν λόγο για το
µέλλον της. 

Κάτι τέτοιο µεγαλώνει και ισχυροποιεί την Ελλάδα. Η δια-
σπορά είναι το µεγάλο εθνικό µας κεφάλαιο, που µπορεί να συµ-
βάλλει στην ευρύτερη ανάταξη της καθηµαγµένης πατρίδας µας.
Η Αναθεωρητική Βουλή µας στέλνει ένα ισχυρό προσκλητήριο
στους Έλληνες απανταχού της γης, ότι τους θέλουµε δίπλα µας.
Πιστεύω ακράδαντα ότι ο κοτζαµπασισµός άλλων εποχών δεν
έχει θέση στην Ελλάδα του παγκοσµιοποιηµένου 21ου αιώνα. 

Οι δύο αυτές αλλαγές, άρθρο 32 και άρθρο 54, µαζί µε τις υπό-
λοιπες που προτείνει η Νέα Δηµοκρατία, δηµιουργούν ένα στέ-
ρεο θετικό αποτύπωµα για την τρέχουσα Αναθεώρηση που
ενισχύει την πολιτική σταθερότητα και διευρύνει τη δηµοκρατία
µας και γι’ αυτό θα πρέπει να υπερψηφιστούν από όσο το δυνα-
τόν περισσότερους συναδέλφους.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να σηµειώσω τη συνέπεια των

µελών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας να
αναφέρονται όλοι στο άρθρο 16, όπου ο ΣΥΡΙΖΑ δεν αφήνει να
δηµιουργηθούν ιδιωτικά πανεπιστήµια. Αναφέρθηκαν όλοι, πραγ-
µατικά, περίπου µε την ίδια αρχιτεκτονική στην αναφορά τους µε
τα ίδια επιχειρήµατα. Πολλοί από αυτούς µε τις ίδιες λέξεις. Σε-
βαστό. Απλώς θέλω να πω ότι τώρα αγνοούν, ηθεληµένα ή αθέ-
λητα, ότι ως Βουλευτές στηρίζουν µία Κυβέρνηση που ανέτρεψε
τη δηµιουργία της Νοµικής Σχολής στο Πανεπιστήµιο της Πά-
τρας, που έκλεισε τριάντα οκτώ πανεπιστηµιακά τµήµατα και
άλλα πολλά που θα µας δίνεται η ευκαιρία να τα συζητούµε.
Όσον αφορά στην συνταγµατική Αναθεώρηση που τελειώνει πια
µια και οδεύουµε προς το τέλος, φαίνεται ότι θα αποδειχθεί κα-

τώτερη των προσδοκιών του ελληνικού λαού. 
Αναφέροµαι σε πάρα πολλά πράγµατα, αλλά θα µου επιτρέ-

ψετε µισό λεπτό να αναφερθώ στην ψήφο των  οµογενών. Πάρα
πολύ ωραία τους δίνουµε την ευκαιρία να ψηφίζουν. Τους ανα-
γνωρίζουµε το δικαίωµα του εκλέγειν. Δεν τους αναγνωρίζουµε
όµως το δικαίωµα του εκλέγεσθαι. Ζητάει η Νέα Δηµοκρατία, ζη-
τάει η Κυβέρνηση την ψήφο των οµογενών αλλά όχι τους δικούς
τους εκπροσώπους. Τους απαγορεύουµε, τους στερούµε το δι-
καίωµα στο εκλέγεσθαι. 

Θα µου επιτρέψετε τώρα να πω δυο λόγια για το θέµα του
εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ για
απεµπλοκή της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας από τη
διαδικασία προκήρυξης εκλογών θεωρώ ότι είναι σηµαντικό πο-
λιτικό κεφάλαιο συνολικά για το πολιτικό σύστηµα της χώρας.
Είναι µία πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ που αποτελεί οργανικό τµήµα
της άποψης του κόµµατός µας για την οργάνωση των όρων της
πολιτικής διαβούλευσης του διαλόγου, της σύγκρουσης ακόµα
σε µία σύγχρονη δηµοκρατική κοινωνία. 

Βγαίνουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από µια δεκαετή πε-
ρίοδο, την περίοδο της κρίσης, όπου είδαµε δηµοκρατικά δικαιώ-
µατά µας να αµφισβητούνται και να επιβάλλονται απαράδεκτες
καταστάσεις από κέντρα παραθεσµικά χωρίς λαϊκή νοµιµοποί-
ηση, και από πρόσωπα που δεν αντλούν την ισχύ τους από κά-
ποιο σώµα εκλεκτόρων. Τα δύο κόµµατα που κυβερνήσατε, η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, µας φέρατε στην εποχή όπου
κάποιοι τεχνοκράτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσιζαν για
εµάς και αντί για µας. 

Εµείς βάλαµε ένα τέλος σε αυτή την εποχή βγάζοντας τη χώρα
από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018. Προτείναµε έναν οδικό
χάρτη στην παρούσα συνταγµατική Αναθεώρηση, που περιελάµ-
βανε εποικοδοµητική πρόταση δυσπιστίας, απλή αναλογική και
τη µη διάλυση της Βουλής λόγω της αδυναµίας εξεύρεσης κοι-
νού τόπου για το πρόσωπο του Προέδρου της Δηµοκρατίας.
Προτείναµε έναν χάρτη που εξασφαλίζει την ενίσχυση της
όποιας κυβέρνησης, εξορθολογίζει τη δηµοκρατική διαπάλη και
τέλος εξορθολογίζει και την αναντιστοιχία ανάµεσα στις ψήφους
και τη δύναµη των κοµµάτων. 

Τι χρειάζεται, λοιπόν, ώστε να εξασφαλιστεί η λειτουργία όλων
αυτών που το κλειστό αυτό σύστηµα προσφέρει; Χρειάζεται κά-
ποιος που θα διασφαλίζει τη λειτουργία µέσω της συναίνεσης.
Κάποιο πρόσωπο µε ισχυρή νοµιµοποίηση εκ της εκλογής του
και των υποχρεώσεών του. Χρειάζεται ένας Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας ως ρυθµιστής του πολιτεύµατος. Είναι κάτι που πρέ-
πει να κατοχυρωθεί στο Σύνταγµά µας το οποίο θα καλείται να
αναζητεί τρόπους και µηχανισµούς που θα εµπνέει και όπου χρει-
άζεται, θα εξαναγκάζει τη συναίνεση ακόµα και για την εκλογή
του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, αφού πια αποφεύγουµε τον κίνδυνο προκήρυξης
εκλογών λόγω αδυναµίας εκλογής Προέδρου, πρότεινε µία δια-
δικασία διαδοχικών ψηφοφοριών, όπου εξαναγκάζει το πολιτικό
σύστηµα να αναζητήσει εκείνο το ελάχιστο σηµείο ισορροπίας,
µιας και  η Βουλή γνωρίζει πως αν δεν δώσει αυτή τη λύση, τότε
τη λύση θα τη δώσει ο λαός µε καθολική ψηφοφορία. Θυµίζω, αν
µετά από τρεις ψηφοφορίες για την εκλογή του Προέδρου της
Δηµοκρατίας δεν συγκεντρωθεί η απαιτούµενη πλειοψηφία των
2/3 του αριθµού των Βουλευτών στις δύο πρώτες ψηφοφορίες
και των 3/5 στην Τρίτη, η Βουλή δεν διαλύεται και οι ψηφοφορίες
επαναλαµβάνονται ανά µήνα µέχρις ότου επιτευχθεί η πλειοψη-
φία των 3/5 µέχρι τη συµπλήρωση εξαµήνου από την έναρξη της
διαδικασίας εκλογής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
θα πρέπει να έχει τη δύναµη να διεκπεραιώνει απρόσκοπτα τα
συνταγµατικά του καθήκοντα. Και, βέβαια, ο Πρόεδρος Δηµο-
κρατίας δεν µπορεί να εξαρτάται από τον έλεγχο της εκάστοτε
Πλειοψηφίας. Δεν είναι δυνατόν να γίνονται δεκτές προτάσεις
σαν εκείνες της Κυβέρνησης, που θέλουν για την εκλογή του
Προέδρου της Δηµοκρατίας µια Πλειοψηφία µικρότερη κι απ’
αυτή ακόµα που απαιτείται για τη δεδηλωµένη. 

Το πονηρό κόλπο της Νέας Δηµοκρατίας να υπερψηφίσει την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ στην προηγούµενη Βουλή, που προέβλεπε
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την προσφυγή στον λαό ως έσχατη λύση, ώστε να συγκεντρώσει
εκατόν ογδόντα ψήφους, και να χρειάζεται για την αναθεώρηση
του άρθρου στην παρούσα Βουλή εκατόν πενήντα µία ψήφους,
ώστε τώρα η Νέα Δηµοκρατία να προχωρήσει στην τροποποίηση
της αρεσκείας της, δεν µπορεί να γίνει δεκτό, αν µη τι άλλο για
λόγους στοιχειώδους κοινοβουλευτικής αξιοπρέπειας. 

Η σηµερινή θέση της Κυβέρνησης πηγαίνει στην αντίθετη κα-
τεύθυνση από το σηµείο εκκίνησης της προηγούµενης περιόδου.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η πρόταση που κά-
νετε για την εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας υποβαθµίζει
τη νοµιµοποίησή του και αµφισβητεί το κύρος του. Σε όλη τη
στάση σας και στις προτάσεις σας στη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση µία είναι η αγωνία σας, να εναρµονιστεί η παρούσα Αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος, ώστε να εξασφαλίζεται το κτίσιµο του
κοµµατικού κράτους της Νέας Δηµοκρατίας, η παλινόρθωση της
απόλυτης και καταπιεστικής εξουσίας της, η επιστροφή στην κα-
νονικότητα της Δεξιάς. Και δεν είσαστε µόνοι. Έχετε καλούς
συµµάχους. 

Δυστυχώς µε τον ίδιο τρόπο αντιµετωπίζεται και η εκλογή του
ανώτατου άρχοντα της χώρας, του Προέδρου της Δηµοκρατίας.
Δυστυχώς. Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας οδηγεί στην υπο-
βάθµιση του ρόλου του Προέδρου. Είναι µια υποβάθµιση που θα
καταστήσει τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας όµηρο της ελάχιστης
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας η οποία αποφάσισε την εκλογή
του. Ένας τέτοιος Πρόεδρος δεν µπορεί να λειτουργεί ως ρυθ-
µιστής του πολιτεύµατος. Δεν θα µπορεί να στέκεται σταθερά
και δυναµικά υπεράνω των κοµµατικών διαφορών. Αλήθεια, έναν
τέτοιο Πρόεδρο επιφυλάσσετε στον ελληνικό λαό;

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ο ελληνικός λαός
σάς εµπιστεύτηκε. Σας έδωσε απλόχερα την άνεση να κυβερνάτε
µε εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές. Μην το µεταχειρίζεστε µε
αυτόν τον τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Παρακαλώ πολύ τον κ. Καµίνη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

από το Κίνηµα Αλλαγής, να έρθει στο Βήµα. 
Κύριε Καµίνη, έχετε ολόκληρα δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκαταρκτικά θα ήθελα να πω

ότι για λόγους ιστορικού συµβολισµού ασπάζοµαι κι εγώ την
πρόταση η επαναρίθµηση του Συντάγµατος να καταλήγει στο
άρθρο 114. 

Κατά τα λοιπά, επιλέγω να εστιάσω στα άρθρα 101Α και 102,
όχι µόνο επειδή είχα την τιµή να είµαι επικεφαλής της ανεξάρτη-
της αρχής και στη συνέχεια διήνυσα δύο θητείες ως δήµαρχος,
αλλά επειδή είµαι βαθιά πεπεισµένος ότι οι ισχυρές ανεξάρτητες
αρχές και µία ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση αναβαθµίζουν το δη-
µοκρατικό πολίτευµα. Θα προσπαθήσω να εξηγήσω το γιατί, αρ-
χίζοντας από τις ανεξάρτητες αρχές.

Από καταβολής των ανεξάρτητων αρχών διεξάγεται κατά και-
ρούς σε αυτή την Αίθουσα ένα φραστικό αυτοµαστίγωµα. 

Πολιτικοί από όλες τις πτέρυγες της Βουλής οικτίρουν το πο-
λιτικό σύστηµα, γιατί προσφεύγει διαρκώς στη δηµιουργία ανε-
ξάρτητων αρχών. Δεν υποστηρίζω ότι έχουν απολύτως άδικο,
αλλά αυτός ο αυτοοικτιρµός, επιτρέψτε µου να πω, περιέχει και
κάποια δόση υποκρισίας. 

Ας δούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές τις ανεξάρτητες αρχές
που έχουν συνταγµατική κατοχύρωση. Κάθε µία από αυτές εκ-
πληρώνει µια αποστολή που απαιτεί εγγυήσεις αντικειµενικότη-
τας και αµεροληψίας, τις οποίες εκ των πραγµάτων δεν διαθέτει
η παραδοσιακή εκτελεστική εξουσία που έχει επικεφαλής την Κυ-
βέρνηση. Για τον λόγο αυτό το Σύνταγµά µας αφαιρεί την ανά-
δειξή τους από την κυβερνητική πλειοψηφία και την αναθέτει
στην ενισχυµένη πλειοψηφία της Διάσκεψης των Προέδρων. 

Η ενισχυµένη πλειοψηφία είναι αναπόσπαστα συνδεδεµένη µε
το κύρος που πρέπει να περιβάλλει τις αρχές αυτές. Στο θέµα
του κύρους κάποιων θεσµών αναφέρθηκα εκτενώς προχθές, µε
αφορµή τον θεσµό του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Προσπά-
θησα να εξηγήσω ότι είναι απολύτως ασύµβατη µε την ουσία του
θεσµού του Προέδρου της Δηµοκρατίας η ανάδειξη του φορέα

του αξιώµατος από τη σχετική πλειοψηφία. Το Σύνταγµα, όπως
έχει σήµερα, καταφεύγει στη σχετική Πλειοψηφία, αφού πια έχει
εξαντλήσει και την έσχατη λύση που είναι η διενέργεια εκλογών.
Αυτό, όµως, είναι ακριβώς που πρέπει να αποφύγουµε τώρα. Δεν
είναι, λοιπόν, απλώς αναγκαίο, αλλά κατ’ εξοχήν συστατικό στοι-
χείο του κύρους του αξιώµατος η εκλογή του από την ευρύτερη
δυνατή κοινοβουλευτική πλειοψηφία, διότι µόνον έτσι µπορεί ο
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να λειτουργήσει ως ρυθµιστής του
πολιτεύµατος.

Αντίστοιχα το Σύνταγµα ορθώς προβλέπει ενισχυµένη Πλει-
οψηφία για την ανάδειξη των πέντε συνταγµατικώς κατοχυρω-
µένων ανεξάρτητων αρχών, αφού, όπως είπα, η αποστολή καθε-
µιάς από αυτές επιβάλλει να αντλεί τη νοµιµοποίηση της από κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία, που υπερβαίνει αυτή που στηρίζει την
κυβέρνηση.

Ειδικότερα, η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων,
καθώς και η Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινω-
νιών έχουν ως αποστολή την προστασία ατοµικών δικαιωµάτων,
τα οποία ως ειδικές εκφάνσεις του ιδιωτικού βίου απειλούνται,
κυρίως, από τους µηχανισµούς της εκτελεστικής εξουσίας. Το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης είναι επιφορτισµένο να επο-
πτεύει την ορθή εφαρµογή των εγγυήσεων που προβλέπει το
άρθρο 15 του Συντάγµατος, χάρη της πολυφωνίας και του πλου-
ραλισµού που απορρέουν από την ελευθερία της έκφρασης και
της ενηµέρωσης. Ταυτόχρονα οι ελευθερίες αυτές αποτελούν
θεµελιώδεις εγγυήσεις του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Εύ-
λογο, λοιπόν, είναι και εδώ η εποπτεία για την εφαρµογή των αν-
τίστοιχων εγγυήσεων να ανατίθεται σε ανεξάρτητο όργανο.

Τα ίδια πρέπει να γίνουν δεκτά και για τον Συνήγορο του πο-
λίτη, καθώς αυτός αποτελεί αρχή διαµεσολάβησης µεταξύ της
δηµόσιας διοίκησης και των ιδιωτών αλλά είναι και προστάτης
συνταγµατικών δικαιωµάτων. 

Το ΑΣΕΠ είναι η µόνη αρχή που ανταποκρίνεται στην ανάγκη
να απαντήσουµε σε µια χρόνια παθογένεια του πολιτικού συστή-
µατος, στη δυσανεξία των κυβερνήσεων, ανεξαρτήτως κοµµατι-
κής απόχρωσης, να τηρούν την αξιοκρατία κατά τη στελέχωση
της δηµόσιας διοίκησης. Με δυο λόγια στους πελατειακούς διο-
ρισµούς στο δηµόσιο. 

Το ΑΣΕΠ, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας έσωσε. Την
εποχή που ήµουν δήµαρχος, εποχή που η ανεργία είχε φτάσει
σε δυσθεώρητα ύψη, υποστήκαµε, εγώ αλλά και άλλοι δήµαρχοι,
αφόρητες ψυχολογικές πιέσεις για διορισµούς. Το ΑΣΕΠ ήταν η
ασπίδα µας. Και για να µην ξεχνιόµαστε, είναι δηµιούργηµα του
ΠΑΣΟΚ και αυτό, όπως άλλωστε και οι άλλες τρεις από τις τέσ-
σερις συνολικά ανεξάρτητες αρχές που προανέφερα.

Ασφαλώς, κατά καιρούς ο κοινός νοµοθέτης έχει δηµιουργή-
σει και ανεξάρτητες αρχές που κανονικώς εχόντων των πραγµά-
των δεν θα έπρεπε να υπάρχουν, όπως λόγου χάρη, η Αρχή
Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων. Εδώ, όµως, θα έπρεπε να κά-
νουµε ό,τι πράξαµε και µε το ΑΣΕΠ. Αντί να µεµψιµοιρούµε, να
στηρίξουµε την αρχή. Αν κάποια µέρα αποδειχθεί ότι οι ελληνικές
κυβερνήσεις είναι ικανές να µαζεύουν τους φόρους, χωρίς να κα-
ταφεύγουν σε κάθε είδους πελατειακές διευκολύνσεις, τότε ας
καταργήσουµε την αρχή. Όµως, µέχρι τότε, ας µην υπερβάλ-
λουµε και µε τα του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Δεν υποστηρίζω,
βέβαια, ότι πρέπει να είναι ανέλεγκτες οι ανεξάρτητες αρχές.
Κάθε µία από αυτές ασκεί εξουσία, και σε µια δηµοκρατία δεν
µπορεί να υπάρχει εξουσία η οποία να µη λογοδοτεί. Οφείλουµε,
όµως, να βρούµε έναν τρόπο ελέγχου, που να ισορροπεί µεταξύ
της ανεξαρτησίας και της αναγκαίας λογοδοσίας.

Αν κοιτάξουµε τον Κανονισµό της Βουλής, θα δούµε ότι δια-
σφαλίζει έναν επαρκή έλεγχο επί των ανεξάρτητων αρχών.
Έλεγχο εν πρώτοις τακτικό, µέσω των εκθέσεων που υποβάλ-
λουν και µπορεί να διενεργείται και από την καθ’ ύλην αρµόδια
επιτροπή και όχι µόνο από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας.
Υπάρχει, όµως, και µια έκτακτη στιγµή ελέγχου των ανεξάρτητων
αρχών, η οποία κατοχυρώνεται στο άρθρο 14 του Κανονισµού
της Βουλής, εκεί δηλαδή όπου ρυθµίζονται οι αρµοδιότητες της
Διάσκεψης των Προέδρων.

Στην παράγραφο ζ’ του άρθρου 14 προβλέπεται ότι η Διά-
σκεψη των Προέδρων καλεί, όποτε το κρίνει αναγκαίο, οποιαδή-
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ποτε ανεξάρτητη αρχή για θέµατα σχετικά µε την κατά το Σύν-
ταγµα εκπλήρωση της αποστολής της. Αυτό, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, είναι µια µορφή ελέγχου πάρα πολύ δραστική. Για τον λόγο
αυτό ο νοµοθέτης επέλεξε ο έλεγχος να διεξάγεται από τη Διά-
σκεψη των Προέδρων, της οποίας οι συνεδριάσεις είναι µυστι-
κές. 

Είναι σοφή η επιλογή του νοµοθέτη. Θέλει να υπάρξει ένας
δραστικός µεν έλεγχος της ανεξάρτητης αρχής, η οποία καλείται
να λογοδοτήσει ενώπιον του οργάνου που την ανέδειξε, που είναι
η Διάσκεψη των Προέδρων. Δραστικός έλεγχος αλλά έλεγχος
διακριτικός µακριά από τα φώτα της δηµοσιότητας. Η διακριτι-
κότητα επιβάλλεται από την ίδια τη φύση του θεσµού, που δεν
συµβιβάζεται µε τον κανονικό κοινοβουλευτικό έλεγχο που ασκεί-
ται είτε επί της Κυβέρνησης συλλογικά είτε ατοµικά επί των
µελών της. Γιατί στην περίπτωση της Κυβέρνησης ενεργοποιείται
η αρχή της κυβερνητικής αλληλεγγύης. Ο κάθε Υπουργός που
υφίσταται κοινοβουλευτικό έλεγχο, έχει κατά κανόνα, σχεδόν
πάντοτε δηλαδή, τη στήριξη των συναδέλφων του και του Πρω-
θυπουργού, καθώς και την πολιτική στήριξη του πολιτικού κόµ-
µατος στο οποίο ανήκει. Αυτά δεν ισχύουν στην περίπτωση των
ανεξάρτητων αρχών. Ο πρόεδρος µιας ανεξάρτητης αρχής τη
στιγµή που προσέρχεται στη Βουλή να ελεγχθεί, δεν µπορεί να
υπολογίζει εξ ορισµού στην υποστήριξη κανενός, ακριβώς γιατί
είναι ανεξάρτητος. Είναι απολύτως µόνος του.

Με βάση όλα αυτά που ανέπτυξα, είναι, λοιπόν, λυπηρό το γε-
γονός ότι αντί να φροντίσουµε να διευρύνουµε τη βάση των ανε-
ξάρτητων αρχών την συρρικνώνουµε. Κοιτάξτε τη σύνθεση
σήµερα της Διάσκεψης των Προέδρων. Η Διάσκεψη των Προ-
έδρων έχει είκοσι τρία µέλη. Από τα είκοσι τρία αυτά µέλη τα δώ-
δεκα είναι µέλη της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. Και µειώ-
νουµε τα 4/5 που χρειάζονται, σύµφωνα µε το ισχύον Σύνταγµα,
για να αναδειχθούν τα µέλη των ανεξάρτητων αρχών και το πάµε
στα 3/5 απλώς της Διάσκεψης των Προέδρων. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό πρακτικά σήµερα; Ότι αρκούν τα δώδεκα µέλη της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας συν δύο µέλη οποιουδήποτε από τα
άλλα κόµµατα, οποιουδήποτε κόµµατος, αφού όλα έχουν ένα µί-
νιµουµ δύο µελών

Αυτό δεν προικίζει µε µία ευρεία πολιτική βάση τις ανεξάρτη-
της αρχές, τις συρρικνώνει. 

Στον τοµέα της τοπικής αυτοδιοίκησης τολµώ να πω ότι το
Σύνταγµα ήδη µας αφήνει τεράστια περιθώρια ενίσχυσης του θε-
σµού, αφού εδώ λειτουργούν συµπληρωµατικά οι αρχές της εγ-
γύτητας και της επικουρικότητας που κατοχυρώνονται στην
Ευρωπαϊκή Χάρτα Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Συµβουλίου της
Ευρώπης, την οποία έχει κυρώσει η χώρα µας και κατά τούτο
έχει αυξηµένη τυπική δύναµη.

Τα σηµαντικά πάντως βήµατα έγιναν µε τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση του 2001. Οι νέες συνταγµατικές διατάξεις του άρθρου
102 εισήγαγαν το τεκµήριο αρµοδιότητας για τις τοπικές υποθέ-
σεις, εξουσιοδότησαν τον νοµοθέτη να καθορίσει συστηµατικά
το εύρος και τις κατηγορίες τους, να αναθέσει στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση αρµοδιότητες που συνιστούν αποστολή του κράτους,
ενώ ως προς την οικονοµική αυτοτέλεια- πέρα από την άµεση
εφαρµογή της ρήτρας για µεταφορά αντίστοιχων πόρων- κάθε
φορά που µεταφέρεται στην τοπική αυτοδιοίκηση κάποια αρµο-
διότητα, καθιερώνεται και η δυνατότητα να προβλέπονται τοπικά
έσοδα που θα µπορούν να εξειδικεύονται, να καθορίζονται και
να εισπράττονται από τους ίδιους τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.

Αν, µάλιστα, διαβάσει κανείς προσεκτικά και την απόφαση
1181/2014 του Συµβουλίου της Επικρατείας, θα καταλάβει ότι
εκεί το δικαστήριο εννοεί φόρους και όχι απλώς έσοδα.

Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρθει η µέρα που ένας
δήµος θα µπορεί ο ίδιος να φορολογεί τους πολίτες, τότε θα
µπορούµε να πούµε ότι επιτέλους φτάσαµε στην ενηλικίωση της
τοπικής αυτοδιοίκησης.

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι προσω-
πικά αντιµετωπίζω απολύτως θετικά την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για
τη συνταγµατική κατοχύρωση στις τοπικές εκλογές και στα το-
πικά δηµοψηφίσµατα του δικαιώµατος εκλέγειν και εκλέγεσθαι
υπέρ των αλλοδαπών που έχουν συµπληρώσει πενταετή συνεχή

και νόµιµη διαµονή στη χώρα.
Ο λόγος είναι για µένα προφανής. Δεν είναι δυνατόν να µιλάµε

για ουσιαστική ένταξη των αλλοδαπών αυτών στην ελληνική κοι-
νωνία, εάν δεν απολαµβάνουν όλα τα δικαιώµατα που ολοκλη-
ρώνουν στο επίπεδο του Συντάγµατος το ανθρώπινο πρόσωπο.
Τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα από µόνα τους, λοιπόν, δεν
αρκούν. Χρειάζονται και τα δικαιώµατα πολιτικής συµµετοχής,
γιατί αυτά λειτουργούν ως εγγύηση για τα άλλα δύο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη στιγµή που άνοιξε -και
καλώς άνοιξε- η συζήτηση για την ψήφο των εκτός επικρατείας
Ελλήνων, µε έµφαση στην ανάγκη διατήρησης κάποιου δεσµού
µε τη µητέρα-πατρίδα, δεν νοείται δίκαιο πολιτικά αυτός ο θε-
σµός να αγνοείται για τους αλλοδαπούς που διαµένουν νόµιµα
στη χώρα, που εργάζονται σε αυτή και µεγαλώνουν εδώ τα παι-
διά τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Συνεχίζουµε µε το Κίνηµα Αλλαγής. Τον λόγο έχει ο κ. Δηµή-
τρης Μπιάγκης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-

θώντας όλες αυτές τις µέρες τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης στον
γραπτό και ηλεκτρονικό τύπο αλλά και την ίδια την κοινωνία και
τους φορείς, όπως, επίσης, και τις τέσσερις αυτές συνεχείς ηµέ-
ρες των έντονων κοινοβουλευτικών διεργασιών εδώ στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας, δεν µπορώ παρά να πω ξεκάθαρα ότι
βρισκόµαστε ενώπιον µιας Αναθεωρητικής Βουλής, που παρου-
σιάζει το ελάχιστο δυνατό ενδιαφέρον ως προς τις αναθεωρη-
τέες διατάξεις.

Οι συµπολίτες µας σήµερα αισθάνονται ότι όλα αυτά που συ-
ζητάµε είναι µακριά από την καθηµερινότητά τους, τις πραγµα-
τικές ανάγκες που έχει ο τόπος και πολύ πιο µακριά δε από το
µέλλον τους. Θα µπορούσαµε αν, πραγµατικά, θέλαµε να φέ-
ρουµε έναν αέρα προοπτικής συνταγµατικής Αναθεώρησης, να
επικεντρωθούµε σε θέµατα που αφορούν, κυρίως, τη ζωή και την
ποιότητα ζωής των πολιτών µας.

Δυστυχώς, όµως, η συνταγµατική αναθεώρηση αποδείχτηκε
κενή περιεχοµένου, κολληµένη σε διατάξεις περί εκλογικού συ-
στήµατος και εξεταστικών επιτροπών. Άκαιρη, εντελώς ασύµ-
βατη µε τις ανάγκες της τρέχουσας εποχής. 

Σήµερα, λοιπόν, που συζητάµε στην Ολοµέλεια την 6η και την
7η ενότητα των αναθεωρητέων διατάξεων, που αφορούν τη δι-
καιοσύνη, τις ανεξάρτητες αρχές, τους ΟΤΑ, και αντί να δούµε
µε ποιους τρόπους θα καταστήσουµε αυτούς τους θεσµούς πιο
λειτουργικούς προς όφελος των πολιτών µας και της δηµοκρα-
τίας µας και πώς µέσω αυτών θα καταλήξουµε σε µία πιο δίκαιη
δικαιοσύνη µε σαφή διαχωρισµό της αρχής της διάκρισης των
εξουσιών, µε µεγαλύτερη συµµετοχή από την κοινωνία, παρακο-
λουθώ τόσο την Κυβέρνηση, όσο και την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση αυτές τις µέρες να επιδίδονται σε ένα ατελείωτο παιγνίδι
εντυπωσιασµού και επικοινωνίας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τις
ανεξάρτητες αρχές για τις οποίες συζητάµε σήµερα, πράγµατι
η συµβολή τους είναι πολύτιµη και καθοριστική στη δηµοκρατία.
Είναι, αναµφίβολα, απαραίτητες για τον έλεγχο και την εποπτεία
των δικαιούµενων και σίγουρα, στη σηµερινή κρίση δυσπιστίας
που υπάρχει απέναντι στους θεσµούς, η ύπαρξή τους είναι επι-
βεβληµένη.

Ωστόσο, θα πρέπει συνταγµατικώς να είναι πολύ συγκεκριµέ-
νος ο ρόλος τους και η θέση τους, καθώς µία ενδεχόµενη ισχυ-
ροποίηση και περαιτέρω ενδυνάµωση των ανεξάρτητων αρχών,
θα δηµιουργήσει αδυναµία στην εκτελεστική εξουσία ως προς
το να επιτελέσει κατά το δοκούν το έργο της.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής συµφωνούµε
απόλυτα µε την τροποποίηση και τη διατήρηση της πολύ αυξη-
µένης πλειοψηφίας των µελών της Διάσκεψης της Βουλής, προ-
κειµένου να γίνεται η επιλογή των µελών. Σας προτείνουµε,
µάλιστα, και τον κοινοβουλευτικό έλεγχο των διοικήσεων των
αρχών από την Ολοµέλεια της Βουλής.
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Σας τονίσαµε ότι, αν θέλετε, πραγµατικά να φέρετε τη διαφά-
νεια στον δηµόσιο βίο, θα µπορούσαµε κάλλιστα στην παρά-
γραφο 3 του άρθρου 101 να προστεθεί η δυνατότητα στην
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων να ασκεί τον έλεγχο της δι-
οίκησης των ανεξάρτητων αρχών και όχι αυτό που γίνεται σή-
µερα, διά του κοινοβουλευτικού ελέγχου να ασκείται ο έλεγχος
µέσω του αρµόδιου Υπουργού.

Επίσης, στην πρώτη παράγραφο του άρθρου 101Α -σας αυτό
τόνισε και ο γενικός εισηγητής του Κινήµατος Αλλαγής, σας το
υπενθυµίζω ότι εγώ µε τη σειρά µου ακόµα µία φορά- το απεριό-
ριστο του νοµοθέτη να ιδρύει ανεξάρτητες αρχές, δεν είναι συν-
ταγµατικά ορθό. Δείχνει µία διοικητική αδυναµία, µία διαχειρι-
στική ανεπάρκεια, καχεκτική εκτελεστική εξουσία και γενικότερα
µία παθογένεια. 

Συνταγµατικώς ορθό θα ήταν αν αποδεχόσασταν την πρόταση
του Κινήµατος Αλλαγής για την ίδρυση ανεξάρτητης αρχής, την
κατάργησή της, αλλά και τη µεταβολή των αρµοδιοτήτων της µε
την πλειοψηφία των τριών πέµπτων της Βουλής.

Ως νοµικός, επιτρέψτε µου, επιπλέον να προσθέσω κι εγώ µε
τη σειρά µου ότι αν πράγµατι θέλαµε να πρωτοτυπήσουµε και να
προχωρήσουµε ένα βήµα περισσότερο, καλό θα ήταν να δούµε
και να αξιολογήσουµε πώς οι ανεξάρτητες αρχές θα διαδραµα-
τίσουν πιο αποτελεσµατικό και καθοριστικό ρόλο στη δηµόσια
ζωή.

Δηλαδή, πέραν των όσων επεσήµαιναν και ανέφεραν παρα-
πάνω για την Ολοµέλεια και την πλειοψηφία των τριών πέµπτων,
θα ήθελα να θέσω και ένα ευρύτερο θέµα: Καλό θα ήταν να εξε-
τάζαµε τη συνολική αναβάθµιση του θεσµού και του ρόλου των
ανεξάρτητων αρχών στο δηµοκρατικό πολίτευµα.

Υπάρχουν δηλαδή ανεξάρτητες αρχές, όπως η Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού, η Επιτροπή της Κεφαλαιαγοράς, η Ενιαία Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, ο Συνήγορος του Πολίτη οι
οποίες επιτελούν ιδιαίτερα σηµαντικό ρόλο.

Μήπως τελικά, πέρα από τις τεχνικές λεπτοµέρειες ως προς
την πλειοψηφία για την ίδρυσή τους, θα έπρεπε να δούµε ένα
συνολικό πλαίσιο ως προς την αποτελεσµατικότερη λειτουργία
αυτών των αρχών; Πώς, δηλαδή, µε αυτές τις ανεξάρτητες αρχές
θα έχουµε µια κατά πολύ βελτιωµένη λειτουργία, ως προς το
όφελος και των θεσµών και των πολιτών, κυρίως. Με βάση τα ση-
µερινά δεδοµένα, τη σηµερινή εποχή πώς θα µπορούσαν οι ανε-
ξάρτητες αρχές να παρεµβαίνουν, χωρίς να υποδαυλίζουν την
εκτελεστική εξουσία και να λειτουργούν µε γνώµονα το κοινό
όφελος; Μήπως, τελικά, θα ήταν σκόπιµο να εξετάσουµε τον εκ-
συγχρονισµό του ρόλου τους και στη συνέχεια, τις όποιες τεχνι-
κές λεπτοµέρειές τους;

Κλείνοντας, λοιπόν, η τρέχουσα Συνταγµατική Αναθεώρηση,
όπως προείπα, δυστυχώς δεν παρουσιάζει ιδιαίτερο συνταγµα-
τικό ενδιαφέρον ούτε αναζωογονεί τους τοµείς, που πραγµατικά,
έχει ανάγκη η χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε να επικεντρωθούν
όλες, µα όλες, οι πολιτικές δυνάµεις του τόπου σε µια ευρύτερη
γκάµα κοινωνικοπολιτικών θεµάτων που θα συνάδουν µε το
πνεύµα της σηµερινής εποχής και θα δίνουν το πραγµατικό στή-
ριγµα για µια ουσιαστική αναγέννηση, για ένα καλύτερο αύριο
στον τόπο µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Συγχαρητήρια! Σπουδαία πράγµατα σε έξι λεπτά.
Τον λόγο έχει ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµά

µας αποτελεί στη βάση του ένα άρτιο θεσµικό κείµενο. Καθώς,
όµως, η κοινωνία και η λειτουργία των θεσµών εξελίσσεται, σε
κάποιους συνταγµατικούς κανόνες καθίσταται αναγκαίο να γί-
νονται αλλαγές και να προσαρµόζονται οι συνταγµατικές ρυθµί-
σεις στα νέα διακυβεύµατα.

Παρ’όλο, λοιπόν, που προσπαθήσαµε στην προηγούµενη
Βουλή να ικανοποιήσουµε και να εκπληρώσουµε την έννοια της
συναίνεσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Μείζονος Αντιπο-

λίτευσης, µπορώ να πω µε ειλικρίνεια και εντιµότητα ότι οι ιδεο-
λογικές σας αγκυλώσεις δεν σας επέτρεψαν να πάµε ένα βήµα
παρακάτω, προς την κατεύθυνση και της τροποποίησης του άρ-
θρου 16, αλλά και του άρθρου 24, που αφορά το περιβάλλον.

Σε κάθε περίπτωση, δεν είναι µόνο οι αλλαγές στο θεσµικό κεί-
µενο του Συντάγµατος, που θα φέρουν ανάπτυξη στη χώρα,
αλλά και την ευηµερία στους πολίτες ούτε και οι αναλυτικότερες
διατυπώσεις, αλλά ούτε και οι προσθήκες των όρων, που θα λύ-
σουν τα προβλήµατα, που ταλαιπωρούν τους πολίτες.

Το µεγάλο µας διακύβευµα είναι και ο τρόπος που εφαρµό-
ζουµε το Σύνταγµα. Είναι, ακόµα, η δική µας πολιτική παιδεία,
καθώς και ο σεβασµός που θα επιδείξουµε στο Σύνταγµα κατά
την άσκηση των δικών µας καθηκόντων, ως Βουλευτές και ως
µέλη της Κυβέρνησης.

Μια πρόκληση, λοιπόν, που έχουµε να αντιµετωπίσουµε είναι
πώς η Βουλή θα θεσπίσει νόµους, που θα µετουσιώσουν µε τον
πιο αποτελεσµατικό και γόνιµο για τους πολίτες τρόπο, τις συν-
ταγµατικές αρχές.

Αντίστοιχα, η έτερη πρόκληση είναι πώς η Κυβέρνηση θα
εφαρµόσει και θα εξειδικεύσει τους νόµους µε τέτοιον τρόπο,
που να υπηρετεί αποτελεσµατικά τις συνταγµατικές επιταγές.

Για µια τέτοια, λοιπόν, συνταγµατική επιταγή θα ήθελα να σας
µιλήσω σήµερα, για τη συνταγµατική επιταγή της παραγράφου
4 στο πλαίσιο του άρθρου 101, για τη διοικητική αποκέντρωση
της χώρας, σύµφωνα µε την οποία «Ο κοινός νοµοθέτης και η δι-
οίκηση, όταν δρουν κανονιστικά, υποχρεούνται να λαµβάνουν υπ’
όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των νησιωτικών και ορεινών περιο-
χών, µεριµνώντας για την ανάπτυξή τους».

Οι διατάξεις, λοιπόν, του άρθρου 101 και ιδίως η διάταξη της
παραγράφου 4 ήταν από τις διατάξεις που προτείνατε στην προ-
ηγούµενη Βουλή, µε την τότε κοινοβουλευτική σας Πλειοψηφία,
να αναθεωρηθούν. Ωστόσο, η επιτροπή -πολύ σωστά- γνωµοδο-
τεί ότι οι διατάξεις αυτές δεν χρήζουν αναθεώρησης.

Απαντώ, λοιπόν, σε όσα άκουσα και στην επιτροπή, αλλά και
πριν λίγο και από τον ειδικό σας εισηγητή, τον κ. Δρίτσα, αλλά
και άλλους, ότι µε την υφιστάµενη διατύπωση υπηρετείται ο
υπέρτερος σκοπός, για τον οποίο θεσπίστηκαν.

Αυτός ο υπέρτερος, λοιπόν, σκοπός είναι στην ουσία τι; Πρώ-
τον, η άσκηση της νοµοθετικής και της εκτελεστικής εξουσίας,
µε γνώµονα τις ιδιαίτερες συνθήκες και των νησιωτικών και των
ορεινών περιοχών και, δεύτερον, η µέριµνα για την ανάπτυξή
τους.

Αυτός ο υπέρτερος, λοιπόν, σκοπός διατυπώθηκε επαρκώς και
επιτυχώς κατά τη θέσπιση του άρθρου 101. Έγινε συνταγµατική
επιταγή και υιοθετήθηκε θεσµικά και κανονιστικά ως θεµελιώδης
αρχή, µε βάση την οποία υποχρεούνται να ενεργούν διαχρονικά
η εκάστοτε νοµοθετική και εκτελεστική εξουσία.

Έχουν, όµως, ενεργήσει, πράγµατι επαρκώς, µε γνώµονα
αυτήν την αρχή και η Βουλή και οι εκάστοτε κυβερνήσεις; Αυτό
είναι το κρίσιµο ερώτηµα. Αυτό είναι ταυτόχρονα και το κρίσιµο
διακύβευµα.

Δεν είναι το Σύνταγµα ούτε και η διατύπωση του άρθρου 101
παράγραφος 4 το διακύβευµα, αλλά αυτά που θα προτάξουν από
κοινού και ο νοµοθέτης και η κυβέρνηση για την εφαρµογή του
άρθρου 101 παράγραφος 4, µε τη θεσµοθέτησή του, αλλά και
µε την εφαρµογή του, που αποτελεί και την πεµπτουσία ενός ζω-
τικού ζητήµατος για τη χώρα µας, αν αναλογιστεί κανείς το ιδι-
αίτερο ανάγλυφο, το πλήθος και το µωσαϊκό των µεγάλων και
µικρών νησιών.

Η δε πραγµατική πρόκληση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι η οριζόντια εφαρµογή µιας ρήτρας νησιωτικότητας στους
νοµούς µας, στις κανονιστικές ρυθµίσεις, αλλά και στις αποφά-
σεις της διοίκησης. Είναι ώριµες, πλέον, οι συνθήκες, για να γίνει
το άρθρο 101 παράγραφος 4 πράξη, µε πολύ ουσιαστικό τρόπο.

Είµαι αισιόδοξος ότι µε αυτήν την κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία και µε αυτήν την Κυβέρνηση θα κάνουµε πολλά θετικά βή-
µατα, προς την κατεύθυνση αυτή, για την αποτελεσµατική
δηλαδή εφαρµογή του άρθρου 101 παράγραφος 4 του Συντάγ-
µατος, για τη βέλτιστη εφαρµογή του Συντάγµατος εν γένει.
Διότι πρόκληση για όλους εµάς είναι πώς εφαρµόζουµε το Σύν-
ταγµα, πώς το έχουµε θεµέλιο, φάρο και φίλτρο για όλους µας,
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για τις αποφάσεις µας και πόσο σεβόµαστε στην πράξη και τις
κόκκινες γραµµές και πόσο φωτίζει τις αποφάσεις µας. Δεν είναι
αποστολή του Συντάγµατος να λύσει µε τις διατάξεις του και το
οικονοµικό και το δηµοσιονοµικό και το αναπτυξιακό πρόβληµα
της χώρας. Αυτή είναι δική µας ιερή αποστολή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.

Η δική µας ευθύνη, λοιπόν, έγκειται σε κάθε περίπτωση στη
διαµόρφωση υγιών θεσµών που θα θεµελιώνουν, θα εξυγιαίνουν
και θα εξελίσσουν το οικοδόµηµα της δηµοκρατίας µας. Σε αυτό
το πνεύµα καλούµαστε, λοιπόν, όλοι εδώ σήµερα να ανταποκρι-
θούµε, να υπερκεράσουµε τις αντιθέσεις και µέσα σε κλίµα συ-
ναίνεσης, αλλά και αποδοχής, να προχωρήσουµε, χωρίς χρο-
νοτριβή, στη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Να κάνουµε µια συµφωνία κυρίων. Έχει τον λόγο ο κ. Αραχω-

βίτης, ο οποίος δεν είναι στην Αίθουσα.
Κύριε Χαρίτση, θέλετε να δώσετε τη σειρά σας στον Αντιπρό-

εδρο, να µιλήσει τώρα ο κ. Βίτσας, ο οποίος είναι να µιλήσει αρ-
γότερα και µετά είναι και στην Έδρα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μπορώ
να µιλήσω τώρα, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εξαρτάται από τον κ.
Χαρίτση.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Βίτσας, λοιπόν,

από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. Έτσι και αλλιώς, οµάδα ΣΥΡΙΖΑ
είναι µετά, ο κ. Χαρίτσης στη συνέχεια και ακολουθεί ο κ. Τριαν-
ταφυλλίδης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Λόγω
ηλικιακού σεβασµού έγινε αυτό!

Είναι η τελευταία µέρα, που οι Βουλευτές συζητούν για τη Συν-
ταγµατική Αναθεώρηση και κρίνω σκόπιµο να πω ότι, ως ΣΥΡΙΖΑ,
κάναµε µια µεγάλη προσπάθεια, για µια πολύ ουσιαστική συν-
ταγµατική Αναθεώρηση. Η πρότασή µας και στην προηγούµενη
Βουλή έχει µια εσωτερική συνοχή.

Υπάρχουν αυτονόητοι εκσυγχρονισµοί, τους οποίους η Νέα
Δηµοκρατία αρνήθηκε. Το κοσµικό κράτος είναι ένας αυτονόητος
εκσυγχρονισµός σε όλη τη Δύση.

Εσείς θέλετε εκκλησιαζόµενο κοσµικό κράτος -µπράβο σας!-
σε µια σειρά αλλαγές, που χρειάζονται στο πολιτικό µας σύ-
στηµα. Τι νοµίζετε ότι είναι οι αλλαγές στο άρθρο 86; Αυτονόη-
τος εκσυγχρονισµός είναι. Δεν είναι καµµιά βαθιά τοµή. Σε αυτές
έπρεπε να συµφωνήσουµε όλοι. Κάναµε αυτονόητες, θα έλεγε
κανένας, δηµοκρατικές τοµές. Κάποιες τις συζητάµε και σήµερα,
όπως είναι η απλή αναλογική στην τοπική αυτοδιοίκηση, η ψήφος
των διαµενόντων προσφύγων και µεταναστών, κάτω από συγκε-
κριµένες προϋποθέσεις. Έχει ξαναϋπάρξει αυτό στην Ελλάδα. 

Κάναµε και βαθιές τοµές από την εµπειρία της µνηµονιακής
περιόδου, της οικονοµικής κρίσης, ιδιαίτερα επικεντρώνοντας
στα κοινωνικά και ατοµικά δικαιώµατα, ιδιαίτερα επικεντρώνον-
τας στα κοινά αγαθά. Το αρνηθήκατε και αυτό.

Μείναµε µε αυτές τις εννιά, στην ουσία, διατάξεις. Κάτι είναι
και αυτό και οφείλω να πω ότι η προσπάθεια που έκαναν οι ειση-
γητές των κοµµάτων στην επιτροπή και η βοήθεια του κ. Στυλια-
νίδη -πρέπει να του το αναγνωρίσουµε- µας έφτασε. Θα µπορού-
σαµε να είµαστε ακόµα χειρότερα. 

Όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία από τη Δευ-
τέρα κλαίει και θεωρεί ότι δεν είναι κάτι το τροµερό, γιατί δεν
έγιναν δύο πράγµατα. Το ένα είναι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και
το δεύτερο η εµπορευµατοποίηση του περιβάλλοντος. Με έκ-
πληξη βλέπω ότι προχωράει στην ίδια λογική και το Κίνηµα Αλ-
λαγής για το άρθρο 24. 

Κι έχω να σας πω ότι, όσον αφορά τοµές, που δεν πέρασαν
αυτήν τη στιγµή στο Σύνταγµα, κάποια στιγµή θα περάσουν. Κά-
ποια στιγµή, το δικαίωµα του ανθρώπου στη στέγη, το δικαίωµα
του ανθρώπου στα κοινά αγαθά θα κατοχυρωθεί και συνταγµα-
τικά. Μην έχετε αµφιβολία γι’ αυτό. Η δυνατότητα του ανθρώπου
για δηµόσια και δωρεάν παιδεία, τουλάχιστον στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, θα παραµείνει. 

Σας το είπε ο κ. Σκουρολιάκος. Αφού τόσο πολύ θέλετε, γιατί
δεν δέχεστε τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ για ελεύθερη εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και για µια σειρά σχολές, τις
οποίες εµείς ξεκινήσαµε και εσείς τις σταµατήσατε; Ή νοµίζετε
ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια κουβαλάνε καµµιά πελατεία; Μόλις
ανοίξει, ας πούµε, το ιδιωτικό πανεπιστήµιο του Κίνγκστον -που
δεν είναι ιδιωτικό- θα έρθουν και οι πελάτες του στην Ελλάδα. 

Το µοναδικό πράγµα που σκέφτεστε είναι τι θα πάρουµε, λέει,
από την πίτα των 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ και δεν σκέφτεστε
ότι αυτοί που έφυγαν από την Ελλάδα είχαν σπουδάσει εδώ. Δεν
σκέφτεστε ότι ο παρα-προηγούµενος Πρόεδρός σας, ο Κων-
σταντίνος Καραµανλής, σπούδασε στη Νοµική Σχολή της Αθήνας
και µετά πήγε στο εξωτερικό. Έχουµε βέβαια, την περίπτωση του
κ. Μητσοτάκη, ο οποίος έδωσε εξετάσεις στην Ελλάδα, πέρασε
στην Ελλάδα, αλλά ήταν δροµολογηµένο να σπουδάσει στο εξω-
τερικό. Τέτοιες οικογένειες στέλνανε κάποτε τα παιδιά τους στο
εξωτερικό, όχι οι φτωχές οικογένειες. Κι από τις φτωχές οικογέ-
νειες έχουν βγει µεγάλες γυναίκες και µεγάλοι άντρες.

Από κει και πέρα, ακούω και τους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας και για το άρθρο 24. Εγώ σας λέω ότι το άρθρο 24 ως
έχει σήµερα, µε βασική έµπνευση του Αντώνη Τρίτη, προφυλάσ-
σει το περιβάλλον µας πλήρως. Σας πειράζει το άρθρο 24. Γιατί
είπε ο κ. Τασούλας -και το ξαναλέω- ότι το βασικό πρόβληµα του
άρθρου 24 είναι η γη. Είναι το γεγονός ότι περιουσίες µένουν
ανεκµετάλλευτες. Κι ότι αυτό που θα έπρεπε να κάνουµε -αυτό
έλεγε- είναι ότι θα πρέπει, πρώτον, να βάλουµε ένα περιβαλλον-
τικό ισοζύγιο. Περιβαλλοντικό ισοζύγιο σηµαίνει ότι παίρνουµε
µια περιοχή, την οικοδοµούµε και στον Όλυµπο –για παρά-
δειγµα- µια άλλη περιοχή τη µεγαλώνουµε. Και το δεύτερο, οι
δασικοί χάρτες από το 1975 και µετά. Αυτά είναι. Εµπόριο, εµ-
πόριο! Μην µας λέτε ότι κόπτεστε για το περιβάλλον. Μια χαρά
το άρθρο 24 προστατεύει το περιβάλλον και ανοίγει τους δρό-
µους για να έχουµε και νόµους και δράσεις ενάντια στην κλιµα-
τική κρίση. Δεν µας εµπόδισε ποτέ αυτό το πράγµα.

Δεύτερον, ακούω και παράξενα πράγµατα. Ας µην ονοµατίσω
κανέναν, αν και δεν θα έρθει κανένας να ζητήσει τον λόγο επί
προσωπικού. Άκουσα ότι το Σύνταγµα του 1975 άντεξε στη µνη-
µονιακή κρίση. Μάλιστα. 

Εµείς έχουµε ένα καλό Σύνταγµα, το Σύνταγµα του 1975, και
µε ορισµένες αλλαγές -θα έλεγα- είναι από τα πιο δηµοκρατικά
και πιο φιλελεύθερα συντάγµατα της Ευρώπης. Αλλά άντεξε
στην µνηµονιακή κρίση; Τι λέτε, κύριε Καµίνη; Τι λέει, άραγε, ο
κ. Παυλόπουλος, ο οποίος έχει γράψει και βιβλίο για τη σχέση
Συντάγµατος των µνηµονίων; Τι λέµε; Ότι άντεξε; Ο υποκατώτα-
τος µισθός ήταν µέσα στο Σύνταγµα; Η απαγόρευση των συλλο-
γικών συµβάσεων ήταν µέσα στο Σύνταγµα; Η απαγόρευση της
επεκτασιµότητας ήταν µέσα; Ο Φούχτελ -τον θυµόσαστε τον
Φούχτελ- ήταν µέσα στο Σύνταγµα; Υπήρξαν όλα αυτά. Σε αυτό
δεν άντεξε. Κι εµείς ερχόµαστε να φτιάξουµε ένα Σύνταγµα, που
θα αντέξει, ώστε τα κατώτερα στρώµατα να µπορούν µε αυτόν
τον τρόπο να µην ψάχνουν στα σκουπίδια. 

Ένα τρίτο που άκουσα σήµερα, ήταν εκπληκτικό, είναι παγκό-
σµια πρωτοτυπία. Η απλή αναλογική στην τοπική αυτοδιοίκηση,
είπε Βουλευτίνα της Νέας Δηµοκρατίας, αποδείχθηκε στην
πράξη ότι δεν µπορεί να εφαρµοστεί. Είναι παγκόσµια πρωτοτυ-
πία ένας νόµος, ο οποίος δεν έφτασε να εφαρµοστεί, να απο-
δειχθεί στην πράξη ότι δεν µπορούσε να εφαρµοστεί. Αυτό που
αποδείχθηκε στην πραγµατικότητα, µέσα από την παρέµβασή
σας, ήταν ότι τα δύο τρίτα των δηµοτικών συµβουλίων έχουν κα-
ταδικάσει αυτόν τον νόµο. Και αυτό που αποδείχτηκε είναι ότι η
εκπληκτική έµπνευση -δεν ξέρω ποιου- να διαλύονται παρατάξεις
-µε εξαίρεση τη Θεσσαλονίκη, που και εκεί δεν το κάνανε µε
βάση τον νόµο, αλλά παίρνοντας δηµοτικούς συµβούλους- δεν
ίσχυσε πουθενά. 

Κι ένα τελευταίο, γιατί πέρασε κι ο χρόνος. Εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας και Σύνταγµα. Εδώ είναι καθαρό ότι περ-
νάµε, όχι στη λογική της συναίνεσης, για την οποία κόπτεστε,
αλλά στη λογική του συσχετισµού. 

Θέλω να σας πω το εξής και κλείνω. Θα το πληρώσει η Νέα
Δηµοκρατία αυτό που κάνει, γιατί το Σύνταγµα δεν είναι για το
2020. Είναι και για το 2025 και για το 2030 και για το 2035 και αν
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κάνεις τέτοιους µικροκοµµατικούς υπολογισµούς για το πώς θα
βγει µε σχετική πλειοψηφία -γιατί µπορεί να έχετε και εσωτερικά
προβλήµατα- ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας το 2020, µπορεί το
2025 ή το 2030 να έρθει ένας άλλος συσχετισµός, που πάλι, κατά
τη γνώµη µου, αντισυνταγµατικά και παράνοµα θα εκλέξει έναν
άλλο Πρόεδρο. Ο Πρόεδρος, δυστυχώς, δεν θα είναι η εγγύηση
της συναίνεσης του ελληνικού λαού. Δεν θα έχει µια ισχυρή -θα
έλεγα- παρουσία ενότητας, αλλά θα είναι η έκφραση του συσχε-
τισµού µεταξύ των κοµµάτων και πιθανά έκφραση του συσχετι-
σµού εντός του κάθε φορά κυβερνώντος κόµµατος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Συνεχίζουµε µε ΣΥΡΙΖΑ και παρακαλώ πολύ τον κ. Αλέξανδρο
Χαρίτση να λάβει τον λόγο.

Κύριε Χαρίτση, έχετε οκτώ ολόκληρα λεπτά.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω

από ένα πεδίο το οποίο θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά κρίσιµο και
µε απασχολεί πάρα πολύ. Είναι αυτό της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Και είναι κρίσιµο για το πώς οραµατιζόµαστε ακριβώς τη σχέση
των πολιτών µε την πολιτική, ενώ σε αυτό το πεδίο ακριβώς, απο-
τυπώνεται και το κεντρικό ερώτηµα του σχεδιασµού της επόµε-
νης µέρας για την ελληνική κοινωνία.

Θυµίζω, λοιπόν, την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την αναθεώρηση
άρθρων του Συντάγµατος, που αφορούν την τοπική αυτοδιοί-
κηση, προκειµένου να καταδειχθεί ποια είναι η βασική διαχωρι-
στική γραµµή στη σηµερινή µας συζήτηση, µεταξύ εκείνων που
επιδιώκουν τη θωράκιση και εµβάθυνση του καταστατικού χάρτη
της χώρας κι εκείνων, που βολεύονται στο χθες, στο γνώριµο, σε
αυτό που ήδη ξέρουµε. Μου έκανε και εντύπωση, γιατί πριν από
λίγο άκουσα έναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας να µιλάει για
το άρθρο 101 και ειδικά για την παράγραφο 4.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, ήταν ακριβώς η πολιτική δύναµη, η οποία
πρότεινε τη συµπλήρωση της συγκεκριµένης διάταξης του Συν-
τάγµατος. Αυτή αναφέρεται στην υποχρέωση του κοινού νοµο-
θέτη και της διοίκησης να λαµβάνει υπόψη τις ιδιαίτερες συν-
θήκες νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας µας, µερι-
µνώντας για την ανάπτυξή τους.

Εµείς, λοιπόν, επειδή ακριβώς θεωρούµε ότι η γενική και αό-
ριστη αναφορά στην ανάπτυξη καταδεικνύει, από τη µέχρι σή-
µερα εµπειρία τουλάχιστον, ότι, πλην ελάχιστων εξαιρέσεων, η
ρητή αυτή πρόβλεψη του Συντάγµατος για τις νησιωτικές και
ορεινές περιοχές έµεινε κενό γράµµα, στην πράξη δεν λειτούρ-
γησε, γι’ αυτό προτείναµε, αφενός να προστεθεί στην παρά-
γραφο 4 ότι πρόκειται για την ολόπλευρη κοινωνική και οικονο-
µική ανάπτυξη των νησιωτικών και ορεινών περιοχών και αφετέ-
ρου, για το άρθρο 101 προτείναµε µια ερµηνευτική προσθήκη,
µε την οποία αναγνωρίζεται η ανάγκη προσαρµογής του διοικη-
τικού µοντέλου στο ιδιαίτερο περιβάλλον των νησιωτικών και
ορεινών περιοχών, µε την εκπόνηση ειδικών επιχειρησιακών σχε-
δίων διοίκησης γι’ αυτές και την παροχή κινήτρων στους δηµο-
σίους υπαλλήλους, που υπηρετούν σε αυτές.

Έρχεται αυτό να συµπληρώσει µια συνολική πολιτική, την
οποία κάναµε τα τελευταία τέσσερα χρόνια, σε σχέση µε τις απο-
µακρυσµένες, τις νησιωτικές, τις ορεινές περιοχές της χώρας
µας, οι οποίες λειτούργησαν ως φτωχός συγγενής για το πολι-
τικό σύστηµα τις προηγούµενες δεκαετίες. 

Αυτή η πρόταση που καταθέσαµε έτυχε της σύµφωνης γνώµης
του ΚΚΕ και του ΜέΡΑ25. Δυστυχώς, όµως, η Νέα Δηµοκρατία,
η Ελληνική Λύση και το ΚΙΝΑΛ πήραν τη θέση να µείνουν τα
πράγµατα ως έχουν. 

Ακόµα πιο σηµαντική είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την ανα-
θεώρηση της παραγράφου 2 του άρθρου 102, το οποίο αναφέ-
ρεται στη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια των ΟΤΑ. Εκεί,
λοιπόν, η πρόταση την οποία εµείς καταθέσαµε -την αναφέρω
και πάλι εδώ, γιατί έχει, κατά τη γνώµη µου, ιδιαίτερη σηµασία-
είναι ότι οι αρχές της τοπικής αυτοδιοίκησης εκλέγονται µε
άµεση, καθολική και µυστική ψηφοφορία και µε αναλογικό εκλο-
γικό σύστηµα, όπως νόµος ορίζει. Νόµος ορίζει τη συγκρότηση

και λειτουργία τοπικών λαϊκών συνελεύσεων, καθώς και τις προ-
ϋποθέσεις και τον τρόπο διεξαγωγής τοπικών δηµοψηφισµάτων
και λαϊκών πρωτοβουλιών σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης. Αλ-
λοδαποί, που έχουν συµπληρώσει πενταετή συνεχή και νόµιµη
διαµονή στη χώρα, έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέ-
γεσθαι στις εκλογές των ΟΤΑ και συµµετοχή σε τοπικά δηµοψη-
φίσµατα, όπως νόµος ορίζει.

Είναι µια πρόταση, λοιπόν, εκσυγχρονισµού του πλαισίου, που
εκφράζει τη βαθιά πεποίθησή µας ότι η δηµοκρατία αποτελεί την
αναγκαία και ικανή συνθήκη, για να µπορέσει η τοπική αυτοδιοί-
κηση να αφήσει πίσω της τις παθογένειες, τις ανεπάρκειες, τις
φαυλότητες του παρελθόντος, τα φαινόµενα διαφθοράς, πελα-
τειακών σχέσεων, απάθειας των πολιτών, εκφυλισµού της αυτο-
διοίκησης σε ένα µακρύ χέρι του κεντρικού κράτους και να
µετατραπεί επιτέλους σε έναν αξιόπιστο θεσµό, που εξασφαλίζει
κοινωνική, οικονοµική και πολιτισµική ανάπτυξη των τοπικών κοι-
νωνιών.

Πώς τοποθετήθηκε η Νέα Δηµοκρατία απέναντι σε αυτές τις
προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ για την τοπική αυτοδιοίκηση; Όσον
αφορά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, τοποθετήθηκε µε ένα
ακόµα «ως έχει», να µην αλλάξει τίποτα. Όσον αφορά τις νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες, δυστυχώς, ακόµα χειρότερα, γιατί είδαµε
µέσα στο κατακαλόκαιρο νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης, του Υπουργείου Εσωτερικών, µε το πισωγύρισµα ουσια-
στικά, στο προσωποκεντρικό µοντέλο διοίκησης και τις παθο-
γένειες, που γνωρίζουµε ότι το συνοδεύουν. Έτσι, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας τον Αύγουστο ξήλωσε ουσιαστικά τον
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», µε πρόσχηµα το πρόβληµα της κυβερνησιµότη-
τας, χωρίς βεβαίως, πρώτα να επιτρέψει να εφαρµοστεί αυτή η
πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση, για να δούµε στην πράξη τελικά
τι δουλεύει και τι όχι.

Είναι, λοιπόν, αυτό το φάντασµα του «ως έχει», να µην αλλάξει
τίποτα σε βασικές εκσυγχρονιστικές πρωτοβουλίες του ΣΥΡΙΖΑ,
που διατρέχει την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Αποτυπώνε-
ται έτσι η στάση της Νέας Δηµοκρατίας σε µια κορυφαία διαδι-
κασία, σε µια ιστορική ευκαιρία, στο µεγάλο ερώτηµα αν είµαστε
έτοιµες και έτοιµοι να κάνουµε ένα αποφασιστικό βήµα προς τα
εµπρός, προς την κατεύθυνση της εµβάθυνσης της δηµοκρατίας
µας. Γιατί, αυτό είναι, κατά τη γνώµη µου, το βασικό πυρηνικό
ερώτηµα, το οποίο πρέπει να απαντηθεί: Μας αρκεί το βολικό και
πολλές φορές, όπως είδαµε τα τελευταία χρόνια, επικίνδυνο
χθες, το οποίο οδήγησε στη χρεοκοπία της χώρας ή θέλουµε πα-
τώντας γερά στη συνταγµατική µας ιστορία να κάνουµε ένα βήµα
προς το αύριο; Η συζήτηση που έχει ξεκινήσει ήδη από το 2006,
από την περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, φανερώνει ότι
έχουµε µια εντελώς διαφορετική απάντηση σε αυτό το ερώτηµα.

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, συνολικά για τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση, περιλαµβάνει ριζοσπαστικές τοµές, που έχουν ως
στόχο τον εκσυγχρονισµό του πολιτεύµατος, την εµβάθυνση της
δηµοκρατίας, την επέκταση των κοινωνικών δικαιωµάτων, την κα-
ταπολέµηση δοµικών ανεπαρκειών του παρελθόντος. Φαίνεται,
όµως, ότι κάποιοι στα κυβερνητικά έδρανα δεν είναι έτοιµοι να
αποδεχτούν τέτοιες προτάσεις. 

Γιατί δεν είναι, βεβαίως, δυνατό το 2019 η ευρωπαϊκή Ελλάδα
να είναι µια χώρα που η κυβερνητική παράταξη αρνείται το δι-
καίωµα της προστασίας της ζωής σε όλους, χωρίς διάκριση ταυ-
τότητας φύλου και σεξουαλικού προσανατολισµού. Γιατί δεν
είναι δυνατόν, εν έτει 2019, η ευρωπαϊκή Ελλάδα είναι µια χώρα
που η κυβερνητική παράταξη αρνείται ότι η διακριτότητα των
ρόλων Κράτους και Εκκλησίας πρέπει να είναι απολύτως ξεκά-
θαρη. Γιατί δεν είναι δυνατόν, το 2019 η ευρωπαϊκή Ελλάδα να
είναι µια χώρα όπου η κυβερνητική παράταξη αρνείται την υπο-
χρέωση του κράτους να εγγυάται, µέσω καθολικών κοινωνικών
υπηρεσιών και εισοδηµατικών ενισχύσεων, αξιοπρεπές επίπεδο
διαβίωσης για όλους.

Κι όµως, είναι δυνατό. Γιατί, πλέον, είναι εµφανές ότι κάτω από
τα φιλελεύθερα πέπλα της Νέας Δηµοκρατίας βρίσκεται ένας
σκληρός πυρήνας νεοσυντηρητικών αντιλήψεων, ένας ιδεολογι-
κός πυρήνας, που νιώθει άνετα να συνοµιλεί µε την Ελληνική
Λύση, που αστόχαστα θέλει να µας γυρίσει πίσω στην εποχή της
ποινικοποίησης της βλασφηµίας, που θεωρεί ότι µοναδική υπο-
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χρέωση του κράτους είναι να καταστέλλει τις κοινωνικές αντι-
στάσεις και να αναστέλλει κάθε βήµα θεσµικού εκσυγχρονισµού.

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δεν περιορίζεται, όµως, µόνο σε αυτά
τα οποία µόλις ανέφερα. Αντίθετα, περιέχει και πολύ συγκεκρι-
µένες, πάρα πολύ σαφείς προτάσεις για ένα πάρα πολύ κρίσιµο
ζήτηµα, την προάσπιση της δηµοκρατίας, µέσα από την καταπο-
λέµηση της διαφθοράς και ειδικότερα, της απαράδεκτης ασυ-
λίας του πολιτικού προσωπικού. 

Εκεί δεν υπάρχει κανένα ιδεολογικό προκάλυµµα που µπορεί
να επικαλεστεί την κυβερνητική παράταξη. Γιατί ένα από τα µε-
γάλα θύµατα της κρίσης ήταν και η εµπιστοσύνη των πολιτών
προς τους θεσµούς, η οποία υπέστη ένα πολύ συντριπτικό πλήγ-
µα τα χρόνια της κρίσης. Απαξιώθηκε η δηµοκρατία µας µέσα
από τις περιπτώσεις εκείνες που πολιτικά πρόσωπα βρέθηκαν
υπόλογα για σοβαρές υποθέσεις διαφθοράς.

Τι έκανε το παλιό πολιτικό σύστηµα; Την ίδια στιγµή που κά-
ποιοι µιλούσαν για Έλληνες και Ελληνίδες, που ζούσαν πάνω από
τις δυνάµεις τους, θεωρούσαν απόλυτα φυσιολογικό να βλέπουν
µαύρο πολιτικό χρήµα, θεωρούσαν απόλυτα θεµιτή την πρακτική
των θαλασσοδανείων σε µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, από-
λυτα φυσιολογική την πρακτική της οχύρωσης πίσω από την ασυ-
λία, για να µην υπάρξει διερεύνηση αυτών των υποθέσεων.

Εκεί, λοιπόν, Νέα Δηµοκρατία και Κίνηµα Αλλαγής, από κοινού,
αποφασίζουν να πουν «ως έχει», ουσιαστικά, στο άρθρο 86 ή
ακριβέστερα να αρνηθούν να υπερψηφίσουν την ερµηνευτική δή-
λωση, που επιτρέπει τη διαλεύκανση πολύ σηµαντικών υποθέ-
σεων διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος και σκανδάλων στα οποία
εµπλέκονται πολιτικά πρόσωπα.

Νοµίζω, όµως, ότι πια για την ελληνική κοινωνία αυτό το «ως
έχει» δεν µπορεί να αποτελεί το µήνυµα. Ο λόγος είναι απλός:
Διότι η οικονοµική κρίση και οι συνέπειές της δεν µας επιτρέπουν
να επιστρέψουµε στο 1986 ή στο 2001. Αντιθέτως, επιβάλλουν
να ενσωµατώσουµε την εµπειρία της κρίσης και να δούµε πώς
το καταστατικό κείµενο του πολιτεύµατός µας θα αποτυπώνει
την πρόθεση και βούληση της πολιτείας για ένα κοινωνικό συµ-
βόλαιο. που θα θωρακίζει τη δηµοκρατία και θα εµπνέει εµπιστο-
σύνη στους πολίτες. 

Αυτή η εµπιστοσύνη, βεβαίως, δεν µπορεί να προκύψει από τη
στάση των νεοφιλελεύθερων, που οραµατίζονται την κατεδάφιση
υποδοµών, την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Ούτε, βε-
βαίως, µπορεί να προκύψει από τη στάση νεοσυντηρητικών, που
τροµοκρατούνται από την ιδέα ότι η Ελλάδα είναι µια σύγχρονη
δηµοκρατία, που αναγνωρίζει δικαιώµατα σε όλες και όλους, ανε-
ξαρτήτως θρησκευτικών, σεξουαλικών ή άλλων προσανατολι-
σµών. Ούτε, βεβαίως, µπορεί να προκύψει από τη στάση του
παλιού πολιτικού συστήµατος, που ξορκίζει κάθε µεταβολή, που
θα οδηγούσε στη διερεύνηση των σκανδάλων και είχε ως πρώτι-
στη έγνοια την εξυπηρέτηση µικροπολιτικών συµφερόντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χαρίτση, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ως ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε περήφανοι, γιατί η πρόταση που καταθέ-

σαµε για την Συνταγµατική Αναθεώρηση είναι µια πρόταση ολο-
κληρωµένη, είναι πρόταση τεκµηριωµένη,  µια πρόταση η οποία
συνοµιλεί µε τις µεγάλες προκλήσεις του 21ου αιώνα, που ενσω-
µατώνει την εµπειρία της κρίσης, που απευθύνεται στους πολίτες
µε µία πρόταση ενός νέου κοινωνικού και πολιτικού συµβολαίου.

Είµαστε, λοιπόν, περήφανοι που η πρότασή µας αυτή, ανεξάρ-
τητα από το τελικό -πενιχρό απ’ ότι φαίνεται- αποτέλεσµα της
συνταγµατικής Αναθεώρησης, θα αποτελέσει τελικά τον οδικό
χάρτη για την Ελλάδα του αύριο, για την Ελλάδα των δικαιωµά-
των και της αξιοπρέπειας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Σήµερα, όµως, η Θεσσαλονίκη έχει µετακοµίσει στην πρω-

τεύουσα! 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,

αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
Έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα ένας
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί 1ο πει-
ραµατικό Δηµοτικό Σχολείο Παιδαγωγικού Τµήµατος Δηµοτικής
Εκπαίδευσης του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, µιλώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία µε την προ-
σωπική ευαισθησία και την πατριωτική ευθύνη για τη σχέση µου
µε τους οµογενείς, όπως αυτή χτίστηκε επί τριάντα συναπτά έτη
τόσο µε την ιδιότητα του δηµοσιογράφου µε τα ρεπορτάζ, τα
άρθρα, τις συνεντεύξεις και τα τηλεοπτικά αφιερώµατα στον
οµογενειακό ελληνισµό, όσο και από την τιµητική θέση του Προ-
έδρου της Μόνιµης Ειδικής Επιτροπής της Βουλής για τον ελλη-
νισµό της Διασποράς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Καταθέτω στα Πρακτικά τον οµόφωνα ψηφισθέντα οδικό
χάρτη µε τα δεκαεπτά σηµεία κοινής δράσης-εργαλείο για τις
επόµενες και τους επόµενους Βουλευτές και Βουλεύτριες.
Εστάλη σε τρεισήµισι χιλιάδες οµογενειακές οργανώσεις στα ελ-
ληνικά και στα αγγλικά, µε την παρουσία όλων των συναδέλφων
απ’ όλα τα κόµµατα, µε αυτά τα δεκαεπτά σηµεία που µπορούν
να αποτελούν αυτό που είπαµε στην επιτροπή µας, ότι η οµογέ-
νεια µας ενώνει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η υψηλή ιεράρχηση του θέµατος της σχέσης των αποδήµων
Ελλήνων µε το εθνικό κέντρο ως ένα από τα πλέον σηµαντικά ζη-
τήµατα της Αναθεώρησης, µόνο θετικά θα µπορούσε να αξιολο-
γηθεί. Άλλωστε, δεν µιλάµε -εδώ να διορθώσω κάποιους συνα-
δέλφους- για παροχή δικαιώµατος της ψήφου στους οµογενείς.
Μιλάµε για διευκόλυνση στην άσκηση του δικαιώµατος. Το δι-
καίωµα οι Έλληνες οµογενείς, οι εγγεγραµµένοι στα δηµοτολό-
για και άρα και στους εκλογικούς καταλόγους, το διαθέτουν ήδη.
Δεν τους χαρίζουµε αυτό που ήδη κατέχουν.

Δεν θα µπορούσε ωστόσο, να είναι θετικός -και ήταν περίπου
αναµενόµενος- ο µικροκοµµατικός τρόπος διαχείρισης και του
θέµατος αυτού, δηλαδή της ψήφου των οµογενών από την
πλευρά της Πλειοψηφίας. Δεν θέλω και δεν επιθυµώ να κάνω
δίκη προθέσεων. Θα αναµένω το σχέδιο νόµου, που θα εξειδι-
κεύει τις συνταγµατικές προβλέψεις του άρθρου 54 παράγρα-
φος, 4 για να αποτυπωθούν οι πραγµατικές και σε λεπτοµέρεια
προθέσεις σας.

Η οµογένεια αποτελεί πολύτιµο κεφάλαιο, που κανείς δεν µπο-
ρεί και δεν πρέπει να παίζει µε αυτό. Είναι η άλλη Ελλάδα, η Ελ-
λάδα και η οµογένεια που µας ενώνει, «και όποιος δεν καταλα-
βαίνει, δεν ξέρει πού πατά και πού πηγαίνει» όπως αναφέρεται
σε σχέση µε τον απόδηµο ελληνισµό που και στο Σικάγο µέσα -
όπως λέει ο στιχοπλόκος- ζει στην ξενιτιά. 

Ανακαλύψατε εξαιρετικά όψιµα τους οµογενείς και την ψήφο
τους, γιατί αυτό και µόνο φαίνεται να ενδιαφέρει. Και αυτό το
υπογραµµίζετε έντονα στη φράση «να προσµετράται η ψήφος
τους στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα». Η διαφαινόµενη πρό-
θεση της ψηφοθηρίας ουδέν άλλο µε δεκαπέντε χρόνια καθυ-
στέρηση, αφού το άρθρο 51 παράγραφος 4 το ψήφισε η ανα-
θεωρητική Βουλή του 2001. Και µέχρι την έλευση του ΣΥΡΙΖΑ το
2015 ουδέν είχατε πράξει στην κατεύθυνση της αναζήτησης συ-
ναινέσεων, συγκερασµών, συνθέσεων, προς εξεύρεση των δια-
κοσίων ψήφων των Βουλευτών, πλην της ηµιτελούς και άκαρπης
απόπειρας του Απριλίου του 2009.

Όποιος ανατρέξει στα Πρακτικά της Βουλής του Απριλίου του
2009, θα καταγράψει τον έντονο προβληµατισµό και την υπο-
γράµµιση της αναγκαιότητας όχι µόνο της διευκόλυνσης του
εκλέγειν, αλλά και του εκλέγεσθαι, από την πλευρά των οµογε-
νών. Το δικαίωµα του εκλέγειν και το δικαίωµα του εκλέγεσθαι
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ως απόλυτα συναρτώµενα µέρη του όλου της δηµοκρατικής δια-
δικασίας, πρέπει να ασκούνται στο ακέραιο όλων από τους οµο-
γενείς, όπως και για τους Έλληνες πολίτες που ζουν στην
ελληνική επικράτεια. Και όχι την ελλειµµατική, στρεβλωτική και
τελικά παραµορφωτική διαδικασία του δικαιώµατος του εκλέγειν,
που δεν συµπληρώνεται µε το άλλο µισό που είναι το δικαίωµα
του εκλέγεσθαι.

Να το πω πιο απλά. Θα είναι πραγµατικά παράδοξο να ψηφίζει
ο οµογενής από το Σικάγο, τη Μελβούρνη, τη Φρανκφούρτη, το
Ροστόφ και να επιλέγει Βουλευτές από τη Θεσσαλονίκη, τα
Χανιά, το Ηράκλειο και την Κέρκυρα, για να εκπροσωπήσουν τι;
Πόσο γνωρίζουν οι Ελλαδίτες Βουλευτές τα προβλήµατα, την κα-
θηµερινότητα του Έλληνα απόδηµου, την αγωνία του γι’ αυτόν
και τα παιδιά του, την ελληνική αποδηµία; 

Η δική µας πρόταση, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δεν αφορά µόνο
το δικαίωµα του εκλέγειν. Η οµογένεια χρειάζεται τους δικούς
τους εκπροσώπους στο εθνικό Κοινοβούλιο, για να µεταφέρουν
αυθεντικά τα προβλήµατα της ελληνόγλωσσης παιδείας, της
προσαρµογής των µεταναστών στις χώρες υποδοχής, τα εµπό-
δια για τις εν δυνάµει επενδύσεις των οµογενών στην Ελλάδα,
τη σχέση τους µε την ελληνική διοίκηση και την ταλαιπωρία τους
από τη γραφειοκρατία στις πρεσβείες και στα προξενεία.

Η προωθηµένη, αλλά ώριµη, πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για την
εκλογή έως δώδεκα Βουλευτών από την ελληνική οµογένεια δι-
ευρύνει τη δυνατότητα παρέµβασης της ελληνικής οµογένειας,
στα ελληνικά πολιτικά δρώµενα, δίνοντας θεσµικό βήµα σε οµο-
γενείς Βουλευτές, για να ακουστεί η φωνή της οµογένειας κα-
θαρά και αδιαµεσολάβητα και να αρθεί το δικαιολογηµένο
παράπονο της οµογένειας ότι το εθνικό κέντρο, η Αθηνά, η Ελ-
λάδα θυµάται την οµογένεια µόνο στις δύσκολες στροφές της
ιστορίας.

Καταθέτω την πρότασή µου, έτσι όπως εκφράστηκε τον Ιούνιο
του 2016 για την εκλογή δώδεκα Βουλευτών Επικρατείας του Ελ-
ληνισµού. Ο Μιχάλης Ιγνατίου Μιχάλης Ιγνατίου σηµειώνει στο
«Hellas Journal»: «Σηµείο αναφοράς και σύγκλισης κοµµάτων και
φορέων η συγκεκριµένη πρόταση για δώδεκα Βουλευτές Επικρα-
τείας του Ελληνισµού». Θα µπορούσαν να ονοµαστούν «Επικρά-
τεια του Ελληνισµού» αυτοί οι δώδεκα Βουλευτές, που δεν θα
είναι τα περιβάλλοντα των εκάστοτε Προέδρων των κοµµάτων
της ελλαδικής πραγµατικότητας.

Το καταθέτω και αυτό και όχι µόνο γιατί ήταν µία δική µου προ-
σωπική πρωτοβουλία, αλλά το καταθέτω για να το ακούσει και
ο κ. Θεοδωρικάκος, που δεν «κοµίζει Γλαύκα εις Αθήνας» ούτε
«κρούει ανοικτάς θύρας». Οι προτάσεις αυτές έχουν κατατεθεί
από την ταπεινότητά µου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω δηµοσιεύµατα και από το newpost.gr, όσον αφορά
την οµογένεια και τους δώδεκα Βουλευτές Επικρατείας. Κατα-
θέτω από τη «ΝΕΑ ΣΕΛΙΔΑ». Καταθέτω από το newsbeast.gr.
Είναι µία σειρά από προτάσεις, οι οποίες κατατέθηκαν και ήταν
σαφείς και ξεκάθαρες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά την ταπεινή µου άποψη, όσο µπορώ να γνωρίζω την οµο-
γένεια και ως δηµοσιογράφος και ως Βουλευτής, η ελληνική Δια-
σπορά επιθυµεί διακαώς να ακούγεται η φωνή της καθαρά και
αυθεντικά στο εθνικό κέντρο. Η οµογένεια δεν επιθυµεί να εµ-
πλέκεται στις τρέχουσες διακοµµατικές αντιπαραθέσεις. Επιθυ-
µεί να προσθέτει, όχι να αφαιρεί, να πολλαπλασιάζει και όχι να
διαιρεί. Επιθυµεί να συµµετέχει σε έναν συναγωνισµό προσφο-
ράς στην πατρίδα. Δεν επιθυµεί η οµογένεια να συµµετέχει σε
έναν ανταγωνισµό φθοράς, βλαπτικό τόσο για την ίδια όσο και
για την κοινωνία.

Αν καταφέρουµε να συντονιστούµε µε την αέναη ανοιχτή πλη-
γή του νόστου, µπορούµε να προχωρήσουµε και να απελευθε-
ρώσουµε τις ζωντανές δυνάµεις της οµογένειας. Αν όχι -όπως

δυστυχώς, φοβάµαι ότι θα συµβεί και αυτή τη φορά- τότε στην
προσπάθειά σας να χρησιµοποιήσετε την οµογένεια για την εξυ-
πηρέτηση της τρέχουσας κοµµατικής λάτρας, ορίστε τι θα συµ-
βεί.

Γιατί, τι ακριβώς σηµαίνει αυτό που µας κοµίσατε, αρµόδιοι
και υπεύθυνοι εισηγητές από τη Νέα Δηµοκρατία, µόλις πριν από
λίγη ώρα ότι είναι το τελικό κείµενο του άρθρου 54 παράγραφος
4 στο «παρά ένα» της λήξης της συζήτησης της Αναθεώρησης;
Μια εξόφθαλµη προχειρολογία και έναν κραυγαλέο εµπαιγµό και
µία πρωτοφανή κοροϊδία των οµογενών. Ενδιαφέρεστε για την
ψήφο τους και µόνο. Γι’ αυτό τι λέτε; Προαιρετικά, δύνανται τα
κόµµατα να ορίζουν ορισµένες θέσεις του ψηφοδελτίου Επικρα-
τείας. Μα, ξέρουµε ότι το ψηφοδέλτιο Επικρατείας είναι λίστα,
εκλέγονται ανάλογα µε τη δύναµη των κοµµάτων.

Εποµένως, αν οι εκπρόσωποι των αποδήµων δεν θα είναι στις
εκλόγιµες θέσεις από το ένα µέχρι το έξι -για παράδειγµα το
πρώτο κόµµα και ούτω καθ’ εξής- η παρουσία τους θα είναι συµ-
βολική και διακοσµητική. Αυτό επιθυµείτε; Να το γνωρίζουν οι
απόδηµοι!

Πού είναι τα µεγάλα λόγια που λέτε όταν τους επισκέπτεστε,
«η καρδιά της Ελλάδας χτυπά στο Γιοχάνεσµπουργκ», «η καρδιά
της Ελλάδας χτυπά στη Φρανκφούρτη», «η καρδιά της Ελλάδας
χτυπά στο Σικάγο»; Είναι µεταφερόµενη η καρδιά. Τώρα; 

Δεν είµαστε αυτό που δηλώνουµε. Είµαστε αυτό που κάνουµε.
Θέλουµε, επιθυµούµε να δηµιουργήσουµε θεσµικές συνδέσεις
και διασυνδέσεις, να βάλουµε την οµογένεια, το τεράστιο δυνα-
µικό των Ελλήνων καθηγητών, των ανθρώπων της τέχνης, του
πολιτισµού, επιστηµών -δυόµισι µε τρεις χιλιάδες καθηγητές πα-
νεπιστήµιου είναι µόνο στη Βόρειο Αµερική, στον Καναδά και
παντού; Επιθυµούµε αυτήν την µετακένωση κατά Κοραή, για να
ενισχύσει και να επαναδυναµώσει την εθνική προσπάθεια; Φοβά-
µαι πως όχι. 

Είναι προφανές ότι µε την πρότασή της η Νέα Δηµοκρατία για
προσµέτρηση της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού, ντε και
καλά, στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα ελλοχεύει και ο κίνδυ-
νος της αλλοίωσης του εκλογικού σώµατος, κάτι που και άλλοι
συνάδελφοι επεσήµαναν.

Η δική µας πρόταση, η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ δεν διακρίνει και
δεν διασπά τους Έλληνες εκλογείς του εξωτερικού, καθώς στη-
ρίζεται στη βασική αρχή ότι οι Έλληνες, που έχουν την ελληνική
ιθαγένεια, εγγράφονται αυτοµάτως στους εκλογικούς καταλό-
γους. 

Όχι, φαίνεται ότι εσείς δεν θέλετε αυτό. Δεν θέλετε να εκλέ-
γουν οι οµογενείς τους δικούς τους εκπροσώπους. Επιδιώκετε
την ψηφοθηρία, για να επηρεάσετε και να διαµορφώσετε τον τε-
λικό συσχετισµό των εκλογικών δυνάµεων στο εσωτερικό. Μα-
κάρι να µην είναι έτσι. Θα περιµένουµε το τελικό σχέδιο νόµου.

Υπογραµµίζω την ανάγκη των σαφών -κρατήστε το αυτό, Ει-
σηγητά, κύριε Στυλιανίδη και να γραφτεί στα Πρακτικά- καθαρών
ρυθµίσεων, που να µην αφήνουν περιθώρια ούτε να επιτρέπουν
αµφισβητήσεις στα των εκλογών. 

Υπενθυµίζω το αρνητικό παράδειγµα των αυστριακών εκλογών
που ακυρώθηκαν και επαναλήφθηκαν µετά από προσφυγές,
λόγω της συµµετοχής της αυστριακής διασποράς. Αναλαµβά-
νετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τεράστια ευθύνη απέναντι
στη χώρα και τους πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Φοβάµαι ότι απογοητεύουµε ανθρώπους ερωτευµένους µε το
ελληνικό πνεύµα, Έλληνες και φιλέλληνες, που λατρεύουν τον
ήλιο, το κρασί και την ελιά, µαζί µε τον πολυµήχανο Οδυσσέα,
το µπλε του µικρού ναυτίλου και την Ιθάκη. 

Η άρση των µικρών και κοντόθωρων πολιτικών απέναντι στη
µεγάλη εικόνα και τον µεγάλο στόχο της αξιοποίησης του κεφα-
λαίου, που ονοµάζεται «ελληνική οµογένεια», φαίνεται ότι πέ-
ρασε, τον προσπεράσατε και δεν τον ακουµπήσατε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Στύλιος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση, για εµάς τους νεότερους Βουλευ-
τές, είναι µία ιδιαίτερη συζήτηση. Είναι µία συζήτηση, που ξε-
περνά τις εφήµερες πολιτικές διαµάχες. Αφορά το µέλλον του
τόπου, την ιστορία του, δίνει τη δυνατότητα σε όλους µας να
υπερβούµε τους εαυτούς µας. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω µε κάποιες βασικές παραδοχές
από την πλευρά µου. Το αίτηµα για ριζική αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος δεν είναι τωρινό. Κάθε κρίση φέρνει στην επιφάνεια τις
παθογένειες του παρελθόντος, πλήττει το πολιτικό σύστηµα στο
σύνολό του, µειώνει την εµπιστοσύνη των πολιτών, φθείρει τους
πολιτικούς και τους πολιτειακούς θεσµούς. Αποτέλεσµα; Η αλ-
λαγή του καταστατικού χάρτη της χώρας να προβάλλεται ως πα-
νάκεια.

Όµως, ας είµαστε ειλικρινείς απέναντι στους πολίτες µας. Το
Σύνταγµα µιας χώρας δεν µπορεί από µόνο του να επιλύσει τις
παθογένειες της πολιτειακής, οικονοµικής και κοινωνικής πραγ-
µατικότητας. Όπως και κάθε κανονιστικό κείµενο, καθορίζει το
πλαίσιο της πολιτικής ζωής και παρέχει τα εργαλεία στους αρ-
µόδιους πολιτειακούς παράγοντες και έτσι πρέπει να το αντιµε-
τωπίσουµε.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να γίνονται αλλαγές. Εξάλ-
λου, έχουν περάσει πολλά χρόνια από την τελευταία εκτεταµένη
συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001, µε την προσπάθεια που
έγινε το 2008. Η διαρκώς, όµως, µεταβαλλόµενη πραγµατικότητα
ξεπερνά, σε πολλές περιπτώσεις, ακόµα και το γράµµα του Συν-
τάγµατος.

Συνεπώς, θα εθελοτυφλούσαµε, εάν δεν παραδεχόµασταν τον
προβληµατικό χαρακτήρα ορισµένων διατάξεων, που ερχόµαστε
σήµερα να αναθεωρήσουµε, συνεκτιµώντας, όµως, τρεις βασικές
παραδοχές:

Πρώτον, ότι το Σύνταγµα του 1975 αποδείχτηκε στις βασικές
του επιλογές ένα πετυχηµένο Σύνταγµα, στο οποίο στηρίχτηκε
η σταθερότερη και µακροβιότερη δηµοκρατία στον τόπο µας.

Δεύτερον, ότι η σηµασία του συνταγµατικού κειµένου, ναι µεν
δεν µπορεί να αµφισβητηθεί, από την άλλη όµως, βαίνει διαρκώς
µειούµενη σε συνθήκες ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης και διεθνο-
ποίησης. Αναφέροµαι σε όργανα, όπως είναι το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, το Δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, που αποτελούν πλέον δύο βασικούς πυλώνες
προστασίας των θεµελιωδών δικαιωµάτων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Τρίτον, ότι υπάρχει η άτυπη και διαρκής συνταγµατική µετα-
βολή, µέσω κυρίως, της νοµολογίας των δικαστηρίων, που προ-
σαρµόζει το Σύνταγµα στις εκάστοτε µεταβαλλόµενες συνθήκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζει να σηµειώσουµε ότι εδώ
φτάσαµε, µετά από σοβαρή δουλειά και διάθεση υπέρβασης.
Αποτελεί, νοµίζω, θετικό στοιχείο ότι η σηµερινή συνταγµατική
αναθεώρηση προέρχεται από µία Βουλή, όπου η πλειοψηφία
ήταν άλλης ιδεολογικής κατεύθυνσης, πριν τις εκλογές και τώρα
έχουµε µια πλειοψηφία διαφορετικής ιδεολογικής κατεύθυνσης.
Θα µπορούσαµε –εκτιµώ- να είχαµε συµφωνήσει όλες οι πτέρυ-
γες της Βουλής σε περισσότερα αναθεωρητέα άρθρα, αλλά θα
ήθελα να κρατήσω από την όλη διαδικασία τα θετικά.

Η Επιτροπή Αναθεώρησης κατέληξε, άλλοτε µε απλή και άλ-
λοτε µε αυξηµένη πλειοψηφία, σε επτά θεµατικές προτεινόµενων
συνταγµατικών αλλαγών. Θα αναφέρω τα πιο βασικά, κατά τη
δική µου ιεράρχηση.

Πρώτον, η θέσπιση υποχρέωσης του κράτους για ένα σύστηµα
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος για τη στήριξη της ελληνι-
κής οικογένειας, αναφέροµαι στο άρθρο 21. Αναφέροµαι στην
ελληνική οικογένεια, η οποία αποτέλεσε το ισχυρό κύτταρο, που
άντεξε κατά τη διάρκεια της οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης
των τελευταίων δέκα ετών και κράτησε όρθια την ελληνική κοι-
νωνία, ένα φιλελεύθερο µέτρο, που δυστυχώς, δεν υπήρχε το
θάρρος από την προηγούµενη κυβέρνηση να το υπερψηφίσει.

Με πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας, αναδεικνύεται στο
Σύνταγµα η αρχή της κοινωνικής οικονοµία της αγοράς, που ως
όρος, έχει ήδη προωθηθεί, επιβληθεί στις θεµελιώδεις ευρωπαϊ-
κές συνθήκες µε πρωτοβουλία του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµα-
τος.

Δεύτερη θετική διάταξη: Η κατάργηση της αποσβεστικής προ-
θεσµίας του άρθρου 86, που αφορά τα ποινικά αδικήµατα
Υπουργών κατά την άσκηση των καθηκόντων τους και την εξί-
σωση µε τα ισχύοντα για όλους τους πολίτες.

Τρίτον, ο περιορισµός της βουλευτικής ασυλίας, άρθρο 62,
αποκλειστικά και µόνο σε πράξεις ή δηλώσεις, που αφορούν
στην άσκηση των καθηκόντων του Βουλευτή. Πιστεύω σε αυτές
τις αλλαγές, ότι θωρακίζουν την αξιοπιστία του πολιτικού µας συ-
στήµατος, που τόσο πολύ σήµερα την έχουµε ανάγκη.

Τέταρτον, η πλήρης αποδέσµευση της διαδικασίας εκλογής
Προέδρου της Δηµοκρατίας από τις βουλευτικές εκλογές, άρθρο
32, έτσι ώστε να µην διακόπτεται η δηµοκρατική λαϊκή εντολή
προς µία κυβέρνηση και να µην χρησιµοποιείται ως εργαλείο η
διαδικασία εκλογής του ανώτατου άρχοντα από την εκάστοτε αν-
τιπολίτευση.

Θεωρώ κοινοτυπία να αναφέρω τα θετικά ενός πλήρους τε-
τραετή κύκλου κυβέρνησης, όπου οι πολίτες στο τέλος θα αξιο-
λογήσουν τη δουλειά που έχει γίνει.

Πέµπτον, η διευκόλυνση της ψήφου των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού, άρθρο 54, µε τρόπο ώστε να µην αντιµετωπίσει ζητήµατα
αντισυνταγµατικότητας η ψήφιση του σχετικού νόµου, όπως
αποφασίστηκε από τη διακοµµατική επιτροπή.

Θεωρώ ότι έχουµε κάνει το ελάχιστο χρέος µας απέναντι
στους Έλληνες του εξωτερικού, µε δικαίωµα ψήφου, αλλά και
στη γενιά του brain drain.

Προφανώς, θα µπορούσαµε να είχαµε κάνει και άλλα βήµατα,
πιο µπροστά. Δυστυχώς, ωστόσο η προηγούµενη Βουλή, που
ήταν η προτείνουσα, περιόρισε σοβαρά το πεδίο των αναθεωρη-
τέων άρθρων.

Λόγω ιδεοληψιών του ΣΥΡΙΖΑ, έµειναν εκτός διαδικασίας οι
διατάξεις, που αφορούν το άρθρο 24 για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, της κλιµατικής αλλαγής και της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς, καθώς και την ένταξη στο Σύνταγµα διατάξεων, που
αφορούν τους δηµοσιονοµικούς κανόνες. 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε τα θετικά, που θα είχε ένα σταθερό
φορολογικό σύστηµα, που να µην µπορεί να αλλάξει από µια κυ-
βέρνηση και να µπορεί να ξεπεράσει τον τετραετή κύκλο. 

Τέλος, σχετικά µε την ίδρυση των µη κρατικών πανεπιστηµίων,
των ιδιωτικών πανεπιστηµίων: Ιδιαίτερα την αναθεώρηση του άρ-
θρου 16 η σηµερινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση την κράτησε αιχ-
µάλωτη του κρατικού µονοπωλίου, για µια ολόκληρη γενιά,
εµποδίζοντας τη χώρα να µετεξελιχθεί σε ένα διεθνές κέντρο εκ-
παίδευσης, που θα οδηγούσε στον επαναπατρισµό χιλιάδων επι-
στηµόνων και θα µας επέτρεπε να εισάγουµε, αντί να εξάγουµε
φοιτητές, συνάλλαγµα και θέσεις εργασίας. 

Παρ’ όλα αυτά, θέλω να κρατήσω τα θετικά από την όλη δια-
δικασία, τη διάθεση όλων µας να συµφωνήσουµε, έστω και σε
λίγες διατάξεις. Ας είναι αυτή η συναίνεση, που επιδείξαµε, οδη-
γός για τη συνέχεια, για τις µεγάλες  µεταρρυθµίσεις, που τόσο
πολύ έχει ανάγκη ο τόπος και τόσο πολύ χρειάζονται οι Έλληνες
πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ και
εγώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις παρού-

σες τροποποιήσεις και καταργήσεις των επιµέρους άρθρων επι-
διώκεται ο εκσυγχρονισµός του Συντάγµατός µας, που κρίθηκε
επιβεβληµένος, έτσι ώστε να συµπλέει µε τα σηµερινά δεδοµένα,
δοθέντος ότι το Σύνταγµα δεν ρυθµίζει µόνο τη συγκρότηση και
την άσκηση της κρατικής εξουσίας, ρυθµίζει πολύ περισσότερα
πράγµατα, ρυθµίζει τη σχέση του κράτους µε την κοινωνία, τη
σχέση του κράτους µε την οικονοµία και τη σχέση του κράτους
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη διεθνή κοινότητα. 

Πράγµατι, η χώρα έχει ανάγκη από µια γενναία Αναθεώρηση
του Συντάγµατος, ιδιαιτέρως αν λάβει κανείς υπόψη ότι στη Γερ-
µανία το Σύνταγµα του 1949 έχει τροποποιηθεί περισσότερες
από εκατό φορές και στη Γαλλία το Σύνταγµα του 1958 περισ-
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σότερες από τριάντα φορές. 
Η παρούσα Αναθεωρητική Βουλή, µε την τροποποίηση της πα-

ραγράφου 5 του άρθρου 96 του Συντάγµατος, έρχεται να διορ-
θώσει µια σοβαρότατη αδικία εις βάρος των στρατιωτικών
δικαστών, σε σχέση µε τους λοιπούς δικαστές. 

Οι δικαστές των Ενόπλων Δυνάµεων, εκείνοι που κρίνουν τις
υποθέσεις των χιλιάδων παιδιών, που υπηρετούν την πατρίδα,
έµοιαζαν τόσα χρόνια µετέωροι. Η πολιτεία µπορεί να είχε ψηφί-
σει νόµο, να υλοποίησε τη συνταγµατική επιταγή µε καθυστέ-
ρηση, βέβαια, είκοσι χρόνων και να απέδωσε στη στρατιωτική
δικαιοσύνη όλες εκείνες τις εγγυήσεις, ώστε οι δικαστές να είναι
ανεξάρτητοι και ισόβιοι, µε δύο λόγια να µη διαφέρουν σε τίποτα
από τους άλλους δικαστές, όµως δεν ολοκλήρωσε το εγχείρηµα
της συνταγµατικής προσαρµογής. 

Υποστήριζαν- και είχαν απόλυτο δίκιο- ότι «δεν µπορεί να εί-
µαστε δικαστές σε όλα εκτός από τον µισθό», επικαλούµενοι άλ-
λωστε ότι απονέµουν δικαιοσύνη και µάλιστα, σε χιλιάδες στρα-
τευµένους, χειρίζονται δύσκολες υποθέσεις, µερικές από τις
οποίες είναι εξαιρετικά σηµαντικές, δεν έχουν σχέση µε τις Ένο-
πλες Δυνάµεις, συνδικαλίζονται και οι υπηρεσιακές τους µετα-
βολές γίνονται από το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο, ενώ οι
αποφάσεις των στρατιωτικών δικαστηρίων αναιρούνται στον
Άρειο Πάγο.

Όµως, το σπουδαιότερο επιχείρηµά τους είναι η διάταξη του
Συντάγµατος που οδήγησε την πολιτεία στη θέσπιση του ειδικού
µισθολογίου για τους δικαστές, η διάταξη δηλαδή που αναφέρει
ότι οι δικαστικοί πρέπει να αµείβονται ανάλογα µε το λειτούρ-
γηµά τους, διότι το ειδικό µισθολόγιο για τους δικαστικούς συνι-
στά θεσµική εγγύηση για την εξασφάλιση της λειτουργικής και
προσωπικής τους ανεξαρτησίας, χωρίς την υλοποίηση, της
οποίας από τον κοινό νοµοθέτη, η απλή διακήρυξή τους στον
συνταγµατικό χάρτη της χώρας θα καθίσταντο γράµµα κενό. 

Αυτή ακριβώς η αδικία αίρεται µε την εξίσωση των στρατιωτι-
κών δικαστών µε τους λοιπούς δικαστές, που επιφέρει η αναθε-
ώρηση του άρθρου 96 παράγραφος 5, ισχυροποιώντας τις
εγγυήσεις της ανεξάρτητης λειτουργίας της στρατιωτικής δι-
καιοσύνης και αποµακρύνοντάς τις από την ξεπερασµένη λογική
των στρατοδικείων. 

Άλλωστε, όπως χαρακτηριστικά ειπώθηκε από τον κ. Τζαβάρα,
η ανεξαρτησία αυτή και η θεσµική εξίσωση µε τους λοιπούς δι-
καστές δεν γίνεται για χάρη του κλάδου τους, αλλά για χάρη των
πολιτών, που δεν επιτρέπεται, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, οι στρα-
τιωτικοί να δικάζονται από δικαστές µε περιορισµένες εγγυήσεις
ανεξαρτησίας. 

Οι ανεξάρτητες αρχές είναι συλλογικά διοικητικά όργανα, εν-
ταγµένα στο νοµικό πρόσωπο του κράτους, δηλαδή στο δηµόσιο
και εµφανίστηκαν στην ελληνική έννοµη τάξη ήδη από τη δεκαε-
τία του 1980 ως ανεξάρτητες διοικητικές αρχές και ορισµένες
από αυτές κατοχυρώθηκαν στη συνέχεια από το ίδιο το Σύν-
ταγµα, µε την Αναθεώρηση του 2001, το οποίο ρυθµίζει τη δια-
δικασία επιλογής των µελών τους, θέτει τους βασικούς κανόνες
λειτουργίας τους και καθορίζει τις αρµοδιότητες τους, επίταση
δε, της ανεξαρτησίας των εν λόγω µορφωµάτων απαλείφθηκε
από το συνταγµατικό κείµενο ο όρος «διοικητικές».

Η µεγάλη πλειονότητα των ανεξάρτητων αρχών προβλέπεται
πάντως από την κοινή νοµοθεσία, συχνά δε, η σύστασή τους συ-
νιστά εκπλήρωση υποχρέωσης της Ελληνικής Δηµοκρατίας ως
κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί υπερπληθώρα
των αρχών αυτών, γεγονός ,που αντανακλά την αδυναµία του πο-
λιτικού συστήµατος να αναλάβει τις ευθύνες τους και προσπαθεί
να τις µετακινήσει στους ώµους µη πολιτικών προσώπων, όπως
πολύ ορθώς παρατήρησε ο κ. Στυλιανίδης, ενώ δεν είναι λίγες οι
φορές, που, λόγω της πρόβλεψης της µέχρι τώρα ισχύουσας
διάταξης του άρθρου 101 παράγραφος 2 για αυξηµένη πλειοψη-
φία τεσσάρων πέµπτων, όσον αφορά την επιλογή των µελών της
διοίκησης από τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, παρέ-
µειναν στη θέση τους µέλη για πολύ χρονικό διάστηµα, παρ’ όλο
ότι η θητεία τους έχει λήξει.

Με την παρούσα εισαγωγική ερµηνευτική δήλωση, που χαίρει
ευρείας συναίνεσης, τροποποιείται το ως άνω ποσοστό, από τέσ-

σερα πέµπτα, σε τρία πέµπτα, ώστε να αποφευχθούν προβλή-
µατα στο µέλλον και να εξασφαλιστεί η συνεχής και αδιατάρακτη
λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών.

Η τοπική αυτοδιοίκηση, έτσι όπως έχει διαρθρωθεί στη χώρα
µας, αλλά και διεθνώς, είναι από τους θεσµούς πολιτικής συµ-
µετοχής και ήδη µε την προηγούµενη Αναθεώρηση θωρακίζονται
οι αρµοδιότητές και µάλιστα, θωρακίζονται διπλά: Πρώτον, µε
την εισαγωγή για πρώτη φορά του τεκµηρίου αρµοδιότητας για
τις τοπικές υποθέσεις υπέρ ΟΤΑ, µε συνέπεια να περιορίζεται ο
νόµος στο να κατανέµει τις τοπικές υποθέσεις ανάλογα µε το
εύρος τους στους οργανισµούς Α’ και Β’ βαθµού και, δεύτερον,
µε τη δραστική ενίσχυση της διοικητικής και οικονοµικής αυτο-
τέλειας των ΟΤΑ.

Το δικαίωµα στην τοπική αυτοδιοίκηση είναι ένα πολιτικό δι-
καίωµα και οι δραστηριότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης, η ανά-
πτυξη των αρχών της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και η λειτουρ-
γία των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης είναι µια πολύ ου-
σιαστική και πρακτική µέθοδος άσκησης των πολιτικών δικαιω-
µάτων, που εξασφαλίζεται µε την καθολική και µυστική ψήφο. 

Μάλιστα, θα µπορούσε να λεχθεί ότι η λειτουργία αυτή της το-
πικής αυτοδιοίκησης υπερβαίνει τις τοπικές αρµοδιότητες που
έχουν τα όργανά της, γιατί πολύ συχνά η τοπική αυτοδιοίκηση
λειτουργεί και ως θεσµός πολιτικής πίεσης και όχι ως θεσµός
άσκησης αρµοδιοτήτων.

Εποµένως, κατόπιν των ανωτέρω αναφεροµένων, αποδεικνύε-
ται ότι υφιστάµενες διατάξεις του Συντάγµατος, που αφορούν
τους οργανισµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης κατοχυρώνουν
επαρκέστατα την ορθή οργάνωση και λειτουργία τους και ειδι-
κότερα, το άρθρο 102 παράγραφος 2 περιλαµβάνει όλα τα δη-
µοκρατικά εχέγγυα του τρόπου επιλογής των αρχών και δεν
χρήζει ουδεµίας τροποποίησης. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι η Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος δεν είναι υπόθεση της Κυβέρνησης, αλλά όλου του
Κοινοβουλίου. Αποτελεί την κορυφαία στιγµή του δηµοκρατικού
µας πολιτεύµατος και γι’ αυτό οφείλουµε όλοι να σταθούµε στο
ύψος της περίστασης µε υπευθυνότητα και οµόνοια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει από τη
Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μανούσος Βολουδάκης. 

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ για λίγο σε µια σειρά από άρθρα, που δεν είναι της σηµε-
ρινής συνεδρίασης, γιατί δεν είχα την αντικειµενική δυνατότητα
κατά τη διάρκεια της εβδοµάδος να µιλήσω στις άλλες συνεδριά-
σεις. 

Το πρώτο άρθρο, στο οποίο θέλω να αναφερθώ, είναι ένα άρ-
θρο, το οποίο από την πλειοψηφία που φαίνεται ότι έχει διαµορ-
φωθεί, ευτυχώς δεν αναθεωρείται. Αναφέροµαι στο άρθρο 3,
που αφορά στην επικρατούσα θρησκεία στην Ελλάδα. Αν κρίνω
σκόπιµο να αναφερθώ σε άρθρο που τελικά, όπως φαίνεται, δεν
θα αναθεωρηθεί, είναι γιατί προκάλεσε αρκετή συζήτηση µε την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και µε το γενικότερο κλίµα, που έχει
διαµορφωθεί στην πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια, γύρω από
αυτό το θέµα.

Το άρθρο 3 λέει περιληπτικά ότι η επικρατούσα θρησκεία στην
Ελλάδα είναι η Ορθόδοξη Ανατολική Εκκλησία του Χριστού.
Αυτό, µε δυο λόγια, είναι µία διαπίστωση, δεν είναι µία αναγνώ-
ριση καµµίας επίσηµης θρησκείας. Αυτό θα ήταν εκτός του πνεύ-
µατος της ίδιας της Ορθόδοξης Εκκλησίας.

Δεν είναι µια επιβολή σε οποιονδήποτε ούτε συνιστά και πα-
ραβίαση δικαιωµάτων οποιουδήποτε πολίτη, µιας που, λίγα
άρθρα παρακάτω, κατοχυρώνεται το δικαίωµα του κάθε πολίτη
να πιστεύει ό,τι θέλει και λέει ότι δεν υπάρχει καµµία διάκριση
σε αυτή τη χώρα στη βάση των θρησκευτικών πεποιθήσεων. Γιατί
υπάρχει αυτό το άρθρο; Υπάρχει γιατί έχει µία πολύ µακρά ιστο-
ρία, πριν κιόλας την Επανάσταση, στην ουσία αναγνωρίζοντας
τον ρόλο της Ορθόδοξης Εκκλησίας στη διαµόρφωση του σηµε-
ρινού µας κράτους, στην απελευθέρωση και µετά.

Ένα άλλο άρθρο, στο οποίο έγινε αντίστοιχα διάλογος, που
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µπορεί να συνδεθεί µε το θέµα αυτό, είναι το άρθρο 21. Εκεί γί-
νεται αναφορά στην οικογένεια, ως θεµέλιο του έθνους και ορί-
ζεται ότι το κράτος οφείλει να προστατεύει την οικογένεια,
ακριβώς επειδή είναι θεµέλιο του έθνους. Και αυτό θέλησε να το
αλλάξει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Και τα δύο για την Αριστερά, αλλά και για πολλούς εκτός της
Αριστεράς, είναι παρωχηµένες αντιλήψεις, και η αναφορά στην
Εκκλησία και η αναφορά στο Έθνος. Είναι πράγµατι; Μα, η κρι-
τική, την οποία ασκούν αυτοί που τα λένε παρωχηµένα, βασίζεται
σε κείµενα των αρχών του 19ου αιώνα, το πολύ των µέσων του
19ου αιώνα. 

Δεν υπάρχει ο χρόνος τώρα να µπούµε αναλυτικά στη φιλοσο-
φική συζήτηση γύρω από αυτό, αλλά πώς µπορεί κανείς τον 21ο
αιώνα να κρίνει κάτι ως παρωχηµένο, κάτι που ζει, κάτι που είναι
δυναµικός παράγοντας της σηµερινής κοινωνίας και πολιτείας
παντού στον κόσµο, και να το κρίνει ως παρωχηµένο µε θεωρίες
του 19ου αιώνος;

Στην πραγµατικότητα αυτά τα δύο άρθρα -και το άρθρο 3 µε
την αναφορά στην Εκκλησία και το άρθρο 21 µε την αναφορά
στην οικογένεια ως θεµέλιο του Έθνους- αυτό που κάνουν είναι
ότι εκφράζουν µια θαυµαστή, κατά τη δική µου άποψη, σύνθεση
που πέτυχαν τα Συντάγµατά µας ήδη από τα πρώτα επαναστα-
τικά Συντάγµατα του 19ου αιώνα, τα Συντάγµατα της Επανάστα-
σης του 1821 εννοώ. Ποια σύνθεση; Τη σύνθεση ανάµεσα στην
ανάγκη να γίνονται σεβαστά τα ατοµικά δικαιώµατα, τη βάση της
ελεύθερης δηµοκρατίας, µε την ανάγκη να εκφράζεται στην πο-
λιτεία η συλλογική ταυτότητα των πολιτών, των µελών της κοινω-
νίας. Γιατί δεν υπάρχει κοινωνία ως άθροισµα ατόµων και µόνο.

Η Αριστερά φέρνει πολύ συχνά στον δηµόσιο διάλογο -ορθώς
πολύ συχνά και σε µεγάλο βαθµό- την έννοια της κοινωνικής συ-
νοχής. Γιατί δεν µπορεί να υπάρχει πολιτεία, χωρίς κοινωνική συ-
νοχή. Μα, η κοινωνική συνοχή δεν διασφαλίζεται µόνο µε τα
ζητήµατα της διανοµής του εισοδήµατος, µε τα οποία θέλει να
ασχολείται η Αριστερά. Η κοινωνική συνοχή διασφαλίζεται και µε
την αίσθηση της συλλογικής ταυτότητας, µε την αίσθηση που
αποκτούν οι πολίτες. όταν εκφράζεται η συλλογική τους ταυτό-
τητα στη δηµόσια ζωή, στην κοινή τους ζωή και έτσι δεν αισθά-
νονται το κράτος κάτι ξένο από αυτούς. 

Όπου, σε αρκετές περιπτώσεις, στη σηµερινή εποχή ισχυρές
ελίτ επιχειρούν να αποχρωµατίσουν τις κοινωνίες ή τις πολιτείες
από τα ιδιαίτερα συλλογικά χαρακτηριστικά των πολιτών, δηµι-
ουργείται αντίδραση, η οποία πολύ συχνά, οδηγεί τους ανθρώ-
πους στα άκρα και αποτελεί πραγµατικό κίνδυνο για τη
δηµοκρατία. Γιατί δεν είναι δυνατόν να αφαιρεθεί από τον τρόπο
του σκέπτεσθαι και τη λειτουργία της ανθρώπινης κοινωνίας η
έννοια αυτή της συλλογικότητας. 

Δεν είναι τυχαίο ότι η κοινοβουλευτική δηµοκρατία αναπτύχ-
θηκε παράλληλα µε το έθνος-κράτος. Η εθνική ταυτότητα είναι
µια δύναµη, που αναγεννάται σήµερα παντού στον κόσµο και
αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε.

Δυο λόγια για τον τρόπο της εκλογής του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας. Ορθώς η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας
αποσυνδέεται από τη διάλυση της Βουλής, γιατί σε αυτόν τον
τόπο χρειαζόµαστε σταθερότητα. Προσωπικά, εξέφρασα επιφύ-
λαξη στην επιτροπή για τη σχετική πλειοψηφία. Θεωρώ, όµως,
ότι πράγµατι, το σηµαντικό είναι να διασφαλιστεί εδώ η σταθε-
ρότητα.

Θέλω, όµως, εδώ να αναφέρω κάτι, το οποίο δεν µπορούσε να
αντιµετωπιστεί σε αυτή τη συνταγµατική Αναθεώρηση. Πρέπει,
όµως, να το έχουµε προ οφθαλµών και για τη νοµοθέτηση και
για τη λειτουργία της πολιτείας από εδώ και πέρα και ενδεχοµέ-
νως για µια συζήτηση, που θα ξεκινήσει στο µέλλον. 

Η δηµοκρατία µας, από την Αναθεώρηση του 1986 και µετά,
έγινε πρωθυπουργοκεντρική και ιδιαίτερα συγκεντρωτική. Αυτό
το γεγονός ήρθε να προστεθεί στον συγκεντρωτισµό, που ούτως
ή άλλως, προκαλεί η σύγχρονη τεχνολογία, αυτή η τεχνολογία
της εξουσίας, αν θέλετε, η οποία µας έχει οδηγήσει σε ένα κρά-
τος, που πολύ συχνά, φαίνεται να είναι αδιαφανές, φαίνεται να
είναι µη προσπελάσιµο στον δηµοκρατικό διάλογο. 

Κι εµείς εδώ, πολύ συχνά, και κάθε Κοινοβούλιο στον σύγ-
χρονο κόσµο καλείται να ψηφίσει, πολλές φορές να συζητήσει

νοµοθετήµατα, τα οποία δεν έχουν παραχθεί µέσα από αυτή τη
διαδικασία του κοινοβουλευτικού διαλόγου, αλλά µέσα από την
τεχνοκρατική επεξεργασία και ανάλυση µιας πραγµατικότητας,
που ξεφεύγει από τις αρχές της διαφάνειας, από τις αρχές των
θεσµικών αντίβαρων, που πρέπει να υπάρχουν µέσα στην κοινω-
νία και την πολιτεία, για να λειτουργεί η δηµοκρατία. Αυτά σαν
υποσηµείωση. Η δηµοκρατία µας χρειάζεται θεσµικά αντίβαρα.
Δεν έχει αρκετά και ούτε σήµερα µπορούµε να διασφαλίσουµε
πρόσθετα.

Θα κλείσω µε δυο λόγια, σχετικά µε την ψήφο των οµογενών
και την προσθήκη, που γίνεται στο άρθρο 54. Η Νέα Δηµοκρατία
είχε πρόταση από την αρχή και πριν τις εκλογές: Απροϋπόθετη
ψήφο για τους οµογενείς όπου και αν βρίσκονται, ανεξαρτήτως
οποιονδήποτε κριτηρίων και µάλιστα, επιστολική ψήφο, για να
µπορούν όλοι να ψηφίζουν. Αυτή τη στιγµή οδηγούµαστε -αυτό
αποτυπώνεται και στην Αναθεώρηση- σε έναν συµβιβασµό µε µια
διαφορετική αντίληψη, µε την αντίληψη της Αριστεράς, που
ήθελε περιορισµό ουσιαστικά αυτού του δικαιώµατος. Είτε µε
την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ που ήθελε περιορισµό του βάρους της
ψήφου των οµογενών είτε µε τις ρήτρες που έβαλε το ΚΚΕ, που
περιόρισαν πολύ το ποιοι ψηφίζουν, όλοι µαζί περιορίζουν τον
συνολικό αριθµό των όσων ψηφίζουν µη δεχόµενοι την επιστο-
λική ψήφο, άρα τη δυνατότητα των οµογενών να ψηφίζουν όπου
βρίσκονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ την ανοχή σας για ένα λεπτό. 
Η Κυβέρνηση έκανε έναν συµβιβασµό και καλά τον έκανε, για

να µπορέσει έστω και ένα µέρος της οµογένειας να ψηφίσει.
Πρέπει, όµως, εδώ να µιλήσουµε καθαρά. Γιατί η Αριστερά αν-
τέδρασε; Είναι πραγµατικά, κίνδυνος για τη δηµοκρατία το να
ψηφίζει κανείς on line σήµερα, µε ηλεκτρονική ψήφο; Είναι πραγ-
µατικά θέµα το αν έχει ή δεν έχει σχέση µε την Ελλάδα κάποιος
που είναι γραµµένος στους εκλογικούς καταλόγους; Γιατί σ’ αυ-
τούς αναφερόµαστε. Δεν αναφερόµαστε, όπως λένε πολλοί, σε
ανθρώπους πέµπτης γενιάς. 

Λέγαµε «όσοι είναι γραµµένοι σε καταλόγους, όπου βρίσκονται
να ψηφίζουν». Όχι, δεν είναι ούτε η διασφάλιση του αδιάβλητου
των εκλογών το θέµα ούτε το αν έχουν οι πολίτες, που είναι
γραµµένοι στους καταλόγους σχέση µε την πατρίδα τους ή όχι.
Αλλού είναι το θέµα, στο ότι η Αριστερά κρίνει ότι µια ευρύτερη
παροχή ψήφου στους οµογενείς, χωρίς προϋποθέσεις και περιο-
ρισµούς, δεν την συµφέρει εκλογικά.

Και γιατί δεν την συµφέρει εκλογικά; Γιατί οι άνθρωποι, οι
οποίοι έφυγαν από την Ελλάδα, για να πάνε να δουλέψουν, είναι
άνθρωποι µιας διαφορετικής νοοτροπίας, είναι τα πιο δυναµικά
στοιχεία της κοινωνίας, είναι αυτοί που για τη δουλειά τους, για
να γίνουν παραγωγικοί και δηµιουργικοί, άφησαν ακόµα και τις
εστίες τους. Εδώ αποδεικνύεται ότι η Αριστερά, στην πραγµατι-
κότητα, δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που θέλει να λέει ότι έχει
σχέση, µε τον κόσµο της εργασίας. Έστω και έτσι, πρέπει να δε-
χτούµε και τον συµβιβασµό, που έγινε για να ψηφίσουν, έστω και
οι λίγοι οµογενείς, που θα µπορέσουν να ψηφίσουν. 

Αυτά πιστεύω ότι είναι µερικές θετικές πινελιές στη Συνταγµα-
τική Αναθεώρηση. Θα έπρεπε να µπορέσουµε να κάνουµε και
πολλά ακόµα. Οι επόµενες γενιές θα περιµένουν την επόµενη
Συνταγµατική Αναθεώρηση, για να δουν να ολοκληρώνονται
αυτά, που σήµερα δεν µπόρεσαν να ολοκληρωθούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει από τη
Νέα Δηµοκρατία ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, δεν
ξέρω αν συνηθίζεται, αλλά η τοποθέτησή µου έχει τον τίτλο: «Η
κερδισµένη Αναθεώρηση».

Κύριοι Υπουργοί, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πολ-
λούς αγορητές να εκφράζουν την άποψη ότι η εξελισσόµενη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση αποτελεί µια χαµένη ευκαιρία, εν όψει
και του περιορισµού της παραγράφου 6 του άρθρου 110 του
Συντάγµατος για την ανάληψη νέας αναθεωρητικής πρωτοβου-
λίας. 
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Όµως, όποιος συµµερίζεται τον ορισµό του Μπίσµαρκ για την
πολιτική, νοµίζω ότι θα συµφωνήσει ότι η διάσταση της παρού-
σας Συνταγµατικής Αναθεώρησης, κινείται πραγµατικά στα όρια
του εφικτού, έστω κι αν όχι του ευκταίου. Δεδοµένων των συν-
θηκών και του διχαστικού κλίµατος, που είχε διαµορφωθεί τα
προηγούµενα χρόνια, αλλά και των τροποποιήσεων σε σηµαντικά
άρθρα του Συντάγµατος που διαφαίνονται πιθανές, θα έλεγα ότι
από την εξελισσόµενη διαδικασία παίρνουµε το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα. 

Για του λόγου το αληθές, ας ανακαλέσει ο καθένας από εµάς
στη µνήµη του τα δραµατικά γεγονότα της προηγούµενης περιό-
δου, µέσα στην οποία γονιµοποιήθηκε η κυοφορούµενη Αναθε-
ώρηση, για να αντιληφθεί τη σπουδαιότητά της. 

Η χώρα ήταν εξαντληµένη από την πολυετή οικονοµική κρίση.
Η κοινωνία αποπροσανατολισµένη αναζητούσε χαµένα ιδανικά
και αξίες. Στην πολιτική ζωή κυριαρχούσαν οι δυνάµεις του εθνι-
κολαϊκισµού. Οι πολιτειακές λειτουργίες τελούσαν υπό διαρκή
αµφισβήτηση. Η Ελλάδα βρέθηκε ένα βήµα πριν από την κατάρ-
ρευση. Σε εκείνες τις συνθήκες, µπορούσε κάποιος βάσιµα να
προσδοκά την απαραίτητη συναίνεση για την επίτευξη σηµαντι-
κών συνταγµατικών αλλαγών σε κρίσιµα και µείζονα ζητήµατα; 

Κι όµως, µέσα σ’ αυτό το τοξικό περιβάλλον, κάποιες πολιτικές
δυνάµεις κατάφεραν να αρθούν στο ύψος των περιστάσεων. Η
παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας επέδειξε αντοχές και απέδειξε
τη βαθιά σχέση της µε την κοινωνία. Μίλησε στους πολίτες τη
γλώσσα της αλήθειας και ανέλαβε την ευθύνη να βγάλει οριστικά
τη χώρα από το πολιτικό και οικονοµικό τέλµα. Τελικά, σ’ αυτές
τις συνθήκες η νηφάλια και υπεύθυνη πολιτική στάση της σηµε-
ρινής Πλειοψηφίας καταφέρνει να µετατρέψει τη χαµένη ευκαι-
ρία σε µια κερδισµένη Αναθεώρηση. 

Επιτρέψτε µου, κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι οι συνταγµατικές
αλλαγές, που γεννήθηκαν µέσα στις στάχτες της κρίσης, αντα-
νακλούν το πεπρωµένο αυτού του έθνους να καταγράφει επιτυ-
χίες, ακόµα και όταν όλα φαίνονται µάταια και αδύνατα. Στην
κορυφαία αυτή δηµοκρατική διαδικασία κάθε πολιτικός χώρος
αναλαµβάνει τις ευθύνες του για τις αλλαγές, που γίνονται στον
καταστατικό χάρτη µας, αλλά και για εκείνες, που επιφυλάσσον-
ται για να καταξιώσουν άλλους νοµοθέτες στη συνταγµατική δια-
δροµή του τόπου. 

Ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας θα έχω, όµως, την τιµή
να υποστηρίζω ότι στην παρούσα Αναθεωρητική Βουλή ήµουν
µέλος της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, που έβαλε τη σφρα-
γίδα της στην τέταρτη τροποποίηση του Συντάγµατος του 1975.
Θα έχω την περηφάνεια να λέω ότι υπερψήφισα την αναθεώρηση
της παραγράφου 1 του άρθρου 21 για την καθιέρωση ενός συ-
στήµατος ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και την κορυφαία
ίσως αλλαγή, που αφορά στην αναθεώρηση της παραγράφου 4
του άρθρου 32 και στην αποσύνδεση της ανάδειξης του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας από τη διάλυση της Βουλής. 

Είναι γεγονός ότι στο παρελθόν, δυστυχώς και στο πρόσφατο,
είχε γίνει κατάχρηση των προβλέψεων για την εκλογή Προέδρου
της Δηµοκρατίας, προκειµένου να εξυπηρετηθούν κοµµατικές
σκοπιµότητες. Ωρίµασαν, όµως, πλέον οι συνθήκες τόσο στην
κοινωνία όσο και στον πολιτικό κόσµο για την αποσύνδεση αυτής
της διαδικασίας από την εξάντληση της κυβερνητικής θητείας. 

Δυστυχώς, όµως, και σ’ αυτό το ζήτηµα, που απασχόλησε και
προηγούµενες αναθεωρητικές διαδικασίες και αποτέλεσε στα-
θερό και ευρύτατο αίτηµα του πολιτικού κόσµου και της κοινω-
νίας, βρήκε την αφορµή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να δηµιουρ-
γήσει προσκόµµατα, µε την άσκηση µιας άκαιρης και αιφνιδια-
στικής ένστασης αντισυνταγµατικότητας σε έδαφος λυµένων νο-
µικών θεµάτων, η οποία ήταν και γι’ αυτό προσχηµατική και
αλυσιτελής. 

Θα έχω, όµως, την ευκαιρία να ψηφίσω και την προσθήκη τέ-
ταρτης παραγράφου στο άρθρο 54 για τη διευκόλυνση των Ελ-
λήνων που διαµένουν εκτός της ελληνικής επικράτειας στην
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατός τους, ζήτηµα που απασχό-
λησε έντονα τον πολιτικό διάλογο και αποτέλεσε δέσµευση του
Πρωθυπουργού όλο το προηγούµενο διάστηµα. Έτσι, η εξασφά-
λιση των προϋποθέσεων για την ισότιµη άσκηση του εκλογικού
δικαιώµατος στους Έλληνες του εξωτερικού θα αποτελέσει µια

εµβληµατική συνταγµατική παρέµβαση, η οποία θα φέρει την
υπογραφή του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Θα ψηφίσω, όµως, και την αναθεώρηση του άρθρου 62, σύµ-
φωνα µε την οποία η άδεια της Βουλής για την άσκηση δίωξης
σε βάρος Βουλευτή χορηγείται υποχρεωτικά όταν η αίτηση της
εισαγγελικής αρχής αφορά σε αδίκηµα το οποίο δεν συνδέεται
µε την άσκηση των καθηκόντων ή την πολιτική δραστηριότητα
του Βουλευτή. Με τη σχετική ρύθµιση επιτυγχάνεται η ισορροπία
ανάµεσα στην προστασία της ελευθερίας του Βουλευτή κατά την
πολιτική του δράση και στον περιορισµό της ασυλίας µόνο σε
πράξεις που αναφέρονται σε αυτή. 

Επιπλέον, θα υπερψηφίσω την αναθεώρηση της παραγράφου
2 του άρθρου 68 για την παροχή του δικαιώµατος στις κοινοβου-
λευτικές µειοψηφίες να ζητούν εξεταστική επιτροπή µετά από
πρόταση τουλάχιστον δέκα Βουλευτών. Με τον τρόπο αυτό η
σχετική διαδικασία ανακτά τον αληθή χαρακτήρα της, που είναι
η άσκηση κοινοβουλευτικού ελέγχου από τα κόµµατα. Πρόκειται
αναµφίβολα για δηµοκρατική ρύθµιση που προάγει την κοινο-
βουλευτική λειτουργία.

Θα υπερψηφίσω και την πολύ σηµαντική προσθήκη έκτης πα-
ραγράφου στο άρθρο 73 του Συντάγµατος, µε την οποία καθιε-
ρώνεται δικαίωµα νοµοθετικής πρωτοβουλίας στους πολίτες µε
την υπογραφή πρότασης νόµου από πεντακόσιες χιλιάδες εκλο-
γείς, που ενισχύει τις δηµοκρατικές διαδικασίες και την ενδυνά-
µωση της συµµετοχής των πολιτών στα πολιτικά δρώµενα. 

Εξάλλου, θα έχω την ευκαιρία να υπερψηφίσω την αναθεώ-
ρηση της παραγράφου 3 του άρθρου 86 µε την αφαίρεση του
εδαφίου που περιόριζε την αρµοδιότητα της Βουλής να ασκεί
δίωξη κατά µελών της Κυβέρνησης ή Υφυπουργών αποκλειστικά
µέχρι το πέρας της Β’ Τακτικής Συνόδου της Βουλευτικής Περιό-
δου. 

Πράγµατι η σχετική πρόβλεψη αποτέλεσε επί σειρά ετών λόγο
αµφισβήτησης της διαφάνειας και της ακεραιότητας του πολιτι-
κού βίου και η κατάργησή της υπηρετεί την προσπάθεια αποκα-
τάστασης της πολιτικής αξιοπρέπειας και της ανάκτησης της
εµπιστοσύνης της κοινωνίας από τον πολιτικό κόσµο. 

Δυστυχώς και σ’ αυτήν την περίπτωση η πρόταση της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, ώστε µε ερµηνευτική διατύπωση να προσ-
δοθούν δήθεν αναδροµικά αποτελέσµατα στη διάκριση των
αδικηµάτων που τελούνται κατά την άσκηση των καθηκόντων του
Υπουργού και όχι επ’ ευκαιρία αυτών, υποκινείται από επικοινω-
νιακά ελατήρια, αφού σε κάθε περίπτωση δεν µπορεί να τύχει
εφαρµογής, διότι αντίκειται στο ποινικό θεµέλιο. 

Θα υπερψηφίσω και την αναθεώρηση της παραγράφου 5 του
άρθρου 96, µε την οποία επέρχεται η πλήρης εξοµοίωση των
στρατιωτικών δικαστών µε τους τακτικούς, καθώς τέλος και την
αναθεώρηση της παραγράφου 2 του άρθρου 101Α, µε την οποία
διευκολύνεται η επιλογή των προσώπων που στελεχώνουν τις
ανεξάρτητες αρχές, αφού πλέον θα απαιτείται η πλειοψηφία των
τριών πέµπτων της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής, ώστε
να µην εµφανίζονται κενά στην πλήρωση των θέσεων και να επι-
τελούν αυτές ακώλυτα τον λειτουργικό και εγγυητικό τους ρόλο.

Υπερψηφίζοντας τις παραπάνω προτάσεις, κύριοι συνάδελφοι,
θα έχω το δικαίωµα να λέω ότι έλαβα µέρος στην κερδισµένη
Αναθεώρηση του 2019 ως µέλος του µοναδικού κόµµατος που
συµµετείχε στην ψήφιση του Συντάγµατος του 1975 και στις µε-
τέπειτα Αναθεωρήσεις του, γεγονός που αποδεικνύει την κατα-
ξίωση που έχει η παράταξη αυτή στη συνείδηση των πολιτών της
χώρας.

Καταληκτικά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα στο πρόσωπο του
Προέδρου της Επιτροπής, του κ. Στυλιανίδη, να συγχαρώ όσους
συµµετείχαν δηµιουργικά στις εργασίες των δύο αναθεωρητικών
σωµάτων για την εργώδη και συστηµατική τους προσπάθεια και
να ευχηθώ στο νέο µας Σύνταγµα να συντροφεύει τη χώρα σε
µια πορεία ειρηνική και δηµιουργική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τον
κ. Αθανάσιο Παπαχριστόπουλο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
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εδρε.
Ο Ανδρέας Κάλβος έλεγε σε µια στροφή ενός µελοποιηµένου

ποιήµατός του ότι θέλει αρετή και τόλµη η ελευθερία. Εγώ το
παραφράζω λίγο και λέω ότι θα ήθελε αρετή και τόλµη η συν-
ταγµατική Αναθεώρηση. Λυπάµαι που το λέω, αλλά δέκα χρόνια
χαµένα θα πάνε. Κάποιες µικρές, ελάχιστες, ανεπαίσθητες βελ-
τιώσεις έγιναν. Τίποτα πιο πολύ. 

Πριν µπω, όµως, στο θέµα µου, θα ήθελα να µου διευκρινίσει
η Κυβέρνηση ένα θέµα που έχει δηµιουργηθεί. Είδαµε τον Υφυ-
πουργό Εθνικής Άµυνας να δείχνει κάτι σχέδια. Θα ήθελα µια
απάντηση. Εγώ είµαι καλοπροαίρετος. Έδειξε ένα γραφικό και
πάρα πολλοί το ερµήνευσαν κάπως. Αν το ερµήνευσαν αυθαί-
ρετα και αν το ερµηνεύω και εγώ έτσι, ζητάω συγγνώµη, αλλά
θα ήθελα µια απάντηση.

Υπάρχει ένα νησάκι –ξέρετε- πολύ κοντά στην Αµοργό και σε
ένα άλλο νησί -που δεν το θυµάµαι τώρα- και υπάγεται διοικητικά
στη Λέρο. Αυτό είναι ξερονήσι. Δεν κατοικείται. Θέλω να ρωτήσω
και να το ξεκαθαρίσω: Είχε στο µυαλό του ο κύριος Υφυπουργός
αυτό το νησί, όταν παρουσίασε τον χάρτη ή είναι απλή σύµ-
πτωση; 

Κάτι «Γυάρος» και κάτι «Σπιναλόγκες» κ.λπ. είναι ιστορίες που
θέλω να πιστεύω ότι είναι ακόµα, που έχει προσφέρει, δεν το
αφορά. Μιλάω µε σεβασµό για τη Νέα Δηµοκρατία.

Πάµε τώρα στο προκείµενο. Εγώ είµαι πρακτικός άνθρωπος.
Οι γιατροί -ξέρετε- αν δεν έχουν υπ’ όψιν τους ότι και το τελευ-
ταίο ράµµα θα µπει, δεν ξεκινάνε µια επέµβαση. Σέβοµαι όλα τα
άρθρα του Συντάγµατος, ωστόσο θα εστιάσω σε ένα, -για να
µπορώ να έχω τη δυνατότητα να πω δυο κουβέντες, επειδή είναι
λίγος ο χρόνος- στο άρθρο 86 και ό,τι είναι γύρω από αυτό το
άρθρο και είναι πολλά γύρω από αυτό το άρθρο. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι µετά από έντεκα χρόνια η υπό-
θεση «SIEMENS» έχει τελεσιδικήσει. Ακούσαµε κάποιες καταδί-
κες, κάποιοι άνθρωποι δυστυχώς δεν υπάρχουν, κάποιοι είναι
ακόµα στο εξωτερικό, κάποιοι έχουν ασυλία και πάει λέγοντας.
Ένας, δε, που αθωώθηκε λόγω παραγραφής, θριαµβολογούσε
κιόλας ότι δικαιώθηκε µετά από τόσα χρόνια. Δικαίωµά του. 

Τι θέλω να πω; Συγχωρήστε µε για την έκφραση, αλλά κάποιοι
άνθρωποι πιστεύουν ότι έχουν ιδιοκτησιακή αντίληψη σε αυτήν
τη χώρα. Πράγµατι η δικαιοσύνη έχει τους δικούς της ρυθµούς.
Είναι χειροπιαστή απόδειξη αυτό ότι δεν µπορεί να την επηρεά-
σει και πολύ όποιος θέλει. Έχει δικούς της ρυθµούς. Έτσι φτά-
σαµε στο σκάνδαλο «SIEMENS» µετά από έντεκα χρόνια
-κρατήστε το αυτό- στην παραγραφή.

Θέλω ακόµα να πω ότι τουλάχιστον έχουµε µια ευχάριστη εξέ-
λιξη, ότι δεν διανοήθηκε κανείς από αυτούς τους ανθρώπους να
κατηγορήσει για σκευωρία αυτούς που το ανέδειξαν. Κανείς δεν
το διανοήθηκε. Αυτό είναι το θετικό κοµµάτι αυτής της ιστορίας.

Φτάνουµε τώρα στα δικά µας. Ξαναλέω ότι εστιάζω µόνο στο
άρθρο 86. Δεν έχω χρόνο για παραπάνω και θα αναφερθώ σε
ό,τι έχει σχέση µε αυτό το άρθρο. Το πρωί ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης έβαλε τρία ερωτήµατα στον Πρωθυ-
πουργό, σε µια ερώτηση που ήµασταν όλοι εδώ. Ένα από αυτά
ήταν αν µπορεί σε αυτήν την Αναθεώρηση που κάνουµε να µην
υπάρχει περίπτωση παραγραφής της δωροδοκίας που αφορά
Υπουργούς. 

Εγώ δεν θα µπλέξω τώρα µε νοµικίστικους όρους. Ξέρει και η
κουτσή Μαρία ότι δεν έχει καµµία δουλειά Υπουργός µε δωρο-
δοκίες. Τι πιο απλό να υπάρχει µια ερµηνευτική δήλωση που να
το θωρακίζει. Το «φλου» σε αυτήν την περίπτωση είναι εάν στο
µέλλον κάποιοι αυτήν την ερµηνευτική δήλωση µπορεί να την
τεντώσουν ανάλογα µε το πώς τους συµφέρει. Εφόσον όλοι πα-
ραδεχόµαστε ότι αυτό το άρθρο είναι κατάπτυστο –το παραδέ-
χονται όλοι, τουλάχιστον στη θεωρία- θα περιµέναµε µια συγκε-
κριµένη κίνηση, να µπει στη συνταγµατική Αναθεώρηση. Με όλο
τον σεβασµό στην αντίθετη άποψη -άκουσα πάρα πολλές από-
ψεις, σεβαστές-, πιστεύω ότι µυρίζει συγκάλυψη αυτή η ιστορία.

Επειδή δεν είναι µόνο αυτό το γεγονός, µπήκαν άλλα δύο θέ-
µατα το πρωί. Το ένα είναι η πραγµατικά πρωτόγνωρη –δεν έχει
σχέση µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση, αλλά µε τους κώδικες-
τοποθέτηση της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά την ασυλία των τρα-
πεζιτών. Η γνώµη µου είναι ότι ο Πρωθυπουργός δεν απάντησε

σε κανένα. 
Ξέρουµε όλοι ότι οι τράπεζες ανακεφαλαιοποιήθηκαν τρεις

φορές από το υστέρηµα του Έλληνα πολίτη. Εµείς όλοι πληρώ-
ναµε για να επιβιώνουν οι τράπεζες. Κάποιοι τραπεζίτες έπαιρναν
τηλεφωνικές εντολές και έλεγαν «σε αυτόν δίνεις δάνειο, σε
αυτόν δεν δίνεις». 

Θέλω να αναφερθώ στο παράδειγµα της «Lehman Brothers».
Στην Αµερική, στο άντρο του καπιταλισµού, αυτοί οι τραπεζίτες
που παραβίασαν τους κανόνες εγγύησης, είναι ακόµα στη φυ-
λακή. Σαπίζουν στη φυλακή. Πιο απλό, λοιπόν, κάτι αντίστοιχο
να ισχύει και για τους Έλληνες τραπεζίτες. Την αντίθετη επιχει-
ρηµατολογία την ακούσαµε. Δεν έχει νόηµα να την πω. Εµένα
δεν µε πείθει και πιστεύω ότι δεν πείθει κανέναν.

Το δεύτερο που είδαµε είναι κάποιοι κατασχεµένοι λογαρια-
σµοί ανθρώπων που διώκονται. Κατ’ αρχάς, είναι εκατό οι τρα-
πεζίτες. Το «αυταπάγγελτο» έγινε «κατ’ έγκληση». Νοµίζω ότι
είναι ηλίου φαεινότερο ότι κανένας δεν θα καταδώσει τον εαυτό
του. Οι τραπεζίτες και τα διοικητικά της στελέχη απαρτίζουν την
τράπεζα. Αν είναι δυνατόν! Τα υπόλοιπα είναι άλλα λόγια να αγα-
πιόµαστε.

Το τρίτο στο οποίο επίσης δεν πήρε απάντηση -ξαναλέω
εστιάζω µόνο γύρω από το άρθρο 86, τίποτα άλλο, δεν έχω
χρόνο- ήταν αυτοί οι κατασχεµένοι λογαριασµοί. Ένας µάρτυρας
-εγώ δεν θέλω να λέω ονόµατα, το ξέρει όλος ο κόσµος- είπε
«ναι, θα επωφεληθώ κύριοι, αγώνα έκανα όταν ζήτησα…». 

Κατ’ αρχάς, είχε διαρρεύσει ότι η πρώτη συνάντηση του κυ-
ρίου αυτού µε τη δικαστίνα την κ. Τουλουπάκη έγινε µε αίτηση
της δικαστίνας, ενώ αυτό ήταν ψέµα. Αυτός είχε ζητήσει και ο
λόγος ήταν µάλιστα για τη δέσµευση αυτού του λογαριασµού
και τίποτα άλλο. Ακούστηκαν και άλλα πολλά. Ήταν επτά άτοµα
σε αυτήν τη συνάντηση εκ των οποίων τα δύο ήταν οι συνήγοροι
του συγκεκριµένου κυρίου. 

Τι θέλω να πω; Ακόµα ακούγεται ότι πολύ σύντοµα θα έχουµε
µια ολοµέλεια του Συµβουλίου Εφετών, να δουν αν η υπόθεση
της «NOVARTIS» θα πρέπει να παραµείνει ή όχι στη συγκεκρι-
µένη εισαγγελέα. 

Εδώ θέλω να κάνω µια παρένθεση για να θυµίσω κάτι προς
τιµήν του προϊστάµενου της Εισαγγελίας Εφετών. Πριν λίγο
καιρό κάποιοι εφέτες µάζευαν υπογραφές. Είχαν µαζέψει δεκα-
τέσσερις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορώ να έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, παρα-

καλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Προς τιµήν του, ο Κανελλόπουλος, ο τότε προϊστάµενος τους

είπε: «Κύριοι, ξεχάστε το. Νοµικά δεν µπορείτε να το κάνετε. Η
Εισαγγελία Διαφθοράς είναι υπεύθυνη γι’ αυτήν τη δουλειά και
κανένας άλλος».

Ακούγεται ότι περιµένουµε την ολοµέλεια. Δεν ξέρω, δεν έχει
γίνει τίποτα. Περιµένω. Διάβασα πάρα πολλά έγκυρα άρθρα και
ένα σηµερινό, που είναι καταπέλτης, για το ποιος έχει αρµοδιό-
τητα, έστω κι αν αλλάξει ο νόµος και πάει λέγοντας. 

Τα λέω όλα αυτά, γιατί πιστεύω ότι υπάρχει µια απίστευτη προ-
σπάθεια οι θήτες -κατά τη γνώµη µου- να παρουσιαστούν ότι
είναι θύµατα. Ξέρουµε πολύ καλά ότι από το κάδρο έχει φύγει ο
πρώην Πρωθυπουργός. Έχει µείνει ο κ. Παπαγγελόπουλος και
ψάχνουν να βρουν έναν φυσικό αυτουργό. 

Πρέπει να απαξιωθεί µια δικαστίνα που κατά τη γνώµη µου έχει
κρατηθεί στο ύψος της αποστολής της. Έχω δικαίωµα να το πω.
Είναι η κ. Τουλουπάκη, της οποίας η θητεία ανανεώθηκε δεύτερη
φορά, η οποία είχε επιλεγεί µε δέκα προς ένα και όχι µε µικρές
πλειοψηφίες και η οποία ήταν η αιτία, όταν αυτή και η κ. Ζαµανίκα
έστειλαν ανακριτή µετά από δεκατρισίµισι χρόνια.

Θυµίζω για κάποιους που λένε ότι µπήκε η υπόθεση στο αρ-
χείο. Σεβαστό. Και του κ. Παπαντωνίου είχε µπει στο αρχείο. Μά-
λιστα στην αίθουσα, όταν έγινε η προανακριτική, κάποιοι πάλι
µιλούσαν για σκευωρία, για ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής. 

Ωστόσο, όταν βρέθηκαν οι λογαριασµοί σε πέντε διαφορετικά
κράτη και ένα ποσό που δεν µπορούσε να το δικαιολογήσει η σύ-
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ζυγός του -δεν µιλάω εκδικητικά και του εύχοµαι να αθωωθεί στο
δικαστήριο- προφυλακίστηκε. Όµως κανένας από αυτούς που
τον στήριζαν, δεν ήρθε να πει µισή κουβέντα και να τον στηρίξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, γιατί
δεν είναι και επί του θέµατος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Πιστεύω ότι η χαµένη τιµή του πολιτικού προσωπικού θα

έπρεπε να φυλάγεται σαν κόρη οφθαλµού. Δέκα χρόνια ζήσαµε
απίστευτα πράγµατα, σε µια χώρα που η ανεργία έφτασε στο
28%, που έφυγαν δισεκατοµµύρια, που το δηµόσιο χρέος έφ-
τασε τα 320 δισεκατοµµύρια ευρώ, που το δεκαετές οµόλογο –
ο ορισµός της χρεοκοπηµένης χώρας- έφτασε το 23,9%. Αυτά
παρέλαβε τότε η κυβέρνηση που απήλθε. Και η χαµένη τιµή σε
ό,τι αφορά θέµατα ηθικής τάξης, διαφθοράς και διαπλοκής, πι-
στεύω ότι θα έπρεπε να είναι υπόθεση όλων µας. Βλέπουµε µια
απίστευτη προσπάθεια αυτό να µη γίνεται κυρίως στο άρθρο 86.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και θέλω να θυµίσω µόνο ένα
πράγµα. Ένα µεγάλο κοµµάτι της νεολαίας µάς έχει γυρίσει την
πλάτη. Ούτε µας ακούει ούτε έρχεται ούτε θέλει να γραφτεί σε
κόµµατα. Ένα κοριτσάκι που λέγεται Γκρέτα Τούνµπεργκ και
πολλή νεολαία -για να ξέρουµε τι µας γίνεται- έχει πάρει το παι-
χνίδι της κλιµατικής αλλαγής, και εποµένως της αυτοκαταστρο-
φής του πλανήτη, στις πλάτες της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παπαχριστό-
πουλε, µε συγχωρείτε, αλλά κλείστε γιατί σε όλον τον λόγο σας
είστε εκτός θέµατος. Για το Σύνταγµα µιλάµε. Για την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΌΠΟΥΛΟΣ: Για το άρθρο 86 µιλάω,
κύριε Πρόεδρε. Και εστιάζω γιατί για εµένα είναι το πιο σηµαν-
τικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Διαµαρτύρονται οι
συνάδελφοι από κάτω, γιατί ήδη έχετε πολλαπλασιάσει τον χρό-
νο. Κλείστε, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΌΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δίκιο, αλλά είµα-
στε λίγοι. Δύο, τρεις συνάδελφοι έχουν µείνει ακόµα να µιλή-
σουν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αλλά είµαστε πέντε µέρες εδώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΌΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-

καλώ, κύριε Παπαχριστόπουλε. Δεν διευκολύνετε κανέναν. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΌΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να πω ότι ένα κοµ-

µάτι της νεολαίας που το έχουµε υποτιµήσει έχει πιάσει το πρό-
βληµα της κλιµατικής αλλαγής στον βωµό του κέρδους, το να
συσσωρεύσουµε κέρδη «γαία πυρί µειχθήτω». Ξέρετε ότι αυτή
τη στιγµή η κλιµατική αλλαγή δεν αναγνωρίζεται απ’ όλους και
δυσφηµίζεται κιόλας.

Τελειώνω και λέω ότι για µένα, ειλικρινά σας το λέω, να φωτί-
σει ο Θεός να γίνει δεκτή στην ψηφοφορία αυτή η συµπληρωµα-
τική προσθήκη που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ για το άρθρο 86. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το δηµόσιο ΙΕΚ Αµπελοκήπων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να σας πω, παιδιά, ότι όσο θα είστε εντός της Αιθούσης του

Κοινοβουλίου, παρακολουθείτε την υπέρτατη διαδικασία Αναθε-
ώρησης του Συντάγµατος, δηλαδή του υπέρτατου νόµου του
κράτους, που στατιστικά γίνεται περίπου κάθε δέκα χρόνια. 

Τον λόγο έχει η κ. Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία

Αναθεώρησης του Συντάγµατος αποτελεί κατά κοινή οµολογία
κορυφαία στιγµή για το πολίτευµά µας. Ωστόσο η Κυβέρνηση

δεν σέβεται αυτή τη διαδικασία αφού δροµολόγησε την παράλ-
ληλη συνεδρίαση κοινοβουλευτικών επιτροπών µε νοµοσχέδια
τα οποία κατέθεσε εσπευσµένα, αλλά σκόπιµα κατά την άποψή
µου, και για µία ακόµη φορά χωρίς ουσιαστική διαβούλευση. 

Το αποτέλεσµα είναι να διασπώνται οι Βουλευτές σε παράλ-
ληλα καθήκοντα και να µην έχουν τη δυνατότητα συµµετοχής
στη συζήτηση για την κορυφαία αυτή διαδικασία. Αυτό από µόνο
του συνιστά απαξίωση της συζήτησης και των θεσµών. 

Καθώς, όµως, σήµερα ολοκληρώνεται η κατ’ άρθρον συζή-
τηση, επιτρέψτε µου να εστιάσω στο θέµα της αποκέντρωσης
του κράτους, που αφορά άµεσα την τοπική αυτοδιοίκηση λόγω
και της εµπειρίας µου ως Δηµάρχου Λεβαδέων. 

Όλοι οµολογούµε ότι η τοπική αυτοδιοίκηση συνιστά το κύτ-
ταρο της δηµοκρατίας και ότι η πολιτεία οφείλει µε κάθε µέσο
να στέκεται αρωγός παρέχοντας τις θεσµικές εγγυήσεις της λει-
τουργίας της. Η αποκέντρωση του κράτους και η αυτοτέλεια των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι αδιαπραγµάτευτες
συνταγµατικές επιταγές, που όµως από το 1975 µέχρι σήµερα
δεν έχουν πραγµατωθεί παρά τις τελευταίες προσπάθειες της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Αν και υπάρχει πρόβλεψη στο Σύνταγµα, ο κοινός νοµοθέτης
δεν µερίµνησε να εκπληρώσει την υποχρέωσή του. Ο κοινός νο-
µοθέτης σήµερα, η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, πιστεύει στην
αποκέντρωση; Διερωτώµαι. Υπάρχουν απαντήσεις και δείγµατα
γραφής. Η σηµερινή Πλειοψηφία µε τον νόµο περί επιτελικού
κράτους προδιέγραψε ένα αυταρχικό και συγκεντρωτικό κράτος.
Δεν παρουσίασε ένα συνολικό σχέδιο για τη λειτουργία της πυ-
ραµίδας των φορέων της γενικής κυβέρνησης. 

Σε ό,τι αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, αντί να µεριµνήσει για
την αποκέντρωση µε τη µεταφορά αρµοδιοτήτων και πόρων, πα-
ραβίασε µε αποσπασµατικές και στοχευµένες διατάξεις ακόµα
και την αυτοτέλειά της. Επενέβη βίαια στις αρµοδιότητες των δη-
µοτικών περιφερειακών συµβουλίων και στη λειτουργία τους στο
όνοµα της δήθεν κυβερνησιµότητας. 

Το συνταγµατικό πλαίσιο χρειάζεται λοιπόν ενίσχυση, ώστε ο
κοινός νοµοθέτης να εξαναγκαστεί να µεριµνήσει τόσο για την
αποκέντρωση όσο και για την αυτοτέλεια.

Η δική µας πρόταση στο άρθρο 101 παράγραφος 1 είναι σε
αυτήν την κατεύθυνση προβλέποντας ρητά ότι µε νόµο θα οργα-
νώνεται το σύστηµα περιφερειακής οργάνωσης του κράτους,
ένα σύστηµα περιφερειακής οργάνωσης που δεν θα συρρικνώνει
τους ΟΤΑ σε φοροεισπρακτικούς µηχανισµούς, όπως επιχειρεί
τώρα η Κυβέρνηση, αλλά θα τους παρέχει τα µέσα πραγµάτω-
σης των τοπικών πολιτικών τους. Γιατί ο δήµος δεν µπορεί να
κάνει οικονοµικό, αναπτυξιακό και οποιονδήποτε άλλο προγραµ-
µατισµό, όταν περιµένει από την κεντρική διοίκηση την κατανοµή
των οικονοµικών πόρων, όταν περιµένει τους ΚΑΠ. 

Στην Ευρώπη περισσότεροι από οκτακόσιοι δήµοι εδώ και δύο
δεκαετίες καταρτίζουν συµµετοχικούς προϋπολογισµούς. Αντί-
θετα στη χώρα µας οι δήµοι καταρτίζουν προϋπολογισµούς
χωρίς καν να γνωρίζουν πόσα χρήµατα θα διαχειριστούν κάθε
έτος. Αν και έχουν την αρµοδιότητα από το Σύνταγµα για την ευ-
θύνη των τοπικών πραγµάτων και υποθέσεων, συχνά στερούνται
τη δυνατότητα να ανταποκριθούν στην αρµοδιότητα αυτή. 

Επιπλέον και καθώς προέρχοµαι και η ίδια από ορεινή ή ηµιο-
ρεινή περιοχή, θέλω να αναφερθώ στις ιδιαίτερες εγγυήσεις και
τη µέριµνα για την ανάπτυξη τόσο των νησιωτικών όσο και των
ορεινών και ηµιορεινών περιοχών. Η πρόταση ΣΥΡΙΖΑ λαµβάνει
υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες των περιοχών αυτών και εγγυάται ότι
η συνταγµατική πρόβλεψη δεν µένει κενό γράµµα. 

Προτείνουµε την κατάρτιση κατάλληλων επιχειρησιακών σχε-
δίων διοίκησης και την παροχή κινήτρων στους δηµόσιους υπαλ-
λήλους που υπηρετούν σε αυτές τις περιοχές. Με αυτόν τον
τρόπο δοµείται για πρώτη φορά ένα ολιστικό µοντέλο διοίκησης
που επιτάσσει την αρµονική συνεργασία ΟΤΑ και κεντρικού κρά-
τους µε στόχο την εξυπηρέτηση του ιδιαίτερου χαρακτήρα της
νησιωτικής και ορεινής περιοχής.

Τέλος, κυρίες και κύριοι, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 102
παράγραφος 2. Η πρότασή µας είναι η καθιέρωση άµεσης ψη-
φοφορίας µε αναλογικό σύστηµα για την ανάδειξη των αρχών
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Επιπλέον, προτείνουµε την καθιέ-
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ρωση τοπικών λαϊκών συνελεύσεων, δηµοψηφισµάτων και πρω-
τοβουλιών για την αναγνώριση δυνατότητας απονοµής εκλογι-
κού δικαιώµατος σε αλλοδαπούς που όµως έχουν µόνιµη κατοι-
κία στη χώρα. 

Θα σταθώ στο σηµαντικότερο και συγκεκριµένα στην καθιέ-
ρωση αναλογικού συστήµατος για την ανάδειξη των αρχών της
τοπικής αυτοδιοίκησης. Η καθιέρωση της απλής αναλογικής εξα-
σφαλίζει δηµοκρατική εµβάθυνση κατά τη συνταγµατική επιταγή
περί ισότιµης ψήφου, εξυπηρέτηση της αντιπροσωπευτικής
αρχής, συµµετοχικότητα και εµπλοκή της τοπικής κοινωνίας στην
αυτοδιοίκηση. 

Αλήθεια, έχουµε αναλογιστεί, κυρίες και κύριοι, ότι η απλή
αναλογική είναι ένα σύστηµα που ενισχύει λειτουργικά την απο-
κέντρωση; Διότι ενισχύει την κοινωνική διάχυση στις τοπικές υπο-
θέσεις µε τη διευρυµένη συµµετοχή των δηµοτών και την υπο-
χρέωση των συγκλίσεων και συνθέσεων. Έτσι, η διοικητική και
οικονοµική αποκέντρωση, δηλαδή η µεταφορά αρµοδιοτήτων και
πόρων στην τοπική αυτοδιοίκηση, δεν περιορίζεται στη διαχεί-
ριση των τοπικών πραγµάτων από µία τεχνητή πλειοψηφία, αλλά
γίνεται υπόθεση όλης της τοπικής κοινωνίας. Άλλωστε, η ευρω-
παϊκή εµπειρία αποδεικνύει ότι τα αποκεντρωµένα και επιτυχη-
µένα αυτοδιοικητικά µοντέλα συµβαδίζουν οργανικά µε εκλογικά
συστήµατα απλής αναλογικής στους περισσότερους δήµους της
Ευρώπης. 

Δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει στο DNA της την απλή
αναλογική και αυτό εξηγεί και την απουσία επένδυσης στην απο-
κέντρωση. Δεν ενδιαφέρεται για την ενεργοποίηση των πολιτών
και είναι προσηλωµένη στο πελατειακό της σύστηµα. Στον νόµο
για το επιτελικό κράτος δηµιούργησε ένα υπερσυγκεντρωτικό
κράτος µε πυρήνα τον Πρωθυπουργό ως άλλο Λεβιάθαν. Στη συ-
νέχεια, προσπάθησε να δηµιουργήσει δηµάρχους και περιφερει-
άρχες κατ’ εικόνα και οµοίωσή του. 

Αναφέρω συνοπτικά τις απαράδεκτες διατάξεις του πολυνο-
µοσχεδίου για την αφαίµαξη αρµοδιοτήτων από τα κυρίαρχα όρ-
γανα, το δηµοτικό και περιφερειακό συµβούλιο, τη µεταφορά
αρµοδιοτήτων στις επιτροπές διοίκησης των δήµων και των πε-
ριφερειών, τις συµπράξεις όχι των αυτοδιοικητικών παρατάξεων
γενικά, αλλά µόνο µε τις παρατάξεις των δηµάρχων και περιφε-
ρειαρχών. Αλήθεια, πόσες συµπράξεις έγιναν; Μόνο είκοσι στους
τριακόσιους τριάντα δύο δήµους και τις δεκατρείς περιφέρειες
της χώρας και, κατά την άποψή µου, αυτό ήταν και µια αντίδραση
στην άνωθεν και χωρίς καµµία διαβούλευση ή επιβολή.

Αναφέρω, επίσης, τις µη αντιπροσωπευτικές εκπροσωπήσεις
στα όργανα διοίκησης, τις πλασµατικές απαρτίες, την κατάργηση
αρµοδιοτήτων των προέδρων κοινοτήτων. Τα µέχρι σήµερα δείγ-
µατα γραφής της Κυβέρνησης καταδεικνύουν εντέλει πόσο ανα-
γκαία είναι η συνταγµατική κατοχύρωση της απλής αναλογικής
για την αυτοδιοίκηση. Παρ’ όλα αυτά, κι αυτή η ευκαιρία Αναθε-
ώρησης του Συντάγµατος φαίνεται πως µε ευθύνη της Πλειοψη-
φίας δεν θα αξιοποιηθεί και το κρίσιµο momentum θα µείνει
ανεκµετάλλευτο.

Κυρίες και κύριοι, οι τοπικές κοινωνίες είναι µάλλον πιο ώριµες
από όσο ενδεχοµένως νοµίζουµε και έτοιµες να εγκολπώσουν
διαφορές και να πορευτούν µε συµπράξεις. Γι’ αυτό και σας
καλώ να υπερψηφίσετε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία εγγυά-
ται την αποκέντρωση, την απλή αναλογική και το κατάλληλο
πλαίσιο λειτουργίας των ΟΤΑ ως µια ελάχιστη συµβολή στην το-
πική δηµοκρατία, που είναι διαχρονικά συνταγµατική επιταγή.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πούλου, υπήρ-
ξατε λίγο άδικη. Είπατε µια βαριά λέξη στην αρχή, µιλήσατε για
«απαξίωση» της διαδικασίας. Πρέπει να σας πω ότι αυτήν την
ώρα δεν συνεδριάζει καµµία επιτροπή. Πριν από λίγο ανακοί-
νωσα ότι θα µιλούσαν ακόµα δύο Βουλευτές και τώρα θα µιλή-
σουν τέσσερις. 

Με αυτό θέλω να σας πω ότι γίνεται αναλυτική κουβέντα και
ότι κανένας Βουλευτής δεν είχε δυσκολία, µπορούσε να είναι και
σε επιτροπή. Λειτουργούν µόνο οι διαρκείς επιτροπές. Δεν λει-
τουργούν οι ειδικές επιτροπές που είναι πολλές. Καθηµερινά,
από το πρωί µέχρι αργά το βράδυ, δόθηκε η δυνατότητα στους

Βουλευτές  να παρακολουθήσουν τη διαδικασία. Μακάρι -θα
ήταν ευτύχηµα- να παρακολουθούσαν όλοι οι Βουλευτές. Η δια-
δικασία εξελίχθηκε πολύ καλά και όσοι ήθελαν να ενηµερωθούν,
είχαν όλη την άνεση και όλη τη δυνατότητα να παρευρίσκονται. 

Είπατε ότι η διαδικασία είναι «απαξιωµένη». Αναγκάζοµαι να
το πω αυτό, γιατί πρέπει και το Προεδρείο καµµιά φορά που κά-
θεται εδώ και παρακολουθεί τους πάντες να παίρνει τον λόγο για
κάποια πράγµατα. Εγώ έχω αρκετή ώρα εδώ. Ήρθατε, λοιπόν,
για να µιλήσετε ακριβώς δύο λεπτά πριν πάρετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Παρακολουθούσα όµως, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν φταίει, λοιπόν,
ούτε η διαδικασία ούτε το Προεδρείο ούτε κανένας άλλος.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Επιτρέψτε µου να απαντήσω,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πάρτε τα Πρακτικά
να δείτε. Η λέξη «απαξίωση» δεν ειπώθηκε από κανέναν τέσσερις
µέρες τώρα.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Προσωπικά συµµετείχα σε
τρεις επιτροπές και δύο ηµέρες τώρα δεν κατάφερα να παρακο-
λουθήσω την Ολοµέλεια. Άρα, λοιπόν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σήµερα είχατε επι-
τροπή;

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Επειδή αναφερθήκατε προσω-
πικά σε µένα, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να σας απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα ασχολούµουν
αν δεν ακουγόταν αυτή η λέξη. Και για να είµαι και σίγουρος,
συµβουλεύτηκα τα Πρακτικά, γιατί η λέξη «απαξίωση» είναι πολύ
βαριά. Θα σας παρακαλέσω, λοιπόν, να τη διαγράψετε από τα
Πρακτικά, γιατί δεν συµφωνεί κανείς από καµµία πτέρυγα της
Βουλής.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δέχοµαι να αν-
τικατασταθεί η λέξη «απαξίωση» µε τη λέξη «υποβάθµιση».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Σπίρτζης από το ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κορυφαία κοινοβου-

λευτική διαδικασία της Αναθεώρησης του Συντάγµατος συµπί-
πτει µε την πρώτη κοινοβουλευτική περίοδο που η χώρα µας, ο
λαός µας είναι απαλλαγµένος από τις µνηµονιακές συµβάσεις
και έχει ανακτηθεί το µέρος της εθνικής και λαϊκής κυριαρχίας
που είχε παραδοθεί. 

Ως χώρα περάσαµε σχεδόν µια δεκαετία που πλήγωσε τον ελ-
ληνικό λαό, το κράτος δικαίου, το κοινωνικό κράτος, τις κοινωνι-
κές κατακτήσεις, το δηµόσιο συµφέρον, το Σύνταγµα και την ίδια
τη δηµοκρατία µας. Θα ήταν, λοιπόν, λογικό σήµερα να υπήρχε
ένας έντονος προβληµατισµός και ένας ουσιαστικός διάλογος
για να εµβαθύνουµε τη δηµοκρατία µας, αλλά και για να διευκρι-
νίσουµε εκείνες τις συνταγµατικές επιταγές που δεν θα επιτρέ-
ψουν να ζήσουµε ξανά όσα πλήγωσαν την κοινωνία µας, όσα
πλήγωσαν τον λαό µας, να αναζητήσουµε κενά στο Σύνταγµά
µας και να κατοχυρώσουµε τη δηµοκρατία µας, το κράτος δι-
καίου, το κοινωνικό κράτος, το δηµόσιο συµφέρον και τις κοινω-
νικές κατακτήσεις που γκρεµίστηκαν µε όσα επιβλήθηκαν, είτε
από τους εκπροσώπους των δανειστών είτε από όσους τους εξυ-
πηρετούσαν είτε και από τους δύο. Είναι ευκαιρία να κατοχυρω-
θούν συνταγµατικά και βαθύτερα η λαϊκή κυριαρχία, οι λαϊκές
κοινωνικές κατακτήσεις, τα κοινωνικά δικαιώµατα, τα κοινωνικά
αγαθά που πρέπει να έχουν οι πολίτες και που κάποιοι προσπά-
θησαν να τσακίσουν µέσω των δανειακών υποχρεώσεων. 

Να µην ξαναζήσουµε, δηλαδή, την επιβολή και την προσπάθεια
ιδιωτικοποίησης των νερών της χώρας και της διακοπής του δι-
καιώµατος που πρέπει να έχει κάθε πολίτης στο νερό, στην ενέρ-
γεια, στα κοινωνικά αγαθά, στα ανθρώπινα δικαιώµατα που
οφείλουµε ως κοινωνία να διασφαλίσουµε σε όλους. 

Να µην ξαναζήσουµε -και να µην ξεχάσουµε- να πετιούνται
συµπολίτες µας έξω από τα δηµόσια νοσοκοµεία, γιατί είχαν εκ-
κρεµείς φορολογικές εισφορές. 

Να προστατευτεί η ίδια η δηµοκρατία της χώρας και να µην
επιτραπεί για το µέλλον η επιβολή του οικονοµικού συστήµατος
στον πολιτικό κόσµο και στον ελληνικό λαό. 
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Να µην ξαναζήσουµε την επιβολή εξωκοινοβουλευτικού Πρω-
θυπουργού από το τραπεζικό σύστηµα στον ελληνικό λαό, να µην
ξαναζήσουµε τους δανειστές στα Υπουργεία να υπαγορεύουν
νόµους και διατάξεις. 

Να ανατραπούν ή να διορθωθούν συνταγµατικές προβλέψεις
που πλήγωσαν και υποβάθµισαν τον πολιτικό κόσµο στα µάτια
της ελληνικής κοινωνίας, όπως τις προβλέψεις της ασυλίας
Υπουργών και Βουλευτών. 

Να διορθωθούν στρεβλώσεις που επέτρεπε το ισχύον Σύν-
ταγµα, όπως η οικοδόµηση κοµµατικών µηχανισµών στο κράτος
και στους δηµόσιους φορείς, µηχανισµών εξυπηρέτησης στις
τράπεζες, χωρίς θεσµοθετηµένους κανόνες και διαφάνεια, που
πλήρωσε και πληρώνει ο ελληνικός λαός. Δηλαδή να µην ξεχά-
σουµε.

Το Σύνταγµα, αγαπητοί συνάδελφοι, διακηρύσσει ότι θεµέλιο
του πολιτεύµατος είναι η λαϊκή κυριαρχία. Η διάταξη αυτή δια-
θέτει επιτακτικό χαρακτήρα και παρουσιάζει δύο εκφάνσεις. Η
πρώτη είναι ότι τα κρατικά όργανα πρέπει να προέρχονται από
τη λαϊκή βούληση και τη δηµοκρατική νοµιµότητα και η δεύτερη
ότι κατά την άσκηση των καθηκόντων τους πρέπει να ενάγονται
στη λαϊκή βούληση και να επιδιώκουν την ευρύτερη δυνατή λαϊκή
συναίνεση, δηλαδή τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Στο πλαίσιο
αυτό σαφέστατα, σύµφωνα µε την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας
και της ισοδυναµίας της ψήφου, είναι το σύστηµα της απλής ανα-
λογικής.

Τον Ιούλιο του 2016, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης
Τσίπρας έθεσαν στη δηµόσια συζήτηση τις προτάσεις για τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση. Η πολιτική συγκυρία ήταν κοµβική, αλλά
και συµβολική. Η έξοδος της χώρας από τα µνηµόνια θα συνο-
δευόταν από ένα προοδευτικό και δηµοκρατικό Σύνταγµα, αφού
είναι βέβαιο ότι µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού επιθυµεί
τολµηρές θεσµικές τοµές. 

Δυστυχώς, για άλλη µια φορά η Νέα Δηµοκρατία ως Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση αντιµετώπισε την όλη προσπάθεια µε τον χει-
ρότερο δυνατό τρόπο, γεγονός το οποίο εν πολλοίς δικαιολο-
γείται από τη στρατηγική της επιλογή να µένει αγκυλωµένη δογ-
µατικά σε έναν ακραίο νεοφιλελευθερισµό, σε αντίθεση ακόµη
και µε το Σύνταγµα του ‘74 και µε τις ιδρυτικές της διακηρύξεις.
Θα ήταν καλό να τις διαβάσετε ξανά.

Για µας, στον ΣΥΡΙΖΑ και στον προοδευτικό κόσµο της χώρας,
τα δηµοκρατικά ζητούµενα από την ελληνική κοινωνία είναι αυ-
τονόητη υποχρέωσή µας να τα θεσµοθετήσουµε και η προσπά-
θεια αυτή δεν πρέπει να πάει χαµένη. 

Ειδικότερα ως προς τις τροποποιούµενες διατάξεις, προκρίνω
τη δεύτερη θεµατική ενότητα για τα κοινωνικά δικαιώµατα. Η κα-
τοχύρωση των θεµελιωδών δικαιωµάτων στοχεύει και στόχευε
από την αρχή του συνταγµατισµού στον περιορισµό και την οριο-
θέτηση της κρατικής εξουσίας, ενώ συνδέθηκε σταδιακά µε την
ανάπτυξη των προοδευτικών κινηµάτων. Μετά τις φρικαλεότητες
των πολεµικών συρράξεων ενάντια στην αξία του ανθρώπου και
της ανθρώπινης ζωής, είναι περισσότερο από ποτέ επίκαιρες οι
διεθνείς συµφωνίες για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Και για τα κοι-
νωνικά δικαιώµατα µεγάλης σηµασίας είναι ο ευρωπαϊκός κοινω-
νικός χάρτης, αλλά και οι πολυάριθµες διεθνείς συµβάσεις
εργασίας, που έχει υιοθετήσει η Διεθνής Οργάνωση Εργασίας.

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια αυτή η συνταγµατική επιταγή
διαγράφηκε από τα χέρια των πολιτικών της συντηρητικής δια-
κυβέρνησης και των ακραίων νεοφιλελεύθερων επιλογών και η
πατρίδα µας, ο λαός µας, έζησε µε ζοφερό τρόπο τα αποτελέ-
σµατα που είχαν οι µνηµονιακές πολιτικές στις ζωές των συµπο-
λιτών µας.

Στην τρίτη θεµατική ενότητα -Πρωθυπουργός, Κυβέρνηση,
Βουλή- η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για τη συνταγµατική Αναθεώρηση
ξεκινά από την ανάγκη ενίσχυσης του Κοινοβουλίου, αλλά και
των δηµοκρατικά εκλεγµένων κυβερνήσεων απέναντι σε εξου-
σίες που δεν ανάγονται στη λαϊκή κυριαρχία. Θυµάστε όλοι τι ζή-
σαµε και πώς οι διαρκώς ενισχυόµενες εξωθεσµικές και εξωσυ-
νταγµατικές εξουσίες λειτούργησαν στη χώρα µας. Γι’ αυτόν τον
λόγο πρέπει να δηµιουργήσουµε ενισχυµένους θεσµούς άµυνας.

Είναι προφανές και είναι εδραιωµένη άποψή µας ότι ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας πρέπει να είναι εκλεγµένος Βουλευτής,

ώστε να µην παραδίδονται έτσι µε ελαφριά τη καρδία οι τύχες
του λαού και της χώρας σε όποιον τεχνοκράτη εξυπηρετεί τη
συγκεκριµένη πολιτική συγκυρία ή τα συγκεκριµένα συµφέροντα.

Έχουµε αποκτήσει τραγική εµπειρία σ’ αυτό και γι’ αυτό στο
πρόσωπο του εκάστοτε Πρωθυπουργού συµπυκνώνεται η έννοια
της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, δηλαδή η πολιτική ευθύνη
και το πολιτικό κόστος. Είναι απολύτως ξεκάθαρο ότι οι πρωθυ-
πουργοί πρέπει να ορίζονται από τον ελληνικό λαό και οφείλουν
να λογοδοτούν µόνον σε αυτόν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θέλω λίγο χρόνο ακόµα. 
Δεν θα µπω στον πειρασµό να θυµίσω τι ακούγαµε όσο ήµα-

σταν κυβέρνηση, τεσσεράµισι χρόνια. Αντ’ αυτού, αντί να κατο-
χυρώσουµε τη δηµοκρατία µας, αντί να κατοχυρώσουµε ότι ο
Πρωθυπουργός θα είναι εκλεγµένος στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
αντί τις διακηρύξεις της Νέας Δηµοκρατίας και τις καταγγελίες
για το δήθεν χτίσιµο κοµµατικού κράτους από τον ΣΥΡΙΖΑ, νοµο-
θετήσατε το επιτελικό κράτος.

Είναι ένα νοµοθέτηµα που σε πολλές διατάξεις του έρχεται σε
αντίθεση µε το Σύνταγµα για τον ρόλο των Υπουργών, του
Υπουργικού Συµβουλίου, του ρόλου του Πρωθυπουργού, αλλά
είναι και ένα µνηµείο οικοδόµησης κοµµατικού κράτους από τον
Πρωθυπουργό µέχρι την τελευταία δοµή του δηµόσιου βίου και
από ό,τι βλέπουµε στις τροποποιήσεις που προτείνετε φτάνετε
µέχρι και τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι τραγικό. Αρκεί να αναλογιστούµε το αν θα µπορούσαν οι
Πρόεδροι της Δηµοκρατίας στη Μεταπολίτευση να παίξουν τον
ρόλο που έπαιξαν σε κρίσιµες στιγµές αν είχαν εκλεγεί µε µία
µειοψηφία από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Θεωρώ -και κάνω έκ-
κληση γι’ αυτό- ότι αυτό πρέπει να το ξαναδούν οι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας.

Στην πέµπτη θεµατική ενότητα, στο ακαταδίωκτο των Βουλευ-
τών και Υπουργών, η ισχύουσα διάταξη σε πολλές υποθέσεις έχει
προκαλέσει εύλογη καχυποψία σε βάρος του πολιτικού κόσµου
και οδήγησε στην απαξίωση της πολιτικής. Ίσως, αν θέλετε, είναι
µία ένεση στο τέρας της ακροδεξιάς που γλιτώσαµε σε αυτό το
Κοινοβούλιο.

Κατά την άποψή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ερµη-
νευτική δήλωση που είχε εισηγηθεί η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
αποτελεί την κεντρική ουσία, την καρδιά, όπως πολύ εύστοχα
παρατήρησε ο Αλέξης Τσίπρας, της αλλαγής του άρθρου 86.

Θεωρούµε στοιχειώδες και αυτονόητο ότι στα υπουργικά αδι-
κήµατα δεν περιλαµβάνονται όσα τελέστηκαν απλώς επ’ ευκαιρία
της άσκησης υπουργικών καθηκόντων και ότι εποµένως αυτά,
ιδίως οι πράξεις δωροδοκίας, διώκονται από τη δικαιοσύνη και
όχι από τη Βουλή.

Είναι ιδιαίτερα θετικό ότι όλες οι πτέρυγες αναγνωρίζουν την
αναγκαιότητα αλλαγών στο υπάρχον πλαίσιο. Θα ήταν, όµως, το-
νωτική ένεση για το πολιτικό σύστηµα να εισηγούνταν αυτή την
πρόταση όλοι όσοι από εµάς υπηρετήσαµε σε υπουργικές θέ-
σεις. Θα ήταν µια πραγµατική πράξη τόνωσης της εµπιστοσύνης
της κοινωνίας µας στον πολιτικό κόσµο αν όσοι από εµάς που
υπηρετήσαµε σε υπουργικές θέσεις προτείναµε όλη αυτή την ερ-
µηνευτική δήλωση.

Γι’ αυτό, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κάνω έκκληση
να τη στηρίξετε και εσείς ακόµη και τώρα.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, σας παρακαλώ, ένα λεπτό ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε ένα λεπτό,

κύριε συνάδελφε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Θα ήθελα να κάνω ακόµα ένα σχόλιο

για τις ρυθµιστικές αρχές, όχι για τις ανεξάρτητες τις συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένες, αλλά ιδιαίτερα για τις ρυθµιστικές. Είναι
πραγµατικά λυπηρό αυτές οι αρχές να λειτουργούν µε τον τρόπο
που λειτουργούν. Είναι πιο εξαρτηµένες και από την εξάρτηση,
κάτι που έχουµε ξαναπεί.

Είναι γνωστό ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι λάτρης αυτών των
αρχών, αλλά έτσι µπορούµε να εξηγήσουµε το γεγονός ότι διέ-
λυσε σε ένα βράδυ τον θεσµό του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας
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Διοίκησης και σοβαρά ελεγκτικά σώµατα για να δηµιουργήσει
µία αρχή, την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, χωρίς νοµική προσωπι-
κότητα. Ο διοικητής ορίζεται αυθαίρετα και µε αδιαφάνεια από
τον Πρωθυπουργό και µε παρόµοιο αυθαίρετο τρόπο διορίζονται
και οι προϊστάµενοι της αρχής.

Είναι άλλη µία µεγάλη επιτυχία του επιτελικού κράτους και γι’
αυτό στο άρθρο 101 ως ΣΥΡΙΖΑ προτείνουµε την αναδιάρθρωση
του τρόπου ίδρυσης και λειτουργίας και ελέγχου των αποφά-
σεων των ανεξάρτητων αρχών και των ρυθµιστικών µε πραγµα-
τικό ουσιαστικό έλεγχο και όχι µε ασυδοσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει εξαντληθεί το θέµα της ψήφου των αποδήµων συµπα-

τριωτών µας. Είναι θετικότατη η προσπάθεια και θέλω να δώσω
συγχαρητήρια σε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου για την
προσπάθεια που έγινε για να έχουµε κοινή θέση. Επιφυλασσό-
µαστε να γίνουν από την Κυβέρνηση οι τελικές διατυπώσεις ώστε
να µπορούν οι οµογενείς µας να έχουν το δικαίωµα να εκλέγουν
τους δικούς τους αντιπροσώπους.

Τέλος, θα κλείσω αναφερόµενος στο σύστηµα της απλής ανα-
λογικής, που είναι πάγιο αίτηµα του προοδευτικού κόσµου, που
θεσµοθετήσαµε µε θάρρος και µε παρρησία. Υπάρχει µία µεγάλη
αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Η βασική αιτίαση του αντιλόγου
της συντηρητικής παράταξης είναι η δήθεν µη διακυβέρνηση της
χώρας ή της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Άρα κατά τη γνώµη σας, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, πρέπει µε κάθε τρόπο να διατηρήσετε την ενισχυµένη
αναλογική. Θα ήθελα, όµως, να σας θυµίσω το εξής: Η χρεοκο-
πία της χώρας επιτεύχθηκε µε ενισχυµένη αναλογική. Τα παιδιά
µας ξενιτεύτηκαν σε καθεστώς ενισχυµένης αναλογικής. Το ερ-
γασιακό πλαίσιο καταργήθηκε σε καθεστώς ενισχυµένης αναλο-
γικής. Οι συµπολίτες µας έµειναν έξω από τα δηµόσια νοσοκο-
µεία µε σύστηµα ενισχυµένης αναλογικής. Το Σύνταγµα και η δη-
µοκρατία µας πληγώθηκαν µε σύστηµα ενισχυµένης αναλογικής.

Εποµένως, κατά τη γνώµη µας, επειδή το Σύνταγµα είναι ο θε-
µελιώδης νόµος πάνω στον οποίο βασίζεται η διαµόρφωση όλης
της νοµοθεσίας της χώρας, το βάθεµα της δηµοκρατίας µας,
αλλά και οι άµυνες της δηµοκρατίας µας σε κάθε είδους επιβολή,
πρέπει να τολµήσετε κι εσείς και να µην ξεχάσετε τι ζήσαµε, και
εµείς και ο ελληνικός λαός, µε το καθεστώς της ενισχυµένης ανα-
λογικής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιλτιάδης Χατζηγιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν και είµαστε προς το τέλος της διαδικασίας, νοµίζω ότι είναι

τιµή να µπορούµε να µιλάµε για τον κορυφαίο συνταγµατικό
θεσµό, για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος.

Λόγω της καταγωγής µου, και της πολιτικής και της κανονικής,
επέλεξα να µιλήσω σήµερα για το άρθρο 101 παράγραφος 4 που
αφορά στη νησιωτικότητα και στην ορεινότητα που προβλέπεται
σε αυτήν την παράγραφο του άρθρου.

Πράγµατι το 2006 ήταν η πρώτη φορά που η ελληνική πολιτεία
αποφάσισε, στην τότε Αναθεώρηση, να εισάγει την έννοια της
νησιωτικότητας και της ορεινότητας και της προστασίας που
αυτή χρήζει µε το συγκεκριµένο άρθρο, το άρθρο 101 παράγρα-
φος 4. Καταλαβαίνουµε όλοι για ποιους λόγους έγινε αυτό, αν
και θεωρώ ότι η ελληνική πολιτεία άργησε. Όµως, έστω και το
2006 το συµπεριέλαβε στον κανόνα δικαίου που σήµερα υφίστα-
ται και συζητούµε αν θα αναθεωρηθεί ή όχι.

Στην πραγµατικότητα, όµως, ενώ η συγκεκριµένη αυτή διά-
ταξη, ότι το κράτος γενικά και αόριστα µπορεί να λαµβάνει υπ’
όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των νησιωτικών και ορεινών περιο-
χών, έβαλε για πρώτη φορά, όπως είπα, σε πρώτο άξονα την
προστασία των περιοχών αυτών που χρήζουν τόσο σηµαντικής
προσοχής και προστασίας από την ελληνική πολιτεία, έµεινε σχε-
δόν κενή γράµµατος. Με ελάχιστες εξαιρέσεις, η ελληνική πολι-
τεία προέβη πράγµατι σε ενέργειες, προέβη σε θεσµοθετήσεις,
προέβη σε σύνταξη νόµων και κυρίως σε πράξεις που βοήθησαν

πραγµατικά τα νησιά, ιδίως τα µικρά, και τις ορεινές περιοχές.
Ξέρετε ότι η χώρα µας έχει ένα ιδιαίτερο περιβάλλον, έχει µια

γεωµορφολογία, µια βιοποικιλότητα η οποία διαφέρει από τις πε-
ρισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οπότε θεωρώ ότι
έπρεπε η ελληνική πολιτεία να τα λάβει αυτά υπ’ όψιν. Αυτό που
στην πραγµατικότητα έκανε η προτείνουσα Βουλή είναι αυτήν τη
διάταξη που υπάρχει σήµερα στο Σύνταγµα, να προσπαθήσει
από κενό γράµµα να την κάνει µια διάταξη η οποία θα έχει ή του-
λάχιστον θα προσπαθήσει να βάλει όρους στην πολιτεία και να
έχει αποτελέσµατα στην καθηµερινότητα των πολιτών των νη-
σιών µας και των αποµακρυσµένων ορεινών περιοχών.

Γιατί το λέω αυτό; Η ερµηνευτική προσθήκη την οποία πρό-
τεινε η προτείνουσα Βουλή βάζει δύο βασικά πράγµατα. Ποιο
είναι το πρόβληµα των νησιών, στην πραγµατικότητα; Όλοι µπο-
ρεί να έχουµε στο µυαλό µας τα νησιά τους θερινούς µήνες, τα
οποία µπορεί να έχουν τουρισµό, µπορεί να τα αισθανόµαστε
σαν ιδανικούς τόπους να ζούµε, αλλά η πραγµατικότητα για έναν
νησιώτη δεν είναι αυτή. Η πραγµατικότητα τον Γενάρη, τον Φλε-
βάρη, τον Δεκέµβρη είναι τελείως διαφορετική από αυτή που
µπορεί να έχει ο µέσος συµπολίτης στο µυαλό του. Η πραγµατι-
κότητα αυτούς τους µήνες είναι ότι τρέµει το φυλλοκάρδι του
κάθε νησιώτη -γιατί τους νησιώτες έζησα τα πέντε τελευταία χρό-
νια, γι’ αυτούς είχα την ευθύνη, µε αυτούς συναναστρεφόµουν
και αυτήν την εµπειρία µπορώ να σας µεταφέρω εδώ µέσα- έχει
την αγωνία αν έχει παιδίατρο στο πολυδύναµο ιατρείο να πάει το
παιδάκι του δύο χρόνων, τριών χρόνων, αν ένας πυρετός που
µπορεί να ανεβάσει -και µπορεί εδώ πέρα να είναι µια καθηµερι-
νότητα πολύ απλή- µπορεί είναι µοιραίος. Εγώ δεν λέω ότι συµ-
βαίνουν πολύ συχνά, αλλά συµβαίνουν και ως δήµαρχος, έπρεπε
να έχω έξω από την πόρτα µου ανθρώπους που έτρεµαν, να µπω
µέσα στα Υπουργεία και να λέω: «Ρε παιδιά, έναν παιδίατρο θέ-
λουµε, έναν παιδίατρο!».

Επίσης, ως δήµαρχος προσπαθούσα -σαν µικρός δήµος, όχι
από τους πολύ µικρούς, υπάρχουν και χειρότερα- και είχα και
την τύχη και τη χαρά να γυρίσω πάρα πολλά νησιά αυτήν την πε-
ρίοδο, γιατί δηµιουργήσαµε δίκτυο νησιών, και να δω τις δυσκο-
λίες που αντιµετώπιζαν, να µην έχουν τεχνικές υπηρεσίες.

Σας µιλώ ειλικρινά, ο Δήµος Καστελόριζου έχει δύο εκατοµµύ-
ρια στο αποθεµατικό του, στο ταµείο του. Δεν µπορεί να κάνει
ούτε ένα έργο! Θεωρώ ότι αυτό δεν έχει να κάνει µε πολιτική
απόχρωση ούτε µε οπτική Αριστεράς, Δεξιάς ή Κέντρου. Έχει να
κάνει µε την αντιµετώπιση των καθηµερινών προβληµάτων.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η πρώτη φορά το 2016 που έλαβε,
έστω και σε ένα έγγραφο, την έννοια της νησιωτικότητας, µε ψή-
φισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και αυτό ήταν θετικό.
Εµείς, βέβαια, είµαστε κυρίως νησιωτική χώρα. Από τα τριακόσια
πενήντα πέντε -αν δεν κάνω λάθος, κάπου εκεί είναι- κατοικηµένα
νησιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 30% είναι ελληνικά.

Άρα οι πρώτοι που έπρεπε να είχαµε νοιαστεί, να είχαµε προ-
βάλει αυτό το κοµµάτι και στους ευρωπαϊκούς θεσµούς ήµασταν
εµείς. Εντούτοις, έστω και το 2016, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
µε το ψήφισµα της 4ης Φεβρουαρίου το λαµβάνει σοβαρά υπ’
όψιν. Έπρεπε να έρθει το µεταναστευτικό -γιατί αυτή είναι η
πραγµατικότητα, γι’ αυτό το έλαβε υπ’ όψιν το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο- να καταλάβει ότι τα νησιά της Ελλάδας και της Ιταλίας
κυρίως, αλλά και της Ισπανίας αντιµετωπίζουν το µεγαλύτερο
κοµµάτι της εισροής πολύ µεγάλων οµάδων προσφύγων και τότε
να καταλάβει ότι υπάρχει διαφορά στη νησιωτικότητα.

Θυµίζω και νοµίζω ότι είναι κατανοητό σε όλους ότι τα δικά
µας τα νησιά, ιδίως τα µικρότερα, δεν έχουν να κάνουν µε τη Σι-
κελία ή µε τη Σαρδηνία ή µε την Κορσική. Δεν είναι όλα τα νησιά
έτσι. Άµα το δείτε και πληθυσµιακά, εξακολουθεί το µεγαλύτερο
πρόβληµα να το έχει η Ελλάδα.

Άρα τι προτείνουµε; Ειλικρινά είναι µια ευχή, εν όψει της ψη-
φοφορίας της Δευτέρας, να επανεξεταστεί το ζήτηµα αυτό. Δεν
θέλω ούτε να κατηγορήσω ούτε να πω κάτι άλλο. Θα µου πείτε:
Η εκπόνηση ειδικών επιχειρησιακών σχεδίων διοίκησης -γιατί
αυτό λέει η ερµηνευτική δήλωση- και η παροχή κινήτρων στους
δηµοσίους υπαλλήλους που υπηρετούν σε αυτές είναι ζήτηµα
του Καταστατικού µας Χάρτη και όχι της απλής νοµοθέτησης;
Να, όµως, που την απάντηση την έχει δώσει η πράξη. Δεν έχει
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γίνει τίποτα τόσα χρόνια και ενώ έχουµε βάλει την υποχρέωση
της πολιτείας να µεριµνά για τις ιδιαιτερότητες από το 2006, δεν
έχει γίνει σχεδόν τίποτα, πλην ελάχιστων εξαιρέσεων. Αυτό, γιατί
θέλω να είµαι απόλυτα δίκαιος.

Η δική µας η κυβέρνηση, του ΣΥΡΙΖΑ, προχώρησε σε τέσσερα-
πέντε πράγµατα πρακτικά. Έτσι ήρθε και η πρόταση στην Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος. Εµείς οι νησιώτες δηλαδή το αντι-
µετωπίσαµε µε τροµερή ανακούφιση, όταν µάθαµε ότι προτείνε-
ται και στη συγκεκριµένη Αναθεωρητική Βουλή.

Το ένα πρόβληµα ήταν το πώς θα διοικούµε τους δήµους µας,
όπως είπα πριν, άρα έπρεπε να γίνει και αυτό έρχεται σε συνέ-
χιση µε την υποστήριξη του «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» που έβαλε σαφή διά-
ταξη για την ενίσχυση και τη διαφοροποίηση των νησιωτικών και
ορεινών δήµων. Άρα δεν ήταν κενό γράµµα, δεν ήρθε ξαφνικά
και είπαµε: «άντε, ας το βάλουµε και στον Καταστατικό Χάρτη,
ας το βάλουµε και στο Σύνταγµα». Ήταν επακόλουθο µιας συγ-
κεκριµένης πολιτικής.

Ψηφίσαµε το µεταφορικό ισοζύγιο, το οποίο ελπίζω να συνε-
χιστεί και µε καλύτερους ακόµα όρους, να βελτιώνεται κάθε
χρόνο. Ήταν ένα πάγιο αίτηµα των νησιωτών, γιατί έχουµε πολύ
µεγάλα προβλήµατα. Αν δείτε το σούπερ µάρκετ πώς µπορεί να
είναι στην Κάλυµνο ή στη Σκύρο, δεν έχει καµµία σχέση µε εδώ.
Εµείς που ζούµε στην ηπειρωτική Ελλάδα, µπορεί να έχουµε στο
µυαλό µας ότι τα πράγµατα εκεί είναι ιδανικά και τι ωραίοι τόποι
είναι, αλλά τα προβλήµατα εκεί είναι καθηµερινά.

Εκτός από το µεταφορικό ισοδύναµο και τις διατάξεις του
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», ενισχύσαµε πραγµατικά ως Υπουργείο Εσωτερι-
κών -και καλώ και τη σηµερινή Κυβέρνηση να συνεχίσει να πράτ-
τει µε αυτόν τον τρόπο- µε πάνω από 30% των τακτικών επιχορη-
γήσεων, των ετησίων, σε κάθε µικρό νησιωτικό και ορεινό δήµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ και για
την υποµονή, γιατί έχουµε φτάσει τελευταίοι- είναι κραυγή αγω-
νίας. Αφού δεν µπορούµε ως κράτος να βοηθήσουµε αυτούς
τους ανθρώπους πραγµατικά, τους ανθρώπους των ακριτικών
νησιών, που σηκώνουν πολύ µεγαλύτερο βάρος απ’ αυτό που
τους αναλογεί και απ’ αυτό που µπορούν, ας το βάλουµε στον
Καταστατικό Χάρτη. Είναι προς ψήφιση.

Καλώ την Πλειοψηφία πραγµατικά τη Δευτέρα να µπορέσει να
το αναθεωρήσει. Δεν βλάπτει καθόλου. Και ειλικρινά τους αν-
θρώπους αυτούς, που τραβούν τόσα και τόσα, ιδίως τώρα µε το
µεταναστευτικό, θα µας γίνει συνείδηση ότι πρέπει να τους
έχουµε στη σκέψη µας και µε έργα και όχι µόνο µε λόγια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνουµε µε την κ.
Όλγα Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει παρέλθει περισσότερο από

ένας χρόνος από την έναρξη της συζήτησης στη Βουλή για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση. Μέσα σε κλίµα πόλωσης, η τότε κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ επεδίωξε καιροσκοπικά τον αποπροσανα-
τολισµό της ελληνικής κοινωνίας, µε όχηµα τη συνταγµατική
Αναθεώρηση, µε στόχο να επισκιάσει τα τεράστια προβλήµατα
της οικονοµικής αφαίµαξης, της ανεργίας, των κρίσιµων εθνικών
ζητηµάτων, τα οποία αντιµετώπισε µε ανυπολόγιστο κόστος για
την πατρίδα. Κάπως έτσι, δυστυχώς, προεξοφλήθηκε ότι ο πήχης
της προτείνουσας Βουλής θα έµπαινε πολύ χαµηλά.

Σίγουρα, η ιστορία θα αναζητήσει τους λόγους που για άλλη
µια φορά η κορυφαία αυτή θεσµική διαδικασία ακρωτηριάστηκε.
Όπως συνέβη και το 2008  -ήµουν και τότε Βουλευτής στην πρώ-
τη µου θητεία- έτσι και τώρα, οι φωνές του λαϊκισµού απέκοψαν
την ελληνική κοινωνία από την πρόοδο και τον εκσυγχρονισµό
σε κρίσιµους τοµείς της κρατικής λειτουργίας, της παιδείας, του
περιβάλλοντος.

Παρ’ όλα αυτά, δεν µπορεί και δεν πρέπει να κριθεί ισοπεδω-
τικά το αποτέλεσµα αυτής της Αναθεώρησης, καθώς και η προ-
σφορά του στις επόµενες γενιές. Είτε µε απλή είτε µε αυξηµένη
πλειοψηφία, η Επιτροπή Αναθεώρησης συνέκλινε σε επτά και
πολύ σηµαντικά σηµεία προς αναθεώρηση.

Ένα από αυτά είναι η εξίσωση, σύµφωνα µε το άρθρο 96 πα-
ράγραφος 5, των στρατιωτικών δικαστών µε τους λοιπούς δικα-
στές. Πρόκειται για µια πρόταση της σηµερινής κοινοβουλευ-
τικής Πλειοψηφίας, µε την οποία επιτυγχάνεται η πρόσβαση της
στρατιωτικής δικαιοσύνης σε όλα τα συνταγµατικά προνόµια της
δικαστικής ιδιότητας, για την αποκατάσταση του έως σήµερα ελ-
λείµατος που είχε διαπιστωθεί στην κατοχύρωση της προσωπι-
κής και λειτουργικής ανεξαρτησίας των στρατιωτικών δικαστών.

Όπως γνωρίζουµε, µε το ισχύον Σύνταγµα η δικαιοσύνη απο-
νέµεται από δικαστήρια συγκροτούµενα από τακτικούς δικαστές,
που απολαµβάνουν λειτουργική και προσωπική ανεξαρτησία.

Με τη διάταξη αυτή του άρθρου 87 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος, ο νοµοθέτης φρόντισε -και σωστά- µέσα στο τότε µε-
ταπολιτευτικό κλίµα να αποσυσχετίσει τη λειτουργία και το έργο
των µελών της στρατιωτικής δικαιοσύνης από τους κόλπους των
δοµών των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Βέβαια, σύµφωνα και µε το άρθρο 96 παράγραφος 5 του Συν-
τάγµατος, τα στρατοδικεία, ναυτοδικεία και αεροδικεία, συγκρο-
τούνται κατά πλειοψηφία από µέλη του δικαστικού σώµατος των
Ενόπλων Δυνάµεων και τα µέλη αυτά, όπως είναι εύλογο, περι-
βάλλονται µε τις εγγυήσεις της λειτουργικής και της προσωπικής
ανεξαρτησίας του άρθρου 87 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. 

Παρ’ όλα αυτά, η ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας
το 2003 µε απόφαση της δεν δέχτηκε ότι οι στρατιωτικοί δικα-
στές δικαιούνται το ειδικό µισθολόγιο των δικαστών, µε το σκε-
πτικό ότι στο ισχύον Σύνταγµα το άρθρο 96 δεν παραπέµπει στο
άρθρο 88 παράγραφος 2 που αφορά στις αποδοχές των δικα-
στικών λειτουργών. 

Κύριοι συνάδελφοι, οι εγγυήσεις της λειτουργικής και προσω-
πικής ανεξαρτησίας των στρατιωτικών δικαστών δεν µπορεί να
παρέχονται µερικώς. Τόσο το µισθολογικό ζήτηµα, όσο και όλα
τα υπόλοιπα ζητήµατα πρέπει να απορρέουν από τις βασικές
αυτές οι εγγυήσεις. Η ανεξαιρέτως περιβολή των συνταγµατικών
εγγυήσεων της προσωπικής και της λειτουργικής ανεξαρτησίας
της στρατιωτικής δικαιοσύνης συµβάλλει στην αναβάθµιση της
σχέσης δηµοκρατίας - δικαιοσύνης.

Εξάλλου, ο όρος «στρατιωτικός δικαστής» δεν εκφράζει την
στρατιωτική ιδιότητα του δικαστού, αλλά τον λειτουργικό της
ρόλο. Τόσο συµβολικά όσο και ουσιαστικά δεν νοείται σε ένα δη-
µοκρατικό ευρωπαϊκό κράτος να διατηρούνται οποιεσδήποτε
διακρίσεις στις παρεχόµενες συνταγµατικές εγγυήσεις των δικα-
στικών λειτουργών. 

Και µέσω της κοινής νοµοθετικής οδού, µετά την έναρξη
ισχύος της αναθεωρηµένης αυτή διάταξης, ανοίγει ο δρόµος για
πιο σύγχρονες δικαιοκρατικές ρυθµίσεις, µε τις οποίες θα γίνον-
ται σεβαστές και στην στρατιωτική δικαιοσύνη οι αρχές της Ευ-
ρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, σύµφωνα
µε τις οποίες κάθε πολίτης, υπό οποιαδήποτε ιδιότητά του, δικά-
ζεται από ανεξάρτητο και αµερόληπτο δικαστήριο. 

Περνάω στο άρθρο 101Α του Συντάγµατος, που αφορά στην
συγκρότηση και λειτουργία ενός σχετικά σύγχρονου είδους δι-
οικητικού οργάνου στην ευρωπαϊκή έννοµη τάξη, τις ανεξάρτη-
τες αρχές, η λειτουργία των οποίων αποσκοπεί στην προστασία
της ανεξαρτησίας της διοικητικής δράσης έναντι των δικαιωµά-
των των δικαιούµενων, αλλά και στην διασφάλιση της αµερολη-
ψίας της εκτελεστικής εξουσίας από την επιρροή της πολιτικής
εξουσίας. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε, εκτός από τις πέντε συνταγµατικά
προβλεπόµενες ανεξάρτητες αρχές, υπάρχουν και άλλες που
προβλέπονται από τον νόµο. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το έργο
που επιτελούν οι ανεξάρτητες αρχές είναι ουσιώδες και η λει-
τουργία τους διέπεται από ποιοτικά χαρακτηριστικά που είναι πε-
ριορισµένα στην κρατική διοίκηση. Η λειτουργία τους έχει
συµβάλει ουσιαστικά στην προστασία των προσωπικών δεδοµέ-
νων, τα ραδιοτηλεοπτικά µέσα, τη στελέχωση της δηµόσιας δι-
οίκησης και άλλους κρίσιµους τοµείς. 

Και επειδή ακριβώς οι ανεξάρτητες αρχές αγγίζουν ευαίσθητα
θέµατα σχετικά µε την άσκηση εξουσίας του κράτους στον πο-
λίτη, προκύπτει η ανάγκη ουσιαστικού εκσυγχρονισµού της συγ-
κρότησης και λειτουργίας τους, διότι είναι πολλές οι περιπτώσεις
που το ίδιο το πολιτικό σύστηµα έχει παίξει ρόλο υπονοµευτικό
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στη λειτουργία τους.
Να θυµίσουµε ότι επί της προηγούµενης κυβέρνησης ο νόµος

για τις τηλεοπτικές άδειες µετέτρεψε την Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων σε διοικητική δοµή του Υπουρ-
γείου Υποδοµών, ενώ µε τον ίδιο νόµο αφαιρέθηκαν από το ΕΣΡ
ουσιαστικές αρµοδιότητες για να δοθεί ακόµα περισσότερη
εξουσία στον τότε Υπουργό Επικρατείας. Να θυµίσουµε, επίσης,
τα τότε αλλεπάλληλα αδιέξοδα για τη συγκρότηση των αρχών,
που στην περίπτωση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης
έπληξαν καίρια το κύρος της διαδικασίας. 

Σε µια ουσιαστική, λοιπόν, προσπάθεια προστασίας της αξιο-
πιστίας του θεσµού, η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία έχει προτεί-
νει την αναθεώρηση του σχετικού άρθρου. Επιδιώκεται, δηλαδή,
ο σχηµατισµός εφικτών συναινέσεων, µειώνοντας το απαιτού-
µενο ποσοστό συναίνεσης στον θεσµό της Διάσκεψης των Προ-
έδρων από τέσσερα πέµπτα σε τρία πέµπτα, ως λύση στην
διαπιστωµένη παθογένεια του ελληνικού πολιτικού συστήµατος
να λαµβάνει αποφάσεις ευρείας κοµµατικής αποδοχής. Η εξεύ-
ρεση, όµως, κοινών συνισταµένων, πέρα και πάνω από κοµµατι-
κές λογικές, οφείλει να αποτελεί πάντα σταθερό ζητούµενο στα
σύγχρονα ευρωπαϊκά κράτη, στα κράτη που λειτουργούν στη
βάση φιλελεύθερων δηµοκρατικών αξιών. 

Κύριοι συνάδελφοι, τόσο ο πυρήνας της αναθεωρητικής πρό-
τασης, όσο και η γενικότερη πολιτική στάση της σηµερινής κοι-
νοβουλευτικής Πλειοψηφίας, θέτει σε ανώτατο θεσµικό και
πολιτικό επίπεδο την ιστορική ανάγκη της πατρίδας µας για ανά-
πτυξη, εκσυγχρονισµό, αξιοκρατία, αξιοπιστία. 

Ο άξονας της πολιτικής κανονικότητας και της ισορροπίας των
θεσµών αποτυπώνεται µε κάθε ευκαιρία στις πρωτοβουλίες
αυτής της Κυβέρνησης, αποσκοπώντας στην εξασφάλιση της συ-
νέχειας του κράτους σε συνθήκες µιας αποτελεσµατικότερης δη-
µοκρατίας, όπου η οικονοµία ανακάµπτει και η ελπίδα επιστρέ-
φει, µιας δηµοκρατίας όπου οι λειτουργίες του κράτους θα είναι
διακριτές, µε σαφείς αρµοδιότητες και εκτεταµένη λογοδοσία
για τους Έλληνες πολίτες και τις επόµενες γενιές, στις οποίες
οφείλουµε περισσότερα απ’ όσα πράξαµε µέχρι σήµερα. 

Κι επειδή είµαι η τελευταία οµιλήτρια από πλευράς Βουλευ-
τών, θέλω να κλείσω µε την ελπίδα ότι στην επόµενη Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος θα είµαστε πιο τολµηροί, πιο ρηξικέλευ-
θοι και πιο προοδευτικοί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν κλείσουµε, ζή-
τησε τον λόγο για ένα λεπτό -κι αν θέλει και κάποιος άλλος- ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Στυ-
λιανίδης. 

Για να είµαστε δίκαιοι, αν κάποιος εκ των εισηγητών ή των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων θέλει να προσθέσει κάτι, µπορεί για
ένα λεπτό να πάρει τον λόγο.

Κύριε Στυλιανίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνεται η

κορυφαία διαδικασία της Αναθεώρησης του Συντάγµατος απόψε
και κάνουµε έναν σύντοµο απολογισµό, παραδίδοντας τη Δευ-
τέρα στους πολιτικούς µας Αρχηγούς και στο Σώµα της Ολοµέ-
λειας τη δουλειά που προηγήθηκε. Συνολικά έχω εκτιµήσει ότι οι
συζητήσεις µας ξεπέρασαν τις εκατόν τριάντα ώρες, εάν αθροί-
σουµε τη γόνιµη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή και τη συζή-
τηση που έγινε στην Ολοµέλεια. 

Στην επιτροπή παρενέβησαν εκατόν εξήντα οκτώ οµιλητές.
Στην Ολοµέλεια πρέπει να ξεπέρασαν τους διακόσιους. Και ξε-
κινώντας από εκατόν πενήντα τέσσερις διαφωνίες στην προτεί-
νουσα Βουλή, τις οποίες µειώσαµε σε σαράντα εννέα σηµεία
αιχµής, θα έλεγα, στην Αναθεωρητική Επιτροπή, µπορέσαµε να
συναντηθούµε σε εννέα σηµεία. Η Θ’ Αναθεωρητική Βουλή, λοι-
πόν, συναντάται σε εννέα σηµεία και επιτυγχάνει, κατά τη γνώµη
µου, εννέα πολύ σηµαντικές αλλαγές, χάρη στον υψηλού επιπέ-
δου διάλογο που προηγήθηκε από όλα τα κόµµατα και από
όλους τους εισηγητές, από όλους τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους και φυσικά από όλους τους Βουλευτές.

Θέλω, λοιπόν, να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους
όλων των κοµµάτων, διότι, παρ’ ότι ξεκινήσαµε από διαφορετικές

ιδεολογικές αφετηρίες, καταφέραµε σε πολύ κρίσιµα σηµεία να
συναντηθούµε. 

Θέλω να ευχαριστήσω εσάς, κύριε Πρόεδρε, και δι’ υµών όλο
το Προεδρείο της Βουλής, τους συνεργάτες σας, τη Γραµµατεία
της Βουλής, τους εργαζόµενους, που τόσες ώρες αφιλοκερδώς,
οφείλω να πω, συνέβαλαν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην
ολοκλήρωση αυτού του µεγάλου έργου. 

Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους Βουλευτές, οι
οποίοι µε τις πολιτικές τους παρεµβάσεις διαµόρφωσαν τις τελι-
κές προτάσεις.

Τη Δευτέρα, νοµίζω, ότι η ψηφοφορία του Σώµατος θα σηµα-
τοδοτήσει µια καινούργια εποχή, διαµορφώνοντας έναν πολιτει-
ακό χάρτη, ο οποίος θα επιταχύνει το βήµα της Ελλάδος προς
το µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Πράγµατι ήταν ένας επίλογος, ο οποίος άξιζε να ειπωθεί έτσι,

γιατί ολοκληρώνουµε τη συζήτηση της κορυφαίας κοινοβουλευ-
τικής πράξης, της Αναθεώρησης του Συντάγµατος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Λοβέρδο, ορί-
στε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρώτα απ’ όλα, να ευχαριστήσω τον
κ. Στυλιανίδη για την εξαιρετικά καλή Προεδρία που έκανε στην
επιτροπή -ακόµη µια φορά τον ευχαριστούµε- αλλά και για τη
συµβολή του στην Ολοµέλεια. 

Να ευχαριστήσω και πάλι όλους τους συναδέλφους γενικούς
εισηγητές και όλους τους συναδέλφους Βουλευτές για τη συνει-
σφορά τους.

Ωστόσο, µιας και ο κύριος Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ. Στυ-
λιανίδης, είπε και δύο λέξεις περισσότερες για την ουσία του εγ-
χειρήµατος, θέλω κι εγώ στην τελευταία µου παρέµβαση να
ανακεφαλαιώσω αυτά τα οποία ως κριτικό λόγο ανέπτυξα όλες
τις εβδοµάδες εργασιών µας, που συµπυκνώνονται σε µια
φράση, κύριε Πρόεδρε, του καθηγητή Αντώνη Μανιτάκη που δη-
µοσιεύεται στα χθεσινά «ΝΕΑ»: «Μια Αναθεώρηση που ξεκίνησε
ανόρεχτα και τελειώνει ξεθυµασµένη». Νοµίζω ότι είναι πάρα
πολύ καλός τίτλος για το περιεχόµενο των εργασιών που κατα-
λήγει στις εννέα προτάσεις περί Αναθεώρησης του Συντάγµα-
τος.

Ούτε µεµψιµοιρία θέλω να εκδηλώσω ούτε κάτι άλλο αρνητικό,
αλλά οι τοποθετήσεις που έκανε το Κίνηµα Αλλαγής, δι’ εµού και
δι’ όλων των συναδέλφων, κυρίως διά του κ. Καµίνη, όλες αυτές
τις µέρες και στην επιτροπή και εδώ, συµπυκνώνονται µε αυτό
που είπα και δεν χρειάζοµαι αναλυτικότερες εκφράσεις.

Συγχαρητήρια που καταλήγουµε να αναθεωρήσουµε οκτώ
διατάξεις που χρειάζονταν αναθεώρηση εξαιτίας της ξεροκεφα-
λιάς, της δυστροπίας και του µικροκοµµατισµού, γιατί το Σύν-
ταγµα τα επέτρεπε αυτά να γίνουν, και µια διάταξη -το άρθρο 86
παράγραφος 3 τελευταίο εδάφιο- που, αν δεν την αναθεωρού-
σαµε, θα παρέµενε η σύντοµη αποσβεστική προθεσµία που
υπήρχε, που όλοι οι Έλληνες και Ελληνίδες ήθελαν την αλλαγή
της.

Τώρα, έχουµε τα κείµενα. Εµείς κάναµε µια πρόχειρη κατά-
ταξη των επιλογών µας και θέλω να ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι
οι τελικές µας επιλογές, επειδή δεν είχαµε τη δυνατότητα των
πενήντα Βουλευτών που θα κατέθεταν επίσηµες προτάσεις, γί-
νονται µε κριτήριο «το µη χείρον βέλτιστον» και προσχωρούµε
σε απόψεις που δεν ήταν οι δικές µας, αλλά είναι κοντύτερα στις
απόψεις µας και πάντως µε κριτήριο αν µια διάταξη από αυτές
αναθεωρείται µε τις δικές µας ψήφους ή δεν αναθεωρείται,
επειδή εµείς δεν ψηφίζουµε. Άρα όταν χρειάζεται κάτι να αναθε-
ωρηθεί, θα προσφέρουµε τις είκοσι δύο ψήφους µας, προκειµέ-
νου να επιτευχθεί η αναθεώρηση. 

Ωστόσο -και αυτή είναι η τελευταία µου φράση, θέλω να το
προσέξετε εσείς αυτό, γιατί προεδρεύετε αυτήν τη στιγµή- οι τε-
λικές διατυπώσεις των δύο κοµµάτων έγιναν, όχι υπ’ ευθύνη του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µε ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας, απόψε, το από-
γευµα δηλαδή. Ήδη, µε την πρωτοβουλία του ΚΚΕ, εντοπίστηκε
µια αδυναµία σε µία, στο άρθρο 62. 
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Θέλω να µας επιτρέψετε να µελετήσουµε το πρωί, µε καθαρό
µυαλό, τα γραπτά κείµενα και η Γραµµατεία να υποδεχτεί συν-
τακτικές αλλαγές. Εννοώ αλλαγές διατύπωσης. Ειδάλλως, θα
πάµε τη Δευτέρα και θα έχουµε τη συζήτηση των Αρχηγών και
κάποια στιγµή ψηφοφορία και δεν ξέρω αν θα µας δοθεί η ευ-
καιρία τη Δευτέρα να διορθώνουµε τις προτάσεις τις οποίες θα
ψηφίζουµε. Ψηφίζουµε µε ψηφοδέλτιο, το οποίο όµως αντιστοι-
χεί σε προτάσεις των κοµµάτων για αλλαγές περιεχοµένου ή για
προσθήκες περιεχοµένου. 

Άρα, αύριο ή, αν δεν µπορείτε αύριο διότι είναι εκτός λειτουρ-
γίας της Βουλής, τη Δευτέρα, µετά τις οµιλίες των Αρχηγών, να
σταµατήσουµε, να διακόψουµε για µισή ώρα, να γίνουν διορθώ-
σεις και µετά να πάµε στην ψηφοφορία. Αυτό είναι βασικό που
λέω τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατρούγκαλε,
έχετε τον λόγο για δύο λεπτά ή όσο θέλετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Δεν θα καταχραστώ τον χρόνο. 
Οµολογώ ότι δεν θα έπαιρνα τον λόγο, για να κλείσει ο Πρό-

εδρος, αλλά έτσι όπως εξελίχθηκε η διαδικασία, να πω κατ’
αρχάς την εκτίµησή µου για το πώς εξελίχθηκε η διαδικασία και
στο τέλος να απευθύνω κι εγώ τις αναγκαίες ευχαριστίες σε
όλους τους παράγοντες της Αναθεώρησης.

Δεν συµφωνώ µε την κριτική που ασκήθηκε, για την εξαρχής
έλλειψη φιλοδοξίας της Αναθεώρησης. Από το 2016 ο τότε Πρω-
θυπουργός ξεκίνησε τον πολιτικό διάλογο για να γίνει κτήµα της
κοινωνίας η Αναθεώρηση. Θεωρούσαµε ότι πριν προχωρήσουµε
στην κοινοβουλευτική συζήτηση έπρεπε, για πρώτη φορά, στην
Ελλάδα να υπάρξει ένας ευρύς διάλογος στην κοινωνία, που ορ-
γανώθηκε, µε πολλές εκδηλώσεις ανά την Ελλάδα, από την γνω-
στή επιτροπή, µε Πρόεδρο τον συνάδελφο κ. Σπουρδαλάκη.
Ούτε τη Νέα Δηµοκρατία χαρακτήριζε έλλειψη φιλοδοξίας στην
προηγούµενη περίοδο. Δεκάδες προτάσεις κατατέθηκαν από
αυτή, όπως δεκάδες προτάσεις κατατέθηκαν κι από εµάς. 

Ακριβώς, όµως, επειδή οι προτάσεις αυτές συµπύκνωναν δια-
φορετικές ιδεολογικές πολιτικές προτάσεις κι επειδή το Σύν-
ταγµά µας θέλει η διαδικασία της Αναθεώρησης να ολοκληρώ-
νεται µε συναινέσεις, δεν ήταν δυνατό να καταλήξουµε σε θε-
σµικό αποτύπωµα σηµαντικότερο από αυτό που καταλήξαµε, δε-
δοµένου ότι µετά τις εκλογές, η παρούσα Αναθεωρητική Βουλή
έχει την ιδιοµορφία, σε σχέση µε όλες τις προϋφιστάµενες, να
έχει διαφορετική πλειοψηφία από αυτήν που ξεκίνησε την Ανα-
θεώρηση. 

Θεωρώ θετικό παρ’ όλα αυτά, µολονότι επαναλαµβάνω το
εύρος και το βάθος της Αναθεώρησης δεν θα είναι ιδιαίτερα
εκτεταµένο, ότι καταλήξαµε σε συναινέσεις για τη βελτίωση ορι-
σµένων διατάξεων. Θεωρώ σηµαντικό το γεγονός της καταρχήν

συµφωνίας στο άρθρο 86, ως προς την αποσβεστική προθεσµία,
όλων των πτερύγων. 

Θεωρώ, όµως, κρίσιµο για την τιµή του πολιτικού κόσµου,
ακόµα και τα κόµµατα τα οποία δεν συµφώνησαν στην ερµηνευ-
τική δήλωση, να το ξανασκεφτούν µέχρι τη Δευτέρα. Νοµίζω ότι
είναι σηµαντικό για την Αναθεώρηση καθ’ εαυτή και για την εν
γένει αξιοπιστία του πολιτικού κόσµου.

Ολοκληρώνοντας, θέλω και εγώ να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο
της Επιτροπής, τον γενικό εισηγητή της Πλειοψηφίας, τους ειδι-
κούς εισηγητές και αγορητές των κοµµάτων αλλά και το προσω-
πικό της Βουλής. Να σας πω ότι, παρά τις πολιτικές µας δια-
φορές, προσπαθήσαµε µε κοινοβουλευτικό ήθος, όπου ήταν δυ-
νατόν να υπάρξουν συγκλίσεις, να ανευρεθούν. Νοµίζω ότι η
Αναθεωρητική αυτή Βουλή εµπλούτισε τον κοινοβουλευτικό µας
βίο και προχώρησε σε ορισµένα βήµατα παραπέρα το επίπεδο
του πολιτικού διαλόγου ανάµεσα στα κόµµατα.

Ευχαριστώ πολύ κι εσάς, κύριε Πρόεδρε, πού ήσασταν πάν-
τοτε ένας πολύ ευγενής και αποτελεσµατικός Πρόεδρος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να απαντήσω στον κ.

Λοβέρδο ότι το σπλάχνο έχει δοθεί στους εισηγητές και µέχρι τη
Δευτέρα, αν υπάρχουν οποιεσδήποτε παρατηρήσεις, να δοθούν,
έτσι ώστε στο τέλος να είναι όλα καλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των αναθεωρητέων διατάξεων του Συντάγµατος, που
αντιστοιχεί στην 6η και 7η ενότητα της Επιτροπής Αναθεώρησης
του Συντάγµατος, δηλαδή: στρατιωτικοί δικαστές, ανεξάρτητες
αρχές, περιφερειακή οργάνωση του κράτους, ρυθµίσεις θεµά-
των ΟΤΑ και τελικές και µεταβατικές διατάξεις, άρθρα 96 παρ.
5, 101Α, 101 παρ. 1 και 4, 101 (εισαγωγή ερµηνευτικής δήλωσης),
102 παρ. 2, 112 παρ. 4 (κατάργηση παραγράφου), 113 (κατάρ-
γηση), 114 παρ. 1, 114 παρ. 2 (κατάργηση παραγράφου), 115
παρ. 1 και 2, 115 παρ. 3 (κατάργηση παραγράφου), 115 παρ. 4
(κατάργηση παραγράφου) και 119 παρ. 1 (κατάργηση παραγρά-
φου) του Συντάγµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.01’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 25
Νοεµβρίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: αποφάσεις Βουλής: συζήτηση, σε επίπεδο Αρχηγών Κοµ-
µάτων, και λήψη απόφασης (ψηφοφορία) επί των αναθεωρητέων
διατάξεων του Συντάγµατος, σύµφωνα µε τα άρθρα 110 του Συν-
τάγµατος και 119 του Κανονισµού της Βουλής, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί.

5160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


